
Sorenskriveren i Sunnhordland no 9 Storskifteprotokoll 1883-1890 

Aar 1883 den 4de September var Commissionen samlet i Søren Hallesens Hus paa 

Gaarden Blekre i Vats Sogn. Tilstede vare: Fra Gjerde: Lars Sjursen, Mikkel Pedersen og 

Ole Larsen; fra Bakkevold: Ole Olsen og Halvor Kristensen; fra Blekre: Søren Hallesen 

og Peder Larsen; fra Svantesvold: Anders Andersen; fra Sparetvedt: Ole Stensen; fra 

Lande: Ole Jørgensen og fra Urdal: Johannes Lambrigtsen Egeland. Alle Mødende vare 

enige om, at Gaardene Gjerde, Svantesvold, Blekre og Urdal have Eiendomsret i Fjeldet, 

derimod benegtedes, at Gaardene Bakkevold, Lande og Sparetvedt have Eiendomsret i 

Fjeldet, hvorimod der indrømmedes disse Gaarde med Undtagelse af Sparetvedt, Beiteret 

der for Heste, Faar og Gjeldkreaturer. De Mødende fra Bakkevold og Lande paastode at 

have Eiendomsret. Ole Stensen forlangte Brugsret for Gjeldkreaturer, Hester og Faar. 

Alle Tilstedeværende ønskede Skiftelinier satte mellem de enkelte Matrikelnummer. 

Mødet hermed hævet. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1883 den 7de September var Commissionen samlet i Aakrevig Skolehus i Anledning 

Søndre Bergenhus Amts Skrivelse til Formanden af 17de Marts dette Aar grunnet paa det 

Kongelige Indredepartements Skrivelse af 9de samme Maaned og Amtets Svarskrivelse til 

Formanden af 29de forrige Maaned. Ordfører Lambrigt Skaalnæs var tilstede og i 

Forening med de andre Mødende og opgav de Gaarde, som antagelig ere interesserede i 

omhandlede Fjeldstrækning: Haugen (Fjeldhaugen) Matr. No 22, hvorfra mødte 

Proprietær A. Undal for Baron Hoff Rosenkrone ifølge fremlagt Fuldmagt af 31te forrige 

Maaned, og Brugeren Vier Amundsen #; Opstvedt Matr. No 23, hvorfra mødte begge 

Eierne Mons Jensen og Hans Johannesen; Matre indre Matr. No 21, hvorfra mødte 

samtlige Opsiddere Sjur Pedersen, Knud Halvorsen, Vier Rasmusen, Anfind Johnsen og 

Baron Rosenkrone ved Undal. Vik Matr. No 24, hvorfra mødte Johannes Olsen; Hegland 

Matr. No 25, hvorfra mødte Thor Mikkelsen. Matre ytre Matr. No 26, hvorfra mødte 

Anders Mikkelsen og Johannes Haagensen; Materstvedt Matr. No 27, hvorfra mødte 

Brugeren Lars Nielsen og Baron Rosenkrone ved Undal; Lien Matr. No 28, hvorfra mødte 

Amund Amundsen; Sunde Matr. No 29, hvorfra mødte Tjeran Endresen og Lars 

Tollefsen; Baugstø Matr. No 31, hvorfra mødte Lars Pedersen og Tørris Larsen; Bauge 

ytre Matr. No 32, hvorfra mødte Jacob Jacobsen, Abel Pedersen, Anders Sjuren, Lars 

Olsen og Baron Roesnkrone ved Undal; Bauge indre Matr. No 33, hvorfra mødte Ole 



Jacobsen og Lars Olsen, Tørris Larsen og Lars Hansen; Slaake Matr. No 34, hvorfra 

mødte John Thorsen og Knud Tørkelsen; Svindland ytre Matr. No 35, hvorfra mødte 

Halvor Torgersen, Torkel Torgersen og Knud Hjortaas, Svindland indre Matr. No 36, 

hvorfra mødte Amund Amundsen og Lars Hansen; Furdal Matr. No 37, hvorfra Ingen var 

nærværende; Amland Matr. No 38, hvorfra Ingen mødte. Haugen Matr. No 39, hvorfra 

mødte Endre Endresen, Trondhjem Matr. No 40, hvorfra mødte Lars Larsen, Færevik 

indre No 41, hvorfra ingen mødte, Ølvestveit, No 42, hvorfra mødte Ole Nielsen, 

Haugstøl, No 43, hvorfra mødte Erik Halvorsen, Skraane yttre No 44, hvorfra mødte 

Askild Sjursen, Fatland, No 45, hvorfra mødte Lars Sjursen og Niels Nielsen, Alsaker, No 

46, hvorfra mødte begge Brugerne Lars Eriksen og Lars Tjærandsen samt Eieren Baron 

Rosenkrone Undal, Dybvig, No 47, hvorfra mødte Johannes Bjørnsen, Hillesdal, No 48, 

hvorfra mødte Lars Olsen, Johannes Østensen og Syvert Knudsen, Brække, No 49, 

hvorfra mødte Steffen Jakobsen, Torger Torkelsen og Lars Larsen, Vike No 50, hvorfra 

mødte Niels Johannesen, Ole Eliassen, Ole Johannessen, Ole Haktorsen og Lars 

Torgersen, Østebø, No 51, hvorfra mødte John Haldorsen, Aarthun, No 52, hvorfra mødte 

John Haldorsen og Lambrigt Skaalnæs og for Baron Rosenkrone Undahl, Aakre No 53, 

hvorfra mødte Brugerne Erik Johnsen, Sjur Johnsen, Tørris Paulssen, Hans Ammundsen, 

John Johnsen, Ole Knudsen og Thor Knudsen og for Eieren Baron Rosenkrone Undahl, 

Vaagen No 54, hvorfra mødte Johannes Olsen, Kalvig No 55, hvorfra mødte Halvor 

Godskalksen og Johannes Johannesen, Kvandal, No 56, hvorfra mødte Brugerne Niels 

Sjursen og Sjur Johannessen samt for eieren Baron Rosenkrone Undahl, Hammersland No 

57, hvorfra ingen mødte, Bjelland No 58, hvorfra mødte for Eieren Baron Rosenkrone 

Undahl, Entveit No 59, hvorfra ingen mødte, Djuve, No 60, hvorfra mødte begge Brugerne 

Ole Olsen og Thor Torkelsen og for Eieren Baron Rosenkrone Undahl, Bakke No 62, 

hvorfra ingen mødte, Ekemo No 64, hvorfra ingen mødte, Glammen No 66, hvorfra ingen 

mødte, Masdalen, No 67, hvorfra ingen mødte, Lunddal, No 68, hvorfra ingen mødte og 

Masnæs, No 69, hvorfra ingen mødte. # 

De Mødende udtalte enstemmig Ønsket om, at Commissoriet maatte udvides saaledes, at 

den omhandlede Fjeldstrækning, der for største Parten bestaar af værdifulde Beiter, maa 

tages med under Udskiftningen og udtalte Ønske om saasnart som muligt at faa 

Udskiftningen i Gang. 

Mødet hævet. 



Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs.. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1883 den 10de September var Commissionen samlet i Landhandler Helgesens Hus 

ved Skonevigssøen blandt Andet til Befarelse af de i Departementets Skrivele af 9de Marts 

og søndre Bergenhus Amts Skrivelse af 17de Marts dette Aar og sammes Svarskrivelse af 

29de August sidstleden rettede Spørgsmaal. Idet Commissionen bemærkede, at den ikke 

har befaret det nye Felt, besvarede den under Henvisning til de i Mødet den 7de Dennes 

Passerede Spørgsmaalene saaledes: Grunden til, at Ydergrændsen foreløbig er sat som 

skeet er dels den, at der den Gang ikke saavidt Commissionen bekjendt var fremkommet 

Ønske fra en eneste Opsidder i det paagjældende Felt om at dette skulde medtages under 

Udskiftningen og dels den, at Commissionen paa Grund af Fællesskabets Størrelse havde 

Betænkeligheder ved at gaa videre end skeet, al den Stund en nogenlunde rimelig 

Ydergrændse kunde findes uden at gaa saalangt som til Matreelven, der danner 

Selgjærdende Grændse mellem Skonevigs og Kvindherreds Præstegjælde. Saavidt 

Commissionen kunde erfare under Mødet i Aakrevigen den 7de Dennes er det nye Felt 

med Hensyn til Beitning ligesaa fuldstændigt Sameie som den tilgrændsende under 

Udskiftning værende Strækning. Uden at kunne udtale sig bestemt med Hensyn til hvor 

lang Tid Udskiftningen vil medtage i det nye Felt, antager man, hvis Tvistighederne ikke 

bliver alt for mange og vitløftige, at Arbeidet vil kunne udføres paa to Sommere.  

Mødet hævet. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 20de Februar sammentraadte Commissionen i Landhandler Halvorsens Hus 

ved Imslandssøen. Forretningen bestyredes formedelst Formandens Forfald af den 

indkaldte Suppleant Overretssagfører T. J. Tharaldsen, der erklærede at have tidligere 

aflagt Dommered. For Medlemmet Lund mødte fremdeles Suppelanten S. Øvrevig. Hvor 

da foretoges: Behandlig af forekjellige Tvistigheder om Brugsrettigheder i Imslands 

Fjeldbeiter, nemlig de, som ere omhandlede i Commissionens Møde den 23de Juli 1883, 

hvorunder den nødvendige Aastedsbefaring foretoges.  

Desuden vil blive taget under Behandling en angivelig Tvist mellem Gaardene Skibevaag 

og Rønnevig paa den ene Side og Gaardene Vaage, Nybro og Hustoft paa den anden Side 

angaaende hvorvidt førstnævnte Gaarde har Eiendomsret eller alene Brugsret i den 

Fjeldstækning, som under Mødet den 3die September 1883 er beskrevet som tillagt 



Gruppen: Vaage, Nybro, Hustoft, Rønnevig og Skibevaag inden Imslands Sogn, - Alt 

forsaavidt vedkommende Parter maatte fremkomme med Paastand desangaaende, idet den 

nødvendige Aastedsbefaring foretoges samtidigt med at Skiftelinierne fastsattes.  

Formanden fremlagde 4 Vidnestævninger, forkyndt for de deri nævnte Vidner i 

henholdsvis Vikedals, Imslands og Sands Sogne.  

Af dem, der paastaa Beiteret i "Troldebotten" og Fjeldet udenom "Tjort", mødte: 1. Torjus 

Torjusen Imsland, der vedblev sin Paastand, nedlagt 23de Juli 1883?. 2. Aadne Sigvesen 

Rødne, der vedblev sin Paastand af samme Datum, 3. Torbjørn Johannesen Ildstvedt, der 

vedblev sin samtidige Paastand, dog saaledes, at han ikke fordrer Beiteret for mere end 3 

a 4 Gjældkreature, 4. Samson Knudsen Aasbø, der paa egne og Medopsidder Jacob 

Jacobsen Aasbø's Vegne vedblev sin tidligere Paastand af samme Datum, dog saaledes, at 

Hestene skulle kunne føres paa Beite over hele Fjeldet. 5. Tjerand Aasmundsen Hustvedt, 

der paa egne og Medopsiddere Lars Larsen HustvedtsVegne vedblev sin tidligere 

Paastand, idet han tilføiede, at Gaardens 2 Heste have været slupne for at de skulde gaa 

tilfjelds og altsaa ikke alene paa Grund af manglende Gjerde ere gaaede tilfjelds.  

 Nu mødte 6. Anbjørn Aasmundsen Birkeland, der vedblev den tidligere Paastand om 

Gaarden Birkelands Brugsret. 

Alle foran nævnte 6 Brugsberettigede erklærede nu, for at undgaa Misforstaaelse, at de 

paastaa Beiteret fra Vadssebjerget indover "Dammene" og "Troldebotten", idet de af dem, 

der muligens have troet sig berettigede til Beitning udenfor Vadssebjerget, frafalde denne 

mulige Ret. Herunder er altsaa ikke indbefattet de Beiterettigheder, som paastaas at 

strække sig over hele Fjeldet. 

Af Eiendomsberettigede i Troldebotten mødte Ingen. Af Eiendomsberettigede i 

"Dammene" mødte Torjus Torjusen Imsland, nemlig som Eier af Gaarden Rørtvedt. 

Af Eiendomsberettigede i Fjeldbeiterne forøvrigt mødte Torbjørn Johannesen Ildstvedt, 

Bjørn Markusen Haugland, Halvor Halvoren Bratteland, Torjus Torjusen Birketvedt og 

Torjus T. Imsland. 

For de Mødendes Vedkommende anstilledes forgjæves Forligsmægling, idet dog 

Torbjørn Johannesen som eneste Opsidder paa Ildstvedt indrømmede og erkjendte, at den 



paastaaede Brugsret med Rette hviles paa hans Gaards særskilt udskiftede Andel af 

Fjeldet. 

De til idag indstævnte Vidner mødte med Undtagelse af Hans Osmundsen Bjortvedt, 

Malene Leversdatter Bjortvedt, hvilken sidste oplystes at være for gammel til at reise, 

Britta Mortensdatter Ødegaarden, Kristen O. Haugland, der ogsaa oplystes at have 

Alderdomsforfald, Johannes Kr. Stølsmark, Ole Olsen Høiekvam, Bjørn H. Skibevaag og 

Torjus O. Skibevaag.  

De mødende Vidner gjordes bekjendte med Vidneedens Betydning og Hellighed.  

1ste Vidne Tjerran Osmundsen Hustvedt, 75 Aar gammel, erklærede, at han ikke havde 

nogen Eiendomsret i Fællesskabet og heller ikke var beslægtet med de Parter, hvorom han 

vil forklare sig, og følgelig uinteresseret i Sagen. Vidnet har boet paa Hustvedt sin hele 

Tid. 

Om Imslands Brugsret ved V. kun, at der fra nævnte Gaard har været drevet 

Gjeldkræature (det vil sige Oxer, Kviger og Kjør som ikke melker) i Fællesskabet, men 

V. veed ikke hvorhen. Hvorvidt Smaafæ har været drevet eller af sig selv ere gaaede i 

Fællesskabet veed V. ikke og heller ikke om Smaafæet har været der hvert Aar. V. 

kjender ikke til, at Heste har været drevne eller have gaaet i Fællesskabet; kun veed 

Vidnet, at den nuværende Eier af Imsland (Torjus) har haft 3 Heste gaaende i Fjeldet, 

hvoraf 2 hørte til paa Imsland, medens den tredie var indtaget paa Foster for en fremmed 

Mand fra Stavanger. Hvor mange ar disse Heste gik i Fællesskabet ved ikke V. - Hvorvidt 

Torjus T. Imsland har benyttet Fællesskabet som Eier af Imsland eller som Eier af 

Rørtvedt, ved V. ikke.  

Om lille Rødnes Brugsret ved V., at der fra denne Gaard har været drevet Gjældkreature i 

Fællesskabet, men ved ikke hvorhen eller hvormange. V. har især sin Erindring om dette 

for ca. 50 Aar tilbage og da var V. engang med at hente Kreaturene hjem endog fra 

Sognet Sands Side af Sognegrændsen. 

At Ildstvedtsgaardens Gjældskreature ogsaa have været drevne i Fællesbeitet, ved Vidnet, 

men ikke hvor eller hvormange. De har antagelig gaaet sammen med Rødnes Kreature og 

sandsynlig da udenfor Ildstvedts Eiendomsandel af Fællesskabet, da dette ligger paa en 

ganske anden Kant.  



Aasbø har i hele V.'s Tid og tillige tidligere drevet Gjældkreature, Heste og Smaler 

tilfjelds; de 2 sidste Slags over hele Fjeldet - fornemmelig Hestene, da Smalerne ei sprede 

sig saa langt, men Storfæet ialfald i de sidste Aar i "Dammene" og "Trollebotten". - 

Oplæst og vedtaget. V. edfæstet.  

2det Vidne: Endre Endresen Røgletvedt, 37 Aar gml. Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret V. har boet i Imsland siden 1866, i hvilken Tid han dog har været 3 Aar 

fraværende. V. tjente i de 2 først Aar hos Aadne Rødne og drev ialfald i det ene af disse 

Aar Rødnes Gjældkreature tilfjelds til "Damskaret", men om han her slap dem eller drev 

dem videre har V. ingen Erindring om. Heller ikke husker V. noget om Antallet. V. 

kjender ikke til om Aadne Rødne lod Kreaturene drive tilfjelds med andres Tilladelse 

eller paa Grundlag af en selvstændig Ret. Nogen anden erfaring om, at Rødne ogsaa siden 

har drevet sine Gjældkreature tilfjelds, end at V. har hørt dette af andre, har V. ikke. Dog 

drev V. ogsaa sidste Sommer (1883) Aadne Rødnes Gjældkreature sammen med sine 

egne ind i "Trollebotten". Oplæst og vedtaget. V. edfæstet.  

3 Vidne Gisle Gislesen Imsland, 66 Aar gml. Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. V. har i 10 Aar (fra ca. sit 16de til ca. sit 26de Aar) tjent paa Imsland (hos 

Torkel Iversen) og i de Aar drev V. Gaardens Gjældkreature ialfald flere Vaare ind i 

"Trollebotten" og har hørt at der er fortsat med dette senere. Faarene havde V. i sin 

Tjenestetid intet at bestille med, saa han ikke ved, hvor de drives hen; men han var dog 1 

Gang med at hente Faarene hjem, og da vare de spredte mer eller mindre over Fjeldet; og 

en anden Gang var V. med at redde en Væder, som havde gaaet i Skaarfæste; nu husker 

V. ogsaa at Torkel Imsland drev hvert Aar sine Faar til Støledalen og Trollebotten. 

Hvorvidt Torkel Imsland erholdt nogens Tilladelse til Beitningen med stort eller smaat 

Fæ, ved V. ikke. V. hørte ingen Indsigelse mod Imslands Beitning. Oplæst og vedtaget. 

V. edfæstet.  

4de Vidne Tjerrand Ellefsen Birketvedt (eller Veien), 65 Aar gammel, ubeslægtet med 

Parterne og i Sagen uinteresseret; dog Sødskendebarn til Tjerrand O. Hustvedt. V. 

forklarede: angaaende Imsland at det for ca. 38 Aar siden tjente 2 Aar hos Torkel Iversen 

Imsland og V. drev - saavidt det husker - begge Aar Gjældkreaturene ind over Dammene 

og Trollebotten. Faarene holdtes disse 2 Aar hjemme, saa V. ikke ved, hvor disse ellers 

dreves hen. I Torjus Imslands Tid har Smalerne været drevne fra Imsland til Fjeldet og 

tilbage til Imsland, hvorhos de have gaaet i Fjeldet sammen med samme Eiers Faar fra 



Rørtvedt, hvortil disse dreves tilbage efter at være udskilte fra Imslandssmalerne. Om 

Imsland har eller havde anerkjendt Ret til Fællesskabet, ved V. intet om, men hellerikke 

kjender V. noget til at nogen Indsigelse blev gjort.  

Angaaende Rødne har V. hørt, at Gjældkreaturene have været drevne til Trollebotten og 

selv har V. ogsaa seet dem der i den nuværende Eiers Tid. 

Angaaende Ildstvedts Gjældkreature har V. kun hørt, at de have været drevne til 

Trollebotten.  

Aasbøs Gjældkreature blev i de 10 Aar, som V. tjente paa Nabogaarden Birketvedt for ca. 

40 Aar siden, enkelte Aar drevne til "Trollebotten", medens de de andre Aar var i 

Hjemmehagen. Fra de samme Aar har V. Erfaring om, at Hesten (eller Hestene, naar der 

var 2) dreves paa Beite i hele Fællesskabet, ligesaa Smalerne, men disse holdt sig af sig 

selv inden snevrere Grændser, nemlig især de vestre i Stølsdalsbraatene. 

Hustvedts Heste have, saalangt V. husker tilbage (og V. boede hos sine Forældre paa 

Hustvedt til sit 16de Aar) været slupne i Udmarken og have derfra selv gaaet i Fjeldet, 

som støder lige til. V. kjender ikke til om Hustvedts Opsiddere havde til Hensigt at 

Hestene skulde gaa i Fjeldet, eller om de bad nogen om Tilladelse eller bleve forbudne 

det af nogen; men de vidste naturligvis om at Hestene gik tilfjelds, idet de hentede dem 

derfra. Det hændte ofte at fremmede Heste fulgte med Hustvedthestene ned i Hustvedts 

Hjemhage (Udmark). Oplæst og vedtaget. V. edfæstet. 

5te Vidne Gunle Helgesdatter Sigleskar, 58 Aar gml., ubeslægtet med Parterne og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har for 35 Aar siden tjent hos Torkel Iversen Imsland i 2 Aar. I den 

Tid og senere har V. hørt og seet at Imslands Gjældkreature bleve drevne over Sigleskars 

Grund tilfjelds, men hvor de bleve slupne paa Beite kjender V. ikke til. Den samme 

Erfaring har V. om Smalerne fra Imsland. V. har selv aldrig drevet stort eller smaat Fæ 

tilfjelds eller hentet det derfra. Erfaringen om Smalerne har V. kun fra den Tid det kom til 

Sigleskar (der ligger noget ovenfor Imsland) nemlig for 29 Aar siden. Oplæst og vedtaget. 

V. edfæstet.  

6te Vidne Osmund Bjørnsen Ødegaarden, 65 Ar gammel, Sødskendebarn til Trojus 

Torjussen Imslands Kone og fortiden Husmand under Imsland, angaaende hvis Beitesret 

Vidnet agtes ført. - Torjus T. Imsland frafaldt nu Afhørelsen af dette Vidne. Ligesaa af 6te 

Vidnes insdstævnte Hustru, Brita Mortensdatter.  



7de Vidne Johannes Andersen Hallingstad, 80 Aar gml. uforbunden med Parterne og i 

Sagen uinteresseret, har for 50-60 Aar siden tjent som Dreng hos Aage Johannesen 

Imsland i 2 Aar og hørte da af Husbond eller Medtjenere at Smalerne dreves op i 

Støledalen forat de derfra videre kunde gaa saa vidt over Fjeldbeitet som de vilde. Om 

Storfæet har V. ingen Erindring nu efter saa lang tids Forløb. Siden sin Tjeneste paa 

Imsland har V. intet hørt om denne Gaards Beitning. Hvorvidt Imslands Opsidder blev 

anerkjendt som beitningsberettiget eller nægtet Adgang til Fællesskabet eller han bad 

nogen om Adgang dertil, ved V. ikke. Oplæst og vedtaget. V. edfæstet.  

8de Vidne Bjørn Markusen Hougland, 34 Aar gml., Parterne uforbunden. Han er Medeier i 

Fællesskabet. Han forklarede, at Aasbøs Heste og Smaler have i Vidnets Levetid beitet i 

Fjeldet udenfor Vadsbjerget antagelig aarligt. Om Storfæet har V. mindre Kundskab, men 

har muligens seet saadant i Trollebotten, uden dog at have bestemt Erindring herom. V. 

har hørt som et Rygte (mulig fra Bratteland) at Bratteland, der har Eiendom i Fælleekabet, 

har Ret til at tage Ved i Aasbøs Skov til Gjengjæld for at Aasbø skulde faa beite med 

Smaler og mulig Hest i Fællesskabet. V. ved ellers ikke noget om at Aasbøs Beitesret har 

været bestridt; men Aasbøs Opsiddere har selv paastaaet at deres Beitesret er fra gammel 

Tid, og dette tror V. ogsaa at have hørt af andre uinteresserede. Aasbøhestene have 

naturligvis fulgt andre Heste over hele Fjeldbeitet.  

Ildstvedts Gjældkreature har V. af og til seet i "Dammene" og "Trollebotten" og V. 

antager at de have været der aarligaars. V. synes at erindre at have hørt, at denne Beitning 

er fra gammel Tid og antager at den er uafhængig af den Eiendomsret, som Ildstvedt 

ogsaa har i Fællesskabet; thi den Del, som almindelig siges deraf at tilhøre Ildstvedt - 

fordi den ligger nærmest til -, er ubrugelig til Beitning formedelst sin myrlændte 

Beskaffenhed. 

Rødnes Gjældkreaturer have antagelig beitet sammen med Ildstvedts i "Dammene" og 

"Trollebotten" og muligens har Vidnet selv flere Gange seet dem der. I sommeren 1882 

var V. tilstede, da de bleve drevne derind samtidigt med V.'s egne Kreature. Oplæst og 

vedtaget. Paa Grund af Vidnets Medeiendomsret i Fælleskabet blev V. ikke edfæstet.  

Hermed afsluttedes Forretningen for idag. Ved Forhandlingerne eller Protokollationen 

havdes intet at bemærke.  

T. J. Tharalden. O. Nielsen. S. Øvrevig. N. Sundnæs. N. Sjo.  



Aar 1884 den 21 Februar fortsattes Forretningen fra foregaaende Dag med samme 

Retsbetjening. Da fremstod som  

9de Vidne Johannes Larsen Øvreland, 60 Aar gml. Vilkaarsmand i Vikedals Sogn, 

Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret; dog gift med en Halvsøster til Halvor 

Bratteland. V. kjender intet til Imslands Brugsret. For 10-11 Aar siden blev en 

Overenskomst indgaaet af de i Fællesskabet eiendomsberettigede om at de skulde 

indsamle alt det Storfæ, som hørte til Gaarde, som ikke havde Eiendomsret i Fællesskabet 

eller havde erholdt Tilladelse til Beitning der, og derpaa indsætte det. Saadan Indsamling 

skede da en Sommer, men Storfæet fra Imsland blev ikke medtaget fordi det som 

tilhørende Torjus T. Imsland ansaaes som tilhørende hans anden Gaard Rørtvedt, der er 

eiendomsberettiget i Fællesskabet. Torjus T. Imsland var selv med i Overenskomsten, 

men om han optraadte som Imlslands- eller Rørtvedts Eier, kan V. ikke afgjøre. Det var 

Storfæet fra Rødne og Aasbø, som blev indsamlet. Aande Rødne slap for at udløse 

Kreaturerne, fordi han angav at have faaet Tilladelse til Beitningen af Ulvevolds eller 

Brattelands Opsidere, - V. husker ikke nu hvilken. Aasbøs Opsiddere betalte begge, men 

den ene, Jens Jensen, vedble dog at paastaa at han var brugsberettiget, hvorimod den 

anden, Jakob Jakobsen, betalte Udløsning uden Indvending. Oplæst, vedtaget og beediget. 

10de Vidne Torjus Torjusen Birketvedt, 60 Aar gml., Gaardeier pa Birketvedt og som 

saadan eiendomsberettiget i Fællesskabet. Han begjærede sig derfor fritaget for at afhøres. 

Eragtet: Vidnet bliver ikke at afhøre. 

11te Vidne Knud Sigvesen Hougland, 64 Aar gml., Opsidder paa Haugland. Han har selv 

ingen Eiendomsret til her omhandlede Fællesskab og er uforbunden med de Parter, 

hvorom han herefter forklarer sig. Vidnet bor i det Strøg, hvor altid Kreaturene drives 

tilfjelds, og har saaledes seet, at Birelands Gjældkreaturer er drevne tilfjelds, men V. ved 

ikke hvor de have beitet. V. har aarlig iagttaget dette siden han kom til Hougland, og det 

var i Aaret 1850. Antallet af Kreature har V. ikke Kjendskab til. - Ildstvedts 

Gjældkreaturer har V. ikke selv seet ere drevne tilfjelds eller have beitet der, men V. har 

kun hørt at saa er skeet. - Det samme er Tilfælde med Aasbøs Gjældkreaturer og ligeledes 

har V. kun hørt af andre at Hest og Faar fra denne Gaard have beiet i hele Fællesskabet. 

V. har hørt at Aasbøs Gjældkreaturer bleve indsatte af de eiendomsberettigede for ca. 7 

Aar siden og at Aasbøs Opsiddere betalte Løsningspenge, hvorunder Jens Aasbø dog 

forbeholdt sig Brugsret fremdeles. Siden er ingen Indsættelse skeet. V. spurgte, da nævnte 



Indsættelse var skeet, Hans Bratteland, om denne eller dennes Fader havde - som Rygtet 

gik - faaet Ved paa Aasbø som Vederlag for Aasbøs Beitning; men hertil svarede Hans 

nei. - Hustevedts 2 Heste har saalangt V. husker tilbage beitet i Fællesskabet, efter hvad 

V. har hørt af andre, og ikke kjender V. til at nogen Indsigelse er nedlagt mod denne 

Beitning. V. tror at Hustvedts Opsiddere drev Hestene tilfjelds i den Tro at de dertil havde 

Ret og altsaa ikke alene paa Grund af manglende Gjærde. Oplæst, vedtaget og beediget.  

12te Vidne Aadne Sigvesen Rødne, 50 Aar gml. Opsidder paa Rødne, uforbunden med 

Parterne og i disses Sag uinteresseret, medens han for Rødne paastaar Brugsret. - 

Birkelands Gjældkreature har V. i ca. de sidste 23 Aar seet beite i Fællesskabet,- maaske 

aarligen, men det tør V. ikke bestemt sige. Naar V. har samtidigt drevet sine egne 

Kreaturer tilfjelds har Birkelands Kreature været drevne ind for "Vadsebjerget" og ere 

slupne der. Om Ildstvedts Gjældkreaturer har V. samme Erfaring. Om Aasbøs 

Gjældkreaturer har V. samme Erfaring. Heste og Faar have saalangt V. mindes tilbage 

(31-32 Aar) beitet i hele Fællesskabet. Til V. har saavel Jens som Jakob Aasbø sagt at de 

betalte Udløsning af deres for 6-7 Aar siden (paa Øvreland) indsatte Kreaturer, hvorhos 

Jens Aasbø sagde at han fremdeles ansaa sig brugsberettiget og havde fremholdt dette, da 

han betalte, men at kun betalte for ikke at komme i Krangel med Eierne af Fællesskabet, 

da han nemlig ventede paa Kommissionens Udskiftning om nogle Aar og hellere vilde 

leie sig Beiteret et Sted i denne Tid for at slippe Ubehageligheder. - Hans Bratteland har 

fortalt til V., at han engang kom kjørende med et Læs Ved, som han havde hugget i 

Aasbøs Mark, og traf da Opsidderen paa Aasbø og dennes 2 Sønner i Aasbøs Udmark, 

hvorved Aasbøopsidderen, Jens Jensen, blev vred paa ham for Vedtagningen. Hans havde 

da hertil svaret at Aasbø jo beitede paa Brattelands Fjeldbeite (i Fællesskabet). Men 

saavidt V. forstod Hans Bratteland var det ikke dennes Mening at Veden skulde være et 

Vederlag for Beitningen, hvorimod Hans erkjendte for V. at Veden blev taget uden 

Tilladelse, og dette stammede fra den Tid, da Hans's Fader som tidligere Eier af 

Bratteland tog Ved paa Aasbø, hvor hans Søster var gift med den tidligere Opsidder Jens 

(Fader til forannævnte Jens Jensen). Bratteland var nemlig uden Skov da. - Hustvedts 

Heste har V. seet i Fjeldbeitet i ca. de sidste 30 Aar, men ved forøvrigt intet til med hvad 

Ret de var der. Oplæst, vedtaget og beediget.  

13de Vidne Markus Osmundsen Hougland, 68 Aar gml. Husmand under øvre Hougland, 

Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Rødnes Gjældkreaturer har V. siden han var 

Barn seet drevet til og fra Fjeldet, men V.har ikke seet, hvor de beitede, hvorimod Ole 



Markusen Rødne sagde flere Gange til V. at Kreaturene bleve drevne til "Dammene". Om 

Ildstvedts Kreaturer har V. ingen synderlig Kundskab, men har dog hørt af andre, at de 

have gaaet i "Dammene" og "Trollebotten" og har selv en Gang seet dem drevne tilfjelds 

sammen med Rødnes Kreaturer. Om Aasbøs Heste og Smaler ved V. at da han fra 1826-

1836 tjente paa Nabogaarden Birketvedt saa han dem aarlig i Fjeldet og Smalerne bleve 

drevne op hver Morgen og hentede hjem hver Aften samtidigt med Birketvedts Smaler, 

som V. gjætede. - Ogsaa Aasbøs Gjældkreaturer bleve drevne til "Dammene" og 

"Trollebotten" sammen med Birketvedts Gjældkreaturer, som V. drev. Aasbøs 

Gjældkreaturer var 3-4 i Tallet. - Aasbøs Smaler søgte helst til Krogfjeldet, 

Støledalsbraatene, Bergsenden og Lundebæk - Vidnet hørte som Grund til at det skovløse 

Bratteland tog Ved i Aasbøs Skov at der var Svogerskab mellem Opsidderne da, men intet 

om at Veden var Vederlag for Beitning. Oplæst, vedtget og beediget.  

14de Vidne Peder Torgersen Hougland, 59 Aar gml. Opsidder paa nedre Hougland, med 

Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Rødnes Gjældkreaturer har V. selv været 

med at drive tilfjelds i de sidste 40 Aar, men netop ikke hvert Aar. De blev slupne ved 

"Vadsebjerget". Paa Ildstvedt tjente V. i 5 Aar til 1843 og i den Tid dreves denne Gaards 

Gjældkreaturer til "Vadsebjerget", hvor de bleve slupne paa Beite. Siden har V. af og til 

seet dem drives sammesteds. Det var fordi Kreaturerne ikke vilde give sig tilro 

andetsteds, at de bleve drevne til "Dammene" og "Trollebotten". - Aasbøs Gjældkreaturer 

har V. i de sidste 20 Aar ofte seet i "Dammene" og "Trollebotten" og flere andre Steder. 

Hestene og Smalerne har V. ogsaa af og til seet i Fjeldet vidt omkring og har ligeledes 

seet at Smalerne Morgen og Aften ere drevne op og ned. Oplæst, vedtaget og beediget.  

15de Vidne Osmund Kristensen Hougland, 42 Aar gml., Opsidder paa nedre Hougland, 

med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Rødnes og Ildstvedts Gjældkreaturer 

har V. saalangt det mindes tilbage Aar om andet seet drevet tilfjelds og seet dem beite 

flere Steder i Fællesskabet. Paa Aasbø tjente V. fra 1855-1857 og i den Tid dreves 

Smalerne og Hestene tilfjelds; Smalerne holdt sig helst ved Krogfjeldet, i Budalen og 

Støledalsbraatene og bleve hentede hjem iregelen hver Aften. Om Gjældkreaturerne har 

V. liden Erindring fra den Tid, men har siden hørt om disses Beitning og af og til selv seet 

dem i "Trollebotten" og flere Steder i Nærheden. Oplæst, vedtaget og beediget.  

16de Vidne Torbjørn Johannesen Ildstvedt, 63 Aar gml., Opsidder paa Ildstvedt og som 

saadan eiendomsberettiget i Fællesskabet. - Eragtet: Vidnet bliver ikke at føre angaaende 



de Brugsrettigheder i Fællesskabet, som nu ere under Behandling. - Hvorvidt Vidnet skal 

afhøres angaaende Skibevaags Rettigheder forbeholdes senere Afgjørelse.  

17de Vidne Halvor Halvorsen Bratteland, 52 Aar gml., Opsidder paa Bratteland og som 

saadan eiendomsberettiget i Fællesskabet. V. bad sig selv fritaget for at vidne. - Eragtet: 

Vidnet bliver ikke at afhøre.  

18de Vidne Lars Markussen Aasbø, 75 Aar gml., Husmand paa Aasbø, men han har ifølge 

sin Husmandskontrakt ikke Ret til Beitning med sine Kreaturer i Fællesskabet; forøvrigt 

er han uforbunden med Parterne og i Sagen uinteresseret. Han tjente for 60 Aar i 1 Aar 

paa Aasbø og V. drev da selv Smalerne Morgen og Aften til og fra Fjeldet, medens 

Hestene gik løse over hele Fejeldet. I det Aar dreves ikke Gjældkreaturerne tilfjelds. V. 

var derpaa fraværende i 6 Aar, hvorpaa han nedsatte sig som Husmand paa Aasbø, hvor 

han siden har været. I denne Tid har V. hverken seet Hest eller Faar eller Gjældkreaturer 

drives tilfjelds, da hans Husmandsplads ikke ligger saaledes til at han derfra kan se det, 

eller seet dem i Fjeldet; men han har hørt sige, at de fremdeles drives tilfjelds og han har 

om Somrene seet at de ikke have været paa Gaarden eller i Udmarken, hvorfor de 

antegelig have været tilfjelds. Oplæst, vedtaget og beediget.  

19de Vidne Torjus T. Imsland er ved Eragtning af 23 Juli 1883 nægtet Afhørelse.  

Af de øvrige til den 20de Febuar indstævnte Vidner, som igaar ei vare fremmødte var 

fremdeles fraværende idag Hans O. Bjortvedt, Malene Leversdatter Bjortvedt, og Kristen 

O. Hougland. Af de øvrige er Brita M. Ødegaardens Afhørelse frafaldt, medens Johannes 

Kolbeinsen Stølsmark (sammen med det før afhørte 16de Vidne) forlanges afhørte 

angaaende nedre Houglangs Beiteret i "Tjort". Da der imidlertid ikke har fundet den til 

saadan Vidneførsel nødvendige Aastedsbefaring Sted blev eragtet: den intenderere!! 

Vidneførsel om nedre Houglands Brugsret i "Tjort" bliver fortiden ikke at fremme men 

udsættes til efter foretagen Aastedsbefaring. 

De 3 øvrige til igaar stævnte Vidner (Ole O. Høiekvam, Bjørn H. Skibevaag og Torjus O. 

Skibevaag) kunne ikke afhøres før vedkommende Parter have fremsat sine Paastande 

hvilket endu ikke er skeet til Protokollen (angaaende Skibevaags mulige Eiendomsret), 

hvorfor deres Afhørelse udsættes indtil videre. - Det samme er Tilfælde med de i samme 

Hensigt (angaaende Skibevaags Ret) til idag indstævnte Vidner (Halvor N. Brageskar og 

Rasmus K. Selland). 



Derefter fortsattes med Vidneførsel angaaende de hidtil omhandlede Brugsrettigheder og 

mødte som  

20de Vidne Elisabet Marie Bergesdatter Birketvedt, Hustru til 10de Vidne, hvorfor hun af 

samme Grund som 10de Vidne ønskede sig fritaget for Afhøreles. Eragtet: Vidnet bliver 

ikke at afhøre. Det bemærkes, at 20de V. egentlig er stævnet først til imorgen, men mødte 

idag frivillig. - Nu mødte ogsaa som  

21de Vidne Hans Osmundsen Bjortvedt, 68 Aar gml., Opsidder paa Bjortvedt, uforbunden 

med Parterne og i Sagen uinteresseret. Han gjordes bekjendt med Vidneedens Betydning 

og Hellighed og forklarede V. kjender af egen Erfaring til at baade Gjældkreaturene og 

Smalerne fra Imsland bleve i den nuværende Eiers Tid drevne tilfjelds og beitede der; 

men om den nuværende Opsidder paa Imsland herved har udøvet en Brugsret for denne 

Gaard eller om han har benyttet sig af Beitet til sine Imslandskreaturer fordi han tillige er 

Eier af Rørtvedt, ved V. ikke. V. har liden Kjendskab til Imslands tidligere Eiers Brug af 

Fjeldbeitet, men ved dog at han af og til ialfald benyttede sig deraf. V. har af sin 

Svigermoder, Malene Levarsdatter Bjortvedt, der nu er 87 Aar gammel og blind, hvorfor 

hun vanskelig kan møde i Retten, og som i sin Ungdom tjente antagelig 10 Aar paa 

Imsland, hørt at i den Tid hentede hun af og til hjem Imslands Kreaturer, stort og smaat, 

fra Fjeldet (bl.a. Støledalen). Oplæst, vedtaget og beediget. 

Hermed afsluttedes Forretningen for idag. Ved Forhandlingerne eller Protokollationen 

havdes intet at bemærke. 

T. J. Tharaldsen. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 22 Februar fortsattes Forretningen fra foregaaende Dag med samme 

Retsbetjening. - De til igaar indstævnte Vidner, Halvor Nilsen Brageskar og Rasmus K. 

Selland vare tilstede og betydedes Vidneedens Betydning og Hellighed. Ligesaa af de til 

20de indstævnte Vidner de endnu ikke afhørte Ole Olsen Høiekvam og Torjus Olsen 

Skibevaag, medens Bjørn Halvorsen Skibevaag oplystes af være syg. Disse Vidner 

forholdtes ligeledes Vidneedens Betydning og Hellighed og det samme var Tilfælde med 

den til idag indstævnte: Rasmus Jensen Hustvedt, der derefter som  

22 Vidne forklarede at være 68 Aar gml., Murer, uforbunden med Parterne og i Sagen 

uinteresseret. V. kan intet forklare om Imslands Beitning udenom "Tjort" og bliver 

saaledes ikke videre at afhøre. 



Af Torjus T. Birketvedt irettelagdes Udskrift af et Gjærdeskjøn af 2/8 1872 mellem 

Birketvedt og Aasbø til Benyttelse ved Paakjendelsen af Aasbøs Brugsret i Fjeldet.  

Derpaa behandledes Tvisten mellem Skibevaag og Rønnevig paa den ene Side og Vaage, 

Nybro og Hustoft paa den anden Side. Det bemærkes her, at Opsidderen paa Rønnevig ei 

var fremmødt paa Grund af smitsom Sygdom paa Gaarden, hvorfor han ansaaes at have 

lovligt Forfald. Derfor vil ingen Vidneførsel angaaende Rønnevig finde Sted. 

Modparterne, hvoraf mødte Tormod Torjussen Vaage, Tormod Bjørnsen Nybro og Tollef 

Larsen Hustoft, erklærede, at forsaavidt Skibevaag maatte blive tilkjendt Eiendomsret i 

omhandlede og før beskrevne Fjeldstrækning, skal ogsaa Rønnevig ansees som 

eiendomsberetttiget i samme Strækning. Fra Skibevaag mødte Ole Larsen. Af Vaage, 

Nybro og Hustoft nedlagdes nu Paastand paa at Skibevaag og Rønnevig alene tilstaaes 

Beiteret for den Besætning af Heste, Storfæ, Smaler og Gjeter og andre Dyr, som 

fremfødes Gaardene, men ikke Eiendmsret i beskrevne Fjeldstrækning. Af Skibevaag 

paastodes Eiendomsret til samme Fjeldstrækning. Forlig var ei at opnaa. Af de øvrige til 

idag indstævnte Vidner vare nu fremmødte alle undtagen Joren Taraldsdatter Sponenæs 

og Guro Sjursdatter Storøen, hvilken sidste oplystes at være syg og alderdomssvag. De 

mødende Vidner gjordes bekjendte med Vidneedens Betydning og Hellighed. Depaa 

fremstod som  

23 Vidne Ole Olsen Høiekvam, 63 Aar gml., Opsidder paa Høiekvam, Parterne 

uforbunden og i Sagen uinteresseret. V. tjente for ca. 40 Aar siden paa Skibevaag i 3-4 

Aar og i den Tid benyttede Skibevaag Fjeldet paa samme Maade som de øvrige Gaarde 

baade med Beitning og Slaat og V. har aldrig hørt Tale om at Skibevaag var alene 

brugsberettiget. V. kan ikke huske om Skibevaag i hans Tjenestetid havde indtaget 

fremmede Kreaturer paa sin Beitningsret, men siden har Skibevaag i et Par Aar haft 

fremmede Smaler tilhørende Morten M. Haagenvig indtaget paa Fjeldbeitet om 

Sommeren. V. har ialfald i et af sine Tjenesteaar slaaet Høe i Fjeldet, men det var for 

egen Regning til nogle Smaler han holdt, og ikke kan han huske om han dertil havde 

Skibevaags udtrykkelige Tilladelse. Skibevaag havde baade Fjøs og Sæterhus i Fjeldet 

medens V. tjente der. Oplæst, vedtaget og beediget.  

 24de Vidne Torjus Olsen Skibevaag, 64 Aar gml., Husmand under Skibevaag og 

Farbroder til Ole Larsen Skibevaag og til Tormod B. Nybros Hustru, men forøvrigt 



uforbunden med Parterne. Da V. som Husmand er interesseret i Skibevaags Ret i Fjeldet, 

blev eragtet: Vidnet bliver ikke at føre.  

25de Vidne Halvor Nilsen Brageskar, 52 Aar gml. Sjømand, med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. V. tjente for ca. 40 Aar siden i omtrent 6 Aar paa Skibevaag først 

som Gjetergut og siden som Dreng og i den Tid brugte Skibevaag Fjeldet til Beitning og 

Slaat som de andre Gaarde ligesom Skibevaag ogsaa havde Fjøs og Sæterhus der. V. kan 

ikke huske om der var indtaget fremmede Kreaturer. Det var Husmændene paa 

Skibevaag, som udførte Slaatten; men V. ved ikke om det var for sig selv eller for 

Husbonden. Opsidderen da, Lars, talte flere Gange om at slaa Hø i Fjeldet, men der blev 

intet deraf, fordi der var saa meget hjemme paa Gaarden at arbeide med. Oplæst, vedt. og 

beediget.  

26de Vidne Rasmus Kolbensen Selland, 54 Aar gml., Gaardeier, med Parterne uforbunden 

og i Sagen uinteresseret. V. husker at Skibevaags Opsidder Lars Olsen for ca 35 Aar siden 

lod Fjeldbeitet slaa ved dertil leiede Folk og V. var den paafølgende Vinter med Lars 

Olsen og 2 andre Mænd at trække endel af dette Hø, som alt var oplagt paa Fjøslemmen i 

Fjeldet, hjem paa hver sin Kjælke til Lars Skibevaag, i hvis Hølade det blev indlagt. 

Forøvigt har V. ingen videre Kjendskab til Skibevaags Maade at benytte Fjeldet paa. V. 

har engang erholdt Tilladelse af Johannes S. Hustoft til at slaa noget Hø i fjeldet, men 

Grunden til at han bad Hustoft om Tilladelse og ikke Skibevaag var ikke at V. ansaa hin 

eiendomsberettiget men denne alene brugsberettiget, men det var blot tilfældigt at det traf 

sig saa. Oplæst, vedtaget og beediget.  

27de Vidne Torger Torgersen Lierbø, 53 Aar gml., Gaardeier, med Parterne uforbunden 

og i Sagen uinteresseret. V. tjente for ca. 24 Aar siden i 6 Aar paa Rønnevig og tjente 

derpaa som Dreng hos Tormod T. Vaage, under hvem V. siden var Husmand i 13 Aar. I al 

denne Tid saa V. kun 1 Gang at der blev slaaet Hø i Fjeldet af Folk fra Skibevaag, nemlig 

af en Husmand derfra; men V. ved ikke om dette skede for Husbonden eller for 

Husmanden alene (med eller uden Husbondens Tilladelse) og heller ikke hvor Høet blev 

bragt hen. V. kjender heller ikke til om der blev indtaget fremmede Kreaturer paa 

Skibevaag. V. hørte kun rygtevis at der engang var Smaler fra Morten Haagenvig indtaget 

paa Skibevaag, men V. ved ikke om disse Smaler gik i Fjeldbeitet. V. har selv troet, at 

Skibevaag ei var eiendomsberettiget i Fjeldet og har derfor ikke bedet denne Gaard om 

Tilladelse, naar V. vilde slaa Hø der til sit eget Brug; og Grunden til denne V.'s Tro er 



den, at Skibevaag ikke støder saa naturligt til Fjeldet som Modpartens Gaarde. Oplæst, 

vedaget og beediget.  

28de Vidne Torjus Andersen Lierbø, 77 Aar gml., Gaardeier, Farbroder til Enken Kari S. 

Hustoft men forøvrigt uforbunden med Parterne og i Sagen uinteresseret. Han er født paa 

Hustoft, hvorfra han flyttede, 30 Aar gammel, til Lierbø, hvor han siden har boet. Medens 

V. boede paa Hustoft saa han engang at den daværende Opsidder paa Skibevaag, Ole 

Larsen, selv slog Hø i Fjeldet, men V. kjender ikke til om dette var med udbedet 

Tilladelse hos de andre Gaarde. V. ved dog at Opsidderen paa Hustoft mødtes med Ole 

Larsen for Forligelseskommissionen desangaaende, men ved ikke videre om Udfaldet 

deraf. For Retten blev Ole Larsen ikke stævnet derfor. V. har aldrig hørt at Skibevaag har 

haft fremmede Kreaturer i Fjeldet. Medens V. boede paa Hustoft blev paa denne Gaard en 

Gang indtaget nogle fremmede Smaler i Fjeldet, men ellers blev hverken af Hustoft, 

Vaage eller Nybro indtaget fremmede Keaturer - saavidt V. kan huske. V. hørte paa 

Hustoft, at Skibevaag ingen Ret til Slaat havde i Fjeldet, og dette er den eneste Grund til 

at V. personlig ansaa Skibevaag som uberettiget til Fjeldslaat; thi noget ydre Mærke paa 

at saadan Ret skulde mangle Skibevaag, har V. ikke seet. Fornemmelig har ikke de øvrige 

Gaardes Høslaat i Fjeldet været af nogen større Betydning for disse Gaarde eller mærkbar 

hyppigere end Skibevaags. Oplæst, vedt. og beediget.  

29de Vidne Torjus Torjussen d.æ. Frøvig, 73 Aar gml., Vilkaarsmand, uforbunden med 

Parterne og i Sagen uinteresseret. V. er født paa Rønnevig og boede der til sit 14de Aar, da 

han flyttede til Frøvig, hvor han siden har boet. V. har ingen Erfaring om Skibevvaags 

Benyttelse af Fjeldet, men har kun hørt, under sit Ophold paa Rønnevig, at den 

Fjeldstrækning, som Skibevaag beitede i, tilhørte Hustoft; dette hørte han af Sønnerne paa 

Hustoft. Oplæst, vedtaget og beediget.  

30te Vidne Ingeborg Samuelsdatter Roaldsnæs, 68 Aar gml., Husmandsenke under 

Skibevaag, hvorfor V. ikke bliver at afhøre. - Frivilligt mødte 

31 Vidne Svend Narvesen Haagenvig, der betydedes Vidneedens Ansvar og Hellighed og 

forklarede at være 66 Aar gml., Husmand under Haagenvig, uforbunden med Parterne og 

i Sagen uinteresseret. Vidnet havde for ca. 16 Aar siden i antagelig 5-6 Sommere sine 

Smaler - omkring 6-7 i Tallet - indsatte mod Betaling hos Lars Olsen Skibevaag og 

Vidnet ved at de beitede i Fjeldet, hvorfra V. selv hentede Smalerne. V. har aldrig hørt 

nogen Indsigelse fra de andre Gaarde derimod. - Omtrent paa de samme Tider var V. med 



at opmure et fælles Sæterhus for Lars O. Skibevaag og Johannes S. Hustoft (hvilket Hus 

imidlertid ikke blev fuldført,- Vidnet ved ikke af hvilken Grund) og da var der ikke Tale 

om nogen mindre Ret for Skibevaag end for Hustoft og idethele hørte V. intet om 

Slaatteretten for Skibevaag. - V. kjender af egen Erfaring til at V.'s Husbond, Morten 

Magnussen Haagenvig, havde sine Smaler paa Beite hos Lars Olsen Skibevaag paa de 

samme Tider, som V. havde sine Smaler der; men om det var mod Betaling, ved V. ikke. 

Mortens Smaler maatte ophøre - efter nogle Sommere - med denne Beitning, fordi de 

søgte ned i Bøen; og V.'s Smaler trak udenfor Beitets Grændser paa andre Gaardes 

Beitestrækninger og bleve der indsatte, hvorfor V. maatte slutte med at lade dem beite hos 

Skibevaag. V. kan ikke huske om det saa Morten Haagenvigs Smaler i Fjeldet, men finder 

det usandsynligt at de altid skulde være i Hjemmemarken. Oplæst, vedtaget og beediget. 

Igjen fremstod 16de Vidne der erklærede sig uforbunden med denne Tvists Parter og i 

denne Sag uinteresseret. V. har hørt som et Snak i Bygden - han ved ikke af hvem - at 

Skibevaag kun skulde have Beitningsret i Fjeldet, medens Hustoft skulde være 

eiendomsberettiget. - V. har af Lars O. Skibevaag hørt at det af 31 Vidne omtalte 

paabegyndte Hus i Fjeldet skulde være til at opholde sig med Melkekjørene i ved 

Midsommer. V. ved ikke, hvorfor Huset blev ufuldført. Oplæst, vedtaget og beediget.  

 Ole Larsen Skibevaag fremlagde en Udskrift af Forlig af 12/9 1822 angaaende 

Fjeldbeitet mellem en Flerhed af Gaarde (Forliget sendt O. Skibevaag 26/11 86) i Imsland 

- til Benyttelse ved Paakjendelse af Skibevaags Ret.  

Derefter gjenoptoges Vidneførselen om Beitningen i "Trollebotten" og omliggende 

Strækninger - og fremstod som  

32 Vidne Sjur Larsen Storøen, 59 Aar gml., Husmand under Lilleaxland, der har 

Eiendomsret i Fællesskabet, men ellers uforbunden med Parterne og i Sagen uinteresseret. 

Vidnet er ganske ubekjendt med den omtvistede Brugsret. Demitteret uden Edfæstelse. 

33 Vidne Erik Eielsen Eritsdal, 54 Aar gml., Strandsidder, med Parterne uforbunden og i 

Sagen interesseret. Vidnet er ligeledes ganske ubekjendt med den omtvistede Brugsret. 

Demitteret uden Edfæstelse. 

34 Vidne Johannes Andersen Vaagen, 60 Aar gml., Gaardeier af Vaagen og saaledes 

Medeier i Fællesskabet, hvorfor Vidnet ikke bliver at føre.  



35 Vidne Jens Halvorsen Kvaløen, 40 Aar gml., Opsidder paa Kvaløen og som saadan 

Medeier i Fællesskabet, hvorfor V. ikke bliver at føre. Nu mødte ogsaa  

36 Vidne Joren Taraldsdatter Sponenæs, der - efter Forberedelse paa Edsaflæggelse - 

forklarede at være 52 Aar gml., Inderstpige, uforbunden med Parterne og i Sagen 

uinteresseret. V. har for 22 Aar siden tjent i 5 Aar paa Imsland, medens denne Gaard 

eiedes af Enken efter Torkel Iversen, og da dreves alle Smalerne fra Imsland tilfjelds til 

Støledalen. Om Storfæet har V. mindre Erindring og tør ikke sige noget bestemt derom. 

Vidnet har sin Kundskab om Smalerne fra Sønnerne til Torkel Iversen. Oplæs, vedtaget 

og beediget. Som  

37 Vidne mødte frivillig Marta Sjursdatter Hougland nedre, 45 Aar gml., Hustru til Peder 

Torgersen nedre Haugland (14 Vidne), uforbunden med Parterne og i Sagen uinteresseret; 

hun tjente for 19 Aar siden paa Rødne i 5 Aar og efter 2 Aars Fravær tjente hun 

sammesteds igjen i 2 Aar og den Tid dreves Gjældkreaturene til "Trollebotten", efter hvad 

Folkene paa Gaarden selv sagde; og selv saa V. dem senere der ligesom hun selv engang i 

de første 5 Aar drev dem forbi "Vadsebjerget". - Ildstvedts Gjældkreaturer har V. for ca. 

3-4 Aar siden seet i "Trollebotten" sammen med Rødnes Kreaturer og medens hun tjente 

paa Rødne taltes der om at Gjældkreaturerne derfra skulde drives tilfjelds sammen med 

Ildstvedts og V. tror at dette ogsa skede. Oplæst, vedtaget og beediget.  

Da ikke flere Vidner begjæredes afhørte blev eragtet: 

Tvistighederne optages til Paakjendelse.  

Ved Forhandlingerne eller Protokollationen havdes intet at bemærke. 

T. J. Tharaldsen. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo.  S. Øvrevig.  

     Kjendelse. 

Aar 1884 den 1ste Marts var Commissionen samlet paa Opsal i Vikedal til Afsigelse af 

Kjendelse om hvorvidt Gaardene Imsland, Rødne lille, Ilstvedt, Aasbø, Hustvedt og 

Birkeland skal tilkjendes Brugsret i Trollebotten eller de øvrige fælles Fjeldbeiter i 

Imslands Sogn. Commissionen bestod de udnævnte Medlemmer, idet Suppleanten 

Øvrevig mødte for Lund. -  

Formanden afgav saadant 



     Votum 

Gaarden Imslands Eier nedlagde den 23de Juli f.A. for denne Gaard Paastand om Brugsret 

i Fjellet for Gjeldkreature i Trollebotten og for Faarene i det hele Fjeld eller en Del af 

dette. Alle Lodeierne i Fællesskabet benægtede denne Paastand. Forligsmægling har 

forgjæves været anstillet og den fornødne Aastedsbefaring har fundet Sted saavel for 

denne Tvists Vedkommende som for de nedenfor nævnte 5 andre Tvistigheder. 

Jeg finder det ved de afhørte Vidners Prov 1ste, 3die, 4de, 5te, 7de 21 og 36te Vidners 

fuldstændigt godtgjort, at Gaarden Imsland uimodsagt har udøvet den paastaaede Brugsret 

i Fjeldet baade i den nuværende Eiers Tid og langt tidligere. Intet er fremkommet om, at 

denne Brugsret ikke har været udøvet i god Tro eller om, at der nogensinde har været 

nogen Afbrydelse i denne Brugsret, der synes at have bestaaet saalangt op i Tiden som 

Nogen kan mindes. Mit Votum bliver altsaa, at Gaarden Imsland tilkjendes den 

paastaaede Brugsret. For Gaarden Rødne lille har dens Eier Aadne Sigvedsen samme Dag 

paastaaet Beiteret for Gaardens Gjeldkreature 2 til 6 i Tallet fra Dammene og indover 

Trollebotn. Lodeierne har benægtet denne Brugsret. Ved de afhørte Vidner, 1ste, 2det, 4de, 

8de, 13de, 14de, 15de og 37te, finder jeg det bevist, at Gaarden Rødne lilles Opsidder har 

udøvet denne Brugsret langt over Hævdstid og uagtet 9de Vidne har forklaret, at man for 

10 a 11 Aar siden satte ind denne Gaards Kreature, og at Besidderen da paaskjød 

Tilladelse til Beitningen, drister jeg mig dog ikke til paa Grund af dette eenslige Vidne, 

og hvis Forklaring desuden herom er noget ubestemt, derfor at votere for Brugsrettens 

Tab eller Ophør, al den Stund intet andet er fremkommet, der skulde borttage den gode 

Tro. Gaarden maa desuden antages at have udøvet den paastaaede Brugsret i tilstrækkelig 

lang Tid til Hævds Erhvervelse før det af 9de Vidne omforklarede Tidspunkt. Jeg voterer 

for, at ogsaa denne Gaards paastaaede Brugsret maa tilkjendes den.  

For Gaarden Ildstvedt er samme Dag paastaaet Brugsret for Gaardens Gjeldkreature i 

Troldebotn, 3 til 5 i Tallet; senere er Paastanden nedsat til 3 a 4. Lodejerne har benægtet 

dette og paastaaet, at Ildstvedts Eier ikke kan være brugsberettiget i endel af Samejet, da 

han er Eier i Fællesskabet. Det maa ved de afhørte 1ste, 4de, 8de, 11te, 12te, 13de, 14de, 15de 

og 37te Vidners Forklaring ansees tilstrækkelig godtgjort, at Ildstvedts Opsiddere har 

udovet den paastaaede Brugsret i meget over Hævds tid, og er intet oplyst, der udelukker 

god Tro eller forøvrigt ophæver Betingelserne for Hævd, hvorfor jeg finder, at ogsaa 

denne Gaards Paastand maa tages tilfølge, idet jeg dog maa reservere mig mod, at det i 



Almindelighed kan gaa an, at en Gaard, der tilkjendes Eiendomsret i et Fællesskab - og 

dette er Tilfælde for Gaarden Ildstads Vedkommende - kan hævde Brugsret andetsteds i 

Fællesskabet; men Stedforholdene og et gammelt Forlig gjorde det umuligt for 

Commissionen at lade Gaarden Ildstvedt faa engang tilnærmelsesvis nok af Fjeldet i 

Forhold til de andre Eiere i samme, og væsentlig af denne Grund finder jeg, at den 

paastaaede Brugsret maa tilkjendes, da jeg ikke finder det at kunne gaa an at tilkjende 

Gaarden Eiendomsret paa 2 forskjellige Steder i Fjeldet.  

For Gaarden Aasbøes Vedkommende er samme Dag paastaaet Beiteret i Fjeldet for 

Gjeldkreature, Heste og Faar, for Gjeldkreaturene i Trollebotten og for de øvrige Kreature 

længere ude i Fjeldet. Lodeierne have benægtet denne Brugsret. Det maa ved de afhørte 

Vidners Forklaringer, 1ste, 4de, 8de, 13de, 14de, 15de og 18de Vidner, ansees bevist, at denne 

Gaards Opsiddere har udøvet den paastaaede Brugsret og hævdet Ret dertil for Faarenes 

og Hestenes Vedkommende. Det synes ogsaa ved de samme Vidner at være godtgjort, at 

Brugsretten er udøvet ogsaa for Gjeldkreaturenes Vedkommende, men paa grund af 9de 

Vidnes Prov, at Gjeldkreaturene for denne Gaards Vedkommende for 10 a 11 Aar siden 

bleve indsatte af Eierne i Fjeldet og at Aasbøes Opsiddere da begge betalte Udløsning, 

hvilket ogsaa er omprovet af 11te og 12te Vidner, idet dette maa refereres til samme 

Leilighed, uagtet 9de Vidne siger 10 a 11 og de andre 6 a 7 Aar siden,- maa det antages, at 

de har tabt eller rettere selv opgivet sin Ret, om de har havt nogen, for Gjældkreaturenes 

Vedkommende. Den ene Opsidders Reservation ved Udløsningen synes ikke at kunne 

hindre dette. Jeg maa saaledes votere for at Gaarden Aasbø tilkjendes Beiteret som 

paastaaet for Faar og Heste, men ikke for Gjeldkreature.  

For Gaarden Hustvedts Vedkommende er samme Dag paastaaet Beiteret i Fjeldet for 2 

Heste, en for hver Opsidder. Eierne af Fjeldet har benætet dette. De have indrømmet, at 

Hustvedts Heste har gaaet i Fjeldet, men dette kommer deraf, sige de, at der ingen 

Gjærder har været, ikke deraf, at de har havt nogen Ret, idet Hustvedt har sin Mark 

nedenom Fjeldet. De har indrømmet, at Hustvedts Heste, saa langt som Folk kan mindes 

tilbage, har gaaet tilfjelds, ligesom ogsaa fremmede Heste har fulgt Hustvedts Heste ned 

til Hustveds Bøgjærde. I denne Fremstilling var Hustvedts Opsiddere enige. Ved 

Vidneførselen, 4de, 11te og 12te Vidner, er intet fremkommet udenom hvad Parterne ere 

enige om. Jeg finder ikke at Gaarden Hustvedt ved denne Brug kan have hævdet nogen 

Ret, da de ikke har benyttet Fjeldet anderledes, end at Hestene har gaaet der, fordi der 



ingen Gjærder var, ligesom omvendt de i Fjeldet græssende Heste ere komne ind paa 

Hustvedts Mark. Jeg voterer derfor for, at Hustvedts Paastand ikke tages tilfølge.  

Endelig har Anbjørn Birkeland den samme Dag for sig og og de andre Opsiddere paa 

Birkeland paastaaet Beiteret i Trollebotten for denne Gaards Gjeldkreature, 9 a 10 i 

Tallet. Eierne har benægtet dette. Ved Erklæring af 28 Februat d.A. som herved 

fremlægges, har han nedsat Tallet til 5. - 11te Vidne har forklaret, at han boer i det Strøg, 

hvor Kreaturene drives tilfjelds, og har han seet, at Birkelands Gjeldkreature ere drevne 

tilfjelds, men han ved ikke, hvor de have beitet. Vidnet har aarlig iagttaget dette siden 

Aaret 1850. 12te Vidne har forklaret, at han har seet Birkelands Gjeldkreature i de sidste 

23 Aar beite i Fællesskabet, maaske aarligen, men dette tør ikke Vidnet bestemt sige. 

Naar Vidnet har samtidig drevet sine egne Kreature tilfjelds har Birkelands Kreature 

været drevne ind for Vassebjerget og ere slupne der. Jeg har været noget i Tvivl om det 

kunde ansees bevist, at Birkeland har udøvet sin Brugsret uafbrudt i Hævdstid, men maa 

dog nærmest antage dette, idet det ene Vidne udtaler sig bestemt om hvert Aar siden 1850 

og det andet Vidne siger, at den har fundet Sted i de sidste 23 Aar, maaske aarligen. Jeg 

finder saaledes at maatte votere for, at Gaarden Birkeland tilkjendes den paastaaede 

Beiteret.  

For alle de tilkjendte Beiterettigheders Vedkommende finder jeg at kunde votere for, at 

Rettighederne blot tilkjendes, idet det ved Kjendelsen overlades til Commissionen som 

Skjønsret at bestemme baade Beiterettens Udstrækning og hvor i Fællesskabet den skal 

lægges. Dette finder jeg bedst stemmende både med Commissionens Øiemed, dens Praxis 

i andre om just ikke ligeartede Tilfælde og fordi jeg troer, at paa den Maade det 

retfærdigste Resultat bedst vil fremkomme, idet, om Commissionen ikke skulde træffe det 

rette Tal, dette da kunde forandres ved Klage og derpaa grundet fornyet Overveielse, 

medens, om Tallet skal fastsættes ved Kjendelsen, dette da ikke kan forandres uden ved 

Appel til Høiesteret, hvilket i Realiteten ikke vil sige stort andet end at det ikke kan 

forandres, da Omkostningerne vil blive for store i Forhold til Interessen. Da jeg imidlertid 

efter stedfunden Conference antager, at denne min Mening ikke vil blive delt af 

Commissionens Flertal har jeg troet allerede her at kunde fremføre de Grunde, der taler 

for samme. Som man af Vidneførselen seer, er ikke Antallet af Kreaturene oplyst; dette 

kan heller ikke altid saa godt ske. Det maa derfor blive en Skjønssag, og finder jeg, at 

Skjønnet, ligesaavel her som i andre Tilfælde i vor Ret, saavidt muligt maa udsondres fra 

den dømmende Afgjørelse. Man er heller ikke ved Skjøn saa strængt bunden til Formerne 



for Oplysningers Erhvervelse som man er i en Domssag. Tænker man sig ind i Forholdet, 

kan Tal ikke engang tænkes nøiagtigt oplyst ved Vidner eller ved Parternes Paastande. 

Hvad specielt angaar Eierne, der benægte enhver Brugsret, vil det ligge i Sagens Natur, at 

disse ikke saa godt kan kan komme med Paastande om et mindre Antal end af de, der vil 

have Brugsret, paastaaet, eller ialfald at de ikke kan faa dette oplyst. Thi for at faa dette 

oplyst, maatte de i mange Tilfælde komme til at hjælpe sine Modstandere til Erhvervelse 

af Bevis for disses Paastand. Man vil ogsaa ved den modsatte Antagelse kunne komme til 

i Realiteten aldeles urimelige Resultater. Jeg sætter f. Ex. at en eller faa er 

eiendomsberettiget i en større Beitestrækning, hvori mange paastaa Brugsret, som de 

tilkjendes. Ved at komme med urimelige Paastande om Brugsrettens Udstrækning eller 

Kreaturenes Antal, kunne de gjøre Eiendomsretten aldeles til et Intet, idet der kunde blive 

tilkjendt større Brugsrettigheder end Beitet kunde taale. Jeg har ovenfor vist, hvorledes 

det er imod Eiernes Interesse under Proceduren at søge tilveiebragt Bevisligheder for 

Beiterettens Indskrænkning, for ikke at udsætte sig for at hjælpe de Brugsberettigede til 

Bevis for Beiterettens Existence, og det vilde visslig være imod Commissionens Øiemed 

at ordne Beiteforholdene, hvorfor ogsaa det skjønsmæssige Element i Commissionen er 

mest repræsenteret, om Skifte paa Grund af disse Vanskeligheder og Urimeligheder 

skulde umuliggjøres. Følgelig maa i slige Tilfælder Commissionen have Anledning til 

ved sit Skjøn at nedsætte urimelige Paastande. At man ikke i Domsform kan nedsætte, 

hvor man blot har den enes Paastand om et bestemt Tal, og Modpartens Paastand om 

intet, er sikkert. Dette strider bestemt mod det antagne i civile Sager. Følgelig maa dette 

ske under et Skjøn. Saaledes forholdes ogsaa altid ellers i vor Retspleie, naar Domstolene 

ikke kan tage enten Citantens eller Indstævntes Paastand tilfølge og ikke har bestemte 

Bevisligheder om Størrelsen af det omtvistede. Dommen gaar da ud paa Afgjørelse ved 

Skjøn; man blander ikke Skjønnet ind i Dommen undtagen i ganske enkle Tilfælde, hvor 

det antages, at Dommeren alene og ikke almindelige Skjønsmænd har Forstand paa det 

omtvistede. Og her maa det samme være Tilfældet, blot at Skjønsetten bestaar af de 

samme Mænd, der har Dommermyndigheden. Derfor har ogsaa Udskfitningslovens § 110 

bestemt sjelnet mellem Commissionens Skjønsmæssige Afgjørelse, og dens Kjendelser. - 

Saavel paa Grund den modsatte Antagelses - som det forekommer mig - formelle Mangler 

som dens praktiske Vanskeligheder har jeg fundet at burde begrunde mit Votum saa 

udførlig som skeet. -  

     Thi voteres:  



Gaarden Imsland tilkjendes Beiteret i Fjeldet for Gaardens Faar og Gjeldkreature, 

Gaarden Rødne lille for dens Gjeldkreature, Gaarden Aasbø for dens Heste og Faar, 

Gaarden Birkeland for den Gjeldkreature, og overlades det til Commissionens Skjøn at 

bestemme disse Beitesrettigheders Størrelse og Fordeling i Fjeldet. Gaarden Aasbøs 

Paastand om Beitesret i Fjeldet for Gjeldkreature og Gaarden Hustvedts Paastand om 

Beitesret i Fjeldet for Heste tages ikke tilfølge. 

Dette Votumn tiltraadtes uden Forandring af Sjo.  

Commissionens Pluralitet, Nielsen, Sundnæs og Øvrevig kunne ikke tiltræde Formandens 

Votum i det Punct, der gaar ud paa, at Brugsrettighedernes Størrelse ikke bør afgjøres 

kjendelsis.!! § 62 i Lov om Udskiftning af 13/3-82 henviser med Klare og bestemte Ord 

blandt Andet Tvist om Brugsret til Afgjørelse ved Kjendelse, og saaledes ikke ved Skjøn, 

og det synes da heller ikke tvivlsomt, at heri ogaa er indbefattet Tvist om 

Brugsrettighedens Størrelse. Det kan heller ikke skjønnes Andet, end at denne §, der 

skarpt udsondrer, hvilke Spørgsmaal, der skal afgjøres ved Kjendelse, ogsaa har optrukket 

en Grændse for hvad Commissionen efter samme Lovs § 110 har at afgjøre skjønsmæssig 

og hvad ved Kjendelse. Pluraliteten finder det derfor ikke stemmende med 

Udskiftningslovens Forskrifter, der i dette Tilfælde maa være den nærmeste Rettesnor, at 

drage Afgjørelser om Brugsretters Størrelse ind under den skjønsmæssige 

Afgjørelsesmaade, hvorved Parterne afskjæres Adgang fra at faa dem underkastede 

Høiesterets Prøvelse (Se Lovens § 110). Hvis der for Exempel i et af de foreliggende 

Tilfælde havde været tvistet med eller uden Vidneførsel, ikke om Brugsrets 

Tilstedeværelse, men bare om dens Størrelse, kan det ikke indsees Andet, end at 

Commissionen havde været ligefrem forpligtet til kjendelsesvis at afgjøre Sagen. Men 

selv om der havde været legal Adgang til at afgjøre saadanne Tvistigheder skjønsmæssig, 

vilde vi have haft Betænkelighed ved at indføre en saadan Omgangsmaade i 

Udskiftningsarbeidet, som derved ikke vilde blive simpleficeret, men snarere gjort mere 

indviklet. Under Diskussionen og Conferansen om de paagjældende Spørgsmaal har 

Formanden gjentagne Gange udtalt, at Parterne, om Brugsrettighedernes Strørrelse 

afgjordes ved Skjøn, paa ny have Adgang til at føre Vidner angaaende Størrelsen, 

hvorved Commissionsarbeidet i væsentlig Grad vilde blive unødig vitløftiggjort. Noget 

Exempel paa, at Commissionen i sin Praxis har behandlet Tvistigheder om 

Brugsrettigheders Størrelse eller lignende Spørgsmaal skjønsmæssigt haves heller ikke. 

Det kan heller ikke skjønes Andet, end at Retfærdigheden maa ske ligesaa fuldt fyldest 



ved den kjendelsesmæssige Afgjørelse som ved Skjøn; thi før Sagen optages til Doms 

staar det jo enhver Part frit for at tilveiebringe Alt, hvad han vil veed og kan i sin Sags 

Interesse, paa samme Tid, som Commissionen har baade Ret og Pligt til at indhente alle 

de Oplysninger, der ønskes og kan faaes. Hvad det angaar, at det skjønsmæssige Element 

er sterkest representeret inden Commissionen, saa kan neppe deraf udledes nogen 

Betænkelighed ved at afgjøre Spørgsmaal som ovenanført i Domsform af Commisionen, 

hvis Formand er Jurist og iøvrigt bestaar af hele 5 Medlemmer, al den Stund en 

almindelig Udskiftningsret, der bare tæller 3 Medlemmer og for Resten uden noget 

juridisk element, i Loven er paabudt at afgjøre samme Slags Spørgsmaal i 

Kjendelsesform. At det er en Skjønssag, hvor Brugstettighederne skulle lægges i 

Fællesskabet, er en Selvfølge.  

Medens vi iøvrigt tiltræder Formandens Votum, maa vi derimod altsaa, hvad 

Brugsretternes Størrelse angaar, votere for, at disse afgjøres kjendelsesmæssigt og 

indføres i Kjendelsen. For Imslands Vedkommende stemme vi for den Størrelse, der er 

nedlagt og begrændset i selve Paastanden, nemlig om beiteret for Gaardens Besætning af 

Gjeldkreaturer og Smaler. For Gaarden Rødnes Vedkommende stemme vi for, at den 

tilkjendes Beiteret for 3 - tre - Gjeldkreaturer idet vi under Henvisning til 9de Vidne ikke 

have fundet at kunne votere for et større Antal. - For Gaarden Ildstvedts Vedkommende, 

at den tilkjendes Beiteret for 3 - tre - Gjeldkreaturer. For Birkelands Vedkommende 

votere vi for, at den tilkjendes Beiteret efter sin reducerede Paastand i Dokument fremlagt 

28/2-84, nemlig for 5 - fem - Gjeldkreaturer og for Aasbøs Vedkommende, at den 

tilkjendes Beiteret for 2 - to - Heste og Gaardens Besætning af Smaler. 

  I Henhold til Foranførte Pluralitetens Vota afsagdes saadan 

     Kjendelse: 

1. Gaarden Imsland tilkjendes Beiteret i Fællesskabet for Gaardens Besætning af 

Gjeldkreaturer og Smaler. 

2. Gaarden Rødne lille Beiteret i Fællesskabet for 3 - tre - Gjeldkreaturer. 

3. Gaarden Ildstvedt Beiteret for 3 - tre - Gjeldkreaturer. 

4. Gaarden Aasbø Beiteret for 2 - to - Heste og Gaardens Besætning af Smaler.  

5. Gaarden Birkeland Beiteret for 5 - fem - Gjeldkreaturer. 

6. Gaarden Aasbø's Paastand om Beiteret for Gjeldkreaturer bliver ikke at tage til Følge. 



7. Gaarden Hustvedts Paastand om Beitert for Hester bliver ikke at tage til Følge.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs. N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 1 Marts var Commissionen samlet paa Opsal i Vikedal til Afsigelse af 

Kjendelse om hvorvidt Skibevaag og Rønnevig har Eiendomsret i Fjeldet eller blot 

Brugsret. Det bemærkes, at Vedkommende enedes om, at saafremt Skibevaag tilkjendes 

Eiendomsret saa skulde ogsaa Rønnevig tilkjendes Eiendomsret, hvorfor Vidneførsel blot 

har fundet Sted for Skibevaags-Spørgsmaalet. 

Commissionen afgav enstemmig saadan 

      Kjendelse: 

Efter at Aastedsbefaring og Forligsmegling har fundet Sted har de afhørte Vidner 

forklaret som følger: 

23de Vidne har forklaret, at for 40 Ar siden tjente han paa Skibevaag i 3 a 4 Aar og i 

denne Tid benyttede Skibevaag Fjeldet paa den samme Maade som de øvrige baade til 

Beitning og Slaat. 25de Vidne har forklaret, at han for circa 40 Aar siden tjente i 6 Aar paa 

Skibevaag og i den Tid brugte Skibevaag Fjeldet paa samme Maade som de andre 

Gaarde. 26de Vidne har forklaret at Skibevaags Opsidder for circa 35 Aar siden lod Fjeldet 

slaa ved dertil leiede Folk. 28de Vidne har ogsaa forklaret, at Skibevaags Opsidder et Aar 

slog Hø i Fjeldet. Vidnet ved at Opsidderen paa Hustoft mødte med Opsidderen paa 

Skibevaag for Forligelseskommissionen angaaende denne Slaat, men ved ikke om 

Udfaldet deraf; for Retten kom de ikke! 31te Vidne har forklaret, at han for circa 16 Aar 

siden i antagelig 5 a 6 Somre havde sine 6 a 7 Faar for Betaling hos Lars Olsen 

Skibevaag, og Vidnet ved, at de beitede i Fjeldet, der fremkom aldrig nogen Indsigelse fra 

de andre Gaarde. Vidnet kjender ogsaa til, at hans Husbond havde sine Smaler i Beite hos 

Lars Skibevaag paa de samme Tider. Det maa ved de anførte Vidner ansees godtgjort, at 

Skibevaag har benyttet Fjeldet paa en saadan Maade som om den vare 

iendomsberettiget!!, og dette kan ikke rokkes ved at enkelte Vidner 16de, 27de, 28de og 

29de, har udtalt, at de har hørt eller troet, uden at kunne anføre nogen Grund derfor, at 

Skibevaag blot var brugsberettiget i Fjeldet.  

Commissionen kommer saaledes til det Resultat, at Gaardene Skibevaag og Rønnevig 

maa kjendes eiendomsberettigede i Fjeldet sammen med Gaardene Vaage, Nybro og 

Hustoft. 



    Thi kjendes for Ret: 

Gaardene Skibevaag og Rønnevig kjendes eiendomsberettigede i Fjeldet sammen med 

Gaardene Vaage, Nybro og Hustoft. 

Før Retten hævedes enedes Kommissionens Medlemmer om at træde sammen til 

Sommeren paa Gaarden Løland i Sand Lørdag den 28de Juni. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 16de Juli sammentraadte Kommissionen i Johannes Olsens Hus paa 

Gaarden Løland i Sands Sogn. For Formanden forrettede Suppleanten Sagfører T. J. 

Tharaldsen efter Indkaldelse. Paa Grund af Formandens Bortreise (efter Amtets 

Tilladelse) og da Suppleanten formedelst tidligere berammede Forretninger andetsteds 

ikke kunde fremmøde før idag, kunde Kommissionens Sammentræde ikke ske paa den i 

forrige Session aftalte Dag (28 Juni). - Der fremlagdes Skrivelse af 5 April 1883 fra 

Johannes Olsen Løland med Paategninger indeholdende Rekvisition om Deling af et 

Sambeite paa Fjeldet mellem Gaarden Løland paa den ene Side og Gaardene Fatland og 

yttre og indre Vandvig paa den anden Side. - Af Parterne mødte: fra Løland Johannes 

Olsen og Lars Larsen, fra Fatland Johannes Larsen, fra indre Vandvig Rasmus 

Tormodsen og fra yttre Vandvig Lars Eriksen og Helge Olsen. - Johannes Olsen Løland 

vedblev sin Begjæring om Udskiftning af Fællesbeitet i "Løvaasen" og "Fivestøldalen" - i 

den førstnævnte dog kun saafremt ikke Gaarden Løland skulde ansees ene 

eiendomsberettiget der ifølge Udskiftning sluttet 28 Juli 1877 og Overudskiftning sluttet 

19 September 1878. Fatlands og Vandvigs Opsiddere protesterede mod Udskiftning som 

uhensigtsmæssig og paastode at have Beiteret baade for Storfæ og Smaler paa "Løvaasen" 

i Henhold til Kjendelse afsagt af Sands Aastedsforligelseskommission den 27 November 

1882. - Det toges først under Behandling, om Fatlands og Vandvigs Opsiddere have 

Beitesret som paastaaet af dem i "Løvaasen" og blev saadan Beitesret tilkjendt dem. 

Formanden og Øvrevig begrundede sin Kjendelse derpaa, at 

Aastedsforligelseskommissionen, hvori Udskiftningen er erklæret "uden Indflydelse", "da 

det ikke kan af den fremlagte Forretning erfares, at Sagen har været behandlet paa den for 

Nabotvistigheder foreskrevne Maade", maa som den sidste - lovlig forfulgte og ikke, 

skjønt forkyndt for Vedkommende, senere appellerede - retslige Afgjørelse respekteres. 

Kommissionens øvrige 3 Medlemmer begrundede sin Kjendelse derpaa, at Udskiftningen 

af 1877 og Overudskiftningen af 1878 er ugyldig, fordi der ved disse Forretninger ikke er 



iagttaget de rette Former for Afgjørelsen af Tvistigheder mod Nabo, hvorfor 

Aastedsforligelseskommissionens Kjendelse af 1882 (hvorved det ældre Beitningsforhold 

er gjenoprettet) maa respekteres som den eneste formelt rigtige Afgjørelse. -  

Den følgende Dag, 17de Juli, blev "Løvaasen" og "Fivestøldalen" befaret. Af Parterne var 

tilstede: fra Løland Johannes Olsen og Lars Larsen, fra Fatland Johannes Larsen, fra indre 

Vandvig Rasmus Tormodsen og fra Yttre Vandvig Lars Eriksen. Det afgjordes først ved 

enstemmigt Skjøn at Udskiftning af Fællesbeitningen i de nævnte Strækninger burde ske. 

- Man skred derpaa til Fastsættelse af en Delingslinje mellem Lølands Fjeldmark paa den 

ene Side og Fatlands og Vandvigs paa den anden Side og bestemtes den saaledes - under 

Hensyntagen til Lokaliteterne og de forskjellige fremkomne Oplysninger:  

Skiftet mellem Gaarden Lølands Fjeldmark paa den vestre Side og Gaardene Fatlands og 

Vandvigs paa den østre Side begynder i Sognegrændsen imod Søvde i et x hugget oppe 

paa en stor Sten ved Enden af Gjærdesstumpen i Sognegrændsen, og paa Fivelstøldalens 

vestre Side og gaar derfra omtrent SSV efter Uren paa Dalens vestre Side til x hugget i 

Foden af Bjergvæggen under et steilt Braat; derfra i omtrent samme Retning til x hugget i 

nordre Ende af det høieste Bjergbraat tæt under en Skuffe i Fjeldet; videre i omtrent 

samme Retning efter selvgjærdende Bjergbraat til x hugget i Foden af Bjergvæggen ved 

Løvaasskaarene; derfra langs Bjergvæggen til x hugget i dennes Fod ca. 30 m. Nord for 

lille Løvaasvei; derfra mod S til x hugget i Foden af en høi, steil Bjergvæg paa søndre 

Side af lille Løvaasvei; derfra langs Bjergvæggen til x hugget i dennes søndre Ende og 

ved Foden af samme. - Da Dagen hermed var tilende, udsattes den videre Skiftning til 

paafølgende Dag.   

Den følgende Dag, 18de Juli, var af Parterne tilstede: fra Løland, Johannes Olsen og Lars 

Larsen d.y., hvilken sidste mødte paa Faderens Vegne, fra Fatland Johannes Larsen, fra 

indre Vandvig Tormod Tormodsen og fra yttre Vandvig Lars Eriksen - og fortsattes 

Fastsættelsen af Delingslinjen saaledes: Fra det igaar sidst beskrevne Punkt paa Linjen i 

omtrent VSV til x hugget i Foden af Bjergvæggen, hvor denne stikker mest sydøstlig 

frem; derfra ca. 40-50 m. i lidt vestligere Retning langs med Bjergbraatet til x hugget i 

Foden af en høi, steil Fjeldvæg under store Løvaasskaarene; derfra SO til S tvers over 

Dalen til x hugget i fladt Bjerg oppe paa Braatet i nordvestre Ende af Garlaghougen; 

derfra VSV efter den øverste Kant af det selvgjærdende Bjerglag til x hugget i fladt Bjerg 

oppe paa Braatkanten; derfra i omtrent samme Retning langs den øverste Kant af 



Bjerglagets Bøininger til x hugget oppe i Bjergvæggen i et Hjørne paa Braatet paa østre 

Side af Sauejotet; derfra langs den øverste Kant af Bjerglagets selvgjærende Bøininger 

først omtrent mod S og siden mere mod O til x hugget i fladt Bjerg oppe paa Braatet af 

Garlagnuten; derfra langs det selvgjærdende Bjerglags øverste Kant efter dets Bøininger 

til x hugget i Bjerg oppe paa Kanten af Braatet, hvor derhos en flad Sten opreistes til 

yderligere Mærke; derfra bøier Linjen af fra Braatet og gaar mod O til S til x hugget i og 

oppe paa et skraat mod S vendende Bjerg tæt op fra Garlaget og derfra endelig langs 

Garlaget til Garlagsgrinden, hvor Linjen ender, idet den her støder sammen med det af 

Parterne paviste gamle Skovskifte og Hjemmemarken her begynder. - Den nu beskrevne 

Skiftelinje deler saavel Mark som Skov saaat hver Gaard eier paa hver sin Side af Linjen 

med fuld og ubehæftet Eiendomsret, idet den Skov, som Løland (væsentlig Lars Larsens 

Brug) derved har tabt, er likvideret i Beitemark. - Johannes Olsen Løland indgik paa at 

den Mark, som ligger mellem den nu satte Skiftelinje, fra hvor denne bøier fra Løvaasen i 

SO til S tvers over Dalen, samt Løvaasen og Lars Larsen Lølands Hjemmemark, skal 

alene tilhøre Lars Larsen Løland. - Den staaende Furuskov, som ved den nu stedfundne 

Deling er afskaaret fra Løland, har denne Gaard Ret til at udhugge i Løbet af 10 - ti - Aar 

fra Udskiftningens Ikrafttræden.  

Den følgende Dag, 19de Juli, var af Parterne tilstede: af Løland Johannes Olsen og Lars 

Larsen d.æ., af Fatland Johannes Larsen og af indre Vandvig Rasmus Tormodsen og 

fordeltes da Gjærdebyrden i den nu satte Skiftelinje saaledes, at Fatland og Vandvig 

overtager in solidum Opførelse af 1/3 - en Trediedel i Længde af det Gjærde, som maa 

opføres fra sidste x i Foden af en høi, steil Fjeldvæg under store Løvaasskaarene til første 

x i fladt Bjerg oppe paa Braatet i nordvestre Ende af Garlaghougen, nemlig den Trediedel, 

som støder til Løvaasen, medens Løland opfører de øvrige 2/3 - to Trediedele af denne 

Gjærdestrækning. Vedligeholdelsen af hele denne Gjærdestrækning paaligger Løland 

alene. Hvor ellers Gjærde trænges i Skiftelinjen har Fatland og Vandvig in solidum at 

opføre og vedligeholde dette. - Alle Gjærder skulle være opførte inden 2 - to Aar fra 

Udskiftningens Ikrafttræden. - Johannes Olsen Løland og Lars Larsen Løland enedes om 

at opføre det Gjærde som falder paa Løland at opføre, saaledes at Johannes Olsen opfører 

1/4 - en Fjerdepart deraf med Materialier, som tages paa Lars Larsens Eiendom, nemlig 

den 1/4 Part, som grændser til den af Fatland og Vandvig opførendes Gjærdestrækning. 

Johannes Olsen Løland overtager Vedligeholdelsen af den Del af Gjærdet mellem ham og 

Moldetvedt i Sognegrændsen, som ikke paahviler Moldetvedt. Lars Larsen Løland 



overtog Vedligeholdelsen af hele den nye Gjærdestrækning, som ovenfor er bestemt at 

skulle vedligeholdes af Gaarden Løland. 

Mødet hermed hævet. 

T. J. Tharaldsen.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 6te August var Kommissionen samlet paa Auestadsæteren i Etne. 

Kommissionen bestod af de opnævnte Medlemmer, idet dog Suppleanten Øvrevig mødte 

for Lund. 

Hvor da foretoges Vidneførsel i Anledning Tvist om Grændserne mellem Gaardene 

Kaldem og Auestad. 

Af Opsiddere fra Kaldem mødte: Knud Knudsen, Osmund Godskalksen og Lars 

Ommundsen; af Auestads Opsiddere mødte: Commandersergeant Ole Auestad, Ommund 

Ommundsen Kaldem, Hadle Sakariassen, Ole Olsen og Sjur Larsen samt Lars 

Torbjørnsen. Parterne enedes om en grændse, der senere vil blive beskreven fra 

Stiftsgrændsen og indtil et Kors hugget i "Skjeneraano". Befaringen og Vidneførslen vil 

derfor blot gjælde Linien fra dette Punct mod Nord indtil Hjemmeudmarken ved 

"Himrestølselven". Af godvillig mødende Vidner fremstillede Kaldem 9 og Auestad 4. 

Efter endt Befating af Commissionen med Parter og Vidner fremsatte Kaldems Opsiddere 

den Paastand, at den fortsatte Linie skal gaa fra Korset i Stenen ved "Skjeneraano" i lige 

Linie over den østre og nøgne Forhøining paa Høiden af "Auestadnuten" og videre efter 

Høidedraget hen til en fremstaaende Bjergnibbe paa "Sveo" og derfra videre til 

"Skarvarebækkens" Udløb i Elven. Auestads Opsiddere paastode, at Linien skal gaa fra 

Korset ved "Skjeneraano" til det laveste Bjerg ovenfor "Brømmelistølen" og derfra 

følgende dette Bjergrag hen til "Himrestølselven" lidt nedenfor "Kløvjana" 

Derefter fremstod som 1ste Vidne Anders Gregoriussen Søreim, 55 Aar gammel, med 

Parterne uforbunden. Vidnet forklarer, at hans Fader i mange Aar for circa 30 siden havde 

leiet "Himrestølen" af af Gaarden Kaldem og var Vidnet ogsaa da med i Fjeldet. Han 

iagttog da i flere Aar, at bade Auestads og Kaldems Kræaturer af Stort og Smaat græssede 

uhindret omhinanden i den omtvistede Strækning. Vidnet blev edfæstet. 



2det Vidne Lars Haagensen Søreim, 45 Aar gammel, med Parterne uforbunden forklarede, 

at hans Fader før Vidnet var saa stor, at han erindrer noget deraf, i flere Aar stølede paa 

Himrestølen og havde leiet dette Beite af Kaldem. Oplæst og vedtaget. Vidnet edfæstet.  

3die Vidne Reier Torgersen Tesdal, 66 Aar gammel med Parterne uforbunden. Vidnet 

forklarer, at han for circa 20 Aar siden i 3 Aar i Rad leiede "Himrestølen" af Kaldem. Han 

blev da af Kaldem gjort opmærksom paa, at Kaldem eiede saalangt op som idag af denne 

Gaard opgivet og søgte han at holde Auestads Kræature borte fra denne Strækning, og 

dette gjorde han efter Kaldems Befaling og herimod fremkom ingen Indsigelse. Han tror, 

at Auestads Opsiddere vare vidende herom. Vidnet erindrer nu, at Hadle Auestad og 

Torbjørn Torbjørnsen Auestad engang gjorde Indsigelse herimod og yttrede, at han 

(Hadle) skulde "lære ham Loven og Evangelinne oppe i Nuten", hvortil Vidnet svarede, at 

han fik holde sig til hans Husbønder (Kaldems Eiere). Paa Anledning erklærede Vidnet, at 

ingen af Auestads Opsiddere vare tilstede, da han blev vist Beitets Udstrækning. Oplæst 

og vedtaget. Vidnet edfæstet.  

4de Vidne Peder Pedersen Grindem, 63 Aar gammel, en Morbroder af Opsidder paa 

Kaldem Peder Andersen, havde Intet imod at afgive Forklaring og forklarede, at han i 

Alderen mellem 16 og 30 Aar de fleste Aar med sin Faders Kreaturer beitede paa 

"Himrestølen", og benyttede Beitet da fra Kaldems Side fra Himrestølen og til høieste 

Toppen paa Auestadnuten. Han erindrer ikke, at han saae Auestads Kræatuer saalangt ned 

som til "Brømmelistølen", men tror nok, at de gik nedenfor den af Kaldem paaviste Linie 

af og til. Opl., og vedt. og edfæstet. 

5te Vidne Modela Helgesdatter Rame, 76 Aar gammel, Faster af Opsidder paa Kaldem 

Osmund Godskalksen, forklarer, at hendes Fader Opsidder paa Kaldem, i hendes yngre 

Aar flere Aar, dog ikke hvert Aar, slog Hø i Slaatterne nedenfor Høiden af Auestadnuten 

og i den omtvistede Strækning. Vidnet var selv med at rage Høet. Hun hørte ingen 

Insigelse herimod fra Auestads Side. Opl. vedt. og edfæstet. 

6te Vidne Ingeri Helgesdatter Rame, 5te Vidnes Halvsøster, 64 Aar gammel, forklarer sig 

overenssemmende med 5te Vidne, hvis Forklaring blev oplæst og som hun vedtog Opl. 

vedt. og edfæstet.  

7de Vidne Sisela Johannesdatter Tesdal, 29 Aar gammel, med Parterne uforbunden, viste 

ikke Noget at forklare og dimiteredes. 



8de Vidne Askild Olsen Kaldem, 41 Aar gammel, med Parterne uforbunden, forklarer, at 

han i flere Aar for circ. 15 Aar siden var sammen med sin Moder, som da havde Plads 

under Kaldem, at slaa i Slaatterne nedenfor Auestadnuten og ovenfor den af Auestad 

paaviste Linie. Han hørte ingen Paatale herom fra Auested. De beitede ogsaa samtidig og 

bortjagede Auestads Smaler fra denne Strækning, dog erinder!! han ikke om nogensinde 

Auestads Opsiddere saa, at han jagede Auestads Faar væk. Opl., vedt. og edfæstet. 

9de Vidne Ommund Ommundsen Kaldem, Broder af Lars Ommundsen Kaldem, 56 Aar 

gammel, havde Intet imod at afgive Forklaring, og forklarede, at han, der selv tidligere 

har eiet Part i saavel Kaldem som Auestad, altid har hørt, at Linien skulde gaa saaledes 

som af Kaldem i dag Paavist. Han har ogsaa selv slaaet Hø efter denne Grændse. Vidnet 

har dog seet Auestads Kræaturer paa Kaldems Side af Linien, men hørt Kaldem besværet 

sig herover. Opl., vedt. og edfæstet. 

10de Vidne Thor Olsen Auestad, 68 Aar gammel, Farbroder af Commandersergeant 

Auestad. Vidnet forklarer, at han fra han blev saa stor, at han kunde gaa i Fjeldet, stadig 

har iagttaget, at Auestads Kræaturer upaatalt har beitet rundt Auestadnuten og hentede 

ofte Kræaturer alt nedenfra Krogevandet ligesom ogsaa Auestad i rusket Veir jagede dem 

ligetil Krogevandet. Vidnet har hørt et gammelt Snak om, at «Brømmelistølen» tilhørte 

Auestad, men at den maatte forlades fordi Bjørnen blev saa slem. Opl. og vedtaget.  

11te Vidne Eli Larsdatter Auestad, 39 Aar gammel, med Parterne uforbunden, forklarer, at 

hun i 2 Aar har lagt paa Auestadstølen med Kræaturerne. Hun jagede dem i den Tid af og 

til sydover mod «Skjeneraano» og kom Kræaturerne da tilbage igjennem «Sletteskar» 

ligesom hun omvendt jagede dem igjennem Sletteskar og da kom de tilbage dels 

søndenfra «Skjeneraano» og dels «igjennem Hodlo». I disse 2 Aar støledes der ikke af 

Kaldem paa «Himrestølen». Hun hørte aldrig nogen Indsigelse herimod. Opl. og vedt.  

12te Vidne Hans Larsen Auestad, Husmand paa Auestad, 66 Aar gammel og med Parterne 

uforbunden, forklarer, at han i 28 Aar, Aar om andet, har hentet Kræaturer tilhørende 

Auestad fra den østre Side af Auestadnuten og gjort dette upaatalt af Kaldem. Han har 

ofter hentet Kræaturerne ligefra Krogevandet. Det er Vidnet bekjendt, at 3die Vidne i den 

Tid stølede paa «Himrestølen». Opl. og vedt.  

13de Vidne Iver Halvorsen Auestad, Husmand paa Auestad, 65 Aar gammel, med Parterne 

uforbunden, forklarer, at han i de sidste omkring 16 Aar, Aar om andet, har iagttaget og 



været med at hente Auestads Kræaturer fra den østre Side af Auestadnuten og ligefra 

Krogevandet. Han tror ikke der i den Tid laa Nogen paa Himrestølen fra Kaldem. 10de til 

13de Vidne edfæstede. 

Parterne indlod derpaa Sagen til Kjendelse, der vil blive afsagt i Morgen. 

Retten hævet. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 7de August var Kommissionen samlet paa Auestadstølen. 

Hvorda! i Tvisten mellem Gaardene Kaldheim og Auestad afsagdes saadan 

     Kjendelse: 

Det er ved de afhørte Vidner godtgjort at saavel Kaldheim som Auestad har udovet 

Beitning i den omtvistede Strækning. Derimod er det blot oplyst, at Gaarden Kaldheim 

har udøvet Slaat i den omtvistede Strækning, 5te og 6te Vidne. Naar sees hen til at Gaarden 

Kaldheim har uimodsagt den saakaldte Himrestøl, der ligger nær ved paa den omtvistede 

Strækning maa det antages, hvad der ogsaa synes at fremgaa af Vidneforklaringerne, at 

Brugen har været udøvet i en større Udstrækning af denne Gaard paa det omtvistede Felt 

end af Gaarden Auestad, hvis Kreature mest i ondt Vejr efter Vidneforlaringerne synes at 

have gaaet stundom ogsaa at være drevne ind paa samme. Kommissionens Medlemmer 

finde derfor eenstemmig at, den omtvistede Strækning bør deles mellem de tvistende 

Gaarde, dog saaledes, at Gaarden Kaldheim saavidt muligt, det vil sige saavidt 

Naturgrændserne tillade det, tillægges den større Deel af samme.  

     Thi kjendes for Ret: 

Den omtvistede Strækning bør at deles mellem Gaardene Kaldheim og Auestad, dog 

saaldes at Gaarden Kaldheim, saavidt Naturomstændighederne tillade det, tillægges den 

største Deel.  

 Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 29de August var Commissionen samlet i Gunder Olsen Norheims Hus i Etne 

til Foretagelse af Klage over Linien mellem Gaardene Norheim og Nærnæs. Formanden 

irettelagde: 1 Klage af 22de Marts 1881 fra Gunder Olsen Norheim ved Sagfører 



Michelsen; 2 Skrivelse fra den samme af 28de Februar 1883; 3 Klage af 4 April 1881 fra 

Eierne af Nærnæs, 4. Vidnestevning af 5te Dennes udstedt af Commissionens Formand, 

med 3 Gjenparter: ## Gunder Olsen Norheim mødte og fremlagde: 1 Domsact, hvori 

Dom af 1ste September 1807 og 2 Indlæg fra Sagfører Eilertsen af 27 Dennes ## Fra 

Nærnæs mødte: Gunder Sakariasen, Tjeran Knudsen, Skolelærer Hjelmtvedt og Gunder 

Andersen. Gunder Norheim paastod overensstemmende med Dommen, at Linien skal gaa 

Nordnordost fra det sistbeskrevne Kors og ligetil denne fortsatte Linie vil træffe 

Præstegjeldsgrændsen med Skonevig, eller subcidiært fra Bokkejuet i lige Linie til høieste 

Stølshougen, derfra til høieste Handslaatebjerget, derfra i Ovnane og videre i Nordvest til 

Præstegjeldsgrændsen. De Mødende fra Nærnæs benegtede denne Paastand og paastode, 

at begge Parter havde brugt Fjeldet i Fællesskab, hvorfor de forlangte Skiftet efter 

Matrikelskylden som Maalestok. De forlangte end videre, at Skiftet mellem Fjeldet og 

Nedremarken bliver at flytte længere ned. 

Gunder Norheim frafaldt den af Sagfører Eilertsen fremsatte Paastand om Vidneførselens 

Udsættele. Kommissionen ledsaget af Parterne og Vidnerne begave sig derpaa ud paa 

Befaring af Aastedet, hvor de forskjellige Linjer og Punkter forevistes Vidnerne. Efter 

endt Befaring var Dagen forløben, hvorpaa Vidneførselen udsattes til imorgen Kl. 9 

Formiddag. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Neste Dag den 30te August var Commissionen samlet paa samme Sted til Afhørelse af 

Vidnerne i Anledning Klagerne mellem Norheim og Nærnæs. Forligsmægling blev 

forgjæves anstillet, idet de samme Parter mødte som igaar. 

Derpaa fremstod som 1ste Vidne Ole Thorsen Økland fra Skonevig, med Parterne 

uforbunden, 68 Aar gammel. Vidnet forklarede, at han er født paa Nærnæs, hvor han 

opholdt sig til sit 15de Aar. I denne Tid beitede Nærnæs's Faar længere nede end den af 

Commissionen optrukne Linie. Oppe paa Fjeldet dreves og beitede baade Faar, 

Storkræaturer og Heste fra Nærnæs til og forbi Brunsdalen til "Kjørko" og til 

"Haafjeldsbakkane". Han saa omvendt Norheims Kræaturer paa Næssestølen og udtalte 

de Gamle paa Nærnæs, at Fjeldet deroppe var fælles. Vidnet betragtede med andre Ord 

hele Fjeldet som tilhørende Nærnæs og Norheim i Fællesskab, og gjorde ingen af disse 

Gaarde Indsigelse mod hinandens Beitning paa Fjeldet. Da saavelsom nu havde Nærnæs 



Stølshus, som af og til benyttedes. Stølsboden stod da paa samme Sted som nu. Vedtaget 

og edfæstet. 

Lovbogens Forklaring af Eden blev derefter oplæst for Vidnerne og disse betydede den 

borgerlige Straf for Mened.  

Derefter fremstod som 2det Vidne Erik Olsen Vattendalstveten, 75 Aar gammel og med 

Parterne uforbunden. Vidnet forklarede, at han i circ. 20 Aar leiede Vaarbeite for sine 

Faar paa Norheim. Det var da væsentlig nedenfor den af Commissionen satte Linie 

mellem Fjeld og Nedremark, at Faarene gik. Af og til kom de ogsaa ovenfor denne Linie. 

Vidnet betalte for Ret til at beite i Lien, idet han som Eier af Fjeld i Skonevig ansaa sig 

berettiget til Beitning over hele Fjeldet. Han saa Norheims og Nærnæs's Kræaturer gaar 

fælles over hele Fjeldet, det vil sige overnfor den af Commissionen satte Linie mellem 

Nedremark og Fjeld. Opl. og vedtaget samt edfæstet.   

3die Vidne Ole Viersen Vee, med Parterne uforbunden og 76 Aar gammel. Vidnet 

forklarede, at han i 3 Aar, formentlig Aarene 1826, 1827 og 1828, tjente hos en Husmand 

paa Norheim. I disse Sommere laa han paa Norheimsstølen med Kræaturer for Norheims 

Husmænd og beitede disse og hentedes disse tildels fra Skukkane og Brunsdalen. Faarene 

jagedes op om Vaaren op paa "Toen" og senere om Sommeren opefter "Bakkane" og gik 

disse saalangt som Kræaturerne samt til "Kuskar". Vidnet kan ikke udtale, om han saa 

Nærnæs's Kræaturer i denne Strækning, men der var af og til fremmede Kræaturer og 

Heste. Han jagede ingensinde Kræaturer bort, da han dertil ingen Befaling havde af 

Husmanden, hos hvem han tjente og blev han ikke vist nogen Grændse mellem Norheim 

og Nærnæs. Han Husbond, Husmand Jacob Jacobsen, havde slaaet eller udøvet Slaat paa 

"Toflaato??" og "Teen"?? omtrent der, hvor Linien er sat mellem Nedremark og Fjeld. 

Vidnet veed ikke, om Nærnæs da havde Stølshus. Vidnet hørte, at Norheim havde 

Sommerbeite indhegnet paa "Havrestien" og var han selv engang med at sætte Kid ind i 

denne Indhægning, idet han dog ikke er vis paa, om der da længer stod Gjærde, men 

"Garmo" vistes. Denne Indhegning var nedenfor "Tveitehilderen". Opl. vedt. og edfæstet.  

4de Vidne Ingeborg Johannesdatter Norheim, 82 Aar gammel, med Parterne uforbunden, 

Husmandskone under Norheim, var ikke med paa Befaring igaar paa Grund af sin 

Aldersom. Hun forklarede, at hun har boet paa Norheim al sin Tid. Da hun var ung og 

jætede i Fjeldet, jagedes Norheims Kræaturer til Skukkane, Brunsdalen og Kuskar. 

Nærnæs's Kræaturer dreves bort, naar de kom saalangt som til Skukkane, og jagedes de 



da tilbage til "Kuskar". Dette gjorde Vidnet efter Ordre fra Norheims Eier og dette gjaldt 

saavel Storkræaturer som Faar. Hun saa aldrig omvendt Nærnæs's Eiere jage Norheims 

Kræaturer, men Nærnæs's Eiere laa paa Nærnæsstølen med Kræaturer. Vidnet udtaler, at 

Norheims Eier havde indgjerdet "Havrestien", som benyttedes blandt Andet til 

Lammebeite. Dette var baade ovenfor og nedenfor "Tveitehilderen". Vidnet har hørt, at 

Norheim skal have havt Støl paa "Topalerne", og at disse skulde have tilhørt Norheim, og 

havde Husmand Jacob Jacobsen af Norheim der sine Slaatter. Hun udtalte, at der syntes 

Levning efter Tomter paa "Topalerne". Opl. vedt. og edfæstet.  

5te Vidne, Jakob Johnsen Grindem, vidste ikke noget at oplyse og dimitteredes. 

6te Vidne Godskalk Hansen Markhus, 55 Aar gammel, med Parterne uforbunden. Han 

forklarede, at han nu for 36 Aar siden tjente 4 Aar paa Norheim, 3 Aar hos Gunder Olsen 

og 1 Aar hos en Husmand. Om Varen!! jagede han Faarene dels op Stølsveien og dels 

længer inde op "Tona" tilfjelds. Han jætede Norheims Faar indtil Brunsdalen og 

"Skukkane" og kanske af og til til "Kuskar". Saalangt gik ogsaa Norheims Storkræaturer, 

idet han hentede Malkekjørene fra Slettene ved "Kuskar". Han var paalagt at jage og 

jagede fremmede Kræaturer bort fra denne Strækning, og saae han aldrig Nærnæs jæte 

saalangt Vest. Der, hvor nu Nærnæs Stølsbu er, sagdes ogsaa fra Gammelt at have været 

Nærnæs's Stølshus, men der var i hine Aar intet Stølshus. Vidnet hørte ikke opgivet nogen 

Skiftelinie eller Kan mellem Nærnæs og Norheim, men ansaa det for Norheims Eiendom 

der hvor han har forklaret. Havrestien kaldtes for Norheims Eiendom. Opl. vedt. og 

edfæstet.   

7de Vidne Ingeborg Halvorsdatter Økland, 67 Aar gammel og med Parterne udforbunden, 

forklarede, at hun tjente 5 Aar paa Norheim for circa 30 Aar siden. Af disse var der 2 Aar 

hun Morgen og Aften gik til Stølen. Hun hentede Kræaturerne fra "Brunsdalen", 

"Skukkane" og "Kuskar" og jagede dem til "Skukkane" og forbi "Skukkane", idet man for 

hende opgav, at Norheim eide saalangt. Hun mindes imidlertid ikke, at hun saae 

fremmede Kræaturer paa disse Grændser og ved ikke, om Nærnæs i disse Aar stølede 

eller havde Stølsbod. Opl. vedt. og edfæstet.  

8de Vidne Kristen Tjerandsen Økland, 57 Aar gammel og med Parterne uforbunden. Han 

forklarede, at han har tjent 8 Aar paa Norheim, 3 Aar hos Gunder Olsen og 5 Aar hos en 

Husmand, for crc. 30 Aar siden. Af disse jætede han i 5 Aar Faarene paa Norheim og drev 

dem saalangt som til "Brunsdalen" og "Skukkane". Han havde ogsaa Ordre til at jage 



fremmede Kræaturer bort, naar de kom indenfor "Brunsdalen", "Skukkane" og "Kuskar", 

og dette gjorde han. Han hørte nemlig og ansaa Fjeldet vestenfor disse Steder som 

tilhørende Norheim. Paa Nærnæs havde de ikke Stølsbod i hine Aar. Han hørte Gunder 

Olsen Norheim love fremmede Folk Mark paa "Havrestien". Han hørte ikke nogen 

bestemt Grændse eller Kan mellem Norheim og Nærnæs, men ansaa som sagt de opgivne 

Steder for Norheims Eiendom. Opl. vedt. og edfæstet.  

9de Vidne Johannes Aslaksen Va, 40 Aar gammel, og med Parterne uforbunden. Han 

forklarer, at han har tjent ialt 15 Aar hos Gunder Olsen Norheim i forskjellige Tourer. Her 

er nu omtrent 11 Aar siden han sidste Gang flyttede fra ham. Han var i 4 a 5 Aar jetergut 

paa Norheim. Som saadan drev han Faarene op inde i Lien dels op igjennem "Tona" og 

dels andre Veie til "Brunsdalen" og "Skukkane"og af og til ogsaa til "Kuskar". Han havde 

stræng Befaling til, og dette gjorde han ogsaa, at jage bort alle fremmede Kræaturer, der 

kom vestenfor disse Steder, enten saa disse tilhørte Nærnæs eller Andre, idet han specielt 

for Nærnæs's Kræaturers Vedkommende havde Ordre at jag dem til henimod 

Nærnæsstølen. Der blev, medens han tjente paa Norheim, opført Stølshus paa Nærnæs, 

udenat han veed om der støltes der. Han kjendte ikke til nogen Grændse eller Kan mellem 

Gaardene, men ansaa som sagt de omforklarede Strækninger som tilhørende Norheim. 

Opl., vedt. og edfæstet.  

10de Vidne Tjeran Kristensen Grønstad, 32 Aar gammel og med Parterne uforbunden, 

forklarede, at han flyttede ifra Gunder Olsen Norheim for 6 Aar ivaar siden efter at have 

tjent der 2 Aar. Han jagede i denne Tid bort fremmede Kræaturer og da vel ogsaa 

Nærnæs's Faar fra "Toflaaten" og forbi Brunsdalen. Dette gjorde han efter sin Husbonds 

Befaling og baade forat holde Lien og Fjeldet frit for fremmede Kræaturer. Han saae 

baade Faar og Heste tilhørende Nærnæs paa "Skukkane" og udover Fjeldet, Faarene 

jagede han da altid, naar han saae dem og havde Tid til at jage dem. Hestene havde han 

ogsaa Ordre til at jage, tror han, men erindrer ikke, at han jagede dem. Hans Ordre lød, at 

han skulde jage Faarene henimod Nærnæsstølen og "Handflaatene" og deromkring. Paa 

Anledning af Gunder Sakariasen Nærnæs blev Vidnet tilspurgt, om han erindrer, at han 

og en til Amerika reist Torjus engang jagede Nærnæs's Faar ned Næsseskar fra 

"Havrestien", og at Gunder Nærnæs da jagede dem tilbage igjen og bad Vidnet og den 

Anden underrette Gunder Norheim derom. Vidnet svarede, at det ikke erindrer dette. Opl. 

vedtaget og edfæstet.  



11te Vidne Thor Kristensen Ramsvig eller Økland, 20 Aar gammel, med Parterne 

uforbunden. Vidnet forklarede, at han tjente hos Gunder Olsen Norheim nu for 3 Aar 

siden. Han jagede da efter Ordre fremmede Faar, Nærnæs's og Andres, fra 

Norheimsbjerget og fra "Toen" og "Havrestien" og hen til Brunsdalen. Da denne Jagning 

har foregaaet efter Udskiftningens Paabegyndelse, blev Vidnet demiteret uden Edfæstele. 

12te Vidne Od Odsen Norheim, 32 Aar gammel, med Parterne uforbunden. Han er født og 

opvoxet paa Norheim og har jætet enkelte Aar i Fjeldet. Han jagede da Norheimsfaarene 

til Skukkane, og henimod Nærnæsstølen, idet han altid har hørt og staar i den Formening, 

at disse Strækninger tilhørte Norheim. Han veed ikke at have jagede fremmede Kræaturer 

bort. Han har ogsaa, tror han, af og til seet Nærnæs's Kræaturer og Heste, men har ikke 

været disse saanær, at han er sikker paa det. Opl., vedt. og edfæstet. 

13de Vidne Tjæran Aslaksen Rame, 82 Aar gammel, med Parterne uforbunden. For 

henimod 70 Aar siden tjente han hos en Husmand paa Norheim i 3 Aar, og jætede da 

Faarene i Fjeldet og drev disse hen og jætede dem paa "Tono" til "Brunsdalen" og 

"Kuskar", idet det opgaves for ham, at dette var Norheims Eiendom. Vidnet var ikke med 

paa Aastedet igaar, men siger sig vel kjendt i Fjeldet. Opl., vedt. og beediget.  

14de Vidne Anna Knudsdatter, Tjenestepige paa Nærnæs hos Gunder Sakariasen, 33 Aar 

gammel, en Broderdatter af Opsidder paa Nærnæs Madela Knudsdatter. Hun forklarede, 

at hun for 10 a 12 Aar siden tjente i 2 Aar paa Nærnæs og hentede da Kjørene, medens 

hun laa paa Stølen, henimod den Linie, som af Commissionen er sat, og fra "Tona" og 

Skukkane. Hun saa ikke nogensinde, at Norheims Opsiddere jagede dem derifra. Gunder 

Norheim protestere mod dette Vidnes Edfæstelse formedelst hendes Forhold til 

Modparterne. Vidnet paa Opfordring erklærede, at hun ønskede sig fritagen for at beedige 

sin Forklaring. 

     Eragtet: 

Vidnet bliver imod sin Protest ikke at edfæste. 

15de Vidne Torbjørn Thorsen Grindem, 51 Aar gammel, med Parterne uforbunden. Vidnet 

forklarer, at det er født og opvoxet paa Nærnæs og har senere tjent der. Vidnet har jætet 

Nærnæs's Faar paa "Topallane", ved "Kjørka", "Brunsdalen" og henimod den Linie der er 

sat af Commissionen mellem Norheim og Nærnæs's Fjeld. Det er Vidnet bekjendt, at 

Nærnæs's Kræaturer ogsaa gik vestenfor Fjeldlinien mellem Norheim og Nærnæs. Det var 



et enkelt Aar for omkring 34 Aar siden, at Vidnet jætede der Vest, de andre Aar jætede 

han længer Øst til "Handflaatene" og "Sjølkostehaugene". Opl., vedt. og edfæstet. 

16de Vidne Reinert Reinertsen Meland, 57 Aar gammel, med Parterne uforbunden. Vidnet 

forklarer, at han fra 1852 til 1869 boede som Opsidder paa Nærnæs. Mens Vidnet boede 

paa Nærnæs opførtes det nuværende Stølshus paa samme Sted, hvor der viste sig tidligere 

at have staaet Stølshus. Vidnet ansaa og benyttede Fjeldet som Fællesskab baade det som 

er tillagt Norheim og det som er tillagt Nærnæs. Vidnet og nu afdøde Opsidder paa 

Nærnæs, Kaldestadbakken, irettesatte engang Gunder Norheim for at han havde jaget vel 

hardt i det fælles Fjeld. Gunder Norheim sagde Intet derimod; og erindrer ikke Vidnet, at 

der senere blev jaget af Norheim i det fælles Fjeld. Vidnet var i de første Aar ofte i 

Fjeldet, men i de senere Aar ikke saa ofte. Opl., vedtaget og edfæstet. 

17de Vidne Britta Torgerdatter Vinje, 42 Aar gammel, med Parterne uforbunden. For 22 

Aar siden jætede hun i Fjeldet i 3 Aar for Norheim hvor hun tjente, og drev da Faarene op 

Skaret til "Nærnæsstølen", "Paalstien" og "Havrestien". Det sidste Sted var Endepunktet, 

hvor hun jætede. Det var før St. Hans, hun jætede. Senere udover Sommeren gik 

Smalerne frit det vil sige uden Tilsyn, og bleve de om Høsten ofte hentede fra Skukkane 

og Norheimsstølen. Vidnet var befalet at jete til og paa "Havrestien". Vidnet hentede flere 

Gange Nærnæs's Kræaturer fra "Topallene". Hun saae ingensinde, at Norheims Opsiddere 

jagede Kræaturerne. Opl., vedt. og edfæstet.  

18de Vidne Torbjørn Halvorsen Haaheimsnæs, 61 Aar gammel, med Parterne uforbunden. 

Han var for 47 Aar siden 1 Aar Jetergut paa Nærnæs. Han jætede da Vest til "Havrestien". 

Det var før St. Hans, at han jætede Smalen. Senere paa Sommeren hentede han den hjem 

om Aftenen fra forskjellige Steder østenfor den af Commissionen satte Linie. Han saae 

ikke, at Norheim nogensinde jagede. Opl., vedt. og beediget. 

19de Vidne Martha Tjerandsdatter Skjeldal, 50 Aar gammel, med Parterne uforbunden. 

Hun tjente paa Nærnæs i 3 Aar for 27 Aar siden. De 2 Sommere laa hun paa 

Nærnæsstølen om Nætterne, men gik hjem om Morgenen, naar hun havde malket. Hun 

hentede selv aldrig Kjørerne, da Jetergutten gjorde det, og veed heller ikke, hvor disse 

gik. Opl., vedt. og edfæstet.  

20de Vidne Thor Gundersen Haaland, 42 Aar gammel, en Farbroder af Opsidder paa 

Nærnæs Gunder Sakariasen. Gunder Norheim protesterede mod Vidnets Afhørelse som 



for nær beslægtet. Nærnæs's Opsiddere forlangte hans Afhørelse. Vidnet paa Anledning 

erklærede, at det er villigt til at afgive Forklaring. 

     Eragtet: 

Vidnet bliver at føre og edfæste.  

Vidnet forklarer, at det er født og opvoxet paa Nærnæs og har jetet der 9 a 10 Aar. Vidnet 

jetede Faarene paa "Saata", "Litlehandflaat" og "Paalsstien", og naar han ikke jetede 

Faarene drev han dem til "Havrestien". Vidnet saae ogsaa og hentede Nærnæs's 

Storkræaturer og Faar fra "Skukkane". Dette gjorde han ogsaa, medens forrige Vidnet laa 

paa Nærnæsstølen. Engang kom en Mand fra Norheim og jagede Faarene fra 

"Havrestien"og ind i Handflaatebakkane (under den satte Ligrændse). Forøvrigt hørte han 

ingen Indsigelse fra Norheims Side. Vidnet ansaa "Havrestien" for Fjeld og Fjeldet for 

fælles Eiendom. "Handflaatebakkene"ansaa han for Norheims Eiendom og tilhørende 

Lien. Opl., vedt. og edfæstet.  

21de Vidne Gunder Olsen Nærnæs, 81 Aar gammel, Bestefader til Opsidder paa Nærnæs 

Gunder Sakariasen. Vidnet var ikke med i Fjeldet, men han siger sig der vel kjendt. 

Nærnæs's Opsiddere frafaldt nu Vidnets Afhørelse, hvorpaa han demeteredes. 

22de Vidne Sakarias Gundersen Nærnæs, Fader til Opsidder paa Nærnæs Gunder 

Sakariasen, 61 Aar gammel. Vidnet havde ikke Noget imod at afgive Forklaring. Gunder 

Norheim protesterede mod Vidnets Afhørelse, medens Nærnæs's Opsiddere paastode han 

hørt. 

     Eragtet: 

Vidnet bliver at føre. 

Vidnet forklarer, at man fra Nærnæs har jetet i "Paalsstien", Havrestien, 

"Handflaatebakkane"og "Handflaatene" og betragtedes Fjeldet ovenfor som fælles baade 

for Norheim og Nærnæs. (Vidnet baade disse Strækninger og!!) Engang fik man paa 

Nærnæs høre, at Gunder Norheim havde jaget Kræaturerne til Kuskar og saalangt ned i 

Braatene der, at der var Fare for Kræaturerne. Vidnet og et Par andre Mand fra Nærnæs 

gik da ned til Gunder og protesterede mod denne Jagen og truede ham med Loven, hvis 

han fortsatte dermed. Gunder Norheim svarede dertil Intet, men, Vidnet bekjendt, jagede 

han ikke senere i Fællesskabet. Paa Anledning af Gunder Norheim erklærede Vidnet, at 



det var hos sin Fader, han var Jetergut, men den omforklarede Jetning skriver sig fra den 

Tid, han selv var Opsidder paa Nærnæs. Gunder Norheim fremlagde nu tvende Forlig, 

som han bad taget i Betragtning ved Bedømmelsen af de tvende sidste Vidners 

Beviskraft. Opl., vedt., og edfæstet.  

Begge Parter frafaldt videre Vidneførsel, men forbeholdt sig enhver anden 

Dokumentation og Imødegaaelse ligesom enhver nærmere eller forandret paastand. Begge 

Parter begjerede derhos Udskrift af det Passerede for at søge Assistance ved 

Imødegaaelsen. De begjerede i den Anledning Tvisten udsat til i Januar Maaends Udgang 

førstkommende.  

     Eragtet: 

Tvisten udstaar til førtstkommende 1ste Februar og paalagdes enhver af Parterne til den 

Tid at indsende sine Fremstillinger. Nærnæs's Opsiddere bade Udskriften sendt til Gunder 

Sakariasen Nærnæs. Den irettelagte Domsudskrift og de irettelagte tvende Forlig 

tilbageleveredes Gunder Olsen Norheim. 

Ved Forhandlingerne eller Protokollationen havdes Intet at erindre. Retten hævet. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1884 den 3die September var Kommissionen samlet i N. Eliassens Hus ved 

Sandeidssøen til Behandling af Tvist mellem Vikedals og Sandeids Sogne om 

Sognegrændsen i Fjeldet vestenfor Ølens – Sandeids…. 

Rettens Formand irettelagde Vidnestævning i forkyndt Stand. Dagen medgik til befaring 

af Aasedet, hvor Kommissionen ledsaget af Parter og Vidner begav sig, hvorpaa den 

videre Behandling udsattes til den 4de September Kl. 10. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 4de September var Kommissionen atter samlet paa samme Sted til 

Behandling af den igaar udsatte Tvist mellem Sandeids og Vikedals Sogne. Tilstede af 

Vigedals Sogn vare: Gudmund Rasmusen Aarakebø, Tomas Tomasen Aarakebø og Lars 

Pedersen Aarakebø, Rasmus Rasmusen Viland, Johannes Johannesen Viland, Knud 

Karlsen Ile og Johannes Osmundsen Ile; fra Sandeid Sogn: Anders Haaversen Andekjøn, 

Anders Olsen Vestbø og Ellef Abrahamsen Vestbø samt Niels Stensen Vestbø. Vigedals 



Sogn paastaar Linien dragen fra det Kors i Præstegjældsgrændsen mellem Skjold og 

Vigedal, der er betegnet saaledes: "Kors hugget oppe paa et Bjerghjørne i nedre Ende af 

"Duldarebraatet", - til "Djupaskar", videre efter "Kringleheibraatet", derfra til 

"Græsdalsnibben", videre langmed!! Braatet under "Øklandsnuten" eller ovenfor Veien, 

derfra paa østre Side af Vestbøes Torvhus paa vestre Side af Vestbøes gamle Støl, derfra i 

"Dyrekjønnet" og endelig derfra nedover efter Rinden paa østre Side af Ekornedalen til 

Beltestenen ved Søen. Sandeid Sogn paastaar, at Linien skal begynde i 

Præstegjældsgrændsen i nordre Ende af øvre "Duldarevandet" og gaa derfra til en omtrent 

Sydvest vendende liden Bjergvæg paa ""Bornuten", af Vikedals Sogn kaldet 

"Masarheikanten", derfra til en stor Sten paa "Vakendalsrindo", derfra til en liden Haug i 

"Smalakrøerne", af Vikedal kaldet "Kjæadækkene", derfra til "Aarakebækken", til det 

Punkt i den, hvor den skjæres af nedre "Juvei", derfra til "Graabjergsnuten", derfra til en 

stor Sten paa "Tolægderne", af Vestbø kaldet Skifterinden, og endelig derfra lige nedover 

efter Rindene til Svartebjergsledet ved Søen. 

Nu mødte videre fra Sandeid: Jacob Hansen Skeie, Hans Hansen Skeie, Jørgen Bjørnsen 

Skeie, Tjeran Tjeransen Skeie og Lars Olsen Skeie.  

1ste Vidne Hans Holgersen Østereide af Ølen, 65 Aar gammel og i Tvisten uinteresseret. 

Han forklarede, at han er født paa Gaarden Skeie i Sandeid, hvor han opholdt sig til sit 

35te Aar. Han forklarede videre, at han af og til hentede Skeies Heste paa det befarede 

Fjeld lige fra "Vaakendalen" og "Duldarevandet". Han havde den Opfatning, at Vestbø 

skulde eie Dalen mellem "Kringleheio" og Stutedalsheie, da Vestbøes Kræaturer altid gik 

her. Forøvrigt havde han ingen Tanke om, hvorlangt ud eller ned Vestbø skulde eie, idet 

han ansaa Fjeldet der Vest for fælles. Paa Anledning erklærede Vidnet, at han havde den 

Opfatning, at Fjeldet kaldtes Ilefjeldet ved "Duldarevandet" og "Vilandsfjeldet" i 

Vakendalen. Ved "Vakendalen" fortod Vidnet de Myrer som stikker Øst eller Nordost fra 

"Breieskar". Og disse ligge vestenfor og udenfor Sandeies Linie, der blot skjærer Myrerne 

i den øverste Kant. Opl. vedt. og edfæstet.  

Lovbogen Forklaring og Edens Betydning blev oplæst baade for dette og det følgende 

Vidne ligesom de bleve betydede den borgerlige Straf for Meened. 

2det Vidne Niels Jacobsen Ile, 75 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i det 

Omtvistede uinteresseret. Vidnet forklarer, at det som ungt jetede i Fjeldet og jetede da 

Viland og Ile opmed "Stuledalsheio" omtrent til Enden af den og i det Nordlige af 



"Duldarebraatet" og til søndre Ende af "Masarevandet nordenfor Varden. Man ansaa i 

denne Tid disse Strækninger som tilhørende Vikedal. Længere Øst viste han ikke nogen 

Greie at give; men han har hørt som et Sagn, at Vikedal skulde eie nedenifra Søen ved 

"Beltestenen" og op til ""Dyrekjønnet". Vidnet tillægger, at i hine Tider jagede man ikke 

hinandens Kræaturer hverken fra Sandeid eller Vikedal; men de Kræaturer, som ikke 

jetedes gik frit. Da Vidnet jetede, stod Vestbøs Stølshus paa den nu kaldte Gamlestølen. 

Derfra blev den imidlertid til tre forskjellige Tider flyttet vestligere og vestligere. Der, 

som den nu staar, kalder Vidnet Vilandsfjeldet. Det et Vidnet bekjendt, at Viland og Ile 

vare misfornøiede med denne Flytning, spacielt med den sidste, og at der da reiste Folk 

fra disse Gaarde til Sandeide og gjorde Indsigelse derimod, ialfald sagde man saa. Vidnet 

veed ikke hvor mange Aar der er siden Stølsboden sidst blev flyttet. Vidnet, der er blind, 

var ikke med paa Befaring igaar, men som gammelt kjendt i Fjeldet har han dog greit 

kunnet afgive Forklaring. Opl., vedt. og edfæstet. 

3die Vidne Malena Olsdatter Aarakkebø, 77 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i 

Fjeldet uinteresseret. Som ung jetede hun paa Aarakebø fra sit 9de til 17de Aar. Hun hørte, 

at Linien mod Sandeid skulde gaa fra "Beltestenen" nede ved Søen og til Dyrekjønnet" 

efter Midten af "Ekornedalen", videre over Graabjergnuten, Svehaugen, derpaa iskraa til 

lidt nedenfor det Sted, hvortil Vestbøes Stølshus blev flyttet første Gang, og derpaa videre 

iskraa til "Bjergedræget" under Græsdalsnibben". Saalangt mod Øst jetede hun. Det var 

om Vinteren, at hun jetede her. Om Sommeren jetede hun i "Smalerkøerne", 

"Vakendalen", "Masareheio", "Sæterskaarane" og "Fagerdal", men blot nedenfor Varden 

paa "Masareheio". Opl., vedt. og edfæstet.  

4de Vidne Torbjørn Torbjørnen Aarakebø, 64 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i 

det Omtvistede uinteresseret, men Husmand under Tomas Aarakebø. Han forklarer, at 

han jetede i flere Aar i sin Ungdom baade paa Aarakebø , Viland og Ile. Han jetede da 

opigjennem "Fagerdal" og "Fuglehaugene" og "Masareheio" saalangt som til 

"Masareheivarden", altsaa østenfor den af Sandeide paastaaede Linie. Videre jetede han i 

"Smalekrøerne" til den lille Varde paa "Stutedalsheien" til Haugene nærmest under 

"Græsdalsnibben" i øvre Kant af "Ørnabakkane", derfra til "Randihaugen" strak ovenfor 

"Svehaugen" og saa videre nedover "Graabjergnuten" nede paa Skraaningerne Sydvest fra 

Vestbøes Torvhus, videre i Dyrekjønnet, "Ekornedalen" og ned til "Beltestenen". Indtil 

denne Linie jetede han efter Forevisning, af sine Husbønder, og vestenfor dette Strøg 

ansaa han for at være Vigedals Eiendom. Sandeids Kræaturer havde sin Rægster til 



"Stutedalsheio" og Djupeskar, dog kom Sandeides Kræasturer ogsaa træfningsvis op i 

"Masareheia", dog veed han ikke, at han nogensinde saae dem saalangt Vest som Sandeid 

paastaar, at Linien skal gaa. Der Vestbøes Stølsbod staar nu er efter Vidnets Opfatning 

Vikedals Eiendom og er det ham bekjendt, at disse tre Gaarde reiste til Vestbø for at faa 

dem til at flytte Stølsboden tilbage. Paa Anledning erklærede Vidnet, at han har seet 

træfningsvis Sandeids Kræaturer ogsaa i Vakendalen og længere Vest ligesom omvendt 

Vikedals Kræaturer indpaa de Strækninger, han anser for Sandeis Fjeld. Opl., vedt. og 

edfæstet.  

5te Vidne Boletta Osmundsdatter Aarakebø, 66 Aar gammel, med Parterne uforbunden og 

ikke interesseret i det Omtvistede. Hun forklarede at hun har eiet største Delen af 

Aarakebø i indtil for 7 Aar siden. Hendes Opfatning baade medens hun eiede Aarakebø 

og tidligere var den, at Grændsen mellem denne Gaard og Sandeid nedenifra Søen 

begynder ved Beltestenen og gaar opigjennem Ekornedalen til vestre Kant af Dyrakjøn, 

derfra videre over "Graabjergnuten" og "Tolægderne", videre til øvre "Juveien", hvor den 

skjærer "Aarakebækken", derfra til det Sted, hvor Vestbø havde sin Stølsbod efter første 

Flytning, derfra til "Hampene" nedenunder "Græsdalsnibben" op til "Vilandsbækken". 

Strækningen Sydvest for denne Linie anser hun for Aaraks Eiendom og ovenfor for 

Sandeids Eiendom, og bad ogsaa Sandeids Opsidder Niels Vestbø hende om Brake 

nedenfor denne Linie. Denne samme Linie havde hun ogsaa hørt opgiven som Grændse af 

sine Forældre og Søskende. Nede ved Stranden fik Husmændene paa Vestbø tage Veed 

mod at yde hende en Arbeidsdag i Vederlag. Hun oplyser nu, at det ikke var Veed, de fik, 

men Strandrag og Tarre. Hun oplyser paa Spørgsmaal, at hun til Kjøberne ikke opgav 

nogen Grændse paa disse Kanter. Vidnet har hørt, at Sandeids Opsiddere engang i gamle 

Tider skulde revet en hel Del Brake paa Graabjergsnuten og at Vigedals Gaarde skulde 

have gaaet op og brændt den op fordi de ansaa den for sin Eiendom. Vidnet pleiede at 

have Hestene indenfor "Svartebjergsledet" paa Stykket mellem dette og Beltestenen for at 

hindre at Hestene skulde gaa tilfjelds i Arbeidstiden. Opl., vedt. og edfæstet.  

6te Vidne Thor Osmundsen Aarakebø, 75 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. Vidnet forklarede, at han i sine unge Dage jetede paa Aarakebø, og 

beskrev samme Linie som grændse mellem denne Gaard og Sandeid som forrige Vidne 

indtil "Homperne" under Græsdalsnibben. Længer ude eller oppe have Vidnet ingen Greie 

paa Grændsen. Denne Grændse hørte han ogsaa opgiven af sin Fader og han tror det har 



været brugt saa af Aarak i 100 Aar, og anser han Strækningen vestenfor som Aarakebøes 

Eiendom. Opl., vedt. og edfæstet. 

7de Vidne Niels Olsen Aarakebø, Husmand under Aarakebø og 61 Aar gammel, Broder til 

Opsidder paa Aarak Lars Pedersens Kone. Han kom til Aarakebø i sit 16de Aar og har i 

sine unge Dage jetet. Han har hørt, at Grændsen mellem Aarakebø og Sandeid skulde gaa 

fra Beltestenen og til Dyraskjønnet. Videre opefter eller udover veed han ikke. Smalerne 

hentede han om Sommerne fra "Stutedalen" og "Kringleheien". Om Vinteren jetede han 

Smalerne paa "Stien" og "Rindene" nede ved Søen. Han har hørt Folket i Naboskabet det 

vil sige Vikedalsgaardene, var misfornøiet med, at Vestbø saa ofte flyttede Stølsboden. 

Vidnet var formedels Sygelighed ikke med paa Fjeldet igaar. Opl., vedt. og edfæstet. 

8de Vidne Anna Jacobsdatter Ile, 50 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i Fjeldet 

uinteresseret. Hun har hørt de Gamle fortælle hende, at naar de jetede saa jetede de i 

Duldarebraatene, nordenfor Varden paa "Masareheien" og til "Djupeskar". Dette var for 

Gaarden Ile. Saaledes samlede ogsaa hun Kræaturerne, naar hun gik op for at samle dem. 

Hun har ogsaa tjent paa Gaarden Aarakebø og gik da og lyngede, og opgav man da for 

hende Grændsen for Aarakebøes Eiendom fra Beltestenen og opefter det Dybeste af 

Ekornedalen. Hun samlede Kræaturerne paa de omforklarede Steder fordi de Gamle 

havde jetet der. Opl., vedt. og edfæstet.  

9de Vidne Guro Larsdatter Vestbø, 43 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i Fjeldet 

uinteresseret. Husmandskone under Vestbø. Hun har hørt, siden hun kom som 

Husmandskone til Ilsnæs, af Gaardene i Vikedals Sogn, at Grændsen mellem Aarak og 

Sandeid Sogn skulde gaa fra Beltestenen og opefter det Dybeste af Ekornedalen. Hun har 

betalt ligesom tidligere ogsaa hendes Mand ialt 18 Aar til Aarakebø for Ret til at tage 

Strandræg og Tarre paa Svartebjergsstranden, det er Stranden mellem Beltestenen og 

Svartebjergledet. Hun veed ogsaa, at Ole Ilsnæs betalte for den samme Rettighed 4 Aar 

førend hendes Mand fik denne Ret. Det er Vidnet bekjendt, at 5te Vidne af og til havde 

sine Heste indenfor Svartebjergledet. Hun har ogsaa et enkelt Aar kjøbt Veeden, som stod 

nede ved Svartebjergsstranden. Niels Vestbø sagde engang til Vidnet, at hun kunde tage 

Veed paa Svartebjergsstranden, men hun har som forklaret betalt til Aarak derfor. Vidnet 

har i 22 Aar, hun boet paa Ilsnæs, beitet stadig det vil sige hvert Aar, sine Kræaturer, Kjør 

og Faar paa Strækningen mellem Beltestenen og Svartebjergledet, i det Kræatuerne har 

gaaet paa denne Strækning saavelsom paa Vestbøes Udmark længere inde. Hun har ikke 



hørt nogen Indsigelse herimod fra Aarakebø, naar Kræaturerne have været indenfor eller 

østenfor Svartebjergledet. Hendes Mand gjærdede ind Stykket mellem Beltestenen og 

Svaartebjergsledet ifølge 5de Vidnes Tilladelse, men da han flyttede Gjærdet længer op og 

Øst, gjorde Lensmand Ubø og Niels Vestbø Indsigelse herimod, og saa blev alt Gjærde 

sløifet. Hun tror det var 2 a 3 Aar, de havde det nederste Gjærde staaende. Opl., vedt. og 

edfæstet.  

Vidneførselen blev derpaa udsat til i Morgen Kl. 10 Formiddag.  

 Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 5te September var Commissionen atter samlet paa samme Sted til 

Fortsættelse af den fra igaar udsatte Vidneførsel vedkommende Grændselinien mellem 

Vikedals og Sandeids Sogne. De samme Parter vare tilstede som igaar. Lovbogens 

Forklaring af Eden oplæstes for Vidnerne, der ogsaa foreholdtes den borgelige Straf for 

Meened, hvorefter fremstod som 

10de Vidne Ole Pettersen Rødder, 65 Aar gammel, med Parterne uforbunden. Han jetede i 

2 Aar fra 12 til 14 Aars Alderen for Andekjøn. Sammen med Andekjøn jetede Gaarden 

Vestbø. De jetede saalangt Vest som til Fagerdal og Græsdalsnibberne og havde Vidnet 

den Opfatning, at Fjeldet var fælles baade for Sandeids og Vikedals Sogne. For omtrent 

56 Aar siden flyttede Vestbø sin Stølsbod fra den nu saakaldte gamle Vestbøstøl til 

"Glammskarhaugen". Han saa ikke Gaarden Aarakebø have sine Malkekjør paa Fjeldet. 

Ingen i hans Tid jagede Kræaturer i Fjeldet for hverandre. Han hørte Intet om Grunden 

for Stølsbodens Flytning. Han veed ikke om Sandeids Kræaturer nogensinde kom 

saalangt Vest som af Sandeid paastaaet; isaafald var det blot træfningsvis. Sandeid stølede 

ogsaa søndenfor eller udenfor den af Vikedals paastaaede Linie. Han jetede aldrig 

Kræaturerne saalangt som til Varden paa Masareheia. Grunden, hvorfor han ikke jetede 

længere end opgivet, var den, at Dagen ikke rak længer. Han kan ikke med Bestemthed 

udtale, hvor langt op paa Fjeldet Vikedals Gaarde jetede. Han hørte, at Vestbøes Eiendom 

paa Fjeldet skulde have Form af en "Pindhue". Opl., vedt. og edfæstet.  

11te Vidne Lars Kristensen Stensland, 61 Aar gammel, med Parterne uforbunden, i Fjeldet 

uinteresseret. Han forklarede, at han jetede i Fjeldet paa Vestbø i 4 Aar fra sit 12te til sit 

16 Aar. Ved Jetning forstaar han, at han hentede Smalen hjem enten denne gik paa Fjeldet 

eller paa Stranden. Han hentede den da fra "Græsdalsnibben" og udover "Kringleheien" 



og sjelnere fra "Stutedalsheien", og paa Stranden hentede han den ligefra Aarakebøen. 

Man troede i den Tid, at Vestbø eiede ligetil Stien, som kaldtes "Aarakestien". Stien 

ligger langt søndenfor Ekornedalen. Man havde ingen Frygt for at komme forlangt før 

man kom saalangt ud paa Stien, at man saae Aarakebø. Oppe paa Fjeldet troede han, at 

Vestbø eiede saalangt som til "Graabjerget" og nedre "Juveien". Han troede ikke at 

Vestbø eiede saalangt som til Smalekrøerne. Videre troede han, at Vestbø eiede saalangt 

som til Braatene under "Stutedalsheien". Han hørte ingesinde nogen Grændse opgiven; 

men fra disse Steder hentede han Smalen. Vestbø Stølsbod stod, medens han var paa 

Vestbø, søndenfor det store Juet. Opl., vedt. og edfæstet.  

12te Vidne Ingeri Olsdatter Stensland, 11te Vidnes Hustru, 56 Aar gammel, en Svigerinde 

af Opsidderske paa Vestbø Sire Olsdatter. Hun er opvoxet paa Vestbø, hvor hun med 

Afbrydelse omtr. i 5 Aar var til sit 26de Aar. Stølsboden paa Vestbø stod i hendes Tid 

strax vestenfor det store Juet. Hun laa dels paa Stølen om Sommeren og dels gik hun blot 

op og malkede paa Stølen. Kræaturerne gik og beitede i Kringleheien, Stutedalsheien, og 

stundom udover til Masareheien, "Graanur" nordenom Fagerdal, det samme som Vikedal 

kalder Djupeskar. I Regelen kom Kræaturerne selv paa Stølen; men naar hun hentede 

dem, var det fra de opgivne Steder. Hun hørte ikke nogen Nævne Vikedalsfjeld i 

Modsætning til Sandeidsfjeldet. Hun hentede aldrig Kræaturerne saalangt ude som eller 

Vest som af Sandeid paastaaet og husker ikke, at hun hentede dem saalangt ude som til 

Varden paa Masareheien. Hun saae ogsaa stundom Kræaturerne komme fra det Sted, hvor 

Vestbøes Stølsbod nu staar, fremunder Stutedalsheien. Hun hørte som et gammelt Sagn, 

at Skiftet mellem Aarakebø og Vestbø skulde gaa langs "Aarakestien" og 

"Markedalsrindo", der ligger ovenfor "Aarakestien". Aarak malkede sine Kræaturer oppe 

paa "Klampen" og ved "Smalekrøerne udenom Stølsboden og kom op paa Vestbøstølen 

og laa. Opl., vedt. og edfæstet.  

13de Vidne Hugne Nielsen Humletvedt, 56 Aar gammel, Gaardeier paa Humletvedt og 

interesseret i Fællesskabet eller i det omtvistede Fjeld. Vidnet dimiteredes paa Grund 

heraf uden Afhørelse. 

14de Vidne Kristine Torbjørnsdatter Humletvedt, 64 Aar gammel, en Moder til Eier i 

Fælleskabet Sjur Olsen Humletvedt og ligeledes Moder til Hugne Humletvedts Hustru. 

Hun bad sig fritaget for at afgive Forklaring.  

     Eragtet: 



Vidnet bliver paa Grund af sin Protest ikke at føre.  

15de Vidne Ragnilla Tjerandsdatter Helgeland, 42 Aar gammel, med Parterne uforbunden. 

Hun har tjent 4 Aar hos Lodeier Niels Stensen Vestbø, fra hvem hun flyttede for 22 Aar 

siden. Der var ikke Stølsbod, medens hun tjente paa Vestbø. Hvor hun fandt Vestbøes 

Kræaturer jagede hun dem altid paa gamle Stølen; derved mener hun den nu kaldte gamle 

Vestbøstøl. Hun fandt dem dels paa søndre Fjeld og dels paa nordre Fjeld udenat hun kan 

opgive Navnet. Hun jagede Kræaturerne til gamle Stølen, fordi hun malkede der. Nede 

ved Søen var Vidnet til Ilsnæs og malkede Kræaturerne udenfor "Hetleskaar". Forresten 

veed hun ikke Navne dernede. Opl., vedt. og edfæstet.  

16de Vidne Kari Olsdatter Vestbø, 37 Aar gammel, med Parterne uforbunden. Hun har 

tjent 3 Aar hos Opsidder paa Vestbø Lensmand Ubø, fra hvem hun flyttede for 3 Aar 

siden, ligesom hun fra sit 17de til sit 19de Aar tjente 3 Aar hos Niels Stensen Vestbø. 

Medens hun tjente hos Niels Vestbø, blev Stølsboden flyttet derhen, hvor den nu staar, og 

derhen gik hun og malkede. Før Stølsboden blev flyttet stod den paa Stutedalsheien og da 

gik hun did og malkede. Hun hentede Kræaturerne fra "Stutedalsheien", "Fagerdal", 

"Masareheien", "Breiaskarmyrerne" og "Smalekrøerne" samt paa Kringleheien, men hun 

havde ingen Greie paa, hvem der eiede Fjeldet. Opl., vedt. og edfæstet. 

17de Vidne Od Larsen Ilsnæs, Husmand under Vestbø, 54 Aar gammel, med Parterne 

uforbunden. Han tjente 1 Aar paa Andekjøn i sit omtrent 14de Aar. Han gik da og malkede 

Kjørene paa Vestbøstølen udenfor Juet. Man hentede da Kræaturerne fra Kringleheien, 

Masareheien, Græsdalsnibbene. Af disse ligger Masareheien indenom de paastaaede 

Linier. Han hentede ikke Kræaturerne saalangt som til Varden paa Masareheien. Medens 

han har boet som Husmand paa Ilsnæs, har han beitet sine Kræaturer upaatalt til 

Svartebjergledet. Opl., vedt. og beediget.  

18de Vidne Ole Tallaksen, Strandsidder under Vestbø, 64 Aar gammel, med Parterne 

uforbunden. Vidnet har boet paa Vestbø al sin Tid. Han har hørt Grændsen nede ved Søen 

at gaa baade fra Svartebjerg og fra Beltestenen, dog har han seet, at man altid har malket 

Vestbøes Kræaturer, naar man har truffet dem indenfor Svartebjerg. Han har hørt videre, 

at Linien skulde gaa fra Svartebjerg til Markedalsrinden og videre til Graabjergsnuten, 

derfra til Svehaug, derfra til Tagdalshaugen, derfra til Faarekammene, derfra i nedre Ende 

af Vakendalsrinden og derfra nordover Haugene til Masarevandet, hvor Linien efter hans 

Mening skulde ende. Saaledes har han hørt Skiftet forklare. Selv har han gaaet hele 



Fjeldet over og hentet Vestbøes Kræaturer, dog ikke fra "Dulderne", fra hvilket Sted han 

dog har hentet 1 af Vestbøes Heste gjentagne Gange. Aarakestien har man kaldt, naar 

man kom saalangt, at man saae Gaarden Aarakebø. Indenfor Svartebjerg har han baade 

selv malket og seet Andre malke Vestbøes Kræaturer. Den forklarede Linie har han hørt 

beskrive af en gammel Husmand paa Vestbø, som havde tjent hos en Oberstlieutenant, 

som boede paa Vestbø. Han har hørt, udtaler han paa Foranledning af Vikedals 

Opsiddere, at Gaarden Ile for mange Hundrede Aar siden skulde have eiet hele 

Vestbøstranden til Ilsskar i Nærheden af Vestbøes Indmark, men han udtaler, at nogen 

saadan Brug har vist ikke paa Hundreder af Aar været udøvet, ialfald ikke i Vidnets Tid. 

Vidnet har kjøbt Veed af Aarakebø paa Stækningen mellem Beltestenen og 

Svartebjergledet; men Vidnet veed ikke, hvem som eier der. Vidnet forlangte at faa kjøbt 

Veed paa Aarak og saa blev han vist hen til dette Sted for at tage den. Opl., vedt. og 

edfæstet.  

19de Vidne Inga Abrahamsdatter, Husmandsenke under Vestbø, 77 Aar gammel, Søster af 

Ellef Abrahamsen Vestbø. Vidnet var formedelst sin Krankhet ikke med paa Befaringen i 

Marken. Hun bad sig fritagen for at afgive Forklaring og dimiteredes derfor paa Grund af 

sin Protest og Slægtskab.  

20de Vidne Kanutta Abrahamsdatter Vestbø, 72 Aar gammel, en Søster af Lodeier Ellef 

Abrahamsen Vestbø, havde Intet imod at afgive Forklaring. Vidnet var med under 

Befaringen omtrent halvveis; men da rak hun ikke længer. Vidnet er opvoxet paa Vestbø 

og har boet der al sin Tid. Hun har i 9 Sommere malket Vestøes Kræaturer paa 

Græsdalsnibhaugen udenfor Juet der, hvor Vestbøes Stølsbod stod efter at den var flyttet 

første Gang, og hentede hun Kræaturerne over hele Fjeldet. Hun saae Aarakebøes 

Kræaturer og bleve disse malkede oppe i Lierne ovenfor Aarakebø i Smalekræerne. Hun 

kan ikke erindre, at hun saa dem længer udover Fjeldet. Ilefjeldet kaldtes Fjeldet udpaa 

Sætersskaarane og "Jannastølen" Opl., vedt. og edfæstet.  

Begge Parter ønskede Vidneførselen sluttet, idet Parterne forlod Retten med Undtagelse 

af Knud Karlsen Ile, Johannes Osmundsen Ile og Johannes Johannesen Viland fra 

Vikedal, og Niels Stensen Vestbø og Anders Olsen Vestbø fra Sandeid. Knud Karlsen Ile 

fremlagde en Udskrift af Ryfylke fra Ryfylkes Pantebog angaaende et Grænskeskifte!! for 

Gaarden Aarakebø. Han bad denne taget i Betragtning ved Tvistens Paakjendelse. Andre 



Bevisligheder havde ikke Parterne. Parterne indlod derpaa Tvisten til Paakjendelse i 

Henhold til tidligere nedlagte Paastande. Tvisten blev derpaa optagen til Paakjendelse.  

Ved Forhandlingerne eller Protokollationen havdes Intet at bemærke. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

 Aar 1884 den 12te September var Commissionen samlet i Landhandler Helgesens Hus 

ved Skonevigssøen i Skonevig. Hvorda Formanden bemærkede, at Commissionen har 

været i Virksomhed fra 10de Juli uafbrudt indtil nu. Commissionen har været beskjæftiget 

med at afgjøre Retstvistigheder og at fastsætte Grændselinier mellem Gaarde i Sand, 

Imsland, Etne og Aalund, hvorhos den har behandlet tvende Klager over Linier i Etne, 

nemlig Sognegrændsen Stødle - Gjerde og en i 1880 fastsat Linie mellemn Gaardene 

Norheim og Nærnæs samt Sognelinien mellem Vigedal og Sandeid i de i 1879 til 

Fællesskabet tillagte Strækninger. 

Følgende Linier tilførtes derefter protokollen:  

Linien mellem Gruppen Vaage og Skibevaag med flere Gaardes Fjeldmark paa øvre eller 

nordvestre Side og Gaardene Hustoft og Vaages Nedremarker paa nedre eller sydøstre 

Side.  

Linjen begynder i Præstegjeldsgrændsen mellem Vikedal og Sand i det Kors, der ifølge 

Beskrivelsen er hugget i en rund Sten paa "Brændefjeldet" og gaar derfra S.V. lidt V. til x 

hugget oppe paa en stor Sten antagelig 30 a 40 Meter sydvestlig fra den lille Bæk, der 

rinder ned fra Høihilder, derfra omtrent S.V. 1/2 V. til x hugget i en noget stor 

løstliggende Sten ret ned fra Høihilder, derfra V. lidt N. til x hugget oppe paa en 

Bjergryg, derfra V. 1/2 N. til x hugget i en næsten opadvendende liden Bjergvæg tæt ved 

Stupet. Herfra og hen til Smedalsjuet vare de mødende Parter enige om, at Linjen skulde 

dannes af den øverste Kant af det høieste og mest selvgjærdende Bjergbraat først hen til x 

hugget i fladt Bjerg paa Braatet ved Lafarveien og videre efter Saabæk, Bjønnehytta, 

Kragerheibraatene og Skurvenutbraatene til Smedalsjuet. Tilstede under Fastsættelsen af 

Linjen vare: Fra Skibevaag Ole Larsen og Bjørn Bjørnsen, fra Vaage: Tormod Torgersen, 

fra Hustoft Tollef Larsen, fra Nybro Tormod Bjørnsen, fra Rønnevig Jakob Jakobsen. 

Fjeldet Tjort i Imsland ejes fælles af Gaardene Rødne, Rørtvedt og Røgletvedt i Forhold 

som deres Skatteskyld - Smørskylden - Dog tillægges i dette Fællesskab Gaarden nedre 



Haugland Beitesret for Gaardens besætning af Faar. Eierne saavel som den 

brugsberettigede Gaard ere underkastede Beiteskjøn og forholdsvis Nedsættelse i 

Antallet.  

Grændsen mellem Langelands Buhage og Slettestøls og Lierbøs Fjeldmark skal herefter 

ifølge Parternes Bestemmelse dannes af det høie øvre selvgjærdende Bjerglag forbi 

Hesteskar og Dyrfjeld mellem vedkommende Skiftelinjer.  

NB. Nødvendige Veje tilstaaes alle Ejere og Brugere af det udskiftede Fjeld i Imslands 

Sogn.  

Da Udskiftningen af Fællesskabet, fastsat udskiftet ved den Kgl. Resolution af 23 Maj 

1874 nu er færdig for Vikedals Præstegjelds Vedkommende, besluttede Kommissionen 

overensstemmende med Udskfitningslovens § 111 at Udskiftningen skal gjøres gjældende 

for dette Præstegjelds Vedkommende.  

    Linier i Etne Præstegjeld. 

Skiftelinie mellem Etne Præstegaard Matr. No 11 paa søndre Side og Gaarden Kaldem 

Matr. No 58 paa nordre Side. 

Linien begynder i Sognegærndsen mellem Stødle og Grindem i det Kors, der er anbragt i 

Kvamnuten, og gaar derfra omtrent Vest til x hugget i fast Bjerg paa "Viernuten", hvor en 

gammel Varde opfriskedes, derfra omtrent S.V. til x hugget i en stor Sten paa "Viaas"s 

vestre Skraaning, hvor Varde reistes, derfra omtrent samme Retning tvertover Dalen til x 

hugget i en stor Sten paa nedre eller søndre Kant af store "Fagerlinuten", og derfra samme 

Retning til Linien træffer Stiftsgrændsen, hvor den ender. Tilstede vare: For 

Sognepræsten efter Fuldmagt Ole Fitje og Sjur Stødle og fra Kaldem Osmund 

Godtskalksen, Knud Knudsen, Lars Ommunden, Peder Andersen og Thor Thorsen. 

Skiftelinien mellem Gaarden Kaldem Matr. No 58 paa østre Side og Matr. No 50 Auestad 

paa vestre Side. 

Linien begynder i Midtpunktet af den Del af Stiftsgrændsen, der ligger over 

"Flaatevandet", og gaar derfra til x hugget i Bjerg paa søndre Side af Bækken, der 

kommer fra "Flaatekjønnet" og ved Bækkens Udløb i Flaatevandet, derfra N. til V. til x 

hugget i lavt fladt Bjerg paa "Krogeguldstinderne" henimod disses Høide, derfra samme 

Retning til x hugget oppe paa en stor Sten oppe paa Høiden af "Krogeguldstinderne", 



derfra N. til x hugget i et stort fladt Bjerg oppe paa Ryggen, hvor Varde reistes, derfra N. 

1/2 V. til x hugget i lavt fladt Bjerg, hvor Varde reistes, derfra mod N. til x hugget oppe 

paa Toppen og den nordligste Pynt af "Kaldemshovden", derfra N.O. til N. til x hugget i 

en stor Sten nede ved Elven, der gaar fra Ilsvandet til Krogevandet og omtr. 15 m. fra 

Elven lige ved "Bjørnedalsveien" og paa dens østre Side, derfra N. til V. til x hugget i en 

stor Sten paa Rinden Vest fra "Maalingemyrerne", derfra N.N.V. til x hugget i en jordfast 

Sten i Bakkehældet lidt ned fra Høiden, derfra N. til V. lidt V. til x hugget i en jordfast 

Sten S.V. op fra "Brømelistølen", derfra N.N.V. lidt V. til x hugget i en jordfast, noget 

udoverhængende Sten, derfra N. til V. til x hugget i fladt Skraabjerg, derfra N.V. til N. til 

x hugget i fladt mod Øst vendende Skraabjerg, derfra N.V. til x hugget i fladt Bjerg oppe 

paa Høiden af Braatet, derfra N.V. til V. 1/2 V. til x hugget i et fladt Bjerg oppe paa 

Kanten af et mod Nordost vendende Skraabjerg, derfra N.V. til N. 1/2 N. til x hugget i et 

fladt Bjerg, hvor Varde reistes, og derfra videre samme Retning til "Himrestølselven", 

som derfra danner Resten af Linien ned til Hjemmemarken. Det bemærkes, at Linien fra 

Korset ved Elven, der gaar fra Ilsvandet til Krogevandet, er fastsat efter forudgaaende 

Vidneførsel og Kjendelse.  

Tilstede vare: Fra Kaldem Osmund Godtskalksen, Peder Andersen, Lars Ommundsen og 

Knud Knuden, fra Auestad: Hadle Sakariasen, Lars Thorbjørnsen, Hadle Thorsen for Ole 

Olsen og Sjur Larsen og Ole Olsen for Sønnen Ole Auestad.  

Skiftelinien mellem Auestad Matr. No 50 paa østre Side og Gaardene Ryg Matr. No 47 og 

Høiland Matr. No 59 paa vestre Side.  

Linien begynder i Stiftsgrændsen i det nordligste Kors i Lysenuten, og gaar derfra i N. til 

x hugget i en stor Sten i den nordre Ende af Lysekjønnet, der ligger strax nedenfor 

Braatet, derfra samme Retning til x hugget i den største Sten paa sydvestre Ende og paa 

vestre Side af søndre "Veradalskjønnet" derfra omtrent samme Retning hen til x hugget i 

en meget stor Sten i Udløbet fra nordre Veradalsvandet, derfra N. til V. først efter dette 

Vand og derpaa videre op til x hugget oppe paa en lang stor Sten, antagelig omtrent 50 

Meter op i Bakken fra Vandet, derfra i N.O. til N. til x hugget i et fladt Bjerg oppe paa 

Braatet, derfra N. lidt O. til x hugget i Bjerg, derfra N. til x hugget i fladt Bjerg oppe paa 

Braatet sydost op fra et lidet Vand, hvor Varde reistes, derfra N. til O. til x hugget i fladt 

Bjerg ude paa Braatet, hvor Varde reistes, derfra mod N. til x hugget i Bjerg oppe paa 

Høiden paa søndre Kant af Uranuten, derfra N. til O. 1/2 O. til x hugget i fladt Bjerg oppe 



paa det høie Braat sydost op fra Høilandsvandet, derfra N. til O. til x hugget i Bjerg oppe 

paa øverste Kant af samme Braat, derfra N. 1/2 V. til x hugget i en Bjergknold oppe paa 

Høiden af Fjelddraget, derfra samme Retning til x hugget i Toppen af en lidt opstikkende 

Bjerghaug paa Høidedraget tæt ved hvilket Kors ligger en større Sten, derfra N.N.V. til x 

hugget i Bjerg oppe paa Høiden af Kjæringenoven, hvor Varde reistes, derfra N. til V. 1/2 

V. til x hugget i Bjerg oppe paa Høiden af Høilandsnuten, hvor Varde reistes, derfra N. til 

x hugget i lavt Bjerg noget ned i nordvestre Side af Høilandsnuten, hvor Varde reistes, og 

endelig derfra N. lidt V. til midt i Udløbet fra et lidet Kjøn kaldet Litlataskaa, hvor Skiftet 

i Lien mellem disse Gaarde gaar.  

Tilstede vare: fra Auestad: Sergeant Auestad, Hadle Sakariassen, Lars Torbjørnsen og 

Sjur Larsen samt Ole Olsen, fra Rygh: Elias Larsen for sig selv samt for Ingeborg 

Tollefsdatter, Johne Eriksen for sig selv og for Lambrigt Kristensen, fra Høiland: Knud 

Olsen, for Lars Mikkelsen, Thor Thorsen og Jakob Jakobsen.  

Den af Gaarden Egeland indgivne Klage over den fastsatte Sognegrændse tilbagekaldtes 

under Behandlingen ved skriftlig Paategning paa Klagen, hvorfor Linien bliver som 

tidligere fastsat.  

Skiftelinien mellem Gruppen Egeland Matr. No 60, Fosse indre Matr. No 61, Fosse ytre 

Matr. No 62, Gravelsæter Matr. No 63, Skjesvold Matr. No 64, Dynebakken Matr. No 65, 

Flaaten nedre Matr. No 66, Gjerde Matr. No 67, Haugen Matr. No 68 og Sæbe Matr. No 

69, paa nordvestre Side, og Engelsgjerd Matr. No 73, Osvaag Matr. No 74 og Egenæs 

Matr. No 75 paa sydvestre Side.  

Linien begynder efter Parternes egen Bestemmelse i x hugget i en stor Sten oppe i øverste 

Ende af "Sandalien", idet Linien tænkes dragen fra det øverste Mærke i Skiftet i 

Nedremarken til dette Kors, hvorfra Linien derpaa gaar S.O. til x hugget i en mindre, 

ovenpaa flad Sten fremdeles i øverste Kant af den samme Lid, derfra S.O. 1/2 O. til x 

hugget paa Siden af en fremstikkende Bjergnibbe paa vestre Side af "Sandelidbækken", 

derfra omtrent 70 a 80 m. S. til Ø. til x hugget i et lavt Bjerg, derfra S. til Ø. til x hugget i 

en mod Vest vendende Bjergvæg under Skinstøshaugen, derfra samme Retning til x 

hugget i en stor Sten strax oppe paa Braatet paa "Paalskarshaugen", derfra S. til V. 1/2 V. 

til x hugget oppe paa Toppen af en Bjerghaug, hvor Varde reistes, derfra S. lidt V. til x 

hugget i et noget fremstikkende Bjerg oppe paa Kanten af Braatet ved den nordre Ende af 

"Steinfjeld", derfra S.V. til S. 1/2 S. til x hugget i Bjerg oppe paa "Baglaasene", hvor 



Varde reises, derfra S.V. til S. lidt S. til x hugget i et fladt Bjerg i en Afsats i Fjeldbraatet, 

hvor en spids Sten opreistes som Varde, og endelig derfra samme Retning til Linien 

træffer Stiftsgrændsen, hvor Linien ender. Tilstede vare: Fra Engelsgjerd: Ole 

Ingebrigtsen og Haldor Sjursen; fra Osvaag: Erik Jonsen, Sjur Jacobsen og Haldor 

Kristensen ved Kristen Haldorsen; fra Gjerde: Ole Olsen og Ole Osmundsen; fra Sæbe: 

Sten Stensen og fra Haugen: Svennung Eriksen. 

Skiftelinien mellem Gaardene Helland Matr. No 1 og Birkenæs Matr. No 2 paa vestre Side 

og Gaardene Axdal Matr. No 3 og Rivaas Matr. No 4 paa østre Side.  

Linien tager sin Begynelse i Præstegjeldsgrændsen mellem Skonevig og Etne og mellem 

det Kors, fra hvilket Præstegjeldsgrændsen mellem Skonevig og Fjælberg gaar ud og 

Korset i førstnævnte Grændse i "Sauenuten", og i Kors hugget nu i fladt Bjerg antagelig 

omtrent 30 m. V.S.V. fra Sandvigsveien i "Glamen", - og gaar derfra S. til Ø. 1/2 Ø. til x 

hugget i Bjergbraat omtrent 20 m. Syd fra Sauekjøn, derfra S.V. til S. 1/2 S. omtrent 50 

m. til x hugget i Bjergvæg oppe paa et lidet Bjergbraat, derfra samme Retning til x hugget 

frempaa et Bjergbraat, derfra S.V. 1/2 S. til x hugget i en mod Nordsost vendende 

Bjergvæg, følger derpaa Bjerglaget paa vestre Side af Juet, der tildels er selvgjærdende, 

og gaar omtrent S.V. til S. til x hugget i en stor Sten paa vestre Side af Juet Vest fra 

"Litlereikulten", derfra S.S.V. til x hugget i Enden af Braatelaget, derfra S. til V. 1/2 V. til 

x hugget yderst ude paa Bjerget, hvor Varde reistes, derfra følger Linien det høieste 

selvgjærdende Høidedrag af "Nutbjerget" til det øverste Kors paa Skiftelinien i 

Nedrehagen mellem Axdal og Birkenæs.  

Axdal tillægges Ret til at opstemme Vasstølsvandet som før.  

Tilstede vare: Fra Helland: Mikkel Olsen; fra Birkenæs: Ole Johannesen, Johannes 

Sjursen, Job Johannesen, Ommund Osmunden og Niels Olsen; fra Axdal: Jacob 

Torstensen, Anfind Stensen og Erik Gabrielsen, og fra Revaas: Torbjørn Lambrigtsen.  

Skiftelinien mellem Gruppen Gaardene Engelsgjerd Matr. No 73, Osvaag Matr. No 74 og 

Egenæs Matr. No 75 paa østre Side og Gruppen Meland Matr. No 77, Kvam øde Matr. No 

76 og indre Vee Matr. No 78, paa vestre Side og paa østre Side af Postveien.  

Linien begynder i Stiftsgrændsen i det Punct, der skjæres af den forlængede Linie fra de 

to først beskrivendes Kors og gaar derfra til det føste Kors, der blev hugget i en 

opstikkende Bjergblok i Dalen mellem "lille Svendslid og "Brømstali", gaar derfra N. til 



Ø. til x hugget i en mod Syd vendende Bjergvæg paa en udstikkende Nibbe i Braatet paa 

vestre Side af Dalstrøget i "Roligebakkane", derfra N. 1/2 V. til x hugget i lavt Bjerg oppe 

paa Høiden lidt ovenfor samme Braat, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til x 

hugget i lavt Bjerg paa vestre Side af et lidet Myrdrag, der ligger paa vestre Side af 

"Roligvarden", derfra N. til x hugget i Bjerg paa Høiden ved Udløbet af Myrdraget, og 

hvor Marken begynder at hælde mod Nord, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til 

x hugget i en flad Bjergnibbe oppe paa Braatet, hvor en Sten opreistes, derfra samme 

Retning til x hugget i en jordfast Sten Syd op fra "Rennedalen" og omtrent i 

Skovgrændsen, derfra N. til Ø. til Korset i Bjerget paa "Ravnehaugen", i hvilket Kors 

Skovskiftet efter Opgivende ender mellem Osvaag og Egeneæs. 

Tilstede vare: Fra Osvaag: Erik Jonsen, Kristen Haldorsen og Sjur Jacobsen; fra 

Engelsgjerd Ole Ingemundsen og Haldor Sjursen; fra Meland: Arne Olsen, Axel 

Haldorsen, Ingebrigt Olsen, Hermand Reinersen, Ole Larsen, Jon Jonsen, og fra Vee Ole 

Pedersen, Peder Bjørnsen, Halsten Larsen og Salomon Jonsen.  

Fjeldet paa vestre Side af Postveien tilhører yttre Vee af Matr. No 78, Utstuen Matr. No 

79, Vettestø Matr. No 80 og Bjørgen Matr. No 81. 

Det bemærkes, at som skeet en Del af Gaarden Vee, Vee indre, er tillagt Fjeld paa østre 

Side af Postveien og en Del, Vee yttre, paa vestre Side af Postveien efter Opsiddernes 

eget Opgivende om saadan Benyttelse af Fjeldet. Betegnelserne Vee indre og Vee yttre 

findes ikke i Matrikelen, men anførtes af Opsidderne som almindelig Navnebetegenlse.  

Den Gaarden Vee ved Kjendelse af 29de August 1870 tillagte Ret i Fællesskabet østenfor 

Postveien over Fixe er saaledes tildelt Vee indre, mod at saaledes Vee yttre er tillagt 

Gaarden Vees forholdsmæssige Andel i det vestre Fjeld.  

Gaarden Egeland forpligtes til at flytte sine Stølshuse fra "Skarstøl" og "Katlastøl" inden 

1 - eet - Aar efterat Gaardens Opsidder af Nogen af enten Rygs eller Høiland Opsiddere 

derom lovligt er tilsagt, mod at Gaardene Ryg og Høiland yde i Udflytningserstatning 40 - 

fyrgetyve - Kroner at fordele paa disse tvende Gaardes Opsiddere efter deres Skatteskyld 

(Smørskylden).  

Gaarden Egeland har selvfølgelig Ret til at opføre sine Stølsboder overalt inden gruppens 

Fjællesskab!! og følgelig ogsaa paa Fossestølen. 



Gaarden Egeland forbeholdes sin gamle Vei, ligesaa forbeholdes Præstegaarden sin gamle 

Vei til Bjørndalen. Gaarden Meland forbeholdes Vei til Fjeldet over Gruppen Engelsgjerd 

m.fl. Gaarde. 

Skiftelinie mellem Fjeld og Hjemmeudmark i Alunds Sogn af Fjælberg. 

Linien tager sin Begyndelse i Stiftsgrændsen i det Kors i samme, der er beskrevet 

saaledes: En stor jordfast Sten samt Varde paa nedre Torvhaugen", gaar derfra N.O. til x 

hugget oppe paa Rinden paa nordostre Kant af "Hauglandsdalen", hvor Varde reistes, gaar 

derfra N.N.V. til x hugget i en Bjergnakke paa øverste Kant av "Kragebjerget", hvor 

Varde reistes, derfra N. 1/2 Ø. til x hugget i "Hestestenen", derfra N. til Ø. til x hugget i 

en Bjergvæg i nedre Kant af "Solbjergbraatet", følger saa Braatet i nordvestlig Retning til 

x hugget i "Solbjergbraatet", derfra N.N.V. til x hugget i fladt Bjerg paa "Lønning", derfra 

N.O til N. til x hugget i en Fjeldvæg paa søndre Kant af "Klovstenen", derfra til x hugget i 

Bjergvæggen i et Hjørne ved Braatet af Synnovahaug, derfra følgende Braatet et lidet 

Stykke til x hugget i et Bjerghjørne af "Synnøvahaug", derfra N. til Ø. til x hugget i en 

stor Sten i Uren under "Saaten", derfra tvertover Uren omtrent N.V. ca. 40 m. til x hugget 

i Bjerg i søndre Kant af "Litlenuten", følger saa det selvgjærdende Bjergdrag paa øverste 

Kant af "Litlenuten" til x hugget i nedre Kant af Braatet, derfra N. til Ø. 1/2 Ø. til x 

hugget i en Bjergklump paa nordre Side af "Eiejuet", derfra N. 1/2 Ø. til x hugget i 

Toppen paa en liden Bjergklump paa nedre Side af en liden Smalevei, derfra N.O. til x 

hugget i en meget stor Sten, derfra N.O. til Ø. 1/2 Ø. vel 40 m. til x hugget i Bjerg, derfra 

Ø. til N. til x hugget i en Bjergklump, derfra N.O. til x hugget i en stor Sten tæt ved 

Braatet i "Tverbjerg", følger saa i østlig Retning det overste selvgjerdende Braat til x 

hugget oppe paa en Bjergnibbe i den østre Kant af Braatet, derfra mod Ø. til x hugget i 

det østre Hjørne af en stor Sten ca. 40 m. Øst for "Skiftesbækken", derfra Ø. til S. 1/2 S. 

til x hugget i en Sten, derfra S.O. til Ø. 1/2 Ø. til x hugget i en stor Sten, derfra S.O. til x 

hugget i en mod Nord vendende Bjergvæg i "Vidjehaugen" paa vestre Side af 

"Kvigedalen", derfra Ø. til S. 1/2 S. til x hugget i en stor Sten paa østre Side af 

"Kvigedalen", derfra N.O. til x hugget i en stor flad Sten ude paa Braatet, derfra vel 20 m. 

Ø. til x hugget i en Bjergnibbe, derfra Ø. til S. lidt S. til x hugget i en meget stor Sten paa 

"Skohaugen", derfra Ø. til S. til x hugget i Bjerg paa "Lynghaug", derfra S.O. ½ Ø. til x 

hugget i et fladt Bjerg fremdeles paa Lynghaug, derfra Ø. til S. 1/2 S. til x hugget i et lidet 

fladt Bjerg oppe paa "Tverjuet", hvor Varde reises, derfra O.N.O. til x hugget i en jordfast 

Sten paa "Tveitestølen", derfra Ø.til N. lidt N.til x hugget i et lavt fladt Bjerg paa 



"Lynghammer", derfra N.O. til Ø. til x hugget i lavt fladt Bjerg fremdeles paa 

"Lynghammer", derfra Ø. lidt N. til x hugget i lavt fladt Bjerg paa "Svenskar" lige ved 

østre Side af Svenskarveien, derfra omtrent samme Retning til x hugget oppe paa en 

meget stor rundagtig Sten, derfra Ø. til x hugget i en Bjergryg, derfra Ø. lidt N. til x 

hugget i Bjergvæggen lidt ovenfor Opheims Fjeldgjærde og lidt Syd fra en Klippeblok, og 

endelig videre efter øverste Kant af det høie selvgjærdende Bjergbraat hen til 

Prestegjeldsgrændsen mod Etne.  

Hermed sluttedes Kommissionens Arbeide for i sommer, idet Kommissionen besluttede 

igjen at træde sammen paa Gjærde i Etne Fredag den 5te December Kl. 9 til Afhørelse af 

Vidner og Afsigelse af Kjendelser. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1884 den 5te December var Kommissionen samlet i Ole Osmundsens Hus paa Gjærde 

i Etne til Foretagelse af Vidneførsel i Anledning, at Gaarden Madsgaards Opsiddere 

fordrer Eiendomsret eller Brugsret i Fjeldet, hvilket de øvrige Eiere af Fjeldet benægte. 

Formanden fremlagde 1) Vidnestævning i forkyndt Stand 2) Indkaldelse læst fra 

Kirkebakken 3) Skrivelse fra ham til Lensmand Haaland af 10de Oktober med Paategning 

4) Fortegnelse over Vidner …. Opsidderne paa Madsgaard Rasmus Paulsen, Tjerand 

Eliassen og Sjur Olsen vare tilstede og paastode Brugsret i Fjeldet for sine Kreaturer 

saavel Faar, Heste og Saue, Storfæ, baade Kjør og Gjældkreature. Landhandlerne 

Hellesæter B. Børresen og Gaardbrugerne Jens Torbjørnsen Gjærde, Ole Osmundsen 

Gjærde og Knud Johannesen Flaaden vare tilstede og paa egne og øvrige anerkjendte 

Eiere i Fjeldets Vegne protesterede mod denne Paastand. Madsgaards Opsiddere 

fremlagde nu et Kommissionsforlig af 1855, til Støtte for sin Paastand. Madsgaards 

Opsiddere bade derefter Vidneførselen fremmet. Derefter fremstod som 1ste Vidne 

Johannes Johannesen Osnæs, 49 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Edfæstet forklarede Vidnet, at han for omtrent 27 Aar siden tjente 1 Aar hos 

Elias Madsgaard. Dette Aar gik Madsgaards samtlige Storfæ og Heste tilfjelds. 

Kræaturerne gik af sig selv tilfjelds, idet de bleve malkede i Hjemmehagen ligeved Veien, 

som den Gang gik igjennem Madsgaards Hjemmehage. Kræaturerne gik saaledes op 

tilfjelds om Dagen, men kom ned igjen om Aften, hvis de ikke selv kom ned saa hentedes 

de ned til Malketid. Dette gjaldt for Elias's Vedkommende alle Storfæ det omforklarede 

Aar med Undtagelse af 2 Kalve, for hvilke Elias havde leiet Beite i Stordalen. Ogsaa den 



anden Opsidder paa Madsgaards Kræaturer veed Vidnet hin Sommer gik tilfjelds paa 

samme Maade. Tilspurgt om hvorlangt oppe paa Fjeldet Kræaturerne hin Sommer gik 

svarer Vidnet, at han hentede dem saalangt oppe som det kan sees hjemmefra, forøvrigt 

saa var det Pigen som hentede Kræaturerne de fleste Gange. Hesten hentede Vidnet ogsaa 

længere inde paa Fjeldet, han tror rundtomkring Mostøl og Engelsgjerdsstøl. Nærmere 

tilspurgt hvad han mener med hvad han kan see hjemmefra siger han, at han mener paa 

"Rusten" indenfor den gamle Osvaagsstøl, derfra hentede ialfald Vidnet Kræaturerne. 

Madsgaards Faar gik den Sommer udelukkende i Hjemmehagen. Vidnet paa Foranledning 

forklarede, at han betragter som Fjeld hvad der ligger ovenfor Skovgrændsen, og gik 

Madsgaards Kræaturer hin Sommer af og til ovenfor skovgrændsen. Oplæst og vedtaget.  

2det Vidne Siri Torbjørnsdatter Osnæs, 65 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. Forberedt til Edsaflæggelse edfæstedes Vidnet, og forklarede, at hun 

for vel 30 Aar siden tjente 1 Aar hos Elias Madsgaard som Budeie. Madsgaards Storfæ 

gik hin Sommer i Madsgaards Buhage, hvor de malkedes Morgen og Aften nede ved 

Ledet ved Veien. Om dagen trak Kræaturerne opover for det Medste op i Lien, men af og 

til ogsaa oppe paa Fjeldet saalangt som til gamle Engelsgjerdsstøl. Hun husker, at hun 

ogsaa enkelte Gange fandt dem indenfor Engelsgjerdsstølen. Dette galdt saavel Elias som 

den anden Opsidder paa Madsgaards Kræaturer. Om hvor Gjældkræaturerne gik hin 

Somnmer kunde hun ikke forklare, da hun blot hentede Malkekjørene og ikke gav nogen 

Akt paa Gjældkræaturerne. Viste ikke Videre at forklare. Oplæst og vedtaget.  

3die Vidne Britta Tørkelsdatter Engelsgjærd, 57 Aar gammel, med Parterne uforbunden og 

i Sagen uinteresseret. Forberedt til Edsaflæg edfæstedes Vidnet og forklarede, at hun for 

37 Aar siden tjente 1 Aar hos Ole Godskalksen Madsgaard som Budeie. Strax for St. 

Hans var hun med sin Husbond at jage dennes Gjældkræaturer, hun tror 2 a 3 i Tallet, ind 

paa Fjeldet til Olalio eller Olalibækken. Det bemærkes af de Tilstedeværende og 

Commissionen, at Mesteparten af Olalien nu er tillagt Sandeid. Vidnet tillægger, at de 

ikke jagede disse Kræaturer saalangt som til Stauerskar. Her lod de dem gaa og Vidnet 

veed ikke, hvor de for Resten gik paa Fjeldet om Sommeren eller hvor de fandtes om 

Høsten. Malkekjørene malkedes Morgen og Aften ved Madsgaardsledet og hentedes de 

som oftest fra Braatene nedunder Engelsgjærdsstølen, men ovenfor Skovgrændsen. 

Stundom ogsaa nede i Skoglien. Om Hestene og Faarene kan hun Intet forklare. Oplæst 

og vedtaget.  



4de Vidne Ingeri Tollefsdatter Fjøsne, 53 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. Forberedt til Edsaflæg blev Vidnet edfæstet og forklarede, at hun 

tjente 6 Aar i træk hos Elias Madsgaard, fra hvem hun flyttede for ca. 25 Aar siden. I 

disse Aar malkedes Kjørene Morgen og Aften ved Madsgaardledet. Om Dagen trak 

Kjørene op over Lien og ind over Fjeldet, alt eftersom Vejret vare mere eller mindre godt. 

Hun hentede dem baade fra Lien og Fjeldet, med Fjeldet mener hun, hvad der ligger 

ovenfor Skoggrændsen. Hun hentede Kjørene fra henimod Engelsgjerdssstølen og fra 

Engelsgjerdsstølen, hun erindrer ikke længere inde paa Fjeldet. Gjeldkreaturerne vare 

som oftest til Fjelds i leiet Beite andetsteds, naar de vare hjemme fulgte de Malkekjørene. 

Hesten havde Elias for det meste hjemme de Somre. Faarene gik i Aasen, vestenfor 

Vejen, et Stykke, der ligger imellem Madsgaard og Osnæs. Vidnet tillægger paa 

Foranledning af Hetlesæter, at enkelte af disse Somre vare Elias's Kjør bortleiede i Beite i 

Saude, han havde da blot hjemme een Ko, han fik Afdraat af de saaledes bortsatte Kjør. 

Hun kan ikke sige, hvormange af de 6 Somre dette skede. Om den anden Opsidders, Ole 

Godtskalksens, Kreature kan hun ikke forklare sig, da disse ikke fulgte Elias's. Hun ved 

ikke hvorfor Malkekjørene sattes bort til Saude enkelte Somre. Oplæst og vedtaget. 

5te Vidne Anna Olsdatter Madsgaard, 39 Aar gl. en Søster af Opsidder Sjur Olsen 

Madsgaard, og ligeledes en Søster af den anden Opsidder Rasmus Madsgaards Kone, 

forøvrigt i Sagen uinteresseret. Forberedt til Edsaflæg og blev nu edfæstet og forklarede, 

at hun er født paa Madsgaard og har opholdt sig der al sin Tid med Undtagelse af at hun 

har tjent 8 a 9 Aar paa Gjærde. Hun forklarede, at hun for nu vel 20 Aar siden i 3 Aar i 

Drag laa paa Engelsgjerdsstølen og stølede sin Faders Ole Godskalksens Kræaturer. Hun 

tror det nu er 21 Aar siden sidste Aar. I disse 3 Aar græssede da Kræaturerne rundtom 

Engelsgjerdsstølen indover til Stauerskar, Baglaasane og Stemfjeldene. Dette var med 

Malkekjørerne. Hun ved ikke, om hendes Fader havde faaet Tilladelse af Nogen hertil 

eller leiet Beite, men hun veed, at han bad Ingemor Engelsgjærd om Lov til at faa have 

Mælken inde i dennes Bod og fik Tilladelse dertil. Tilspurgt paa Foranlending af Knud 

Johannesen Flaaden om hun for ca. 14 a 15 Aar siden for sin Broder Sjur bad om at faa 

ligge paa Nystøl med dennes Kræaturer, svarer Vidnet, at hun ikke erindrer dette, 

derimod erindrer hun, at hun laa paa Nystøl med Knuds Kræaturer, men hun mindes ikke 

om hendes Broders Kræaturer da var der. Opl. og vedt.  

Det indstævnte Vidne Signi Bjørnsdatter Enge oplystes endnu at være fraværende.  



6te Vidne Lisbet Johnsdatter Gjerde, en Faster af Opsidder Ole Olsen Gjerde, 82 Aar 

gammel. Edfæstet forklarede hun, at gamle Ole Madsgaard for ca. 60 Aar siden i flere 

Aar leiede Beite i Fjeldet af Vidnets Fader for sine Storfæ. Opl. og vedt. med 

Bemærkning at hun antager, at dette skede i hendes 18 a 20 Aars Alder og tidligere. 

7de Vidne Ole Ingemonsen Engelsgjerd, 68 Aar gammel, Lodeier i Fjeldet, hvorfor Vidnet 

demitteredes uden Afhørelse.  

8de Vidne Osmund Olsen Gjerde, Vilkaarsmand, Fader til Lodeier Ole Osmundsen Gjerde 

og en Broder af Lodeier Ole Olsen Gjerde, 69 Aar gammel. Edfæstet forklarede han, at da 

han var Eier af Gjerde bad Elias Madsgaard ham 2 a 3 Sommere om at faa Lov om at faa 

ligge paa Furuvasstølen med sine Kræaturer. Vidnet havde ikke Hus der paa Stølen, 

hvorfor han fik Hus hos andre Brugere af Stølen. Vidnet blev lovet og fik 

Sledematerialier i Erstatning for Beitet. Vidnet udtaler, at det er over 20 Aar siden og 

antager, at det er under 30 Aar siden Elias Madsgaard var den Gang Eier af Madsgaard. 

Opl. og vedt.  

Madsgaards Opsiddere fremlagde nu Udskrift af Søndholdlands Sorenskriveriets 

Extraretsprotokol angaaende en i 1824 afholdt mindelig Udskiftning til Støtte for at de 

tilkommer Ret i Fjeldet. Hetlesæter paa egne og de øvrige anerkjendte Eieres Vegne 

erklærede, at de ogsaa havde Modvidner, de ønske førte, men som de ikke kunde formaa 

til at møde godvilligt. Da Indkaldelsen blev læst ved Kirkebakken, blev der for kort Tid 

eftersat de havde faaet Vidner opspurgte til at opgive disse for Commissionens Formand 

til Indkaldelse. Han maatte derfor bede Sagen udsat til Afhørelse af disse  

     Eragtet: 

Sagen udstaar. 

Hetlesæter paatog sig at indfinde Opgave over disse Vidner til Commissionens Formand 

inden dette Aars Udgang. Det Samme erklærede ogsaa Madsgaards Opsiddere og 

betydedes det begge Parter, at de ikke ville faa yderligere Udsættelse til Vidneførsel. De 

Mødende vedtoge derhos, at Varslet om Vidneførselen kan sendes til Hr. Heltesæter paa 

den ene Side og Rasmus Paulsen Madsgaard paa den anden Side. 

Retten hævet. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 



Aar 1884 den 6te December var Commissionen samlet i Ole Osmundsen Gjerdes Hus i 

Etne til Foretagelse af Vidneførsel i Anledning af at Opsidderne paa Gaarden Vaagen 

fordrer Eiendomsret eller Brugsret i Fjeldet, hvilket de Andre benægte.  

Hvor da: Formanden fremlagde 1, Skrivelse af 18de August fra Opsidderne paa Gaarden 

Vaagen i Etne, 2) Vidnestævning i forkyndt Stand, 3) Indkaldelse læst fra Kirkebakken og 

4) Skrivelse fra Formanden til Lensmand Haaland af 10de Oktober sidstl. med 

Paategninger. 

Thomas Olsen Vaagen var tilstede og forlangte Eiensret i Fjeldet, nu kom ogsaa 

Gudmund Ingebretsen tilstede og nedlagde den samme Paastand. Landhandler Hetlesæter, 

Ole Osmundsen Gjerde, Ole Olsen Gjerde, Jens Torbjørnsen Gjerde og Knud Johannesen 

Flaaden vare tilstede og paa egne og de andre Eiendomsberettigede i Fjeldet deres Vegne 

protesterede de mod den af Vaagens Opsiddere paastaaede Ret, idet de opfordrede 

Vaagens Opsiddere til at fremlægge i Retten det Document, hvoraf der igaar under 

Tvisten med Madsgaard blev fremlagt en Udskrift, hvilket Document er af 1824 og 

thinglæst. Vaagens Opsiddere fremlagde nu efter denne Opfordring et Forlig af 1855, 

thinglæst 13de September 1855, som de paastode vise, at de have Ret i Fjeldet. Hetlesæter 

paa egne og de Øvriges Vegne fremholdt, at det af Vaagen nu fremlagte Document blot 

angaar Ordningen af Hjemmehagen og er Fjeldet uvedkommende. Han anmodede 

Formanden om at fremlægge den Udskrift af Extraretsprotokollen af 1824, som igaar blev 

fremlagt at Madsgaards Opsiddere. Formanden kunde ikke imødekomme dette, da 

Documentet er fremlagt under en anden Sag. Derimod oplæste han Documentet i Retten 

og henstillede til Hetlesæter at forhverve sig Udskrift af dette Document og indsende det 

til Formanden. Vaagens Opsiddere benegte, at dette Document indholde Noget til Skade 

for deres Paastand. De bade Vidneførselen fremmet. Vidnerne bleve forberedte til 

Edsaflæggelse. Fremstod som 1ste Vidne Torbjørn Torbjørnsen Osvaag, 81 Aar gammel, 

med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Edfæstet forklarede han, at han 

omkring i sit 29de Aar kom til Vaagen, hvor han da hos den daværende Opsidder Ole 

Vaagen tjente i 7 Aar. I denne Tid gik Vaagens Kræaturer frit fra Fjære til Fjelds, hvor de 

vilde, udenat han nogensinde hørte nogen Indsigelse derimod. Dette gjaldt alle Slags 

Kræaturer. Det er ogsaa Vidnet bekjendt, at Vaagens Kræaturer senere have gaaet 

uhindrede paa samme Maade ligetil nu. Nærmere tilspurgt siger Vidnet, at Kræaturerne 

gik hvor de vilde i Lien, og naar de vare paa Fjeldet, var det rundtom Svartefjeld, der er 

henimod Engelsgjærdsstøl. Af de 7Aar, han tjente hos Ole Vaagen, var denne i 4 a 5 Aar i 



Søvde med Malkekjørene. Desuden leiede han Beite til dem andre Aar paa 

Litledalsstølen. Opl. og vedt.  

2det Vidne Guro Nielsdatter Vee, 70 Aar gammel med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Edfæstet forklarede hun, at i hendes Børneaar indtil hendes 15de Aar gik 

Vaagens Kræaturer hvor de vilde uden Paatale af Nogen tilfjelds ligetil 

Engelsgjærdsstølen og gjerne længer ogsaa. Vidnet hørte dette af dem, der gik og 

malkede. I den senere Tid har Vidnet ingen Erfaring om dette. Hun tillægger, at hun som 

Voxen tjente hos Ole Vaagen; men da var Kræaturerne som oftest til Beite andre Steder, 

og mindes hun ikke, at de i den Tid kom saalangt op som tilfjelds. Opl. og vedt. 

3die Vidne Aasa Larsdatter Osvaag, 64 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Edfæstet forklarede hun, at hun tjente i 5 Aar hos Ole Vaagen, derpaa var 

hun Husmandskone under Vaagen i 12 Aar og flyttede derfra til Osvaag for omtrent 20 

Aar siden. I de 5 Aar, hun tjente paa Vaagen, gik dennes Kræaturer frit nedenfra og op 

tilfjelds udenat hun hørte nogen Paatale derom fra Nogen. Hun selv hentede Kræaturerne 

saagodtsom dagstøt dels fra "Svelten" og dels fra Engelsgjærdsstølen og drev dem ned om 

Aftenen, hvor de malkedes. Mens hun var Husmandskone paa Vaagen, veed hun ogsaa, at 

Vaagens Kræaturer gik som omforklaret; men hun hørte dog, at der var lidt Urolighed i 

den Anledning fra Gjerdes Opsiddere. "Svelten" ligger strax ovenfor Skovlien Opl. og 

vedt.  

4de Vidne Gjøa Larsdatter Osnæs, 51 Aar gammel, Vilkarskone paa Osnæs, et 

Søskendebarn af Tomas Vaagen og ligesaa af Gudmund Vaagens Kone. Hun har hvert 

Aar fra sit Hjem Osnæs seet Vaagens Kræaturer trække op nedenifra op i Lien og tilbaage 

ned igjen om Kvelden, uden at hun har iagttaget, at de ere komne ovenfor Skovlien eller 

der hvor det kaldes Fjeld, da hun ikke har lagt Mærke til dem længer oppe. Dette gjælder 

Storfæet. Faar og Heste har hun ikke lagt Mærke til. Opl. og vedt.  

Det indstævnte Vidne Ole Vaagen kunde formedelst Sygelighed ikke møde. Dette Vidne 

er Fader til den ene Opsidder paa Vaagen og ligesaa til den Andens Hustru. 

Vaagens Opsiddere indlode i Henhold til Vidneforklaringerne og det Øvrige oplyste 

Sagen til Paakjendelse med Paastand som før eller at de iallfald maa tilkjendes Brugsret 

for sine Kræaturer. De øvrige Mødende henholdt sig til det oplæste Document, som de 

forbeholdt sig at skaffe Udskrift af og fremsende til Retten. De benegtede i Henhold til 



dette Vaagens Ret, være sig Eiendomsret eller Brugsret. Under benegtelse af, at de 

afhørte Vidners Prov kan rikke dette thinglæste Document paastode de, at Vaagen ingen 

Ret tilkjendes i Fjeldet og indlode ogsaa hermed Sagen til Paakjendelse, naar det 

omforklarede Document er modtaget af Commissionen, idet Hetlesæter lovede at 

fremsende samme til Formanden inden 15de Januar førstkommende. Forat paaskynde 

Sagens Paakjendelse eller gjøre det muligt for Kommissionen allerede nu, naar den er 

samlet at paakjende denne Sag, enedes begge Parter om, at Formanden tager en bekræftet 

Afskrift af det igaar fremlagte Dokument og fremlægger under Paakjendelsen. 

Eragtet: Sagen optages til Paakjendelse, idet den omhandlede bekræftede Afskrift bliver 

at fremlægge ved Paakjendelsen. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.   

Samme Dag var atter Commissionen samlet paa samme Sted til Foretagelse af 

Vidneførsel m.M. angaaende Tisten vedkommende Osnæs. Formanden fremlagde Opgave 

over Vidner af 16de August 2) tvende Vidnestævning til idag i forkyndt Stand. 3) 

Indkaldelse til idag af Parter læst fra Kirkebakken og 4, Skrivelse fra Formanden til 

Lensmand Haaland af 10de October med Paategninger. Tilsede vare fra Osnæs Johannes 

Johannesen Rasmus Jensen, Henrik Ingebrigtsen, Sivert Sivertsen og John Johannesen. 

De paastode Brugsret i Fjeldet for Gaarden Osnæs's Heste og Gjældkræaturer. De opgave 

dette til 3 Heste og 10 Gjældkræaturer for Gaardens 7 Opsiddere. 

Tilstede vare Hr. Hetlesæter, B. Børresen, Ole Osmunden og Ole Olsen, Knud 

Johannesen og Lars Baarsen Flaaten og Jens Torbjørsen Gjerde. Disse protesterede mod 

den af Osnæs's Opsiddere nedlagte Paastand. Osnæs's Opsiddere bade de fremførte 

Vidner afhørte i Sagens Anledning. Vidnerne bleve forberedte til Edsaflæg, hvorpaa 

fremstod som  

1ste Vidne Ole Tørkelsen Vake, 63 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Edfæstet forklarede han, at han tjente i 3 Aar hos Opsidder paa Osnæs Lars 

Helgesen; det er nu 30 Aar siden. I disse 3 Aar havde hans Husbond af og til sin Hest 

oppe i Fjeldet, han kan dog ikke udtale, om det var hvert af de 3 Aar. Man jagede eller 

ledede den op i Storeskar i Nærheden af Engelsgjærdsstølen og deromkring, hvor man 

slap den. Vidnet hørte aldrig nogen Indsigelse eller Protest herimod fra Nogen. Om 



hvordan det forholdt sig med andre Opsidderes Heste og med Gjældkræaturer kan ikke 

Vidnet erindre. Opl. og vedt.  

2det Vidne Peder Pedersen søndre Stumo, 63 Aar gammel, ubeslægtet og uforbunden med 

Parterne og i Sagen uinteresseret. Edfæstet forklarede han, at han tjente i 4 Aar hos 

Opsidder p.. Osnæs Lars Helgesen; det er nu 37 a 38 Aar siden. Han mindes, at i den Tid 

førte han efter sin Husbonds Ordre tvende Gange dennes Hest ind paa Fjeldet til Olalien, 

hvor den da blev gaaende en Stund, nogle Uger eller saa, indtil man hentede den tilbage 

igjen. Om de andre Opsidderes Heste og Gjældkræaturerne veed han Intet at forklare. 

Vidnet hørte aldrig nogen Indsigelse i Anledning det Omforklarede og veed ikke, om 

hans Husbond havde bedet Nogen om Tilladelse. Opl. og vedt.  

3die Vidne Sigri Torbjørnsdatter Osnæs, 65 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret, Husmandskone paa Osnæs. Edfæstet forklaredet Vidnet, at hun har 

tjent 13 Aar hos Johannes Johnsen Osnæs, fra hvem hun flyttede for ca. 30 Aar siden. 

Vidnet forklarer videre, at hun veed, at Osnæs Opsiddere, den Gang blot 2, havde sine 

Heste oppe i Fjeldet udenat hun kan sige hvert Aar. De havde dels 2 dels 1 Hest hver. De 

førte Hestene op paa Fjeldet til Olalien, sagde man. At de havde Gjældkræaturerne paa 

Fjeldet kan ikke Vidnet erindre. Efterat Vidnet flyttede fra som Tjenestepige, veed hun 

ikke, hvordan Osnæs har benyttet Fjeldet enten de har havt nogen Kræaturer der eller 

ikke. Opl. og vedt.  

4de Vidne Gjøa Larsdatter Osnæs, 51 Aar gammel, med Parten uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Edfæstet forklarede Vidnet, at hun har boet paa Osnæs al sin Tid. Hendes 

Fader havde af og til Hestene oppe paa Fjeldet, derimod ikke hendes Mand eller hun, men 

igjen hendes Søn, der flyttede fra Gaarden for 4 Aar siden og dennes Efterfølger paa 

Gaarden Rasmus ligesaa. Hun veed ikke om Nogen af disse har bedet om Tilladelse 

dertil. Gjeldkræaturerne kjender Vidnet ikke noget til, om Nogen har havt op. Vidnet har 

hørt gamle Sægne, om at Osnæs havde Brugsret i Fjeldet baade for Heste og 

Gjeldkræaturer. Opl. og vedt. med Tillæg, at Vidnet har været Eier af Gaarden 19 a 20 

Aar og hendes Søn ca. 4 Aar.  

Efter Modpartens Begjær fremstod som  

5te Vidne Østen Halvorsen Fjøsne, med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. 

Edfæstet forklarede Vidnet, at han har eiet et Brug i Osnæs i 7 Aar indtil for ca. 8 a 9 Aar 



siden. Vidnet bekjendt havde Ingen af Osnæs's Opsiddere i de Aar han var der 

nogensomhelst Slags Kræaturer oppe i Fjeldet. Vidnet hørte Ingen sige, at Osnæs havde 

nogen Ret i Fjeldet ligesaalidt som han hørte det Modsatte at Osnæs ikke havde nogen 

Ret. Opl. vedt. med Tillæg, at han troede, at Osnæs ingen Ret havde i Fjeldet, derfor 

spurgte han ikke efter. 

6te Vidne Lars Torstensen Gjerde, 51 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Edfæset forklarede Vidnet, at han tjente 1 Aar hos Lars Helgesen Osnæs, 

det er nu ca. 30 Aar siden. Dette Aar havde hans Husbond ingen Kræaturer i Fjeldet, hvad 

den anden eller de andre Opsiddere havde, veed ikke Vidnet. Vidnet, der boer saaledes, at 

naar man skal fra Osnæs tilfjelds gaar man forbi hans Hus, har seet, at Osnæs Opsiddere i 

Sommer gik forbi med Gjeldkræaturer udenat han veed om de gik saalangt som tilfjelds. 

Vidnet dog tillægger, at Osnæs ikke behøver at gaa forbi hans Hus for at komme tilfjelds. 

Opl. og vedt.  

Hetlesæter paa egne og de øvrige Medinteresseredes Vegne bad Vidneførsel udsat og 

paatog Hetlesæter sig inden Aarets Udgang at tilstille Formanden Fortegnelse over de 

Vidner, der ønskes afhørte. Osnæs Opsiddere forholdt sig det Samme. Eragtet: Sagen 

udstaar til Afhørelse af de opgivendes Vidner. Forretningen sluttet og Retten hævet.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

     Kjendelse: 

i Tvisten mellem Vaagen og de tilstødende Gaarde i Etne i Anledning Gaarden Vaagens 

Paastand om Eiendoms- eller Brugsret i Fjeldet.  

Aar 1884 den 11te December var Kommissionen samlet i Ulvenæs's Hus ved 

Aalundssøen. Hvorda i denne Tvist afsagdes saadan 

     Kjendelse: 

Gaarden Vaagens Opsiddere har nedlagt Paastand om Eiendomsret i Fjeldet, hvilken 

Paastand de efter Vidneførselen har forandret derhen, at Gaarden ialfald maa tilkjendes 

Brugsret i Fjeldet for Beitning af sine Kreature.  

De andre Eiere i Fjeldet har benægtet Vaagens Ret i Fjeldet af enhver Art og henholdt sig 

til Udskrift af Søndhordlands Extraretsprotokol forsaavidt angaar en mindelig Udskiftning 



af 1824 thinglæst 16de September 1824 og hvoraf bekræftet Afskrift herved fremlægges. I 

dette Dokument sees Gaarden Vaagens daværende Bruger at have underskrevet og 

indvilget i, at han efter Aaret 1825 ikke skulde have sine Kreature i Fjeldet, da Gaarden 

som der siges i Mands Minde ikke har haft nogen Sætermark eller Fjeldbeite. Den 

daværende Bruger har ved sin Vedtagelse følgelig erkjendt, at Gaarden ingen Ret havde i 

Fjeldet og er denne Vedtagelse under 3die September 1824 approberet af Stiftsdirektionen. 

Gaarden Vaagen var nemlig Mensalgods, og som nævnt dette Dokument er thinglæst. 

Gaarden Vaagen kan saaledes ikke tillægges nogen Eiendomsret i Fjeldet, da heller intet 

tyder paa, at den senere har brugt Fjeldet som Eiendom. Det staar da tilbage at undersøge, 

om Gaarden Vaagens Opsiddere senere, efter 1826, har udøvet en saadan Brug i Fjeldet, 

at de kan antaes at have hævdet en Brugsret der, og da i hvilken Udstrækning. Af de 

afhørte Vidner har 1ste Vidne forklaret, at han, der nu er 81 Aar gammel, i sit 29de Aar 

kom til Vaagen, hvor han tjente i 7 Aar hos den daværende Opsidder Ole Vaagen, der er 

en anden end den, der har underskrevet Dokumentet. - Han har videre forklaret, at i de 

Aar gik Vaagens Kreature fri fra Fjære til Fjelds. Dette gjalt alle Kreature. Ligeledes har 

han forklaret, at det er ham bekjendt, at Vaagens Kreature senere har gaaet paa samme 

Maade lige til nu. Vidnet tillægger dog, at af de 7 Aar, han tjente paa Vaagen, var hans 

Husbond 4 a 5 Aar i Saude med Melkekjørene og desuden leiede han Beite til dem andre 

Aar paa Litledalsstølen. 2det Vidne, der er 70 Aar gammel, har forklaret, at til hendes 15de 

Aar gik Vaagens Kreature, hvor de vilde, uden Paatale af Nogen, tilfjelds lige til 

Engelsgjerdsstølen og gjerne længere ogsaa. Dette hørte Vidnet af dem, der gik og 

malkede. Senere har Vidnet ingen Erfaring uagtet hun siger, at hun har tjent paa Vaagen. 

3die Vidne, der er 64 Aar gammel, har forklaret, at hun tjente 5 Aar hos Ole Vaagen, 

derpaa var hun Husmandskone under Vaagen i 12 Aar og flyttede derpaa til Osvaag for 

omtrent 20 Aar siden. I de 5 Aar, hun tjente paa Vaagen, gik dennes Kreature frit 

nedenfra og op tilfjelds uden at hun hørte nogen Paatale i den Anledning fra Nogen, hun 

hentede dem ogsaa selv dels fra "Svelten", der ligger strax ovenfor Skoglien, og dels fra 

Engelsgjerdstølen. Mens hun var Husmandskone paa Vaagen, ved hun, at ogsaa 

Kreaturene gik som omforklaret, men hørte ogsaa, at der var lidt Urolighed i den 

Anledning fra Gaarden Gjerdes Opsiddere. 4de Vindne har blot forklaret, at hun har seet 

Vaagens Kreature trække nedenfra og op, dog har hun ikke iagttaget saa langt som 

tilfjelds. Retten finder ikke disse Vidneforklaringer præsteret fuldt Bevis for Hævd, det er 

20 aarig uafbrudt Brug af Fjeldet. Retten skal desuden bemærke, at den udøvede Brug i 

og for sig er af den Beskaffenhed, at den vanskeligt kunde være Grundlaget for Hævd af 



Beite i Fjeldet idet Brugen kun har bestaaet deri, at Kreaturene om Dagen have trukket 

hjemmefra og opover dels saa langt som tilfjelds og dels ikke saa langt, og at de saa igjen 

om Aftenen ere komne ned af sig selv eller hentede ned til Nedrehavnele, det har saaledes 

mere været en uhindret Passage for Kreaturene til sine Tider tilfjelds end en egentlig 

Benyttelse af Fjeldet som Beite. Noget lignende vil de fleste Steder finde Sted, hvor ikke 

Gjerde tvinger Keaturene til at holde sig inden en vis Strækning. Det kan heller ikke lades 

ude af Betragtning, at i det fremlagte Dokument af 1824 har Vaagens Opsiddere 

fraskrevet sig Adgang til at fange Hævd desformedelst, at Kreaturene de to Aar 1824 og 

1825 skulde faa gaa tilfjelds, indtil det i Forretningen nævnte Gjærde blev færdigt - 

hvilket Gjærde efter Kommissionens Erfaring paa Aastedet endnu ikke er færdigt. Det af 

Vaagens Eiere fremlagte Forlig af 1855 kan ikke sees at begrunde nogen Ret for Vaagen. 

Specielt antages ikke det Udtryk i samme, at Vaagen skal drage tilfjelds med sine 

Kreature at sigte til at Vaagen har nogen Ret i Fjeldet, men blot at være en almindelig 

Bestemmelse om, at Vaagen skal drage tilfjelds med sine Kreature ligegyldigt hvilket 

Fjeld. Retten kommer saaledes til det Resultat, at Gaarden Vaagen ikke kan tilstaaes 

nogen som helst Ret i Fjeldet.  

     Thi kjendes for Ret: 

Den af Gaard Vaagen nedlagte Paastand om at tilkjendes Eiendoms- eller Brugsret i 

Fjeldet bliver ikke at tage tilfølge.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1885 den 26de Juni var Kommissionen samlet paa Thingstedet i Etne i Ole Olsen 

Gjerdes Hus. Kommissionen bestod af de opnævnte Medlemmer, idet dog Suppleanten S. 

Øvrevig ogsaa iaar mødte for C. Lund. 

Den foretagne Sag mellem Gjerde m.fl. Gaarde mod Osnæs Opsiddere. Formanden 

fremlgde: 1. Opgave over Vidner af 29de December f.A. og 2. Vidnestævning i forkyndt 

Stand saal: ## 

Tilstede vare af Opsiddere: Ole Olsen Gjerde, Lars Baardsen Flaaden, Ole Osmundsen 

Gjerde, Knud Johannessen Flaaden, Bernt Børresen og Jens Torbjørnsen Gjerde.  

Fra Osnæs mødte ingen. 

Fremstod som 



7de Vidne Tørres Jafetsen Vettestø, 40 Aar, en Broder af Opsidder Osmund Jafetsen 

Nyvold, havde intet imod at afgive Forklaring. Vidnet forklarede, at han var Opsidder paa 

Osnæs i 3 Aar nu for 20 Aar siden. Af disse Aar havde Vidnet det ene Aar sine Heste op i 

det omtvistede Fjeld en Tid af Samme og han tror ogsaa den anden Sommer derimod ikke 

Gjeldkreature. Man fortalte Vidnet, at man pleiede fra Osnæs at føre sine Heste op i 

Fjeldet, om man nævnte Gjeldkreaturene husker han ikke. Det var til "Olalien" (nu 

Sandeids Eiendom delvis) Vidnet første sine Heste. Om Osnæs havde nogen Ret til denne 

Benyttelse "gjorde Vidnet sig liden Mening", Oplæst og vedtaget. Vidnet dimitteredes 

uden Edfæstelse.  

Det andet indstævnte Vidne er 7de Vidnes Hustru. Denne er syg, men troede Manden at 

hun imorgen kan komme.  

De mødende bade i den Anledning Vidneførselen udsat til imorgen.  

Eragtet: Tvisten udstaar til imorgen Kl. 12 1/2.  

Da saa langt var passeret frafaldt de Mødende Førelsen af Britta Larsdatter. 

De fremlagte nu Indlæg af G.D. hvortil de henholdt sig og indlode dermed Tvisten til 

Paakjendelse.  

Fra Osnæs var endnu ingen fremmødt. 

Eragtet: Tvisten optages til Paakjendelse. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.   

Aar 1885 den 27de Juni var Kommissionen samlet paa Thingstedet i Etne i Ole Olsen 

Gjerdes Hus til Foretagelse af Tvist mellem Gjærde m. fl. Gaardes Opsiddere mod 

Madsgaards Opsiddere. 

Formanden fremlagde: Vidnestævning i forkyndt Stand. 

Tilstede vare Jens Torbjørnsen paa den ene Side og af Masgaards Opsiddere Rasmus 

Paulsen, Tjeran Eliasen og Sjur Olsen. Nu mødte ogsaa Knud Johannesen Flaadten og Ole 

Osmundsen Gjerde.  

Fremstod som 9de Vidne Inderst Joakim Weltzin, 87 Aar, Svigerfader af Opsidderne paa 

Gjerde Berent Børresen og Lars Olsen. Vidnet har for 50 Aar siden været Opsidder paa 



Dynebakken. Han udtaler videre, at Masgaard ingesomhelst Ret har i Fjeldet og har 

hellerikke brugt det saavidt han veed eller har hørt. Tilspurgt hvad han grunder det paa, at 

Masgaard ingen Ret har forklarer han, at han for 40 a 50 Aar siden var med at opgaa 

Grændsen i Udmarken mellem Gjerde paa den ene Side og Masgaard og Vaagen paa den 

anden Side, og da blev der ikke talt om Fjeldbeite for Madsgaards Vedkommende af 

Nogen, medens det for Vaagens Vedkommende blev nævnt. Han oplyser videre, at den 

Skiftelinie, der da blev sat eller rettere opgaaet laa slig, at om Masgaard skulde havt 

nogen Ret i Fjeldet, maatte man i Forretningen udtrykkelig forbeholdt denne Gaard dens 

Ret til at passere over andenmands Eiendom. De andre 5 Mand, som vare med Vidnet i 

Forretningen, ere nu døde. Om hvorvidt Masgaard har nogen Brugsret i Fjeldet, udtaler 

Vidnet, at det har han aldrig hørt. Vidnet blev edfæstet.  

10de Vidne Ommund Bjørnsen Enge, 54 gl., Husmand under Præstegaarden, gift med en 

Søster af Opsidder paa Skjensvold Anders Lilands Hustru, forøvrigt med Parterne 

uforbunden. Vidnet tjente paa Gjerde for 30 Aar siden og hørte han da, at Masgaard ingen 

Ret skulde have i Fjeldet. Da Udskiftningskommissionen ifjor Sommer var i Etne, gik 

Vidnet Erinde for denne for at tilsige i Fjeldet berettigede Opsiddere til Møde for 

Commissionen. Opsidder Sjur Masgaard sagde da til Vidnet, at han ikke havde Noget at 

gaa for, da han ikke eiede nogen Eiendom i Fjeldet. Nærmere tilspurgt forklarede Vidnet 

nu, at han opfattede Sjur slig, at han Intet i Fjeldet havde at fordre.  

11te Vidne John Larsen Tesdal, 52 Aar gl. Inderst, med Parterne uforbunden, forklarede, 

at han for 2 siden om Høsten saae Opsidder Sjur Olsen Masgaard hente sine Faar fra 

Storeskar ved Engelsgjerdsstølen, og udtalte han da, at hans Faar pleiede at gaa indover 

Fjeldet der. Han saae ogsaa samme Sommer Tjeran Masgaards 3 Gjeldkreaturer paa 

samme Sted i Fjeldet.  

12te Vidne Pige Britta Torkelsdatter Engelsgjerd d.y. 52 Aar gl., med Parterne 

uforbunden. Hun forklarer, at hun i de sidste 7 a 8 Aar har lagt som Budeie paa Nystølen 

(tilhørende Gjerde og Flaaten). Hun har enkelte af disse Sommere seet Tjeran Madsgaards 

Hest ved Nystølen og Sjur Masgaards Faar ved Paalskjøn (lidt indfor Engelsgjerdsstølen). 

13de Vidne Tjeran Knudsen Nærnæs, 55 Aar gl. Sønskendebarn til Opsidder Tjeran 

Masgaard og en Halvbroder til Opsidder Ole Osmundsen Gjerdes Moder, iøvrigt med 

Parterne uforbunden, forklarer, at han en Gang samtalede med sin Morbroder, daværende 

Opsidder paa Masgaard Elias Tjerandsen i Anledning af, at denne agtede at kjøbe sig en 



anden Gaard. Denne anførte som Grund hertil, at Masgaard havde været beneficeret og 

havde som saadan saa lidet Beite, idet han videre anførte, at medens alle andre 

Nabogaarde havde Beite nok, havde denne blot Buhage til 2 a 3 Kjør, han husker ikke 

nærmere Tallet. Elias anførte videre, at han troede, at Masgaard ogsaa før i Tiden havde 

havt Beite nok, men forsømt dette formedelst at Gaarden havde været beneficeret. Elias 

anførte videre, at naar de andre Gaarde jagede sine Kreaturer tilfjelds, maatte han leie 

Beite. Vidnet kan ikke forklare, hvorlænge det er siden denne Samtale fandt Sted, men det 

var medens Vidnet boede paa Fjøsne, hvor han boede i 19 Aar, og hvorfra han flyttede for 

nu 9 Aar siden. Oplæst og vedtaget.  

14de Vidne Gudmund Gudmundsen Masgaard, 18 Aar gl., med Parterne uforbunden. 

Vidnet tjente i 1883 og 1884 paa Masgaard hos Tjeran Eliasen. I denne Tid hentede han 

een Gang sin Husbondes Hest fra Mostølen ligesom han ogsaa een Gang ledede den op 

paa Høiderne saa den tog indover Fjeldet. Sin Husbondes Gjældkræaturer ledede han ind 

til Stauerskar i Nærheden af Olalien. Han ledte ogsaa flere Gange efter Hesten paa Fjeldet 

dels ved Mostølen og dels ved Nystølen udenat finde den. Opl. og vedt. Vidnerne 

edfæstedes. Børresen paa egne og de øvrige Opsiddere paa Gjerde, deres Vegne, forlangte 

Tvisten udsat til Afhørelse af Johannes Aslaksen Va og antydede, at de om 

Commissionen ikke syntes, at den kunde reise een Gang til i denne Sags Anledning, de da 

vilde foranstalte Thingsvide!! optaget paa Høstthinget, der afholdes den 9de og 10de 

October. Masgaards Opsiddere protesterede mod Udsættelse. Commissionens 

Medlemmer tilførte enstemmig, at nærværende Tvist i forrige Aars December blev udsat 

udelukkende paa Begjær af Gjerdes med fleres Gaardes Opsidderes Forlangende, at det da 

blev dem betydet, at videre Udsættelse ikke kunde erholdes, hvorfor de maatte opgive alle 

de Vidner, de maatte ønske afhørte og at det Vidnet de nu agte afhørt hverken er opgivet 

eller stævnet. Da Udskiftningen i Etne nu er færdig og kan udlægges strax det omtvistede 

Spørgsmaal er paakjendt, fandt den ikke at kunne give den forlangte Udsættelse til Skade 

for denne Udlæggelse. 

Thi eragtes: Den forlangte Udsættelse indvilges ikke.  

Børresen nu fremlagde Indlæg paa egne og øvrige Interesseredes Vegne, hvortil de 

henholdt sig. Masgaards Opsiddere fastholdt sin Paastand om Brugsret i Fjeldet for sine 

Storfæ, Heste og Faar. Eragtes: Sagen optages til Kjendelse.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  



Aar 1885 den 1ste Juli var Kommissionen samlet paa Østereide i Aalund i Jens Andersens 

Hus. 

Tilstede vare vare fra Haugland: Niels Engebretsen og Halvor Jørgensen, fra Stumoe og 

Klungland: ingen, fraVestereide: Tørres Tollefsen, Tormod Tollefsen, fra Østereide: Jens 

Andersen, Hans Holgersen, fra Dørem: Aad Torkelsen og Kirkesanger Einarsen og Ole 

Baardsen, Baard Olsen og Rasmus Larsen. Samtlige Lodeiere vare budsendte. Ingen af de 

Mødende ønskede flere Linjer satte paa Fjeldet. Økland er allerede fraskiftet. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1885 den 1ste Juli var Kommissionen atter samlet i Jens Andersens Hus paa Østereide 

i Aalund. 

Hvorda! efter at Parterne havde fremsat sine Paastande, der i det væsentlige gik ud paa: 

Osmund Opheim fordrer Grændelinje sat enten saa, at Opheim allene udskiftes med 

Beiteret lagt paa dette Stykke for Liens Heste eller saa, at Opheim og Rødne lægges 

sammen med Beiteret for denne Strækning for Liens Heste, Lensmand Boxnæs som 

Opsidder paa Østereide fordrede denne Gaard udskiftet sammen med Vestereide og de 

øvrige fremmødende Interesserede i Fjeldet ønsker helst det hele Fjeld fælles, men udtaler 

derhos, at hvis Opheim skal fraskilles enten alene eller i Forening med Rødne, saa ønsker 

de hele Fjeldet udskiftet, ialfald i fire Dele,- besluttede Commissionens Pluralitet, nemlig 

Medlemmerne Nielsen, Sjo og Sundnæs, at ingen Linie blive at sætte paa Fjeldet udenom 

den for Økland satte, men endnu ikke protokollerede Linie. Formanden, der dissenterede 

heri, tilførte at han fandt det urigtig at lægge et saa stort Fællesskab sammen som dette 

bliver. Han stemte saaledes for, at Fjeldet om muligt burde deles i de af Lodeierne nævnte 

Dele og specielt for at Opheim efter den nedlagte Paastand udskilles enten alene eller i 

Forening med Rødne. De af Parterne mundtligt fremførte Grunde for Ikkedeling, der i 

Korthed vare de, at de frygtede i Tilfælde Fjeldet blev delt, at enkelte Opsiddere 

væsentlig da Opheim skulde fortrædige de Andre, kunde ikke rokke hans Opfatning af at 

Sameiet var for stort til at Commissionen kunde gaa fra det uskiftet. Øvrevig tiltraadte 

Formandens Dissens og Tilførsel. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1885 den 20 Juli var Kommissionen samlet paa "Fjøtene" i Saude til Foretagelse af 

Skiftelinje mellem Gaardene Aabø og Østreim. Hvorda! Aabøs Opsiddere fremlagde: 



Overretsakt af Dom af 8 Juni 1870 med sig der til sluttende 2) Underretsakt af 

Underretsdom af 12 November 1869 og 3) Udskrift af Ryfylke Sorenskriveris 

Extraretsprotokol. De forlangte den i Underretsakten indtagne Voldgiftsforretning kjendt 

gyldig og saaledes at Skiftelinjen mellem Gaardene bliver sat overenstemmende med 

denne Voldgiftsforretning, der er dateret 10de og 11te Juli 1867. Østreims Opsiddere 

protesterede herimod, idet de anførte, at Voldgiftsforretningen lider af formel Mangel, 

idet Voldgiftsfuldmagten ikke blev underskreven af den ene Opsidder paa Østrem. 

Spørgsmaalet blev optagen til Eragtning. Der afsagdes derpaa følgende eenstemmige 

     Eragtning: 

Da Voldgiftsfuldmagten lider af den Feil, at den ene Opsidder paa Østrem ikke har 

underskrevet samme og heller ikke godkjendt samme, antages det, at den sig sluttende 

dertil Voldgiftsforretning af 10de og og 11te Juli 1867 ikke kan tillægges Gyldighed. Dette 

synes ogsaa Aabøs Opsiddere i den Aastedssag, hvoraf Over- og Underrets akt ere 

fremlagte, indirekte at have godkjendt, idet de ikke der har procederet paa 

Voldgiftsforretningens Stadfæstelse, men derimod paastaaet en anden Linje - som 

Kommissionen ved den stedfundne Befaring har fundet mere videregaaende - fastslaaet.  

     Thi eragtes: 

Voldgiftsforretningen af 10de og 11te Juli 1867 kjendes ugyldig at være. 

Det blev Aabøs tilstedeværende Opsidder tilkjendegivet, at denne Eragtnings Gyldighed 

kan prøves ved Høiesteret. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Samme Dag var atter Kommissionen samlet paa samme Sted til Afhørelse af Vidner i 

Striden om Fastsættelsen af Skiftelinje mellem Gaardene Aabø og Østrem. Af Aabøs 

Opsiddere mødte: Tjærand Nielsen, Johannes Endresen, Paul Nielsen, Knud Knudsen, 

Knud Østensen, Torger Martinsen, Ole Olsen og Aadne Tormodsen og Jakob 

Johannessen, af Østrem mødte: Daniel Johannessen, Tarald Johannessen, Rasmus 

Johannessen, Gunder Jakobsen, Njeld Johannessen og Torger Osmunden for Faderen 

Osmund Torgersen.  

Efterat begge Parter havde bedet Vidner afhørte og efterat Kommissionen samme med 

Parterne og disse Vidner havde befaret Aastedet, fremstod som 



1ste Vidne Haljer Johannesdatter Østrem, 57 Aar gl., Husmandskone under Tarald 

Johannessen Østrem men forøvrigt med Parterne uforbunden. Vidnet forklarede, at hun 

eet Aar havde været med at slaa Hø for sig selv i Helgedalsbakkerne, dertil havde hun 

Tilladelse af sin Husbond. Mens de stølede paa Fjotene og Nystølen, drev de sine 

Kreaturer til Helgedalsbakkerne. Dette sidste har passeret fra Vidnets 12te Aar til for ca. 6 

a 8 Aar siden, nemlig til Udskiftningsforretningen paa Østreim. Paa Fjotene har hun som 

Regel stølet i alle disse Aar og anseer hun disse for Østrems Eiendom, dog saa hun ogsaa 

her stadig Aabøs Kreature, de Tider af Ugen de havde sine Kreature paa den Kant, 

væsentlig paa Ska…, i Helgedalsbakkerne saa hun derimod ikke Aabøkreature, men vel 

paa Nystøl, idet Kreaturene gik om hinanden ind ved Elven. Ogsaa paa nordre Side af 

Elven ved Fjotene jagede de Østremskreaturene. Paa Buernuten eller Botnenuten jagede 

de paa Østrem sine Kreature lige til Toppen af Nuten og hentende dem over hele Nuten. 

Hun mindes ikke at have seet Aabøkreature paa Buernuten. Oplæst og vedtaget.  

 2det Vidne Knud Knudsen Østrem, 54 Aar, 1ste Vidnes Mand, forklarede sig i alt 

overensstemmende med 1ste Vidne, med Tillæg, at han har slaaet Hø to Aar i 

Helgedalsbakkerne. Han ved ogsaa at Haldor Saude slog i Helgedalsbakkerne eet Aar 

efter Tilladelse fra Østrem. I Buernuten har Vidnet skjeldent været. Opl. og vedt.  

3die Vidne Ingeborg Kristensdatter Heirum, 42 Aar gl, med Parterne uforbunden, Vidnet 

forklarede, at hun stølede i 6 Somre paa Østrem, nu for 16 Aar siden. I denne Tid jagede 

de Kreaturer over Elven ved Fjotene og hentede dem igjen paa «Kvel…» Høidene 

hinsides Elven. Ogsaa i Helgedalsbakkerne hentede hun ofte Kreaturene, ligesom hun 

jagede dem did, paa Buernuten var hun "tilendes" efter Kreaturene. Aabøkreaturene saa 

hun paa begge Sider af Elven i "Fjotene" men hun saa dem ikke blive jagede did. I 

Helgedalsbakkerne saa hun derimod ikke Aabøkreature, ej heller saa hun dem i 

Buernuten. De jagede aldrig Aabøkreaturene tilbage fra Fjotene. Hun saa een sommer Ole 

Sørensen, Husmand under Østrem, slaa i Helgedalsbakkerne. Opl. og vedt.  

4de Vidne Ole Aadnesen Østrem, Husmand under Østrem, forøvrigt med Parterne 

uforbunden, 61 Aar gl. Vidnet forklarede at han var Opsidder paa Østrem i 10 Aar, nu 16 

Aar siden. I den Tid slog og beitede han i Helgedalsbakkerne, beitede hvert Aar og slog 2 

Aar, unden!! nogen Indsigelse fra Nogen. Vidnet oplyste nu at han tidligere har afgivet 

Vidneprov under Aastedssagen mellem Aabø og Østrem. Disse Akter havdes tilstede og 

fandtes Vidnet der som 14de Hovedvidne, hvorfor videre Afhørelse af Vidnet undlades.   



5te Vidne Gunder Olsen Østrem, 70 Aar gl, Folgemand paa Østrem, men med Parterne 

uforbunden. Vidnet var Opsidder paa Østrem i 10 a 12 Aar indtil i 1867. I disse slog han 

eet Aar i Helgedalsbakkerne og stølede der et andet Aar, han byggede ogsaa en Stølsbod 

der, men den tog Sneen om Vinteren, alt dette uden Indsigelse fra nogen. Vidste ikke 

videre at forklare. Opl. og vedt.  

6te Vidne Njeld Ovesen Gundersrød, 32 Aar gl, med Parterne uforbunden. Vidnet 

forklarede, at han gjætede paa Aabø Sommeren 1868. Han saa Smaler og Gjeldkreature i 

Helgedalsbakkerne, men der gjætede han dem ikke, derimod gjætede han Kreaturene efter 

Befaling paa søndre Side af Elven fra Fjotene og til Nystølen, dog respekterede han efter 

eget Skjøn den Linje som var sat paa denne Kant. Paa Buernuten gjætede han med Aabøs 

Kreature paa den Side, der støder til Mæringdalen. Opl. og vedt. 

7de Vidne Ingeborg Naversdatter Rød, 39 Aar gl.med Parterne uforbunden. Hun forklarer, 

at hun stølede i 6 Somre i Mæringdalen indtil nu for 7 Aar siden. De 3 første Somre havde 

hun Gjætergut saa hun ikke ved hvor Kreaturene gik, men de 3 sidste Somre hentede hun 

selv Kreaturene, og hentede hun dem af og til fra Fjotene og Nystølen. Hun jagede dem 

aldrig hen paa disse Steder. Fra Buernuten hentede hun af og til Kalve, og ved, at Kjæerne 

gik der, og kom selv tilbage, hun jagede ogsaa især Sand…-Kreaturene paa Buernuten. 

Opl. og vedt.  

8de Vidne Britta Olsdatter Aabø, 29 Aar gl., med Parterne uforbunden. Hun forklarede, at 

hun stølede i 3 Somre nu for 10 Aar siden - for Aabø i Mæringdalen. Hun hentede i den 

Tid ofte Kjørene fra "Fjotene"" og Nystølen, derimod ikke fra Buernuten, men hun ved 

dog at de var ogaa der. Hun jagede dog ikke Kreaturene ind paa de omforklarede Steder, 

de gik, hvor de vilde. Opl. og vedt.  

Samtlige Vidner bleve derpaa efter Forberedelse til Edsaflæg, edfæstede, med Undtagelse 

af 4de Vidne, der tidligere er afhørt. Aabøs Opsiddere, idet de forbeholdt sig Adgang til 

Paaanke af den idag faldne Eragtning, paastode, idet Kommissionen tilkjendegav, at den 

agtede at fastsætte en Linje, denne fastsat paa samme Sted som Voldgiftsmændene i 1867 

satte Linjen. De henviste til Vidneforklaringerne i de idag tidligere fremlagte Akter og 

Udskrift samt til Vidneforklaringerne idag. De agtede ikke at tilveiebringe flere 

Bevisligheder. Østrems Opsiddere paastode Linjen sat paa Amtsgrændsen til Høiden af 

Helgedalsbakkerne, videre til Elven midt for Nystølen, hvor der er mest selvgjærdende, 



derfra langs Elven til Fossen nedenfor Fjotene og derfra langs det selvgjærdende Braat 

paa Buernutens nordre og vestre Side. 

Tvisten blev derpaa optaget til Paakjendelse. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1885 den 21 Juli var Kommissionen samlet paa "Fjotene" i Søvde til Foretagelse af 

Tvisten mellem Gaardene Aabø og Østrem. 

Hvorda! Formanden afgav saadant 

     Votum: 

Efter den igaar anstillede Befaring og under Henvisning til de da afhørte Vidner samt de 

Vidneforklaringer som i Tvisten tidligere er erhvervede og som fremgaar af de igaar 

irettelagte Akter, hvortil Parterne henviste, indlode begge Parter Tvisten til Paakjendelse 

med Paastand, Aabø at Linjen sættes saaledes som af Voldgiftsmændene i 1867, og 

Østrem at Linjen trækkes fra Amtsgrændsen til Høiden af Helgedalsbakkerne, videre til 

Elven midt for Nystølen, hvor der er mest selvgjærdende, derfra langs Elven til Fossen 

nedenfor Fjotene og derfra langs det selvgjærdende Braat paa Buernutens nordre og 

vestre Side.  

Ved de afhørte Vidner fra begge Sider er det oplyst, at den omtvistede Strækning har 

været brugt i Fællesskab af begge Gaarde saalangt tilbage i Tiden som der kan erindres. 

Rigtignok synes Brugen specielt af Helgedalsbakkerne, at have været udøvet mest af 

Østrem, men nogen Særbrug med Udelukkelse af Aabø har heller ikke der været udøvet 

af Østrem. Strækningen eller Strækningerne antages derfor at burde blive at udskifte efter 

de Regler, som Kommissionen ellers blive at lægge til Grund for Udskiftning i 

Fællesskab, idet Brugen paa de forskjellige Steder, Naturforholdene, Skyldforholdene 

antages herunder at burde komme i Betragtning. 

     Thi voteres:  

De omtvistede Strækninger bliver at udskifte overensstemmende med de Regler, 

Kommissionen pleier at lægget til Grund. Commissionens Medlemmer, Nielsen, Sundnæs 

og Sjo, der fastholder, at Tvistigheder om Eiendomset, hvorom der er ført Vidner, efter 

deres Forstaaelse af Loven maa afgjøres ikke skjønsmæssig, men kjendelsesvis, en 



Afgjørelsesmaade, Commissionen ogsaa altid tidligere har befulgt,- afsagde efter deres 

Kjendskab til Markforholdene og under Henvisning til de i Sagen saavel igaar som 

tidligere ifølge de fremlagte Acter afhørte Vidner saadane 

     Vota: 

Paa Strækningen mellem Stiftsgrændsen og Helgedalsbakkerne sættes Linien efter 

Østreims Paastand. Herifra drages Linien ned til Helgedalsvandets nordlige og øvre Kant, 

hvorfra den følger Vandet og Elven nedover til henimod Fosen ved Fjoteskar (ved 

Fjotene, hvor Elven deler sig, dannes Linien af dens nordre Løb). Den omtvistede 

Strækning paa Buernuten, nemlig Marken mellem begge Parters Paastande, deles med een 

Halvdel paa Østreim og een Halvdel paa Aabø, saanær dette skjønnes hensigtsmæssig at 

kunne forenes med Natur- og Fredningsforholdene. 

Commissionens Medlem Øvrevig, der er enig med ovenanførte 3 Medlemmer i 

Henseende Afgjørelsesformen, voterede for, at Skiftet mellem Østreim og Aabø paa 

Strækningen fra Amtsgrændsen til det Punct i Elven, der ligger Nordvest fra Nystøl, 

sættes efter Østreims Paastand, og at det derfra dannes af Elven efter dens nordre Løb 

nedover til det Sted paa Fjotene, hvor Elven danner et lidet Vand et Stykke ovenfor 

Fosen, samt videre, at Skiftet paa Buernuten skal følge Aabøes Paastand idet han for 

Buernutens Vedkommende fandt, at denne ifølge Vidneprovene var brugt ligemeget af 

begge Parter, og at den Linie, som Aabø paastaar, deler Nuten i omtrent to lige store Dele. 

Tilfølge disse Vota blev derpaa  

     kjendt for Ret: 

Paa Strækningen mellem Stiftsgrændsen og Helgedalsbakkerne bør Skiftelinjen sættes 

efter Østrems Paastand. Derifra drages Linjen ned til Helgedalsvandets nordlige og øvre 

Kant, hvorfra den følger Vandet og Elven nedover til henimod Fossen ved Fjoteskar (ved 

Fjotene, hvor Elven deler sig, dannes Linjen af dens nordre Løb). Den omtvistede 

Strækning paa Buernuten, nemlig Marken mellem begge Parters Paastande, deles med en 

Halvdel paa Østrem og en Halvdel paa Aabø, saa nær dette skjønnes hensigtsmæssigt at 

kunne forenes med Natur- og Fredningsforholdene. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  



Aar 1885 den 24de Juli var Kommissionen samlet paa "Fjotene" i Søvde til Foretagelse af 

Udskiftning i Fjeldet mellem Gaardene Heirum og Østrem. 

Tilstede vare fra Heirum: Kolben Kolbensen og Niels Johannessen, der fremlagde Uddrag 

af Udskiftningsformand Juels Forhandlingsprotokol D. forsaavidt angaar Udskiftning paa 

Gaarden Heirum i Søvde. De forlangte Tvisten udsat til Fremskaffelse af fuldstændigere 

Udskrifter og om fornødiges andre Oplysninger.  

Fra Østrem mødte Daniel Johannessen, der fremlagde 1. Uddrag ligeledes af Juels 

Fornahdlingsprotokol forsaavidt angaar Grændsebefaring mellem Gaardene Heirum og 

Østrems Udmark i Saude og hvad dermed staar i Forbindelse, 2) en saakaldt overskjøns 

Voldgiftsforretning af 21de Septebmer 1869 thinglæst 18 og 19de Maj 1870. Han paastod 

denne sidste Forretning staaende ved Magt. - Kommissionen fandt, at den ikke kunde 

paakjende Tvistigheden, da de fremlagte Udskrifter ikke ere fuldstændige. Den udsatte 

Tvisten til næsteAar den 2den Tirsdag i Juli Maaned i Kirkesanger Tvedtens Hus Kl. 10 

Formiddag. Efter begge Parters Ønske tilstodes det begge Parter da om de syntes, at 

fremkomme med udvidede eller forandrede Paastande.  

De fremlagte Dokumenter tilbageleveredes Parterne  

NB Formanden paatog sig at erhverve den fornødne fuldstændige Udskrift fra 

Udskiftningsformand Juel. 

NB Begge Parter bade om Udskrift af det idag Tilførte. 

Retten hævet. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1885 den 28de Juli var Kommissionen samlet i Leiren paa Fosdal i Saude. Hvorda! 

under Fastsættelsen af Linjen mellem Gaardene Teig og Espeland der viste sig at være 

Uenighed. Fra Teig mødte Lars Jakobsen, Ole Knudsen og Sivert Osmundsen fra 

Espeland: Ingemund Knudsen, Niels Pedersen og Anders Andersen. 

Teigs Opsiddere paastode Linjen at tage sin Begyndelse ved Fosdalsfossen og følge det 

store selvgjærdende Braat til Ureskar og derfra fremdeles et Stykke efter det 

selvgjærdende Braat til Veien ved "Rindane" og derfra til høieste af Kustølsnuten og 

fremdeles efter høieste Punktet til Stiftsgrændsen.  



Espelands Opsiddere paastode Linjen sat fra Fosdalsfossen og derefter følgende Elven og 

Fosdalsvandet og derefter atter Elven og de Vande eller Kjøn denne maatte gaa igjennem 

lige til Stiftsgrændsen. Espelands Opsiddere bade afhørte godvilligt mødende Vidner efter 

nærmere Anledning. 

Efter at Kommissionen, Parterne og Vidnerne havde befaret Aastedet, hvorunder 

Kommissionen befandt at der fra Fosdalsfossen er selvgjærdende høit Bjerglag lige til 

Veien ved Rindane, der danner en om end besværlig for Storfæ Passage fra Espelands 

Beite nedenfor til det omstridte Stykke fremstod som 

1ste Vidne Ole Olsen Espeland, Husmand under Espeland, med Parterne forøvrigt 

uforbunden, 77 Aar gl, forklarede at han har været Husmand under Espeland i 53 Aar. 

Han har den hele Tid slaaet paa "Kustøl", dog ikke hvert Aar men af og til, mens han var 

ung slog han der næsten hvert Aar. Han antager at det nu er 6 a 7 Aar siden sidst han slog 

der. Ved Kustøl mener Vidnet Stykket saalangt Storkreature kan gaa mellem 

Fosdalsvandet, Fosdalsfossen og Braatet. Det var af Espelands Opsiddere han fik Lov til 

denne Slaat. Denne udøvede han i de sydligste Skaarer og Sletter af denne Strækning. 

Han saa aldrig Storfæ fra Espeland ovenfor Braatet men vel Smaler, fra Teig saa han 

derimod baade Storfæ og Smaler paa denne Strækning. Det traf ogsaa, at han saa Folk fra 

Teig slaa paa denne Strækning ogsaa ind paa de Steder han slog, dog ikke alt ud paa 

Braatet eller Skaarene derunder. Opl. og vedt.  

2det Vidne Anders Nielsen Espeland, Folgemand paa Espeland og Fader til Opsidder paa 

Espeland Hadle Andersen, 77 Aar gl. ønskede ikke at afgive Forklaring, hvorfor han 

formedelst sit Slægtskab dimitteredes uden Edfæstelse. 

1ste Vidne forberedtes til Edsaflæg og edfæstedes. 

3die Vidne Anders Njeldsen Hølland, med Parterne uforbunden, 56 Aar gl forklarede at 

han har slaaet paa de nederste Kustølslægder i 4 Aar, det er nu 5 a 6 Aar siden. Han slog 

der andethvert Aar, da man ikke kunde slaa paa samme Sted hvert Aar. Han fik Tilladelse 

til denne Slaat af Espeland. Han saa ogsaa Folk fra Teig slaa omkring de samme Steder. 

Han saa Smaler fra Espeland paa den omtvistede Strækning men ikke Storfæ, fra Teig saa 

han baade Storfæ og Smaler. Opl. og vedt.  

4de Vidne Halvor Hadlesen Bakke, 56 Aar gl, en Morbroder til Opsidder paa Espeland 

Hadle Andersen, forøvrigt med Parterne uforbunden. Som ung gjætede han Smaler fra 



Bakke, der dengang var fælles med Espeland, Heien, paa den omtvistde Strækning i flere 

Somre. Han saa i denne Tid 2 Gange Storfæ fra Bakke paa den omtvistede Strækning, fra 

Espeland erindrer han derimod ikke. Han har 3 Vintre kjørt Hø fra Stakken for Espeland 

fra den omtvistede Strækning, de to Vintre fra de øverste Lægder af Kustøl, den 3die 

Vinter fra Nærheden af det Sted, hvor der paavistes under Befaringen, at der i gamle Dage 

skulde staaet et Stølshus opført af en Njedl fra Hølland. Mens han gjætede saa han baade 

Smaler og Storfæ fra Teig paa den omtvistede Strækning. Opl. og vedt.  

5te Vidne Johannes Danielsen Hølland, 40 Aar gl., med Parterne uforbunden, Vidnet har 

hørt sine Forældre sige, at de har slaaet paa Kustøl efter Tilladelse fra Espeland. Vidnets 

Moder, hans Fader er død. Opl. og vedt.  

3die og 4de Vidne forberedtes til Edsaflæg og edfæstedes.  

5te Vidne nægtede at aflægge Ed. Da han ikke er stævnet dimiteredes Vidnet uden 

Edfæstelse.  

Teigs Opsiddere bad Tvisten udsat til Thorsdag til Fremskaffelse af Vidner og 

Fremlæggesle af et Dokument. 

Espelands Opsiddere forbeholdt sig ogsaa Adgang at føre flere Vidner ved 

Udsættelsestiden. 

Eragtet: Sagen udstaar til iovermorgen Kl. 9 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.   

Aar 1885 den 30te Juli var Kommissionen samlet paa Fosdal i Saude til Fastsættelse af 

Vidneførsel i Anledning Tvisten mellem Teig og Espeland. 

Tilstede var fra Teig: Lars Jakobsen, Ole Knudsen, Sivert Osmundsen og Tjærand 

Jakobsen, fra Espeland Anders Andersen, Niels Pedersen, Sjur Ingemundsen og Hadle 

Andersen. 

Efterat Kommissionen, Parterne og Vidnerne havde befaret Aastedet fremstod som  

6te Vidne Mari Kristensdatter Espeland, Husmandskone paa Espeland, 52 Aar gl, med 

Parterne uforbunden, forklarede, at saalænge hendes Mand levede, slog de paa Kustøl 

oppe paa Skaarene. Det er nu 11 Aar siden hendes Mand døde, og vare de gifte i 14 a 15 



Aar. Hun forklarer, at det kanske ikke var hvert Aar de slog paa det omforklarede Sted, 

dog var det saa at sige aarligt. De havde tilladelse fra Espeland. De saa ikke ovenfor 

Braatene andre Kreature fra Espeland end Gjeder, hun kan heller ikke mindes at de saa 

Kreature fra Teig, hun tillægger at de i Regelen vare saa langt nede i Braatene, at de ikke 

kunde saa let faa at se Kreature ovenfor. Opl. og vedt.  

Espelands Opsiddere fremlagde nu en Erklæring fra Britte Knudsdatter Aabø, saal. #  

7de Vidne Osmund Osmundsen Vangnæs, 63 Aar gl, med Parterne uforbunden, 

forklarede, at han - det er nu ca. 30 Aar siden - i 9 a 10 Aar var med nu afdøde Gunnar 

Gunnarsen, Husmand paa Teig, at slaa paa Kustølen efter Tilladelse fra Teig. Nævnte 

Gunnar havde sin Slaat paa Kusstlen - først fra Brække - mens Brække og Teig var fælles 

i Fjeldet og senere fra Teig. De slog paa nederste Kustøl og paa øverste Lægden, 

Omkasteslaat (sc: vexelvis andethvert Aar paa de to Steder). Vidnet saa aldrig andre 

Kreature fra Espeland end Smaler, fra Teig saa han derimod stadig Storkreature, idet 

denne Gaard i Regelen beitede paa dette Sted 2 Dage i Ugen. Fra Espeland har han 

ingensinde seet nogen slaa ovenfor Braatene. Vidnet har i sine Barneaar gjætet for 

Brække, og havde han da Ordre til at jage tilbage Espelands Smaler, naar disse kom 

ovenfor Braatet til Kustølen. Opl. og vedt.  

6te og 7de Vidne edfæstedes.  

8de Vidne Halvar Knudsen Hølland, 58 Aar gl, med Parterne uforbunden, dog oplyser han 

nu, at han er gift med en Søster af Opsidder paa Teig Erik Baardsens Hustru. Vidnet 

forklarede, at han i sine Barneaar gjetede paa Fosdal i 4 a 5 Aar. Brække og Teig var 

dengang fælles og han gjætede for Brække. De jagede da Storkreaturene ud paa Kustølen 

visse Dage i Ugen. Storkreature fra Espeland saa han aldrig der, derimod Smaler. Baade 

de som gjæede paa Fosdal og de som gjætede for Espeland - Brække søgte at holde hver 

sine Smaler fra hinanden og havde de da til Grændse Braatene til Kustølen. Vidnet havde 

dog ingen Ordre modtaget i saa Henseende. Han saa Folk fra Brække slaa paa Kustølen, 

derimod ingen fra Espeland. Opl. og vedt.  

9de Vidne Barbro Knudsdatter Gundersrød, 65 Aar gl, Vidnets Mand er Farbroder til 

Opsidder paa Teig, Sivert Osmundsen, forøvrigt med Parterne uforbunden, forklarede, at 

hun laa paa Fosdal i sine Barneaar, fra sit 8de a 10de Aar og til sit 16de Aar. Fosdal eiedes 

da fælles af Brække og Teig og benyttedes af Brække. Hun saa i de Aar ingen Folk fra 



Espeland paa Kustøl enten med Ljaa eller Rive. Af Kreature fra Espeland saa hun af og til 

Gjeder og Smaler paa Kustøl, men aldrig Storkreature. Fra Brække benyttedes derimod 

Kustølen til Beite for Storkreaturene 2 Dage i Ugen, naar man kunde slippe over Elven 

med dem. Gunnar Tvedtene fra Brække slog paa Kustøl, ligesaa slog Ole Endresen fra 

Brække udover de ytre Skaarer, som efter ham har faaet Navnet "Endreolaskaarene". Opl. 

og vedt.  

8de og 9de Vidne edfæstedes. 

10de Vidne Gunnar Jensen Vangnæs, 56 Aar gl, med Parterne uforbunden. Vidnet 

forklarede, at han i ca. 5 Aar, nu 25 a 26 Aar siden var med Husmand under Teig Gunnar 

"Tveitane" at slaa paa Kustølen, ligefrem paa Fjeldet til Braatet. Vidnet ved ogsaa, at 

nævnte Gunnar slog paa samme Sted al sin Tid ca. 43 Aar. Han slog Omkasteslaat. 

Vidnet saa ingen fra Espeland at slaa i de Aar, han var med. Han hørte derimod Gunnar 

fortælle, at der engang var kommen en Mand fra Espeland og slaaet noget Hø oppe paa 

den øverste Lægden, han gik imidleretid fra dette Hø, som hverken han eller Gunnar 

benyttede sig af. Vidnet saa aldrig Storkreaturene fra Espeland paa Kustølen, derimod saa 

han der Storkreature fra Fosdal. Oplæst og vedt.  

Vidnet, der angav, at han tilhørte Vennernes Samfund, vedtog sin Forklaring, idet han 

efterat være gjort opmærksom paa, at Straffen er den samme som om han heldigede sin 

Forklaring "lovede og forsikkrede høitideligen" at hans Forklaring var den rene Sandhed.  

11te Vidne Torjus Olsen Brække, 58 Aar gl, gift med en Søster af Opsidder paa Teig 

Sivert Osmundsen ligesom han har Sødskendbørn af Opsiddere paa Espeland. Vidnet 

forklarede, at han i de sidste Aar Brække stølede paa Fosdal, altsaa før Brække skiltes i 

Fjeldet fra Teig, henimod 50 Aar siden, laa i Fosdal. Storkreaturene fra Fosdal beitede da 

paa Kustølen visse Dage i Ugen. Man slog ogsaa Hø paa Kustølen fra Brække. Espelands 

Storkreature saa han ikke paa Kustøl, heller ikke saa han nogen slaa derifra. En Vinter 

senere, han antager ca. 20 Aar siden kjørte han Hø fra Kustølen for Husmand under Teig 

Gunnar Tveitane. Da det endnu er uafgjort, om Brække og Teig er lovligt adskilte i 

Fjeldet, dimitteredes Vidnet, der er Opsidder paa Brække, uden Edfæstelse.  

Teigs Opsiddere fremlagde nu en Vidneerklæring af 27de ds fra Ole Knudsen og Gaula 

Paulsdatter Teig saal: #  

Espelands Opsiddere fremlagde en lignende fra Ole Sjursen Bakke, saal: # 



Baade Teigs og Espelands Opsiddere indlode derpaa Sagen til Paakjendelse i Henhold til 

sine tidligere nedlagte Paastande. 

Eragtet: Sagen optages. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs. N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1885 den 31te Juli var Kommissionen samlet paa Fosdal i Saude. 

Hvorda! i Tvisten mellem Teig og Espeland afsagdes eenstemmig saadan  

     Kjendelse: 

Teigs Opsiddere har paastaaet at Skiftelinjen skulde tage sin Begyndelse ved 

Fosdalsfossen og følge det store selvgjærdende Braat til Ureskar og derfra fremdeles et 

Stykke efter det selvgjærdende Braat til Vejen ved "Rindane" og derfra til høieste af 

Kustølsnuten og fremdeles efter høieste Punktet til Stiftsgrændsen. Espelands Opsiddere 

har paastaaet Linjen sat fra Fosdalsfossen og derefter langs det sammenhængende 

Vasdrag til Stiftsgrændsen. 

Ved de afhørte Vidners Forklaringer finder Retten det fuldstændigt bevist, at «Fosdal», 

der nu siges af ejes af Teig alene, og i tidligere Tider ejedes i Forening med Gaarden 

Brække, og da benyttedes væsentligt af den sidste Gaard, alene har til Beitning benyttet 

den Strækning, der ligger mellem begge de paastaaede Linjer, rigtig nok sies det, at 

Smaler og Gjeder fra Espeland af og til ere komne op paa denne Strækning, men ikke i 

den Forstand, at denne Gaard kan sige at have benyttet samme. Den Linje Teig har 

paastaaet, stemmer ogsaa med Naturforholdene, idet der for den største Del af dennes 

nederste Ende - saalangt som Storkreature kan gaa, for det meste er fuldstændigt 

selvgjærdende Bjergbraat, Strækningen synes ogsaa naturligen at tilligge Beitet "Fosdal". 

Derimod maa der ind paa denne Strækning tilkjendes Gaarden Espeland en 

Slaatteservitut, da det af de førte Vidner fremgaar, at en saadan langt tilbage i Tiden har 

været udøvet. Denne Servitut, Ret til Slaat paa den Teig tilkjendendes Strækning vil 

nærmere blive beskreven og om fornødiges afmærket det Stykke, hvorpaa samme skal 

udøves efter Kommissionens Skjøn. Gaarden Espeland har selv at sørge for at denne 

servitut, kan blive udøvet, den maa derfor om fornødiges selv vogte og jage Kreature fra 

denne Strækning, hvor Gaarden Teig saavidt samme kan forenes med Servituten har 

Beiteret.  

     Thi kjendes for Ret: 



Skiftelinjen vil blive at sætte overensstemmende med Gaarden Teigs Paastand. Saavidt 

Indpaa denne Strækning tillægges dog Gaarden Espeland en Slaatteservitut, der vil blive 

nærmere at bestemme og beskrive af Kommissionen under Opgaaelsen af Skiftelinjen. 

Espeland sørge selv for Servitutens Fredning  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1885 den 4de August var Kommissionen samlet paa Stølen Tengsdal i Saude til 

Foretagelse af Skifte mellem Gaardene Hølland - Fløgstad paa den ene Side og Gaarden 

Bakke paa den anden.  

Fra Fløgstad mødte: Helmert Ovesen, Ole Paulsen, Njeld Njeldsen, Tollef Danielsen, 

Christen Andersen, den sidste tillige som Fuldmægtig for Tormod Tormodsen og Ole 

Christensen efter fremlagt Fuldmagt, Kirkesanger ved Njeld Njeldsen efter fremlagt 

Fuldmagt, Ole Kristensen ved Sønnen Skolelærer Andreas Kristian Fløgstad efter 

fremlagt Fuldmagt, fra Hølland Paul Samuelsen, Halvar Olsen, Haakon Larsen, Kristen 

Kristensen og Anders Njeldsen, fra Bakke: Ole Johannessen, Ole Olsen, Hadle Halvorsen 

og Anders Njeldsen. Høllelands Opsiddere fremlagt mindelig Overenskomst af 3die Juli 

1866, thingl. 16de May 1868, som de bade taget tilfølge og Skiftelinjen sat 

overensstemmende med Afgjørelsen der efter nærmere Paavisning. Fløgstads Opsiddere 

nedlagde samme Paastand.  

Bakkes Opsiddere paastode, at det omhandlede Dokument kjendes ugyldigt for det første 

fordi Gaarden Fløgstad ikke har været repræsenteret under Forretningen for det andet 

fordi Skiftelinjen ikke er fuldbyrdet og afmærket nøiagtigt og for det tredie fordi at der i 

Bakke kom nye Opsiddere i Tidsrummet mellem Forretningens Afholdelse og 

Thinglæsning nemlig Lars Kolbeinsen og Ole Johannessen, Lars Kolbeinsens Brug eies 

nu af Anders Njeldsen, Ole Johannessen fremviste Skjøde dat 18de Maj 1870 thingl. 

samme Dato.  

Enhver indlode Tvisten til Paakjendelse i Henhold til sine Paastande: 

Derpaa afsagdes enstemmig saadan Kjendelse: 

Det fremlagte Dokument viser, at Forretningen er afholdt den 3die Juli 1866 og thinglæst 

16de Mai 1868. Den da gjældende Udskiftningslov af 12te October 1857 dens § 9 

bestemmer, at naar Lodeiere skifte efter eget Skjøn, skal Dokument oprættes, hvilket 



Dokument derefter skal thinglæses ved 1ste eller 2det Thing efterat Dokumentet er 

vedtaget. Det fremlagte Dokument antages retteligt efter sit Indhold at være af den 

Beskaffenhed, at det gaar ind under nævnte Lovparagraf. Da nu nævnte Lovakts Bydende 

om Thinglæsning til 1ste eller 2det Thing ikke er opfyldt, formenes Bakkes Paastand om 

Dokumentets Ugyldighed at maatte tages til Følge. Retten antager nemlig, at en Mangel 

som nærværende selv om den af Parterne ikke er paapeget, dog af Retten selv maa 

paasees, saameget mere som det sees af de fornevnte Skjøder, at det ene Brug paa Bakke i 

Mellemtiden har skiftet Eiere. Da Dokumentet kjendes ugyldigt, vil Skiftelinien mellem 

de nævnte Gaarde blive fastsat overensstemmende med de Regler, Commissionen pleier 

at lægge til Grund for Udskiftning. 

     Thi kjendes for Ret:  

Det fremlagte Dokument af 3die Juli 1866, thinglæst 16de Mai 1868, kjendes ugyldigt at 

være. Skiftelinien mellem Gaarden Bakke paa den ene Side og Gaardene Hølland og 

Fløgstad paa den anden vil efter nærmere Befaring og Paavisning blive at fastsætte 

overensstemmende med de Regler, Commissionen lægger til Grund for Udskiftning.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1885 den 19de August var Commissionen samlet ved Læknæsvandet i 

Skonevigsfjeldet. Det bemærkes, at der igaar paa samme Sted holdtes et forberedende 

Møde til Undersøgelse blandt Andet hvilke Gaarde havde Eiendomsret i Fjeldet vestenfor 

Postveien. Da mødte blandt Andre Ole Johannesen Taraldsøen og paastod, at Gaarden 

Taraldsøen havde Brugsret i Fjeldet for een Hest og de Ungfæ af Storkræaturer, der fødes 

paa hele Taraldsøen. Fra alle de øvrige Gaarde, der ansaa sig Eiendomsberettigede i 

Fjeldet, fremmødte: Fra Sandvig: Lars Nielsen, Thor Halvorsen og Rasmus Tørrisen; fra 

Ebne: Od Stensen og Ommund Tollefsen; fra Løvvig: Jørgen Kristoffersen og Osmund 

Gundersen; fra Hjelmervig: Tallak Larsen og Kristoffer Pedersen; fra Molnæs: Halvor 

Olsen og Jens Johannesen; fra Mortvedt; Lars Pedersen, Tørris Thorsen og Ole 

Mikkelsen; fra Skage Torris Tørrisen; fra Teigendal; Lars Larsen; fra Læknæs: Kandidat 

Knudsen, Capitain Læknæs og Odne Larsen og fra Tjelde: J. B. Tornøe og Jacob Aasheim 

for Enken Marit Larsdatter, med Undtagelse fra Axland, hvorfra Ingen mødte. Disse 

Fremmødende indrømmede Taraldsøens paastaaede Ret. De Mødende enedes endvidere 

om at saafremt Gaarden Taraldsøen ikke havde Hest oppe i Fjeldet skulde den være 

berettiget til at have op Gjældkræturerne og 12 Faar, og saafremt den ikke havde op 



Gjeldkræaturerne og Hest, da samtlige paa Gaarden fødendes Faar. Da som nævnt ingen 

mødte fra Axland, over hvis Indmark Taraldsøen har havt Rægstervei til Fjeldet, 

besluttedes Spørgsmaalet udsat til idag, idet alle Tilstedeværende paalagdes at møde og 

ligeledes frembære Bud derom til de øvrige Opsiddere paa de respective Gaarde, hvorhos 

særskilt Bud sendtes til Gaarden Axlands Opsiddere. Idag til den berammede fremmødte: 

Fra Taraldsøen: Ole Johannesen, der ogsaa fremlagde Fuldmagt fra den anden Opsidder 

paa Taraldsøen Peder Olsen af Dags Dato; fra Axland: Tørris Hansen, der ogsaa 

fremlagde Fuldmagt af Dags Dato fra den anden for Tiden syg liggende Torbjørn Stensen, 

og fra Mortvedt: Ole Halvorsen. De Mødende vare samtlige enige i Taraldsøens Ret i den 

Udstrækning, som man igaar var enige om og som oven er protokolleret. Ligeledes 

enedes de om at forsaavidt Taraldsøen blot skulde have Faar op i Fjeldet, at disses Antal 

da ikke maatte overstige 40, Voxne og Lam tilsammen. De bade ligeledes tilført, at de 

vare enige i, at saafremt det i Fremtiden skulde besluttes, at den Gruppe, ind paa hvilken 

Taraldsøen Ret maatte blive lagt, skulde blive indgjerdet, at Taraldsøen da skulde være 

meddelagtig i Gjærdepligten i den Udstrækning, at den ligeoverfor de andre Gaarde i 

Gruppen skulde gjærde Halvdelen i Forhold til disse, beregnet efter den gamle 

Matrikulskyld (Smørskylden), med andre Ord, at for hver Meter Gjærde de andre Gaarde 

i Gruppen faar paa sin Skyldmark, faar Taraldsøen een halv Meter. De Mødende fra 

Axland og Taraldsøen bade ligeledes tilført, at Gaarden Taraldsøen indrømmes fri 

Rægstervei over Axlands Indmark og Hjemmeudmark til Fjeldet, dog saaledes, at de 

følge den Vei, Axland selv benytter til Fjeldet, for Tiden Sjoarveien op til Tunet og at de 

leie Kræaturerne hvor Veien gaar over Indmarken. For denne Ret til Vei skulle 

Taraldsøens Opsiddere være forpligtede til at deltage med Axlands Opsiddere i 

Vedligeholdelsen af Gjærdet, der skiller Axlands Hjemmeudmark fra Fjeldet efter 

Tilsigelse fra Axlands Opsiddere, der bestemmer Tiden, dog ikke med mere end 2 

Dagsarbeider aarlig. Forretningen sluttet.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1885 den 31te August var kommissionen samlet i Skolehuset i Skonevik til 

Forhandling med de Gaardes Opsiddere, der har eller formene sig Ret i Fjeldet i 

Skoneviks Hovedsogn østenfor den for Gaarden Millie mod Øst satte Grændse. 

Formanden bemærkede, at dette Møde var tillyst ved Læsning i gaar fra Skaaneviks 

Kirkebakke.  



Til stede fra Valdre: Halvor Tollefsen for sin Søn Tollef Halvorsen, fra Aasheim: Knud 

Johannessen og Jacob Askildsen, fra Skaaneviks Prestegaard Provst Bøchman, fra Næs 

yttre Niels Johannessen Vinterthun for sin søn Sergeant Johannes Vinterthun, Johannes 

Abrahamsen og Axel Rasmussen, fra Tjælflaadt Ole Olsen og Ole Larsen, fra Vandnæs 

ingen, fra Midt Vandnæs, ingen, fra Næs indre: Alvald Olsen, Ole Olsen og Ole Larsen, 

fra Flesje: Sjur Johannessen og fra Tungesvik yttre: Torger Kristofersen og Rasmus 

Larsen, Peder Thorsen og Halvar Torbjørnsen. Samtlige Mødende indrømmede at 

Gaardene Valdre og Aasheim ere eiendomsberettige i Fjeldet. Aasheim og Valdre 

benægtede, at nogen af de øvrige Gaarde tilkommer Eiendomsret i Fjeldet. Prestegaarden, 

Næs yttre, Tjælflaat, Flesje og Tungesvik yttre paastode samtlige Eiendomsret i Fjeldet. 

Alle de Mødende indrømmede, hvorledes spørgsmaalet om Eiendom falder ud, at 

Gaarden Næs indre har Beiteret i Fjældet for 2 Heste, hvormed de mødende fra Næs indre 

erklærede sig tilfreds. Mødet hævet.  

Niels Hesbø.   O. Nielsen.   N. Sundnæs   N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1885 den 4de September vare Kommissionen samlet i Landhandler Helgesens Hus 

ved Skonevigssøen Hvorda! følgende i Sommerens Løb opgaaede og fastsatte Linjer 

tilførtes Protokollen: 

I Søvde: Skiftelinien mellem Vinterhus Matr. No 65 paa den sydvestre Side og Moldal 

Matr. No 64 paa den østre Side.  

Linien tager sin Begyndelse ved Skiftemærke i Forretning thinglæst 5te October 1793 

bestaaende af 3 Stene indenfor Lammakjønnet (det er Nordvest og ned paa en Haug ned 

fra dette Kjøn), og gaar derfra S.O. ½ S. omtrent 7 Meter, hvor Kors huggedes i et mod 

Sydost vendende «Svabjerg», derfra S.O. til S. til Skiftesten med Vidnestene, der syntes 

nedsatte fra «Gammelt», og som fandtes omtrent 3 Meter ned fra og paa nordostre Ende 

af et lidet Braat, og hvilket Skiftesmærke Parterne vedtoge som værende det Skiftemærke, 

som i Forretningen af 1793 findes angivet som det sidste Mærke: «Et sort Bjerg udenfor 

Holmene, hvor ligesaavel osv.», - derfra ubetydeligt østligere til Kors hugget i fladt Bjerg 

omtrent Øst fra «Karmafossen», ved hvilket Kors ligger to større Stene, derfra S.O. ½ S. 

til Kors hugget i en flad jordfast Sten lidt op fra et fremstikkende Braat op fra 

«Laagahei», derfra Ø. til S. ½ S. til Kors hugget i den vestre Kant af en Bjerghaug paa 

vestre Kant af «Johannesdokko», hvor en Varde reistes, derfra Ø. til S. til Kors hugget 

oppe paa en stor Sten paa vestre Ende af «Væranuten», derfra S. til Ø. ½ Ø. til Kors 



hugget i fladt Bjerg tæt ved en Bjergklump Vest af «Værnutdalen», derfra omtrent samme 

Retning til Kors hugget oppe paa en Bjergnakke tæt ved en stor Sten paa vestre Side af 

«Værskar», derfra S.O. ½ Ø. til Kors hugget oppe paa et brat Bjergbraat østenfor 

«Værskar», hvor Varde reistes, derfra O.S.O. til Kors hugget i Bjerg oppe paa østre Pynt 

af «Væranuten», hvor Varde reistes, derfra Ø. til S til Kors hugget oppe paa en 

Bjerghump, hvor Varde reistes, derfra Ø. til Kors hugget i en Bjergknause nede paa 

Fjeldet, hvor Varde reistes, og endelig derfra Ø. til S. lidt S. til Kors hugget i et Bjergnæs 

tæt ved «Rensvandet» Syd for Stemmen, hvor Linien ender.  

Tilstede vare: Fra Moldal Gabriel Johannesen, Tørger Johannesen og Lars Torgersen; fra 

Vinterhus: Askild, Reinert og Lars Askildsønner.  

Skiftelinien mellem Moldal Matr. No 64 paa sydvestre Side og Søndenaa Matr. No 63 paa 

modsatte Side: 

Linjen tager sin Begyndelse ved en gammel Skiftesten med Vidnestene oppe paa 

«Larsstokbraatet» og gaar derfra S.O. til S. til en gammel Skiftesten med Vidnestene oppe 

paa Braatet paa vestre Kant af «Bogdemyr», ovenfor hvilken Sten i vel en Meters Afstand 

X nu blev anbragt i en Bjergnakke, derfra S.O. ½ Ø til en gammel Skiftesten med 

Vidnestene paa Bogdemyren, derfra S.O. til en gammel Skiftesten med Vidnestene oppe 

paa Kanten paa øvre Bogdemyrbraatet, videre samme Retning til X hugget nu i Bjerg paa 

Kanten af en liden mod syd vendende Bjergvæg oppe paa Braatet paa søndre Side af 

Bogdemyrdalen, videre samme Retning til en gammel Skiftesten med Vidnestene paa 

«Brændehaugene» videre samme Retning til gammel Skiftesten med Vidnestene nede i et 

Hul oppe paa Haugen nordvest fra «Dalurskar», videre samme Retning til X hugget i en 

Bjerghilder oppe paa Braatet i vestre Kant af «Dalurnuten», derfra S.O. ½ S.til X hugget i 

en mod sydost vendende Bjergvæg oppe paa Braatet, derfra S.O. ½ O. til X hugget i Bjerg 

ved Foden af det høie Braat øst fra Krogevandet, videre samme Retning til en gammel 

Skiftesten med Vidnestene paa «Rundsbothejen», derfra S.O. ½ O. til en gammel 

Skiftesten med Vidnestene oppe paa Kanten af Braatet sydost op fra en Dal kaldet 

«Rausebotn», tæt ved hvilken Sten nu X blev hugget i Bjerget, videre samme Retning til 

X hugget i Bjerg paa nordre Side af «Lauaasnuten», derfra S.O. til O. til X hugget i en 

stor jordfast Sten paa «Lauaashejen» og videre samme Retning til X hugget tæt ved 3 fra 

gammelt nedsatte Stene paa Lauaas heiled øst til nord fra Toppen af Lauaasnuten, hvilken 

Del af Linjen blev fastsat og beskrevet som skeet efter de mødende Partes Forlangende. 



Tilstede vare under Fastsættelsen af denne Del af Linjen: Fra Moldal: Lars Torgersen, 

Torger Johannessen og Gabriel Johannessen, fra Søndenaa: Narve Olsen og Gunder 

Olsen.  

Fra sidstbeskrevne Kors gaar Linien videre S.O. ½ S. til Kors hugget oppe paa en 

fremstikkende Bjergnov, hvor Varde reistes, derfra følger Linien det selvgjærdende 

Bjerglag i østlig Hovedretning til Kors hugget i fladt Bjerg oppe paa det høie 

selvgjærdende Bjergdrag, derfra videre efter dette i Hovedretning N.O. til Kors hugget i 

en stor Sten ved Enden af Braatet i et Fjeldskar, derfra mere østlig efter det selvgjærdende 

Bjerglag oppe i en Krog i Braatet og nede ved Foden af Bjergvæggen, derfra efter Braatet 

omtrent sydostlig til Kors hugget i et Bjerghjørne ved Foden af Braatet paa søndre Side af 

Skaret, derfra sydligere efter Bjerglaget til Kors hugget i en Bjergskuffe i Braatet, derfra 

lidt østligere til Kors hugget i en meget høi Bjergvæg i Braatet, derfra omtrent S.O. til 

Kors hugget i den mod Nord vendende Bjergvæg paa søndre Side af «Botneskar», derfra 

omtrent S.V. til Kors hugget i et Bjerghjørne ved Foden af Braatet, derfra langs det 

selvgjærdende Bjerglag op Dalen mellem store og lille «Rensnuten» til Kors hugget i 

fladt Bjerg oppe paa en Bjergskolt oppe paa Skaret mellem lille og store «Rensnut», hvor 

Varde reistes, derfra S.O. ½ S. til Kors hugget i et Bjergbraat, hvor en Sten opførtes som 

Varde, derfra S.O. lidt Ø. til Kors hugget i Bjergbraat, hvor Varde reistes, derfra S.O. til 

Kors hugget i den øvre Kant af en stor Sten og videre derfra S. til Kors hugget i en stor 

Sten i en Vig søndenfor «Lethaug» i «Rensvandet», og endelig derfra samme Retning til 

dette Vand hvor Linien ender. Tilstede under Fastsættelsen af denne Del af Linien vare: 

Fra Moldal: Gabriel Johannesen, Torger Johannesen og Lars Torgersen; fra Søndenaa: 

Gunder Olsen, Narve Olsen, Anders Torjusen, Paul Torgersen, Isak Isaksen, Torbjørn 

Isaksen, Ole Olsen og for Lars Torkelsen Lensmand Tegnesdal.  

Skiftelinjen mellem Gaard Østreim (Austerheim) Matr. No 54 paa sydøstre Side og Aabø 

Matr No 48 paa den modsatte Side (cfr. Kjendelse 21/7-85) 

a den Del af Linjen der gaar fra Fjotene og til søndre Kant af Buernuten: 

Linjen tager sin Begyndelse ved Kors hugget i en stor Sten ved sydvestre Kant af Elven, 

hvor denne bøier i nordvest, og gaar derfra S.V. til V. til Kors hugget i Bjerg oppe paa 

lille Fjotenuten, hvor Varde reistes, derfra omtrent S.V. til S. til Kors hugget oppe paa 

Kanten af et mod nordvest vendende Bjergbraat, derfra V. til S. til Kors hugget oppe paa 

fladt Bjerg lidt nordost fra et lidet Dalstrøg, der skjærer Buernuten i Retning fra sydost 



mod nordvest, derfra V. til S. til Kors hugget oppe paa en Bjergnibbe, hvor Varde reistes, 

derfra S.V. til V. til Kors hugget oppe paa Kanten af et selvgjærdende Bjerglag og tæt ved 

en stor Sten, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til Kors hugget i fladt Bjerg. 

Tilstede under Liniens Fastsættelse hertil vare Tjerand Njeldsen Aabo og Daniel 

Johannesen Østreim.  

Derfra gaar Linien S.V. til V. ½ V. ikke meget langt til Kors hugget i en Bjerghaug, hvor 

en Sten opførtes til Varde, derfra S.V. til S. til Kors hugget oppe paa en Afsats paa 

nordvestre Kant af et Bjergbraat, derfra langs det selvgjærdende Braat i sydvestlig 

Hovedretning til Kors hugget paa den nordre Side af en stor Klippeblok, derfra over det 

smale Skar til atter selvgjærdende Bjerglag, hvilket Linien da følger, og som gaar omtrent 

samme Hovedretning til Kors hugget i et Bjerghjørne i Braatet, derfra V.S.V. til Kors 

hugget oppe paa et høit selvgjærdende Braat, hvor Varde reistes, derfra S.V. ½ S. et kort 

Stykke til Kors hugget oppe paa et høit Bjergbraat, derfra følger den det høieste 

selvgjærdende Bjergbraat i Hovedretning omtrent Syd til Kors hugget oppe paa Braatet, 

hvor Varde reistes, og endelig derfra østlig tvert over Ryggen til Endepunktet for en eldre 

Skiftelinie mellem Østreim og Rød.  

Tilstede under Fastsættelsen af denne Del af Linien vare Knud Knudsen Aabø og Tarald 

Johannesen Østreim.  

b) den Del af Linien, der gaar fra Fjotene til Stiftsgrændsen: 

Linien tager sin Begyndelse i Udgangspunktet for den beskrevne Del af Skiftelinien, 

nemlig «ved Kors hugget i en stor Sten ved sydvestre Kant af Elven», og dannes derfra af 

denne, (der nede af dens nordre Løb) op til Helgedalsvandet ved Udfaldsosen, gaar derfra 

over Vandet til Kors hugget ved nordre og øvre Kant af dette og i Enden af en mod 

Vandet gaaende, mod Sydost vendende Bjergvæg omtr. 2 Meter fra Vandet, derfra N.O. 

til N. til Kors hugget oppe paa en Bjergnakke paa Haugen Øst fra Helgedalsbakkene, hvor 

Varde reistes, derfra samme Retning til Kors hugget oppe paa en Bjergknause, hvor 

Varde reistes, derfra N. til Kors hugget i en Bjerghaug i Nærheden af 3 middelsstore 

Stene, hvor Varde reistes, derfra N. til V. til Kors hugget oppe paa Toppen af Fjeldet tæt 

ved en stor Sten og nordost fra «Lunderdalen», hvor Varde reistes, og endelig derfra til 

Skiftemærket paa Toppen af Helgedalsnuten i Stiftsgrændsen, hvor Linien ender.  



Tilstede vare: Fra Østreim: Daniel Johannesen og fra Aabø Tjerand Njeldsen og Paul 

Njeldsen. 

Skiftelinien mellem Aabø, Matr No 48 paa østre Side af Brække Matr. No 49 (og Teig 

Matr No 50), paa den modsatte Side. 

Linien tager sin Begyndelse ved det Sted i Hovedelven, Aabøelven, hvor Elven fra Fosdal 

løber ud i samme, og dannes derfra af Hovedelven til «Viaskar», hvor Kors huggedes i en 

stor Sten ude i Elven paa nordvestre Side af samme, gaar derfra N.V. ½ V. circa 33 Meter 

til Kors hugget i den øverste Kant af den øverste af to ved Siden af hinanden liggende 

meget store Stene, derfra N.V. til N. til Kors hugget i det første og nederste Braat, derfra 

omtrent N.N.V. til Kors hugget i den sydostre Ende af det nederste selvgjærende 

Bjergbraat, derfra efter dette Braatelag, der gaar omtrent N.N.V., hen til Kors hugget i 

dets anden Ende, derfra omtrent N.V. til Kors hugget i den nedeste Ende og i Hjørnet paa 

et andet selvgjærdende Bjergbraat omtrent N.N.O. op fra en uhyre stor Klippeblok, derfra 

efter Bjerglaget og videre i omtrentlig nordvestlig Hovedretning til Kors hugget i et andet 

Bjergbraat nogle Meter Nordvest fra en liden Fos i samme Braat, derfra N. til V. til Kors 

hugget inde i en fremstikkende Bjergnibbe paa nordre Side af en Fos, derfra N. til Ø. til 

Kors hugget oppe paa en Bjergnakke paa sydvestre Side af den største Fos under 

«Tverbakkene», følger saa Vasdraget (Elven og Kjønnene, Nordskarkjønnene) til dette 

naar Stiftsgrændsen, hvor Linien ender.  

Tilstede vare: Fra Aabo: Tjerand Njeldsen; fra Brække, Ommund Larsen, Lars 

Johannesen, Mons Monsen, Osmund Osmundsen, Johannes Halvorsen, Torjus Olsen og 

Ingemund Østensen.  

Skiftelinien mellem Teig, Matr No 50 (og Brække, Matr No 49) paa nordøstre Side og 

Espeland Matr No 46, paa modsatte Side. Confr. Kjendelse af 31/7-85. 

Linien tager sin Begyndelse, hvor Elven fra Fosdal løber ud i Hovedelven og følger saa 

Elven fra Fosdal opefter til Fosdalsfosen, hvor Kors huggedes i en stor Klippeblok nogle 

Meter op fra Fosen, følger derfra den øverste Kant af det høie selvgjærdende Braat i 

sydvestlig Hovedretning til Kors hugget i en mod Urskar vendende Væg af Braatet, derfra 

følger Linien den øverste Kant af den derifra udgaaende mindre Fjeldvæg til Kors hugget 

paa østre Side i øverste Ende af Urskar, hvor Kors huggedes oppe paa en Bjergsats, derfra 

tvertover Urskar til Kors hugget oppe paa det lave Bjergbraat, følger derfra det 



selvgjærdende Bjergbraat, først i sydlig og saa i sydvestlig Hovedretning til Kors hugget 

ved Enden af det selvgjærdende Braat paa østre Side af «Rindane», derfra N.V. til V. til 

Kors hugget oppe paa en stor Sten ved nederste Kant af øverste «Kustølslægden», derfra 

N.V. til Kors hugget paa den nedre Ende af en Bjerghaug, hvor Varde reistes, derfra V. til 

N. til Kors hugget i en spids Bjergnibbe i sydostre Ende af «Kustølsnuten», hvor Varde 

reistes, derfra N.V. til V. til Kors omtrent paa høieste Punct af «Kustølsnuten», hvor 

Varde reistes , derfra N.V. til V. til Kors hugget paa en Bjergskolt paa vestre Skraaning af 

høieste Top af «Kustølsnuten» og endelig samme Retning til «Sauenuten», hvor Linien 

ender i Stiftsgrændsen.  

Tilstede: Fra Teig: Sergeant Teig og Lars Teig; fra Espeland: Anders Andersen. Niels 

Pederen, Sjur Ingemundsen og Hadle Andersen. 

Den i Kjendelsen af 31/7-85 Gaarden Espeland tillagte Slaatteret enedes Parterne om 

under Befaringen skulde indløses med Mark til Eiendom og er dette skeet i den foran 

beskrevne Grændselinie. 

Skiftelinien mellem Fløgstad Matr No 44 og Hølleland Matr. No 45 paa vestre Side og 

Espeland Matr. No 46 paa den modsatte Side. 

Linien tager sin Begyndelse i Kors hugget paa «Furubakkvilet», følger saa opsat Gjærde 

lige til «Skidtklevdalen», hvor Kors huggedes, gaar derfra omtrent N. til V. til Kors 

hugget i en stor Sten i Elven, gaar derfra langs Gjærdet til dettes Ende, hvor Kors 

huggedes i øvre Kant af en mod Syd vendende Bjergvæg, følger saa det selvgjærdende 

Bjerglag først i nordlig og saa i nordostlig Retning til Kors hugget oppe paa Braatet i 

Bjerg paa østre Side af «Uredalen», derfra mod N. til Kors hugget i en flad jordfast Sten i 

øvre Ende af «øvste Kroen», derfra omtrent i samme Retning til Kors hugget oppe paa en 

noget stor Sten, derfra omtrent samme Retning til Kors hugget i Bjergvæggen under 

«Traangehilderen», derfra omtrent samme Retning til Kors hugget i en Klippeblok under 

en anden svær Klippeblok, derfra N. til Ø. ½ Ø. til Kors hugget i fladt Bjerg paa vestre 

Side af «Traango», derfra N.O. til N. til Kors hugget i en løs Klippeblok, hvor Varde 

reistes, derfra samme Retning til Kors hugget oppe paa et Bjergbraat, hvor en stor Varde 

reistes, og hvor denne Linie ender.  

Skiftelinien mellem Fløgstad Matr No 44 og Hølleland Matr No 45 paa vestre Side og 

Bakke Matr No 47 paa modsatte Side. 



Linien tager sin Begyndelse, hvor ovenbeskrevne Linie ender og gaar derfra N.V. til N. til 

Kors hugget i en mod Øst vendende Fjeldvæg, følger derfra det selvgjærdende Bjergdrag 

i nordvestlig Hovedretning forbi «Tausanutjuet» til Kors hugget i en Bjergvæg mellem to 

smaa Bække, derfra N.V. til N. ½ N. circa 30 Meter til Kors hugget oppe paa en liden 

Afsats af en Fjeldvæg, derfra N. til V. til Kors hugget oppe paa et Bjerg, hvor en stor Sten 

opførtes som Varde, derfra N.V. til N. til Kors hugget oppe paa en Bjergklump, hvor 

Varde reistes, derfra N. til V. til Kors hugget ved Foden af «Nonsskiljenuten», derfra 

samme Retning til Linien skjærer den gamle Skiftelinie mellem Espeland og Bakke, hvor 

denne Linie ender.  

Skiftelinien mellem Fløgstad Matr No 44 og Hølleland Matr No 45 paa vestre Side og atter 

Gaarden Espeland paa den modsatte Side. 

Linien tager sin Begyndelse i det Punct, hvor forrige Linie ender, og gaar derfra i nordlig 

Retning til Stiftsgrændsen efter Parternes Opgivelse saaledes, at den deler 

«Vontværsnuten», der opgaves at bestaa bare af Sne og Horg, imellem Parterne.  

Skiftelinien mellem Espeland Matr No 46 paa søndre Side og Bakke, Matr No 47 paa 

nordre Side. Linien tager sin Begyndelse i det Kors i Linien mellem Fløgstad og Hølland 

paa den ene Side og Espeland paa den anden, som er beskrevet saaledes: «Kors hugget 

oppe paa et Bjergbraat, hvor en stor Varde reistes» (det sidste Kors), - og gaar derfra S.O. 

til Ø til Kors hugget i Bjerg paa høieste «Vorenuten», hvor Varde reistes, derfra gaar 

Linien i lige Linie til «Kviteraas» hvor den støder sammen med Linien i 

Hjemmeudmarken mellem Espeland og Bakke, og hvor altsaa denne Fjeldlinie ender.  

Tilstede under Fastsættelsen af de 4 sidste Linier vare: Fra Fløgstad: Njeld Njeldsen, 

Tollef Danielsen, Kristen Andersen, Ole Paulsen; fra Hølleland: Kristen Kristensen, Knud 

Andersen, Paul Samuelsen og Halvor Olsen; fra Bakke Hadle Halvorsen, Anders 

Njeldsen, Ole Johannesen, Ole Olsen og Niels Johannesen; fra Espeland: Ingemund 

Knudsen, Anders Andersen og Njeld Pedersen.  

Skiftelinien mellem Fløgstad, Matr No 44 og Hølleland, Matr No 45 paa nordre Side og 

Amdal Matr No 42 paa modsatte Side. 

Linien tager sin Begyndelse paa østre Kant af «Fladtskaarnuten», hvor Kors blev hugget 

oppe paa et Bjergbraat ved øverste Ende af et mellem begge Gaarde opført Skiftegjærde, 

og gaar derfra i vestlig Hovedretning efter de nederste selvgjærdende Bjerglag til Kors 



hugget oppe paa Braatet, derfra V. til N. efter Braatelaget paa søndre Kant af 

«Fladtskaarnuten» til Kors hugget oppe paa Braatet, derfra efter Braatets Bøininger i 

Hovedretning N.V. ½ N. til Kors hugget oppe paa det sydvestre Hjørne af nævnte Nut, 

derfra N.Ø. til Kors hugget i Bjerg oppe paa Braatet ved Dyreskars østre Side, derfra 

tvertover Skaret N.V. ½ V. til Kors hugget i fladt Bjerg, derfra N.V. til Kors hugget oppe 

paa «Njeldlaslaatnuten» hvor en stor Sten opførtes i Nærheden som Varde, derfra N.N.V. 

til Kors hugget i fladt Bjerg derfra samme Retning til Kors hugget i fladt Bjerg i 

Nærheden af en stor Sten, derfra N.V. til N. til Kors hugget ude paa en Bjergkant paa en 

Afsats af «Sverdalsnuten», derfra N.N.V. til Kors hugget paa et Bjergbraat under eller paa 

vestre Side af den «runde Nuten», derfra mod Nord til Kors hugget i «Smittenuten», hvor 

Varde opførtes, og hvor denne Linie ender, og hvor Linien nedenfra mellem Gaardene 

Amdal paa søndre Side og Amdalsrød Matr No 43 paa nordre Side støder op og ender.  

Skiftelinien mellem Fløgstad Matr No 44 og Hølland Matr No 45 paa østre Side og 

Amdalsrød Matr No 43 paa modsatte Side. 

Linien gaar fra sidstbeskrevne Kors omtrent N.O. til Kors hugget i en Bjerghaug, hvor 

Varde reistes ovenfor «Slettebakke» i «Grødal», derfra N. lidt V. til Kors oppe paa et 

Bjerghjørne paa østre Side af «Grødalsskar», hvor Varde reistes, derfra N. til Kors oppe 

paa «Kvaneskaarnuten» i nordre Ende af «Grødallien», hvor Varde reistes, og endelig 

derfra N.V. til N. til Stiftsgrændsen, hvor Linien ender.  

Tilstede ved Fastsættelsen af disse to Linier vare: Fra Fløgstad: Ove Kristensen og Tollef 

Danielsen; fra Hølleland: Halvor Olsen; fra Amdal: Lars Eriksen; fra Amdalsrød: G. 

Fløgstad.  

    I Skonevig: 

Skiftelinien mellem Gaardene Sandvig øvre Matr No 105, Sandvig nedre Matr No 104, 

Ebne søndre Matr No 103, Ebne midtre Matr No 102 og Ebne nordre, Matr No 101 paa 

vestre Side, og Løvvigen Matr No 100, Axland Matr No 99 og Taraldsøen, Matr No 97, 

den sidste Gaard for saavidt angaar Beiteret efter Beslutning af 19de August 1885, - paa 

den modsatte Side.  

Linien tager sin Begyndelse i Præstegjeldsgrændsen i det Kors, der er beskrevet saaledes: 

«Kors i Bjerg samt Varde i en Bjerghaug Sydost fra «Blomliskar», og gaar derfra V.N.V. 

til Kors hugget i Bjerg oppe paa Kanten af et høit Braat paa østre Kant af «Blomlifjeldet», 



derfra N.V. til V. til Kors hugget oppe paa Kanten af Braatet, derfra omtrent N.V. efter 

det selvgjærdende Bjergbraat hen til Kors hugget omtrent ved øvre Ende af Braatet og 

under en Skuffe ved dets Fod, derfra N.N.V. ½ N. til Kors hugget oppe paa Kanten af et 

fladt Bjerg paa «Blomlifjeldet», derfra omtrent samme Retning til østre Buhildervand 

samt over dette og videre til Kors hugget i Bjerg circa 40 Meter Nord fra Vandet, derfra 

N. til V. til Kors hugget i et Bjerghjørne, følger saa det selvgjærdende Bjergdrag til Kors 

hugget i en stor Klipeblok tæt ved nordre «Buhildervandet», derfra mod Nord tvertover 

Vandet til Kors hugget i den søndre Ende af et selvgjærdende Bjergbraat, følger saa 

Braatet, der gaar i samme Retning til Kors i Fjeldvæggen i den nordre Ende af Braatet, 

derfra følger den videre Braatet, der bøier lidt østligere, et kort Stykke til Kors hugget ved 

Foden af Bjerglaget, derfra N. ½ V. til Kors hugget i en Bjergvæg paa den vestre Side af 

«Juarmyren», derfra N.V. til N. til Kors hugget i fladt Bjerg søndenfor «Rinden», derfra 

N.N.V. til Kors hugget i en stor Sten paa Kanten af det høie selvgjærdende Braat, hvorfra 

Linien følger det høie selvgjærdende Braat i sydvestlig Retning til Korset for 

Nedremarken i «Nordfjeldklaven», hvor Linien ender.  

Tilstede i Marken under Liniens Fastsættelse vare: Fra Ebne søndre: Søren Johnsen og 

Aanen Nielsen; fra Ebne midtre: Haldor Eriksen og Iver Kristoffersen; fra Ebne nordre: 

Sten Hansen; fra Løvvig: Jørgen Kristoffersen og Osmund Gundersen; fra Sandvig: Thor 

Haldorsen, Lars Tørkelsen, Rasmus Tørrisen, Lars Nielsen, Lars Larsen og Lembrigt 

Larsen.  

Skifteinien mellem Gaardene Løvvigen, Matr No 100, Axland, Matr No 99 og Taraldsøen 

Matr No 97, den sidste Gaard forsaavidt angaar Beiteret efter Beslutning af 19de August 

1885, - paa vestre Side, og Gaardene Hjelmervig, Matr No 98, Molnæs Matr No 96 og 

Mortvedt, Matr No 95, paa modsatte Side. 

Linien følger Hjelmervigselven fra Fjeldets Begyndelse lige op til «Kringle», hvor Elven 

bøier mod Øst, og hvor Kors blev hugget i en liden Sten i Elven lige i Bøiningen, gaar 

derfra S. til Ø. ½ Ø. til Kors hugget i fladt Bjerg og derfra samme Retning til 

Præstegjæledsgrændsen, hvor Linien ender.  

Tilstede vare: Fra Løvvig: Jørgen Kristoffersen og Osmund Gundersen; fra Hjelmervig: 

Tollak Larsen; fra Molnæs: Rasmus Hansen, Johannes Hansen og Halvor Olsen. Parterne 

vare enige om den beskrevne Linie.  



Skiftelinien mellem Gaardene Hjelmervig, Matr No 98, Molnæs, Matr No 96 og Mortvedt, 

Matr No 95 paa vestre Side og Gaardene Skoge, Matr No 94, Teigendal, Matr No 93, 

Læknæs, Matr No 92 og Tjelde, Matr. No 90, paa østre Side. 

Linien tager sin Begyndelse ved Kors hugget i en jordfast Sten paa øvre Side af Veien 

ved «Mortvedtkleven», gaar derfra S.S.O. ½ Ø. til Kors hugget i jordfast Sten oppe i 

Bakkeskraaningen, derfra samme Retning til Kors hugget i jordfast Sten paa 

«Skogeheien». 

Tilstede under Fastsættelsen af denne Del af Linien vare: Fra Hjelmervig: Tollak Larsen 

og Kristoffer Pedersen ved Jørgen Kristoffersen Løvvig; fra Molnæs: Rasmus Hansen, 

Johannes Hansen og Jens Johannesen; fra Mortvedt: Lars Pedersen, Ole Halvorsen, Ole 

Mikkelsen, Tørris Thorsen og Jens Ingebrigtsen; fra Skoge: Tørris Tørrisen og Anna 

Skoge ved Ole Skoge; fra Teigendal: Aadne Larsen og Lars Larsen; fra Læknæs: Torger 

Knudsen, Aadne Larsen, Tollef Lambrigtsen, Helge Olsen ved Tallak Læknæs og Lars 

Aadnesen for Mikkel Johnsen; fra Tjelde mødte Ingen. 

Fra sidstbeskrevne Kors fortsætter Linien S. til V. til Kors hugget i Bjerg oppe paa 

Braatet i nordre Ende paa «Borfjeldet», og gaar videre derfra omtrent samme Retning til 

Kors hugget i Bjergvæggen i et Hjørne paa Braatet og opunder en «Ups», derfra omtrent 

S.O. til S. et kort Stykke skraa op efter Bakken til Kors hugget i Bjerg under en stor 

«Ups» i Braatet, derfra omtrent S.S.O. efter Braatet hen til Kors hugget i Bjerg i Braatet, 

derfra omtrent samme Retning nogle og fyrgetyve Meter til Kors hugget i Bjerg ved et 

Hjørne paa Braatet opunder en Hilder, derfra i sydlig Retning efter øverste Kant af det 

høie selvgjærdende Bjergbraat til Kors hugget i Bjerg ved Enden af Braatet, derfra S. til 

V. et kort Stykke over en meget liden Dal hen til Kors hugget i fladt Bjerg oppe paa 

nordre Ende af et andet Braat, videre i omtrent sydlig Retning efter det bedst 

selvgjærdende Bjerglags forskjellige Bøininger hen til Kors hugget oppe paa Kanten af 

Braatet ved en liden Bæk fra Kjønnet paa «Boerfjeldet»» og endelig derfra videre efter 

det selvgjærdende Bjergbraat hen til det Kors i Prestegjeldsgrændsen mod Etne, der er 

beskrevet saaledes «fra sidst beskrevne Mærke gaar Linjen i O. ½ N. til Kors i Bjerg samt 

Varde paa Ulveskarstimpen», hvor Linien ender.  

Tilstede under Fastsættelsen af denne Del af Linien vare: fra Mortvedt Lars Pedersen, fra 

Leknæs T. Knudsen og fra Tjelde J. B. Tornøe.  



Mortvedts Opsiddere under Befaringen frafaldt sin Ret til at drive om «Tungeled» og ud 

under «Snauefjeldet» for Faarenes Vedkommende, men forbeholdt sig sin Ret til at drive 

der for Storfæ og Heste, hvilke Modparterne indvilgede.  

Skiftelinien mellem Gaardene Skoge, Matr No 94, Teigendal, Matr No 93, Læknæs, Matr 

No 92 og Tjelde, Matr No 90, paa vestre Side, og Gaarden Millie, Matr No 89 paa østre 

Side. 

Linien dannes af «Smørklompbækken», der følger «Juet» og rinder forbi «Smørklomps» 

vestre Fod, ligefra Nedremarken og op til Kors hugget i en Klippeblok i Bækkens østre 

Side henimod 20 Meter Vest og ned fra en Telegrafstolpe, gaar derfra S.S.V. til Kors 

hugget paa søndre Side af en stor Klippeblok, hvori er Telegrafjernstolpe, derfra til Kors 

hugget i den anden store Klippeblok lige ved Veiens vestre Side, derfra tvertover Veien til 

Kors hugget oppe paa Toppen af Klippen paa østre Side af Veien, derfra S. til Ø. omtrent 

20 Meter til Kors hugget oppe paa en liden Sats, derfra S.V. ½ S. vel 20 Meter til Kors 

hugget i et mod Nord vendende Bjerg i Begyndelsen af et omtrent selvgjærende 

Bjergbraat, følger derfra dette omtrent S. V. til S. til Kors hugget i en stor, flad Sten lige 

ved Veiens østlige Side, derfra S.V. til S. ½ S. til Kors hugget i et Bjerghjørne nede for og 

mod Nord fra et stort selvgjærdende Bjergbraat, derfra S. til V. til Kors hugget i lavt 

Bjerg i østre Kant af en Myr, der støder til Postveien, hvor Linien støder til 

Præstegjældsgrændsen og hvor Linien ender.  

Tilstede under Liniens Fastsættelse vare: Fra Millie: Lars Pedersen og J. B. Tornøe, den 

sidste tillige som Eier af en Del af Gaarden Tjelde. 

Eieren af Stølshuset under «Smørklomp» paa vestre Side af Veien og nu paa Millies 

Grund, opgivet at være Enken Marie Larsdatter Tjelde, forpligtes til inden 1 – eet – Aar 

fra Forretningens Ikrafttræden under Udkastelsestvang at borttage dette Hus og 

ryddiggjøre Tomten, mod at Millies Eiere i Udflytningsomkostninger erstatter 15 – 

femten – Kroner, der erlægges 15 – femten – Dage efter at Udflytningen er fuldført under 

Exekutionstvang.  

Skiftelinien mellem Gaarden Millie, Matr No 89 paa vestre Side og Gaardene Veldre, 

Matr No 88 og Aasheim, Matr No 87, paa østre Side. 

Linien dannes nedenifra Fjeldgrændsen af «Skjeldalsskarsbækken» indtil Kors hugget i 

en Sten 3 a 4 Meter Øst fra Bækken paa vestre Side af «Taghaug», og gaar derfra omtrent 



S.O. til O. til Kors hugget i en jordfast Sten omtrent ved Enden af en gammel Garsmo, 

derfra omtrent S. til Kors hugget oppe paa en flad Sten ved den øvre Ende af en stor Ur 

paa østre Side af «Skjeldalsskar», derfra S. til Ø. til Kors hugget i en Klippeblok ligeledes 

paa østre Side af «Skjeldalsskar», derfra samme Retning til Kors hugget i en stor, flad 

jordfast Sten og endelig derfra samme Retning til Præstegjældsgrændsen, hvis ikke Linien 

tidligere skjærer denne, og hvor altsaa Linien ender i Skjæringspunktet.  

Tilstede ved Liniens Fastsættelse vare: Fra Millie: J. B. Tornøe og Lars Pedersen Træet; 

fra Valdre: Halvor Tollefsen; fra Aasheim: Jacob Askildsen, Ole Pedersen og Knud 

Vinterthun. 

Skiftelinie mellem Fjeld og Hjemmeudmark paa en Del af Strækningen mellem Millies 

østre Grændse og Sognegrændsen mod Aakre. Linien tager sin Begyndelse i 

”Skjeldalsskarsbækken” der skiller mellem Millie og Valdre og Aasheim, - i en stor Sten i 

Bækken ved en Bøining af samme, hvor Kors huggedes, og gaar derfra Ø. til N. til et 

gammelt Kors i ”øverste Furuhaug”, derfra omtrent ØNØ. til kors hugget oppe paa en 

stor, rund Sten, derfra omtrent samme Retning til Kors hugget oppe paa en stor Sten paa 

østre Kant af ”Store Leite”, derfra omtrent Ø. til N. til Kors hugget i en stor Sten i en 

Samling af store Stene, derfra omtrent NNØ. til Kors hugget i en flad Sten i Uren østenfor 

”Laurinden”, følger saa Uren til dennes øverste Ende, hvor Kors huggedes i en Sten midt i 

øvre ende af Uren, derfra NV. til V. til Kors hugget ude paa en Bjergnibbe, følger derfra 

Brotet, der gaar i nordvestlig Retning til Kors hugget i Bjerg, gaar derfra omtrent samme 

Retning til den sydøstre Ende af opført Gjerde for Valdres Nedreudmark. 

Tilstede under Liniens Fastsættelse vare: Fra Valdre: Halvor Tollefsen, fra Aasheim: 

Jacob Askildsen og Knud Vinterthun; fra Tjeldflot: Ole Olsen, og fra Flesje: Sjur Flesje.  

Fra nysnevnte sydøstre Ende af Gjerdet følger Linien dette Gjerde til samme ender, 

hvorfra Linjen dannes dels af Gjerdestømper og dels af Braat hen til Kors hugget oppe 

paa en Bjergnakke i nordre Kant under søndre Nystølshaug derfra N til V ½ V hen til 

Kors hugget oppe paa Braatet i søndre Kant af nordre Nystølshaug, derfra NO til x hugget 

i en opstikkende Bjergnabbe i nordre Nystølshaugen, derfra samme Retning til Kors 

hugget i den søndre Ende af et Bjerglag i Langedalen, derfra omtrent N. lidt Ø. til Kors 

hugget oppe i en Bjergnakke i ”Svehaugen” lidt ned fra Varden paa Prestefjeldet, derfra 

NV til N. til kors hugget i en Bjergknat i søndre Ende af et Braat, derfra N. til V. til Kors 

hugget i Bjerg, derfra NNV til Kors hugget i en liden udstikkende lav Fjeldknak ved et 



gammelt Gjerde paa ”Svehaugen”, derfra efter det gamle Gjerde i østlig Retning hen til 

Skiftet for Tjeldflaats Nedreudmark, hvilket Skifte derpaa danner Fjældgrændsen 

overensstemmende med Udskiftningsforretning for Gaarden Tjældflaat thingl. 25 Marts 

1871 hen til ”Furuhaug”. Tilstede ved d.s.D. af Linjen: Provst Bøckmann, Jacob 

Askildsen og Ole Pedersen Aasheim, Ole Larsen og Ole Olsen Tjælflaat.  

NB. Denne mellem Fjeld og Nedreudmark optrukne Grændselinje forandrer ikke 

Skovforholdet eller den Deling af Skoven som forhen har fundet Sted. 

    I Aalunds Sogn: 

Sliftelinien mellem Gaard Økland Matr. No  paa sydøstre Side og Gaardene Haugland 

MNo   Stumo Matr No   , Klungeland Matr No   , Vestereide MatrNo  , Østereide Matr. 

No   , Dørem Matr No   , Tvedt Matr No   , Hustvedt Matr No   , Rødne Matr No   , 

Opheim Matr No   og Lien Matr No    , forsaavidt angaar Beiteret for denne sidste Gaards 

Heste (cfr. Møde 1/7 85) paa den modsatte Side: 

Linien tager sin Begyndelse i det Kors mellem Fjeld og Nedeudmark i Aalund, der er 

beskrevet saaledes: «X (Kors) hugget oppe paa Rinden paa nordostre Kant af 

«Krogebjerget», hvor Varde reistes», - og gaar derfra NO til O til X hugget i Bjerg oppe 

paa en liden Haug, videre samme Retning til X hugget i Bjerg oppe paa sydostre Side af 

«Skrubhaugen», derfra NO til O ½ O til X hugget i Bjergnakke Nord til Øst fra 

«Helgeaasen», derfra O til N ½ N til X hugget i den mod vest vendende Bjergvæg ved 

sydøstre Kant af en Bugt paa Øklandsvandets søndre Kant, hvorfra Linjen følger Vandet 

til Stemmen, hvor X blev hugget i lavt, fladt Bjerg ved Stemmens søndre Ende, derfra 

OSO til X hugget i lavt, fladt Bjerg, videre samme Retning hen til Stiftsgrændsen, som 

den træffer i en Skiftesten i samme, der efter hvad det oplystes er nedsat under en 

Udskiftning paa Helgevold i Sandeid, og hvor Linjen ender. Tilstede vare: fra Dørem Lars 

Stensen, Mikkel Knudsen, Skolelærer Fadnnæs, Baard Olsen og Ole Baardsen, fra Rød: 

Lars og Peder Endresen, fra Tvedt Guro Amundsdatter, fra Stumo Aadne Larsen, fra 

Økland, Endre Endresen og Svend Thorsen, fra Haugland Halvor Jørgensen og Ingebret 

Nielsen, fra Klungland Torjus Johannessen og Niels Baardsen, fra Hustvedt Johannes 

Olsen og Hans Abrahamsen. 

Skiftelinien mellem Gaardene Heggebø, Matr No   , Stumo Matr No  og Myrebø Matr No   

fra østre Side og Gaarden Gjerdevig Matr No   paa vestre Side: 



Linjen tager sin Begyndelse ved et gammelt Kors hugget i en Sten i øvre Kant af 

«Hestespringliden», hvilket Kors efter hvad der oplystes, udgjør Skiftemærke baade i 

Linjen nedenfra mellem Nerheim paa den ene Side og lille Gjerdevig i daglig Tale kaldet 

«Myraa» fra den anden Side samt mellem store Nerheim og Heggebø, - og gaar derfra 

omtrent SV ½ V til X hugget i lavt Bjerg paa en liden Haug, derfra omtrent samme 

Retning til X hugget i en stor flad og lav Sten noget oppe i Bakken i vestre Kant af 

Bulægene, videre omtrent samme Retning til X hugget i nordre Side af en meget stor Sten 

paa Toppen af «Midtfjeld» lidt sydost for «Kjønnærenipen», derfra i SSV omtrent 30 

Meter til X hugget i Bjerg paa Kanten af Braatet og endelig derfra samme Retning til 

Stiftsgrændsen, hvor Linien ender. Tilstede under Linjens Fastsættelse vare: fra store 

Gjerdevig: Ole Larsen, Johannes Olsen og Sjur Olsen, fra lille Gjerdevig Torbjørn 

Torbjørnsen, fra lille Nerheim Sjur Sjursen og Haldor Johannessen fra store Nerheim Sten 

Steffensen; fra Heggebø Johannes Paulsen og Johannes Johannessen og fra Stumo 

Johannes Bergesen og Peder Pedersen. NB. Gamle nødvendige Veie forbeholdes. Dette 

gjælder alle Strækninger i aar hvor ikke anderledes særskilt er bestemt. Kommissionen 

besluttede eenstemmig, at de i aar fastsatte Linjer udlægges med den i Udskiftningslovens 

§111 bestemte Virkning. Ligesaa at Udskiftningen for hele Etne Præstegjeld udlægges 

med den i nævnte Lovs bestemte Virkning. 

Kommissionen begyndte i aar sin Virksomhed den 26de Juni og var i uafbrudt 

Virksomhed til den 11 August, da Medlemmerne reiste fremom sit Hjem paa Flytningen 

Saude til Skonevig, paa hvilket sidste Sted man igjen samledes Thorsdag den 13de 

August, fra hvilken sidste Dato og til idag den 7de September, da Protokollen 

underskrives, Kommissionen har været i uafbrudt Virksomhed. Foruden de fastsatte 

Linjer ere endel Kjendelser afsagte. Hermed indstilles Kommissionens Virksomhed for 

iaar.  

Niels Hesbø, O. Nielsen, N. Sundnæs, N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1886 den 26 Juni var Kommisionen samlet paa Thingstedet Skonevikssøen. For 

Kommisjonsmedlem Lund mødte Suppleanten S. Øvrevig. Hvorda! Foretages: Tvist 

mellem Gaardene Valdre og Aasheim paa den ene Side og Gaardene Skoneviks 

Prestegaard, yttre Tungesvig, Flesje, Tjældflaat paa den anden Side. 

Formanden fremlagde 1. Trende Vidnestævninger, nemlig for Vidner i Skonevig, 

Fjælberg og Etne i forkyndt Stand og 2. To Skrivelser fra Sagfører Riis af 25de Januar 



dette Aar, hvori denne opgiver Vidner for sine Parter, nemlig Gaardene yttre Tungesvig, 

Flesje, Tjældflaadt og Skonevigs Præstegaard. 3. Skrivelse fra Gaardene Aasheim og 

Valdre ved Udskiftningsformand Nielsen af 13de Januar dette Aar, hvori disse Gaarde 

opgive Vidner. Formanden bemærkede derefter, at han har tilskrevet saavel Sagfører Riis 

paa dennes Parters Vegne som Opsidderne af Valdre og Aasheim, at de ikke kunne vente 

videre Udsættelse til Fremskaffelser af flere Vidner eller andre Oplysninger, samt om at 

de selv maatte sørge for de udenfor Thinglaget boende Vidners Fremmøde, for hvilke han 

dog har ladet Stævning forkynde. Af Parterne mødte: Fra Valdre: Tollef Halvorsen, fra 

Aasheim: Knud Johannessen Vinterthun, Jacob Askildsen og Lars Larsen, fra 

Præstegaarden: Ingen, da Brugeren Provst Bøckman er fraværende paa 

Amtsformandskabet, fra Flesje: Sjur Johannessen, fra Tjeldflaat: Ole Olsen og Ole 

Larsen, fra yttre Tungesvig: Ingen, for Gaardene Præstegaarden, Flesje, yttre Tungesvig 

og Tjeldflaadt mødte derimod Sagfører Riis. Fra Yttre Næs mødte Ingen. Sagfører Riis 

oplyste, at han i Henhold modtagen Ordre fra Formanden havde under 22de f.m. tilskrevet 

Provst Bøckman med Anmodning at meddele Opsidderne paa Flesje, Tjeldflaadt og yttre 

Tungesvig Tvistens Tegtetid, hvilket efter hvad Comparenten i dag erfarer skal være 

skeet. Angaaende yttre Næs oplyste Comparenten, at denne Gaards Opsiddere staar 

udenfor nærværende Tvist om Eiendomsret i Fjeldet, da de have tilbagekaldt sin Paastand 

herom. Samtlige mødende erklærede, at hvorledes end nærværende Tvist falder ud, skal 

Gaarden Næs yttre have Beiteret i det omhandlede Fjeld for hvad der fødes paa Gaarden 

av Faar og Heste, men intet videre. Riis bemærkede, at naar hans Parter inden 

Kommissionen 31te August f.A. har indrømmet, at Gaardene Valdre og Aasheim ere 

eiendommensberettigede i Fjeldet, saa har Meningen hermed … at indrømme at nævnte 2 

Gaarde har lige Eiendomsret i Fjeldet med dem selv. At Aasheim og Valdre har benægtet 

dette kom Comparentens Parter høist overraskende og er saa besynderlig at Comp. skulde 

være tilbøielig at antage, at Valdre og Aasheim i dag med nærmere overveielse vil 

reklamere denne Benægtelse. Skulde ikke dette ske, maatte Comp. bede om, at Valdre og 

Aasheims Benægtelse maatte blive nærmere specifiseret, thi efter hvad Comp. meddelt 

skal den sande Mening med denne Benægtelse være: For Skonevigs Prestegaards 

Vedkommende, Benægtelse af Præstegaardens Eiendomsret, idet der paastaaes at den kun 

har Brugsret hele Aaret, for Faar, og for Husmændenes Kjør kun 7 Uger pr Aar, 

vedkommende yttre Tungesvik: Benægtelse om Eiendomsret med Paastand at Gaarden 

kun har Brugsret for sit Fæ, dog ikke Malkekjør, vedkommende Flesje og Tjeldflaat som 

for yttre Tungesvigs Vedkommende.  



De mødende fra Valdre og Aasheim paastode fremdeles, at de alene eje Fjeldet, men de 

andre 4 Gaarde har Brugsret i Fjeldet: Præstegaarden for: Faar hele Aaret, og for 

Husmandskjøerne i 7 Uger af Somren, samt for 1 Hest hele Aaret, for Yttre Tungesvik 

Brugsret for gaardens Faar, Heste og Gjeldkreaturere hele Aaret og for Flesje: for 

gaardens Faar og Gjeldkreaturer hele Aaret og for Tjeldflaat: for Faar, Gjeldkreaturer og 

1 Hest hele Aaret. 

Riis benægtede Valdres og Aasheims Paastand om udelukkende Eiendomsret, 

fremholdende, at det kun var under Betingelse af at Valdre og Aasheim erkjendte Comps. 

Parters Eiendomsret, at disse den 31te August gjorde den da protokollerende Indrømmelse 

af Valdres og Aasheims Eiendomsret. Ligeledes benægtede Comp. Rigtigheden af 

Valdres og Aasheims Paastand om Brugsret, idet Comp. paastod prinsipaliter 

Eiendomsret, subsidiært fuld Brugsret saavel for Heste, Faar, Gjeder, Gjeldkreaturer som 

Malkekjør for sine Parter. Kommisionen, ledsaget af Parterne og Vidnerne begav sig 

derpaa til fjelds og befor Aastedet, hvorfra man først kom tilbage Kl 7 ½ Aften. 

Forretningen blev derpaa udsat til Gjenforetagelse Mandag den 27de Kl. 9 Formiddag, til 

hvilken Tid, Vidnerne paalagdes at fremmøde. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1886 den 28de Juni blev Kommisionen atter samlet paa Thingstedet Skaanevigssøen 

til Fortsættelse af Tvisten mellem Valdre og Aasheim paa den ene Side og Skonevigs 

Prestegaard, yttre Tungesvik, Flesje og Tjeldflaat paa den anden Side. Af Parterne mødte: 

Tollev Halvorsen Valdre, Jakob Askildsen Aasheim, og Lensmand Øvrevig for Enken 

Gunvor Tharaldatter Aasheim, Ole Larsen Tjeldflaat, Sjur Johannessen Flesje, Torger 

Christoffersen Tungesvik, Rasmus Larsen Tungesvik.  

Ligesaa mødte i dag Axel Rasmussen yttre Næs for egne og de øvrige Opsiddere paa yttre 

Næs Vegne og paastod for denne Gaard Beitesret i Fjeldet for gaardenes Faar, Heste og 

Gjeldkreaturer. Alle mødende benegtede yttre Næs`s Paastand om Beiteret for 

Gjeldkreaturer, men vedblev sin øvrige Indrømmelse. 

Sagfører Riis mødte for de samme Gaarde som den 26de sistleden. Lensmand Øvrevig 

oplyste, at han var Lagverge for Gunvor Aasheim, men at han formedelst Forretninger 

havde været hindret fra at møde saavel under Sessionen i fjor Sommer som under Mødet 

den 26de dennes. Med Hensyn til den under de anførte Møder af Opsidderen af Valdre og 



Opsidderne paa Aasheims nedlagte Paastand var han ikke tilfreds, idet han formente, at 

den nedlagte Paastand ikke var overensstemmende med det virkelige Forhold. Foreløpig 

bemærkede Comparenten, at Grunden til denne Uoverensstemmelse maatte søges i den 

Omstændighed, at samtlige nuværende Opsiddere paa Gaarden Aasheim i den senere Tid 

havde tilkjøbt sig sine Brug og maatte formentlig være ubekjendte med de gamle faktiske 

Forhold og hvad Opsidderen af Gaarden Valdre angikk saa fremgikk det ogsaa her klart 

uagtet denne var født og opvoxet paa Gaarden, var ukjendt med disse. Comparenten, der 

fra Aaret 1854 havde boet i Skonevig, i 5 Aar havde bestyret et Brug i Aasheim for 

afdøde Udskiftningsformand Tornøe og senere i en Række af 8 Aar havde eiet et Brug i 

Gaarden Aasheim, kunde oplyse og vilde i overensstemmelse med denne Oplysning 

saavel paa egne som de andre Naboers Vegne nedlægge Paastand om at: Gaarden 

Aasheim eiede Stølsbeitet den saakaldte ”Rodalen”, men saavel Valdre som 

Prestegaarden havde Brugsret i Rodalen. Valdre for samtlige sine Kreaturer i Lighed med 

Aasheim, men Præstegaarden derimod kun for Præstegaardens Husmænds Kjør i 7 Uger 

regnet fra 2den Juli – en Brugsret, som fra ældgammel Tid alene havde været benyttet. 

Med hensyn til den øvrige Del af det omtvistede Fjeldbeite saa indrømmes Gaarden 

Tungesvig fuld Eiendomsret, medens derimod Gaardene Tjeldflaat og Flesje kun 

indrømmedes Brugsret i den Udstrækning som det kunde bevises, at de havde brugt Beitet 

nemlig for sine Faar, Heste og Gjeldkreaturer, dog ikke Hest for Flesje. Comparenten 

forbeholdt sig nærmere Oplysninger og Paastander. De øvrige Mødende fra Aasheim og 

Valdre tiltraadte Lensmand Øvrevigs forandrede Paastand. Riis skulde under Forbehold af 

enhver indgaaende Kritik over Lensmand Øvrevigs Tilførte samt de tilstedværende 

Opsiddere paa Valdre og Aasheim i dag forandrede Paastand kun benegte sammes Rigtig 

fastholdende, at der i Fjeldet ikke existerede nogen større eller mindre Eiendomsret, men 

at derimod samtlige Comparentens Parter ere ligestillede, hvad Eiendomsreten angaar 

med Valdre og Aasheim. 

Lensmand Øvrevig modsagde Sagfører Riis’s Anbragte og vedblev Sit. Comparenten 

derefter fremlagde mindelig Udskiftningsforretning af Udmarkerne m.v. mellem 

Gaardene Aasheim og Valdre af 5te Juni 1852 underskrevet af de daværende Eiere 

Tornøe, Halvor Valdre, Lars Gundersen Aasheim d.Æ, Bjørne Sjursen Aasheim og 

Gunder Larsen Aasheim. - Samtlige, maaske med Undtagelse af Tornøe, mend, der vare 

vel kjendte med de virkelige Forhold. Til dette Dokument saavelsom andre Bevisligheder, 



som han agtede at iretteføre var det han støttede sin før nedlagte Paastand, hvortil han 

fremdeles henholdt sig. 

Paa Spørgsmaal fra Formanden til Aasheims og Valdres Opsiddere om hvad de forstod 

ved Rodalen viste det sig, at de ikke kunde forklare dette tilfredstillende for enten 

Commissionen, Vidnerne eller Modparterne forinden Aastedet nøiere blev befaret. 

Formanden derefter tilførte, at da Aastedsbefaringen den 26te fandt Sted forelaa ikke 

Tvisten i den Form, at Rodalen paastodes afsondret som en egen Tvistgjenstand, hvorfor 

man blodt oversaa det hele Fjeld og udmærkede sig de forskjellige Navne paa Fjeldet til 

Støtte under Vidneførselen og til Retledning for Commissionen uden at man den Gang 

havde Grund til den Gang at faa betegnet, hva der mentes med Rodalen, der saavel kan 

indbefatte den egentlige Dal, altsaa Rodalen i engere Forstand som Fjeldskraaningerne 

lige til Høiderne. Rodalen i engere Forstand er en mindre Del af det omtvistede Fjeld, 

medens den tagen i videste Udstrækning som nævnt i dag innbefatter i Udstrækning 

kanske den større Del af Fjeldet og i Godhed ubetinget den større Del af Fjeldet. Han 

fandt efter dette, at ny Befaring maatte foretages, hvori de øvrige Commissionens 

Medlemmer vare enige. Kommissionen, Vidner og Parter begav sig derpaa atter til Fjelds 

til ny Befaring. Fra Valdre mødte Opsidderen Tollef Halvorsen og ifra Aasheim Jakob 

Askildsen, hvilke paaviste Rodalsbeitet som følger: Ydergrændsen for dette begynder paa 

Rodalens nordøstre Side med et x, der af Kommissionen er anbragt i Grændsen mellem 

Hjemmeudmarken og Fjeldet ved ”Grønnehaugbu”, - og gaar derfra under 

Stølsfjeldsurene og videre under Uren i ”Kjelleskar”, derfra under ”Næpeskar”, der ligger 

nordøst for Den af ”Økjahaugane”, som er høiest og ligger nærmest ”Juraboro”, derfra 

videre under Urane hen til nordre ”Staksbækken”, videre efter denne Bæk ned i 

”Botnarne”, beliggende lige ned fra Narheimsskar og Høidedraget mod Etne, derfra 

videre hen til ”Skutahaalene” saaledes at ”Botnarne” tilfalder Rodalsbeitet, derfra efter 

Uren nedenfor ”Skutehettaa” derfra videre til ”Grønne Rinden”, videre efter denne og 

længre ned efter et gammelt Gjerde kaldet ”Nygaren” ned til Elven, som derpaa danner 

Grændsen nedover til den af Kommissionen satte Linje mellem Fjeld og Hjemmeudmark, 

hvilken Linje derpaa danner Resten af Ydergrændsen hen til Udgangspunktet. 

Kommissionen tog et Rids af Rodalsbeitet, som fremlægges. 

Da det nu var bleven Aften, blev Vidneførselen udsat til i Morgen Kl. 9 Formiddag. Niels 

Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 



Næste dag den 29de Juni var Commissionen atter samlet paa samme Sted til Foretagelse af 

samme Tvist som igaar. Af Parter mødte: Lensmand Øvrevig, Jacob Askildsen Aasheim, 

Tollef Halversen Valdre, Ole Larsen Tjeldflaadt og Sjur Johannessen Flesje. Ligesaa 

mødte Sagfører Riis. Lensmand Øvrevig i Tilslutning til sin igaar nedlagte Paastand 

bemærkede med Hensyn til Præstegaarden, at denne ogsaa vistnok maatte have Brugsret 

for sine Faar i det fælles Fjeldbeite, men mod at denne Ret ogsaa skulde udstrækkes til 

Hest og Storfæ maatte han i samtlige de øvrige Interesseredes Navn nedlægge bestemt 

Nægtelse. Med Hensyn til den igaar fra yttre Næs nedlagte Paastand om Beitesret ogsaa 

for Gjældkreaturer i Fjeldet bemærkede Comparenten, at denne Paastand kunde han ikke 

andet skjønne end at den var fremkommen som en Paastand om Hævd. Forsaavidt maatte 

han bestemt protestere herimod og benegtede, at Brug i god tro var fortsat i 20 Aar inden 

Udskiftningskommissionens første Sammentrede paa Gaard Støle i Etne hvor det da blev 

fastslaaet, at paabegyndt Hævd skulde ophøre. For Gaarden Aasheims Vedkommende 

paastod Comparenten Ret til Muldtag eller til at skjære Brændtorv i Myren ovenfor det 

saakaldte store Leite i den fælles Beitestrækning - en Ret, som Aasheim fra Arilds Tid 

havde udøvet. 

Riis: for sine Parter forbeholdt sig senere at imødegaa Lensmand Øvrevigs Tilførsel i dag, 

idet han nu skulde anse det heldigst, at enhver Procedure udsattes indtil Vidnerne ere 

førte. Han fremlagde Spørgsmaalsdokoment til Vidnerne af 26de ds, hvorfor han bad de af 

ham begjærte Vidner afhørte. Det freml. saal. # 

Riis derefter provoserede Lensmand Øvrevig til nærmere at oplyse, hva der i hans 

ovenfor Protokollerede menes med, at han optreder paa ”samtlige Interessedes” Vegne. 

Thi Præstegaarden, yttre Tungesvig, Flesje og Tjeldflaadt vare repræsenterede for uden 

ved de mødende Opsiddere ved Comparenten, saa det maatte antages, at Lensmand 

Øvrevig ikke optraadte for disse Gaarde. Comparenten stod i den Formening, at Hr. 

Lensmanden i nærværende Sag kun repræsenterede den person, for hvem han var 

Lagværge. 

Øvrevig bemærkede, at i Anliggender, der vedrørte de i Felleskabet samtlige Berettigedes 

Interesse, maatte han have Lov til at nedlægge Paastand, selv om denne streifede ind paa 

Riis`s Mandat. Det var selvsagt at samtlige de Gaarde, hvilke Hr. Riis representerede, her 

ikke havde felles Interesse og han faar saaledes finde sig i at han mulig vil komme i Strid 

med sig selv. Riis bemærkede, at hans Parter lige overfor Sagens kjernepunkt, 



Eiendomsretten i Fjeldet, have felles Interesse. Comparten protesterede mod, at 

Lensmand Øvrevig optreder og nedlægger Paastand i samtliges Navne, idet han formente, 

at Hr. Lensmandens Ret i nærværende Sag kun var at varetage den Persons Tarv, for 

hvem han var Værge. Comperenten maatte atter bede de fremmødte Vidner, der skulde 

prove om Eiendomsretten, afhørte.  

Øvrevig vedblev sin nedlagte Paastand og forbeholdt sig ogsaa i andre Tilfelde at 

fremkomme med nødvendige Paastande og Indsigelser ikke alene naar det gjaldt de 

Naboer, med hvem han maatte kaldes Part, men ogsaa i andre Tilfelde naar Interesserne 

faldt sammen med disse selv om det ikke maatte convenere Modparternes Sagfører. 

Commissionen bemærkede, at Forligsmægling har fundet Sted saavel paa Aastedet som i 

Retten gjentagne Gange.  

Vidnerne forberedtes til Eedsaflæggelse og betydedes Straffen for Mened.  

Fremstod som 1ste Vidne Tjeran Tjerandsen Millie med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret svarede til de fremsatte Spørgsmaal ad 1 Ja, og dette i 7 Aar, den Tid, han 

tjente paa Skonevigs Præstegaard, ad 3 Nei. Og er Vidnet kommet til det Resultat derved, 

at Præstegaarden brugte Fjeldet og man derimod ingen Indsigelser hørte. Ad 4 Ja, og 

ligger dette Sted bent op fra Præstegaarden. Riis bad spurgt: a Har vidnet hørt at Gaarden 

Aasheim skulde Eeneier af Rodalen. b. Har Præstegaarden havt sit Beite i Rodalen. 

Vidnet svarede ad a Nei med Tillæg, at han har hørt, at det var fælles Eiendom. Ad b Ja 

de omforklarede 7 Aar, Vidnet tjente der, senere kjender Vidnet ikke til. Det var Heste, 2 

a 3 i Tallet og Gjældkreaturer, 8 a 10 i Tallet, Præstegaarden havde i Rodalen. Øvrevig 

bad Vidnet spurgt: 1. Har Vidnet hørt, at der mellem Aasheim paa den ene Side og 

Præstegaarden paa den anden Side i sin Tid skal være indgaaet et Forlig om at 

Præstegaardens Ret til Beite i Rodalen skulde indskrænkes til Gjældkreaturer? 2. Kjender 

Vidnet til, at denne Ret af Præstegaarden i den senere Tid dog i en lang Aarrekke er 

udøvet ved at Præsten har ladet Husmændenes Kjør beite der i 7 Uger aarlig? Vidnet 

svarede hertil ad 1 nei. Vidnet forklarer, at i den Tid, han tjente paa Præstegaarden 

beitede Præstegaardens Husmænd sine Kjør 8 Uger i Rodalen, nu i den senere Tid beiter 

de der blot 7 Uger om Aaret. To bortfalder. Opl. og vedt. og Vidnet edfæstet.  

2det Vidne Aadne Larsen Millie, 66 Aar gammel med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet forklarer, at han er født paa Aasheim og svarede til de fremlagte 

Spørgsmaal ad 1: Vidnet tjente først i Konfirmationsalderen 1 Aar paa Præstegaarden 



som Jetergut og senere for cic. 40 Aar siden der i 3 Aar som Husbondsdræng. I alle disse 

Aar havde Præstegaarden sine Gjeldkreaturer, Heste og Faar paa Fjeldet uden Tiltale. 

Man drev Kreaturerne lige til Rodalen. Ad 3 Vidnet har intet i saa Henseender hørt, men 

Brugen bibragte ham den Tro, at Fjeldet var fælles, og den Tro har han endnu. Ad 4 

Vidne kjender intet saadant Navn, han kjender blot ”Nystølshaugane”. Opl. og Vedt. og 

Vidnet edfæstet. 

3die Vidne Samson Olsen Berge, 64 Aar gammel, med Parterne uforbunden, inderst under 

Præstegaarden og uinteresseret i Sagen. Vidnet forklarede, at han har boet al sin Tid paa 

Skonevigs Præstegaards Grund og svarede til det fremlagte Spørgsmaal: Ad 1: Ja med 

Tilføiende, at han i omkring Trediveaarsalderen tjente i 2 Aar paa Præstegaarden, men de 

Aar havde Præstegaarden ingen Hest paa Fjeldet, da man havde mistet den ene Hest og 

maatte have den anden hjemme. Gjældkreaturer og Faar derimod havde Præstegaarden 

disse 2 Aar paa Fjeldet. Vidnet veed derimod, at andre Aar havde Præstegaarden ogsaa 

Heste paa Fjeldet. Man jagede Kræaturerne til Rodalen og senere gikk de, hvor de vilde 

paa det omtvistede Fjeld. Ad 3 svarede Vidnet, man har troet saa, at Præstegaarden var 

Eier i Fjeldet, og denne Tro grunder Vidnet paa Brugen. Ad 4 som 2det Vidne. Vidnet 

tillægger paa Foranledning af Riis, at han har hørt at da der en Gang for 50 a 60 Aar siden 

var en Tørkesommer, sendte Præstegaarden alle sine Kræaturer paa Fjeldet og til 

Rodalen. Paa Anledning af Øvrevig forklarer Vidnet at han veed, at Præstegaarden i de 

sidste 2 Præsters Brugstid blot har havt Faar paa Fjeldet samt Husmændenes Storfæ, de 

siste 7 Uger af Aaret i den senere Tid for Mælkekjørenes Vedkommende, medens 

Gjeldkreaturerne har gaaet længre Tid af Somren. Opl. og vedt. Vidnet edfæstet.  

4de Vidne Johannes Halvorsen Ikdal af Skjold, 87 Aar gammel med Parterne uforbunden 

og i Sagen uinteresseret. Vidnet forlod Skonevig for 49 Aar siden, men har i sin ungdom 

gjætet paa Flesje, Tjeldflaadt og yttre Næs. Riis bad Vidnet forelagt de i 

Spørgsmaalsdokumentet C 2,3,4 opførte Spørgsmaal. Vidnet svarede: Ad 2: Ja, han har 

hørt det, dog ikke saalangt som til Rodalen. Ad 3. I Vidnets Faders Tid mellem 60 a 70 

Aar siden tog Gaarden Flesje Faar Beite fra Øerne, men ikke andre Kræaturer. Ad 4. 

Flesje havde sine Kræaturer uhindret oppaa Fjeldet og hørte aldrig nogen Indsigelse 

derimod. Man malkede ogsaa Kræaturerne paa Fjeldet i Vidnets Fars Tid, om Aftenen paa 

bestemt Sted ”Hovdastølen” og om Morgenen hvor som helst. Paa Tjeldflaadt tjente 

Vidnet for 71 Aar siden 1 Aar og dette Aar tror ikke Vidnet, at Tjeldflaadt havde sine 

Storfæ paa Fjeldet, ialfald ikke sine Mælkekjør, derimod havde de sine Faar og Hest oppe 



paa Fjeldet. Gaarden Flesje havde altid i Vidnets Tid sine Kjør og Faar paa Fjeldet. Hvad 

Kjørene angaar gikk disse aldrig saalangt som til Rodalen, dette hente derimod med 

Gjeldkreaturer og hentede Flesje ofte disse fra Rodalen om Høsten. Kjørene gikk en og 

anden Gang saalangt som til Gamlestølen og Faarene gikk saalangt som til ”Hodnet”. 

Vidnet kjender ikke til, om Tjeldflaadt har havt sine Kjør paa Fjeldet, og veed Vidnet at 

Tjeldflaadt ikke i den Tid, han kan mindes, havde sine Malkekjør paa Fjeldet. Paa yttre 

Næs tjente Vidnet i 3 Aar. I denne Tid havde denne Gaard sine Faar og Heste paa Fjeldet, 

derimod ikke sine Storfæ saavidt Vidnet har Erindring om, undtagen en Gang en 

Tørkesommer, da de havde all Storfe op paa Grund af Tørken, men derom bad de yttre 

Tungesvig. Opl. og vedtaget. Edfæstet. 

5te vidne Ole Olsen Tjeldflaat, d.æ., 71 Aar gl, en Fader af Opsidder paa Tjeldflaat Ole 

Olsen, forøvrigt i Sagen uinteresseret. Vidnet svarede til de fremlagte Spørgsmaal: Ad 2: 

Ja, han har hørt dette af sin Fader, dog er det baade 70 og 80 Aar siden, at dette skulde 

være skeet. Ad 3: Vidnet tror bestemt, at Præstegaarden har Eiendomsret i det omtvistede 

Fjeld, dette grunder han derpaa, at denne Gaard Mand efter Mand skal have havt alt sit 

Levende op i dette Fjeld. Ad 4: Ja, denne Benævnelse har han hørt al sin Tid, og ligger 

dette Sted oppe paa Fjeldet midt op fra Præstegaarden. Paa Anledning af Valdres 

Opsidder tillægger Vidnet, at han ikke kjender til, at Præsten selv har havt Malkekjør i 

Fjeldet, men vel Præstegaardens Husmænd. Han forklarede videre paa Foranledning, at 

da han var Opsidder paa Tjeldflaadt nu for en 20 a 30 Aar siden, kom Abraham yttre Næs 

til ham og bad om Beite paa Fjeldet for sine Gjældskreaturer. Dette blev imidlertidig ikke 

noget af, da Vidnet vilde have en Ort Stykket og Abraham blot vilde give 20 Skilling 

Stykket. Opl. vedt. og edfæstet. 

6te Vidne Ole Nielsen Tungesvig, 64 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, svarede til de fremlagte Spørgsmaal B 1,2: Ja, og har han selv taget Haga 

levendes??, medens han var Eier af en del af Gaarden yttre Tungesvig, som han solgte for 

2 a 3 Aar siden. Vidnet paa Foranledning forklarer videre, at Tungesvig har drevet saavel 

egne som Beitekræaturer til det Indre af Rodalen saaledes som Aasheim og Valdre igaar 

paastode Rodalens Grændser, nemlig til de saakaldte Batnarne. Kreaturerne ere der, fra 

selv gaaede videre hjemover i Rodalen og lige til Valdres Bøgjærde. Dette gjelder Heste 

og Gjeldkræaturer, man har drevet saalangt, Faar har man derimod ikke drevet saalangt, 

men de ere gaaede hid af sig selv fra Høiderne, Malkekjørne have derimod ikke gaaet 

saalangt. Vidnet har aldrig hørt nogen Paatale herom. Vidnet var Opsidder paa Tungesvig 



i 36 eller 37 Aar. Paa Anledning af Valdres Opsidder forklarede Vidnet, at han i Regelen 

ikke tog flere Kreaturer i Beite om Sommeren end nogenlunde svarende til hva han havde 

solgt om Vaaren, men det hente dog stundom, at han ogsaa tog flere. Vidnet har aldrig 

hørt, at Rodalen. Udtrykket Rodalsbeitet har vidnet aldrig hørt før igaar - skulde være 

nogen Særeiendom hverken for Aasheim eller nogen anden Gaard. Vidnet tillægger paa 

Foranledning, at han ogsaa og ligesaavel har fundet sine Gjeldkreaturer igjen paa 

Etnesiden som ved Valdrebøen. Opl. vedt. og edfæstet. 

Riis i Anledning af Valdre og Aasheims Indrømmelse igaar af Tungesvigs Eiendomsret i 

Fjeldet udenfor Rodalen skulde forandre Spørgsmaalsdokumentets Afdeling B derhen, at 

han bad samtlige de der nævnte Vidner forelagt saadanne Spørgsmaal: 1. Kjender Vidnet 

til, at yttre Tungesvigs Opsiddere har drevet sine Kræaturer til Rodalen. 2. Hvad slags 

Kræaturer var det. 3. Har Vidnet hørt eller kjender til at Rodalen er nogen Særeiendom i 

Fjeldet.  

7de Vidne Lars Johannessen Tungesvig, 71 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, men er Husmand under yttre Tungesvig. Vidnet svarede til B. 1: Ja, ad B. 2: 

Gjeldkreature og til dels Heste, ad B. 3: Nej. Vidnet har boet paa yttre Tungesvig i 

omtrent 51 Aar, i den første Tid som Tjener og senere i de sidste 40 Aar som Husmand. 

Naar Vidnet har været med og drevet yttre Tungesvigs Gjældkreaturer til Rodalen, er 

dette saalangt som nedenfor Høiderne og til Botnarne. Paa Anledning forklarer Vidnet, at 

han ikke kjender synderlig til yttre Næs`s og Flesje`s samt Tjeldflaadts Benyttelse af 

Fjeldet, men han veed, at disse Gaarde har havt Levende paa Fjeldet. Opl. vedt. og 

edfæstet. 

8de Vidne Ranghild Johannesdatter indre Næs, 68 Aar gl., med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. Hun var ikke med igaar paa Befaringen, men er godt kjendt i Fjeldet, 

da hun har tjent i yttre Tungesvig. Hun svarede ad B. 1: Man drev Gjeldkreaturene fra 

ytte Tungesvig til Kjelleskar, hvorpaa de selv gikk videre. Vidnet tjente i 8 Aar paa 

Tungesvig for nu 35 Aar siden. B. 2. Besvart. B: 3 Hun ved intet at greie herom.  

9de Vidne Niels Nielsen Tungesvig, 53 Aar gl. Strandsidder under Tungesvig, Svoger af 

Opsidder Rasmus Larsen Tungesvig, forøvrigt med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har boet al sin Tid paa Tungesvig yttre og svarer ad B. 1: Ja, og har 

Vidnet selv ofte været med og drevet disse dit, nemlig forbi Kjelleskar og ned til 

Botnarne. Dette gjælder Gjældkreaturer, ikke Malkekjør. Faar og Heste har han ogsaa 



hørt skulde være drevne dit fra Tungesvig, men dette har ikke Vidnet seet. Det er 

Gaardens egne Kreaturer, Vidnet forklarer sig om, men han har ogsaa hørt, at Tungesvig 

har havt fremmede Beitekreaturer i Rodalen, Faar og Gjældkreaturer. 2 besvaret, ad 3 

Nei. Vidnet har ogsaa hørt at Flesje og Tjeldflaadt ogsaa har drevet Levendes op paa 

Fjeldet ligesaa at yttre Næs har drevet Smaa levendes Smaler op, men kjender ikke 

nærmere til dette. Opl., vedt. og edfæstet. 

10de Vidne Lars Larsen Millie d.æ., 80 Aar gl. Morbroder til en af Opsidderne paa 

Gaarden Aasheim, iøvrigt med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret, opholdt sig 

for 50 Aar siden i 8 Aar paa Præstegaarden og har senere været bosat paa Millie. I den 

Tid han var paa Præstegaarden drev denne Gaard sine Faar og Gjeldkreaturer op paa 

Præstefjeldet, det er Fjeldet lige op fra Præstegaarden. Husmandskjørene paa 

Præstegaarden drev man de 8 Sommere op forbi Valdre til Rodalen, hvor de forblev i 7 

Uger.Vidnet har den Opfatning, af Rodalen er fælles Fjeld for Gaardene Valdre, Aasheim 

og Præstegaarden, dette siger han ogsaa, at han har hørt, men derimod tror han ikke at de 

andre Gaarde har Ret til Rodalen. Opl. og vedtaget. Vidnet edfæstet. 

11te Vidne Mons Larsen Berge, 73 Aar gl., Husmand under Præstegaarden og som saadan 

Bruger af Fjeldet i Rodalen og en Morbroder af en Opsidder paa Aasheim. Vidnet har 

tjent saavel paa Aasheim som paa Præstegaarden før han var gift og nu som gift boet 

henimod 50 Aar som Husmand. Præstegaarden har i denne Tid brugt Fjeldet saaledes, at 

man har drevet Faarene og Gjeldkreaturene oppe paa det saakaldte Præstefjeld og 

Husmændenes Kjør op i Rodalen, hvor de have været i 7 Uger af Sommeren. Vidnet har 

hørt af Andre og har selv haft den Opfatning at ingen andre Gaarde har Ret i Rodalen end 

Præstegaarden, Valdre og Aasheim. For de øvrige Parters Vedkommende har Fjeldet 

udenfor Rodalen været brugt fælles. Vidnet var ikke med paa Befaringen igaar, men har 

forklaret Rodalens Udstrækning omtrent som af Valdre og Aasheim igaar paastaaet og 

paapeget. Opl. vedt. og edfæstet. 

12te Vidne Anna Olsdatter Tjeldflaadt, 81 Aar gl., Moder af Opsidder paa Tjeldflaadt Ole 

Larsen og Faster af Opsidder Ole Olsen Tjeldflaadt, forøvrigt med Parterne uforbunden. 

Vidnet svarede til de fremlagde Spørgsmaal ad D.2: Ja, Vidnet har mælket Kjørene paa 

Fjeldet fra sit 17de til sit 60ende Aar, dog ikke hvert Aar. Ad 3: Ja og har Ole Olsen, der var 

Vidnets Fader, fortalt hende det. Ad 5: Vidnet har ikke vist andet end at Tjeldflaadt har 

Eiendomsret i Fjeldet. Vidnet forklarer, at ogsaa den anden Opsiddere paa Tjeldflaadt har 



havt Kjør ope i Fjeldet paa samme Maade som det Brug, hvorpaa hun bor, dog har det 

andet Brug, især det sidste Snes Aar havt Kjørene sjeldnere i Fjeldet. De have malket 

Kjørene omkring paa hele Fjeldet. Opl., vedt. og edfæstet. 

13de Vitne Britta Nielsdatter Svelland, 73 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet svarede til det fremlagte Spørgsmaal ad C. 1: Ja, Vidnet har hørt saa. 

Ad 2: Ja, Vidnet tillægger at hun for circa 40 Aar siden i 3 Aar i stræk tjente paa Flesje i 

den tid havde Flesjes Opsidder hver Sommer sine Malkekjør i Fjeldet og gikk Vidnet og 

malkede disse derpaa forskjellige Steder lige til Kjæmpemyr og Gamlestølen. Vidnet tror 

at Flesje maa eie i Fjeldet, da Gaarden har brugt det saalænge. Opl. vedt. og edfæstet.  

14de Vitne Margrete Samsonsdatter Slaakje, 51 Aar gl. med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. Vidnet svarede til de fremlagte Spørgsmaal ad D. 1. Vidnet tjente i 4 

Aar hos Ole Olsen Tjeldflaadt, fra hvem hun flyttede for 25 Aar siden. I disse 4 Sommere 

malkede hun hver Sommer Kjørene paa Fjeldet og havdes den Tid ogsaa Sæterhus, hvori 

hun laa. Sæterhuset stod paa Hovdastølen. Ogsaa den anden Opsidder paa Tjeldflaadt 

havde sine Kjør paa Fjeldet og laa i samme Sæterhus. Vidnet ved, at Tjeldflaadt ogsaa har 

været der senere, men kjender ikke saa nøie hertil. Sæterhuset laa nedenfor Fjeldgjerdet, 

men Kreaturene gikk ind over hele Fjeldet til Krogendal og Kjæmpemyr og malkede man 

dem, hvor man fandt dem. Opl. og vedt. edfæstet.  

15de Vidne Anna Jacobsdatter Tungesvig. Man frafaldt Afhørelse af dette Vitne, som 

derpaa dimiteredes. 

16de Vidne Ole Olsen Næs indre, 81 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, svarede til de fremlagte Spørsmaal ad D. 4: Vidnet har selv havt Faar i Beite 

paa Fjeldet og betalt derfor til Tjeldflaadt i circa 10 Aar. Ligesaa har Vidnets Grande 

stundom havt Faar der mod Betaling. Tjeldflaadt Opsiddere har selv havt sine Malkekjør 

paa Fjeldet, dog har dette været skjelden for den største Opsidder i de sidste Aar. Vidnet 

kjender forøvrigt ikke videre til Forholdet. Det er i de sidste 10 Aar, Vidnet har havt sine 

Faar paa Tjeldflaadt. Opl. vedt. og edfæstet. 

Da det nu var bleven Aften, blev Vidneførselen udsat til næste Dag. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  



Aar 1886 den 30te Juni var Kommissionen samlet paa samme Sted til Fortsættelse af den 

igaar udsatte Vidneførselen. Af Parterne mødte i dag Tollef Hamre, Ole Olsen Tjeldflaat 

og Sjur Johannessen Flesje.Derhos mødte Sagfører Riis. Nu mødte Lars Larsen Aasheim. 

17de Vitne Synnøve Paulsdatter Flesje, 69 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Hun har tidligere eiet Gaarden Flesje i 19 Aar og er det nu 20 Aar siden. 

Senere har Gaarden byttet 3 Eiere. Hun svarede til det fremlagte spurgsmaal ad C. 1: Ja, 

alle de 13 Aar, denne har boet paa Gaarden og har Vidnet selv været med paa Fjeldet med 

unntagelse af i Aar og i fjor. Før denne Eier havde en Niels Gaarden i 2 Aar og før denne 

Vidnets Søn den i 5 Aar. Ogsaa i disses Brugstid havdes Kreaturerne paa Fjeldet, ligesaa i 

Vidnets Mands 19 Aars Brugstid og deres Formand Torbjørn Halvorsens 12 Aars 

Brugstid. Man havde Kreaturerne indover indtil Præstenystøl, Krogendal, Langhammar 

og Tungesvigs Nystøl. Man hørte ingen Indsigelse eller Paatale herimod og er hun derfor 

af den Formening og har ikke hørt annerledes, end at Flesje er Eier i Fjeldet. Flesje har 

ogsaa havt sine Gjeldkreaturer og Faar i Fjeldet og har man ogsaa af og til taget 

fremmede Kreaturer, naar der have været solgt Kreaturer om Vaaren, dog ikke i videre 

Udstrækning end hvad der har svaret til hvad der har været født om Vinteren. Hest har 

ikke været født paa Flesje. Opl. vedt. og beediget. 

18de Vitne Siri Olsdatter Aasheim, 63 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har boet paa Aasheim al sin Tid. Hun forklarer, at Aasheim har havt 

sine Malkekjør i Rodalen, naar de have fundet forgodt. Hun ved ikke bedre end at hun har 

seet Valdres Kreaturer i Rodalen medens hun var ung. Præstegaardens Husmænd har 

saalænge hun mindes havt sine Kjør i Rodalen visse Uger om Sommeren, hvis Antal hun 

dog ikke veed. Da Vidnet var saa ung, at hun gjetede, altsaa før 20 Aars Alderen, var hun 

i mange Aar med og gjetede Aasheims Faar i Rodalen og Fjeldene rundt om denne. Da 

gjetedes ogsaa paa samme Steder Valdres Faar og Præstegaardens saavel Præsten som 

dennes Husmands Faar. Man havde dem ligetil Botnarne og Skutehollene. Hun saa 

sommetider i Rodalen fremmede Gjældkreaturer og Heste og især Heste i saa stort Antal, 

at de ikke kunde høre til paa Valdre, Præstegaarden og Aasheim alene, udenat hun veed, 

hvem der eiede dem. Hun veed, at Præstegaarden en Tørkesommer havde alle sine 

Kreaturer oppe i Rodalen en stund formedels Tørken. Hun saa ikke flere gjetede samtidig 

i Rodalen end Aasheim, Valdre og Præstegaarden. Opl. vedt. og beediget.  



19de Vitne Anna Larsdatter Aasheim, nu fra Fjælberg, 35 Aar gl., en Søster af Opsidder 

paa Aasheim Lars Larsen, forøvrigt med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Da 

hun er indstevnet af Aasheims Modparter, betydedes hende, at hun ikke er pligtig til at 

afgive Forklaring, men hun erklærede sig dertil villig, og svarede til de fremlagte 

Spørgsmaal ad D. 1: Vidnet har tjent 4 Aar paa Tjeldflaadt nu for 16 Aar siden. I denne 

tid laa hun med Tjeldflaadts Kreaturer i 2 Aar paa Stølen og det 3die Aar laa de der ogsaa, 

men ikke Vidnet. Det 4de Aar kan hun ikke rigtig mindes, men hun tror, at de ogsaa da var 

oppe. Sælet laa nedenfor Fjeldgaren, men Kreaturene gik indover Fjeldet saalangt de 

vilde, dog vare de ikke i Rodalen saavidt Vidnet veed. Tjeldflaadt havde ogsaa sine Faar 

og 1 Hest med Føl oppe i Fjeldet. Flere Heste havdes ikke de Aar paa Tjeldflaadt. Vidnet 

saa ogsaa Flesjes Kreaturer, Storfe, Flesjes Faar kjendte hun ikke oppe paa Fjeldet. Hun 

saa ikke Flesje mælke paa Fjeldet, men saa, at de bar paa Mælkebøtter der oppe. Opl. 

vedt. og edfæstet. 

20de Vidne Lars Torgersen Flesje, 60 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet svarede til de fremlagte Spørgsmaal ad C1: Ja fra første Aar, har han 

der og til nu - det skal være 13 Aar -, ad 2: Ja og Vidnet mindes under 4 tidligere Eiere, 

lige fra Vidnets 16 Aar, da han gjetede paa Flesje. I all denne Tid har Flesje havt sine 

Kreaturer paa Fjeldet, baade Mælkekjør, Gjeldkreaturer og Faar - Hest har ikke været 

fødet paa Flesje -. Kreaturene har gaaet indover hele Fjeldet, lige til Tungesvigs Nystøl, 

Vieren, Langhammer og Krogendal og Faarene lige til Etnegrændsen. I Rodalen har ikke 

Flesjes Malkekjør, men stundom Gjeldskreaturene og Faar været, uden at han kjender til, 

om de nogen sinde ere drevne did. Vidnet kjender ogsaa til at Flesje har taget 

Beitekreaturer paa Fjeldet baade Faar, Gjeldkreaturer og Kjør, og havde saaledes ogsaa 

Vidnets Fader nogle Gange sin Ko i Beite paa Flesje. Vidnet veed, at Tjeldflaadt har havt 

sin Havnegang paa Fjeldet for Faar, Gjeldkreaturer og Hest samt at denne Gaard ogsaa 

stundom har lagt med sine Malkekjør paa Fjeldet. Tungesvig yttres Gjeldkreaturer veed 

Vidnet i Almindelighet drives til Botnarne, Vidnet tillægger, at han med Rodalen har 

tænkt rundtom Sælet. Vidnet har just ikke selv seet, at Tungesvigs Kreaturer ere drevne til 

Botnarne, men han har gjentagne hørt, at Tungesvigs Opsiddere har givet dem, der drev 

Kreaturerne Ordre dertil, og tvivler ikke paa, at det er skeet, da disse, naar de kom hjem, 

har sagt at de have drevet dem dit. Vidnet veet ogsaa, at Tjeldflaadt af og til har havt 

Beitekreaturer i Fjeldet af Gjeldkreaturer, yttre Tungesvik er heller ikke ret fri for at have 

taget Beitekreaturer dels Faar og dels Gjældkreaturer i Fjeldet. Opl. vedt. og beediget. 



21de Vidne Ole Helgesen Næs, 71 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uintereseret. Vidnet har boet paa Næs indre i 37 Aar. Vidnet svarede til de fremlagte 

Spørgsmaal ad C 3: Ja, for saavidt Faar angaar. Vidnet har saaledes havt sine Faar der i de 

sidste 7 a 8 Aar i 1 Aar for 8 a 10 Aar siden havde han dem paa Tjeldflaadt. Vidnet 

kjender ikke til om saadan Indtagen af Beitekreaturer har været udøvet før i de sidste 8 a 

10 Aar. Der har været malket paa Fjeldet fra Flesje fra Vidnet kom til Næs, ligesaa for 

Tjeldflaadts Vedkommende, hva den mindste Oppsidder angaar. Ogsaa den større 

Opsidder paa Tjeldflaadt malkede paa Fjeldet omtrendt stadigt i en Aarrække, men dette 

har været sjeldnere i den sidste Tid. Opl., vedt. og edfæstet.  

22de Vitne Berge Andersen Vandnæs, 60 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har boet paa Vandnæs al sin Tid. Vidnet svarede til de fremlagte 

Spurgsmaal ad D 4: Vidnet var i 3 Aar for 46 Aar siden som Gjedergut paa Tjeldflaadt. I 

disse Aar tog Tjeldflaadt Beitekræaturene baade Gjældkreaturer, Faar og Gjeter. 

Kreaturerne tilhørte Ole Næs indre og dennes Husmand. I 1 Aar for 5 a 6 Aar siden havde 

Vidnet leiet Beite af Tjeldflaadt paa Fjeldet for en Kvige. Opl. vedt. og edfæstet. 

23de Vidne Anna Olsdatter Stykke, husmandskone under Skonevigs Præstegaard, for 

øvrig i Sagen uinteresseret og med Parterne uforbunden, 69 Aar gl. Vidnet forklarede, at 

hun for 34 Aar siden tjente paa Præstegaarden hos Præsten Ellerhusen. Denne Sommer 

der var en Torkesommer, var man med Præstens Kjør 4 Uger i Rodalen. Præsten blot 

viste dem op med Kræaturerne, men sagde for Resten ingen ting. Vidnet tillægger, at der 

ofte i Rodalen gaar fremmæde Gjeldkreaturer og fremmede Heste, med fremmede mener 

Vidnet Kreaturer, der ikke hørte hjemme paa Præstegaarden, Aasheim og Valdre. Det har 

hendt man stundom har jaget fremmede Kreaturer bort fra Rodalsstølen, derimod kjender 

ikke Vidnet til, at man har samlet Kræaturerne sammen og jaget dem ganske bort fra 

Beitet. Opl., vedt. og beediget. 

24 Vidne Martha Olsdatter Aasheim d. æ., 74 Aar gl., med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. Vidnet har boet paa Aasheim i 46 Aar, forklarede, at hun har hørt 

uden at hun veed af hvem, at Næs yttre skulde have bedet Valdres Opsidder om at faa 

have Gjældkreaturer paa Fjeldet, enten der med Fjeldet mentes Rodalen eller det øvrige 

Fjeld veed hun ikke. Opl. vedt. og edfæstet. 

Atter fremstod 5te vidne Ole Olsen Tjeldflaadt og forklarede videre til de fremlagde 

Spørgsmaal, at han veed, at Gaarden Flesje har havt sine Malkekjør paa Fjeldet i de sidste 



5 Eieres Tid, mellem 30 a 40 Aar. Man har malket hvorsomhelst paa Fjeldet og 

Kreaturerne har gaaet, hvor de have villet, dog ikke i Rodalen. Den samme Forklaring 

gjælder ogsaa for Tjeldflaadts Vedkommende, dog har ikke den største Opsidder paa 

Tjeldflaadt benyttet Fjeldet til Malkekjørene de sidste 10 a 15 Aar. Tjeldflaadt har 

stundom ogsaa havt mer end 1 Hest i Fjeldet. Opl. og vedtaget i Henhold til aflagt Ed.  

Nu mødte fra Næs-yttre Johannes Abrahamsen, Rasmus Axelsen for sin fraværende Søn 

Axel Rasmussen og Nils Johannessen Vinterthun for sin Søn Johannes Nilsen Vinterthun, 

der fortiden er fraværende paa Exercits. Den fjerde Opsidder Lars Larsen oplystes at være 

syg. De mødende paastod Beitesret for saavel Heste, Faar som Gjeldkreaturer og fastsatte 

de sidtes Antal til 6 for hele Gaardens Vedkommende, idet de oplyste, at de har havt 

saavel flere som færre End 6. De andre Gaarde, hvoraf mødte Tollef Halvorsen Valdre, 

Torjer Tungesvik, Ole Olsen Tjeldflaadt samt Sagfører Riis vedbleve sin Benægtelse af at 

Næs- yttre have Beitningsret i Fjeldet for Gjælkreature. De erklærede dog at hvis denne 

Gaard skulde tilkjendes denne Ret, har de ikke imod at Antallet sættes til 6. Næs 

Opsiddere bad afhørt endel godvillig mødende Vidner om denne deres paastaaede 

Beitningsret. Derpaa fremstod som 25 vidne Lars Abrahamsen Næs-yttre 60 Aar gammel 

en Broder af en Opsidder paa Næs og en Svoger af en anden og ere forøvrigt med 

Parterne uforbunden og i Sagen uinterresseret. Vidnet forklarede, at han har været 

Opsidder paa Næs- yttre i 14 Aar og solgte den fra sig for 9 Aar siden. De Aar han boede 

paa Gaarden, havde han Gjældkreature oppe i Fjeldet upaatalt næsten hvert Aar, 1,2 a 3 

om Aaret. Han vedgaar, at de andre Opsiddere i den tid havde Gjælkreature i Fjeldet. 

Vidnets Fader boede paa Gaarden i 19 Aar og havde Gjeldkreaturer oppe han tror næsten 

hvert Aar. Vidnets Fader sagde, at han havde Frihed til at have dem tilfjelds uden 

Betaling. Dette siste paa Foranledning af 5 Vidnes Prov. Han ved ogsaa, at Rasmus 

Axelsen havde Gjældkreaturer oppe i Vidnets Faders Tid. Paa Anledning forklarede 

Vidnet, at de gik tilfjelds med Gjældkreaturerne forskjellige Veie, stundom Bygdeveien 

forbi Valdre, men som oftest op Rundarne op Smaleveien lige tilfjelds. Opl. og vedtaget. 

Edfæstet. 

26 Vidne Jakob Larsen Tjelde, 57 Aar gammel, med Parterne uforbunden og uden 

Interesse i Sagen, har boet som Husmand paa Tjelle i 30 Aar og tjente for 40 Aar siden i 3 

Aar som Gjætergut paa Næs- yttre. I disse 3 Aar havde hans Husbond Abraham Larsen, 

Gjældkreaturer oppe i Fjeldet, han kan nu ikke sige, om det var hvert Aar, men han er 

ialfald vis paa 2 af disse 3 Aar. Vidnet var med at drive dem baade op og hjem og man 



drev dem op Fjeldveien og hentede dem inde paa Fjeldet der man fandt dem. Man jagede 

dem om Forsommeren lige til Rodalen. Han tror ogsaa, de andre Opsiddere havde 

Kreaturer oppe de Aar, men er han ikke vis for dette. Vidnets Husbond bad blot denne, at 

han skulde gaa med dem uden at tale om sin Berettigelse hertil. Opl. og vedt. Edfæstet. 

27 Vidne Nils Larsen, 58 Aar gammel, Husmand under Yttre- Næs, 59 Aar, med Parterne 

uforbunden og i Sagen uinteresseret. Vidnet har som Husmand boet i 23 Aar paa Yttre 

Næs og har hørt, at Næs`s Opsiddere har havt sine Gjælkreaturer oppe paa Fjeldet uden at 

han har seet dette. Opl. og vedt. og demitteredes uden Edfæstelse.  

28 Vidne Margrethe Jonsdtr. Husmandskone under Næs yttre, forøvrigt med Parterne 

uforbunden og i Sagen uinteresseret, har boet 28 Aar paa Næs som Husmandskone og 

tjent der tidligere 2 Aar hos Opsidder Rasmus Axelsen. De 2 Aar, hun tjente der, havde 

hendes Husbond Gjældkreaturer oppe paa Fjeldet, det samme har han ogsaa gjort nu 

senere, naar han har havt Gjælkreaturer. Ogsaa Vidnet har 3 a 4 Gange havt 1 Gjælkreatur 

oppe paa Fjeldet, idet hun har gaaet op med sit naar Husbonden har gaaet op med sine. 

Hendes Husbond har ikke udtalt sig om hvorvidt han havde Ret i Fjeldet eller ikke, han 

har blot drevet op som hun ved. Stundom har man drevet dem op Fjeldveien og Stundom 

har man gaaet om Skonevig Valdre til Rodalen, dette gjorde ialfal Vidnet en gang med sit 

eget. Vidnet har aldri hørt nogen sige at Næs – yttre ikke havde nogen Ret i Fjeldet, dog 

sagde hendes Mand engang, at det lød saa som Næs- yttre ikke skulde have Ret til dette, 

nemlig at have Gjælkreature paa Fjeldet. Opl. og vedt. Edfæstet.  

29 Vidne Ingeri Eriksdtr, 51 Aar gammel, opholder sig hos forrige Vidne, med Parterne 

uforbunden og i Sagen uinteresseret, forklarede, at hun tjente 5 Aar paa Næs – yttre hos 

Rasmus Axelsen for 23 Aar siden. I disse Aar havde hendes Husbond Gjælkreaturer oppe 

paa Fjeldet, naar han havde nogen, hun ved saaledes ikke, om det var hvert Aar. Hun ved 

ikke hvor hen de drev dem paa Fjeldet eller hvorfra de hentede dem hjem, da hun ikke 

ved, om hun var med; det forekom hende dog at hun var med en Gang, og da jagede de op 

Smaleveien. Hun kjende ikke noget til Berettigelsen eller ikke Berettigelsen hertil, dog 

hørte hun en Gang forrige Vidnets Mand omtale at Rasmus Axelsen skulde faaet 

Tilladelse til at føre Gjælkreaturer op af Lars Tungesvik, men han tillagde, at han var lige 

vis hvorledes det havde sig. Opl. og vedt. Edfæstet. 

30 Vidne Lars Olsen Tungesvik, Husmand under Tungesvik, 53 Aar gammel, han har 2 

Søskendebørn af Opsidderne paa Yttre- Næs, forøvrigt uforbunden med Parterne og i 



Sagen uinteresseret. Vidnet tjente hos Abraham Larsen Yttre- Næs i 3 Aar for vel 30 Aar 

siden, denne hans Husbond havde i disse Aar sine Gjælkreaturer tilfjelds hvert Aar, men 

Vidnet havde og har den opfatning, at han ingen Ret havde hertil. Vidnet kan ikke 

bestemt sige, at hans Husbond sagde dette, men det stod for Vidnet saa, at de skulde se at 

faa Gjælkreaturene op uden at Tjeldflaadts Opsiddere mærket det. Ved Dictamentet 

bemærkede Vidnet, at dette ikke nøiagtig udtrykker hans Mening som derimod er den, at 

hans Husbond havde en ”Støk” for at Tjeldflaadt skulde vide, at han havde Kreaturer paa 

Fjeldet. Han drev Kreaturerne tilfjelds op Smaleveien. Opl. og vedt. Edfæstet. 

31te Vidne (Vidne om Tvisten mellem Valdre- Aasheim contra Præstegaarden med flere 

Gaarde) Johannes Abrahamsen Næs yttre, 56 Aar gl. Opsidder paa Gaarden yttre Næs, 

men forøvrigt i Sagen uinteresseret og med Parterne uforbunden, svarede til de fremlagte 

Spørgsmaal ad A 2: Vidnet har hørt, at Valdre for længe Siden skulde maatte have taget 

sine Kreaturer bort fra Rodalen til Fordel for Præstegaardens Kræaturer. Han tror, han har 

hørt dette af sin Moder. Opl. og vedt. Edfæstelse frafaldtes. 

Parterne bemærkede, at de ikke havde flere Vidner at afhøre, idet de ikke afhørte Vidner 

dels ere saa syge, at de ikke kunde afhøres og dels frafaldt man deres Afhørelse. 

Riis maatte anmode om at tilstaaes en passende Udsættelse beregnet fra Modtagelsen af 

Udskrift af det Protokollerede, til at udarbeide Indlæg for sine Parter. Han fremlagde: 

1. Udskrift af Skonevigs Præstegjælds Kaldsbog, meddelt 26de Januar dette Aar af 

Sognepræsten og  

2. Bekræftet Gjenpart af Mageskiftebrev, dateret 27/2-1828, Thinglæst 6/3 samme Aar 

mellem Bergens Stiftsdirektion og Sorenskriverenke Abel Margrethe Hansen angaaende 

Ødegaarden Opheim og Gaarden Bruntvedt. Tollef Halvorsen Valdre vilde ligeledes faa 

Indlæg forfattet for Aasheims og Valdres Vedkommende. 

Eragtet: 

Tvisten mellem Aasheim og Valdre paa den ene Side og Præstegaarden, Flesje, 

Tjeldflaadt og yttre Tungesvig paa den anden Side udstaar til den 1ste Desember 

førstkommende, til hvilken Tid har til Formanden at indsende sine Indlæg uden videre 

Dokumentation. Begge Parter bade om Udskrift af det Protokollerede og de af Parterne 

fremlagde Dokumenter, hvilke Udskrifter de erklærede det tidsnok at erholde inden 

Midten af October. Den ene Udskrift sendes til Tollef Halvorsen Valdre og den anden til 



Sagfører Riis. Opsidderne paa yttre Næs indførte Tvisten til Paakjendelse for sit 

Vedkommende under Hensvisning til Vidneforklaringen, idet de Benegtede de af 

Modparten førte Vidners Forklaring som enslige og som i det Væsentlige gaaende du paa, 

hva Vidnerne have hørt. Riis for sine Parter og Tollef Valdre for Valdre og Aasheim 

begjerede lignende Henstand som for den anden Tvists Vedkommende til Udarbeidelse 

Af Indlæg ligeoverfor yttre Næs. Næs`s Opsiddere indlode atter Sagen til Paakjendelse 

med Fastholden af sin Paastand.  

     Eragtet 

Henstanden indvilges som forlangt. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig 

Aar 1886 den 7de Juli var Commissionen samlet i Gabriel Johannesens Hus paa Gaarden 

Moldal i Saude til Behandling af Klage fra Gaarden Vinterhus’s Opsiddere af 20de August 

1885, gjentaget 23de December samme Aar, over den ifjor mellem denne Gaard og 

Gaarden Moldal satte Grændselinie. –  

Commissionen, Parterne og en Del godvillig mødende Vidner begave sig paa Aastedet. 

Den af Vinterhus fordrede Forandring i Linien viste sig at være en ganske Ubetydelighed 

og dels paa Grund deraf og dels paa Grund af, at den paastaaede Forandring vilde gjøre 

Grændselinien mindre heldig og naturlig besluttede Commissionen ensstemmig: At ingen 

Forandring bliver at gjøre i Anledning den indkomne Klage fra Vinterhus over 

Grændselinien mellem denne Gaard og Moldal.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1886 den 9de Juli var Commissionen samlet paa samme Sted til Foretagelse af Klager 

saavel fra Moldal som Søndenaa i Anledning den mellem disse Gaarde ifjor Sommer satte 

Grændselinie. Formanden fremlagde: 1. Klage af 16de November 1885 fra Moldals 

Opsiddere, hvori ogsaa opgives Vidner. 2. Klage af 22de Februar 1886 fra Opsidderne paa 

Søndenaa. 3. Vidnestevning i forkyndt Stand. Han bemærkede, at han samtidig med 

Stevningens Oversendelse til Lensmanden anmodede denne om at gjøre Søndenaas 

Opsiddere bekjendte dermed og indstevne som Vidner dem, disse maatte opgive ## 

Tilstede fra Moldal vare: Gabriel Johannesen, Torger Johannesen og Lars Torgersen; fra 

Søndenaa: Narve Olsen, Gunder Olsen, Torbjørn Isaksen, Paul Torjusen, Anders 



Torjusen, Torbjørn Torbjørnsen og Erik Østensen Enge. Enhver af Parterne henholdt sig 

foreløbig til sine i Klagerne nedlagte Paastande, hvori de under anstillet Forligsmelding 

intet Afslag vilde gjøre. Commissionen, Parterne og Vidnerne begave sig derefter paa 

Aastedet til hvis Befaring og Paaviselse Dagen medgik. Moldals Opsiddere paaviste paa 

sydostre Side af den saakaldte «Renshaala» oppe paa en høi Nut, «Bjønsnuten» kaldet, 3 

Stene, som de paastode vare Mærkestene og hvorfra Linien skulde gaa paa nordøstre Side 

af store Rensnuten, hvor ligeledes skulde være Mærkestene, og paavistes 3 Stene som 

saadanne. Commissionen fandt, at de paaviste Stene paa «Bjønsnuten» saae ud som 

Mærkestene, idet de syntes lagde der og saavel som Bjerget rundt om vare mosbegroede. 

Derimod fandt den ikke, at de paaviste Stene paa nordostre Side af store Rensnuten saa ud 

som Mærkestene, da disse mere lignede Stene, der ikke vare lagde der af Menneskehaand. 

«Renshola», der for største Delen er tillagt Søndenaa, er en større Strækning ved 

Rensvandet, begrændset af dette og temmelig selvgjærdende Bjergbraat. Saavel mod Vest 

som mod Øst er denne Strækning let tilgjængelig nede ved Rensvandet. Strækningen 

østenfor «Renshola», i den østre Ende af Rensvandet, kaldte Moldals Opsiddere 

«Rensvashola», Søndenaas Opsiddere derimod for lille «Rensvashola», idet disse kaldte 

«Renshola» for store «Rensvashola».  

Søndenaas Paastand er forskjellig fra den satte Linie deri, at om denne tages til Følge, vil 

den større Del af Botnaskarsbotn, der er en betydelig Beitestrækning tilfaldte Søndenaa, 

idet den satte Linie omtrent følger det selvgjerdende Bjergbraat omkring 

Botnaskarsbotten. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N.Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Næste Dag den 1ste Juli var Commissionen atter samlet paa samme Sted. 

Tilstede idag, de samme Opsiddere fra Moldal. Fra Søndenaa mødte: Lars Torkelsen, 

Narve Olsen, Gunder Olsen, Isak Isaksen, Torbjørn Isaksen og Paul Torjusen. 

 Fremstod som 

1ste Vidne Johannes Olsen Bakke, 81 Aar gammel, med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, forlærede!! at han i sin omkring 14 til 16 Aar tjente 2 Aar paa Moldal som 

Gjetergut. I disse 2 Aar havde Moldal sine Kjør i «Renshola», hvor de gjetedes. 

Søndenaas havde de Aar ingen Kreaturer i «Renshola». Paa Rensnuten og i Renshola gik 

Moldals Faar ligesa ogsaa Faar, som Moldal havde i Beite fra Folderøen. Vidnet tjente 



ogsaa et Aar paa Søndenaa før han tjente paa Moldal, og veed han ikke, at Søndenaas 

Kræaturer hverken dette Aar eller de 2 andre Aar vare enten i «Renshola» eller i 

Botnaskarsboten hvilken sidste han ikke viste andet end at den hørte Moldal til ligesaavel 

som «Rensholo». Han har ikke hørt Betegnelsen store Rensvashola om Renshola. Oplæst 

vedtaget og edfæstet.  

2det Vidne Lars Johannesen Handeland, 67 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet forklarer, at han boede som Husmand paa Moldal i 8 Aar, hvorfra 

han flyttede for 29 Aar siden. Vidnet hørte i denne Tid aldrig Andet, end at «Renshola» 

tilhørte Moldal, og gik Moldals Kreaturer der hver Sommer de Aar. Moldals Opsiddere 

gjerdede ogsaa i den vestre Reinsholsuro nede ved Vandet for at Kræaturerne ikke skulde 

komme derifra. Vidnet saae aldrig Søndenaas Kræaturer i Rensholo, naar han var der, 

men han var der ikke saa ofte. Vidnet hørte fortælle saavel af sin Husbond Johannes 

Torgersen Moldal som af Johannes Johannesen Østreim, der var født paa Moldal, at 

Skiftelinien mellem Moldal og Søndenaa skulde gaa fra Lauaasheia til Stølsnuten og 

videre til Botnarnuten og derfra til nordøstre Kant af store Rensnuten og derfra til 

Bjønsinuten, hvilken sidste ligger ovenfor og østenfor Renshola, og fortalte disse Mænd 

ham om de igaar paaviste Mærkestene, som ovenfor idag ere omtalte, og som Vidnet 

igaar paaviste, idet han forklarede, at han havde fundet disse Mærkestene efter disse 2 

Mænds Beskrivelse udenat disse havde vist ham dem, og hvilke Stene han igaar med 

Lethed gjenfandt. Han forklarede, at Stenene paa begge Steder saae ligedan ud som igaar. 

Om Botnaskarsbotnane forklarede Vidnet, at disse brugtes af Moldal og ikke af 

Søndenaas i de omforklarede 8 Aar. Paa Anlednng forklarede Vidnet, at han engang var 

med for sin Husbond for at opgaa Linien mellem Søndenaa og Moldal. Man kom 

imidlertid ikke længere op end til Lauaasheia, der Parterne blev uenige, idet Moldal vilde, 

at Linien skulde gaa fra Lauaasheia til Stolsnuten, Botnarnuten og Rensnuten og til 

Bjønsinuten, medens Søndenaas vilde den skulde gaa lavere og vestligere omtrent som nu 

paastaaet eller maaske enda lidt vestligere. Opl. vedt. og edfæstet.  

3die Vidne Njeld Eriksen Lønningsøen, 62 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, forklarede, at han kom til Moldal i sit 16de Aar og tjente der i 13 Aar, 

hvorpaa han i 3 Aar eiede en liden Del af Moldal. Derpaa boede han circa 20 Aar som 

Husmand paa Søndenaa. Saalænge han var paa Moldal brugtes Renshola af Moldal, som 

ogsaa stundom gjerdede den af for sine Kræaturer ved at sætte Gjerde i den vestlige Ur 

ved Rensvandet. Han saae i denne Tid aldrig Søndenaas Kræaturer i Rensholo, men han 



var ikke saa ofte derinde. Om Brugen af Botnaskarsbotnarne forklarede han sig saaledes, 

at de stadig blev brugte af Moldal for deres Storkræaturer, og blev de aldrig brugte af 

Søndenaas Storkræaturer saavidt Vidnet saae. Han hørte, at Moldal skulde eie 

Botnaskarsbotnerne saalangt Storkræaturer kunde gaa. Paa Anledning tillægger han, at 

han aldrig hørte, der var Uenighed herom. Johannes Torgersen Moldal viste ham engang 

medens han tjente paa Moldal, de igaar paaviste 3 Stene paa Bjønsinuten og sagde, at 

disse skulde være Mærkestene mellem Moldal og Søndenaa, og sagde videre, at Linien 

skulde gaa saaledes, at hvad der heldede til Moldal skulde tilhøre Moldal, idet Linien 

skulde gaa efter Eggene. Stenene paa Bjønsinuten saae for hans Øine igaar ud som den 

Gang. Han har aldrig hørt Benævnelsen store Rensvashola for Renshola. Fra sit Ophold 

paa Søndenaa veed han Intet at forklare om det Omtvistede, da han de Aar ikke var i 

Fjeldet paa den Kant. Opl. vedt. og edfæstet.  

4de Vidne Ole Nielsen Sagebagen, 57 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet tjente for 40 Aar siden i 3 Aar i Moldal som Gjetergut. I disse Aar 

gjetede han stadig Moldals Kræaturer i Renshola, idet han dog vexlede Sted, altsaa med 

Afbrydelser. Dette gjaldt saavel Storfæ som Faar. De 2 Aar havde de ogsaa nogle 

Beitefaar fra Are i Bukken. Han saae tildels ogsaa storfæ og Faar fra Søndenaa i 

Renshola. Han havde Befaling til at jage disse Kræaturer væk, men han gjorde det dog 

ikke, da han gjerne vilde have Lag med Gjetergutterne fra Søndenaa, hvilke dog ikke selv 

kom ned i Renshola og gjetede men vel i Skaret ovenfor. Det hendte, naar han reiste hjem 

fra Kræaturerne, at han kastede i Passagen i vestre Ur ved Rensvandet. I 

Botnaskarsbotnarne gjetede han ogsaa saalangt op som Storkræaturerne gik, det vil sige 

saalangt som der helder til Moldal. Johannes Torgersen Moldal viste ham engang de igaar 

paaviste Stene paa Bjønsinuten og sagde, at disse vare Skiftestene mellem Søndenaa og 

Moldal, og sagde at Skiftelinien gik videre efter Eggene til Stølsnuten og Botnarnuten. 

Vidnet har hørt, at Søndenaas Opsiddere har kaldt Renshola for store Rensvashola. Paa 

Anledning fra Søndenaa forklarer Vidnet, at han aldrig har gjætet sammen med 

Søndenaas Gjetergutter i Rensvashola anderledes end forklaret. Opl. vedt. og edfæstet.  

Fra Britta Johannesdatter Østreim, der er for gammel til at fremmøte, fremlagdes en 

Skrivelse af 7de Dennes, som indtages saalydende: #  

5te Vidne Johannes Johannesen Ramsnæs, Husmand under Aabø, 53 Aar gl. med Parterne 

uforbunden og i Sagen uinteresseret. Vidnet tjente for 42 Aar siden i 2 Aar paa Moldal 



som Gjetergut. Han gjetede Moldals Kræaturer saavel Storfæ som Faar de 2 Aar i 

Renshola. Han saae ikke Søndenaas Kræaturer i Rensholo saavidt han mindes. Han hørte 

stadigt, at Renshola tilhørte Moldal og veed han, at en Askild Vetterhus havde Slaatter i 

Renshola efter Tilladelse fra Moldal, nu for 41 Aar siden. En Niels Søndenaa kom ogsaa 

og bad Johannes Moldal om at faa slaa under Bjønsinuten i Rensholo, men svarede 

Johannes, at han var for sen, Vetterhusen havde faaet Lov paa Slaatten. Han hørte 

Johannes og Torger Moldal engang sige, at der skulde være Skiftestene mellem Søndenaa 

og Moldal saavel paa Rensnuten som Bjønsinuten, men Vidnet havde ikke seet dem. 

Ogaa i Botnaskarsbotnarne beitede Moldal med sine Kræaturer og hørte han ikke Andet 

end at disse tilhørte Moldal. Fra Søndenaa saa han ikke Kræaturer i Botnaskarsbotnarne, 

ialfald ikke Storkræaturer. Opl. vedt. og beediget.  

6te Vidne Torger Tormodsen Brattestig, 66 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet forklarede, at han har hørt af sin Far, at dennes Fader, der boede paa 

Ørland i Sands Sogn, for omtrent 100 Aar siden stod i Underhandling med daværende 

Eier af Moldal Johannes om at kjøbe Rensholo af denne for 30 Daler, men at Handelen 

ikke blev noget af, fordi hans Bedstefader ikke kunne skaffe Pengene. Opl., vedt. og 

edfæstet.  

7de Vidne Baar Andersen Moldal, 39 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, opfostret hos en Husmand under Moldal, hos hvem han har opholdt sig al 

sin Tid til nu i Høst. Han laa paa Moldalsstølen i 8 a 9 Aar i sin Ungdom og hentede ofte 

Kræaturerne i Renshola, hvorhen de gik af sig selv. I de første af disse Aar gjetede 

Moldal ogsaa Kræaturerne i Renshola og var Vidnet med at gjete der. Han har ikke seet 

Søndenaas Stor-Kræaturer i Renshola anderledes end et og andet Slængkræatur. Vidnet 

har hørt Tale om, at der skulde være Skiftestene paa Rensnuten og Bjønsinuten, men har 

ikke seet dem før igaar. 2 Gange har Vidnet været med at slaa i de nordostre Bakker af 

Renshola for Modal og veed, at Niels Moldal, nu paa Eggesaas, slog dem et 3de Aar nu for 

20 Ar siden. I Botnaskarsbotnarne har han været med at gjete Moldal Kræaturer og slaaet 

i disse Bakker i 2 Sommere, den sidste Gang for 3 Aar siden og den første Gang husker 

han ikke. I Botnaskarsbakkene har han seet Søndenaas Faar, men aldrig deres 

Storkræaturer. Opl. vedt. og edfæstet.  

Peder Johnsen Moldal oplystes at være syg. 



8de Vidne Tormod Osmundsen Ramsnæs, 36 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, forklarede, at han tjente paa Moldal som Dræng i 1868, 1872 og 1874, 

forøvrigt opholdt han sig paa Moldal fra sit 8de til sit 12te Aar, da hans Fader boede der. 

Han forklarede videre, at hans Fader pligtede at gjete 2 Dage om Ugen, hvilket Vidnet 

udførte for denne i de 4 Sommere. Han gjetede Kræaturerne i Rensholo af og til og af og 

til andre Steder. Han erindrer ikke at han nogensinde saae Søndenaas Kræaturer i 

Rensholo, hellerikke hørte han nogensinde, at Søndenaa skulde have Kræaturer der. 

Ogsaa i Botnaskarsbotten gjetede han Moldals Kræaturer og hellerikke her erindrer han, 

at han nogensinde saae Søndenaas Kræaturer. Ogsaa medens han tjente paa Moldal saae 

han flere Gange denne Gaards Kræaturer gaa til og fra Renshola og ligesaa i 

Botnaskarsbotnarne. Veien ved Rensvandet til Rensholo ved Rensholsuro var i hans 

Gutteaar ligedan som nu. Han hørte ofte, udenat han kunde sige af hvem, at der skulde 

være Skiftestene paa Rensnuten og Bjønsinuten, men blev aldrig vist disse. Opl., vedt. og 

beediget.  

9de Vidne Lars Askildsen Vinterhus, 55 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har boet al sin Tid paa Vinterhus. Som Gut gjetede han i Fjeldet i 5 

Aar fra 1843 til 1847 Vinterhus’s Kræaturer. Han saae i denne Tid ofte at Moldals 

Kræaturer blev gjetede i Renshola ligesom ogsaa af og til denne blev gjengjerdet af 

Moldals Folk for at Kræaturerne skulde blive derinde. Han erindrer ikke nogensinde at 

have seet Søndenaas Kræaturer i Rensholo. Rensholo gik altid for at tilhøre Moldal og 

dette har Vidnet altid hørt og troet. Veien til Rensholo ved Rensholsuro var ogsaa i 

Vidnets Barndom passabel for alle Slags Kræaturer. Vidnet har hørt, at der skulde være 

Skiftestene mellem Moldal og Søndenaas paa Bjønsinuten og paa nordostre Side af 

Rensnuten, men er aldrig paavist disse før igaar. Angaaende Botnaskarsbotnarne har 

Vidnet Intet at forklare andet end at han stadigt har seet Moldals Kræaturer der. Opl., 

vedt. og beediget. 

10de Vidne Ingemon Askildsen Vinterhus, 53 Aar gl., med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret, har boet paa Vinterhus al sin Tid. Vidnet forklarede, at han gjetede 

Vinterhus’s Kræaturer i 5 Aar fra sit 14de Aar. Han saae i denne Tid ofte at Moldals 

Kræaturer bleve drevne fra Moldalsstølen og ind i Rensholo. Viste ikke videre at oplyse. 

Opl., vedt. og edfæstet med Bemærkning, at han aldrig har hørt Andet end at Rensholo 

var Moldals Eiendom. 



11te Vidne Ingemon Torkelsen Gundersrød, 65 Aar gl., med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret, forklarer, at han har boet paa Søndenaa al sin Tid indtil for 5 a 6 Aar 

siden. Han gjetede 1 Sommer i nogle Uger paa Søndenaa i sit 16de Aar. Han erindrer ikke, 

om Søndenaas Kræaturer den Sommer var enten i Rensholo (store Rensvasholo) eller i 

Botnaskarsbotnarne men han ved, det vil sige han har hørt Folk sige, at Søndenaas 

Kræaturer har været i Rensholo udenat han har hørt, at Søndenaa har gjetet der. Om 

Brugen af Botnaskarsbotnarne ved han intet at forklare. Opl., vedt. og beediget.  

12te Vidne Torger Johannesen Fiveland, 44 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har tjent paa Søndenaas 2 Aar omkring sit 17de Aar og gjetede den 

Tid paa Fjeldet. Vidnet forklarede, at han i de Aar flere Gange hentede Storfæ tilhørende 

Søndenaa fra Rensholo. Han kan ikke erindre hvor mange Kræaturer, men han ved der 

var flere. Han kan heller ikke erindre, at man jagede Kræaturerne dit, men ved, at man 

hentede dem derifra. Han kan heller ikke erindre, at han havde nogen Ordre til at gjete 

der. Om Brugen af Botnaskarsbotnarne veed han Intet at forklare. Opl., vedt. og beediget.  

13de Vidne Lars Nielsen Birkeland, 66 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har tjent paa Søndenaas for noget vel 50 Aar siden og gjetede i 

Fjeldet. Vidnet gjetede aldrig Søndenaas Kræaturer saalangt borte som i Rensholo eller 

Botnaskarsbotnarne og veed ikke om disse Kræaturer var saalangt, da Vidnet ikke var 

saalangt. Vidnet har hørt som et Sagn, at Skiftet mellem Moldal og Søndenaa skulde gaa i 

store Rensnuten. Opl., vedt. og beediget.  

14de Vidne Ingebrigt Olsen Søndenaa, 44 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, forklarede, at han tjente 1 Aar paa Søndenaa i sit 16de Aar og gjetede da i 

Fjeldet. Han forklarede, at han i den Sommer een Gang hentede Søndenaas Kræaturer i 

store Rensvasholo (Rensholo), han husker ikke, hvor mange eller faa Kræaturer dette var. 

Man gjetede ikke Kræaturerne i Rensholo, men han havde Ordre af sin Husbond at gjete 

der. Han saae ofte Kreaturer i Rensholo udenat han veed hvem eiede dem, da han saae 

dem fra Toppen, men Søndenaas Kræaturer var dette ikke. I Botnaskarsbotnarne var han 

aldrig det Aar, saavidt han mindes. Opl., vedt. og edfæstet.  

Fra Anna Andersdatter Søndenaa fremlagdes skriftlig Forklaring af 8de Dennes, som 

irettelagdes.  



15de Vidne Niels Tollefsen Aabø, 47 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Han tjente sit 12te Aar paa Søndenaa som Gjetergut. Han erindrer ikke enten 

han har været i Rensholo eller Botnaskarsbotnarne før igaar eller ikke og kan saaledes 

Intet forklare i Sagens Anledning. Vedtaget og demiteret uden Edfæstelse.  

16de Vidne Bjarne Gundersen Birkeland, 51 Aar gl. en Farbroder af Opsidder paa 

Søndenaa Gunder Olsen og Søskendebarn af Lars Torgersen Moldal og Torger 

Johannesens Hustru, men selv uinteresseret i Striden. Vidnet var ikke med under 

Aastedsbefaringen igaar, men mødte som godvilligt Vidne. Vidnet forklarede, at han 

gjetede paa Søndenaa i 1846 nogle Uger, i 1847 og 1848 hele Sommeren og i 1850 3 

Uger. Han gjetede Sauer og Gjeder til Middagstid og drev dem enkelte Dage opover 

Skarstøl til store Rensvashola (Renshola) og videre Øst langs Rensvandet til lille 

Rensvasholo. Han kan ikke sige hvor langt Vest i store Rensvasholo Faarene gik, men de 

lod dem gaa der en Stund før de drev dem videre østefter. Kjørene jagede man ikke 

saalangt som til Rensholo, men det var ofte, at de gik saalangt af sig selv og at man 

hentede dem der. Vidnet har hørt sin Bedstefader, der boede paa Søndenaa, sige, at Skiftet 

mellem Søndenaa og Moldal skulde gaa i lige Linie fra Mærke i Lauaasheio til Rensnuten 

(Vidnet opfattede som store Rensnuten); længere mod Øst nævnte han ikke. Vidnet saae 

ofte andre Kræaturer i Renshola, som han antog for tilhørende Moldal. Han jagede en 

sjelden Gang Faar, han traf i Rensholo, bort til Siden for at de ikke skulde komme 

sammen med hans egne Faar. I Botnaskarsbotnarne var Vidnet ikke med Kræaturer 

saavidt han erindrer. Vidnet hørte altid og troede, at Rensvasholo tilhørte Søndenaa, men 

hvorlangt Vest i denne Strækning Søndenaa antoges at eie veed han ikke. 

Botnaskarsbotnarne har han hørt som et løst Rygte skulde tilhøre Søndenaa. Opl., vedt. og 

beediget.  

17de Vidne Lars Paulsen Birkeland, 67 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret, var ikke med paa Befaringen igaar, men fremmødte som godvilligt Vidne 

idag. Vidnet var i sin Ungdom 7 a 8 Sommere paa Søndenaa og 2 Sommere paa Moldal, 

men gjetede ikke i Fjeldet. Han hørte sin Husbond paa Søndenaa sige til dem, der gjetede, 

at de skulde gjete visse Dage i Ugen i store Rensvasholo (Renshola) og viste ikke videre 

at forklare. Opl., vedt. og beediget.  

Baade Moldals og Søndenaas Opsiddere erklærede, at de ikke ønskede flere Oplysninger 

tilveiebragte og indlode Sagen til Paakjendelse, Moldals Opsiddere med saadan Paastand: 



At de tilkjendes hele Rensholo (store Rensvashola) og at den ifjor satte Grændselinie 

forøvrigt bliver staaende, Søndenaas Opsiddere med saadan Paastand, at den ifjor satte 

Skiftelinie forandres derhen, at Linien gaar ligefra Korset paa «Lauaasheilid tæt ved 3 fra 

Gammel nedsatte Stene» og derfra i lige Linie til Korset «hugget i fladt Bjerg oppe paa en 

Bjergskolt oppe paa Skaret mellem lille og store Rensnut» saaledes altsaa, at det ovenfor 

af Botnaskarsbotnarne tilfalder Søndenaa, og at Skiftelinien forøvrigt bliver staaende. 

     Eragtes: 

Sagen optages til Paakjendelse 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1886 den 13de Juli var Commissionen samlet i Kirkesanger Tvedtens Hus i Saude til 

Foretagelse af den under 24de Juli ifjor til idag udsatte Tvist mellem Gaardene Østreim og 

Heirem. Tilstede vare: Fra Østreim: Daniel Johannesen, Tarald Johannesen, Njeld 

Johannesen, Rasmus Johannesen, Osmund Torgersen og Aadne Aadnesen; fra Heirem: 

Kolbein Kolbeinsen d.Æ., Ole Tormodsen, Erik Olsen, Kristen Nielsen, Anders 

Kolbeinsen, Kolbein Kolbeinsen d.Y., Knud Alfsen og Johannes Paulsen. Heirems 

Opsiddere paastode, at Fjeldet mellem dem og Østreim var udskiftet ved 

Udskiftningsforretning paabegyndt 28de August 1868 (thl. udrevet), som blev irettelagt 

ifjor 24de Juli. De fremlagde videre som Supplement til denne Udskiftning Udskrift af 

Udskiftningformand Juels Forhandlingsprotokoll D. Østreims Opsiddere bemærkede, at 

Udskiftningen mellem dem og Heirem er ugyldig, specielt da den grunder sig paa et 

Forlig af 1ste August 1854, som den Gang blev lagt til Grund for Udskiftningen, idet dette 

Forlig den Gang af Heirems Opsiddere blev fremlagt for Udskiftningsretten og af 

Heirems Opsiddere for denne angivet som gyldigt Dokument, hvilket imidlertid ikke er 

Tilfeldet, da Forliget lider af flere Mangler, idet for det Første ikke alle Opsiddere paa 

Østreim vare instevnte og en Enkelt har protesteret. De fremlagde Udskrift af dette Forlig. 

Da Forliget er ugyldigt, er selvfølgelig ogsaa den sig dertil støttende 

Udskiftningsforretning ugyldig, formente Ostrems Opsiddere og nedlagde derom 

Paastand, idet de fordrede, at Udskiftningscommissionen skulde befare og udskifte 

Fællesskabet, hvorunder de da forbeholdt sig at fremkomme med nærmere Paastande, 

Paavisninger og Oplysninger. Kolbein Heirem paa egne og de øvrige Opsiddere paa 

Heirems Vegne bemærkede, at det forholder sig rigtig som af Østrems Opsiddere anført, 

at den ene Opsidder paa Østrem, nemlig Johannes Danielsen, negtede at indgaa paa 



Forliget af 1ste August 1854. De øvrige Opsiddere paa Østrem vare indstevnte og 

fremmødte med Undtagelse af to Opsiddere, som man ikke havde indstævnet af den 

Grund, at de blot havde Ret i Fællesskabet for visse Kræaturer som de skulde have af den 

Part, af hvem de havde kjøbt sine Andele. Den ene Opsidder boede et Sted kaldet 

«Garskrikken», og den anden paa «Langebakke». De henholdt sig forøvrigt til den idag 

fremlagte Udskrift, af Juels Forhandlingsprotokol, hvori det Nødvendige formenes 

indtaget. Udskiftningsretten har som sees kjendt for ugyldig den Voldgiftsforretning, som 

af Daniel Østrem blev fremlagt og som var udført af andre Mænd end de bestemte, idet 

Helmert Hylen var fremmødt som Suppleant, men ikke for Den, for hvem han var 

opnevnt som saadan. Desuden var de fremmødte Vidner den ene beslægtet og den anden 

Ole Nielsen Langebakke havde været Opsidder paa Opsidder paa Østrem. Heirems 

Opsiddere formente desuden, at Sagen var endelig afgjort ved Forliget af 1834 og den sig 

dertil sluttende Voldgiftsforretning, der findes indtagen i Udskriften. Hvorom Alting er 

formente de Tvisten endelig afgjort af Udskiftningsretten og paastod saaledes den 

fremlagte Udskiftningsforretning for gyldig, hvorved al Udskiftning for Fremtiden 

bortfalder, og i Overensstemmelse herved nedlagde de saaledes sin Paastand.   

Østreims Opsiddere modsagde Heirems Opsiddere og paastode Udskiftningsforretningen 

kjendt ugyldig, for saavidt den har fastsat Grændselinie i Fjeldet. De fremlagde 

Voldgiftsforretninge af 22de September 1869, thl. 18de og 19de Mai 1870. Denne paastode 

de stadfæstet eller ogsaa Fællesskabet skiftet af Commissionen som oven nævnt efter 

nærmere Paastand og Paavisning. I Anledning Heirems Oplysning, at de under 

Forretningen af 21de September 1869 havde ugyldige Vidner bemærkede de, at Ole 

Nielsen Langebakke da var fraflyttet Østreim og Osmund Torgersen Østreims Slægtskab 

bestod deri, at denne Mands Hustru var søskendebarn til Daniel Johannesen. Heirems 

Opsiddere bemærkede at Osmund Torgersen Østreim var Opsidder paa Østreim og 

saaledes interesseret. Begge Parter indlode hermed Sagen til Paakjendelse i Henhold til de 

nedlagde Paastande.  

     Eragtes: 

Sagen optages til Paakjendelse 

Niels Hesbø.  O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  



Aar 1886 den 14de Juli var Kommissionen samlet i Gabriel Johannessens Hus paa Moldal 

i Søvde. 

Hvorda! i Sag mellem Gaarden Moldal og Gaarden Søndenaa afsagdes eenstemmig 

saadan  

     Kjendelse: 

Ved Klage af 16de November 1885 har Moldals Opsiddere klaget over den ifjor Sommer 

mellem Moldal og Søndenaa fastsatte Grændselinje. Søndenaas Opsiddere har ogsaa 

indgivet Klage over denne Grændselinje ved Skrivelse af 22 Februar 1886. 

Moldals Opsidderes Paastand er, at de tilkjendes hele Renshaalaa (store Rensvathaalaa) 

og at den ifjor satte Skiftelinje forøvrigt bliver staaende, Søndenaas Opsiddere, at den 

ifjor satte Skiftelinje forandres derhen, at Linjen gaar lige fra «Korset paa Lauaasheilid» 

tæt ved 3 fra gammelt nedsatte Stene og derfra i lige Linje til «Korset hugget i fladt Bjerg 

oppe paa en Bjergskolt oppe paa Skaret mellem lille og store Rensnut», saaledes, altsaa at 

den ovenfor liggende Del af Botnaskarsbotnarne tilfalder Søndenaa, og at Skiftelinjen 

forøvrigt bliver staaende.  

Paastandene indeholde i Korthed dette: Moldal, at de tilkjendes Renshaalaa, Søndenaas, 

at de tilkjendes en større Del at den indre eller østlige Del af Botnaskarsbotnane.  

Kommissionen skal foreløbig bemærke, at saavel Botnaskarsbotnane som Renshaalaa 

(store Rensvathaalaa) i det store hele taget ere temmelig omgjærdede ved store 

selvgjærdende Bjergdrag samt at Adgangen til begge Steder falder lettest for Gaarden 

Moldals Kræature. 

De afhørte Vidner har i det væsentlige forklaret Følgende: 

1ste Vidne, 81 Aar gl, at han i 2 Aar har fra sit 14de – 16de gjetede paa Moldal. I disse 2 

Aar gjetede Moldal sine Kjør i Renshaalaa, og havde Søndenaa i disse 2 Aar ingen 

Kreature der, ligesaa lidt som da han et Aar tidligere tjente paa Søndenaa. Heller ikke 

Botnaskarsbotnane benyttedes disse Aar af Søndenaa. Han opfattede det saa, at begge 

disse Steder tilhørte Moldal. 

2det Vidne har forklaret, at han var paa Moldal i 8 Aar for 29 Aar siden, og at i disse Aar 

Moldals Kreature gik i Renshaalaa hver Sommer. Moldals Opsiddere gjetede ogsaa i for!! 



Renshaalaa ved vestre Renshaalsuraa. Han saa aldrig Søndenaas Kreature i Renshaalaa. 

Ogsaa Botnaskarsbotnane brugtes disse Aar af Moldal og ikke af Søndenaa.  

3die Vidne, 62 Aar gl. har forklaret, at han kom til Moldal i sit 16de Aar og tjente der i 13 

Aar, hvorpaa han var Opsidder der i 3 Aar og senere boede som Husmand paa Søndenaa i 

20 Aar. Renshaalaa bruges af Moldal, saalænge han var paa denne Gaard, og de gjærdede 

den ogsaa stundom ind for sine Kreature ved at sætte Gjærde i den vestlige Ur ved 

Rensvandet. Han saa i denne Tid aldrig Søndenaas Kreature i Renshaalaa. Ogsaa 

Botnaskarsbotnane bleve brugte af Moldal for deres Storkreature, og saa han der aldrig 

Storkreature fra Søndenaa.  

4de Vidne, 57 Aar gl. har forklaret, at han for 40 Aar siden tjente i 3 Aar paa Moldal som 

Gjetergut og gjetede i disse Aar stadigt Moldals Kreature i Renshaalaa. Han saa ogsaa af 

og til Storfæ og Faar fra Søndenaa i Renshaalaa, hvilke han imidlertid havde Befaling at 

jage bort, hvad han dog ikke gjorde. Søndenaas Gjetergutter gjetede ikke i Renshaalaa, 

men vel i Skaret ovenfor denne. Han hentede stundom i for Kreaturene i den vestre Ur 

ved Rensvandet. Ogsaa i Botnaskarsbotnane gjetede han saalangt af som Storkreature gik, 

det vil sige saa langt som der helder til Moldal.  

5te Vidne, 53 Aar gl. tjente for 42 Aar siden i 2 Aar paa Moldal som Gjetergut og gjetede i 

disse Aar Moldals Kreature saavel Storfæ som Faar i Renshaalaa og mindes ikke at han 

der saa Søndenaas Kreature. Ogsaa i Botnaskarsbotnane bejtede Moldal i disse Aar sine 

Kreature, og hørte han ikke andet end at disse tilhørte Moldal, og saa han ikke der 

Kreature fra Søndenaa ialfald ikke Storkreature.  

7de Vidne, 39 Aar gl., opfostret hos en Husmand paa Moldal, hvor han har opholdt sig al 

sin Tid. Han laa paa Moldalsstølen i 8 a 9 Aar i sin Ungdom og hentede ofte Kreaturene 

fra Renshaalaa hvor de gik af sig selv, de første Aar gjetede Moldal ogsaa sine Kreature i 

Renshaalaa. Han har ikke seet Søndenaas Kreature der anderledes end et og andet 

Slængkreatur. I Botnaskarsbotnane har han været med at gjete Moldals Kreature, og har 

der ikke seet andre Kreature fra Søndenaa end Faar.  

8de Vidne, 36 Aar gl., tjente paa Moldal i Aarene 1868, 1872 og 1874 og opholdt sig paa 

Moldal fra sit 8de – 12te Aar. Han gjetede i disse sine 4 Barneaar Moldals Kreature i 

Renshaalaa af og til og af og til andre Steder. Han erindrer ikke, at han nogen sinde saa 

Søndenaas Kreature i Renshaalaa. Ogsaa i de Aar han tjente paa Moldal saa han flere 



Gange Moldals Kreature gaa til og fra Renshaalaa. Ogsaa i Botnaskarsbotnane gjetede 

han Moldals Kreature, og hverken her eller i Renshaalaa erindrer han nogensinde at have 

seet Søndenas Kreature.  

9 Vidne, 55 Aar gl., gjetede i Fjeldet paa Nabogaarden Vinterhus i 5 Aar fra 1843 til 1847 

og saa i denne Tid ofte Moldals Kreature blive gjetede i Renshaalaa, der ogsaa af og til 

blev gjengjærdet af Moldals Folk for at Kreaturene skulde blive der. Han erindrer 

ingensinde at have seet Søndenaas Kreature i Renshaalaa. I Botnaskarsbotnane har Vidnet 

stadigt seet Kreature fra Moldal.  

10de Vidne, 53 Aar gl. gjetede ogsaa i 5 Aar fra sit 14de Aar Nabogaarden Vinterhus’s 

Kreature og saa ofte i denne Tid Moldals Kreature blive drevne fra Moldalsstølen til 

Renshaalaa.  

Det er ved disse Vidneforklaringer tilstrækkeligt godtgjort, at Gaarden Moldals Opsiddere 

i saa lang Tid som der kan erindres tilbage af nu gamle Folk, har udøvet Brug af saavel 

Renshaalaa som Botnaskarsbotnane, og at de i denne Tid har brugt disse Steder som sin 

Eiendom. De har saaledes gjetet sine Kreature paa disse Steder, og hvad Renshaalaa 

angaae, ogsaa tildels afgjærdet denne, for at deres Kreature skulde blive gaaende der. De 

har ogsaa udøvet Slaat, se 5te og 7de Vidne. Flere Vidner forklare, at de har hørt og 

opfattet saa, at disse Steder tilhørte Gaarden Moldal, se navnlig 9de og 10de Vidne, hvad 

Renshaalaa angaar, ligesom 2det, 3die, 4de, 5te, 7de, 8de og 9de Vidners Forklaring om hvad 

de har hørt og ere paaviste af ældre Opsiddere paa Moldal, om hvor Grændselinjen skulde 

gaa mellem Moldal og Søndenaa. At mærke er især 2det, 3die og 4de Vidners Paavisning og 

Forklaring om de 3 Mærkestene paa Bjønsinuten, som Kommissionen under Befaringen 

fandt at se ud som gamle Mærkestene. Ogsaa 6te Vidnes Forklaring om at hans 

Bedstefader for ca 100 Aar siden stod i Underhandling med Moldals Ejer om Kjøb af 

Renshaalaa fortjener om enestaaende, nogen Opmærksomhed. Paa den anden Side er der 

af Søndenaas Opsiddere ikke fremskaffet synderlig vægtige Oplysninger om denne 

Gaards Benyttelse af de omtvistede Steder. De afhørte Vidner har om denne Brug i det 

væsentlige forklaret: 

4de Vidne, at han tildels saa Storfæ fra Søndenaa i Renshaalaa, 7de Vidne, at han af og til 

saa et og andet Storkreatur fra Søndenaa i Renshaalaa og at han i Botnaskarsbotnane af og 

til har seet Søndenaas Faar, men aldrig deres Storkreature. 11te Vidne, at han har hørt Folk 

sige, at Søndenaas Kreature har været i Renshaalaa uden at han har hørt, at de har været 



gjetede der, 12te Vidne, at han flere Gange hentede Storfæ tilhørende Søndenaa i 

Renshaalaa, 14de Vidne at han en Gang hentede Søndenaas Kreature i Renshaalaa uden at 

erindre hvor mange og at han havde Befaling af sin Husbond at gjete Kreaturene i 

Renshaalaa uden at han dog gjorde dette, 17de Vidne, at han hørte sin Husbond paa 

Søndenaa sige til dem, der gjetede, at de skulde gjete visse Dage af Ugen i Renshaalaa. 

Stærkest for Søndenaas Brug er 16de Vidne, der i det væsentlige har forklaret, at han 

gjetede paa Søndenaa i 1846 nogle Uger, 1847 og 1848 hele Sommeren og 1850 i 3 Uger. 

Han gjetede Sauer og Gjeter til Middagstid og drev dem enkelte Dage op over Skarstøl til 

store Rensvathaalaa – Renshaalaa – uden at han kan sige, hvor langt vest i denne, Faarene 

gik, men de lod dem gaa der en Stund, før de drev dem videre østefter. Kjørene jagede 

man ikke saa langt som til Rensvathaalaa – Renshaalaa – men det hændte ofte, at disse 

gik saalangt af sig selv, og at man hentede dem der. Han hørte altid og troede at 

Rensvathaalaa – Renshaalaa – tilhørte Søndenaa, uden at han havde hørt, hvor langt Vest 

i denne, Søndenaas Eiendomsret skulde gaa. Han forklarede videre, at han havde hørt sin 

Bedstefader, der boede paa Søndenaa, sige, at Skiftet mellem Søndenaa og Moldal skulde 

gaa i lige Linje fra Mærke i Lauaasheien til Rensnuten – store Rensnuten. (hvorved en 

større Del af Botnaskarbotnane vilde tilfalde Søndenaa).  

Retten finder imidlertid ikke, at der ved disse Vidneforklaringer er ført noget Bevis for 

Søndenaas Paastand om Eiendomsret eller Brugsret i … de omtvistede Steder. Brugen 

synes tvert imod at være udøvet i ringe Udstrækning, hvad Renshaalaa angaar, og i det 

væsentlige at indskrænke sig til, at enkelte Kreature fra Søndenaa ere komne hen til dette 

Sted. Nogen egentlig Beitning ved Gjetning er ikke omprovet uden af det enestaaende 

16de Vidne, hvis Forklaring som nær beslægtet ikke kan tillægges fuld Troværdighed. 

Dette Vidnes Forklaring synes der hos ikke at gaa videre end at Søndenaa i de af Vidnet 

omforklarede Somre drive sine Faar gjennem Renshaalaa, i hvis østre og Søndenaa 

nærmeste Del, de lod dem græsse enkelte Dage en Del af Dagen for saa igjen at drive 

dem videre østover. At mærke er ogsaa, at flere af de fra Søndenaa indstævnte Vidner 

ikke har kunnet forklare noget om Søndenaas Benyttelse af de omtvistede Steder, uagtet 

Vidnerne har opholdt sig og ogsaa tildels gjetet paa Søndenaa. Om at Søndenaa har 

benyttet Botnaskarsbotnane til Beite er ikke fremkommet noget Bevis, og kan ikke 16de 

Vidnes Forklaring om hvad han havde hørt af sin Bedstefader om Skiftet paa denne Del af 

Linjen komme i Betragtning mod Moldals beviste stadige Brug af Botnaskarsbotnane, der 

ogsaa ved selve sin Beliggenhed – lige op fra Moldals Støl – maatte antages at tilhøre 



Moldal, naar ikke Bevis føres for det modsatte. Ogsaa Renshaalaa er som oven nævnt 

lettere tilgjængelig fra Moldals øvrige Beite end fra Søndenaas. Søndenaas Opsidderes 

Opgivende i Klagen at Vejen til Renshaalaa er oparbeidet af Moldals nuværende 

Opsiddere i for ca 15 Aar siden, sees ikke at stemme med Sandheden, thi saavel 8de og 9de 

Vidne har udtrykkelig provet det modsatte, som dette ogsaa fremgaar tydeligt af de øvrige 

mange Vidneprov om, at Moldal fra langt tilbage i Tiden har benyttet Renshaalaa og 

drevet sine Kreature did samt endog afspærret denne forat Kreaturene ikke skulde komme 

tilbage til det øvrige Moldalsbeite, men forblive i Renshaalaa en Tid.  

Kommissionen kommer saaledes til det Resultat, at Moldals Opsidderes Paastand i sin 

Helhed maa tages tilfølge, at denne Gaard saaledes tilkjendes Renshaalaa i sin Helhed 

efter Kommissionens nærmere Iagttagelse af Naturforholdene og i Overensstemmelse 

med disse Fastslaaen af Skiftelinjen – og at den ifjor Sommer mellem disse Gaarde satte 

Linje forøvrigt kjendes staaende ved Magt.  

Thi kjendes for Ret: 

Moldals Opsidderes Paastand tages tilfølge, og tilkjendes denne Gaard saaledes i sin 

Helhed «Renshaalaa» - «store Rensvathaalaa» efter Kommissionens nærmere 

Afmærkning, og bør den ifjor Sommer mellem Moldal og Søndenaa satte Grændselinje 

forøvrigt ved Magt at stande.  

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1886 den 19de Juli var Kommissionen samlet paa Lensmandskontoret i Søvde. 

Hvorda! i Tvisten mellem Gaardene Heirum og Østrem i Søvde enstemmig afsagdes 

saadan 

    Kjendelse: 

Da Udskiftningskommissionen ifjor Sommer skulde opgaa Grændselinien mellem 

Gaardene Heirum (Hærem) og Østrem i Fjeldet, fremlagdes der Dokumenter, efter hvilke 

Kommissionen fandt ikke da at kunne afgjøre Tvisten, hvorfor den udsattes til den 13de 

Juli iaar, da den atter foretoges. 

Heirums Opsiddere har fremlagt Udskiftningsforretning over Gaarden Heirum, 

paabegyndt 26. Aug. 1868, sluttet 28. April 1871 og som Suppelment til denne Udskrift 



af Udskiftningsformand Juels Forhandlingsprotokol D., hvortil de har henholdt sig, og 

paastod, at, da Tvisten endelig er afgjort af Udskiftningsretten, denne Rets Afgjørelse 

stadfæstet, hvorved al Udskiftning for Fremtiden bortfalder.  

Østrems Opsiddere har paastaaet den fremlagte Udskiftningsforretning kjendt ugyldig, 

forsaavidt der ved denne er fastsat Grændselinie i Fjeldet, og har de fremlagt 

Voldgiftsforretning af 22. Sept. 1869, thgl. 18de og 19de Mai 1870, hvilken de har 

paastaaet stadfæstet eller ogsaa Fællesskabet udskiftet af Kommissionen efter nærmere 

Paastand og Paavisning.  

Af den fremlagte Udskrift af Juels Forhandlingsprotokol D. fremgaar det, at man under 

Udskiftningsforretningen paa Heirum den 14de Juli 1869 paabegyndte Grændseopgaaelsen 

mod gaarden Østrem, idet man mødtes ved Helgedalsvandet. Her paaviste Heirums 

Opsiddere Grændsen mod Østrem i Overensstemmelse med et af dem fremlagt 

Skiftedokument af 2. Sept. 1854, der var oprettet tilfølge Kommissionsforlig af 1ste Aug. 

samme Aar mellem Østrems og Heirums Opsiddere. Denne Skiftelinie erklæredes af 

Østrems Opsiddere for ugyldig, idet de paastode, hvad Udskiftningsretten har erklæret, at 

det ogsaa viste sig at være Tilfældet, at daværende Lodeier paa Østrem, Johannes 

Danielsen, ikke havde indgaaet paa det anførte Kommissionsforlig, der saaledes ikke var 

bindende for hans Efterkommere, nu Daniel Johannesen, der tilstedeværende ogsaa 

erklærede, at han ikke var bunden til den af Heirum anførte Skiftelinie, og paaviste denne 

en anden Skiftelinie. Det sees videre, at Parterne enedes om Voldgift efter indtagen 

Voldgiftsfuldmagt der i det væsentlige bestemmer 1) at Udskiftningsretten skulde 

fastsætte Grændselinien og 2) at hvis nogen af Parterne vare misfornøiede med den 

saaledes bestemte Grændse, skulde de inden den første 29. Sept. have Ret til at have 

Overskjøn paa egen Bekostning ved 5 Mand af Lagretteudvalget i Sande udkaaret 2 af 

Heirum og 2 af Østrem og den 5te af begge Gaarde i Fællesskab. Den af disse 5 Mænd 

satte Linie skulde da være upaaankelig. Det sees, at Udskiftningsretten efter denne 

Voldgiftsfuldmagt har fastsat en Grændselinie overensstemmende med Skiftedokumentet 

af 1854, hvorover Daniel Johannesen Østrem erklærede sig misfornøiet og ifølge 

Betingelsen i Voldgiften forbeholdt sig Adgang til Overskjøn. I denne Anledning 

udkaaredes efternævnte Mænd til at udføre Overskjønnet af Heirums Opsiddere: Osmund 

Berge og Mikal Eie, Suppleant Helmert Hylen, af Daniel Johannesen Østrem: Osmund P. 

Hylen og J. Olsen Fatnæs, Suppleant Rasmus Vanvig, i Fællesskab Knud Tengesdal. 

Endvidere enedes Parterne om, at der ikke fra nogen af Siderne skulde benyttes Vidner 



ved Overskjønnet, som vare besvogrede eller beslægtede med nogen af Parterne. Hermed 

udsattes da Udskiftningsforretningen og sees at være atter foretaget den 17. Aug. 1870, da 

der fremlagdes af Daniel Johannesen Østrem indleveret Overskjønsforretning paa den af 

Udskiftningsretten bestemte Grændse mellem Østrem og Heirum i Helgedalen, den 

samme, som Østrems Opsiddere har fremlagt for Udskiftningskommissionen og fordret 

stadfæstet. Det sees videre, at Heirums Lodeiere protesterede mod dette Overskjøns 

Gyldighed dels paa Grund af, at der ikke var brugt de Mænd som ved 

Voldgiftsforretningen var bestemt, idet Helmert Hylen var benyttet som Suppleant for 

Osmund Hylen istedetfor at Rasmus Vanvig skulde have været dennes Suppleant, dels 

fordi der var tilkaldte interesserede og beslægtede Vidner, saasom Osmund Torgersen 

Østrem, Knud Knudsen Østrem, Ole Nielsen Østrem, Jakob Gundersen Østrem og Ole 

Gundersen Østrem.  

Udskiftningsretten sees derefter at have tilføiet følgende: «Udskiftningsretten fandt denne 

Heirums Lodeiers Paastand gyldig, hvorfor det af Daniel Østrem foranstaltede Overskjøn 

erklæres ugyldig og Grændsen for Heirums Eiendom altsaa at gaa overensstemmende 

med den af Udskiftningsretten ifjor bestemte og beskrevne Linie.»  

Det sees af dette, at der ved Underudskiftningsforretningen paa Heirum var Grændsetvist 

med Nabo, hvilket efter Udskiftningsloven af 12 Oktober 1857 § 17 ikke kunde afgjøres 

af Udskiftningsretten. Denne sees ogsaa at have faaet istand en Voldgift, hvorved Striden 

skulde bilægges, men saa sees der igjen at være bleven Uenighed om Forstaaelsen af 

Voldgiften, idet Heirums Opsiddere bestrede Gyldigheden af den af Daniel Østrem 

fremlagde Overskjønsforretning af 22. Sept. 1869, hvilken Forretning Udskiftningsretten 

har erklæret ugyldig paa det Grundlag, at Suppleanten, Helmert Hylen, var benyttet, 

istedetfor Suppleanten Rasmus Vanvig, dels fordi der var indkaldt interesserede Vidner. 

Hvad den første af disse Grunde angaar, synes den ikke at være nogen Grund til 

Underkjendelse af Forretningen, da Daniel Johannesen Østrem sees at have tilkaldt – 

uvist af hvilken Grund – den af Modparten opnævnte Suppleant, istedetfor den af ham 

selv opnævnte. Dette finder Retten som sagt ikke at være nogen gyldig Grund for 

Forretningens Ugyldighed, og hvad den anden Grund angaar sees ikke af Forretningen, 

der in originali er fremlagt, at have været tilstede mere end 2 Vidner, medens der i 

Udskriften nævnes flere. Den ene af disse Vidner sees at være afvist paa Grund af 

Slægtskab, hvilket Slægtskab efter Østrems Tilførsel for Udskiftningskommissionen skal 

have bestaaet deri, at den Mands Hustru var søskendebarn til Daniel Johannesen Østrem. 



Udskiftningsretten synes efter denne Forretnings eget Udvisende at have været strenge i 

Bedømmelsen af Vidnernes Slægtskabsforhold, idet det afviste Vidne efter Lovbogens 

Lov 1 – 13 – 17 er et gyldigt Vidne, en anden Sag er det, at han har været Opsidder paa 

Gaarden. Efter det foreliggende forekommer det Retten, at Overskjønnet af 22. Sept. 1869 

rettest maatte antages for gyldigt; Udskiftningsretten har imidlertid erklæret den for 

ugyldig. Men hvorom alting er, finder Retten, at Udskiftningsretten har gaaet udenfor sin 

Myndighed, naar der var Tvist om Voldgiftens Gyldighed eller Ikkegyldighed, da at 

afgjøre dette. Dette er et rent juridisk Spørgsmaal, som formentlig ligger ganske udenfor 

en Udskiftningsrets Myndighed at afgjøre idet Udskiftningsloven af 1857 ingen saadan 

myndighed tillægger den, tvertom udtaler denne Lovs Paragraf 17 det modsatte. Retten 

finder saaledes, at Udskiftningsrettens Bestemmelse om Voldgiftsforretningen af 22. 

Sept. 1869 dens Ugyldighed og som Følge deraf Stadfæstelse af den af den selv Aaret 

forud bestemte Linie ikke kan opretholdes. Retten vover paa den anden Side heller ikke at 

stadfæste Voldgiftsforretningen af 22. Sept. 1869, uagtet den som ovennævnt anført 

finder, at mere taler for dens Stadfæstelse end for dens Forkastelse. Tingen er nemlig den, 

at denne Forretning selv synes at være noget mangelfuld i Forhold til, hvad der staar 

tilført i Udskiftningsprotokollen, idet der i denne stod, at flere Vidner var tilstede. De 

nærmere Omstændigheder ved denne Uoverensstemmelse er ikke oplyst og kunde maaske 

ogsaa vanskelig oplyses. Der kunde ogsaa være andre formelle Vanskeligheder tilstede 

for Stadfæstelse af denne Forretning. Retten finder derimod, at Grændsen i Fjeldet 

mellem Heirum og Østrem paa Grundlag af at den finder Udskiftningsrettens Afgjørelse 

heraf for ugyldig – ansees som uafgjort, men vil blive at fastsætte af 

Udskiftningskommissionen. Denne Afgjørelse er ogsaa den mest praktiske, da begge 

Parter har Adgang til at fremkomme med sine Oplysninger af enhver Slags, den er ogsaa 

overensstemmende med Østrems Opsidderes første Paastand og maa antages at 

foretrækkes af Heirums Opsiddere subsidiært for at Voldgiftsforretningen af 22. Sept. 

1869 skulde stadfæstes.  

    Thi kjende for Ret: 

Linien i Fjeldet mellem Østrem og Heirum bliver at anse som uafgjort og vil Fjeldet 

saavidt omtvistet blive at udskifte mellem disse Gaarde af Udskiftningskommissionen 

overensstemmende med de Regler, denne pleier at lægge til Grund. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  



Aar 1886 den 18 August blev Ret sat af Kommissionen paa Auestadstølen i Etne.  

Hvorda foretoges  

Sag mellem Gaardene Etne Præstegaard paa den ene Side og Gaarden Kaldem paa den 

anden Side grundet paa Klage fra den første Gaard over den i 1884 af Kommissionen 

satte Grændse mellem disse 2 Gaarde.  

Formanden fremlagde: 1 Klage af 20 Juni 1885 fra Sagfører Riis paa Etne Præstegaards 

Vegne 2) 4 Vidnestævninger forkyndte i Etne, Skonevig, Fjælberg og Vikedal, 3) 

Skrivelse fra Formanden til Kaldems Opsiddere af 8 Juni d.A. saal. # #  

For Etne Præstegaard mødte Sagfører Riis og fremlagde Udskrift af den Kongl. 

Kommissions Udskiftningsprotokol forsaavidt angaar den i 1884 fastsatte Skiftelinje 

mellem Etne Præstegaard og Gaarden Kaldem.  

Idet Comp. henholdt sig til sin fremlagte Klage skulde han bemærke, at denne fastsatte 

Skiftelinje formenes at være urigtig i det Grændselinjen rettelig antages og paastaaes at 

være den idag af Comp. paaviste nemlig at Linjen tager sin Begyndelse i Flaatevandets 

Udfaldsos i Skiftelinjen derfra tversover «store Fagerlidsnuten», derfra til 

Knutsvatshaugen og derfra til Naaven eller Naasen (lidt nordenfor en stor Skred) derfra 

opover til «Viaa» oppe paa Viarnuten og derfra i lige Linje til Korset i Sognegrændsen i 

Kvannenuten. Søndenfor den saaledes paaviste Grændselinje ligger et Sted, der kaldes 

«gamle Præstestølen» ca 100 a 200 Skridt sydost for den nederste store Skred. 

Af Kaldems Opsiddere mødte: Osmund Gotskalksen og Lars Ommundsen.  

Formanden bemærkede, at Kommissionen tidligere idag ledsaget af Præstegaardens 

Sagfører og Kaldems Opsiddere samt de indstævnte og nogle frivillige Vidner har befaret 

Aastedet, hvorda Sagfører Riis paaviste den ovenfor af ham beskrevne Linie, medens 

Kaldems Opsiddere, der ikke har klaget over den i 1884 fastsatte Linie, da paa Aastedet 

paaviste en Linie efter hvilken de vil føre Vidner om at de har brugt Fjeldet og som gaar 

fra Kvannenuten til Store-Vianuten, derfra ned i Ausmannbrækken, derfra over Dalføret 

til nederste Fagerlidnuten og derfra i lige Linie til Stiftsgrændsen. 

Riis protesterede mod, at der gaves Kaldems Opsiddere, der ikke har klaget over den i 

1884 fastsatte Grændse Adgang og Ret til at etablere nogen nye Grændselinie samt til at 

fore Vidner og Berettigelsen af en saadan Linie, idet Comparenten paastod, at skulde der 



tilstedes Kaldems Opsiddere Adgang til Vidneførsel, maatte denne begrændses saaledes, 

at den kun gik ud paa at godtgjøre Urigtigheden af Præstegaardens Paastand. Retten 

bemærkede, at Kaldems Opsiddere ikke kan tilkjendes en større Del af Fjeldet end der i 

1884 var dem tilkjendt, da de ikke ha klaget, men fandt den at dette ikke er til Hinder for 

at de ved Vidner oplyse, at de ha brugt Fjeldet, hvori intet Gjærde findes, ogsaa i videre 

Udstrækning end ved Linien i 1884 fastsat, saameget mere som denne Linie den gang 

blev fastsat saavel udenom Præstegaardens som Kaldems Paastande, det vil sige, et Sted 

imellem disse tvende Paastande, og eragtede: Vidneforselen vil blive at udstrække 

overensstemmende med Kaldems Opsidderes Paastand.  

Efter Forberedelse til Edsaflæggelen fremstod som  

1 Vidne Ole Helgenæs Næs indre af Skonevig, 70 Aar gammel, Farbror til Osmund 

Gotskalksen Kaldems Kone, forøvrigt med Parterne udforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet er opfostret paa Kaldem, hvor han boede til sit 33 Aar. Han hørte 

den Tid af sine Forældre og andre nu afdøde Folk paa Kaldem, at Grændsen skulde gaa 

fra Ausmannabrækken til nederste Fagerlidnut, og saa Vidnet at Kaldems Kreaturer den 

Tid gik saa langt mod syd og saa han videre, at Kaldems Opsiddere sloge saa langt syd 

som til lille eller nederste Fagerlidnuten, altsaa forbi den af Kommissionen i 1884 satte 

Linie. Vidnet saa paa den anden Side ogsaa, at Præstegaardens Kreature den Tid gik 

længere nord forbi den af Kommissionen i 1884 satte Linie. Vidnet har hørt Benævnelsen 

Præstestølen paa det af Sagfører Riis paa Aastedet paaviste Sted et Stykke sydost for den 

store Skred. Vidnet tillægger, at han ogsaa saa Kaldems Opsiddere slaa paa østre Side af 

Dalforet forbi den i 1884 fastsatte Skiftelinie og saa langt syd som henimod Pigsteinen, et 

godt Stykke søndenfor den omprovede Præstestøl. Opl. og vedt. Edfæstet.  

2 Vidne Hans Abrahamsen Hustvedt af Fjælberg, 58 Aar gammel, med Parterne 

ubeslægtet og i Sagen uinteresseret, var Opsidder paa Kaldeim i 20 Aar indtil for 9 Aar 

siden forklarede at han hørte Grændsen skulde gaa fra Ausmannabrækken til lille 

Fagerlidnuten, og slog Vidnet flere Aar Hø upaatalt saalangt syd som til Pigsteinen og 

ogsaa søndefor denne og havde han Høstakker ved Pigsteinen, paa vestre Side af Dalføret 

slog han saa langt syd som til henimod lille Fagernuten. Kaldeims Kreaturer gik saavel 

søndenfor den i 1884 satte Linie som Præstegaardens Kreature gik nordenfor denne. 

Kreaturerne gik med andre Ord paa denne Strækning om hinanden. Vidnet hørte 



Benævnelsen Præstestølen paa det af Riis paaviste Sted, men saa aldrig Ruiner til noget 

Hus eller lignende der. Opl. og vedt. Edfæstet.  

3 Vidne Torkel Bjørnsen Roalkvam af Vikedal, 61 Aar gammel, med Parterne 

uforbunden og i Sagen uinteresseret. Vidnet saa engang Ommund Kaldeim høie og bære 

paa Hø i Nærheden af Ausmannabrække i nogle Toer eller Skaarer i Nærheden af denne. 

Vidnet har troet, at Kaldeim stødte til Roalkvam ved Stiftsgrændsen, dette har han troet 

fordi han har hørt, at Kaldeim har slaaet der – ved lille Flaatevandet. Opl. og vedt. 

Edfæstet.  

4 Vidne Ole Larsen Gundegjerde, 82 Aar gammel, med Parterne ubeslægtet og i Sagen 

uinteresseret. Vidnets Fader leiede Stølsbeitet Liasætstøl af Kaldeim og var Vidnet fra sit 

10 til 30 Aar med denne i Fjældet. Han hørte den Tid, at Kaldeim skulde eie til 

Austmannabrækket og Lille Fagerlidnuten og i Overensstemmelse hermed brugte de 

Beitet, men saa han ogsaa Præstegaardens Kreaturer indenfor denne Linie, idet 

Kreaturerne gik om hinanden. Vidnet hørte Benævnelsen Præstestølen paa det af Riis 

paapegede Sted, han saa imidlertid ingen Ruiner efter Hus paa den Tid. Vidnet ved 

derimod, at der var Huse paa Liasætstølen før Vidnets Fader og Vidnet som omforklaret 

kom dit. Opl. og vedt. Edfæstet.  

5 Vidne Johannes Gundersen Silden, 85 Aar gammel, med Parterne uforbunden og uden 

interesse i Sagen. Vidnet har hørt saavel i sine unge Dage som i sine senere Aar, at Linien 

mellem Præstegaarden og Kaldeim skulde gaa fra gamle Præstestølen til Knutvasosen 

(det er det samme som Knutsvashougen) og derfra videre i sydvest til et Sted, hvis Navn 

han ikke mindes. Vidnet blev engang i sine unge Dage paavist gamle Præstestøl paa det 

Sted, som Riis idag paaviste, men nogen Ruiner og Huse der saa han ikke, derimod saa 

han ogsaa dengang i sin Ungdom Huse paa Liasætstølen. Vidnet har hørt, at 

Præstegaardens Kreaturer i tidligere Dage laa paa gamle Præstestøl. Opl. og vedt. 

Edfæstet.  

6 Vidne Askild Olsen Kaldeim, 44 Aar gammel, med Parterne uforbunden og uden 

Interesse i Sagen. Vidnet har hørt, at Grændsen skulde gaa fra Austmannabrækket til Lille 

Fagerlidnuten og har Vidnet været med for Kaldeim flere Gange at slaa Hø og samle Hø 

saalangt syd som til Pigsteinen og op i Heldningerne i Lille-Fagerlidnuten, ligesaa ved 

Lille-Flaatevandet ved Stiftsgrændsen. 



Beitningen har foregaaet paa begge Gaarde forbi den i 1884 satte Linie, han har hørt 

Benævnelsen Præstestøl paa det af Riis betegnede Sted. Opl. og vedt. Edfæstet.  

Da det nu var sent paa Aftenen, blev Forretningen udsat til imorgen. –  

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Næste Dag blev atter Ret sat af Kommissionen paa samme Sted. 

     Hvorda: 

foretoges den samme Sag. 

Sagfører Ries mødte for Etne Præstegaard, for Kaldeim mødte Osmund Gotskalksen og 

Peder Andersen.  

Fremstod da som 7 Vidne: Amund Bjørnsen Enge, 55 Aar gammel, med Parterne 

ubeslægtet og uden Interesse i Sagen anderledes end Husmand under Præstegaarden. 

Vidnet har hørt af gamle Folk, at Linien skulde gaa saaledes som af Riis igaar paavist. 

Han har oftere seet, at Kaldeims Opsiddere har slaaet Hø længere syd og gaae forbi den af 

Kommissionen i 1884 fastsatte Linie og saa langt som til Pigsteinen paa østre og til 

Heldningerne ved nederste Fagerlidnuten paa vestre Side. Vidnet tillægger, at der ofte har 

været Tale om mellem Præstegaardens Husmænd og Præsten at man burde standse 

Kaldeim i denne Udøvelse af Staat, men saa er det ikke blevet noget af dette «fordi 

Præstegaarden har været uden Forsvar». Vidnet har hørt Benævnelsen «Præstestølen» og 

«gamle Præstestølen» om det af Riis igaar paapegede Sted sydost for Skredet; han har 

ogsaa hørt af gamle Folk, at der skulde have været Stølshus, men har selv aldrig seet 

Ruiner efter disse. Beitningen har paa det omtvistede Sted foregaaet om hinanden af 

begge Gaardes Kreaturer, idet de har gaaet Haadn om Haadn. Opl. og vedt. 

Kaldeims Opsiddere bemærkede nu, at saavel det ene afhørte Vidne som flere af de 

Vidner, Præstegaarden agter at føre som Husmand er partiske Vidner, idet disse Vidner 

giør fuldt Brug af Fjeldet saavelsom Kaldeims Opsiddere; De tager saaledes ind 

fremmede Kreaturer i Beite og har ogsaa Ret ialfald forsaavidt som de bo paa uryddede 

Pladse at lade sine Børn faa Pladset efter sig. De paastaa af denne Grund, at saavel det nu 

afhørte Vidne som de fremtidige der intage samme Stilling som ham, ikke maa blive at 

føre og ikke edfæstede.  



7 Vidne i anledning Kaldeims Opsidderes Tilførsel oplyste at han efter sin Bygselcontract 

har Ret til Beite for de Kreaturer, han føder og overalt i Præstegaardens mark, idet ikke 

noget bestemt Sted er enten udhævet eller undtaget. Han oplyste videre, at hans 

Bygselcontract ikke strækker sig udover hans og Hustrus Levetid.  

Riis ianledning Kaldeims Opsidderes Paastand om Nægtelse af Vidneførselen forsaavidt 

Præstegaardens Husmænd angaar, bemærkede, at disse Personer ikke kan siges at have 

saadan Interesse i Sagen, at denne skulde berøve eller svække deres Vidnehabilitet. Thi 

Husmændene ere kun at betragte som Brugere og vil vel ingen benægte en Brugers 

Vidnehabilitet i en Tvist mellem Eieren og Nabo angaaende Eiendomsrettens 

Udstrækning; Comparenten maatte derfor henvisende til 7 Vidnes Forklaring ianledning 

Kaldeims Protest paastaa, idet han benægtede Rigtigheden af at Husmændenes Ret gaar 

over paa deres Børn samt at de have Ret til at indtage fremmede Kreaturer i Beite, at den 

intenderede Vidneførsel gives Fremme.  

Eragtet: Vidnet bliver at edfæste og bliver ogsaa de øvrige Vidner at føre forsaavidt deres 

Forhold til Præstegaarden ikke er anderledes end 7de Vidnes.  

7de Vidne blev derpaa edfæstet. 

8 Vidne Johne Johnsen Enge, 65 Aar gammel Husmand under Præstegaarden og er hans 

Forhold efter Bygselcontracten fuldstændig ligt 7 Vidnes. Vidnet har hørt, at Grændsen 

skulde gaa saaledes som af 7 Vidne forklaret og af Riis paa Aastedet paavist. Dette har 

han hørt af sine Forældre og andre gamle Folk paa Præstegaarden, han har samtidig hørt 

det ogsaa udtalt paa den Maade at Linien skulde gaa efter Vandskillet. Vidnet har ogsaa 

seet Kaldeims Opsiddere slaa saa langt syd som af 7 Vidne forklaret og har ogsaa han 

hørt, at Folk paa Præstegaarden sig imellem har anket over, at dette var for langt syd Om 

Beitningen paa det omtvistede Sted forklarer han, at Kreaturene har gaaet om hinanden. 

Om Stølen har han hørt, at den har været kaldt «gamle Præstestølen» samt ligeledes af 

gamle Folk, at der i gamle Tider skulde have lagt Folk der fra Præstegaarden, saaledes en 

Mari Tollefsdatter. Opl. og vedt. Edfæstet. 

9 Vidne Elling Johnsen Bjørndalen, 60 Aar gammel, Husmand under Præstegaarden, idet 

han har Husmandscontract paa Bjøndalen for sin og Kones Livstid, men har han særskildt 

Beite i Fjeldet for Kreaturer som han tager ind i Beite, nemlig Bjøndalsnuten, der ligger 

langt fra det omtvistede Sted; for de Kreaturer han selv føder, har han derimod Beite i 



Fjeldet sammen med Præstegaardens Kreaturer. Vidnet har hørt af gamle Mads 

Tharaldsen Ørnæs, der nu er død og som var Vidnets Formand som Husmand i 

Bjøndalen, for 4 a 5 Aar siden, forklare Vidnet, at Grændsen skulde gaa som af Riis igaar 

paa Astedet paavist. Denne Mads’ Forklaring fremkom paa Grund af at Mads havde faaet 

Brev fra Præsten i Etne, dengang Provst Hansen, om hvordan Grændsen i Fjeldet var. 

Nævnte Mads var født og baaren i Bjøndalen, hvor han var; Vidnet antager, henimod sit 

50de Aar. Vidnet kom til Bjøndalen for 36 Aar siden, men var der en imellem ham og 

Mads, nemlig gamle Tollef, Vidnets Svigerfader, der ogsaa har forklaret for Vidnet den 

samme Grændsen. Vidnet har seet, at Kaldeims Opsiddere har slaaet længre syd og lige til 

Ausmannsbrækket, navnlig husker han at have seet nu afdøde Anders Roalsen at have 

været der og slaa Han har ogsaa seet Johannes Tesdal, som har bestyret Beitet for 

Præsten, at slaa i «mitre Jotaa», der ligger lidt søndenfor den af Kommissionen i 1884 

satte Linie. Han saa ogsaa denne slaa paa vestre Side af Dalføret omtrent midt for dette 

Sted. Om Beitningen forklarer Vidnet, at saavel Kaldeims som Præstegaardens 

Husmænds Kreaturer have gaaet Haadn om Haadn og Klau om Klau. Han har hørt 

Benævnelsen «gamle Præstestøl» om det af Riis igaar paaviste Sted, lige fra sine 

Guttedage Opl. og vedt. Edfæstet.  

10 Vidne Ole Bjørnsen Enge, 58 Aar, Husmand under Præstegaarden og skal han efter sin 

Husmandscontract beite sine Kreaturer i yttre «Præstbotten», hvoraf det omtvistede er en 

Del. Han hørte som Gut, at Grændsen skulde gaa som af Riis igaar paapeget. Han har seet 

Folk slaa søndenfor den af Kommissionen i 1884 satte Linie, og har troet, at dette var 

Kaldeims Folk, engang saa han specielt Ommund Kaldeim slaa der henimod 

Ausmannabrækket eller paa de Kanter. Da Vidnet var Smaagut ved han, at disse 2 Garde 

beitede om hinanden paa det omtvistede Sted, som voxen har han mindre været paa de 

Steder. Han har hørt Benævnelsen «Præstestølen» paa det af Riis paaviste Sted. Paa 

Liasæt har der været Stølshuse og har man fra Kaldeim lagt med Kreaturer saa langt 

tilbage, som Vidnet erindrer. Opl. og vedt. Edfæstet.  

11 Vidne Nils Bjørnsen Enge, 58 Aar. Husmand under Præstegaarden og er hans Forhold 

som Husmand det samme som 7 Vidnes – forøvrigt ere dette Vidne samme som de idag 

tidligere afhørte Vidner, med Parterne uforbunden. Han forklarer, at han har hørt som 

Snak efter gamle Mads Tharaldsen Ørnæs fortælle, at Linjen skulde gaa som af Riis igaar 

paavist. Vidnet har ogsaa paa den anden Side hørt, at Kaldem ikke respekterede denne 

Grændse men havde en Grændselinje længere mod syd. Beitningen har foregaaet fra 



begge Gaarde om hinanden Hodn om Hodn. Han har hørt Benævnelsen gamle 

Præstestølen om det af Riis paaviste Sted. Han ved, at Liasætstølen har været benyttet 

som Støl ogsaa før Vidnets Tid, ialfald har han hørt dette. Opl. vedt. og Edfæstet  

12 Vidne Thor Tollefsen Enge, 61 Aar, Husmand under Præstegaarden, og skal han efter 

Husmandscontracten have sine Kreaturer i «yttre Præstebotten», forøvrigt Parterne 

uforbunden og i Sagen uinteresseret. Vidnet har hørt af sine Forældre og Bedsteforældre, 

at Linien skulde gaa som af Riis igaar paavist, ogsaa disse vare Husmænd under 

Præstegaarden som Vidnet. Han har paa den anden Side hørt, at det fra Kaldem gjordes 

Paastand om, at de eiede længere syd. Beitningen har foregaaet om hinanden paa begge 

Gaarde. Benævnelsen «gamle Præstestøl» har han hørt al sin Tid for det af Riis paaviste 

Sted, Liasætstølen har været bebygget og benyttet af Kaldem saalænge han mindes, og 

har han ogsaa hørt af sine Forældre og sin gamle Bedstefader, at Liasætstølen var 

bebygget og benyttet af Kaldem i disses Tid. Opl. og vedt. Edfæstet.  

13 Vidne Amund Halvorsen Fjøsne, 70 Aar, ubeslægtet med Parterne og i Sagen 

uinteressert. Vidnet forklarede, at afdøde gamle Mads Tharaldsen Ørnæs mellem Aarene 

1850 og 1860 forklarede Vidnet, at Grændselinien mellem Kaldeim og Præstegaarden 

skulde gaa saaledes som af Riis igaar paavist. Opl. og vedt. Edfæstet. 

14 Vidne Ole Olsen Fitje, 60 Aar gl, med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret, 

anderledes end at han i 1884 mødte for Præstegaarden som Præstens Befuldmægtigede. 

Vidnet nu erklærede, at han helst ønskede sig fritagen for at afgive Forklaring, hvorpaa 

Riis frafaldt hans Afhørelse.  

15 Vidne Sjur Alvaldsen Stødle, 65 Aar gl, afgav samme Tilførsel som 14de Vidne, 

hvorpaa Afhørelsen frafaldtes. 

16 Vidne Johannes Danielsen Kambo, 60 Aar gl, med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret Vidnet forklarede, at han ofte har seet Folk fra Kaldem slaa Hø saalangt syd 

som henimod Austmannabrækket, Vidnet, der syv Aar, nu for 27 Aar siden, laa i nordre 

Bjøndalen for Præsten i Etne var ogsaa i den Tid med Anders Roalsen Kaldeim at slaa og 

bjerge Hø her og hørte ikke nogen Indsigelse fra Præsten i Etne derom, men ved dog ikke, 

om denne vidste om det eller ikke. Vidnet har ofte seet Kaldeims Kreaturer gaa søndenfor 

den af Kommissionen satte Linie, men kan ikke erindre at have seet Kreaturer fra 

Præstegaarden gaa nordenfor denne. Opl. og vedt. Edfæstet.  



17 Vidne Ommund Omundsen Kaldeim, 58 Aar gammel, en Broder af Opsidder paa 

Kaldeim Lars Ommundsen, forøvrigt ubeslægtet og i Sagen uinteresseret. Vidnet havde 

intet imod at afgive Forklaring. 

Riis protesterede mod Vidnets Afhørelse paa Grund af hans nære Slægtskap til en af 

Sagens Parter, specielt maatte han nedlægge Protest mod Vidnets Edfæstelse.  

Kaldeims Opsiddere paastod Vidnet Afhørt. 

Eragtet: Vidnet bliver at føre og at edfæste. 

Vidnet derefter forklarede, at han har været Opsidder paa Kaldeim til for indtil 8 Aar 

siden og har hørt i sine yngre Dage, at Kaldeim skulde eie saalangt syd som til 

Austmannabrækken og lille-Fagerlidsnuten. Vidnet forklarede videre at i hans Ungdom 

blev Slaattene i Fjældet inddelt mellem Kaldeims Opsiddere og gik man ogsaa dengang 

ud fra en saadan Grændselinie, idet en Del af Opsidderne fik sine Slaatte henimod 

Austmannabrækken og lille Fagerlidnuten, og var der en Husmand, som aarlig slog 

Slaattene strax søndenfor den Linie, som var sat i 1884 henimod Austmannabrækken, kort 

nordenfor Pigsteinen. I senere Aar har derimod Vidnet hørt, at Præstegaarden paastod, at 

Linien skulde gaa fra store Fagerlinuten til gamle Præstestølen, Linien videre har han ikke 

hørt. Vidnet har ogsaa selv som Opsidder paa Kaldeim slaaet ved Pigsteinen uden Paatale. 

Opl. og vedt. Edfæstet. 

Af de indstævnte Vidner mødte ikke Nils Andersen Enge, der opgaves død, Svein Eriksen 

Fitje, der opgaves syg og sengeliggende, og Lars Kristiansen Kambo paa Grund af 

Alderdomssvaghed.  

Retten tilførte, at den igaar paa Aastedet foretog Maalning, hvorved det viste sig, at nede i 

Dalføret ligger den af Kommissionen i 1884 satte Linie circa 230 Meter nord for den 

Linien som Kaldeims Opsiddere paa Aastedet paaviste at de havde slaaet og beitet til, 

nemlig en Linie fra Austmannabrækken over Dalen til lille Fagerlidnuten, - og circa 300 

Meter søndenfor den af Riis igaar paaviste Linie. Den tilførte videre, at Afstanden fra det 

søndre Hus paa Liasetstølen og til den af Riis paastaaede Linje er ca 155 Meter og fra 

samme Linie til gamle Præstastøl (der hvor samme blev paavist af Riis) omkring 190 

Meter.  

Begge Parter erklærede, at de ikke havde flere Bevisligheder at tilveiebringe.  



Riis derefter bemærkede i Anledning den reiste Tvist: Da det omtvistede Forhold har sit 

Ophav langt tilbage i Tiden, vil det selvfølgelig være yderst vanskeligt at fremskaffe et 

fuldt afvundet Bevis for Rigtigheden af, at Grændsen mellem Kaldeim og Præstegaarden 

gaar saaledes som igaar af Comp. paavist (for Lettheds Skyld vilde Comp. betegne den af 

ham paapegede Linje med: «den paaviste Linje» og den af Kommissionen i 1884 

opgaaede Linje med: «den fastsatte Linje»). Der maatte derfor være forskjellige 

Omstændigheder, som maatte tages i Betragtning til Besvarelse af Spørgsmaalet, … den 

paaviste Linje er Grændselinjen mellem Kaldem og Præstegaarden. Førend Comp. 

nærmere udviklede disse Omstændigheder skulde han som Supplement hertil oplyse, at 

Forholdet paa Fjeldet i gamle Tider var saadant at Prestegaarden stølede paa gamle 

Prestestølen, cf. 7 og 8 Vidne, der har hørt, at der var Hus og Folk paa denne Støl, men 

grundet paa, at dersom der foruroligedes af vilde Dyr, Bjørn og Ulv, flyttede 

Præstegaarden ned til Prestebotn, hvor den stølede lige til for ca 46 Aar siden, da Presten 

flyttede til nordre Bjørndalen, medens Prestens Husmænd forblev i Prestebotn. Den 

nuværende Sogneprest har derfor liden personlig Interesse i Sagen, men er det meget 

rimeligt, at senere Prester kan lægge sin Sæter tilbage til Prestebotn, hvorfor enhver 

Indskrænkning i Prestegaardens Beite vil blive til ikke liden Skade for den. Det 

omtvistede Stykke udgjør jo netop ikke nogen stor Del af Fjeldbeitet, men antages dog at 

være et godt Beite og antages at afgive Næring for 7 a 9 Kreature om Aaret. Blandt de 

Omstændigheder, der godtgjør Rigtigheden af Comps Paastand om den paaviste 

Skiftelinje skulde først fremhæves 5, 7 til og med 13 Vidners Prov, af hvilke Vidner flere 

ere meget gamle Folk, Prov, der eenstemmig gaa ud paa, at den paaviste Linje er den 

rette. Endvidere maa mærkes som Rimelighed, at ifølge de nævnte Vidners Forklaring, ja 

ifølge samtlige Vidners paa faa Undtagelser nær afgivne Prov findes der indenfor det 

paaviste Stykke, nemlig ifølge Kommissionens Udmaaling ca 155 Meter søndenfor den 

paaviste Linje et Sted, der kaldes den gamle Prestestøl, eller Prestestølen, hvilket Sted 

Comp. igaar paaviste. Dette Navn formente Comp. fyldigen at godtgjøre Sandheden af 

hvad før tidligere er antydet, at Prestegaarden har stølet i det omtvistede Stykke. Naar 

Kaldem har søgt at godtgjøre, at der fra deres Gaarde har været beitet og slaat i det 

omtvistede Stykke, formente Comp., at den Omstændighed intet Bevis dannede mod 

Prestagaardens Paastand, thi hvad Beitningen angaar, saa har jo ogsaa Prestegaardens 

Kjør beitet nordenfor den paaviste Linje, altsaa paa Kaldems Enemærker, og desuden har 

der i Fjeldet ikke været noget Gjerde og ikke fundet nogen Gjætning Sted, hvorfor det 

sande Forhold har været som af Vidneprovene fremgaar, at begge Gaardes Kreature har 



gaaet om hinanden Hodn om Hodn og Klau om Klau, det vil sige uden Hinder af Gjærde 

og ubenægtede. At Kaldem har slaaet Græs søndenfor denne paaviste Linje, danner heller 

intet Bevis mod Prestegaarden, da denne Slaat ikke er skeet ifølge Eiendomsret men paa 

Grund af en slappet Oppfatning af Eiendomsret i Fjeldet og paa Gr. af mangelfuld 

Kontrol fra Præstegaardens Side. I det Comp. henviste til de afgivne Vidneperov, sin 

ovenfor givne Fremstilling og benægtede Modpartens Anbragte forsaavidt stridende mod 

Prestegaardens Interesse nedlagde han saadan Paastand: at Skiftelinjen mellem Gaardene 

Kaldem og Prestegaarden fastsættes til den af ham paa Prestegaardens Vegne paaviste 

Linje.  

Kaldems Opsiddere ogsaa under Henvisning til Vidneforklaringen og det om Aastedet 

oplyste indlode under Benægtelse af det af Riis tilførte, forsaavidt denne deri søge at 

udlede en for Præstegaarden større Ret end den af Kommissionen i 1884 fastsatte, og med 

Bemærkning, at om Grændselinien skulde gaa længre nord, de da ingen Rekstervei vilde 

faa for sine Kreature op paa den Del af deres Fjæld, der kaldes Vien, gaar Sagen til 

Paakjendelse med  

Paastand: at den af Kommissionen i 1884 fastsatte Skiftelinie kjendes staaende ved Magt.  

Riis hertil bemærkede, at det er urigtig, hvad Kaldem har tilført om at vilde blive 

afskaaret Rekstervei til Vien, da de har saadan Vei andetsteds op til Vien. Forøvrigt 

vedblev Comparenten sit.  

Kaldems Opsiddere benægtede Riis sidste Tilførsel.  

Eragtet: Sagen optages til Paakjendelse. 

Nils Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Næste Dag den 20de August blev Ret sat af Kommissionen paa samme Sted til Afsigelse 

af Kjendelse i 

Sag mellem Etne Prestegaard Matr. No 11 og Kaldem Matr. No 58 

Formanden afgav saadant  

     Votum: 



Ved Skrivelse af 20de Juni 1885 har Sagfører Riis paa Etne Præstegaards Vegne klaget 

over den i Sommeren 1884 af Commissionen satte Grændselinie i Fjeldet mellem Etne 

Præstegaard og Kaldem i Etne, hvilken Linie i lovbefalet Tid har været udlagt hos 

Lensmanden i Etne i Henhold til Udskiftningslovens § 111 uden at Klage er indkommet 

fra Gaarden Kaldem, der saaledes ikke kan tildeles større Strækning i Fjeldet end ved 

Linien af 1884 den tillagt. Spørgsmaalet bliver saaledes blot, om Etne Præstegaard kan 

tilkjendes en større Strækning imod Kaldem end ved Linien af 1884 bestemt, og har 

Præstegaarden Fuldmægtig paa Aastedet paastaaet, at Grændselinien mellem disse 

Gaarde skulde gaa efter en der paavist Linie, der tager sin Begyndelse i Flaatevandes 

Udfaldsos i Stiftsgrændsen, derfra tvertover store Fagerlinuten, derfra til Knudsvashaugen 

og derfra til Naaven eller Naasen (lidt nordenfor et stort Skred), derfra opover til Viaa 

oppe paa Vianuten og derfra i lige Linie til Korset i Sognegrændsen i Kvannenuten. 

Kaldems Opsiddere har paastaaet den af Commissionen i 1884 satte Grændselinie kjendt 

staaende ved Magt. 

Præstegaardens Fuldmægtig paaviste et Sted, søndenfor den af ham paaviste Linie, som 

han sagde kaldtes «gamle Præstestølen». Dette Sted ligger sydost for den store Skred og 

efter en af Commissionen foretagen Maaling ca. 190 Meter fra den af Præstegaardens 

Fuldmægtig paaviste og paastaaede Linie.  

  Af Vidneforklaringerne hidsættes:  

1ste Vidne, der er 70 Aar gammel og en Farbroder af den ene af Kaldems Opsidderes 

Hustru, forklarer at han har hørt, at Skiftelinien skulde gaa fra Austmannabrækko til 

nederste Fagerlinut. Denne Linie, der ligger betydelig søndenfor den af Commissionen i 

1884 fastsatte Linie, og efter Commissionens Maaling paa Aastedet ca. 230 Meter Syd for 

denne og saaledes ind paa den Etne Præstegaard tilkjendte Strækning, paaviste ogsaa 

Kaldems Opsiddere paa Aastedet.  

Vidnet forklarer videre, at han i sin Ungdom saae Kaldems Kreature gaa saalangt Syd 

som til denne Linie og saa han ligeledes, at Kaldems Opsiddere sloge Hø saalangt Syd 

som til lille eller nederste Fagerlinuten paa vestre Side af Dalføret og paa østre Side af 

dette ogsaa søndenfor den i 1884 satte Linie og saalangt som til Piksteinen.  

2det Vidne, 58 Aar gammel, var Opsidder paa Kaldem i 20 Aar indtil for 9 Aar siden, har 

forklaret sig overensstemmende med 1ste Vidne om hvor han har hørt, at Grændsen skulde 



gaa og om Slaaten og Beitningen, idet saavel 1ste som 2det Vidne har forklaret, at de paa 

den anden Side har seet Præstegaardens Kjør gaa længere mod Nord end til Linien, fastsat 

1884. 2det Vidne har videre forklaret, at han selv flere Aar upaatalt slog Hø saalangt Syd 

som til Piksteinen og lille Fagerlinuten. 

3die Vidne har forklaret, at han een Gang saae Ommund Kaldem slaa og bære frem Hø i 

Nærheden af Austmannabrækkaa. 

4de Vidne, 82 Aar gammel, at han fra sit 10de til sit 30te Aar laa paa Liasætstølen, Kaldems 

Stølen, som var leiet af Kaldem, og hørte da, at Kaldem skulde eie saalangt som af denne 

Gaard paa Aastedet paavist og i Overensstemmelse derom, siger han, brugte de Beitet. 

6te Vidne, 44 Aar gammel, har i det Væsentlige forklaret det samme som 1ste Vidne. 

7de Vidne, Husmand under Præstegaarden, har forklaret at han oftere har seet Kaldems 

Opsiddere slaa Hø forbi den i 1884 fastsatte Linie og saalangt Syd som til Piksteinen og 

Heldningerne ved nederste (lille) Fagerlinuten, men tillægger, at der paa Præstegaarden 

var Tale om at standse Kaldem i denne Udøvelse af Slaat.  

8de Vidne har forklaret det samme som 7de Vidne.  

9de Vidne at han har seet Kaldems Opsiddere slaa til Austmannabrækkaa og  

10de Vidne at han har seet Ommund Kaldem slaa til henimod Ausmannabrækkaa 

16de Vidne, 60 Aar gammel, har forklaret, at han for 27 Aar siden i 7 Aar laa i Bjørndalen 

og var den Tid med en Opsidder paa Kaldem at slaa og bjerge Hø saalangt Syd som 

henimod Austmannabrækkaa lisom han ofte saa Kaldems Folk slaa saalangt Syd.  

17de Vidne, 56 Aar gammel, en Broder af en Opsidder paa Kaldem, har selv været 

Opsidder paa Kaldem til for 8 Aar siden. Han har forklaret, at han i sin Ungdom hørte, at 

Grændsen skulde gaa saalangt Syd som fra Kaldem paa Aastedet paavist. Han har videre 

forklaret, at i hans Ungdom blev Fjeldet (forsaavidt Slaat) delt mellem Kaldems 

Opsiddere indbyrdes, og blev da tagen for Ydergrændse den Linie, som Kaldems 

Opsiddere paaviste paa Aastedet, idet en Del Opsiddere fik sine Slaatter henimod denne 

Linie, Austmannabrækko og lille Fagerlinuten, og var der en Husmand, der aarlig slog 

Slaatterne strax søndenfor den i 1884 satte Linie, kort nordenfor Piksteinen og har Vidnet 

ogsaa selv som Opsidder paa Kaldem uden Paatale slaaet Hø ved Piksteinen.  



Det maa ved disse Vidneprov ansees tilfulde godtgjort, at Gaarden Kaldems Opsiddere 

meget længe, omkring et Par Menneskealdre, har udøvet Brug og Benyttelse af den 

omtvistede Strækning og det paa en Maade som om den var deres fulde Eiendom. De sees 

saaledes stadig at have udøvet Slaat paa denne Strækning og ogsaa langt forbi den 

Grændse, Commissionen satte i 1884. At de imidlertid ikke kan tillægges en større Del af 

Fjeldet end ved Linien af 1884 bestemt, er, som ogsaa oven antydet, en Selvfølge, da de 

ikke have klaget over denne. De ere hellerikke fremkomne med en saadan Paastand.  

Kaldems Støl, Liasætstølen, sees at ligge meget nær ind paa den Linie, Præstegaarden har 

paastaaet, idet der fra denne Støls sydligste Hus til denne Linie blot er ca. 155 Meter. Den 

fra Kaldems Opsiddere i et Par Menneskealdre udøvede omprovede Slaat maa antages at 

være foregaaet ikke useet og ubekjendt for Præstegaardens Brugere, som ikke vides 

nogensinde at have optraadt med Indsigelse mod denne. Den er nemlig foregaaet paa 

Steder, hvor den har været meget iøinefaldende, ikke langt fra og vel synbar fra den Vei, 

Præstegaardens Folk passerer frem og tilbage til og fra sit Beite Bjørndalen. 7de og 8de 

Vidne udtaler derhos ligetil, at det har været bekjendt for Præstegaardens Folk og Bruger. 

Denne Benyettelse af Fjeldet saaledes som den bevist er foregaaet fra Kaldems Side, 

tyder ogsaa paa god Tro og at mærke i den Anledning er specielt 17de Vidnes Forklaring, 

som imidlertid paa Grund af Vidnets Slægtskabsforhold ikke kan tillægges fuld 

Gyldighed, om at Kaldems Opsiddere i hans Ungdom udskiftede Fjeldet med en 

Ydergrændse for Øie, svarende til den af dem paa Aastedet paaviste. Denne Brug og 

Benyttelse af Fjeldet, som Kaldems Opsiddere bevist upaatalt har udøvet saalænge Folk 

kan mindes, har derfor antaget en saadan Fasthed, at jeg finder, at den ogsaa maa have 

Formodningen for sig for, at den rettelig er opstaaet, og finder jeg derfor, at Modparten 

har den fulde Bevisbyrde for det Modsatte. Det næste bliver derfor at undersøge, om et 

saadant Bevis er ført.  

Vidnernes Forklaring i saa Henseende indeholder i det Væsentlige: 

1ste, 2det, 4de, 5te, 6te, 7de, 8de, 9de, 10de, 11te og 12te Vidne forklare Alle, at de har hørt 

Benævnelsen Præstestølen, enkelte af dem ogsaa Benævnelsen gamle Præstestølen om det 

af Præstegaardens Fuldmægtig paaviste Sted, som han gav dette Navn; men Ingen af disse 

Vidner har kunet forklare at de der nogensinde have seet Ruiner af Huse eller Lignende. 

7de Vidne siger dog, at han har hørt af gamle Folk, at der skulde have været Stølshus og 

8de Vidne siger, at han har hørt af gamle Folk, at der i gamle Tider skulde have ligget Folk 



der fra Præstegaarden. Videre har 5te Vidne, der 85 Aar gammel, forklaret, at han har hørt, 

at Grændselinien skulde gaa fra gamle Præstestølen til Knutsvasosen (det er det samme 

som Knutsvashaugen) – en Linie, noget, men ikke meget forskjellig fra den af 

Præstegaarden paastaaede Linie. 7de Vidne har forklaret, at han har hørt af gamle Folk, at 

Linien skulde gaa som af Præstegaarden paavist og paastaaet. Det Samme har 8de, 9de, 

10de, 11te, 12te og 13de Vidne forklaret, idet Enkelte af disse Vidner have forklaret sig 

mere bestemt, Andre mere ubestemt om af hvem de have hørt dette. Det kan ikke nægtes, 

at Betegnelsen «Præstestølen» og «gamle Præstestølen», der sees at have holdt sig ligetil 

Nutiden, idet Benævnelsen endnu benyttes i høi Grad tyder paa, at dette Sted har været 

benyttet som Støl for Præstegaarden, ligesom den af Præstegaardens Fuldmægtig givne 

Fremstilling om, hvorledes Forholdet har forandret sig, ikke har liden Grad af 

Sandsynlighed for sig. Jeg tør dog ikke anse dette som fuldt Bevis for Præstegaardens 

Eiendomsret til den omtvistede Strækning. Besynderligt forekommer det mig saalades at 

være, at der ikke paa Stedet skulde findes eller hellerikke tidligere været seet Ruiner efter 

Stølshuse eller Lignende. Betegnelsen «Præstestølen» eller «gamle Præstestølen» kan 

ogsaa tænkes opstaaet udenat dette Sted har været benyttet af Præstegaarden som Støl. 

Hellerikke Vidneforklaringerne om, at de have hørt, at Grændsen skulde gaa som af 

Præstegaarden paastaaet, finder jeg at kunne supplere dette Bevis imod Kaldems modsatte 

Brug og Benyttelse saameget mere som Vidneforklaringerne i det Væsentlige gaar ud paa, 

at de have hørt denne Grændse opgiven af Folk fra Præstegaarden, hvorved det mere 

bliver en Forklaring om en blot og bar Paastand fra gammel Tid om en da respekteret 

Linie. 

Jeg finder saaledes ikke, at der fra Præstegaardens Side er ført et saadant Bevis, at dette 

kan rokke det ved lang og uimodsagt Brug og Benyttelse etablerede Forhold, det jeg som 

nævnt finder ved sin egen Beskaffenhed at denne Bevis for Eiendom, indtil det Modsatte 

bevises. At mærke er ogsaa den Omstændighed, at Kaldemsstølen Liaset, der blot ligger 

ca. 155 Meter fra den paastaaede Linie, altsaa nær ind paa denne, synes at have været Støl 

for meget langt tilbage, se herom 10de,11te og 12te Vidnes Prov. Som en væsentlig Factor 

ved Bedømmelsen finder jeg ogsaa den Omstændighed, at om Linien blev sat 

overensstemmende med Præstegaardens Paastand, Kaldem da ikke vilde have Vei til en 

større Del af sit Beite, det saakaldte Viaa, idet der ikke findes en for Storfæ tilgjængelig 

Opgang til denne Fjeldstrækning fra det øvrige Kaldemsbeite. Sluttelig bemærkes, at ved 

Linieopgaaelsen i 1884 fremsatte Etne Præstegaard en lignende Paastand som den, 



hvormed den nu fremkom, medens Kaldems Opsiddere den Gang fremkom med Paastand 

om, at Linien skulde gaa saalangt Syd som til Austmannabrækko og til lille Fagerlinuten, 

hvorefter den da af Commissionen fastsatte Linie fremkom som en Mellemting mellem 

disse Paastande.  

Efter dette bliver det saaledes mit Votum, at den af Commissionen i 1884 satte Linie 

mellem Etne Præstegaard Matr. No 11 paa søndre Side og Gaarden Kaldem Matr. No 58 

paa nordre Side uden Forandring kjendes staaende ved Magt.  

Dette Votum tiltraadtes uforandret af Kommissionens Medlemmer Sundnæs, Sjo og 

Øvrevig. Nielsen tiltraadte ogsaa Formandens Konklusion, dog med Tvivl, da der efter 

hans Opfatning af Forholdene er meget som taler for, at Prestegaarden engang virkelig 

har haft Støl paa det Sted i Marken (en fremtrædende grøn liden Flæk), som begge Parters 

Vidner har hørt benævne enten «Prestestølen» eller «gamle Prestestølen», og at det her er 

gaaet som ofte Tilfældet med gamle Embedsgaarde, Grændserne ere ikke blevne tilbørligt 

forsvarede og passede, og herunder, maaske succesivt overtraadte af paatrængende 

Naboer.  

Derefter blev saaledes 

     kjendt for Ret:  

Den af Kommissionen i 1884 fastsatte Linie mellem Etne Prestegaard, Matr No 11 paa 

søndre Side og Kaldem Matr. No 58 paa nordre Side bør uden Forandring ved Magt at 

stande  

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.   

Aar 1886 den 4de September var Commissionen samlet ved Sandeidsøen i Landhandler 

Løvfalds Hus. Hvor da følgende i Sommerens Løb fastsatte Linier tilførtes Protokollen. 

A. Saude. 

Den 7de Juli behandledes Klage over den ifjor fastsatte Linie mellem Gaardene Moldal 

Matr. No 47 og Vinterhus Matr. No 48 efter i betimelig Tid indloben Klage fra den sidste 

Gaard. Efter fornyet Aastedsbefaring fandt og besluttede Commissionen eenstemmig: At 

ingen Forandring bliver at foretage i den fastsatte Grændselinie mellem disse tvende 

Gaarde.  



I Anledning Klage over den ifjor fastsatte Linie mellem Søndenaa Matr. No 46 og Moldal 

Matr. No 47 blev i Henhold til Kjendelse af 14de Juli opgaaet og fastsatt følgende 

Forandring i den ifjor bestemte Linie: 

Linien, der er uforandret fra dens Begyndelse og hen til dens næstsidste Kors, «hugget i 

den øvre Kant af en stor Sten», gaar nu fra dette Kors «i den øvre Kant af en stor Sten» 

SO. antagelig omkring 50 Meter til x hugget oppe paa en stor Sten oppe paa Kanten af 

Braatet, derfra østlig efter øverste Braatkant til x hugget i Bjerg i østre Ende af Braatet, 

derfra Ø. til S. til x hugget oppe paa et lidet Bjergbraat lidt ovenfor en liden Ur i 

Skarstølsskaret og videre lidt Ø. fra en liden Bæk, derfra SØ. til S. antagelig omkring 70 a 

80 Meter til x hugget oppe paa en liden Bjergryg nede i Skarstølsskaret, derfra omtrent 

samme Retning til x hugget oppe paa Toppen af Bjønsinuten, hvor de under 

Aastedsbefaringen paaviste 3 Stene laa, derfra fremdeles samme Retning til x hugget i 

fladt Bjerg oppe paa Bjønsinuten ved Kanten af Braatet, derfra SO. til x hugget oppe paa 

en stor Sten paa Kanten af Braatet, derfra SO. til S. til x hugget i stor Sten tæt ved 

Rensvandet og videre samme Retning til Sognegrændsen i Rensvandet, hvor Linien 

ender. Tilstede under Liniens Fastsætteles vare: Fra Moldal: Torger Johannesen, Lars 

Torgersen og Gabriel Johannesen; fra Søndenaa Knud Narvesen, der angav at han møtte 

for hele Søndenaa.  

Skiftelinien mellem Gaardene Heirum nedre (Hærem) Matr. No 35 og Heireim (Hærem) 

øvre Matr. No 36 paa østre Side og Gaarden Østrem Matr. No 37 paa vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse paa vestre Side af Snødalsflaatlaa op fra flere smaa 

Vandpytte, hvor Linien mellem Heirum og Rød (tidligere fastsatt ved almindelig 

Udskiftningsret), ender, og hvor Linien mellem Østrem og Rød (ligeledes tidligere fastsat 

ved almindelig Udskiftningsret) begynder, og hvor x blev hugget oppe paa Kanten af et 

fladt Bjerg, og hvor Varde reistes, - og gaar derfra NNV. til x hugget i en større rund 

Sten, derfra N. til Ø. ½ Ø. til x hugget oppe paa fladt Bjerg op fra et lidet Vand, hvor 

Varde reistes, derfra omtrent samme Retning, dog lidt østligere, til x hugget i fladt Bjerg i 

sydvestre Kant af «Rundehaugen», hvor 3 Stene opreistes som Varde, derfra NO. til x 

hugget oppe paa en Bjergnaav, derfra omtrent samme Retning til x hugget oppe paa en 

Bjergskolt paa den anden Side af et lidet Dalføre, derfra omtrent NO. til Ø. til x hugget 

oppe paa en Bjergknolt, derfra NO. til x hugget oppe paa fladt Bjerg, derfra N. til Ø. ½ Ø. 

til x hugget i fladt Bjerg, derfra N. til Ø. til x hugget i en Bjergnaav oppe paa fladt Bjerg 



op og i nordvestre Hjørne af et lidet Kjøn i Begyndelsen af Raasedalen, hvorfra Linien 

følger Bjergdragets vestre Side i nordlig Retning til x hugget oppe paa en Bjergskolt oppe 

paa Braatet, derfra NNV. ½ N. til x hugget oppe paa et lidet fladt Bjerg, derfra NNO. til x 

hugget oppe paa en Bjergskolt, derfra NO. til N. til gammelt x (Kors), der opfriskedes, 

oppe paa en Bjerghaug, derfra NO. ½ Ø. til x hugget i den store Sten paa «Moltenibben», 

derfra N. til Ø. ½ Ø. til gammelt x (Kors), der opfriskedes, oppe paa «Moltenibben», 

derfra NO. til Ø. til x hugget oppe paa en Bjerghomp paa søndre Side af «Kjørkeskar», 

derfra samme Retning til x hugget oppe paa en Bjergnaav, hvor Varde reistes, derfra 

NNO. til x hugget i en Bjergnakke et lidet Stykke op fra «Kjørkeskarkjønnet».  

Tilstede under Fastsættelsen af denne Del af Linien vare: Fra Østrem: Tarald Johannesen, 

Daniel Johannesen, Torsten Danielsen, Gunder Jacobsen og Osmund Torgersen ved 

Torger Osmundsen og Aadne Aadnesen; fra Heirum: Kolben Kolbensen d.Æ., Ole 

Tormodsen, Anders Kalbensen, Niels Johannesen, Knud Alfsen, Johannes Paulsen og 

Erik Olsen.  

Linien gaar derfra videre N. til Ø. lidt Ø. til x hugget henimod Høiden af 

Kjørkeskarsnuten og N. til Ø. fra dens høieste sydlige Top, hvor Varde reistes, derfra N. 

til x hugget oppe paa en Bjergskolt, hvor Varde reistes, derfra NNO. til x hugget i et 

ganske fladt Bjerg i sydvestlig Retning op fra et lidet Kjøn, hvor Varde reistes, derfra 

NNO. til x hugget oppe paa en Bjergskolt, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til x 

hugget oppe paa en høi Bjergnakke, hvor Varde reistes, derfra NO. ½ N. til x hugget i lavt 

Skraabjerg oppe paa et lidet Braat, hvor Varde reistes.  

Tilstede under Fastsættelsen af denne Del af Linien vare: Fra Østrem: Daniel Johannesen, 

Tarald Johannesen, Rasmus Johannesen og Torger Osmundsen; fra Heirum: Kolben 

Kolbensen d.Æ. og dito den Y., Anders Kolbensen, Ole Tormodsen, Erik Olsen, Kristen 

Nielsen for Faderen Niels Johannesen, Knud Alfsen og Johannes Paulsen.  

Linien gaar derfra videre NO. til Ø. til x hugget i en flad Sten paa østre Side af den østre 

Løg af Helgevandet, derfra N. til x hugget i den store Sten oppe paa Haugen østenfor 

«heimre Helgedalsfeto», derfra NNO. til x hugget i en stor Sten paa yttre Side af en Bæk 

15 a 20 Meter fra Vandet, derfra N. til x hugget i en stor spids Sten i Helgedalshaugen paa 

Braatet op fra «indre Feto», derfra NNO. til x hugget i Bjerg i en liden Haug paa 

nordostre Ende af Haugen, derfra NO. til N. til x hugget i en større flad Sten, derfra 

samme Retning til x hugget i en større flad Sten i Elven i Vadet i samme, derfra følger 



Linien Elven til det lille Vand, derfra tvertover Vandet til Elvens Udløb i samme og 

følger saa igjen Elven til Stiftsgrændsen, hvor Linien ender.  

Paa Anledning af Kolben Kolbensen Heirum d.Æ. tilføres, at Commissionens 

Medlemmer ikke fandt sig beføiede til at befare Aastedet længere end til det 

sidstbeskrevne Kors, hvorfra Vasdraget danner Grændsen.  

Tilstede under Fastsættelsen af denne siste Del af Linien vare: Fra Østrem: Daniel 

Johannesen, Tarald Johannesen og Torger Osmundsen; fra Heirum: Kolben Kolbensen 

d.Æ. og dito d.Y.  

Skiftelinien mellem Gaardene Aabø Matr. No 31 og Teig Matr. No 33 paa Buernuten. 

Linien gaar fra øverste beskrevne Mærke i Forretning mellem Aabø og Teig, thinglæst 

23de Marts 1874, og derfra op i selvgjærdende Bjergbraat, hvilke den derpaa følger til x 

hugget i en større Sten lidt ovenfor øverste Kant af Braatet i Liasætnutskaaraa (af Aabø 

kaldet Njedlanutskaaraa), gaar derfra ONO. til Endepunktet af Linien mellem Aabø og 

Østrem, hvor denne Linie ender.  

Linien mellem Teig Matr. No 33 og Gunarsrød Matr. No 34 ude paa Buernuten. 

Linien gaar fra Endepunktet i Skiftet mellem Aabø og Østrem og Aabø og Teig S. ½ V. 

til x hugget i Bjerg ude paa Braatet, følger saa Braatet overensstemmende med Forretning 

thinglæst 23de Marts 1874 til Skiftesbækken, hvor Linien ender.  

Nielsen stemte imod disse to sidste Linjer, dels fordi han ikke var sikker paa, om de ikke 

vilde komme i Kollision med de ældre ved offentlig Udskiftning efter Loven af 1857 satte 

Skifter hersteds omtrent eller længere nede, hvilke Skifte han ikke hverken efter 

Beskrivelsen eller ved de fremmødte Parters Forklaringer ganske kunde faa paa det rene, - 

og dels fordi han overhovedet var imod at Kommissionen befattede sig med disse efter 

hans Opfatning mindre væsentlige Spørsmaal.  

Skiftelinien mellem Handeland Matr. No 41 paa østre Side og Aarthun Matr. No 40 paa 

vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse fra Skaaraa og gaar derfra nordostlig til x hugget i Bjerg paa 

Ørnanuten, derfra Ø. ½ N. til x hugget paa en Bjergknolt omtrent 5 Meter Vest for en stor 

rund Sten, derfra NO. til Ø. til x hugget i fladt Bjerg ved Siden af en stor og en liden rund 



Sten, derfra samme Retning til x hugget oppe paa en Bjergknolt, derfra Ø. til N. til x 

hugget oppe paa fladt Bjerg paa Kanten af et Braat i Nærheden af en stor Sten, derfra 

samme Retning til x hugget paa den nordøstre Side af en større Sten, derfra Ø. til N. til x 

hugget i Bjerg oppe paa Kanten af et Braat, derfra ONO. til x hugget i fladt Bjerg i 

Nærheden af en større rund Sten paa sydvestre Braat af Flætnaa, derfra NNO. til x hugget 

i fladt Bjerg i Nærheden af to runde Stene ligeledes paa Flætnaa, derfra N. til Ø. til x 

hugget i Toppen af Pikhaug, hvor Varde reistes, derfra Ø. ½ N. til x hugget oppe paa 

Bjerghomp i Nærheden af Juet, derfra omtrent NØ. til x hugget i Bjerg, hvor Varde 

reistes, derfra NO. til x hugget paa en Bjergskolt, hvor Varde reistes, derfra Ø. til N. til x 

hugget i Bjerg paa Høiden mellem Berdalen og Breibaardsbakken, hvor en stor Sten 

opførtes som Varde, derfra ONO. til x hugget ude paa en spids Nibbe ligeledes paa 

Høiden mellem Berdalen og Breibaardsbakken nordostlig fra den store Kvælven, derfra 

ONO. til x hugget oppe paa Bjergbraatet oppe paa Høiden (et Kort Stykke), hvor en Sten 

opførtes som Varde, derfra NO. til x hugget oppe paa en Bjerghaug, hvor en Sten opførtes 

som Varde, derfra NNO. til x hugget i en Bjergnov ved Begyndelsen af en Bjerghaug, 

«Rundekulten», og i dennes nordvestre Hjørne, derfra NNO . til x hugget oppe paa en 

rund Bjergskolt, hvor Varde reistes og endelig samme Retning til Linien i Forretningen 

for Berdalen, hvilken Forretning af begge Parter erkjendtes for gjældende, og som vil 

medfølge ved Udlæggelsen.  

Tilstede ved den første Del af Linien (omtrent til Juet) vare: Fra Aarthun: Kristen 

Torgersen, Kristen Østensen og Johannes Olsen; fra Handeland: Niels Torgersen og 

Johan Torgersen. Ved den sidste Del af Linien: Fra Aarthun: Johannes Olsen, og fra 

Handeland: Tjøstof Tjøstofsen Berdalen efter fremlagt Fuldmagt. 

Skiftelinien melem Øvreland Matr. No 39 paa sydvestre Side og Aathun Matr. No 40 paa 

nordostre Side. 

Linien tager sin Begyndelse der, hvor Linien mellem disse Gaarde, fastsat ved 

Voldgiftsforretning afholdt 9de Juli 1867, thinglæst 1ste April 1868, ender i nordre 

Græsbergbæk (Grasbæk urigtig), og hvor x blev hugget i en stor jordfast Sten paa 

Bækkens nordostre Side, følger derefter det selvgjærdende Bjerglag, der gaar langs 

Bækkens nordostlige Side til x hugget ved Foden af en Bjergnov i dette selvgjærdende 

Bjerglag, derfra omtrent 70 Meter N. til V. til x hugget i et Bjerghjørne, følger saa atter 

det selvgjerdende Bjerglag i Hovedretning NV. til N. til x hugget oppe paa Bjergbraatet 



nogle faa Meter SO. fra et lidet Kjøn, derfra V. ½ N. til x hugget i fladt Bjerg omtrent 10 

a 12 Meter fra Kjønnet og gaar derfra samme Retning til den fastsatte Skiftelinie mod 

Heirum, hvor Linien ender.  

Tilstede fra Øvreland Johannes Johannesen; fra Aarthun Sjur Osmundsen og Daniel 

Torstensen. 

Skiftelinien mellem Lid store Matr. No 42 paa nordostre Side og Lønning Matr. No 43 paa 

sydvestre Side. 

Linien følger et Skiftesgjerde i Skrøinaa, der gaar i nordvestlig Retning, indtil dette ender, 

gaar derfra op paa Braatet, hvor x blev hugget i et lavt Bjerg, gaar derfra NV. til x hugget 

i en mod Sydost vendende Bjergvæg, derfra SV. til x hugget oppe paa et brat Bjergbraat, 

derfra SV. lidt V. til x hugget i Bjerg oppe paa en Bjerghaug, derfra omtrent N. til V. til x 

hugget i Svabjerg, derfra N. til O. til x hugget i et Skraabjerg, derfra omtrent samme 

Retning til x hugget ved Foden af et Skraabjerg, derfra NO. til Ø. til x hugget oppe paa en 

stor Sten, derfra NO. til N. til det Sted, hvor Skiftelinien mellem Øvreland og Lønning 

efter Voldgiftsforretning afholdt 8de Juli 1867, thinglæst 14de og 16de begynder paa 

Krøstølsnuten, hvor denne Linie ender.  

Tilstede vare: Fra Lid store: Thore Alfsen, fra Lønning: Paul Jacobsen og Samson 

Samsonsen.  

     I Imsland 

behandledes den 27de August:  

1. Klage over Linjen Vaage Matr. No 95, Nybro Matr. No 96, Hustoft Matr. No 97, 

Rønning, Matr. No 99, Skibevaag Matr. No 98 paa østre Side og Kragedal Matr. No 94, 

Frøvig, Matr. No 93, Axland lille, Matr. No 91 og Axland store, Matr. No 92 paa vestre 

Side i Anledning Klage fra begge disse Grupper Gaarde af resp. 21/4 85 og Marts 1885 

Efter Aastedbefaring og modtagne Oplysninger besluttedes eensstemmig: Ingen 

Forandring bliver at foretage.  

2. Klage over Linjen mellem Kragedal, Matr. No 94, Frøvig Matr. No 93, Axland store, 

Matr. No 92 og Axland lille, Matr. No 91 paa søndre eller øvre Side og Vaagen Matr. No 

86, Kvaløen nedre, Matr. No 85, Kvaløen øvre, Matr. No 87 og Langeland, Matr. No 90 



(Hellstøl og Myrstøl) paa nordre eller nedre Side i Anledning Klage fra den første Gruppe 

Gaarde dateret i Marts 1885.  

I Anledning af denne Klage blev eenstemmig foretaget en mindre Forandring, idet Linjen, 

der fremdeles som før tager sin Begyndelse i det x (Kors), hvor Linjen mellem Vaage 

Matr. No 95 m.fl. Gaarde paa den ene Side og Krogedal Matr. No 94 m.fl. Gaarde paa den 

anden Side ender, og Skiftelinjen mellem Vaage m.fl. Gaarde paa den ene Side og 

Vaagen m.fl. Gaarde (Hellstøl og Myrstøl) paa den anden Side ligeledes ender,– nu 

besluttedes at skulle gaa derfra V til S ½ S til x hugget oppe paa Kanten af Braatet lidt 

nord fra Ramskar og nordost op fra Krogedalsvandet, derfra V. til S. til x hugget oppe paa 

et lavt, fladt Bjerg oppe paa Høiden nordvest op fra Krogedalsvandet, derfra VSV. til x 

hugget i den nordøstre Kant af en stor Sten tæt ved Kanten af Braatet paa 

Smaledalsfjeldet, derfra SSV. lidt V. til x (Kors), der i Linjen af 1883 er «hugget oppe i 

Kanten af en Klippeblok ved søndre Side af Myrstølsbækken», fra hvilket Kors Linjen af 

1883 fremdeles bliver gjældende uforandret.  

Tilstede ved Behandlingen af disse 2de Klager vare fra Krogedal: Johannes Larsen og Lars 

Pedersen, fra Frøvig: Torjus Torjussen og Ole Torjussen, fra Axland store: Torjus 

Markussen og Johannes Larsen, fra Axland lille: Sjur Larsen, fra Kvaløen: Bjørn 

Bjørnsen, fra Vaagen: Johannes Andersen, der kom tilstede som snarest efter at Arbeidet 

var paabegyndt og efter at Kommissionen under Forandringen af Linjen var kommen ned 

ad Ramsskar, fra Skibebevaag: Ole Larsen, fra Rønnevig: Bjørn Tormodsen, fra Hustoft: 

Tollef Larsen, fra Vaage Tormod Torjussen og fra Nyhus: Tormod Bjørnsen.  

De 3 første Kors af den sidste Linje af 1883 – Udgangspunktet ikke iberegnet – bleve 

udhuggede. –  

Sognegrændse mellem Vigedals Sogn og Sandeids Sogn i Fjeldet paa vestre Side af Ølen- 

Sandeid-Veien.  

I Henhold til Kjendelse af 9de December 1884 blev denne Grændselinie opgaaet og fastsat 

saaledes:  

Linien tager sin Begyndelse i Præstegjeldsgrændsen mod Skjold i det Mærke der er 

beskrevet saaleds: «x (Kors) hugget oppe paa et Bjerghjørne i nordre Ende af 

Duldanebraatet» og gaar derfra SSO. til x hugget i en fremtrædende Bjergnibbe i øvre 

Kant af et Braat, derfra omtrent S. til V. efter øverste selvgjerdende Bjergbraat til x 



hugget i Braatet, derfra omtrent SSO. til x hugget oppe paa fladt Bjerg, derfra Ø. ½ S. 

antagelig omkring 40 Meter til x hugget i fladt Bjerg, hvor Varde reistes, derfra Ø. til S. 

til x hugget i en mod Syd vendende flad Bjergvæg, i Nærheden af hvilket Varde reistes, 

derfra O. til S. til x hugget i Bjerg oppe paa Braatet paa østre Side af Fagerdal, følger saa 

det selvgjerdende Bjerglag, der gaar i omtrent sydlig Retning til x hugget i Bjerg oppe paa 

Braatet, derfra omtrent SSO. til x hugget oppe paa Braatet, derfra omtrent OSO. til x 

hugget i fladt Bjerg, derfra Ø. lidt S. til x hugget i et lidet mod Syd vendende Bjergbraat, 

derfra SO. til Ø. til x hugget i en Bjergvæg lidt Vest fra Sandleitet, derfra omtrent OSO. 

til x hugget i Bjergvæg lige ved Veiens øvre Side, derfra omtrent Ø. til x hugget i 

Bjergvæggen lige ved det Sted, hvor Veien skjærer Bækken og Juet ved Furukambane, 

derfra omtrent Ø. til S. til x hugget i fladt Bjerg oppe paa vestre Side af Aarækkejuet, 

derfra Ø. til S. ½ S. til x hugget oppe paa et høit Bjergbraat, derfra SO. til x hugget i 

Bjerg i Graabjergnuten, derfra SO. til Ø. til x hugget oppe paa en noget stor Sten, derfra 

SO. til Ø. til x hugget oppe i en Bjergknolle paa Skifterinden lidt Vest fra Haavdadalen 

(af Vigedals Opsiddere kaldet Ekornedalen), derfra S. til Ø. til x hugget oppe paa en 

Bjergskolt paa vestre Side af Dalen, derfra SO. til S. til x hugget i en høi mod Vest 

udoverhængende Bjergvæg i nederste Ende af Ekornedalen og endelig S. lidt V. til x 

hugget i Beltestenen i et Gjerde ved Stranden, hvor Linien ender. 

Tilstede vare: Fra Sandeid: Fra Vestbø: Niels Stensen, Anders Olsen og Paul Lorentsen, 

fra Andekjøn: Anders Haavardsen; fra Humletvedt: Hugne Nielsen; fra Skeie: Lars Olsen, 

Jørgen Bjørnsen og Tollef Fallentinsen; fra Vigedal: Fra Aarakkebø: Gudmund 

Rasmussen, Lars Pedersen; fra Viland: Sjur Johannesen og Gaute Johnsen; fra Ihle: Knud 

Karlsen, Ommund Nielsen, Johannes Osmundsen og Anders Osmundsen.  

Vestbøs Stølshus, der nu staar paa Vigedals Grund, bliver at bortflytte af Husets Eier eller 

Eiere inden to – 2 – Aar fra Forretningens Ikrafttræden. Hvad der af Huset ikke inden 

denne Tid er bortflyttet, bliver Vigedals Eiendom og kan ikke senere bortflyttes.  

Den 3die September bahandledes paa Aastedet Klage af 9de December 1885 fra Hauglands 

Opsiddere i Ølen over Grændselinien mod Økland. Der besluttedes:  

Klagens videre Behandling henstaar paa ubestemt Tid. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  



Samme Dag blev Ret sat af Commissionen paa samme Sted, hvor da i mellem Gaarde 

Øvreland og Lønning eenstemig afsagdes saadan 

     Kjendelse: 

Under Befaringen i Søvde forlangte Vraal Amundsen Øvreland den 7de August Skifte i 

Fjeldet melem Øvreland og Gaarden Lønning. Fra Lønnings Side blev af Paul Jacobsen 

fremlagt Udskrift af Søvdes Forligelsesprotokol forsaavidt angaar Forlig af 4de Juni 1867 

med sig dertil sluttende Voldgiftsforretning af 8de Juli 1867, thinglæst 14de og 16de 

September 1867, hvilken han paastod gyldig, hvorved Grændsen da er bestemt. Vraal 

Amundsen fordrede Skifte, idet han bestred denne Forretninges Gyldighed paa Grundlag 

af Askeld Kjæringtvedt var uenig med de andre Mænd. Retten fandt, at den fremlagde 

Forretning er et fuldt gyldigt Dokument, hvorved videre Udskiftning paa det Felt, 

Dokumentet omhandler, bortfalder.  

    Thi kjendes for Ret: 

Den fremlagde Voldgiftsforretning af 8de Juli, thinglæst 14de og 16de September 1867 bør 

ved Magt at stande, hvorved videre Udskiftning i Fjeldet paa det Felt, Forretningen 

omhandler, bortfalder 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Mandag den 6te September indstilledes saaledes Commissionens Arbeide for i Sommer, 

idet den har været uafbrudt samlet fra den 25de Juni paa en liden Afbrydelse nær, da man 

reiste til sine respeketive Hjem under Flytningen fra Søvde til Etne. Suppleanten Øvrevig 

har ogsaa i Aar mødt istedetfor Lund. 

Man besluttede, at de i Aar fastsatte Linier udlægges i Vinter og besluttede man foreløbig 

at samles engang i Vinter paa Formandens Hjemsted Haugesund til Afsigelse af 

Kjendelse i nogle Tvistigheder, hvortil antages at medgaa formegen Tid til at de kunne 

afsiges under Samlingen om Sommeren.  

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 25 Juni blev Ret sat af Kommissionsen ved Gjerdsjøen i Bernt Børresens 

Hus, til Afsigelse af Kjendelse i Sag mellem Gaardene Norheim og Nernæs Hvorda 

indklagdes 1. Indlæg fra Sagfører Karl Bergh for Nernæs’ Opsiddere af 22/1 85 og fra 



Sagfører P. Platou for Gaarden Norheim af 28/1 85 saalydende; Derpaa afsagdes 

eenstemmig saadan  

     Kjendelse: 

I Juni og Juli Maaneder 1880 blev af Kommissionen Skiftelinjer opgaaede og bestemte 

mellem de Gaardene i Stordalen i Etne tilliggende Fjeldstrækninger og blev 

Grændselinjerne fastsatte lige mod de tilstødende Fjeldstrækninger af Skonevigs 

Præstegjæld. Herunder blev ogsaa opgaaet Grændselinjer mellem Gaardene Nernæs med 

Bakke MNo 20 og Norheim MNo 17, forsaavidt disse Gaardes Andele i omhandlede 

Fjeldstrækninger angaar og blev der tildelt de 2 Gaarde særskilte Dele af Fjeldet. Ved 

Skrivelse af 22 Marts 1881 (jfr. ogsaa senere Skrivelser af 6 Oktober 1882 og 28 Februar 

1883) har Gunder Olsen som Ejer af Gaarden Norheim og ved Skrivelse af 4 April 1881 

Ejerne og Brugerne af Nernæs klaget over de af Kommissionens trufne Bestemmelser, 

hvorefter Sagen er optagen til fornyet Behandling og foretagen i 2de Sessioner 29 og 30 

August 1884. 

Gunder Olsen Norheim har nedlagt Paastand om, at Grændselinjen mellem Norheim og 

Nernæs skal angivelig i Overensstemmelse med en Dom af 1807, hvor af Akt er fremlagt, 

gaa Nordnordost fra det i Dommen sidstbeskrevne Kors og ligetil den fastsatte Linje vil 

træffe Præstegjældsgrændsen ved Skonevig eller subsidiært fra Bakkejuet i lige Linje til 

høyeste Stolshaugen, derfra til høyeste Haandflaadberget, derfra til Ovnane og videre i 

Nordvest til Præstegjældsgrændsen. 

Nernæs’ Ejere og Brugere har derimod paastaaet den omhandlede Fjeldstrækning skiftet 

efter Matrikulskylden samt at Grændselinjen mellem Fjeldet og Nedremarken skal flyttes 

længere ned.  

Som allerede antydet har Gunder Nerheim til Støtte for sin Paastand paaberaabt en 

gammel Dom, afsagt 1 September 1807 i Sag mellem Ejerne af Gaarden Norheim og 

Lejlændinger paa Nernæs angaaende Beiterettigheder. I denne Doms Konklution heder 

det, efter at Grændserne mellem Gaardenes Indmark er beskrevne: «Fra denne Sten (en 

jordfast Sten med indhugget Kors) bør Skiftet videre gaa i Nord Nord Ost til øverste 

Svinesten i østre Ende af Samme, 86 Skridt hvor i en jordfast Sten er hugget Kors og 

siden bør Skiftet følge Bakkejuet opad i Nord Nord Ost lige op paa Fjeldet. Paa den 

vestlige Side af denne Linje bliver altsa Norems med Vigs Eiendom, til hvilken at af 



betjene sig nærværende eller tilkommende Opsiddere paa Gaarden Nærnæs eller 

nærværende eller tilkommende Ejer af Gaarden Bakke herved kjendes uberettiget.  

Gunder Nerheim mener nu, at denne Dom har fastsat Grændsen mellem de omhandlede 2 

Gaarde ogsaa hvad de paagjældende Fjeldstrækninger angaar og har i denne Henseende 

anført at det i Dommen brugte Udtryk: «lige op paa Fjeldet» skal forstaaes som der stod 

«Op paa høyeste Fjeldet» (sc. Fjeldet – dets høyeste Punkt deri iberegnet).  

Nernæs mener derimod, at Udtrykket maa betyde: «op til Fjeldet» (sc. til det Punkt, hvor 

Fjeldet ansees at begyndt), saaledes at altsaa den egentlige Fjeldstrækning ikke omfattes 

af Dommen af 1807, men vedblir som forhen at ligge i Fællesskab. 

Retten skal i denne Henseende udhæve, at der for Nernæs’ Opsidderes Forstaaelse af det 

omstridte Udtryks Betydning taler foruden sproglige Grunde, hvilke dog maaske ikke i 

sig selv er saa ganske afgjørende, især den Omstændighed, at der i Dommen ikke findes 

anført nogen af de mange Lokalbenævnelser paa de enkelte Dele af den omhandlede 

Fjeldstrækning, uagtet saadanne Benævnelser virkelig existerer i stor Mængde og med 

Sikkerhed kan antages at have existeret i allefald for de flestes Vedkommende i meget 

lang Tid. Men at en Dom paa en saa nøgen og skitslig Maade – uden Angivelse af 

Mærker eller Delelinjer – skulde have udskiftet en temmelig vidtløftig Fjeldstrækning 

naar samme Dom i sin næsten 3 Sider lange Konklusion med Udførlighed beskriver 

Gaardenes Grændser iøvrigt, synes aldeles uantageligt. Dommen af 1807 formenes 

saaledes ikke at vedkomme den omtvistede Fjeldstrækning. Gunder Norheim har 

endvidere fremlagt en Domsakt af 1819, der dog ligesaalidt som 2de af ham fremlagte 

Forligsudskrifter skjønnes at yde noget Bidrag til Forstaaelsen af nærværende Sags 

Gjenstand.  

Gaar man altsaa ud fra at de fremlagte gamle Domme m.V. intet indeholder om 

Grændserne mellem Norheim og Nærnæs, forsaavidt de omhandlede Fjeldstrækninger 

angaar, gjælder det derpaa at undersøge, hvad der under den stedfundne Vidneførsel kan 

antages oplyst. Efter Sagens Stilling er det klart, at hvad det gjælder for Norheim er at faa 

godtgjort, at han har hævdet eller paa anden Maade erhvervet som sin Ejendom de 

Strækninger af Fjeldet, som han gjør Fordring paa, medens Norheim i modsat Fald maa 

finde sig i at Fjeldet ansees tilliggende vedkommende Gaarde i Uskifte og altsaa være 

Kommissionens Udskiftning hjemfalden, al den Stund Forusætningen er for at Fjeldet i 

det hele er Fællesskab.  



Det er nu ved en Flerhed af Vidneprov godtgjort: at Norheims Ejer i et Tidsrum, der i 

allefald er større end det til Begrundelse af Hævd fornødne, jevnlig har havt sine Kreature 

paa Beite i Fjeldstrækningerne omkring Stukkane, Toen, Bakkane, Havnestien, tildels 

Kuskar m. fl. Steder (se saaledes 3. 6. 8. 9. 10. m.fl. Vidner). Ligesaa har flere af de 

nævnte Vidner provet, at de som Gjætere for Norheims Ejer efter Ordre har søgt at jage 

fremmede (navnlig Nernæs’) Kreature væk fra de Enemærker, som Norheim har søgt at 

undergive sin udelukkende Raadighed. Af Vidneprovene fremgaar imidlertid ogsaa, at 

denne Bortjagen ikke har været søgt iværksat af alle de Personer, der har gjætet Norheims 

Kreature i Fjeldet (se 12. 14 og 18. Vidner), ligesaalidt som den til enhver Tid kan 

antages at have omfattet alleslags Kreature (se saaledes 10 Vidne). Bortjagningen kan 

heller ikke egentlig sies at have fundet Sted fra nogen bestemt Del af Fjeldet og det synes 

ikke engang ialmindelighed bragt til Nernæs-Bøndernes udtrykkelige Kundskab, at deres 

Kreature kunde være udsatte for at blive jagede væk fra enkelte Dele af Fjeldbeitet, (se 

forøvrigt bl. A. 22 Vidnes Forklaring). Det kan iøvrigt bemærkes, at saafremt Nordheims 

Ejer virkelig havde hævdet som sin Ejendom hele den Fjeldstrækning, som han gjør 

Fordring paa, vilde næsten intet deraf blive til overs for Nernæs der dog ogsaa som af 

Vidneprovene (se navnlig 1. og 16, jfr. dog 8 Vidner) fremgaar, har havt Stølshuse 

staaende paa samme Sted i lang Tid og som vistnok ogsaa stadig har havt Kreature i 

Fjeldbeitet uden som det synes i synderlig Grad at have ladet sig afskrække af Norheims 

Forsøg paa at jage deres Kreature væk fra Fjeldbeiterne. Nernæs’ Opsiddere synes iøvrigt 

ogsaa at ville have betragtet enkelte Dele af Fjeldbeitet som sin Særejendom, men til 

nærmere at indgaa herpaa savnes det efter Nærnæs’ Paastand og Sagens Stilling iøvrigt 

Anledning, kun skal det nævnes, at enkelte Fjeldstykker, som Kuskar (4 Vidne) og endog 

Brunsdalen (11 og 15 Vidner) synes at have været betragtet som tilliggende Nærnæs, 

skjønt de nævnte Steder efter Vidneprovene ogsaa har været benyttede af Norheim til 

Beite.  

Hvorom allting er, saa findes det ikke ved Vidneprovene godtgjort, at Norheim har 

tilhævdet sig nogen udelukkende Raadighed over besemte Dele af Fjeldet, meget mere 

synes det efter Omstændighederne ret forstaaeligt og rigtigt naar en Række Vidner, der er 

eller har været nøje kjendte paa Aastedet, har været af den Anskuelse, at omhandlede 

Fjeldstrækning, indtil Kommissionens Befatning med Sagen i Sommeren 1880, har ligget 

i Fællesskab mellem de 2 Gaarde (se 1. 2. 16. 20. 22 Vidner). Selv de Vidner, der som 6. 

8. og 9. har staaet i Formening om, at visse Dele af Fjeldstrækningen tilhørte Norheim, 



har dog ikke formaaet at opgive nogen bestemte Grændser for Gaardenes Tilliggelser paa 

Fjeldet. Forholdet har i det hele taget sikkerligen været det, at hver enkelt af Gaardenes 

Opsiddere har plejet at benytte de Dele af Fjeldet til Beitning for sine Kreature, som har 

været de bekvemmeste og lettest tilgjengelige for ham og i den Udstrækning, som han har 

trængt det, og de Bortjagningsforsøg med fremmede Kreature, som herunder har fundet 

Sted, har ikke kunnet hindre Kreaturene i atter at søge de Fjeldbeiter, som laa inden deres 

Rækkevidde. Den enkelte Gaards Brug af enkelte Dele af Fjeldet har under de 

foreliggende Omstændigheder ikke kunnet naa en saadan Fasthed eller været udøvet paa 

nogen saadan andres Brug udelukkende Maade, at nogen Ejendomsret til de 

vedkommende Fjelddele er opstaaet af nogen af Gaardene (eller da navnlig er Norheim), 

blandt Andet allerede af den Grund, at det som anført ikke engang med tilstrækkelig 

Tydelighed fremgaar af Vidneforklaringerne, hvilke Fjelddele sædvanligen har været 

brugte af Norheim til Beite og hvilke af Nernæs, ihvorvel rigtignok førstnævnte Gaard 

synes at have brugt Fjeldet mere end den sidstnævnte.  

Hvad endelig angaar den af Nernæs’ Opsiddere gjorte Paastand om, at Grændsene mellem 

Fjeldet og Nedremarken skal flyttes længere ned; bemærkes, at 1. Vidne vistnok har 

forklaret, at Nernæs’ Faar langt tilbage i Tiden bejtede længere nede end der, hvor 

Kommissionen har sat Grændsen mellem Nedremark og Fjeld, ligesom 2 Vidne har 

udtalt, at ogsaa Norheims Faar har bejtet længere nede. Imidlertid svækkes 1 Vidnes Prov 

ved 15 Vidnes Forklaring, og det er i ethvert Fald klart, at Nernæs ikke har præsteret 

noget Bevis for at den af Kommissionen satte Grændse i her omhandlede Henseende er 

urigtig, hvorfor denne Grændse vil blive opretholdt. 

Retten kommer saaledes til det Resultat, at den omtvistede Fjeldstrækning, der er at anse 

for Gaardene Norheim og Nærnæs’ Fællesejendom, maa blive at udskifte mellem nævnte 

Gaardes Ejere efter de Regler for Udskiftningen Kommissionen pleier at lægge til grund, 

dog saaledes at den af Kommissionen tidligere fastsatte Grændselinje mellem Fjeldet og 

Nedremarken bliver at opretholde.  

     Thi kjendes for Ret:  

Den omtvistede Fjeldstrækning vil være at anse som Fællesskab mellem Gaardene 

Nernæs med Bakke Matr. No 20 og Norheim Matr. No 19 og som saadant at udskifte, dog 

saaledes, at den af Kommissionen fastsatte Grændselinje mellem Fjeldet og Nedremarken 

bør ved Magt at stande.  



Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.    

Aar 1887 den 29 Juni var Kommissionen samlet paa Gaarden Haaland i Etne i Kristen 

Hansens Hus. 

Kommissionen befor igaar Fjeldet for i Henhold til Kjendelse af 25de ds. at fastsætte 

Grændselinjen mellem Gaardene Norheim og Nernæs med Bakke. Formanden stemte for, 

at Linjen fastsat i 1880 flyttes noget mod Øst til Fordel for Norheim eller subsidiært at 

denne Linje bliver staaende ved Magt. Hertil sluttede sig Sjo. 

Nielsen stemte for at den fastsatte Linje bliver staaende uforandret. 

Sundnæs stemte for principaliter at Linjen fastsat i 1880 flyttes noget mod Vest til Fordel 

for Nernæs med Bakke og subsidiært for at denne Linje bliver staaende ved Magt. 

Øvrevig sluttede sig til Sundnæs. 

Til følge disse Vota besluttedes: 

Den af Kommissionen i 1880 fastsatte Grændselinje mellem Gaardene Nernæs med 

Bakke Matr. No 20 og Norheim Matr. No 19 i Etne bliver i sin Helhed staaende ved Magt. 

Nils Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 30te Juni var Commissionen samlet i Tørkel Olsen Sandes Hus i Etne. 

Hvor da var tilstede: Fra Ramsvig: Haldor Olsen og Ole Hansen; fra Rame: Erik 

Tollefsen, Helje Larsen, John Jacobsen og Tjæran Johnsen som Forpagter paa Tollef 

Lambregtsen Grindems Brug; fra Eikreim: Tollef Sjursen og Amund Osmundsen; fra 

Sande: Tørkel Olsen og Torbjørn Torbjørnsen; fra Aasbø mødte Ingen; fra Norheim 

Gaardens Eier Gunder Olsen. 

Formanden fremlagde Skrivelse fra Gunder Olsen Norheim af 6 Oktober 1882, og 

bemærkede, at samtlige Opsiddere paa disse 6 Gaarde igaar vare tilsagte at møde her 

idag. 

De Mødende enedes om, at Gaarden Norheim for sin Eiendom Gangdalen har Beite i 

Fjeldet i Gruppen Ramsvig, Rame, Eikreim, Aasbø og Sande, for 8 – otte – Storfæ og 18 

– atten – voxne Faar, Lam ikke iberegnet. Gunder Olsen Norheim gik in paa dette Tal, at 

om Beiteskjøn afholdes i nævnte Gruppe, dette da ogsaa skal have Ret til forholdsvis at 



nedsætte det oven fastsatte Antal, der er fastsat med det for Øie, at dette Antal kan fødes 

paa hvad Norheim eier paa denne Side af Stordalsvandet. Parterne underskreve: 

Gunder Olsen Norheim med iholdt Pen. Ole Hansen Ramsvigen, Helje L. Rame, Torbjørn 

Torbjørnsen Sande med iholdt Pen, Torkel Olsen Sande. John Jacobsen Rame med iholdt 

Pen, Amund A. Ekrem, Erik Tollefsen Rame, Tjerand J. Rame, Tollef S. Ekrem, Haldor 

Olsen Ramsvik med iholdt Pen.  

Mødet hævet. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 2den Juli var Commissionen samlet i Samuel Løvereides Hus i Etne til 

Behandling af Klager fra Gaardene Tjelmeland og øvre og nedre Sævereide over 

Præstegjældsgrændsen mod Etne. Formanden fremlagde Klage af 6te Mai 1885 og 

bemærkede, at der af Protokollen sees af det under 2den September 1878 Tilførte, at der 

denne Sommer har været behandlet Klage fra Eierne af Gaardene Lunde og Birk dateret 

25de Juli 1877 over denne Præstegjældslinje, hvorover Klage saaledes nu er fremkommet 

fra Modpartiet, nemlig fra Eiere i Skonevigs Præstegjæld. 

Tilstede vare fra Skonevigs Præstegjæld: 

Fra Tjelmeland: Vier Eriksen og Niels Knudsen; fra Sævereide øvre: Erik Olsen og Hans 

Olsen; fra Sævereide nedre: Ole Eriksen og Erik Eriksen og Peder Eriksen. Fra Etne: 

Samuel Kristoffersen Løvereide, Abraham Torbjørnsen Ljusnæs, Abraham A. Ljusnæs, 

Rasmus Nielsen Lunde, Tørris Eriksen Birk, Ole Eriksen Tvedten og Amund Halvorsen 

Skjold. 

De tre Commissionens Medlemmer Nielsen, Sundnæs og Sjo, der gjentagne have befaret 

og skjønnet over Fjeldet paa det Strøg, hvor der er klaget, erklærede, at de under ingen 

Omstændighed kunne være med paa at foretage nogen Forandring i den paaklagede 

Grændselinje og fandt for sit Vedkommende nu Befaring af Aastedet overflødig. Efter 

denne Erklæring fandt de ny Medlemmer af Commissionen, Formanden og Øvrevig, det 

ogsaa overflødigt at befare Aastedet, da, hvorledes deres Skjøn end vilde falde ud, de dog 

altid vilde blive i Minoritet, hvorfor de ikke ansaa det enten nødvendigt eller endog 

forsvarligt at opholde Commissionens Tid ved en delvis Befaring fra deres Side. At 

mærke er ogsaa den Omstendighed, at hverken Klagen eller den mundtlige Forhandling, 



som idag har fundet Sted, har fremholdt nye Momenter eller antydet nye Bevisdata af 

noget Slags, som ikke have været fremholdt og behandlede tiligere. Tilfølge det saaledes 

tilførte blev besluttet: 

Ingen Forandring bliver at foretage i Præstegjældsgrændsen mellem Skonevig og Etne 

paa den paaklagede Strækning. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Samme Dag var atter Commissionen samlet paa samme Sted til Behandling af Klage over 

Linien Skjold med Halleland Matr. No 31 og Tvedt Matr. No 30 paa østre Side samt Birk 

Matr. No 28, Lunde Matr. No 27, Ljusnæs Matr. No 26 og Lovereide Matr. No 25 paa 

vestre Side. 

Formanden fremlagde Klage fra den sidste Gruppe af 3die Januar 1881, og fra den første 

Gruppe af 3die Februar 1882, hvilke begge ere indkomne i betimelig Tid. 

Tilstede vare: Fra Skjold: Amund Halvorsen; fra Halleland: Thor Godskalksen; fra 

Tvedten: Ole Eriksen; fra Lunde: Rasmus Nielsen; fra Ljusnæs: Abraham Abrahamsen og 

Abraham Torbjørnsen; fra Birk: Tørris Eriksen; fra Løvereide Samuel Kristoffersen. 

Klagerne bleve oplæste. De fire Commissionens Medlemmer Nielsen, Sundnæs, Sjo og 

Øvrevig, der tidligere have været med at fastsætte Grændsen, tilførte, at de ingen 

Forandring kan foretage i denne Linie, og da intet Nyt er fremkommet i Klagerne eller i 

den mundtlige Forhandling, ansaa de ny Aastedsbefaring saavel overflødig som ogsaa 

unødvendig og naar Hensyn tages til de store Omkostninger ved Opflytning til Aastedet 

for utilbørlig i Forhold det Omtvistedes ringe Værdi. Formanden som nyt Medlem af 

Commissionen fandt efter denne Tilførsel ikke for sit Vedkommende at burde insistere 

paa ny Aastedsbefaring. 

Tilfølge Pluralitetens Tilførsel og de deri indeholdte Vota blev besluttet: 

Ingen Forandring bliver at foretage i den paaklagede Linie, der saaledes i sin Helhed 

bliver staaende ved Magt tilligemed de Tillægsbestemmelser, der tidligere ere tilførte 

Protokollen. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.   



Aar 1887 den 6te Juli var Commissionen samlet i Hans Taraldsen Frettes Hus paa Gaarden 

Frette i Etne til Behandling af Klage fra Frette over den mellem denne Gard og Gaarden 

Vinje i 1880 satte Grændslinie. Commissionen bestod af Formanden, Nielsen, Sundnæs 

og Lund, samt Suppleanten Øvrevig, der mødte for Sjo, der som beslægtet med nogle af 

Frettes Opsiddere var fratraadt Commissionen. 

Formanden fremlagde Klage, indkommet i betimelig Tid af 9de December 1880. 

Commissionen befoer Aastedet igaar sammen med følgende Parter af Opsidderne: 

Af Frette: Haakon Hansen, Thor Aslaksen og Torkel Johannesen, og af Vinje: Johannes 

T. Vinje og Lars Larsen. Der foretoges med Linien følgende Forandring: Linien skal nu 

gaa fra Korset i en stor Klippeblok beliggende i den øvre Kant af Skoven i Løining, 

hvilket bliver staaende, fra dette Kors SV. til V. ½ V. til Kors hugget i en mindre lav, flad 

Sten paa østre Side af Ryggen ned fra en flad Klippeblok og op fra «Bjørnebjerget», 

derfra SV. til V. til Kors hugget i en større rund Sten oppe paa «Bjørnebjerget», derfra V. 

til S. ½ S. til Kors hugget oppe i Kanten af en spids Bjergryg oppe i Bjørnebjerg, og 

derfra samme Retning til Linien træffer «Hellaugvandet», som derfra danner Grændsen 

«til Skiftesten reist i en grøn Plet kaldet Holmen, beliggende i en Stenur paa nordøstre 

Bred af og lige ved Hellaugvandet», hvorfra Grændsen dannes af den tidligere satte Linie 

uforandret.  

Formanden, der ved hele Forandringen stemte for at Frette skulde tillægges en Del paa en 

nogen anden Kant og anden Maade, dissendere navnlig ved fra det sidst beskrevne Kors i 

Forandringen, nemlig fra Korset hugget oppe i Kanten af en spids Bjergryg, hvorfra han 

stemte for, at Linien skulde gaa omtrent Sydvest til den traf en tænkt Linie fra det 

tidligere Kors paa «Hunsbrynet» til Korset i Holmen ved Stenuren i Hellaugvandet og fra 

det Sted, hvor den traf denne Linie, følge denne gamle Linie til Vandet med det Tillæg, at 

Frette tillagdes Ret til Drivevei opigjennem Bjørnebjerg forsaavidt den af ham 

foreslaaede Linie afskar samme. Hans Dissents skede navnlig med den afsagde Kjendelse 

for Øie.  

Commissionen lod udhugge Korset i Bjergvæg ligeved en fritstaaende Klippeblok kaldet 

Hunstryne.  



Commissionen bestemte derhos, at den gamle Skovgrændse mellem Frette og Vinje 

fremdeles bliver gjældende, og at som Følge deraf Vinje beholder al sin Skov paa Frettes 

Mark. 

Øvrevig voterede for, at forsaavidt Slaat har været udøvet af Vinje nordenom den nu satte 

Linie paa Strækningen nedenfor «Bjørnebjerget» tilhører den fremdeles Vinje. 

Formanden maatte slutte sig til dette Votum i Henhold til sin tidliger afgivne Dessents, 

uagtet han fandt en saadan Slaatteservitut meget uheldig. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. O. Lund. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 6 Juli var Kommissionen samlet i Hans Frettes Hus i Etne til Behandling af 

Klage fra W. Hardeland af 25de Mai 1886, der fremlagdes. 

De fire Medlemmer, Nielsen, Sundnæs, Sjo og Øvrevig, der alle har været med at udføre 

Udskiftningen, erklærede, at de anse videre Udskiftning paa det omhandlede Sted end 

allerede foretaget, for at ligge udenfor Kommissionens Øiemed, hvorfor besluttedes: 

Videre Udskiftning paa det i Klagen omhandlede Strøg bliver ikke at foretage af 

Kommissionen. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 1ste August var Kommissionen samlet i «Vattendalen» i Østremsdalen i 

Søvde. Kommisionen bestod af de opnævnte Medlemmer, med Undtagelse af at 

Suppleanten Landmark mødte for Nielsen og Øvrevig for Lund. 

Hvorda! behandledes det fra 1885 udsatte Spørgsmaal om Forholdet mellem Gaardene 

Brække og Teig. 

Tilstede vare: Fra Brække: Mons Monsen, Ingemund Østensen, Osmund Osmundsen, 

Torjus Olsen og Ommund Larsen, og fra Teig: Ole Knudsen, Sjur Osmundsen og Anders 

Olsen. 

Formanden bemærkede, at da Kommissionen i 1885 skulde behandle Forholdet mellem 

disse to Gaarde og sætte Grændselinie mellem dem, fremkom Gaarden Brækkes 

Opsiddere med den Paastand, at Fjeldet mellem disse to Gaarde var delt ved en omkring 

1840 ved Sorenskriver og Mænd afholdt Forretning, hvorved Teig blev tillagt det 

saakaldet «Fosdal» og Brække det øvrige, Teigs Opsiddere paastode derimod, at der 



aldrig havde vært nogen iallefald gyldig, fuldendt Forretning, og paastode derfor Fjeldet 

delt af Kommissionen. Formanden tilskrev derpaa Sorenskriveren i Ryfylke der svarede, 

at der ikke i de ved Sorenskriverkontoret værende Protokoller kunde findes at være 

afholdt nogen saadan Forretning disse Gaarde imellem, og tilskrev Formanden ligeledes 

ivaar, formentlig i Marts Maaned saavel Brækkes som Teigs Opsiddere, at Kommissionen 

formentlig i den sidste Halvdel af Juli d.A. paany vilde tage Spøsrgsmaalet disse Gaarde 

imellem under Behandling, hvorfor de til den Tid maatte være belovet paa at have tilstede 

de Dokumenter og Bevisligheder iøvrigt, hvortil de støttede sine Paastande, hvorhos han 

samtidig gjorde dem opmærksomme paa, at de kunde henvende sig til ham, hvis de 

ønskede nogen Oplysninger udenifra eller noget Raad med Hensyn til hvad de skulde 

gjøre. Nogen saadan Henvendelse har han imidlertid ikke faaet.  

Brækkes Opsiddere gjentoge ogsaa nu sin Paastand om, at der nu omkring 50 Aar siden 

og antage de iaar for 51 Aar siden, blev afholdt en Forretning af Sorenskriver og Mænd, 

hvorved Teig blev tillagt «Fosdal» og Brække den øvrige Del af det omtvistede Fjeld. 

Denne Forretning kan de imidlertid ikke finde. Tidligere havde Teigs Opsiddere havt sine 

Stølshuse paa «Buhilder», der ligger noget længere hjemme end «Fosdal» og tæt 

nedunder et «Res», der danner en temmelig naturlig afmærket Grændse for det saakaldte 

«Fosdal». Fra denne Tid (omkring 50 Aar siden) har Teig brugt og benyttet det saakaldte 

«Fosdalsbeite», medens Brække har brugt og benyttet det øvrige Fjeld og stølet paa 

«Buhilder» og «Reinakvam». Ved Brug naaer de det at de har paa begge Sider betragtet 

en nogenlunde bestemt Grændse udover hvilken ingen af Gaardene har anseet sig 

berettiget til at gaa, en Grændse, hvortil der saaledes fra begge Sider er gjætet og som de 

ogsaa har søgt at benytte ved delvis, i alle Fald nede ved det saakaldte «Fosdalsbrække», 

at «gjærde i», hvilken Igjærding er udført af begge Gaarde i Forening. De har ogsaa paa 

begge Sider saavel taget fremmede Kreature som ogsaa leiet bort til Fremmede enten det 

hele eller Dele af de Beiter, der ligger paa begge Sider af den saaledes respekterede Linie. 

Brække har saaledes delvis sat bort noget af «Buhilder» og Teig har leiet bort «Fosdal» 

ved Siden af at de har benyttet det selv, blandt andet til en Sølvbjørn Espeland, nu i 

Amerika, for mellem 20 og 30 Aar siden, og til Knud Nieldsen, nu boende paa Teig og 

Fader til Opsidder paa samme: Ole Knudsen, men den Gang boende paa Flygstad, nu 19 a 

20 Aar siden. Denne saaledes respekterede Grændse tager sin Begyndelse i 

«Fosdalsfossen» i Skiftet mellem Teig og Espeland, følger derfra et Bjerglag omtr. i N.O. 

Retning til «Fosdalsbrækken», derfra omtrent i samme Retning efter dets selvgjærdende 



«Upser» og dels med «Ilag» betegnede Steder til et Sted, hvor der skal findes hugget et 

Kors i Fjeld i «Fosdalsbrækken», derfra omtrent i N. Retning til et Sted, hvor der skal 

være hugget Kors i Fjeld ved Foden af «Storeheinuten» - den høie Nut paa østre Side af 

Fosdal – og derfra paa høieste «Storheinuten», til Stiftsgrændsen i «Skautanuten».  

Denne saaledes kortelig beskrevne Linie paastaar Brækkes Opsiddere fastsat og 

afmærket, dels paa Grund af den paaberaabte Forretning og i alle Fald paa Grund af den 

stedfundne, nu oplyste i meget over Hævdstid stedfundne, fra begge Sider udøvede 

Benyttelse af Fjeldet. Skulde ikke denne deres Paastand tages til følge, ønsker de fleste af 

Opsidderne paa Brække helst at det hele Fjeld blev liggende i Fællesskab.  

Teigs Opsiddere paastode, at det hele Fjeld er Fællesskab og paastode det udskiftet af 

Kommissionen efter Skylden. Skulde derimod Kommissionen finde det hensigtsmæssigt 

at tage Brækkes Opsidderes Paastand om at det skal ligge i Fællesskab til Følge, bade de 

om at Kommissionen – om muligt – vilde bestemme, at det for Fremtiden heller ikke 

skulde blive at skifte, for at ikke den Ting skulde blive Tilfælde, at strax Kommissionen 

var færdig med sit Arbeide, nogen af Sameiets Opsiddere skulde have det i sin Magt at 

forlange ordinær Udskiftning og paadrage de Øvrige de dermed forbundne store Udgifter.  

Med Hensyn til Brækkes Opsidderes principale Paastand, saa indrømmede Teigs 

Opsiddere dennes Rigtighed forsaavidt at de ogsaa har hørt, at engang, for omkring 50 

Aar siden, Sorenskriveren og Mænd var Hjemme for at skifte mellem Gaardene. De 

Fremmødende, der alle ere saavel unge som nye tilflyttede til Teig, have ogsaa endvidere 

hørt, at man i Begyndelsen troede at der virkelig var bleven fastsat en Linie mellem 

Gaardene, hvilken linie de imidlertid har hørt beskrive paa tre foreskjellige Steder paa 

Strækningen nede ved «Fosrdalsbrækken». De har videre hørt, at det ikke varede saa 

længe før man kom efter at der ingen ordentlig Forretning existerede, og dette blev oplyst 

engang der var Tale om Gjærdeskjøn. Teigs Opsiddere benægte at der har existeret nogen 

respekteret Grændselinie imellem Gaardene; men de erkjende at Teig i de sidste ca. 50 

Aar har stølet paa og benyttet Fjeldet fra «Fosdal». De erkjende derhos, at saalænge de 

har været Opsiddere paa Teig, har de bedt Brækkes Opsiddere om Ved i «Buhilder»; men 

de sige derhos, at de stadig har hørt Brækkes Opsiddere sige, at Teigs Opsiddere tidligere 

har taget Ved i «Buhilder». Med Hensyn til den vordende Udskiftning forsaavidt det skal 

udskiftes som Fællesskab, paastaa de at «Fosdal» ligger saa høit tilfjelds, at man ikke kan 

komme did med sit Storfæ tidligere end i Tidsrummet fra St. Hans til en Maaned derefter 



og at der ikke findes Ved til «Fosdal». De antage derfor, at de maa ogsaa faa noget af det 

lavere i Beitet og ikke blot det høiere, «Fosdal», samt derhos noget Ved tillagt.  

Brækkes Opsiddere indrømmede at de i Tilfælde intet har imod at Teig faar efter den 

nederste opgivne Linie ved «Fosdalsbrækken». De tilførte videre, at skulde det betragtes 

som Fællesskab og Udskiftning af dette finde Sted, saa maatte Linien efter deres Mening 

ikke sættes saadan at noget af «Fosdal» ombyttedes med noget af «Buhilder». Skulde 

saaledes Udskiftningsretten komme til det Resultat, at Teig maatte have noget Lavere end 

«Fosdal», saa maatte Linien sættes slig at Teig tillagdes af «Reinekvam» og «Buhilder» 

og Brække fik hele «Fosdal», da de ansaa et Skifte af Fosdal for aldeles 

uhensigtsmæssigt.  

Begge Parter, baade Brækkes og Teigs Opsiddere, bade Sagen udsat for at føre Vidner om 

Benyttelsen og Brugen af Fjeldet, de første om at det har været en respekteret Linie og de 

sidste om at det ikke har været saa. Formanden bemærkede at han ivaar tilskrev begge 

Gaardes Opsiddere om til ham at opgive Vidner. Da dette ikke er skeet, fandt Retten at 

det nu maatte blive Parternes Sag at fremskaffe Vidnerne, og da Kommissionen uden 

videre Forsinkelser, da den har andet Arbeide her, kan udsætte dette til Mandag den 8de 

d.s., men heller ikke længere, bestemte den denne Dag, hvorimod begge Parter erklærede 

sig tilfrede. 

Eragtet.  Sagen udstaar til Gjenforetagelse paa samme Sted Mandag den 8 ds. Kl. 

9 Formiddag. 

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 2den August var Kommissionen samlet i Vattendalen i Søvde ved samme 

Personale som igaar. 

Hvorda. Følgende Linier, i Sommerens Løb opgaaede og fastsatte Linier tilførtes 

Protokollen som følger: 

Af Søvde: 

Grændselinie mellem Mosbakke, Matr. No 14 og Vægge, Matr. No 15: 

Linien tager sin Begyndelse i et brat Fjeld, det saakaldte «Seglet», hvor paabegyndt 

Skiftegjærde mellem Gaardene i Hjemmeudmarken ender og hvor x blev hugget; følger 



derfra Bjerglaget omtr. i V. Retning til x hugget i en mod Syd vendende Bjergvæg, gaar 

derfra N.V. til x i en større Sten paa N.Ø. Side af Berglaget; følger derefter dette i s.R. til 

x, hugget i det N.V. Hjørne af Bjerglaget; derfra N.N.V. til x hugget i et meget 

fremstikkende Bjerghjørne paa nedre Kant af «Galnasiriheiaa», følger derefter det lille 

Bjerglag, der gaar i nordvestlig Retning til x hugget i Bjerg ved dettes nordvestre Ende, 

gaar derfra N.V. t. V. til x hugget oppe paa et fladt Bjerg, omtr. 12 Meter S.Ø. for en stor, 

rund Sten, gaar derfra omtr. s.R. til x hugget oppe paa en Bjergnibbe, i nederste Ende af 

«Gruvlenuten», gaar derfra efter Bjergdragene N.V. til x hugget i Bjerg, op fra 

«Gruvlenutlægdene», derfra efter omtrent selvgjærdende Bjerglag, omtr. s.R., dog lidt 

nordligere til x hugget i nederste Ende af en mod S.Ø. vendende lav Bjergvæg, følger 

derefter det selvgjærdende Bjerglags forskjellige Bøininger, til x hugget i Bjerglagets 

nordvestre Ende, paa sydøstre Side af «Grønnebotten», gaar derfra S.V. t. V. til x hugget i 

en steil Fjeldvæg, i Foden af «Gruvlenuten», gaar derfra efter Kanten af det høie 

«Braatlag» N.V. t. V. til den nordvestlige Ende af «Gruvlenuten», hvor x blev hugget og 

Varde reist, derfra N.N.V. til x hugget i en mod Nordvest vendende Bjergvæg, strax opfor 

og Sydost for et lidet Kjørn, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til 

Landmaalervarden, der staar paa det høieste Fjeld i Nord for «Rundenuten» og derfra s.R. 

nemlig N.N.V. til Linien naar Stiftsgrændsen, hvor den ender.  

Tilstede fra Mosbakke: Tormod Ovesen og Samuel Olsen, fra Vægge: Gudmund 

Torgersen, Gunder Torgersen og Samuel Ovesen. 

Grændselinie mellem Mosbakke, Matr. No 14 og Hovland, Matr. No 18: 

Linien følger den gamle Skifteforretning langs Elven til x hugget i en stor Klippeblok, 

strax ovenfor «Hellestøjuet», dens østre Hjørne – denne Klippeblok ligger paa østre Side 

af Elven, der gaar i nordnordvestlig Retning – følger derefter Elven og Juet i N.N.V. 

Hovedretning indtil x hugget oppe paa en stor flad Sten, nogle faa Meter nedenfor et Sted, 

hvor Elven (eller Bækken) deler sig i to, gaar derfra N.N.V. til x hugget i en Fjeldvæg, 

følger derpaa det selvgjærdende Bjerglag omtrent N.V., - det Bjerglag der ligger paa 

vestre Side af Elven (eller Bækken) – til x hugget i en mod nordøst vendende Bjergvæg, 

ved Siden af et lidet Kjøn, følger derfra det selvgjærdende Bjerglag N.N.V. til x hugget i 

en mod nordøst vendende Bjergvæg i Foden af et høit Bjergdrag Syd op fra et større 

Vand; derfra N.N.V. til x hugget i en Klippeblok, ved den sydlige Vig af Vandet; følger 



derefter Vandet til Stiftsgrændsen, til det Kors i samme, der ligger paa et Eid i nordvestre 

Hjørne af Vandet.  

Tilstede fra Hovland: Tormod Knudsen, Johannes Johannessen, Haakon Johannessen og 

Daniel Johannessen, fra Mosbakke: Tormod Ovesen. 

Linien mellem Lundervold, Matr. No 13 paa østre Side og Østre Svandal, Matr. No 11 paa 

vestre Side: 

Efter et opført Gjærde, der begynder paa Høiden, paa vestre Side af «Kvamsskaret» gaar 

Linien i omtr N.V. t. N. Retning og dels efter selvgjærdende Bjerglag, dels efter 

Stengjærde til x i Bjerg ovenfor «Yttre Solheimsre»; herfra N.V. til x i Bjerg paa vestre 

Side af «Nuteslaatto»; herfra omtrent samme Retning til x i Bjerg paa vestre Side af 

«Øvre Nuteslaatto» og omtrent 1 ½ meter norvest for en noget større Sten; herfra omtr. 

s.R. til x i Bjerg, herfra omtr. s.R. til x i Bjerg paa søndre Side af «Tyvenuten»; herfra 

omtrent s.R. til x i en lang Sten paa søndre Heldning af «Gruvlenuten», omtr. 40 Meter 

nordvest fra et lidet Kjøn; herfra V.N.V. til x i Bjerg paa «Gruvlenuten»; herfra omtr. s.R. 

til x i Bjerg i «Søndre Bakkevasnuten; herfra i N.V. Retning til x i en afrundet Bjergnakke 

i nordvestre Skrænt af «Bakkevasnuten» og herfra i samme Retning ned over Bjerget til 

«Bakkevandet», i hvilket Linien ender.  

Ved Fastsættelsen af denne Linie har Kommissionen fulgt gamle, paaviste Mærker indtil 

«Bakkevandet». 

Helge Jacobsen Svandal gjorde ved Liniens Ende Paastand paa, at den (Linien) skulde 

fortsættes hen til Stiftsgrændsen der gaar over samme Vand, men da Svandals Fjeld 

derved vilde blive tillagt en ubetydelig Del (et Næs) og saaledes delt i to Dele og dette 

Næs saa fraliggende at det ikke uden Vei over anden Mands Eiendom eller over Vandet 

kunde benyttes, fandt Kommissionen ikke at kunne tage hans Paastand tilfølge, og var 

Kommissionen bestemt paa, i Tilfælde Klage herover skulde fremkomme, ikke at gjøre 

nogen Forandring, da Gjenstanden var af saa aldeles uvæsentlig Betydning. 

Tilstede fra Lundervold: Lars Olsen, Thore Thorsen, Ingemund Larsen ved Sønnen 

Torger Ingemundsen samt Helge Jacobsen Svandal. 

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  



Aar 1887 den 3 August blev Ret sat af Kommissionen i Vatnedalen i Sande. De opnævnte 

Medlemmer vare tilstede med Undtagelse af Nielsen og Lund, for hvem mødte 

Supleanterne Landmark og Øvrevig. 

Hvorda foretoges Klage over den ifjor af Kommissionen satte Grændse mellem Heirum 

øvre og nedre og Østrem, fra hvilke begge Gaarde Klager er indkomne. 

Formanden fremlagde 1) Klage fra Heirums Opsiddere af 11 Januar d.A. og 2) Klage fra 

Østrems Opsiddere af 5 Februar og attesterede at disse er indkomne til ham i betimelig 

Tid, 3) en af ham i Henhold til Klagerne udtaget Vidnestævning af 30 Juni d.A. i 

fortegnet Stand, saalydende # 

Flere Opsiddere mødte fra hver af Gaardene og i Forening med disse og de indstævnte 

Vidner befor Kommissionen Aastedet, hvor bl.a. blev opgaaet og befaret den ifjor af 

Kommissionen satte Linje og Vidnerne specielt blev gjort bekjendt med denne og paa 

Aastedet examinerede i Henhold til Klagerne. 

Da Dagen hermed var forløben, blev Vidnernes Afhørelse udsat til i morgen Kl. 8. 

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 4 August blev Kommissionen samlet paa samme Sted og bestaaende af de 

samme Medlemmer som igaar.  

Hvorda fortsattes den igaar paabegyndte Behandling af Klagen over Linjen mellem 

Gaardene Heirum og Østrem. 

Klagerne blev oplæst for Parterne, af hvem mødte idag, Kolbein Kolbeinsen d.Æ., 

Tormod Olsen for Faderen Ole Tormodsen, fra Østrem Daniel Johannessen, Tormod 

Johannesen, Osmund Torgersen og Torger Osmundsen, hvilke henholdt sig til sine Klager 

og bad Vidnerne afhørte efter dette og nærmere Foranledning. 

Fremstod som 1 Vidne Samson Sjursen Hølleland, 60 Aar gl., Vidnets Hustru er Søster til 

Opsidder paa Hærum Nils Johannesen, forøvrigt med Parterne uforbundet og i Sagen 

uinteresseret, var villig til at afgive Forklaring og blev betydet Edens Hellighed og 

Ansvar. Vidnet forklarede, at han i 1842 gjætede paa Hærum, som laa da paa Søljestølen, 

der ligger temmelig langt oppe i Hærumsdalen. Man drev da – iallefald enkelte Dage i 

Ugen – Kreaturerne fra Søljestølen op Bakkerne til man kom paa Helgedalskaret (det 



Braat der adskiller Helgedalen fra Hærumsdalen. Det var Storfæ Vidnet forklarede sig 

om. Kreaturerne gik da videre af sig selv ind gjennem hele Helgedalen tildels men dog 

ikke efter saa langt som til «Grønnahaugane» et Sted, langt inde i Helgedalen der ligger 

paa Nordvestre Side af Helgedalselven og ved den ifjor fastsatte Linie er tillagt Østrem. 

Han saa tildels ogsaa andre Kreature dengang, men vidste ikke hvem de tilhørte, men han 

indbildte sig, at de tilhørte enten Østrem eller Aabø. Vidnet var 4 Aar forud i 

Maaningedalen og stølte og var han da ogsaa af og til i Helgedalen og saa der Kreature 

som han tror tilhørte Hærem. Oplæst, vedtaget og Vidnet edfæstet. 

2 Vidne fhv. Lensmand Svend Tungedal, 55 Aar gl. ubeslægtet med Parterne og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet forklarede, at han for omtrent 10 Aar siden engang han var paa en 

Udskiftning i Østrem, saa Hæremskreature i Kirkeskar, forbi den og Kommissionen ifjor 

satte Linje altsaa ind paa det Feldt, der paa denne Kant er tillagt Østrem. Vidnet har sin 

Opfatning, at det var Hæremskreature, af at Kreaturerne kom fra Søljestølen i 

Hæremsdalen og desuden sagde Opsidder Daniel Johannesen til Vidnet at de var 

Hæremskreature. Opl., vedt. og Vidnet edfæstet.  

3die Vidne, Guro Olsdatter Østrem, 35 Aar, en Broderdatter af Opsidder paa Østrem; 

Aadne Aadnesen, forøvrigt med Parterne uforbundet og selv uinteresseret i Sagen. Vidnet 

stølede en Sommer for 12 a 13 Aar siden og laa paa Systølen en 5 a 6 Uger. I den Tid 

hæntede hun nogle enkelte Gange Kreaturene i Helgedalen, uden at kunne sige hvor 

henne. Naar hun var der, saa hun ogsaa sundom!! fremmede Kreature i Hælgedalen, som 

hun indbildte sig vare Hæreims Kreature. Oplæst, vedtaget og edfæstet. –  

4de Vidne, Ole Nilsen Espeland, 81 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet tjente i sit omtr. 14de Aar paa Østrem og gjætede den Sommer paa 

Fjeldet i Vattendal. I Gjennemsnit en Gang om Ugen drev han Kreaturene til «Fljotene» 

og videre til Helgedalen, specielt husker han at han en Gang hentede Kreature fra Østrem 

i «Grønne Haugene». Dette gjeldt Storfæ, Faarene drev han ogsaa til Helgedalen, 

hvorefter disse gik ud over «Liasætnuten» og tog han dem igjen i «Kirkeskar», det er 

Skaret op af «Undernuten». Liasætnuten henover ogsaa «Væranubberne». Han kan ikke 

erindre at han saa Hæremskreature i Helgedalen, men han husker han en Gang traf 2 

Smaagutter op paa Braatet ved «Helgedalsskaret», som gjætede Faar, og som spurgte 

Vidnet om han havde seet disse. I Kirkeskar var han ogsaa med Kreature en Gang om 

Ugen, de jagede dem op Skaret til «Kirkeskarskjønnet» og langs den nordre Side af dette. 



Kreaturene gik ogsaa østenfor «Kirkeskarskjønnet» og ned over Heien der, uden at Vidnet 

kan sige hvor langt, da de gik ifra dem. Kreaturene gik forbi den ifjor satte Linie et 

Stykke. Sammen med Vidnet hin Sommer at gjæte var Vidnets Broder Johannes, der er 

død og Endre Danielsen Aartun. Oplæst, vedtaget og edfæstet.  

5te Vidne, Ole Nilsen Birkeland, 59 Aar gl., med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. I sine Barneaar var Vidnet Gjætergut i 4 Aar hos Knud Østrem. Han stølede 

den Gang paa «Fjotene». Man gjætede da fra Østrem i Helgedalen omkring et Par Dage i 

Ugen, idet de andre Dage af Ugen jætdes paa andre Steder. Man jagede Kreaturene ind 

paa Østrems Helgedalsskaret, saa det heldede ned over, hvorpaa Kreaturene gik videre af 

sig selv lige til «Grønne Haugene», dette gjælder Storfæ, ogsaa Faarene gik til Helgedalen 

de Dage Kjørene gik der og ogsaa tiere, Gjedene ligesaa, ogsaa Østrems Heste var i 

Helgedalen og saa langt som til «Grønne Haugene». Ogsaa i Kirkeskar beitede de enkelte 

Dage i Ugen. Man jagede i Regelen Kreaturene til den vestre Ende af Kirkeskarskjønnet, 

hvorfra de selv gik videre østover og udover og langt forbi den af Kommissionen ifjor 

satte Linje og saa langt ned i Heldningerne mod Hæreimsdalen, at de gik og mødte dem af 

Frygt for at de skulde komme ned af Fjeldet ved Jammerdalsfjeldet. Vidnet saa ogsaa 

Hæreims Kjør i Helgedalen, ligesaa Gjeder fra Hæreim. Ligesaa saa han Faar, som han 

nesten tror tilhørte Hærem, men som han ikke kjendte. Ligesaa saa han Hærems Heste i 

Helgedalen. Vidnet var ogsaa en Sommer som Gut hos en Opsidder paa Hærem og maatte 

da stundom gaa og beite Hærems Kjør og enkelte Gange Heste i Helgedalen. Ogsaa ved 

Kirkeskar saa han Hæremskreature, nemlig i «Rundhaugshaalo» hvorfra han hentede dem 

to Gange. Som Voksen var han 12 a 14 Aar Opsidder paa Østrem. Det er nu 20 Aar siden 

han flyttede derfra. Man stølede da paa «Nystølen» indenfor «Fjotene», Henimod 

Østrems Helgedalsskaret. Disse Aar beitede Østrem mest i Helgedalen og Liastølnuten, i 

Helgedalen lige til dennes Ende. De saa ogsaa Hæremskreature i Helgedalen; Storfæ i 

Regelen i hjemre Helgedalen, Heste saa langt inde som til «Grønne Haugene» og vist 

ogsaa Faar saa langt. Han hørte ingen Indsigelse mod Østrems Beitning i Helgedalen. En 

Sommer af disse laa Vidnets Brodersøn Endre Tollefsen med en Slump Storfæ i 

Helgedalen. Han sagde til Vidnet at han havde leiet Beitet af Hærems Opsiddere. Vidnet 

jagede den samme Sommer en Slump Græskreature, Storfæ, til Helgedalen, som blev 

gaaende der om Sommeren. Oplæst, vedtaget og edfæstet. -  

6te Vidne, Tjærand Jacobsen Aabø, 80 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet var fra sit 15 – 17 Aar paa Østrem og jætede anden hver Uge disse 



Somre; de laa paa Vattendalen. Naar det var Sjendage, gik Kreaturene til Helgedalen og 

saalangt til Fetene. Ogsaa Aabøes og Hærems Kreature vare saa langt og kom disse i 

Regelen tidligere paa Dagen, da de havde kortere Vei. Ogsaa i Kirkeskar beitede Østrem 

uden at han kan sige hvor langt. Han kan ikke sige om han saa Hærems Kreature der. 

Oplæst, vedtaget og edfæstet. 

7de Vidne, Morten Torgersen Aabø, 67 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Han har hørt sin afdøde Fader sige, at Hærem og Aabø beitede sammen i 

Helgedalen, mer vidste ikke Vidnet at forklare. Edfæstet.  

8de Vidne, Ole Sjursen Bakke, 68 Aar gl., Morbroder til to af Opsidderne paa Østrem 

Tarald og Rasmus og forøvrigt uforbunden med Parterne og i Sagen uinteresseret, havde 

ikke noget imod at afgive Forklaring. Han forklarede, at han i sit omtr. 10de Aar var med 

sin Broder at jæte fra Østrem og laa de under Nuten. De vare i den Tid nogle Dage med 

Kreaturene i Helgedalen saalangt som indenom Vandet, men ikke forbi Elven og ogsaa 

paa «Liasætnuten». Han saa ogsaa Hærems Kreature op paa Braatet paa Helgedalsskaret 

og paa «Liasætnuten», han tror det var Hærems Kreature, men han kjendte dem ikke. Han 

ved at hans Broder var inde paa Grønne Haugene en Dag efter Hesten. Han var med at 

slaa engang i Kirkeskar, forbi den af Kommissionen ifjor fastsatte Linie. Han hørte 

engang sin Moder, der var opfostret paa Østrem sige, at hun troede at Helgedalen tilhørte 

Østrem, samt at man engang havde leiet den bort til Gunder Skjei og Knud Aabø Moen. 

Oplæst, vedtaget og edfæstet. –  

9de Vidne, Hadle Navarsen Gundersrød, 60 Aar gl. en Morbroder af Opsidder paa Østrem 

Torger Osmundsen og af Opsidder paa Hærem Knud Alfsens Hustru, forøvrig med 

Parterne uforb. og i Sagen uinteresseret. Fra 1843 til 1845 jætede han 3 Aar paa Østrem. I 

disse Aar stølede man paa Fjotene og under Nuten og Vattendalen, 2det hvert Aar de to 

sidste Steder. De jagede Kreaturene til Helgedalen naar de fandt for godt og hentede dem 

tilbage derfra. Dette gjaldt Storkreature. Ogsaa Faarene vare der, ligesaa Hestene, hvilke 

han hentede lige fra Grønne Haugene. Han saa ogsaa Hærems Kreature i Helgedalen. Han 

husker ikke at han saa Folk fra Hærem. Baade Storfæ og Heste fra Hærem saa han. Ogsaa 

paa Liasætnuten havde Østrem sine Kreature, ogsaa oppe paa Kirkeskar, uden at han kan 

vide hvor langt, men han hentede dem der paa Haugene og videre sørover Heien der, op 

fra Vattendalen. 



10 Gunder Olsen Østrem, 72 Aar, med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Han 

var engang Opsidder paa Østrem og hentede som saadan en Høst 2 a 3 Faar i Helgedalen 

inde ved Grønne Haugene. Han mindes ogsaa at hans Kjør var ved Grønne Haugene. Paa 

Spørgsmaal om Hærem den Gang beitede i Helgedalen svarede han «Ja, det gjorde de 

vist». Oplæst, vedtaget og edfæstet. –  

11te Vidne, Jacob Tormodsen Brække, 61 Aar gl. en Farbroder af en Opsidder paa 

Hærem, som Faderen, Vidnets Broder bestyrer, forøvr. med Parterne uforb. og i Sagen 

uinteresseret, havde intet imod at afgive Forklaring.  

Daniel Østrem protesterede mod Vidnets Førelse paa Grund af Slægtskab. 

Eragtet: Vidnet bliver at føre og at edfæste. 

Han var fra sit 10de Aar i 9 Aar hos sine Forældre der eiede en Del af Hærem og derpaa en 

Sommer hos sin Broder paa samme Gaard. Man jagede i den Tid Kreaturene op fra 

Hæremsdalen op Helgedalsskaret og gik disse da videre ind igjennem Helgedalen og 

hentede Vidnet dem igjen om Aftenen stundom længere ude og stundom inde i Bunden 

paa Helgedalen. Dette gjaldt Storfæ og Heste. Faarene fulgte han, som han mindes, 

stundom til Helgedalselven paa øvre Kant af Vandet og derfra opover «Væranibbene». 

Han saa ogsaa andre Kreature i Helgedalen som han indbildte sig var Østremskreature. 

Paa «Veranibbene» eller Liasætnuten, kan han ikke erindre at der var Storfæ fra Hærem. 

Ogsaa paa den søndre Kant af Linien mindes han at han jagede Kreaturene, saa langt som 

til «Rundehaughaalo» og hentede dem igjen stundom langt oppe og stundom længere 

nede i Heien. Oplæst, vedt. og edfæstet.  

12te Vidne, Østen Knudsen Gundersrød, 71 Aar gl. med Parterne uforb. og i Sagen 

uinteresseret. I cirka 30 Aar har Vidnet bedet Østrems Opsiddere om Hestebeite i 

Helgedalen og havt Heste der, 2 a 3 om Aaret. Disse har gaaet inde i Helgedalen og lige 

til Grønne Haugene. Oplæst, vedt. og edfæstet. 

13de Vidne, Ove Christensen Flygstad, 61 Aar gl. med Parterne uforb. og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet forklarer at han i 4 Somre, fra 1838 – 1841, gjætede fra Seljestølen. 

Man havde da Kreaturene i Helgedalen mindst en Gang om Ugen og var det godt Veir 2 

Gange om Ugen. Man jagede dem til man kom paa Helgedalsskaret og stundom ned til 

Vandet, hvorpaa de tog sig ud selv, stundom til Grønne Haugene og jevnligst til Bakkene 

hjemmenfor Grønne Haugene, altsaa op af indre «Feto». Han saa ogsaa Østrems Kreature 



i Helgedalen, men ikke saa langt inde. Det længste han saa Østrems Kreaturene inde var 

til indre «Feto»; naar de kom saa langt, gik de i Regelen over Elven til nordre Siden af 

Helgedalsvandet. De jætede ogsaa Faarene i Helgedalen. Ogsaa Hærems Heste var i 

Helgedalen. Ogsaa ud over Liasætnuten for man med Faarene. Han saa ogsaa Østrems 

Heste i Helgedalen. Ogsaa op til Kirkeskar for de med Faarene og derfra op over 

Liasætnuten til Helgedalen. Med Storkreaturene var de ogsaa saa langt som til forbi 

«Rundehaughaalo». Paa denne Kant husker han ikke han saa Kreature fra Østrem. 

Oplæst, vedt. og edfæstet.  

14de Vidne, Christen Christensen Hølland, 57 Aar gl. ubeslægtet med Parterne og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet jætede en Uge i Aaret 1841 for Hærem paa Søljestølen. Man jagede 

da ialfald en Gang, kanske to, Kreaturene op paa Helgedalsskaret, hvorpaa de gik hvor de 

vilde og maatte Vidnet den ene Aftenen sent om Kvelden alt til Grønne Haugene efter 

nogle Kjør. Vidnet havde ogsaa tidligere af og til været i Helgedalen, sammen med sin 

Broder 13de Vidne, ogsaa den Tid var han med og hentede i alle Fald en Gang Kreaturene 

i Helgedalen, dog ikke saalangt som til Grønne Haugene. Den Uge han jætede saa han 

Kreature, som han antog var Østrems i Helgedalen paa indre Feto, hvorfra de gik over 

Elven til nordre Side af Vandet. Østrems Faar saa han ikke, heller ikke Folk fra Østrem. 

En Dag jagede han Kjørene op forbi Rundehaughaalo, hvorfra disse kom ned selv om 

Aftenen, de havde da ogsaa Faarene med den Dag, som de jagede til Jammerdalsfjeldet, 

derfra til Veranibberne og derfra til Helgedalen. De for ind oppe paa høieste Liasætnuten 

med dem. I 1850 tjente Vidnet hos Jacob Hærem og da reiste han efter Ordre med Hesten 

til Helgedalen og hentede den igjen fra Grønne Haugene. Han saa da ogsaa flere Heste i 

Helgedalen, men ved ikke hvem som eiede dem. Oplæst, vedt. og edfæstet. –  

15de Vidne, Ragnhild Jacobsdatter Risvold, 36 Aar gl. Vidnet har en Farbroder, der er 

Opsidder paa Hærem, forøvrigt med Parterne uforb. og i Sagen uinteresseret. Vidnet har 

stølet i Hæremsdalen fra sit 10de Aar, paa 4 Aar nær. Vidnet havde paa Forespørgsel intet 

imod at afgive Forklaring. Hun forklarede at i Helgedalen har hun været efter Kreature fra 

Hærem overalt hvor Kreature kunne gaa, saa nær som paa nordre Side af Vandet. Dette 

gjælder alle Slags Kreature. Hun saa ogsaa ofte Østrems Kreature i Helgedalen og inde 

ved Fetene. Udover Liasætnuten har hun kun hentet Faar og Gjælkreature hver Sommer. 

Disse tilhørte Gjermund Hærem. Der saa hun ingen Østrems Kreature. Vidnet har ogsaa i 

3 Aar tjent paa Østrem men de Aar jætede hun ikke og saa følgelig ikke hvor Kreaturene 

var, men hun hørte Gjætergutterne sige at Østrems Kreature var i Helgedalen de Aar. 



Medens hun var paa Hærem jagede hun ofte Kreaturene til «Rundehaughaalo» og hentede 

dem igjen ved «Rossadalen» og «Moltenibbo». Paa Jammerdalsfjeldet har hendes Fader 

slaaet 2den hver Sommer og hørte hun ikke andet end at dette skulde tilhøre hendes Fader 

Jacob Hærem, hvad Slotten angik, og en Sommer leiede Johannes Taraldsen denne Slot 

og en anden Sommer Aadne Kræken. Østrems Kreature kom af og til ned over 

Jammerdalsfjeldet og gjorde tildels Skade paa Slotten. Oplæst, vedt. og edfæstet. 

16de Vidne, Ingeborg Jacobsdatter Søndenaa, 33 Aar gl. 15de Vidnes Søster. Hun jætede 

fra sit 10de Aar til hun var vel konfirmeret og forklarede sig overensstemmende med 15de 

Vidne. Hun tillægger at hun et Par Somre jætede for sin Svoger Gjermund Hærem, 

enkelte Toure af disse Somre. Han havde da, foruden sine egne, Kjøbekreature, og 

specielt disse havde hun Ordre at jæte i Helgedalen og Værenibberne. Det er nu 12 a 13 

Aar siden dette sidste hun har forklaret sig om. Oplæst, vedtaget og edfæstet.   

17de Vidne, Serine Taraldsdatter Hylland, 53 Aar gl. Faster til Tarald og Rasmus Østrem, 

forøvrigt uforbunden med Parterne og i Sagen uinteresseret. Havde intet imod at afgive 

Forklaring. I sine unge Aar, fra sit 10de og opover, stølede hun for Østrem i Fjeldet 5 a 6 

Aar, senere var hun 4 Aar paa Hærem. I al den Tid gik baade Østrems og Hærems 

Kreature i Helgedalen om hinanden «Hodn om Hodn». I Kirkeskaret slog hendes Fader 

just der som Linien ifjor blev sat og paa Jammerdalsfjeldet var hun med at rage Hø for sin 

Broder, der opgav at have leiet Slotten der af Gjermund Hærem. Hun har seet Østrems 

Kreature paa Jammerdalsfjeldet men hun antog ikke at de havde Berettigelse dertil. 

Oplæst, vedt. og edfæstet.  

18de Vidne, Nils Tollefsen Aabeland, 48 Aar gl. Han har en Morbroder, i en Opsidder paa 

Østrem, forøvrigt med Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret, havde intet imod at 

afgive Forklaring og forklarede, at han sammen med sin Fader for 23 a 24 Aar siden 

leiede Helgedalen af Hærems Opsiddere. Han saa enkelte Gange ogsaa Kreature fra 

Østrem i Helgedalen, men paa nordre Side af Vandet. Han saa derimod i Helgedalen 

fremmede Heste, men han ved ikke hvem der eiede dem. Vidnet laa forresten ikke selv i 

Helgedalen hvor 2 af hans Brødre laa, men hørte han ikke at disse jagede andre, specielt 

Østrems Kreature bort derfra. Vidnet der laa i Lunderdalen, var blot af og til i Helgedalen. 

Oplæst, vedtaget og edfæstet.  

19de Vidne, Jacob Olsen Hølland, 49 Aar gl. Vidnet har en Søsterdatter paa Hærem, 

forøvrigt med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Vidnet stølede i 4 Aar fra 12-



15 Aars Alderen paa Hærem. I den Tid var de en a 2 Dage i Ugen i Helgedalen med 

Kreaturene. De drev dem op paa Helgedalsskaret, hvorfra de gik videre af sig selv. Dette 

gjælder alle Slags Kreature. Faarene drev de saavel ind Helgedalen som opover 

Værenibberne, enkelte Dage for de ogsaa op Kirkeskar og derfra ind over Værenibberne 

og til Helgedalen. Vidnet husker at han saa ogsaa Kreature som han antog var Østrems, 

bort i Hadlene forbi Østrems Helgedalsskaret ned henimod Helgedalsvandet, specielt 

erindrer han dette en Gang. Han husker ogsaa han saa fremmede Heste i Helgedalen, men 

ved ikke hvem som eiede dem. Han har hørt at Slotten i Jammerdalsfjeldet tilhører Jacob 

Hærem. Oplæst, vedt. og edfæstet.  

20de Vidne, Halvor Olsen Hølland, 57 Aar gl. med Parterne uforbunden og i Sagen 

uinteresseret. Han har jætet og stølet paa Søljestølen i 3 Somre fra sit ca 11te – 13de Aar. 

Man drev da Kreaturene til Helgedalsskaret, stundom en og stundom 2 Gange om Ugen, 

dette gjælder saavel Storfæ som Faar. Disse sidste drev de stundom ogsaa op Kirkeskar 

indover Liasætnuten over til Helgedalen. Naar dette sidste skeede drev de Kjørene op til 

«Rundehaughaalo». Han saa ogsaa Østrems Kreature i Helgedalen, men ikke længere 

inde end til Fetene. Engang senere leiede han en Sommer Beite paa Østrem, og var ogsaa 

da stundom i Helgedalen, men ikke længere end til Fetene. I Kirkeskar og paa 

Jammerdalsfjeldet erindrer han ikke at have seet Østrems Kreature, derimod har han seet 

Hærems Kreature paa denne Kant, lige ned til Æggene til Vattendalen. 

Jammerdalsfjeldslotten har han altid hørt skulde være Jacob Hærems. I Helgedalen saa 

han Heste saavel tilhørende Østrem som Hærem. Oplæst, vedtaget og edfæstet. -  

21de Vidne, Ove Nieldsen Gundersrød, 75 Aar gl. en Farbroder af Nield Johannessen 

Østrem, forøvrigt med Parterne ubeslægtede og i Sagen uinteresseret, stølte et Aar paa 

Hærem nemlig i sit 17de Aar og et Aar paa Østrem, nemlig sit 18de. Medens har var paa 

Hærem, hentede han ofte Kreaturene i Helgedalen paa forskjellige Steder der. Hesten 

hentede han ofte i Helgedalen, stundom i Grønne Haugene og stundom længere hjemme. 

Det var blot hændelses Ganger man jagede Kreaturene saa langt som paa Helgedalsskaret, 

men de toge sig op selv. Han saa ogsaa fremmede Kreature, men han ved ikke hvem der 

eiede dem. Faarene fra Hærem gik helst paa egen Haand, man fulgte dem ikke. De gik 

helst til Helgedalen og til Værenibbene. Naar de gik til Helgeldalen, styrede de dem ind i 

Dyrebotten, det inderste af Hæremsdalen, hvorpaa de selv gik over Heien til Helgedalen. 

Medens han var paa Østrem ved han ikke at sige hvor de hentede Kreaturene, da han ikke 

jætede. Derimod hentede han ofte Østrems Heste i Helgedalen, stundom fra Grønne 



Haugene og stundom fra Fetene, han var ogsaa inde i Helgedalen med Østrems Heste. I 

Jammerdalsfjeldet ved han at Hærems Opsiddere har slaaet og har hørt at dette skulde 

være Hærems Eiendom. Han ved at Opsiddere paa Rød har bedet Østrems Opsiddere om 

Hestebeite i Helgedalen, han ved ogsaa at Ove Rød en Gang bad Herems Opsiddere om 

Hestebeite i Helgedalen. Oplæst, vedtaget og edfæstet.  

22de Vidne, Barbro Knudsdatter Rød, 21de Vidnes Hustru, 67 Aar gl. Hun forklarede, at 

hun har tjent baade paa Østrem og Hærem, et Aar paa hvert Sted, nu for vel 50 Aar siden. 

Medens hun tjente paa Hærem laa hun paa Søljestølen og var befalet af sin Husbond at 

hun skulde jæte til Helgedalen saa tidt og ofte hun formaaede, og dette gjorde hun. Dette 

gjaldt baade Storfæ og Faar. Storfæet fulgte de enkelte Gange saa langt som til 

Helgedalsskaret, stundom gik det af sig selv, men Faarene styrede de stundom op paa 

Liasætnuten og stundom til Dyrebotten, hvorefter de enten roede sig op paa Heien eller 

gik over Heien til Helgedalen. Hun saa ogsaa ofte Østrems Kreature i Helgedalen den 

Sommer og siger Vidnet at der var ingen Hinder hverken fra Hærems eller Østrems Side i 

Helgedalen. Den samme Erfaring har hun fra det Aar hun tjente paa Østrems. Og samme 

Erfaring har hun om Kirkeskar, baade Østrem og Hærem jagede sine Kreature did. Om 

Jammerdalsfjeldet siger hun at hun aldrig har hørt andet end at det var Hærems Eiendom 

hvad Slotten angaar, idet Vidnet tillægger at hele Jammerdalsfjeldet er Slotte. Oplæst, 

vedt. og edfæstet.  

23de Vidne, Ole Aadnesen Østrem, 62 Aar gl., en Broder av Opsidder paa Østrem, 

forøvrigt med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret, havde intet imod at afgive 

Forklaring og forklarede at han begyndte at støle og jæte omtr. i sit 11te Aar hos sin Fader, 

som var Opsidder paa Hærem og holdt paa henimod til han blev confirmeret. De drev 

Kreaturene stundom til Helgedalen og stundom til andre Steder som Dyrebotten, 

Reinakvam, Kirkeskar. Hvad Helgedalen angaar saa jagede de Kreaturene stundom til 

Svartups, Helgedalsskaret og stundom til Fetene, og han hentede dem igjen ogsaa længere 

inde i Helgedalen, lige fra Grønne Haugene. Han saa ogsaa Østrems Kreature i 

Helgedalen, ligesaavel dem som dem fra Hærem. Dette gjælder saavel Storfæ som Faar. 

Hæremskreaturene jagede han ogsaa fra Søljestølen lige til Rundehaugshaalo, hvorefter 

de gik selv paa Heien og lige til Kirkeskar. Stundom gik de ogsaa lige til Slotterne paa 

Jammerdalsfjeldet. Som Voxen var han 10 Aar Opsidder paa Østrem. Den Tid byggede 

man indenom Nystølen, i Nærheden af Østrems Helgedalsskaret hvorfra Kreaturene gik 

overalt i Helgedalen og var det just derfor de byggede der for at benytte Helgedalen. Der 



var ingen Indsigelse fra nogen af Siderne. Han var i denne Tid engang lige paa 

«Laagahei», saalangt som til Heldningen til Dyrebotten efter Kreature. Vidnet og en 

Broder af ham leiede for en 8 a 10 Aar siden engang Slott paa Jammerdalsfjeldet. Hertil 

har han ogsaa været med at kjøre Tømmer til Opførelse af Hølade og var han engang med 

Johannes Taraldsen Østrem at slaa Hø paa Jammerdalsfjeldet idet denne havde leiet 

Slaatten af Gjermund Hærem. Han har ogsaa seet Østrems Kreature paa 

Jammerdalsfjeldet, men antog ikke at de var berettiget til at gaa der. Han ved ogsaa at 

Johannes Birkeland, hos hvem Vidnet var opfostret, har leiet Slotterne paa 

Jammerdalsfjeldet af Ole Hærem. Oplæst, vedtaget og edfæstet. –  

24de Vidne, Anna Aadnesdatter Hærem, 60 Aar gl. Husmandskone under Hærem og en 

Søster af 23de Vidne. Hun jætede i sin Ungdom 4 Aar hos sin Fader. Hun havde intet 

imod at afgive Forklaring. Hun forklarede sig om Beitningen i Helgedalen og paa Fjeldet 

overensstemmende med 23 Vidne forsaavidt angaar Hærems Kreature. Østrems Kreature 

erindrer hun ikke hun saa i Helgedalen. Hendes Mand har leiet Slot af Hærem paa 

Jammerdalsfjeldet. I Kirkeskar husker hun ikke hun var med andre Kreature end Faar fra 

Hærem. Oplæst, vedt. og edfæstet. –  

25de Vidne, Ingeborg Christensdatter Østrem, 44 Aar gl. Folgekone paa Østrem, Søster af 

en af Opsidderne paa Hærems Hustru, forøvrigt med Parterne ubeslægtet og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet har nu for 18 Aar siden stølet 7 Somre paa Østrem og jagede hun 

den Gang Kreaturene til Østrems Helgedalsskaret og gik de derfra ind i Helgedalen og 

hentede hun dem igjen i Bakkerne ned fra Liasætnuten og ned til Helgedalsvandet. Hun 

saa ogsaa Hærems Kreature i Helgedalen. Begge Gaardes Kreature gik efter hendes 

Opfatning uhindret om hinanden i Helgedalen. Ogsaa op over Liasætnuten var hun af og 

til efter Østrems Kreature, lidt østenfor den ifjor satte Linie. Hun mindes ikke at hun saa 

Hærems Kreature paa Liasætnuten. Angaaende Kirkeskar erindrer hun blot at hun en 

Gang var efter en Ko paa Østrems Side af Kirkeskarkjønnet. Det hændte at Kreaturene 

paa de søndre Fjeld var saa langt som forbi Leitene til Østremsdalen. Oplæst, vedt. og 

edfæstet. –  

26de Vidne, Barbro Tollefsdatter Aabø, 37 Aar gl. En af Opsidderne paa Østrem er hendes 

Morbroder, forøvrigt med Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret. Hun tjente af og 

til paa Østrem fra sit omtr. 11te til 20de Aar og stølte i disse Aar i Fjeldet. Stundom stølte 

hun paa Nystølen og Fjotene og da beitede hun Kreaturene i Helgedalen og Liasætnuten. 



Hun saa ogsaa Hæremskreature i Helgedalen, de gik om hinanden medens hun var der. 

Paa Liasætnuten derimod erindrer hun ikke at hun saa Storfæ fra Hærem og Faar havde 

hun ikke nogen Greie paa. Hun stølede ogsaa under Nuten og i Vattendalen Tider af 

Aaret, idet de byttede disse to Steder 2det hvert Aar. Naar de laa under Nuten, beitede 

Kreaturene i Kirkeskar og rundt om Kirkeskarkjønnet og bort over «Raaso» og til 

Raasadalen. Hun saa ogsaa Storfæ fra Hærem i Kirkeskar. Oplæst, vedtaget og edfæstet.  

27de Vidne, Knud Knudsens Hærem, Husmand under Hærem, 58 Aar gl. en Morbroder af 

en Opsidder paa Østrem, forøvrigt med Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret. Han 

jætede i Confirmasjonsalderen to, tre Aar for sin Fader, der ogsaa var Husmand paa 

Hærem, og jætede da naar de fandt for godt Kreaturene inde i Helgedalen lige til Grønne 

Haugene. Faarene jagede de i Regelen ind igjennem Dyrebotten og op over Laagehei og 

tvers over denne hentil Helgedalen, derfra hjemover og op over Liasætnuten, hvorfra de 

selv gik ned Kirkeskar. Som Voxen har det hendt at han ogsaa har jagt Storfæ til 

Liasætnuten. Det har hendt at han har hentet sine og andre Hæremskjør fra Kirkeskar. I 

Helgedalen saa han ogsaa Østremskjør og ligesaa Heste fra begge Gaarde. Oplæst, 

vedtaget og edfæstet. –  

28de Vidne, Tormod Aadnesen Hærem, 45 Aar gl. Han er i Underhandling om Kjøb af en 

liden Del af Hærem, hvortil der dog ikke hører Rettigheder i Fjeldet. Han er en Broder af 

23de og 24de Vidne. Han har ogsaa to tre Aar i sin Barndom jætet paa Søljestølen, dog blot 

enkelte Dage om Sommeren. Det hændte at de drev Kreaturene saa langt som til 

Helgedalsskaret og har han hentet Kreature langt inde i Helgedalen, lige til Grønne 

Haugene. Han mindes ikke at han saa andre Kreature i Helgedalen fra Østrem end Heste. 

For 20 Aar siden leiede han Beite af Hærem for 6 Kjør og disse beitede han 4 Uger i 

Kirkeskar og Rundehaughaalo og hjemover til Moltenibben. Han beitede nogenlunde 

omkring til Midten af Kjønnet og Høiderne, en efter sin egen Opfatning rætte Grændse, 

idet han ikke havde faaet nogen saadan opgivet. Oplæst, vedt. og edfæstet. 

29de Vidne, Jacob Olsen Hærem, 66 Aar gl. en Broder af en Opsidder paa Hærem, Erik 

Olsen, forøvrigt med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret anderledes end at han 

er Folgemand paa Hærem. Vidnet forklarede, at for nogle og femti Aar siden leiede 

Gunder Skei og Knud Aabømoen Helgedalen af Østrems Opsiddere til Beite for Faar og 

nogle Kjør. Vidnet ved at Hærems Opsiddere reiste op for at faa dem der ifra, han ved 

ogsaa at der den Sommer eller Høst blev et ualmindeligt Snefald og at disse Mænd da 



reiste ifra Helgedalen, men enten de reiste formedelst Sneen eller fordi de bleve tiltalte af 

Opsidderne paa Hærem, ved ikke Vidnet. Han forklarer, at han som Opsidder paa Hærem 

en Gang tog Daniel Johannessen Østrems Kjør i nederste Kant af Jammerdals Fjeldslotte, 

og tre af Kjørene længere nede mod Hæremsdalen i den saakaldte Jammerdal, hvor der 

ogsaa er Slotte, og maatte Daniel betale ham Kr. 20.00 for at faa Kjørene tilbaage. Vidnet 

erklærer videre, at ogsaa oftere har Østrems Kreature gjort Skade paa 

Jammerdalsfjeldslottene. Oplæst, vedt. og edfæstet. 

Da det nu var blevet aften, blev Vidneførselen udsat til imorgen Kl. 9 Formiddag. –  

Niels Hesbø. C. W. Landmark.  N. Sundnæs. N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Næste Dag den 5te August var Kommissionen samlet paa samme Sted til Fortsættelse af 

den fra igaar udsatte Vidneførsel i Sagen mellem Hærem og Østrem.  

Tilstede vare idag: fra Hærem: Kolbein Kolbeinsen d.Æ., Erik Olsen og Tormod Olsen 

for Faderen Ole Tormodsen, fra Østrem: Daniel Johannessen, Tarald Johannessen, 

Rasmus Johannessen og Torger Osmundsen. Fremstod derefter som  

30te Vidne, Ole Olsen Hærem, 77 Aar gl., Bedstefader til Opsidder paa Hærem Johannes 

Paulsens Hustru og Folgetager paa Hærem, havde intet imod at afgive Forklaring, forøvr. 

med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret.  

Vidnet forklarede at i hans unge Aar, han var knapt fuldvoxen, men var dog bleven 

Opsidder paa Hærem, hendte det en Sommer at Østrems Opsiddere leiede bort 

Helgedalen til Knud Aabømoen og Gunder Skei, to Brødre, som reiste til Helgedalen med 

en Smaledrift. Disse Mænd stellede sig ogsaa til som et Slags «Læger» i en Urd, omtrent 

op fra «den hjemre Feto», efter hvad Vidnet har hørt. Over denne Østrems Opsidderes 

Fremgangsmaade blev da Hærems Opsiddere saa misfornøiede, at de indkaldte Østrems 

Opsiddere til Forligelseskommissionen, som den Gang holdtes i Suldal. Da Parterne 

imidlertid kom til søen ved Aabø, sluttede de en Slags Overenskomst, hvorefter Reisen til 

Forligelseskommissionen bortfaldt. Denne Overenskomst, sige Vidnet, der var med i 

samme, gik ud paa at det i Helgedalen skulde være som tidligere. Paa Spørgsmaal om 

hvad han menede med at det skulde være som tidligere (s)varede han, at han ikke kan 

gjøre Greie paa det nu, efter saa lang Tids Forløb. Vidnet tillægger, at i hans Ungdom 

beitede Hærem uhindret i Helgedalen naar de vilde. Hvad Østrems Beitning i Helgedalen 

i hans Ungdom angaar, erindrer han ikke andet end at Østrems Heste var der. Senere 



medens han var Opsidder paa Hærem, ved han ikke hvordan det var med Beitningen fra 

Østrem i Helgedalen, da han ikke stort var der, men han var der dog af og til efter sine 

egne Kreature og saa da at der var Heste fra Østrem, hvad Vidnet siger der vist var hver 

Sommer. Oplæst, vedt. og edfæstet. –  

31te Vidne, Ingemund Jacobsen Østrem, 68 Aar gl. Husmand under Østrem, med Parterne 

ubesl. og forøvr. i Sagen uinteresseret. Vidnet kom til Østrem for 29 Aar siden og er det 

fra den Tid hans Kjendskaber i Fjeldet skriver sig. Vidnet forklarer at han har hentet 

Kreature for Østrem i Helgedalen. Dette kan være en 2 a 3 Gange. Det er Storkreature han 

har hentet. De fleste af disse Gange har han fundet Kreature strax indenfor 

Helgedalsskaret, ned imod Vandet, men den ene Gang forbi den ifjor satte Skiftelinie, 

altsaa nærmere Hærems Helgedalsskaret, men ogsaa denne Gang paa den hjemre Side af 

Vandet. Han kan ikke mindes at han saa nogen andre Kreature af noget Slags end de han 

gik efter. I Kirkeskar har han baade seet og hentet Østrems Kreature, ogsaa østenfor 

Kirkeskarskjønnet, altsaa paa Hærems Side af den ifjor satte Linie. Han erindrer ikke at 

han hellere der saa samtidig andre Kreature, dog, siger han, at en Opsidder paa Hærem, 

Nils Nilsen, engang for ved Kirkeskar og ledte efter nogen Kreature, som han fandt der 

etsted, uden at Vidnet kan sige nærmere hvor. Disse Kreature sagde Nils Nilsen var 

Gældkreature, der var kommen paa Slang for ham. Paa Foranledning erklærede Vidnet 

ikke at mindes nogensinde at have seet Hæremskreature paa Østrems Side af den ifjor 

satte Linie. Det kan dog hænde at han har seet Faar og Geder, men disse har han dog ikke 

kjendt. Oplæst, vedt. og edfæstet. -  

32te Vidne, Gundla Jacobsdatter Østrem, 31te Vidnes Hustru, 65 Aar gl. Vidnet har heller 

ikke været paa Østrem mer end de sidste 29 Aar. Vidnet har engang, hun antager for 5 a 6 

Aar siden, været i Helgedalen og til Grønne Haugene efter nogle Kjør, nogle hendes og 

nogle Andres fra Østrem. Hun saa da der, foruden dem hun hentede, nogle Kjør 

tilhørende Tarald Østrem. Flere Kreature saa hun ikke den Gang i Helgedalen. I Kirkeskar 

har hun ofte vanket og har hun der ofte hentet Østrems kreature, frem efter Heien, noget 

hvert Sted, og forbi den af Kommissionen ifjor satte Linie. Hun har aldrig der seet 

Storkreature fra Hærem. Faar og Geder har hun seet, som hun ikke har vidst hvem der 

eiede. Paa Jammerdalsfjeldet har Østrems Kreature ofte «skjenet» hen til, men har Vidnet 

hørt at dette tilhørte Hærem og Opsidder paa samme Jacob. Oplæst, vedt. og edfæstet. –  

Atter fremstod: 



31te Vidne, der i Henhold til aflagt Eed forklarede, at han ogsaa har hørt at 

Jammerdalsfjeldet tilhørte Hærem, Opsidder paa samme, Jacob. 

33te Vidne, Halgjerd Johannesdatter Østrem, 59 Aar gl. Husmandskone under Østrem, 

forøvrigt med Parterne uforbunden og i Sagen uinteresseret. Vidnet er født paa Østrem, 

hvor hun opholdt sig i sin Barndom og var paa Fjeldet fra sit 12te til sit 18de Aar, derpaa 

var hun ude og tjente i 3 Aar, hvorpaa hun igjen kom til Østrem og var paa Fjeldet i 5 

Aar. Senere har hun ogsaa været paa Fjeldet i 4 Aar, efter at hun var bleven gift og har 

ogsaa senere af og til været paa Fjeldet, men ikke jætet, dog har hun ikke været i Fjeldet i 

de sidste 29 Aar. Hun har stadig gjort den Erfaring at Østrems har beitet i Helgedalen med 

sine Kreature og der har hun samlet dem som oftest, de Dage i Ugen, de havde 

Kreaturene did. Hun mindes dog ikke at hun saa dem længere inde i Helgedalen end til 

indre Feto og ind til Elven. Hærems Kreature saa hun ogsaa i Helgedalen saa langt nede 

som til hjemre Feto, men mindes ikke at have seet dem forbi den ifjor satte Linie 

hjemmenfor Helgedalsvandet. Paa Liasætnuten har hun hentet Østrems Kreature over hele 

Nuten paa den Side, der helder til Østrem, men erindrer ikke at hun har seet dem forbi den 

satte Linje, uden paa den Del af Nuten, der helder til Helgedalen, paa hvilken Heldning de 

væsentligst gik under Drivningen til Nuten og Østrems Helgedalsskaret. Hun erindrer 

ikke at have seet Hærems Kreature paa Liasætnuten. Ogsaa op til Kirkeskar drev de 

Kreaturene, hvorpaa disse selv gik op paa Høiderne rundt Kirkeskarskjønnet, hvor de da 

hentede dem. Var det varmt Veir, gik ogsaa Kreaturene længere ind over Fjeldet og 

hentede de dem da lige til Moltenibben og inde paa Fjeldet der og ogsaa paa 

Jammerdalsfjeldet, om hvilket sidste Vidnet tillægger, at de havde det paa sig at de ikke 

skulde gaa der i Slottene, som hun ansaa for Jacob Hærems, og af Ole Hærem har hendes 

Fader leiet Slottene, der og hendes Mand senere af dennes Søn Jacob Hærem. Oplæst, 

ved. og edfæstet.  

34te Vidne, Knud Knudsen Østrem, 56 Aar gl. 33te Vidnes Mand. Han har været paa 

Østrem i 34 Aar. De første 3 Aar af disse var han ugift og gik da paa Stølen og mælkede 

for sin Moder, men han jætede ikke; derimod maatte han hente Kreaturene som oftest. 

Efter at han var gift har han havt Kreature paa Fjeldet i de 4 første Aar, saavel sine egne 

som ogsaa nogle faa Leiekreature. Det var hos Daniel Johannessen han leiede Beite til 

disse. Han var i den Tid en Gang i Helgedalen efter sin Moders Kreature, som han fandt 

ved Helgedalsvandets hjemre Ende, i Nærheden af den fastsatte Linie, paa Østrems Side 

af denne. Han saa samtidig nogle Kreature paa Hæremssiden af Linien, men ved ikke 



hvem der eiede disse. Paa Liasætnuten har han ofte hentet Østrems Kreature, dog ikke 

forbi den ifjor satte Linie. Til Kirkeskar jagede de Kreaturene i Regelen paa Høiden, som 

man ser fra Østremsdalen, hvorpaa de i Regelen kom tilbage selv og har ikke Vidnet 

været med at hente Kreature paa den Kant af Fjeldet. Jammerdalsfjeldslotten har Vidnet 

altid hørt skulde være Hærems og Jacob Hærems, og har Vidnet selv leiet disse Slotter 

nogle Aar af Jacob Hærem. Vidnets Moder havde Hest og denne havde hun et Aar i 

Helgedalen og fandt man den da igjen langt inde paa Fjeldet, maaske alt forbi 

Stiftsgrændsen. Oplæst, vedtaget og edfæstet. –  

Hærems Opsiddere fremlagde Vidneerklæring af 14de Marts 1887 fra Ole Andersen 

Hylleland, der er reist til Amerika 

Østrems Opsiddere fremlagde Vidneerklæring af 1ste August d.A. fra Martha 

Tharaldsdatter og Ragnild Knudsdatter, af hvilke Ragnhild Knudsdatter er saa svagelig at 

hun ikke har kunnet fremmøde her. 

Begge disse Erklæringer bleve oplæste og indtages her: 

Af Erklæringenes Udstedere er Martha Tharaldsdatter Faster til Tarald og Rasmus Østrem 

og Ragnhild Knudsdatter Moster til Opsidder paa Østrem, Gunder Jacobsen, og et 

Sødskendebarn af Erik Olsen Hærem, og Moder til en Opsidderske paa Hærem. Ole 

Andersen Hylleland er, med Parterne ubeslægtet. 

Flere af de indstevnte Vidner mødte ikke. Af disse oplystes Knud K. Øien at være reist til 

Amerika, ligesaa Ole A. Roaldstro. Det indstevnte Vidne Brita Danielsdatter antoges 

formedelst Alderdom ikke at kunne fremmøde. Vidnet Martha Rasmusdatter Aartun 

antages derimod ikke at have havt noget Forfald. 

Da Stevningen for denne imidlertid sees at være forkyndt først den 27de Juli, sees hun 

ikke at have faaet lovligt Varsel.  

Parterne havde ikke flere Bevisligheder at tilveiebringe, idet Kommissionen gjorde 

Parterne opmærksom paa, at de ikke vilde faa Sagen udsat til Afhørelse af flere Vidner 

der ikke tidligere ere opgivne og ikke lovlig stevnte.  

Tormod Olsen, for sin Fader Ole Tormodsen Hærem, protesterede imod at der tillægges 

Hærem mere i Helgedalen paa Bekostning af at der fratages dem noget af Fjeldet 

hjemmenfor Liasætnuten og Kirkeskar, da Fjeldet er delt mellem Hærems Opsiddere og 



dette saaledes vilde blive at tage fra Een og lægge til en Anden. Colbein Hærem, under 

Henvisning til Klagen, paastod principaliter hele Helgedalen tillagt Hærem og subsidiært 

at Linien maa flyttes saaledes at Hærem tillægges en større Strækning af Helgedalen end 

ved Linien ifjor skeet. Specielt paastod han at Hærem maa tillægges Del af Helgedalen 

lige til Stiftsgrændsen og at Linien saaledes maa sættes paa den anden Side af Elven inde 

i Dalen.  

Østrems Opsiddere, under Henvisning ogsaa til deres Klage paastode at Linien paa hele 

Strækningen flyttes længere til Øst, saaledes at de tillægges en større Del af Fjeldet.  

Hærems Opsiddere tilførte videre, at Linien hjemmefra og til Moltenibben er væsentlig en 

Slottelinie, der ifjor blev fastsat og beskrevet efter begge Parters Overenskomst og 

Opgiven, derfor har de ikke klaget paa denne Del af Linien. 

Med disse Paastande indlode begge Parter Sagen under Dom. 

Eragtet: Sagen optages til Kjendelse eller Dom. 

Retten hævet. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 8de August blev Ret sat af Kommissionen i Vattendalen i Søvde med 

samme Betjening som 1ste August sidstl. Til fornyet Behandl. af og Vidneførelse mellem 

Brække og Teig. 

Tilstede vare fra Brække: Johannes Halvorsen, Mons Monsen og Torjus Olsen, fra Teig: 

Ole Knudsen. 

Derefter fremstod som: 

1ste Vidne, Ingemund Jacobsen Østrem, 69 Aar gl. et Sødskendebarn af en Opsidder paa 

Teig og af en andens Hustru, forøvr. med Parterne uforb. og i Sagen uinteresseret. Vidnet 

har i 14 Aar været Opsidder paa Teig, hvorfra han flyttede for vel 30 Aar siden, han var 

ligeledes barnefødt paa Teig, hvor hans Fader var Opsidder. Vidnet forklarede, at der var 

en Forretning af Sorenskriver og Mænd, da han var en liden Gut. Fra den Tid denne 

Forretning holdtes, brugte, saalænge han var paa Teig, denne Gaard Fosdal, og Brække 

Buhilder og Reinakvam, og benyttede de de respective Beiter efter en Linie saaledes som 

af Brække, i Sessionen d. 1ste dennes beskrevet. Vidnet forklarer dette, at de brugte det til 



denne beskrevne Linie nærmere derhen, at nede ved Fosdalsbrækken slap ikke Kreaturene 

forbi hinanden, der blev ogsaa opsat Gjærde, hvor der ikke var Selvgjærde. Med Hensyn 

til Opførelsen af dette Gjærde, erindrer Vidnet, at hans Fader sagde, at de kunde gjærde 

hvem som vilde for ham, for hans Kreature kom ikke til Buhilder, og saa ved ikke Vidnet 

mere hvem som gjærdede. Paa Strækningen fra Fosdalsbrækken og til Storahei var ikke 

gjærdet og der gik Kreaturene om hinanden, uden at Vidnet ved om de søgte at jage dem 

fra hinanden. Paa Teig kjøbte de Stølsved paa Gaarden Espeland i Vidnets Tid. Paa 

Brække var der i den Tid meget Ved i Buhildermarken, som Vidnet imidlertid ansaa sig 

uberettiget til at benytte. Vidnet ansaa sig ikke berettiget til at beite udenfor Fosdal. 

Oplæst, vedt. og edfæstet. –  

2det Vidne, Tormod Jacobsen Brække, 30 Aar gl. Vidnets Fader var Opsidder paa Brække 

indtil for en 5 a 6 Aar siden. Vidnets Hustru er en Søster af Anders Olsen Teig, der har 

Kjøbekontrakt paa en Del af Gaarden og bruger denne, forøvr. med Parterne uforb. og i 

Sagen uinteresseret. Vidnet har i de sidste 2 Aar leiet hele Fosdalsbeitet af Teigs 

Opsiddere, og har ogsaa Aarene forud i nogle Somre, dog alt i de sidste 10 Aar leiet Dele 

af Fosdal, nemlig af enkelte af Opsidderne. Vidnet har altid hørt Tale om den opgivne 

Grændse saalænge han kan mindes. Vidnet har seet et Mærkekors i Fosdalsbrækken. 

Vidnet har seet to Garfar i Fosdalsbrækken, det ene længere oppe end det andet, af hvilke 

dog intet svarer til det af ham seede Kors. Vidnet betaler i Beiteløn for Fosdal 220 Kr og 

har de tidligere Aar betalt for Stykket af Faar, han har havte i Beitet der. I Aaret 1873 

jætede han Faar baade for Brække og Teig, idet begge Gaarde i det Aar havde Beitet 

tilsammen og skiftede Græsleien efter Skylden for begge Gaarde. Vidnet ved blot at 

baade Brække og Teigs Opsiddere leiede ham og hans Broder til at jæte, og tror han at det 

var en Overenskomst mellem begge Gaarde om det Aar at …. Beitet sammen, men han er 

dog ikke sikker derpaa. Ogsaa det Aar havde de Storfæet hver paa sine Pladse, Brække i 

Buhilder og Reinakvam, Teig i Fosdal. Oplæst, vedt. og edfæstet.  

3die Vidne, Ole Jacobsen Brække, 18 Aar gl. 2det Vidnes Broder. – Vidnet jætede for Teig 

i Fosdal i 1884 og 1885, i 1884 var det dog ikke alt for Teig, men han havde ogsaa leiet 

noget paa Brække. Iaar har han leiet Fosdal sammen med 2det Vidne. Faarene har disse 

Somre gaaet om hinanden i begge Beiter, idet 2det Vidne samtidig har leiet Beite af 

Brække. Vidnet har seet to Garfar og et Kors, saaledes som 2det Vidne har forklaret. I 

Aaret 1884 fik Vidnet 20 Kr af Lars Jacobsen Teig for at han skulde holde hans Faar oppe 



i Fosdal, at de ikke skulde komme hjem i Slottene i Aabødalen og Buhilder. Vidnet har 

ofte seet Brækkes Kjør i Fosdal. 

 2det Vidne vedtager ogsaa dette, ligesom begge Vidner tillægger at de har seet Teigs Kjør 

i Buhilder. Oplæst, vedtaget og edfæstet.  

Begge Parter indlode dermed Sagen til Paadømmelse i Henhold til sine tidligere nedlagte 

Paastande. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 9de August var Kommissionen samlet i Vattendalen i Søvde. Kommissionen 

bestod af Formanden, Sundnæs og Sjo samt Landmark og Øvrevig, de sidste som 

Suppleanter for Nielsen og Lund.  

Hvorda. I Tvisten mellem Gaardene Brække og Teig eenstemmig blev afsagt saadan 

Dom: 

Det er in confesso mellem Parterne, at for omkring 50 Aar siden var Sorenskriver og 

Mænd hjemme for at skifte mellem Gaardene. Denne Forretning kan imidlertid ikke 

findes, og har Sorenskriveren i Ryfylke paa Forespørgsel fra Formanden svaret, at der 

ikke findes indført nogen saadan Forretning i nogen af de ved Embedet værende 

Protokoller. Brækkes Opsiddere paastaa imidlertid bestemt, at en saadan Forretning blev 

afholdt, og at Teig ved denne blev tillagt «Fosdal» og Brække den øvrige Del af Fjeldet: 

«Buhilder» og «Reinakvam». Brækkes Opsiddere paastaa videre, at efter den Tid, da 

denne Forretning skulde være afholdt, har begge Gaarde respecteret en Grændselinie i 

Fjeldet, der tager sin Begyndelse i Fosdalsfossen, i Skiftet mellem Teig og Espeland, 

hvorfra den følger et Bjerglag i omtr. nordøstlig Retning til «Fosdalsbrækken», derfra 

omtr. i samme Retning til et Sted, hvor der skal være hugget x i Fjeld ved Foden af 

Storeheinuten, den høie Nut paa østre Side af Fosdal, og derfra til høieste «Storeheinuten» 

og derfra til Stiftsgrændsen i «Skautanuten». Og paastaa de denne Linie fastsat og 

afmærket, dels paa Grund af den paaberaabte Forretning og i alfald paa Grund af den 

stedfundne fra begge Sider udøvede Brug af Fjeldet. For Tilfælde denne deres Paastand 

ikke skulde blive taget tilfølge, ønsker Brækkes Opsiddere at Fjeldet bliver liggende i 

Fællesskab mellem de to Gaarde.  



Teigs Opsiddere har paastaaet det hele Fjeld at Være Fællesskab, og dette udskiftet af 

Kommissionen efter Skylden. 

Teigs Opsiddere har som ovennævnt indrømmet, at have hørt, at Sorenskriver og Mænd 

vare hjemme for at skifte imellem Gaardene, men de benægte at der kom nogen 

Forretning istand. 

Retten kan heller ikke mod denne deres Benægtelse anse dette godtgjort al den Stund det 

har været umuligt at fremskaffe denne Forretning.  

Teigs Opsiddere erkjende, at denne Gaard i de sidste ca. 50 Aar har stølet paa og benyttet 

Fjeldet fra «Fosdal» og Brække den øvrige Del af Fjeldet. De erkjende derhos at, 

saalænge de har været Opsiddere paa Teig har de bedet Brækkes Opsiddere om Stølsved 

fra «Buhilder» - det bemærkes her at der ikke findes Ved i det saakaldte Fosdal – men de 

benægte at der har existeret nogen respekteret Grændselinie mellem Gaardene og anføre 

bl.A. at de har hørt Grændsen beskrive paa tre forskjellige Steder paa Strækningen nede 

ved «Fosdalsbrækken».  

Parterne ere enige om at Teig har stølet fra Fosdal i de sidste 50 Aar og Brække fra 

«Buhilder» og «Reinakvam».  

Det synes at fremgaa at Gaardene i de sidste ca. 50 Aar har benyttet sine særskildte Dele 

af Fjeldet efter en ialfald nogenlunde bestemt Grændse. Det er rigtignok ikke godtgjort, at 

nogen bestemt Grændselinie har været respekteret, men Lokaliteterne ere saadanne, at 

naar først Teig har stølet paa «Fosdal» og Brække paa «Buhilder» og «Reinakvam», maa 

det antages at have været Undtagelser, at Kreature, ialfald Storfæ, har gaaet om hinanden. 

Forholdet synes under disse Omstændigheder at have vundet en Stadighed og Brugen af 

Fjeldet at være udøvet fra begge Sider paa en saadan den anden Part udelukkende Maade 

at dette i cirka 50 Aar, altsaa meget over Hævdstid, existerede Forhold maa respecteres. 

At mærke i denne Forbindelse er ogsaa, at «Fosdalsbrækken» ialfald delvis har været 

igjærdet og at Gaarden Teigs Opsiddere ikke har anseet sig berettigede til at tage Ved i 

«Buhilder» - conf. Teigs Opsidderes egen Erkjendelse og 1ste Vidnes Prov. Teigs 

Opsidderes Anførsel om at det ikke varede saa længe før man paa denne Gaard kom efter 

at der ingen lovlig Forretning var bleven afholdt, antages ikke at kunne udelukke 

Hævdsinstitutets Anvendelse, thi Hævd er jo selv en lovlig Erhvervelse, der 

overflødiggjør enhver anden saadan. Og den Part, der paastaar at en uretmæssig Brug har 



fundet Sted, har Bevisbyrden derfor. Med andre Ord, man behøver ikke at bevise sin gode 

Tro for at hævde. Og i nærværende Tilfælde er det saa langt fra at Teigs Opsiddere har 

bevist end?? Tro fra Brækkes Opsidderes Side at tvertom deres egen Erkjendelse, 

sammenholdt med 1ste Vidnes Forklaring om Veden, tyder paa det Modsatte, for ikke at 

sige beviser det Modsatte.  

Retten antager heller ikke at der kan være noget iveien for, som i nærværende Tilfælde, at 

den ene Part hævder en Del af et Fællesskab, som han fra først af har havt tilfælles med 

en anden eller at hver Part hævder sin særskildte Del af den fra først af fælles Eiendom, 

naar først Hævdsbetingelserne forøvrigt er tilstede. Hverken Hævdsinstituttets Væsen og 

Hensigt eller Lovens Ord i 5 – 5 – 3: «Hvis andet Gods og Eiendom nogen har havt i 

Haand og Hævd» synes at være derimod, og da Hævdsbetingelserne, som oven nævnt, 

antages at være tilstede, kommer Retten til det Resultat, at Brækkes Opsidderes Paastand 

maa blive at tage tilfølge og at saaledes den opgivne ovenciterede Grændselinie som 

begynder i «Fosdalsfossen» og slutter i Stiftsgrændsen i «Skautanuten» maa blive at 

fastsætte som Grændselinie mellem disse to Gaarde.  

    Thi kjendes for Ret:  

Den af Gaarden Brække opgivne Grændselinie mod Nabogaarden Teig, hvilken 

Grændselinie tager sin Begyndelse i «Fosdalsfossen», i Skiftet mellem Teig og Espeland 

og derfra følger et Bjerglag omtrent i nordøstlig Retning til Fosdalsbrækken; derfra 

omtrent i samme Retning efter dels selvgjærende «Upser», dels med «Ilag» betegnede 

Steder til et Sted, hvor der skal findes hugget et Kors i Fjeld i «Fosdalsbrækken»; derfra 

omtrent i nordlig Retning til et Sted, hvor der skal være hugget Kors i Fjeld ved Foden af 

«Storeheinuten», den høie Nut paa østre Side af «Fosdal»; derfra til høieste 

«Storeheinuten», og derfra til Stiftsgrændsen i «Skautanuten» - bør ansees som gyldig 

Skiftelinie mellem disse Gaarde, og vil af Kommissionen blive opgaaet og afmærket som 

saadan. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  S. Øvrevig.  N. Sjo.  N. Sundnæs. S.128b 

Aar 1887 den 10de August blev Ret sat af Kommissionen i Vatnedalen i Saude. 

Kommissionen bestod af Formanden, Sundnæs og Sjo samt Landmark og Øvrevig, de to 

sidste som Suppelanter for Nielsen og Lund. Hvorda i Tvisten mellem Heirum nedre 



(Hærem) Matr. No 35 og Heirum (Hærem) øvre, Matr. No 36 paa østre Side og Østrem 

Matr. No 37 paa vestre Side afsagdes 

     Dom: 

Formanden tilføide saadant Votum: 

Efter i rette Tid indkomne Klager fra begge Parter over den ifjor fastsatte Linje, nemlig 

fra Hærems Opsiddere af 11 Januar 1887 og fra Østrems Opsiddere af 5te Februar 1887, 

traadte Kommissionen sammen den 3die dennes til Behandling af disse og befor denne 

Dag Aastedet hele den ifjor fastsatte Grændselinje, sammen med Parterne og de 

indstævnte Vidner, hvilke derpaa den 4de og 5te dennes bleve afhørte og edfæstede. 

Hærems Opsiddere har under Henvisning til sin Klage paastaaet, principaliter, at hele 

Helgedalen tillægges Hærem, subcidialiter, at Linjen flyttes saaledes at denne Gaard 

tillægges en større Strækning af Helgedalen, specielt at denne Gaard tillægges af 

Helgedalen lige til Stiftgrændsen og at Linjen saaleds sættes paa den anden Side af Elven 

inde i Dalen. 

Østrems Opsiddere har, ligeledes under Henvisning til sin indgivne Klage, paastaaet, at 

Grændselinjen paa hele Strækningen flyttes mod Øst, og at de saaledes tillægges en større 

Del af Fjeldet. 

Hærems Opsiddere har videre tilført, at Linjen hjemmefra til «Moltenibben» væsentlig er 

en Slaattelinje, der ifjor blev opgaaet og fastsat efter begge Parters Overenskomst og 

Opgivende, hvorfor de ikke klaget over denne Deel af Linien.  

Hvad angaar den hjemre Del af Linjen, forholder det sig som af Hærems Opsiddere 

angivet, at Linjen der væsentlig er en Slaattelinje og at den saaledes ogsaa ifjor blev 

fastsat efter Parternes ialfald omtrentlige Opgivende. Dette gjælder imidlertid blot til 

Linjen naar «Raasedalen», ikke som af Hærems Opsiddere anført til «Moltenibben». De 

Vidner som har forklaret sig om denne Deel af Linjen, sc. Linjen hjemmefra og til 

Raasedalen, og som nærmest har forklaret sig om det saakaldte «Jammerdalsfjeldet», 

15de, 17de, 19de, 20de, 21de, 22de, 23de, 24de, 29de, 31te, 32te, 33te og 34te Vidner 

sammestemme ogsaa heri at Jammerdalsfjeldet har tilhørt Hærem.  

Denne Del af Linjen sc. Linjen hjemmefra og til Raasedalen, vil derfor blive at fastslaa 

uforandret. 



Om Linjen paa Strækningen fra «Raasedalen» til «Kjørkeskar» bemærkes: det 

indrømmes, at denne Deel af Linjen ligger noget nær ind paa Østrems Støl «under 

Nuten». Vidnernes Prov kunde ogsaa synes at gaa ud paa at Østrems Opsiddere skulde 

have Beitet mere paa denne Strækning end Hærems Opsiddere, idet flere Vidner har 

provet, at Østrems Kreature ofte har gaaet forbi den ifjor satte Linje rundt om 

«Kjørkeskarkjønnet» og indover det nærmeste Fjeld omkring dette Vand paa Hærem Side 

af den ifjor satte Linje, se saaledes 4de, 5te, 6te, 8de, 17de, 22de, 26de, 31te, 32te og 33te 

Vidners Prov.  

Paa den anden Side har ogsaa endel Vidner, saaledes 2det, 5te, 17de, 22de, 23de, 26de, 27de, 

28de og 31te forklaret, at Hærems Kreature har beitet i «Kjørkeskar». Og naar navnlig sees 

hen til 17de Vidnes Forklaring, hvilket Vidne er ubeslægtet med Hærems Opsiddere, at 

hendes Fader slog Hø i «Kjørkeskar» just der, hvor Linjen ifjor blev sat, til det 

ubeslægtede 20de Vidnes Forklaring, der fra sit 11-13 Aar nu for en vel 40 Aar siden 

gjætede paa Hærem, at han saa Hærems Kreature paa Strækningen ved «Kjørkeskar» lige 

til Eggene til Vatnedalen, sc. Østremsdalen, altsaa til og forbi den satte Linje, til det med 

Hærems Opsiddere ubeslægtede 22de Vidnes Forklaring, at Kreaturene saavel fra Hærem 

som fra Østrem jagedes til «Kjørkeskar» uhindret fra begge Gaardes Side og til 23de 

Vidnes Forklaring, at Hærems Kreature gik lige til «Kjørkeskar», finder jeg ikke at 

Vidneprovene forsavidt angaar denne Strækning af Linjen, er saa udelukkende til Fordel 

for Østrem, at jeg finder at kunne votere for Linjens Flytning paa denne Strækning til 

Fordel for denne Gaard. Og dette saa meget mindre som den omhandlede Strækning er en 

forholdsvis liden Deel af den hele Linje.  

Hvad angaar den Deel af Linjen, der begynder ved Kjørkeskar og ender ved Helgedalen, 

altsaa Linjen «over den saakaldte Liasætnuten» eller «Veranibbene» synes denne efter 

Vidneprovene at være sat i sin Helhed overensstemmende med Parternes Brug og 

Benyttelse af Fjeldet. Jeg maa saaledes votere for, at den ifjor satte Linje ligefra sin 

Begyndelse og til den naar Helgedalen bliver staaende uforandret.  

Hvad Helgedalen angaar, saa er det Linjen paa denne Deel af Fjeldstrækningen, som 

begge Parter især har søgt at faa forandret til sin Fordel.  

Den saakaldet Helgedalen ombefatter efter begge Parters sammenstemmende Opgivende 

Strækningen, der begynder strax man kommer op for Østrems «Helgedalsskaret» og 

følger derefter de laveste Afsatser af «Liasætnuten» eller «Veranibbene» til det saakaldte 



«Hærems Helgedalsskaret», hvorefter den omfatter hele «Strækningen om 

Helgedalsvandet til Helgedalselven, Grændsen mellem Østrem og Aabø», mod Nord og 

til Nedgangen til Hæremsdalen mod Syd og indbefatter derefter den egentlige 

Helgedalen, en temmelig trang Dal, der gaar først i nordøstlig og saa i østlig Retning 

indklemt mellem Fjelde paa saavel den sydlige som nordlige Kant, og paa begge Sider af 

et Vasdrag, der naar lige til Stiftsgrændsen. Denne Strækning, den saakaldte Helgedalen, 

er ikke naturligt forbunden hverken med Hæremsdalen eller Østremsdalen.  

Den Strækning af Fjeldet har som over anført Hærems Opsiddere paastaaet principaliter i 

sin Helhed tillagt Hærem og subcidialiter, at en større Deel af den tillægges denne Gaard 

end ved Linjen af ifjor er skeet. 

Og Østrems Opsiddere har som anført ligeledes paastaaet at der tillægges Østrem en 

større Deel af Helgedalen end ved Linjen af ifjor skeet.  

Angaaende Brugen af Helgedalen har de fleste Vidner forklaret sig. At mærke er navnlig 

30te Vidne. Dette, der er 77 Aar gammel, har forklaret, at i hans unge Dage, han var knapt 

fuldvoxen, men var dog bleven Opsidder paa Hærem, det maa altsaa antages at være for 

ca. 60 Aar siden, at det da hændte en Sommer, at Østrems Opsiddere leiede bort 

Helgedalen til 2 Mænd, der ogsaa stellede sig til en Slags «Læger» i en Ur, omtrent op fra 

den hjemre Feto. Over denne Fremgangsmaade fra Østrems Opsidderes Side bleve 

Hærems Opsiddere saa misfornøiede, at de indkaldte Østrems Opsiddere til 

Forligelseskommissionen, som dengang holdtes i Suldal. Da Parterne imidlertid kom til 

Søen ved Aabø, sluttede de et Slags Overenskomst, hvorefter Reisen til 

Forligelseskommissionen bortfaldt. Denne Overenskomst siger Vidnet, der var med i 

samme, gik ud paa at det i Helgedalen skulde være som tidligere, uden at han kan give 

Greie paa, nu efter saa lang Tid siger han, hvad der mentes med, at det skulde være som 

tidligere. Dette Vidnes Prov bestyrkes ved 29de Vidnes, og er ikke – Vidnet fremstillet af 

Hærems Opsiddere – benægtet af nogen af Parterne.  

Naar man lægger det Faktum, der indeholdes i dette Vidneprov, til grund, synes deraf at 

fremgaa, at Østrems Opsiddere det omprovede Aar vilde tilegne sig udelukken Brug af 

Helgedalen, og at Hærems Opsiddere gjorde Skridt til at standse dette. Videre synes deraf 

at fremgaa, «naar Parterne enedes om, at det i Helgedalen skulde være som tidligere», at 

Meningen herved maa have været, at begge Gaarde skulde for Fremtiden benytte 

Helgedalen i Fællesskab. Vidnet tillægger nemlig selv, at i hans Ungdom vare ialfald 



Østrems Heste i Helgedalen. Og naar sees hen til andre gamle Vidners Forklaringer, 

fremgaa det at begge Gaarde før hint Aar beitede i Helgedalen, se saaledes 6te Vidne, der 

er 80 Aar gammel, og som har forklaret om Tidsrummet fra 63 til 65 Aar siden, og 4de 

Vidne, der har forklaret sig om Aaret for 67 Aar siden, at Østrems Kreature det Aar vare i 

Helgedalen. Det sees ogsaa at saavel Østrems som Hærems Opsiddere den hele Tid fra 

det Aar, hvorom 30te Vidne har forklaret sig, uhindrede af hinanden har beitet i 

Helgedalen med Kreature af ethvert Slags. At mærke er navnlig 12te Vidnes Forklaring 

om at Østrem har leiet bort Beite i Helgedalen til Andre, og 18de Vidnes Forklaring, at 

Hærems Opsiddere har gjort det samme, 17de Vidnes Forklaring, at saavel Østrems som 

Hærems Kreature i Helgedalen har gaaet «Hodn om Hodn», 22de Vidnes Forklaring og 

25de Vidnes, der i andre Ord udtale det samme som 17de Vidne sammenholdte med de 

øvrige Vidner, der har forklaret sig om Beitningen i Helgedalen, og hvoraf enkelte har 

forklaret sig om begge Gaardes Beitning, andre blot om en af Gaardenes.  

Den samlede Vidneførsel som et Hele, gaar ud paa, at begge Gaarde, uhindret af 

hinanden, saalangt tilbage, nulevende Folk kan erindre, har benyttet Helgedalen til 

Beitning for sine Kreature, idet de enkelte Vidners Forklaring om den ene eller anden 

Gaards mindre Brug det eller de Aar nærmest maa betragtes enten som disse Vidners 

mere eller mindre nøiagtige Erfaring eller ogsaa som Tilfældigheder, idet det just ikke er 

givet, at hver enkelt af disse Gaarde hvert Aar i den lange Tid, Vidneprovene omfatter, 

har brugt Helgedalen lige meget som den anden, uagtet dette i det samlede omprovede 

Tidsrum, som en Helhed dog har været Tilfælde. 

Jeg kommer saaledes til det Resultat, at Helgedalen, i den Udstrækning, den er givet af 

Parterne, maa ansees som et Fællesskab mellem disse og som saadant blive at udskifte 

efter Skylden.  

Konklusionen af mit Votum bliver altsaa efter dette: At den ifjor satte Skiftelinje mellem 

Gaardene Hærem nedre og Hærem øvre paa den ene Side og Østrem paa den anden 

uforandret bliver staaende ved Magt lige fra sin Begyndelse hjemmefra og til Helgedalen 

og at Helgedalen bliver at betragte som et Fællesskab og som saadant at udskifte mellem 

disse Gaarde efter Skylden. 

Kommissionens øvrige Medlemmer i Tilslutnin forøvrigt til Formandens Votum 

bemærkede, at da Linjen i fjor i Helgedalen efter bedste Skjøn blev sat med begge 

Gaardes Skyld for Øie finde de ikke at kunne gjøre nogen Forandring i den i fjor satte 



Linje ligesaalidt i Helgedalen som paa den øvrige Strækning. De votere derfor for, at 

Linjen ogsaa i Helgedalen fastslaaes uforandret, idet de bemærke, at naar det i 

Beskrivelsen ifjor er anført, at Linjen fra den større flade Sten i Elven i Vadet gaar derfra 

til det lille Vand og derfra tvers over Vandet til Elvens Udløb i samme og saa igjen følger 

Elven til Stiftsgrændsen, - saa menes dermed Elven og Vandet, der gaar først i nordøstlig 

og saa i mere østlig Retning, og som er Hovedvasdraget i Dalen.  

Tilfølge disse Vota blev saaledes  

    Kjendt for Ret: 

Den paaklagede, ifjor fastsatte Skiftelinje mellem Gaardene Heirum (Hærem) nedre, 

Matr. No 35 og Heirum (Hærem) øvre, Matr. No 36 paa den ene Side og Gaarden Østrem, 

Matr. No 37 paa den anden Side bør i sin Helhed ved Magt at stande. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 19de August var Kommissionen samlet i Djufbotten i Søvde  

Hvorda. Følgende Linier tilførtes Protokollen.  

Skiftelinie mellem Brække, Matr No 32 og Teig Matr. No 33, (cfr. Dom af 9de August 

1887). 

Linien tager sin Begyndelse i «Fosdalsfossen» i Korset i den store Klippeblok nogle 

Meter op fra Fossen, der er beskrevet i Skiftet mellem Brække – Teig mod Espeland, og 

gaar derfra, følgende det høie, selvgjærdende Bjerglag, der gaar omtr. i nordøstlig 

Hovedretning til x hugget i en mod Øst vendende Bjergvæg paa vestre Side af 

«Fosdalsbrækken», derfra N.O. til x hugget oppe paa en stor flad Sten omtrent i midten af 

Fosdalsbrækken, derfra omtr. N. t. V. ca. 20 Meter til x hugget i Foden af et mod Syd 

stikkende Bjergnæs, derfra omtr. i N.Ø. Retning til x hugget i en Bjergnakke, omtr. 3 

Meter Øst for en stor, rund Sten, derfra N.N.V. til x hugget i en stor, rund Sten, derfra N. 

t. V. til x hugget i en Bjergfod en 4 a 5 Meter fra Foden af Hovednuten, «Storeheinuten»; 

derfra til høieste Top af «Storeheinuten» og efter de høieste Egger af denne til 

«Skautanuten» og til Korset i «Skautanuten» i Stiftsgrændsen, hvori Linien ender.  



Tilstede vare: Fra Brække: Mons Monsen, Osmund Osmundsen, Torjus Olsen, Ingemund 

Østensen, Johannes Halvorsen, Osmund Larsen og Lars Johannessen, fra Teig: Ole 

Knudsen, Anders Olsen, Tjærand Jacobsen og Erik Baardsen.  

Skiftelinie mellem Djuf, Matr. No 9 og Kjerringtveit, Matr. No 8. 

Linien følger det opførte Gjærde mellem disse Gaarde i Hjemmehagen og begynder 

Fjeldlinien der hvor dette ender og hvor x huggedes i en Bergnaav, gaar derfra S.V. t. V. 

til x hugget i en brat mod Nord vendende Fjeldvæg, paa den sydlige Side af Elven, gaar 

derfra omtr. i samme Hovedretning, følgende Elven i dens forskjellige Krumninger, til x, 

hugget i et Klippestykke paa den sydøstlige Side af Elven, i nedre Ende af Djufsbottens 

Stølsvold, hvor de forskjellige Elve løbe sammen, derfra S.V. t. V. til en gammel 

Mærkesten med Vidner paa Stølsvolden, derfra V.S.V. til x i en jordfast Sten paa 

Stølsvolden, derfra omtr. samme Retn. til x hugget i en meget stor Sten i Bakken ovenfor 

Stølen, derfra omtr. s. R. dog lidt vestligere til x hugget i en meget stor Sten og fra 

Stenens sydlige Side; derfra omtr. V.S.V. til x hugget i det sydøstlige Hjørne af en meget 

stor Sten, paa søndre Side af endel store Klippeblokke, derfra omtr. s. R. til x i en jordfast 

Sten i «Fagerbakkene», omtr. 25 Meter søndenfor en Bæk, derfra omtr. s. R. til x hugget i 

en bred mod nordøst vendende Fjeldvæg i Foden af den anden Afsats paa «Varenuten», 

tæt ovenfor en liden Ur, derfra omtr. s. R. til x hugget i Bjerg, i østre Skrænt af 

«Varenuten», derfra omtr. s. R. til x hugget i en Bjergskolt paa «Varenuten, hvor ogsaa 

Varde reistes, derfra omtr. s. R. til x i Bjerg paa «Varenuten, hvor Varde reistes; derfra 

omtr. s. R. til x i et fladt Bjerg oppe paa den vestlige Heldning af Varenuten hvor Varde 

reistes og endelig derfra V.S.V. ned over den vestlige Skrænt af «Varenuten» til Linien 

støder mod Skiftet mod Hustvedt, hvor Linien ender.  

Tilstede vare: fra Djuf: Thore Johannessen og fra Kjærringtvedt: Johne Danielsen 

Skiftelinie mellem Haugenvig med Nygaard, Matr. No 4 paa den ene Side og Øie, Matr. 

No 6 paa den anden.  

Linien tager sin Begyndelse (ovenfra) i gammel Skiftelinie mellem Hustvedt og 

Haugenvig – Nygaard, hvor x blev hugget i en jordfast Sten og hvor en større flad Sten 

tidligere var opreist, paa sydøstre Kant af «Bombaknuten», følger derefter et omtr. 

selvgjærdende Bjergbraat, der gaar i nordøstlig Hovedretening til x hugget i en mod Øst 

vendende Bjergvæg , derfra N. O. til x hugget i et Bjerghjørne paa nordvestre Side af 



«Selibotten», derfra N.Ø. tvers over «Selibotten» til x hugget i en mod Syd vendende 

Bjergvæg, følger derefter det selvgjærdende Bjerglag der gaar først i østnordøstlig og 

derpaa i nordnordøstlig Retning til x hugget i en spids, liden Bjergryg ved Enden af 

Selvgjærdet, gaar derefter efter et andet omtrent selvgjærdende Bjerglag til x hugget i en 

mod Øst vendende Bjergskuffe ved Enden af Selvgjærdet, derfra ca. 30 Meter Ø. t. S. til x 

hugget ved Foden af en Fjeldvæg, derfra Ø.S.Ø. til x hugget i et lavt, fladt Bjerg, omtr. 22 

Meter fra Elven (Haugenvigs) eller «Løgen», derfra s. R. til x hugget i nordre Ende af et 

begyndende Bjerglag, følger derefter det selvgjærdende Bjerglags høieste «Braat» til x 

hugget ved Enden af samme, 11 Meter fra Elven og paa dennes nordre Side, derfra Ø.S.Ø. 

til x hugget i en lang, stor Sten paa nordre Side af og tildels liggende i Elven og omtr. 10 

Meter ned fra Veien over Elven, hvorefter Linien efter Parternes Opgivende følger Elven 

(Haugenvigselven) til Haugenvigsfossen, hvor den ender.  

Tilstede vare: fra Nygaard: Ole T. Fiveland og Ole Olsen, fra Haugenvig: Brynjulf 

Sjursen og Ole Abrahamsen og fra Øie: Sivert Sjursen.  

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.  S. Øvrevig.  N. Sjo.  

Aar 1887 d. 29 August blev Ret sat af Kommissionen i Ingeborg Abelsens Hus i 

Skonevig. Retten betjentes af de opnævnte medlemmer, idet dog suppleanten Øvrevig 

mødte for Kommissionens Medlem Lund. Hvorda fremlagdes: 1) Skrivelse av 24/11 86 

fra Valdres og Aasheims Opsiddere, og 2) Indlæg fra Sagfører Riis af 27/11 86, og 

derefter i Tvisten mellem Gårdene Valdre og Aasheim på den ene Side og Gårdene 

Skonevigs Prestegård, yttre Tungesvig, Flesje og Tjeldflaadt på den anden Side, samt 

mellem alle de ovennævnte 6 Gårde på den ene Side og Gården yttre Næs på den anden 

Side.  

Enstemmig blev afsagt sådan  

Dom: 

Under et den 31 August 1885 af Kommissionen afholdt Møde i Skonevig: til 

”Forhandling med de Gårdes Opsiddere, der har eller formener sig Ret i Fjeldet i 

Skonevigs Hovedsogn østenfor den for Gården Milje i øst satte Grændselinje” påstod 

Opsidderne på Aasheim og Valdre, at de alene var Eiendomsberettigede i omhandlede 

Fjeld, medens også Prestegården, Tjeldflaat, Flesje og yttre Tungesvig påstod sig 

medeiendomsberettigede i Fjeldet. Gården yttre Næs gjorde også foreløpig Påstand paa 



Medejendomsret i Fjældstrækningen, men har senere nedsat sin Påstand til at gjælde alene 

Beiteret, om hvis udstrækning for så vidt Tvisten alene drejer sig. Hvad Gården Næs 

indre angår, da sloges det allerede under nævnte Møde fast, at denne Gård har Beiteret i 

Fjeldet for 2 Heste, men intet videre. Sagen har senere været behandlet under 

Aastedssessionen 26, 28, 29 og 30 Juni 86 og har gjentagen Aastedsbefaring samt 

vidløftig Vidneførsel herunder fundet sted. Gaardene Prestegården, Flesje, ytre Tungesvik 

og Tjeldflaat har benyttet Sagfører saavel under Aastedsbefaringen som til Forfattelse af 

Indlæg. Parternes endelige Påstande går, efter til dels gjentagende at have været ændrede, 

nu ud på følgende:  

a. Gårdene Aasheim og Valdre påstår, at de i Fællesskab ejer ”Stølsbejtet, den såkaldte 

Rodalen, hvor Prestegården tilkommer for sine Husmænds Kjør Beiteret i 7 Uger fra 2 

Juli at regne. Med Hensyn til den øvrige Del af Fjeldet påstås, at Gården Tungesvig har 

fuld Eiendomsret, medens Gården Tjeldflaat og Flesje kun tilkommer Brugsret i den 

Udstrækning, hvori at kan bevises, at de har brugt Beitet”, hvilket derefter nærmere 

specifiseres. 

b. For Gården Skonevigs Prestegård, Flesje, ytre Tungesvig og Tjeldflaat er principaliter 

nedlagt Påstand på fuld Ejendomsret i det omtvistede Fjeld og subsidiært paa fuld 

Brugsret til Bejtning så vel for Heste, Får, Gjeder og Gjeldkreaturer som Melkekjør. 

c. Hvad Gården Næs ytre angår, er det af samtlige Vedkommende anerkjendt, at den 

tilkommer Bejteret i Fjeldet for hva der fødes på Gården af Får og Heste. Ytre Næs har 

desuden gjort Påstand på Bejtesret for Gjældkreaturer, hvilken Ret af de øvrige Gårdes 

Opsiddere bestrides. Man er dog enige om, at for så vidt sidstnævnte Beitesmark retlig 

bliver at tillægge Gården, skal Gjeldkreaturernes Antal sættes til 6. 

Som det allerede af det ovennævnte fremgår, gjælder det til Sagens fulde Belysning og for 

rettelig at kunne bedømme de nedlagte Påstandes Indhold at komme på det rene med, hva 

der forstås Betegnelsen ”Rodalen” eller ”Rodalsbejtet”. Nævnte Del af Fjeldet er under 

Kommissionens Befaring den 28 Juni f. A. nøjagtig beskrevet, ligesom der over denne 

Del af Fjeldet er optaget et Rids ”Rodalsbejtet” begrænses efter dette fra Nordøst af regne 

således: fra ”Grønne Haugbu” går det under Stølsfjeldurene og videre under Uren i 

Kjeldeskår til Næpeskar, der ligger N.O. for højeste Øykjahaugene nærmest ”Jurabera”, 

derfra videre under Urane til Staksbækken og efter denne Bæk ned i Botnane, beliggende 

lige ned fra Norhejmsskar og Højdedraget mod Etne, derfra til Skutahaalene saaledes, at 

Botnane tilfalder Rodalsbejtet efter Uren nedenfor Skutehetten til Grønerinden, derfra 



videre efter denne nedefter et gammelt Gjærde kaldet Nygarden ned til Elven, som 

derefter danner Grænsen til den af Kommissionen satte Linje mellem Fjeld og 

Hjemmeudmark, hvilken Linje endelig danner Resten af Ydergrænsen hen til 

Udgangspunktet.  

Som det vil ses påstår Gårdene Aasheim og Valdre, at der for Rodalsbejtet gjælder 

særskilte Regler om Ejendomsretten, forskjellige fra de for Fjeldbejtet for øvrig 

gjældende, medens de øvrige 4 Gårde, der påstår Medejendomsret i Fjeldet, ikke 

anerkjender nogen sådan Forskjel. Idet Retten går over til at prøve navnlig de afhørte 

Vidners Prov og det øvrige i Sagen oplyste angående Ejendomsretten til den omtvistede 

Fjeldstrækning og Brugsretten til samme, ansees det hensigtsmæssigst her at undersøge 

hver enkelt Gårds Retsstilling. 

I. Hvad Prestegården angår synes det ved de afgivne Vidnerprov klart, at den fra gammel 

Tid har anset sig berettiget til og benyttet Rodalsbejtet så vel som den øvrige Del af et 

omtvistede Fjeld til Bejtesmark for sine Kreaturer, ganske som dem har fundet for godt. 

1ste, 2det og 3die Vidne, har således provet, at der for 40 a`50 Aar siden bejtede Heste i 

Fjeldet tilhørende Skonevigs Prestegård. 1ste og 5te Vidne kjender også til, at der på den 

Del af Fjeldet, som kaldes Prestefjeldet findes et Sted, ”Prestanystodl”. Begge disse 

Navne tyder på gammel Benyttelse af Prestegården i Fjeldet. Også i den senere Tid har 

det untagelsvis hændt, at Prestegården har ladet hele sin Besætning bejte på Fjeldet, se 18 

og 23 Vidnes Prov, samt 5te Vidnes Udsagn. 31te Vidne har forklaret, at det så vidt 

mindes af sin Moder har hørt, at Valdre for lange Tider siden havde måtte tage sine 

Kreaturer bort fra Rodalen til Fordel for Prestegårdens Kreaturer, cfr. 5te Vidne. I den 

senere Tid synes alene Prestegårdens Husmænd at have benyttet Rodalsbeitet og den 

øvrige omtvistede Fjeldstrækning og det, som det må antages, kun en begrænset Del af 

Sommeren. Grunden til at Prestegården i den senere Tid har benyttet Bejtet mindre end 

før er formentlig det af dennes m.fl. Gårdes Sagfører Oplyste, at Prestegården ved 

Mageskifte i 1827 erhvervede Ødegården Ophejm, hvormed fulgte en god og belejlig 

Havnegang, hva Prestegården tidligere havde savnet, som særskilt Ejendom. At 

Prestegården ikke har mistet sin Ret til Havnegang i den omtvistede Fjeldstrækning 

derved, at den har brugt samme i mindre Udstrækning end før, er både i sig selv antagelig, 

og Rettens Anskuelse støttes også af 10 og 11 Vidnes Prov, idet disse Vidne mener, at 

Rodalen er fælles Fjeld for Gårdene Valdre, Aasheim og Prestegården, ikke at tale om, at 

så godt som alle de Vidner, der har udtalt sig om Prestegårdens Ejendomsret i Fjeldet, på 



Examination har erklært. At de ikke nærer nogen Tvil om Prestegårdens Medejendomsret 

hertil. Hvad dernest angår Udstrækningen af Prestegårdens Medejendomsret til hele den 

omtvistede Fjeldstrekning, da synes det af Vidneprovene at fremgå, at Brugene især har 

fundet Sted i Rodalsbejtet. Ligesom det imidlertid af almindelige Grunde er rimeligt at 

antage, at Brugen ikke kan have været indskrænket til Rodalsbejtet alene, men har fundet 

Sted i hele det omtvistede Fjeld, således fremgår dette også af t.ex. 3 Vidnes Prov, når 

dette Vidne udsiger, at Prestegårdens Kreaturer blev jagede til Rodalen, og ”senere gikk 

de, hvor de vilde på det omtvistede Fjeld”, jmfr. Også 23 Vidnes Prov. At Prestegårdens 

Brug af Fjeldstrekningen skulde være indskrænket enten i Hensyn Art Bofæ eller 

Fjelsstrækning, for så vidt det omtvistede Fjeld angår, kan i det hele taget ikke ses af 

Vidneprovene. 

II. Angående Gården Flesjes Brugsret har 17 og 20, jnfr. 13, Vidne provet, at Gårdens 

nuværende Eier, Sjur Johannessen, i de 10-12 Aar han har boet på Gaarden, stadig har 

havt Melkekjør på Fjeldet. At så har været Tilfælde også før og det langt tilbage i Tiden, 

er udtalt blant andet af 4 Vidne, der har forklaret, at Flesjes Kreature i Vidnets Faders Tid 

blev melkede på Fjeldet om Aftenen på et bestemt Sted, Hovdastølen, men om Morgenen 

hvorsomhelst. Vidnet, der er 81 Aar gammel, og til sit omtrent 32 Aar har boet i Skonevig 

samt i sin Ungdom har gjætet for Flesje, Tjeldflaat og yttre Næs, udtalte, at Gården Flesje 

i Vidnets Tid altid havde sine Kjør og Faar på Fjeldet. Hvad Kjørene angår, gikk disse så 

vidt Vidnet bekjendt, aldrig så langt som til Rodalen, dette hændte derimod med 

Gjældkreature, og hentede Flesje ofte disse fra Rodalen om Høsten. Også 20 Vidne 

udtaler, at Flesjes Gjeldkreaturer og Får stundom bejtede i Rodalen, uden at dette Vidne 

kjende til, om de er drevne dit. Så vel 17 som 20 og 21 Vidne har provet, at Flesjes Eiere i 

nogen Udstrækning, ialfald i den senere Tid, også har indtaget fremmede Kreaturer til 

Bejtning på Fjeldet. At Flesje ikke har havt Hest på Fjeldet kommer efter 17 Vidnes 

Forklaring deraf, at nogen sådan ikke fødes på Gården. Hvad Melkekjør, Gjeldkreaturer 

og Faar angaar, der fremgår det af de vedkommende Vidners Prov med fuld Tydelighed, 

at samtlige Flesjes sådanne stadig har bejtet på Fjeldet efter Gårdens Eiers 

Forgodtbefindende, idet det dog synes, som om Rodalen ialfald for Melkekjørenes 

Vedkommende regelmæssig har været undtagen fra denne Gårds Brug, hvilken Brug 

iøvrigt ikke kan ses at have været underkastet nogen Indskrænkning, men meget mer 

endog har omfattet fremmede Kreaturer.  



III.  Som ovennævnet indrømmer Aashejms og Valdres Opsiddere ved sin endelige 

Påstand Gården ytre Tungesvig fuld Eiendomsret til det omstridte Fjeldbejte udenfor 

Rodalen. Hvad der for y. Tungesvigs Vedkommende således gjælder er alene at godtgjøre 

denne Gårds Medejendomsret også i Fjeldbejtet i Rodalen. Det kan i denne Hensende 

anføres, af 6 Vidne har provet, at y. Tungesvig har drevet så vel sine egne som fremmede 

Beitekreaturer til det indre af Rodalen, nemlig til det såkaldte ”Botnane”. Kreaturerne er 

derfra selv gået videre hjemover i Rodalen og lige til Valdres Bøgjærde. 7 og 9 Vidne har 

udtalt, at y. Tungesvig i den lange Tid, disse Vidner har været kjente der, har dervet sine 

Kreaturer til Rodalen. 7 Vidne siger at y. Tungesvig har drevet sine Gjældkreaturer og til 

dels Heste til Rodalen, jnfr. Herom også 9 Vidnes Forklaring. I samme Retning udtaler 

også 8 Vidne sig. Hvor hverken 7 eller 9 Vidne kjender til, at Rodalen skulde være nogen 

Særejendom i Fjeldet. Eftr 9 og 20 Vidnes Prov synes det, som om y. Tungesvig stundom 

har havt også fremmede Kreaturer i Bejte i Rodalen, der således synes at have været 

omfattet også af denne Gårds Brug på en Måde, der bestyrker de af 7 og 9 vidne til 

Spørgsmål B No. 3 givne Svar.- Om at tilkjende Gården y. Tungesvig nogen fortrinlig Ret 

med Hensyn til den omtvistede Fjeldstrækning udenfor Rodalsbeitet, er der efter Sagens 

Stilling ikke Tale, allerede af den Grund, at der af Gårdens Opsiddere eller disses 

Sagfører ingen Påstand derom er fremsat. Påstanden er for så vidt alene nedlagt af 

modparten. 

IV. At også Gården Tjeldflaat på en omfattende Maade har brugt det omtvistede 

Fjeldbejte fremgår af talrige Vidners Prov. 16 Vidne udtaler således, at Gårdens Opsidder 

til dels har havt sine Melkekjør på Fjeldbejte ligesom 20 Vidne ved, at Tjeldflaat har havt 

sin Havnegang på Fjeldet for Faar, Gjeldkreaturer og Hest, samt at denne Gaard også 

stundom har ligget med sine Melkekjør på Fjeldet. 16 Vidne har videre udtalt, at saavel 

han som Vidnets Grande har havt Faar i Bejte på Fjeldet og betalt derfor til Tjeldflaat, 

Vidnet selv i ca 10 Aar. 22 Vidne forklarer, at han for 46 Aar siden i 3 Aar var Gjetergut 

på Tjeldflaat. I disse Aar indtog Tjeldflaat Beitekreaturer både Gjeldkreaturer, Gjeder og 

Faar. I et Aar, for ca 5- 6 Aar siden, havde Vidnet lejet Bejte af Tjeldflaat paa Fjeldet 

foren Kvige. At nogen Påtale af de andre Gaarders Eiere i anledning de indtagne 

fremmede Kreaturer har fundet Sted, kan overhovedet ikke ses verken for dennes eller de 

andres i så Måde ligestillede Gaardes Vedkommende. Det synes således, som om 

Gaarden Tjeldflaat baade i ældre og nyere Tid har anset sig fuldt berettiget til at benytte 

Beitet i den omhandlede Fjeldstrækning både for sine egne Kreaturer af ethvert Slags og 



til at indtage fremmede Kreaturer mod Betaling. Nævnes kan i denne Forbindelse, at 18de 

Vidne har sagt, at han sommetider i Rodalen har set Gjeldkreaturer og især Heste i et så 

stort Antal, at de ikke kunde høre til på Valdre, Prestegården og Aasheim alene. Af 

Vidneprovene fremgår, at Gården Tjeldflaat har havt mer end en Hest i Fjeldet. 19 Vidne, 

der er beslægtet med en af Opsidderne på Aasheim, men i flere Aar har tjent på Tjeldflaat 

for lengre Tid siden, har blant andet provet, at Tjeldflaats Kreaturer ” gikk indover Fjeldet 

så langt de vilde”, uden at Vidnet dog har nogen Kundskab om, at de bejtede i Rodalen, 

Jnfr. Også i denne Henseende 23 Vidnes Prov og det nedenfor under y. Næs anførte, af 

hvilket siste foruden af meget andet fremgå, at man har anset denne Gaards Opsiddere 

ligeså fuldt berettigede med Hensyn til Fjeldbeitet som f. Ex. Flesje og ytre Tungesvig.  

V. Hvad endelig Gården Næs’s Beitesret for Gjeldkreaturer angår, der har 4 og 5 Vidne 

udtalt, at Gårdens Ejre lejlighedsvis har anmodet Gårdene ytre Tungesvik og Tjeldflaats 

Eiere om at faa udøve saadan Brug. Fremdeles har 24 Vidne udtalt, at hun har hørt, at y. 

Næs skulde have stillet Anmodning til nogen af de andre Gårdes Opsiddere, nemlig 

Valdres, om at få have Gjeldkreaturer på Fjeldet, uden at Vidnet ved, om der med Fjeldet 

mentes Rodalen eller det øvrige Fjeld. Også 28 og 29 Vidne har hørt, at y. Næs skulde 

have bedet Opsidderne på de andre Gårde om at får have Gjeldkreaturer på den 

omtvistede Fjeldstrækning om Sommeren. 30 Vidne, der for øvrig er noget beslægtet med 

Opsidderen på ytre Næs, har forklaret, at han i sin Ungdom tjente hos Abraham Larsen y. 

Næs, og at denne i disse Aar hvde sine Gjeldskreaturer tilfjelds hvert Aar, men Vidnet 

havde og har den Opfatning at y. Næs ingen Ret havde dertil. Det stod for Vidnet så, at 

man skulde se til at få Gjeldkreaturer op på Fjeldet, uden at Tjeldflaats Opsiddere 

merkede det. Han drev Kreaturene op tilfjelds Smalevejen. Vidnet tillægger til bedre 

Forståelse af sit prov, at han mærkede, at hans Husbond havde en ’Støk’ for at Tjelflaat 

skulde vide, at han hadde Kreaturer (Gjældkreaturer) på Fjeldet. Derimod har 25 Vidne, 

der har været Opsiddere på Næs i 14 Aar, og solgt sin Andel af Gaarden for 9 Aar siden, 

forklaret, at han i sin Tid havde Gjeldkreaturer på Fjeldet næsten hvert Aar upåtalt, 1-2 à 

3 om aaret. Han ved også, at de andre Opsiddere havde Gjeldkreaturer i Fjeldet, ligesom 

Vidnets Fader, der boede på Gården i 19 Aar, havde Gjeldkreaturerne der oppe, han tror 

næsten hvert Aar. Vidnets Fader sagdes at han havde Frihed til at have disse tilfjelds uden 

Betaling. Vidnet tillægger på Foranledning, at Gjeldkreaturene som oftest blev ført op 

Smalevejen lige til Fjelds. 26 Vidne, der for 40 Aar siden var Gjætergut på Næs ytre, 

forklarer at hans Husbond Abraham Larsen ialfald i 2 af disse Aar havde Gjeldkreaturer 



på Fjeldet. Men jagede dem om Forsommeren lige til Rodalen. Vidnet tror, men er ikke 

vis på, at også de andre Opsiddere havde Kreaturer oppe i de Aar. Han hørte aldrig sin 

Husbond tale om, hvorvidt han var berettiget til at have Gjeldkreaturerpå Fjeldet. Medens 

27 Vidne uagtet det som Husmand i 23 Aar har boet på y. Næs, ikke har set, at Næs`s 

Opsiddere har havt Gjeldkreaturer på Fjeldet, har 28 Vidne forklaret, at så har været 

Tilfælde. Dette Vidne er Husmandskone under y. Næs og har stundom selv havt 

Gjeldkreaturer oppe på Fjeldet sammen med Husbondens. Som ovenfor nævnt har Vidnet 

hørt udtale Tvil om y. Næs Berettigelse i så Henseende. Af de refererede Vidneprov synes 

det tilstrækkeligt at fremgå, at Gaarden y. Næs Opsiddere for så vidt de – hva der 

ingenlunde er godtgjort for samtliges Vekommende – har brugt at sende også sine 

Gjeldkreaturer op i Fjeldet om Sommeren, har gjort dette iallfald for de flestes 

Vedkommende under Tvil om sin Berettigelse. Herpå tyder ikke alene, at man har fundet 

det forsigtigst at benytte Smalevejen til Fremdriften men også især 4,5, og 30 Vidners 

forklaringer. At enkelte Opsiddere har været dristigere i sin Benyttelse, ja muligens endog 

for en Del troet sig berettigede til at have Gjeldkreaturer på Fjeldet, kan efter de anførte 

Vidneprov og Sagens Stilling ingen afgjørende Betydning tillægges, al den Stund man her 

har at gjøre med Gaarden y. Næs`s Opsiddere som en samlet Enhed, der som sådan må 

rammes af de anførte Vidneprov. Det må iøvrigt erindres, at det egentlig kun er 25 Vidnes 

Prov, der kunde tale for a nogen af y. Næs`s Opsiddere skulde have i så lang tid og med 

den Stadighed samt i god Tro brugt at sende sine Gjeldkreaturer på Beite til det 

omtvistede Fjeld, at der kunde blive Tale om en hævdet Ret. Dette Vidnet er imidlertid 

Broder af en af Opsidderne på y. Næs og Svoger til en anden. Om Alders Tidsbrug kan 

der i omhandlede Retning ligesålidt være Tale blant andet fordi også en sådan væsentlig 

måtte støttes på dette ikke lovfaste Vidnes Prov. Af de om y. Næs Rettigheder førte 

Vidners Prov fremgår for øvrig omend til Overflod med Tydelighed, at Rodalen har været 

brugt og bruges ikke bare som en særskilt Eeindom, men tillige også i Forbindelse med 

den øvrige omtvistede Fjeldstrækning, se således 26 Vidne. Retten kommer for gården y. 

Næs`s vedkommende til det Resultat, at den omtvistede Ret, hva angår Gjeldkreatur, der i 

Tilfælde ligesom Beiteretten for Faar og Heste måtte gjælde den hele omtvistede 

Fjeldstrækning, ikke kan anses tilligende Gården. 

Som det allerede af det Anførte fremgår, anser Retten efter de fremkomne Oplysninger og 

Sagens Stilling det ikke tilsomt, at ikke alene Gårdene Valdre og Aashjem, men også 

Prestegården, Flesje, y. Tingenes og Tjedflaat må være eiendomsberettigede til hele den 



omhandlede Fjeldstrækning. Rodalen eller Rodalsbejtet herunder indbefattet, hvilket alt 

således bliver at dele efter de Regler, der af Kommisionen plejer at lægges til Grund for 

Udskiftningen og med de Hensyn for Øie, som herunder måtte være at tage i Betragtning. 

Det er efter Vidneprovene vistnok klart, at Rodalsbejtet for en overvejende Del har vært 

brugt af Gaardene Aashjem, Valdre og Prestegården, ligesom den øvrige Fjeldstrækning 

ialfald delvis må antages at være mest benyttet af y. Tungesvig, Flesje og Tjeldflaat. 

Ligesom det imidlertid af Vidneprovene fremgår, at det jevnligen både har vært, ialfald 

Får og Gjeldkreatur fra de 3 sistnævnte Gårde i Rodalen og sikkerlig også ofte fra de først 

nævnte Gårde på Beite i den øvrige Fjeldstrækning, saaledes støttes denne Antagelse også 

af den alminnelige erfaring om Nabogaardens Brug af de den omgivende eller 

nærtliggende Fjeldbejter, der i Regelen – vedkommende Gårdes Brug deraf given må 

deraf antages at være fælles, for så vidt ikke noget andet godtgjøres eller anerkjendes. 

Sluttelig bemærkes, at når den af Gårdene Prestegården, y. Tungesvig, Flesje og 

Tjeldflaat benyttede Sagfører har påstået sig Salær tilkjendt af Valdre og Aasheims 

Opsiddere under nærværende Sag, da findes dette at være Kommisionen uvedkommende. 

Har førstnævnte Gaarde fundet, at de behøvde Sagførerhjelp, for på denne maade at få sin 

Sag bedre og fuldstændigere behandlet, da får dette være deres private Sag, al den Stund 

det er Kommisionens Pligt uden Sagførerhjelp at søge de inden deres Rækkevidde 

opstående Tvistigheder forsvarlige belyste og påkjendte.                                  

Thi kjendes for Ret: 

Den af Gårdene Valdre og Aasheim nedlagte Påstand om alene at eie det omtvistede 

Fjeld, for så vidt det såkaldte Rodalen (Rodalsbeitet) angår, tages ikke tilfølge, derimod 

bliver omtvistede Fjeldstrækning østenfor Miljes Østgrænse at anse som Fælleseiendom 

for Gaardene Valdre, Aashejm, Skonevigs Prestegård, y. Tungesvig, Tjeldflaat og Flesje 

og vil som sådan blive at udskifte overensstemmende med de Regler, Kommissionen 

plejer at legge til Grund herfor og i den Udstrækning, Kommissionen finder dette tjenlig. 

På denne Fjeldstrækning tilkommer der Gården ytre Næs Beitesret for Heste og Faar, 

hvorimod Sistnævnte Gårds Påstand om Beiteret for Gjeldkreatur, 6 i Tallet, ikke tages 

tilfølge. 

Nils Hesbø O. Nielsen. N. Sjo N. Sundnæs. S. Øvrevig 

Aar 1887 den 7 September var Kommissionen samlet i Ingeborg Abelsens Hus i 

Skonevig. 



Hvorda! Følgende Linjer tilførtes Protokollen. 

1. Forandring af Prestegjeldslinjen mellem Etne og Skonevig grundet paa Klage fra 

Torbjørn Øien af Etne af 

Denne Klage blev fremlagt den 11. Juli 1887 efter at Fjeldet forsaavidt Klagen … paa   

Anledning tidligere ere befaret. Der foretoges med Linjen følgende Forandring: Linjen 

bliver uforandret østenfra og hen til x (Kors) i Bjerg samt Varde paa en Bjerghaug 

omtrent 90 Alen vestenfor en liden Kjøn kaldet ’Stutekjøn’, men derfra skal den nu gaa 

VNV til x hugget i Bjerg oppe i Kanten af Braatet paa den sydvestre Kant af 

Hesteskarnuten, hvor Varde reistes, gaar derfra NV til x hugget i en mod Vest vendende 

Bjergvæg nogle og tyve Meter Øst fra Bækken i Hesteskarsdalen, derfra V ½ S til X 

hugget i en mod Øst vendende Bjergvæg et Stykke Vest fra Bækken der kommer fra 

inderste Kant af Hesteskaarsnuten, derfra omtrent V til x hugget i en lav Bjergnakke 

omtrent 4 a 5 Meter op fra østre Ende paa østre Hesteskaarkjønnet, hvorfra Linjen dannes 

af dette Kjøn hen til x hugget i en stor Sten omtrent 10 Meter op fra Kjønnets vestre Ende, 

gaar derfra SV ½ V til x (Kors) i den gamle Linje der er beskrevet saaledes: ’derfra i 

V.N.V. omtrent 120 a 130 Alen til x i Bjerg samt Varde paa Do.’ ( sc: Blomstølsbakkene), 

fra hvilket sidste Kors Linjen uforandret bliver gjeldende.  

Tilstede fra Etne: Torbjørn Øien, fra Skonevik: Ole Johannessen Teigland. 

I Skonevik: 

2. Skiftelinje mellom Gaardene Valdre, Matr. No. 88, Aasheim Matr.No. 87 og Skoneviks 

Prestegaard Matr.No. 86 paa søndre Side og Tungesvig yttre Matr.No. 79, Flesje, Matr. 

No. 80 og Tjeldflaat Matr.No.84 paa nordre Side: (cfr. Dom 29/8 87). Linjen tager sin 

Begyndelse i det x Kors i Grændsen mellom Nedreudmarken og Fjeldet, der er beskrevne 

saaledes: ’x (Kors) hugget oppe i en Bjergnakke i Svehaugen lidt ned fra Varden paa 

Prestefjeldet’ - og gaar derfra Ø til S antagelig nogle og tyve Meter op til x hugget i 

Bjergnakken oppe ved nævnte Varde, derfra SO. til S. til x hugget oppe i en kløvet 

Bjergklump vest fra «Smalepallane», videre samme Retning til x hugget oppe i en 

Bjergnakke tæt ved sydvestre Kant af en Myr, derfra S til Ø ½ Ø til x hugget i Bjerg ved 

sydvestre Fod af ’Flinkshaug’, derfra SO til x hugget i Bjerg i et mod Syd fremstikkende 

Næs af Flinkshaug, derfra SO til O til x hugget i Bjerg paa en liden rundaktig Bjerghaug, 

derfra O til S ½ S til x hugget i en stor Klippeblok i Uren ved Foden af Braatet ved 



Langhammer, derfra omtrent S. efter Uren til x hugget i en lav Sten i øvre Ende af Uren, 

derfra SO til S til x hugget i en meget lav liden Bjergflade nedenfor selve Langhammer 

og østlig op fra Krokendalsmyren, derfra O til S ½ S til x hugget i en Bjergnakke oppe 

paa Ramsklohaugane, derfra O. til S. til x hugget oppe i en Bjergtop af Ramsklohaugane, 

derfra SO til O til x hugget oppe paa samme Haug, derfra SO til O til x hugget i en 

Bjergknold paa Ryggen, derfra SO til x hugget i Bjergknold fremdeles oppe paa Ryggen 

op fra Gamlestølen, videre SO til O til x hugget i Gamlestølsnuten, derfra SO til S til x 

hugget i en Bjergnakke paa Horjene, derfra SO til S. til x hugget oppe paa Kanten af et 

mod sydvest vendende Bjergbraat paa søndre Kant af Litlefjeldet, derfra SO ½ S. til x 

hugget i en mod Syd vendende spids Bjergnibbe i Stakbraatet og endelig omtrent SO efter 

det selvgjærdende Stakbraat til Prestegjeldsgrændsen mod Etne, hvor Linjen ender. 

Tilstede under Fastsættelsen af Linjen var: Fra Tjælflaat Ole Olsen og Ole Larsen, fra 

Flesje Sjur Johannessen, fra Tungesvig Peder Thorsen og Torger Kristoffersen, fra 

Aasheim, Jacob Askildsen og Knud Johannessen og fra Valdre:Tollef Halvorsen. 

Brugsretterne der tilkommer I) Næs indre for 2 – to – Heste efter Forlig i Møte den 31te 

August 1885 og 2) Næs yttre for Heste og Faar efter Dom af 29/8 87 ere ved denne Linjes 

Fastsættelse bestemte at paahvile Gruppen Tungesvig yttre, Flesje og Tjælflaat. Ved 

Fastsættelsen af denne Linje er Skogforholdet ikke forandret, men bliver som tidligere. 

Onsdag den 23de behandledes Klage fra Gaarden Haugland i Aalund over den satte 

Grændse for Gaarden Økland. Med 3 stemmer, nemlig Formandens, Sundnæs og Øvrevig 

mod to stemmer Nielsen og Sjo blev besluttet. Ingen Forandring bliver at foretage i den 

satte Linje.  

Niels Hesbø, O. Nielsen, N. Sundnæs, N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1887 den 8. September var Kommissionen samlet i Ingeborg Abelsens Hus ved 

Skonevigsøen. Nielsen tilførte saadant Forslag: For at paaskynde Afslutningen af denne 

langvarige og kostbare Kommissionsudskiftning uden derfor efter min Mening i minste 

Maade at tilsidesætte dens Øiemed, tillader jeg mig at foreslaa Beslutning fattet om, at 

nedenanførte Dele af Sameiet, nemlig 1. Sands Sogn, 2. Næs Sogn, og 3. Saude Sogn, 

betragtes som ferdigskiftede fra Kommissionens Side, idet jeg i Medhold af Lovens § 108 

formener, at det ikke er hensigtsmæssigt og rimeligt, at Udskiftningen her føres længer 

end, og at der i Tilfælde træffes Forføining til, at de satte Grændser vedkommende disse 



Sogn træder i Kraft saasnart ske kan. Spørgsmaalet om hvor langt Udskiftningen bør føres 

ned har i de senere Aar været ikke lidet omstridt inden Kommissionen. Sagen er 

imidlertid for min Betragtning af den Betydenhed, at jig finder mig forpligtet og berettiget 

til noget udførligere at redegjøre for mit Standpunkt, hvorfor jeg først skal berøre den i 

sin Almindelighed. Naar jeg under Arbeidets Gang har fremholdt, at Kommissionen efter 

min Formening som Regel ikke bør gaa længer ned end til at skifte gruppevis, har, 

sigtende til min Udtalelse i den af mig i 1873 til Departementet givne Beskrivelse af 

Sameiet, vært indvendt, at jeg har skiftet Mening. Hertil skal jeg for det første bemærke, 

at den Gang havde jeg endnu ingen Erfaring, ganske annerledes derimod nu efter saa 

mange Aars Arbeide. Forresten har jeg aldrig udtalt mig mod enhver Gruppelægning, og 

det Standpunkt, jeg fremholdt i min ovennævnte Beskrivelse, forlod jeg allerede i 1880, 

det første Aar efterat Sognegrændsene vare færdige. Men foruden den indvundne Erfaring 

kommer hertil en meget betydelig Factor, nemlig Udskiftningsloven af 1882, der i 

væsentlig grad udvider de ordinære Udskiftningsretters Magtområde baade i Henseende 

Behandlingen af Retstvistigheder og bestemmelsen af Udskiftningsfeldtets Grændser 

m.v., paa samme Tid som den opstiller andre Regler angaaende hvor langt Udskiftningen 

under Storskifter skal føres ned, og hvilke Regler gaa i Retning af mindre vidtgaaende 

Deling, idet Retten i Tilfælde enddog kan standse naar den har skiftet mellom Sognene. 

Og saa kommer Omkostningerne. Der har under Diskutionen om Sagen gjentagne Ganger 

vært fremholdt, at disse ikke danne nogen Factor under Bedømmelsen af hvor langt 

Udskiftningen bør føres ned. Jeg maa imidlertid bestemt fastholde den modsatte Mening, 

nemlig at Omkostningerne er en Factor og det en ovemaade væsentlig. I Lovens § 108 

hedder det: ’Hvorlangt for øvrig Udskiftningen skal føres ned, afgjøres af Retten efter, 

hvad den af Hensyn Dels til Forholdene dels til Omkostningerne ved Forretningen finder 

hensigtsmæssigt’. Her har man altsaa, hvad der forresten etter min Mening maatte være 

en Selvfølge, Lovens klare Ord for at Omkostningerne maa tages med i Beregningen. 

Kommissionen koster, naar Alt tages med (bare til Bagagens Befordring medgaar aarlig 

flere hundrede Kroner) henved 60 kroner pr. dag naar den er i Virksomhed, og 

inneværende Aar medregnet koster Kommisionsarbeidet Staten allerede antagelig 

omkring 50 tusinde Kroner, en meget betraktelig Sum anvendt paa disse 

Høifjeldsstrækninger. Det er efter min Mening klart, at et saa kostbart Apparat ikke bør 

anvendes til det Slags Udskiftningsarbeider, der uden minste extraordinær Vanskelighed 

kan ordnes ved almindelige Udskiftninger, og derfor aldrig uden rent undtagelsesvis til 

Udskiftning Matriculnummerne imellem oppe i disse Tragter. Det turde endog være et 



Spørgsmaal, om ikke det rigtigste vilde have været, efter at man fik Udskiftningsloven af 

1882, at Kommissionen i disse Høifjeldsstrækninger, der samtlige ere ganske udyrkbare, 

hvor Kommissionens Flytning fra Sted til andet og Bagagens Transport tager saa meget 

Tid og Veiret ofte lægger Hindringer iveien for Arbeidet i Marken, - havde indskrænket 

Udskiftningen til Sognegrændserne selv fordi Sagens Vedkommende, hvor Sameiet har 

meget større Udstrækning end i Sand og Vads. Der indvendes, at Lodeierne ere 

berettigede til at faa skiftet. Jeg indrømmer ikke dette længer end til Sognene imellem. 

Hvorvidt der skal skiftes videre ned, afhænger ganske af Kommissionens Skjøn, om den 

finder det hensigtsmæssigt og rimeligt med Retsforholde, Udstrækning og 

Omkostningerne for Øie. At der gives Lodeiere, som baade i Tide og Utide vil have 

skiftet, saalænge det ikke koster dem en eneste Øre, er for mig ingen afgjørende Grund til 

at imøtekomme deres Ønske. Der indvendes videre, at gaaes der ikke frem som skeet, kan 

der senere opstaa Retstvistligheder mellem Partene. Jeg maa hertil svare: ’Ikke af nogen 

Betydenhed selv om man gaar meget mindre i Detail med Udskiftningen og ihvertfald 

ikke af vanskeligere Art end de, man saa ofte træffer paa under almindelige 

Udskiftninger. Vil Parterne procedere om Bagateller for det blive deres private Sag. Jeg 

kjender forresten ikke et eneste Tilfælde, hvor der f.Ex. har været procederet om 

Grændser mellem Nedremark og Fjeld. Med Ovenanførte for Øie maa jeg derfor 

fremholde som min bestemte Formening, at Kommissionen bør indskrenke sin Gjerning 

til at skifte i Grupper og fordetmeste i større Grupper, og kun rent undtagelsesvis efter 

Forholdene mellom enkelte Matriculnummere, og dernest at behandle Retstvisttigheder, 

der er af Betydenhed – og staar i et rimelig Forhold til de med Behandlingen forbundne 

Omkostninger. Der er vistnok i de senere Aar ogsaa lagt Grupper, men der er paa den 

anden Side ogsaa sat Skifter, hvortil der knytter sig saa liden Interesse, at Kommissionen 

efter mit Skjøn ingensomhelst Befatning burde have haft med dem. 

Det bør kanske ogsaa bemærkes at allerede i Andragendet fra Etne om Storskiftet er 

Tanken oppe om kun at skifte mellem Stifter, Præstegjælde og Sogne, og i noget lignende 

Retning udtaler ogsaa Departementet sig i sit Foredrag. Hvad nu ovenanførte Sogne eller 

Grupper angaar, saa er den Del af Sameiet, der ligger i Sand Sogn, delt i to Partier det ene 

langs Hylenfjordens Nordside, omfattende omtr. 6 Matriculnummere og andet Parti fra 

Robeid og nordefter langs Saudefjord omtr. 8 à 9 Matriculnummere. Der vil maaske blive 

invendt at Kommissionen for Nærværende mangler den fornødne Kjendskab til nu at 

kunne sige, hvorvidt man bør skifte videre eller ikke. Hertil maa jeg bemærke, at 



Kommissionen har under Fastsættelsen af Præstegjeldsgrændserne og Sognegrændserne 

bereist disse Tragter, hvorom der forresten i denne Forstand efter mit Skjøn ikke er 

synderlig vanskeligt at danne sig en Mening, især naar man som nærværende 

Kommission har arbeidet med Fjeldstrækninger saalænge. Paa Gaarden Løland i Gruppen 

langs Hylensfjord har jo Kommissionen allerede været og ordnet Forholdene. Specielt 

skal jeg her her nævne, at Udskiftningsformand Berge, der var tilstede under 

Kommissionens Ophold paa Løland, og som selvfølgelig er vel localiseret paa disse 

Tragter, udtalte, at paa denne Side af Fjorden var alt Væsentlig ordnet før og at der ikke 

var noget at gjøre for Kommissionen, hva da ogsaa den antog. Vads-Sameiet har 

Kommissionen havt anledning til at gjøre sig bekjendte med under Fastsættelsen af 

Sognegrændsen. Skal der nogensinde være Tale om at standse, naar Sognet har faaet Sit, 

saa er det her, hvor Marken er af meget ringe Beskaffenhed. Nytten af videregaaende 

Udskiftning tøer være tvivlsom nok, men vil Partene endelig have Skiftet bør det ske ad 

ordinær Vei. Der er ved ordinære Udskiftninger skiftet Hundreder og vil herefter blive 

skiftet Hundreder af Udmarks-Sameier af ikke mindre Betydenhed verken i Henseende 

Udstrækning eller Retsforholde end Grupperne i Vads og Sand. Jeg har selv udskiftet 

Udmarkssameier mindst ligesaa store som den Største af disse Grupper og af 

mangedobbelt større Værdi. Hvad Saude angaar saa er jo dette nu ganske færdigskiftet, 

endog næsten lige ned til hvert Matriculnummer. Sluttelig forlanger jeg de fremsatte 

Forslag enkeltvis satte under Votering. Sjo tiltraadte Nielsens Forslag, at Udskiftningen 

ansees ferdig i Saude og at Commissionen ikke befatter sig med Sands Sogn. Hvad Vads 

angaar troede han at dette Spørgsmaal burde udstaa inntil videre da det tilhørte det ved en 

senere Resolution tillagte Felt. Formanden bemærkede for det Første, at Commissionen i 

de sidste 2 a 3 Aar har ladet udlægge til Eftersyn de Linier og Retsafgjørelse, som have 

fundet Sted hvert Aar. Han antog ikke, at nogen anden Afgjørelse om at Dele vare ferdige 

tiltrengtes eller mentes i Udskiftningslovens §111. Hvad specielt de af Nielsens nævnte 

tre Sogn angaar skulde han bemærke: 1 vedkommende Saude. Det har været hele 

Commissionens Mening, at Saude nu var udskiftet i den Udstrækning, som det med 

Rimelighed kunde fordres. Det har derfor været hans Agt selv at foreslaa, at de 

Afgjørelser, som være trufne i Sommer bleve udlagte. Tilbage stod imidlertid et eneste 

Spørgsmaal og det var om Gaarden Næs havde Beitesret i Kvamens Fjeld og da i hvilken 

Udstrækning. Dette var oppe for Commissionen i Sommer medens denne var paa 

Aastedet og medens Suppleanten Landmark møtte for Nielsen og blev det da med 

Majoritæt bestemt, at Spørgsmaalet indtil videre skulde udstaa indtil Formanden om 



mulig havde faaet flere Oplysninger fra Sorenskriverkontoret i hvilken Anledning han af 

Parterne fik udlaane deres Dokumenter desangaaende, og blev det den Gang desuden 

udtrykkelig fremholdt at Commissionen i Tilfelde kunde behandle den Sag samtidig med, 

at den kom for at skifte mellem de nærliggende Gaarde af Sands Sogn. Og anser 

Formanden sig bunden ved denne Kommisionens foreløbige Afgjørelse, der ogsaa blev 

tilkjendegivet Parterne. Hvad angaar Sand indbefatter dette en større del af Sameiet, idet 

Dele paa andre Side af Sandsfjorden, der eies af 7 Gaarde, omfatter en Udstrækning, som 

man tror i Længde af omtrent 1 norsk Mil og i Bredde antagelig omtrent en halv norsk 

Mil. Hvad angaar den Del af Sand, der ligger paa østre eller nordre Side af Hylsfjorden 

saa sees dette af Matriculen at eies af 16 Matriculnummere og udgjør hele Fellesskabet, 

der tilligger Sands Sogn omkring 100 Skylddalere. Der har ikke i Formandens 

Funktionstid været forhandlet et eneste Ord med Opsidderne i Sands Sogn og han har 

personlig intet andet Overblikk end at han tror at der mellem de 16 Gaarde ved 

Hylensfjorden allerede tidligere er afholdt flere Udskiftningsforretninger, Noget ogsaa 

den af Nielsen citerede Udskiftningsformand Berges Udtalelser bestyrker. Men denne 

Omstendighed gjør det for ham end mere nødvendig at Forholdet af Commissionen 

nøiagtig undersøges forinden den som det forekommer ham ialfald i Blinde skrider til at 

bestemme, at Intet videre foretages. Det viser nemlig, at der i dette Sogn har været sterk 

Trang til at faa Fjeldet udskiftet, naar Lodeierne med de med almindelige Udskiftninger 

forbundne Omkostninger har søgt at faa Fjeldet udskiftet. Og Commissionen vilde efter 

Formandens Formening ganske svigte sin Opgave om den tog en saadan Beslutning som 

den af Nielsen og Sjo foreslaaede for dette Sogns Vedkommende. I denne Forbindelse 

staar det for ham som et heller ikke saa lidet viktig Moment at Sands Herred just er et af 

de Herreder, der enstemmig har besluttet at ansøge om, at den nedsatte Commission blev 

nedsatt, Hvad for eksempel ikke er Tilfelde med Skonevig, hvor der saavel er sat en 

Flerhed af Linier som og efter Nielsen og Sjos Mening skal sættes i flere af saadanne, og 

ikke er Tilfelde med Røldal og Suldal hvor ogsaa disse Medlemmers Mening maa være at 

der ogsaa skal settes Linier eller Feldtet ialfald undersøges forinden nogen Bestemmelse 

tages, og for hvilke Sogns Vedkommende, der begge indbefatter langt færre 

Matriculnummere, det for ham stod rimeligere, at en saadan Beslutning blev fattet, idet 

dog han vil reservere sig imod at stemme for dette, om noget Medlem skulle fremsætte 

Forslag herom uden først at have vært i de respektive Sogne og undersøgt om der var 

Noget eller Meget at gjøre. I Anledning Nielsens Paaberaab af Berge om at der ved 

Hylensfjorden Intet skulle være at gjøre, skulde han bemærke, at han for sin Part ikke 



fandt sig tjent med en saadan tilfeldig erhvervet Oplysning, han havde nemlig faaet den 

Lære i Commissionen, at det ofte havde hendt, at Folk og det indtil Lodeeiere selv havde 

erklæret, at der og der var det saa og saa greit, og naar Commissionen kom der saa var der 

meget ugreit, og det undrede ham, at ikke ogsaa de øvrige Medlemmer i Commissionen 

havde gjort samme Erfaring. Dette var saaledes Tilfelle med Forholdet mellem Gaardene 

Herem og Østrem i Søvde, hvor den ene Opsidder Colben Hærem, strax Commissionen 

kom til Søvde kom til Formanden og sagde at mellem Østrem og Hærem havde været 

lovlig Udskiftning og ved Leilighed medfulgtes af Lensmand Tegnesdal, der bekræftede 

dette med Bemærkning, at han, Tengesdal havde været med som Udskiftningsmand. Det 

viste seg imidlertid, at her opstod et af de vanskeligste og uløseligste Spørgsmaal 

Kommissionen har haaft med at gjøre ialfald i Formandens Funktionstid. Formanden 

skulde dernæst bemærke, at i sommer ved Kommissionens reise fra Saude blev han 

tilspurgt af Helmod Hylen, der baade er en Lodeier i Sands Fællesskabet og en almindelig 

brugt Udskiftningsmand, om hvad Tid Kommissionen var ventende til Sands Sogn for at 

skifte. Uagtet han som nævnt ikke lagde videre Bret paa saadanne tilfældige Udtalelser 

som enten Berges eller Helmod Hylens, troede han dog at burde berøre ogsaa denne 

sidstes Udtalelser til ham. Hvad angaar for øvrigt Spørgsmaalet om at skifte langt ned 

eller lægge i større Grupper, skulde han næst efter at udtale, at han ialfald ikke kunde gaa 

med paa at lægge større Strækninger som den nærværende sommer uden først enten at 

have vært paa Aastedet eller confereret med Lodeierne – og dette har som ovennævnt 

ikke været Tilfælde med Sand Sogn ialfald ikke i hans Funktionstid – videre tilføre, at 

han kanske tidligere har været af dem i Kommissionen, der mest har stemt for Deling 

langt ned, men han har gjort dette af den Grund at saa var begyndt med før hans 

Indtrædelse i Kommissionen og ansaa han sig forpligtet ved Kommissionens tidligere 

Afgjørelse til at behandle det Resterende af Fællesskabet nogenlunde paa samme Maade 

som skeet af Kommissionen før han indtraadte i samme. Han har troet og tror fræmdeles, 

at det er Kommissionens Pligt forsaavidt at behandle alle Sogne nogenlunde ensartet og 

under sin Hævdelse af denne Opfatning har han udtalt og til ham maa det være Nielsen 

sigter, naar han i sin Tilførsel fremkommer med det efter Formandens Mening mindre 

beføiede, at der inden Kommissionen var yttret, at Omkostningerne var ingen Faktor ved 

Bestemmelsen af hvorlangt ned man skulde gaa, eller hvilke Retstvistigheder skulde 

løses. Han, Formanden, har den Opfatning, naar engang Kommissionen er nedsat og det i 

den Udstrækning som skeet, at de Retstvistigheder, der opkommer, maa løses og de 

Skiftelinier sættes, som efter Kommissionens Skjøn findes hensigtsmessige eller 



nødvendige og tror han ikke, at det tilkom Kommissionen i det enkelte Tilfælde at 

ræsonnere over Omkostningerne altfor meget. Han har i denne Forbindelse udtalt, at 

Omkostningerne var ingen væsentlig Faktor eller ingen Faktor. Han er paa den anden 

Side af den Mening, som han ogsaa har udtalt, at Kommissionen er givet et for stort 

Omfang og at Kommissionen kanske er vel kostbar i Forhold til det reelle Udbytte, der 

udkommer af dens Arbeide. Dette har han imidlertid blot udtalt som sin private Mening 

men anseet sig ganske uberettiget til at ræsonnere over. Hvad det af Nielsen reiste 

Spørgsmaal om Vads Sogn angaar, skulde Formanden nærmest være tilbøielig til at slutte 

sig til Nielsens Forslag, at Udskiftningen der ansees for afsluttet, men med det Tillæg, at 

dette gjælder hele det ved den sidste Resolusjon tillagte Fællesskab altsaa ogsaa for 

Sandeids, Vikedals og Aalunds vedkommende. Han skulde dog i denne Forbindelse 

bemærke, at der som Kommissionen bekjendt i Aalund Sogn er en Tvist om lille Asheims 

Berettigelse i Fjeldet og at der ligeledes i Vads Sogn er en Tvist om Gaarden Spartveits 

Berettigelse i Fjeldet. Han troede som sagt uagtet dette at kunne votere for hele dette 

Fællesskabs Afslutning væsentlig i Betragtning af at der ved Ansøgningen om dette 

Storskiftet var udtalt ialfald indirekte at hvad det væsentlig gjaldt var at faa 

Sognegrænderne fastsatte. Han skulde sluttelig bemærke, at med den af ham tænkte 

Fremgangsmaade ved Udskiftningen, der gaaer nedad til de enkelte Matriculnummerne, 

som under hans Funktionstid som Medlem af Kommissionen har fundet sted, vil denne 

kunde fuldføre sit Arbeid sandsynligvis i 3 Somre til eller høist 4, forudsat samme aarlige 

Arbeidstid som tidligere. Sundnæs og Øvrevig tiltraadt Formandens Tilførsel i sin 

Helhed, dog med Bemærkning, at man for Tiden heller intet bestemmer med det ved 

seneste Resolution tillagte Fællesskab, men at dette staar uafgjort indtil Udskiftningen er 

ferdig for det øvrige Fællesskabs Vedkommende. Nielsen bemærkede, at afdøde 

Formand, Sagfører Dietrichson, var decideret for Gruppelægning, hvad ogsaa hans 

Indberetning angaaende den Tid, han agtede at bruge til Kommissionsarbeidet viser. Der 

er paa enkelte Steder i Saude efter hans Mening gaaet længere ned i Detaljer end som 

blev i Dietrichsons Tid.  

Nielsen forlangte Udskrift af det Protokollerede i dag. Formanden følte sig opfordret til at 

spørge, hvortil denne Udskrift tænkes benyttet.  

Hertil erklærede Nielsen, at han ikke agtede at benytte den til nogen Indberetning uden 

Formandens Vidende. Formanden fandt sig ikke forpligtet til efter dette Forlangende at 

meddele nogen Udskrift uden efter Amtmandens Ordre.  



Man besluttede, at Kommissionen næste Aar begynder i Sand.  

Man besluttede videre, at de iaar i Saude satte Linjer udlægges overensstemmende med 

Udskiftningslovens § 111.  

Videre besluttedes, at Kommissionen træder sammen næste Aar omkring Tiden 24 – 28 

Juni. Hermed indstilledes Kommissionens Arbeide for iaar. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1888 den 30te Juni var Kommissionen samlet i Landhandler Kristoffersens Søhus paa 

Gaarden Milie i Skonevigs Præstegjæld. For Proprietair Lund møtte Suppleanten Sjur 

Øvrevig. Efter forudgaaet Indkaldelse mødte: Fra Gaarden Sandvig: Lars Nielsen og Lars 

Larsen; fra Gaarden Midtebne: Haldor Eriksen; fra Gaarden Løvvig: 

Udskiftningsformand Løvvig, Sjur Gundersen og Halvor Johannessen; fra Gaarden 

Axland: Torbjørn Stensen og Tørris Hansen; fra Gaarden Hjelmervig: Tallak Larsen og 

Kristoffer Pedersen; fra Gaarden Malnæs: Rasmus Hansen, Johannes Hansen, Jens 

Johannesen og Halvor Olsen; fra Gaarden Mortvedt: Lars Pedersen, Jens Ingebrigtsen, 

Ole Halvorsen, Tørris Thorsen og Ole Mikkelsen; fra Gaarden Skoge: Tørris Tørrisen og 

Ole Larsen; fra Gaarden Tendalen: Lars Larsen og Aadne Larsen; fra Gaarden Læknes: T. 

Knudsen, Aadne Larsen, Lars Aadnesen, Helge Leknes og Skibskaptein Leknæs og fra 

Gaarden Tjelde Agent Tornøe. Indkaldelsen var skeet i Anledning Klage af 2den Juni 1886 

fra T. Knudsen som Opsidder paa Gaarden Læknes. Denne Klage oplæstes og fremlagdes. 

Fra Nordebne møtte nu Od Olsen.  

Efter en Del Forhandlinger med de Fremmødende, hvori forskjellige Udtalelser faldt 

angaaende Fjeldet paa den omhandlede Strækning skulde betragtes som Fællesskab eller 

ikke Fællesskab og Skyldforholdet saaledes lægges til Grund for Udskiftningen, frafaldt 

Knudsen paa egne og de andre Interesserede i Gruppen, deres Vegne sin i den fremlagte 

Klage opstillede subsidiere Paastand.Tallak Larsen Hjelmervig paa egne og de Øvrige i 

Gruppen Hjelmervig, Malnæs og Mortvedt deres Vegne fandt sig nu opfordret til at 

fremkomme med det Forbehold eller Paastand, at om Klagen i nogen Henseender skulle 

blive tagen til Følge da en ny Ankefrist maatte gjælde for deres Gruppe mod 

Nabogruppen Vest. Udskiftningsformand Løvvig paa egne og de øvrige Interesserede i 

den vestligere Gruppers Vegne protesterede mod den Opfatning, som er udtalt af Tallak 

Hjelmervig, idet han fremholdt at Klagen som rettet alene mod een Gruppe verken direkte 



eller indirekte – ved ny Ankefrist – kan faa Indflydelse paa de øvrige Grupper. Knudsen 

og Tallak Hjelmervig vilde til Formanden indsende Fortegnelse over de Vidner, de agte at 

føre. Møtet hævet. 

 Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1888 den 24de Juli var Kommissionen samlet i Tjærand Aagesen Lillehammers Hus i 

Suldal. Retten betjentes af de opnævnte Medlemmer Hesbø, Sjo og Sundnæs og 

Suppleantene Landmark og Øvrevig, der mødte for Medlemmerne Nielsen og Lund. 

Hvorda! 

Foretoges: Klage fra Gaarden Lillehammers Opsiddere over Præstegjeldsgrændsen mod 

Gaardene Lindvang og Tjelmeland. 

Formanden fremlagde: Klage af 13de Marts 1879, indløben i rette Tid samt Udskrift af 

Ryfylke Sorenskriveries Justitsprotokol forsaavidt angaar en Forretning af 30te Juni 1803 

og en do. angaaende Forretning af 17de Juli 1811. Af Parterne mødte: fra Lillehammer: 

Erik Larsen og Tjærand Aagesen og fra Tjelmeland: Johannes Ingemundsen og Ingemund 

Reinertsen. Tjelmelands Opsiddere bade afhørt 2de godvillig mødende Vidner, nemlig 

Lisabeth Thorsteinsdatter Lindvang og Valborg Thorsteindatter Lindvang, hvilke begge 

de erklærede ikke at kunne fremmøde paa det fjerntliggende Aasted, formedelst 

Alderdom og Svaghed. 

Retten fandt under disse Omstendigheder at burde forsøge at modtage disse Vidners 

Forklaring her paa Stedet, ialfald i den Udstrækning som dette kan forenes med 

Vidnernes Ikkeværen paa Aastedet. 

Fremsto derefter som 1ste Kontravidne. Lisabeth Thorstensdatter Lindvang, 70 Aar gl., 

med Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret. Klagen blev oplæst for hende, ligesom 

Forretningerne af 1803 og 1811, samt den af Kommissionen i 1877 satte Linie. Vidnet 

forklarede, at hun har hørt fra hun var Barn, at Skliftelinien paa den omtvistede Strækning 

skulde begynde i ’Hestnuten’ uden at hun kan nærmere betegne hvor, gaar derfra til 

’Haanganbæk’ og følger derefter denne Bæk, som den derefter følger indtil den falder ud i 

Aaen ’Tverraaen’, derfra til Gamlestølen og derfra til ’Fæsteskaarnuten’ og derfra ned 

’Kvænbakkerne’ til Moltenæsset i ’Kvanvandet’. Vidnet tillægger til Belysning af sin 

Forklaring at hun ikke ved om dette er den rette Linie, men saaledes har hun hørt den 



beskrevet. Ved ’Haanganbæk’, udenom denne, nærmere ’Steinbu’, er en Slette, hvor der 

er en Slaatte, som de har slaaet fra Lillehammer. Forøvrigt ved hun ikke om den af hende 

beskrevne Grændse har været respekteret. 

2det Kontravidne. Valborg Thorsteinsdatter Lindvang, 60 Aar gl., forrige Vidnes Søster, 

ogsaa med Parterne uforb. og i Sagen uinteresseret. Hun forklarede som denne, at hun 

altid har hørt fra hun var saa stor at hun havde Skjøn derpaa, blant andet af sin Fader, at 

Skiftet paa den omtvistede Strækning skulde gaa fra ’Hestenuten’, uden at hun har hørt 

hvor i denne, derfra i ’Haanganbæk’ og efter denne til Udløbet i Tveraaen, og saa igjen 

fra ’Haanganvikbækken’ til ’Fæsteskaarnuten’ og til ’Kvanbakkerne’, og derfra til 

’Moltenæsset’ ud i ’Kvansvandet’. Hun har ogsaa hørt det samme om Slaatten som 1ste 

Kontravidne. Ogsaa for dette Vidne blev det samme oplæst som for 1ste Kontravidne. 

Vidnet ved at begge Parter ved ’Haanganbæk’ har beitet deres Kreature om hinanden. 

Vidnerne bleve derefter demitterede uden Edfæstelse. Forretningen sluttet. 

Niels Hesbø, C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Samme dag var Kommissionen samlet paa samme Sted til Afhørelse af Vidner i 

Anledning en Klage fra Gaarden Klungtvedts Opsiddere af 1ste October 1878. 

Fremstod som 

1ste Vidne. Lars Eriksen Lillehammer, 84 Aar gl. med Parterne uforb. og i Sagen 

uinteresseret. Forklarede at han var med i 1834, da Nils Johannesen Handeland solgte 

’Stovedalen’ til Mikkel Olsen Klungtveit. Vidnet var med og skulde stene ud Skiftet 

imellem dem. Sælger Nils Johannessen Handeland udtalte da at Grændserne var i 

’Kringlekjøn’, Grændsen mod Suldal blev ikke nævnt. Der var ingen tilstede under 

Forretningen hverken fra Suldal eller Røldal. 

2det Vidne. Kari Mikkelsdatter Lillehammer, 67 Aar gl., uforb. med Parterne og i Sagen 

uinteresseret, undtagen at hun er en Faster af den ene Klager Vraal Olsen Klungtveit. Hun 

forklarede i Sagens Anledning, at hun er Datter af Mikkel Olsen Klungtveit, som kjøbte 

Beitet ’Stovedalen’ af Nils Handeland i 1834. Hun var i sin Ungdom meget i 

’Stovedalen’, i alt i 8 Somre, i Begyndelsen før hun blev voxen, og i de sidste Aarene laa 

hun der og stølte sin Faders kreaturer. Hun forklarede at de gjætede saa langt som i 

’Grønne Bakken’, og sagde hendes Fader at Grændsen mod Suldal fulgte Fjeldvæggen, 

der ligger østenfor ’Grønne Bakken’. Hun forklarede videre at der ligger et Vand med 



mange Holmer, som de gjætede til paa øvre Kant af samme. Ogsaa paa hin Side af 

’Sauanuten’ gjætede de op imellem ’Sauanuten’ og den høge Nuten, hvortil hendes Fader 

sagde de eiede, kommer ned en Bæk, som gaar ned den ’Grønne Bakken’ og ned i et 

Vand. Fra ’Grønne Bakken’ ser man bort til en høi, sort Nut og der hen sagde hendes 

Fader at de eiede. Hun ved ikke om dette er Grændsen enten mod Suldal eller Røldal. Ned 

ifra ’Grønne Bakken’, det er mod Øst, antager hun, ligger ’Vasdalene’, der var hun ikke, 

men hendes Fader sagde de eiede der og hendes Brødre laa der med nogle Gjeldkreature. 

Oplæst og vedtaget. Vidnerne demmiteredes uden Edfæstelser. 

Nils Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1888 den 28 Juli blev Ret sat af Kommissionen paa Stølen Steinbu i Sand. Retten 

betj. af de opnævnte Medlemmer Formanden, Sundnæs og Sjo og Suppleanterne 

Landmark og Øvrevig. 

Hvorda! 

Foretoges Klage fra Opsidderne paa Gaarden Lillehammer over den Del af 

Præstegjeldsgrændsen, fastsat i 1877, der fastsætter Grændsen for denne Gaard mod 

Gaardene Tjelmeland og Lindvang af Sand. Formanden fremlagde Klage af 13de Marts 

1879, der i betimelig Tid er indløben. Fra Lillehammer mødte Erik Larsen og Tjærand 

Aagesen som fremlagde Forretningerne af 1803 og 1811 og idet de Henviste til den 

første, gjentagne i den sidste, bad de 3de godvillig mødende Vidner, som tilligemed Retten 

og Modparterne har befaret Aastedet, paa den omtvistede Strækning, afhørte efter 

nærmere Foranledning. Fra Tjelmeland mødte Ingemund Reinertsen og Johannes 

Ingemundsen. Det bemærkes at Gaarden Lindvang ikke eier i Fjeldet paa den omtvistede 

Strækning. Retten bemærkede, at den i Parternes Overvær har befaret og vist Vidnerne 

Linien, saaledes som fastsat i 1877, ligesom Vidnerne paa Aastedet har paavist et Sted, de 

har kaldt ’Stenbukleven’, der er beliggende strax oppe paa Braatet fra Stølen Stenbu og 

som er Nedgangen, naar man fra Øst kommer saa langt mod Vest at man ser ned til Stølen 

Stenbu, naar man gaar i det laveste Dalføre. Tjelmelands Opsiddere paaviste et Sted 

længere Øst, hvor de troede at Stenbukleven var, idet de ikke bestemt kunde paapege 

nogen saadan. Paa dette Sted paavistes 3 Stene, som for Retten imidlertid nærmest gav 

Indtrykket af ikke at være Skiftestene. Parterne vare enige om Korset, beskrevet saaledes: 

do og do paa en Bjerghaug i Syd fra ’Kvandalen’. Parterne vare ligeledes enige i at den  

Bjerghøi der ligger østenfor det næste x N.O. til N. til x i Berg, samt Varde paa den anden 



side af Kvandalen” heder Hest, og at den runde Bjergfod der ligger ovenfor kaldes 

Hestnuten. Medens Linien af 1877 fra dette Punkt, altsaa Korset paa nordre Side af 

Kvandalen til næste Kors, vestenfor ’Snøvasnuten’, nærmer sig betydelige Høidedraget, 

fordre nu Lillehammers Opsiddere, at Linien skal gaa fra Korset Syd op fra Kvandalen, 

fra dette Kors lige til ’Stenbukleven’ og derfra, overensstemmende med Forretningen af 

1803 til Midten af Kvanvandet følgende Eggene, og paaviste de et Fjelddrag, som de 

kaldte Eggen og som skal være temmelig selvgjærdende, men som imidlertid ikke er det 

nederste, mest selvgjærdende Del af Fjeldet.  

Tjelmelands Opsiddere paastode Linien af 1877 staaende ved Magt. 

Fremstod derefter som 

1ste Hovedvidne. Halvor Pedersen Vinterhus, 58 Aar gl., med Parterne ubesl. og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet gjætede i sin Ungdom i 12 Aar paa Lillehammer og de gjætede fra 

Hestnuten til ’Steinbukleven’ saaledes som denne er beskreven og paavist fra 

Lillehammers Opsiddere, derfra til ’Eggene’ som ble paavist og som ere temmelig 

selvgjærdende. Til en Linie, tænkt saaledes sat, og som ligger vestenfor den i 1877 satte 

Linie sagde Lillehammers Opsiddere at de eiede og saaledes gjætede de, og saaledes slog 

de ogsaa Hø paa Lillehammer. Spesielt tillægger Vidnet at de gjætede lige ud paa 

Brynene paa ’Hestnuten’. Oplæst vedt. og edfæstet. 

2det Hovedvidne. Halvor Johannessen Lillehammer 65 Aar gl., med Parterne ubesl. og i 

Sagen uinteress. anderledes end at han er Husmand paa Lillehammer. Han forklarede at 

han i sin Ungdom gjætede i 2 Aar paa Lillehammer og forklarede sig fuldstændig 

overensstemmende med 1ste Hv. hvis Forklaring han vedtog. Han tillægger han hørte Tale 

om der skulde være en ’Semje’ og sagde man at den lød paa en Grændse, der gikk 

saaledes som han fik Befaling at gjæte og gjætede. Opl. og vedt. og edfæstet. 

3die Hv. Holger Olsen Lillehammer, 64 Aar gl., Husmand under Lillehammer, for øvrig 

med Parterne ubesl. og i Sagen uinter. Vidnet forklarede at have tjent i 6 Aar paa 

Lillehammer og har nu været Husmand der i 34 Aar. Han har i al denne Tid observeret at 

man fra Lillehammer har gjætet Kreaturer saaledes som af 1ste og 2det Hv. forklaret. Selv 

har han i den Tid han har været Husmand slaaet Hø paa Fladen indtil ’Steinbukleiven’. 

Han har slaaet der stadig, det vil sige hvert andet Aar indtil 1877 og staar det i hans 

Fæsteseddel at han skulde have denne Slaatte, der er kaldt ’Steinbukleiven’, og ved han at 



hans Formand ogsaa havde den samme Slaatte. Vidnet tillægger at Opsidder paa 

Tjelmeland Reinert Ingemundsen, Ingemund Reinertsens Fader, en Gang traf ham og bad 

ham om noget Hø til Sengefyld, hva han ogsaa fik. Dette skeede medens han satte op en 

Stak ved ’Steinbukleiven’. Ogsaa en Stølsjente fra Tjelmeland bad ham om Hø til 

Sengefyld, som han havde slaat der. Vidnet har ogsaa hørt Tale om en ’Semje’ og at 

denne lød paa en Linie over Hestnut og til ’Steinbukleiven’ og derfra over Eggene til 

Kvanvandet. Opl. vedt. og edf. 

Derefter framstod som 

3die Kontrav. Nils Knudsen Lindvang, 63 Aar gl. med Parterne ubesl. og i Sagen 

uinteress., idet han som Eier af Lindvang har Fjeld, udskildt fra Tjelmeland, af hvilken 

sidste Gaard han har leiet Beitet Stenbu i 5 Aar fra i fjor af at regne. Han har fra Gammelt 

hørt at Linien skulde gaa fra Multenæsset i Kvanvandet og derfra efter de høieste Eggene, 

lidt østenfor Linien af 1877 og til en Kleiv østenfor Haanganbæk og derfra til Hestnuten. 

Fra Tjelmeland har de ikke gjætet, fra Lillehammer ved han de har gjætet ligetil 

’Steinbustølen’. Han ved at Lillehammers Husmand har slaaet paa Slettene fra 

Haanganbæk og udover til ’Steinbukleiven’. Han har hørt Benævnelsen ’Steinbukleiven’ 

paa det Sted som af 1ste og 2det og 3die Hovedvidne saaledes betegnet, ellers har han 

ligeledes hørt Udtrykket ’gamle Steinbukleiven’ om et sted østenfor Haanganbækken. 

Dette sidste hørte han af Eivind Østeraa fra Hamnesbø, som sagde han vare godt kjendt i 

Fjeldet. Han har hørt at Ingemund Tjelmeland engang rev ned Stokstangen paa 

’Steinbukleiven’ for Husmanden paa Lillehammer og at han var misfornøiet med denne 

Slaat. Vidnet har hørt at man paa Lindvang var misfornøiet med Dommen af 1803. Opl. 

vedt. og edfæstet. 

Begge Parter indlod dermed Sagen til Dom, i Henhold til sine nedlagte Paastande. 

Derefter indgik Parterne saadant Forlig: 

Linien skal gaa fra Korset saaledes beskrevet, ’do og do paa en Bjerghaug i Syd op fra 

’Kvandalen’ - Endepunktet mellem Hylen og Vaage – derefter tvers over Kvandalen til 

første selvgjærdende Bjerglag, følger derefter det øverste og mest selvgjærdende Bjerglag 

af Hestnut og Rullenut, paa deres vestre Side og rundt disse indtil den østre Side af en 

mørk Bjergside, derfra tvers over til ’ Steinbukleiv og derfra i lige Linie til Korset sat i 

1877 saaledes betegnet: x i Bjerg samt Varde paa Fladen nedenfor og vestenfor 



’Snøvasnuten’, derfra gaar Linien uforandret som sat i 1877. De irettelagte tvende 

Forretninger af 1803 og 1811 tilbageleveredes. 

Parterne underskrev Protokollen. 

Johannes I. Tjelmeland. Ingemund R. Tjelmeland. Erik Larsen Lillehammer, m.p.P.  

Tjærand Aagesen Lillehammer m.p.P. 

Sagen hermed sluttet som forligt, idet den forligte Linie vil blive at afmærke nærmere og 

beskrives. 

N. Hesbø   C. W. Landmark    N. Sundnæs    N. Sjo     S. Øvrevig 

 Aar 1888 den 7de August var Kommissionen, Formanden, Sundnæs, Sjo og Suppleantene 

Landmark og Øvrevig samlet i Øikeskaret i Røldalsfjeld, 3400 a 3500 Fod over Havet 

hvor man havde leiret sig, fullstændig omgivet af Snefonner. 

Hvorda! 

Følgende i Sommerens Løb oppgaaede Linier tilførtes Protokollen:  

a. Sands Sogn: 

Skiftelinien mellem Østebø, MatrNo. 80 paa vestre Side og Tysseland Matr No. 81 og 

Robeid, Matr No. 78 (om Forholdet mellem Tysseland og Robeid confr. Forlig, thingl.7de 

August 1846) paa den østre Side: 

Linien tager sin Begyndelse i ”øvre Gjelehaugen”, hvor et gammelt Kors opfriskedes i 

øverste Berglag, ude paa Skrænten, følger derefter det selvgjærdende Bjerglag V.N.V. til 

x hugget i et Bjerghjørne, gaar derfra N.N.V. til x hugget i en Bjergnibbe, paa østre Side 

af og kort ovenfor et Dju i Elven (’Vindvoldselven’) gaar derfra ned i Elven, som derefter 

danner Grændsen lige til et Sted kaldet ’ Kjørkaa’ hvor x huggedes i nordre Ende af en 

stor paa vestre Side af Elven liggende Sten, nogle faa Skridt ned fra og S.O. for 

’Kjørkaa’, gaar derfra V.N.V. til x , hugget i brat Fjeld i ’Kjørkjehaugen’, derfra s.R. til x, 

hugget i brat Bjerg, ligeledes i ’Kørkjehaugen’, følger derefter det selvgjærdende 

Bjergbraat til x, hugget oppe paa et Klippestykke, derfra N. til V. til x, hugget i en stor 

Klippeblok, gaar derfra over Myren N.V. til V. til x, hugget ved Foden af en Bjergvæg, 

derfra følger Linien det nederste, mest sammenhængende, selvgjærdende Bjerglag i N. til 



V. Hovedretning til x, hugget i et brat Bjerghjørne, under en ’Bjergskuffe’, derfra N.O. til 

N. til x, hugget i Hjørnet af et begyndende Bjerglag, S.V. for ’Vindvoldsvandet’, følger 

derefter det selvgjærdende Bjerglag i omtr. N. Retning til x, hugget i Bjerg, følger videre 

det selvgjærdende Bjerglag til et gammelt x (Kors) ved Foden af ’Vindvoldsnuten’, 

hvilket opfriskedes, gaar derfra i nordlig Hovedretning over Dalen til x, hugget i en brat 

Bjergvæg, paa den nordre Side af en Bæk, derfra s.R., til dels følgende selvgjærdende 

Bjerglag til x, hugget i fladt Bjerg, paa sydøstre Side af et Bækkeleie, derfra N.N.V. til x, 

hugget oppe paa en Bjerghomp, paa søndre side af en Dal, derfra N.N.V. til et gammelt x 

(Kors) paa den sydlige Skrænt af ’Maraskoro’, derfra N. til V. til x, hugget i et fladt 

Bjerg, nordenfor ’Maraskoro’, hvor Varde reistes, derfra N.N.V. til x, hugget i fladt 

Bjerg, hvor Varde reistes, derfra N.N.V. til x, hugget i fladt Bjerg og endelig derfra s.R. 

indtil Linien træffer Prestegjeldsgrændsen mod Vigedal, hvor Linien ender. Tilstede: fra 

Østebø: Mikkel Mikkelsen og Bjørn Ommundsen, fra Tysseland: Osmund Tormodsen og 

Ole Olsen d.Æ. for Sønnen Ole Olsen og fra Robeid: Brugerne Andreas Larsen, ligesom 

Myndlingens Værge Ole Ormsen Hiim i Begyndelsen var tilstede. 

Skiftelinien mellom Tysseland, Matr No. 81 og Robeid Matr No. 78 (cfr. Forlig tingl. 7de 

August 1846) paa den vestre Side og Rørvig, Matr No. 82 paa den østre Side: 

Linien der opmærkedes og fastsattes iflg. Dom, tager sin Begyndelse paa Hellestølsleitet, 

hvor x huggedes, gaar derfra N.V. til N. til x, hugget oppe paa en spids Bjergnibbe i ’yttre 

Lauskaarane’, gaar derfra V.N.V. til x, hugget oppe paa en fremstikkende Bjegnibbe paa 

’Varane’, derfra s.R. til x, hugget i en Bjergnibbe paa Varane, derfra N.V. til V. til x, 

hugget i stor Sten, hvorpaa er opført en stor Varde, derfra N. til V. til x, hugget i Bjerg, 

paa søndre Side af ’Storurskaaren’, derfra gaar Linien i nordvestl. Hovedretning til x, 

hugget i fladt Bjerg ved enden af det selvgjærdende Bjerglag og ved ’Steingaren’ ved 

vestre Ende af et lidet Kjøn, derfra O.N.O. tvers over Skaret til x, hugget ved foden af en 

Fjeldvæg, følger derefter Bjergvæggen i N.V. Retn. til x, hugget ligeledes ved Foden af 

Fjeldvæggen, derfra S.V. ca. 10 Meter til x, hugget ved Foden af en Fjeldvæg, følger 

derefter det selvgjærdende Bjerglag i Hovedretn. N til V. til x, hugget oppe paa et fladt 

Bjerg, i Syd for ’Nonshaal’ og Vest for ’Langekjøn’, derfra N. til V. til x, hugget oppe 

paa en Bjergkant paa nordøstre side af ’Nonshaal’, følger derefter det selvgjærdende 

Bjerglag, der gaar først i nordvestlig og derfra i nordlig Hovedretning indtil Udfaldsosen 

av ’Søtestølsvandet’, hvor x huggedes oppe paa den øverste af 3 større Stene, lige ved 

Vandets Udfald, følger derefter Vandets vestlige Bred og gaar i N. til V. til x, hugget 



oppe paa fladt Bjerg, derfra N. til V. til x, hugget ude paa Fjeldhammeren, paa vestre kant 

af ’det Hvide Bjerg’, idet Linien mellem Korsene følger Bjerglaget, gaar derfra Nord til x, 

hugget oppe paa Bjergkammen, i den nordre Ende af ’det Hvide Bjerg’, derfra N.N.V. til 

x, hugget oppe paa en stor Steen, paa søndre Side af Djuet, i sydøstre Kant af 

’Øikaskaarane’, følger derefter Djuet, saa langt dette rækker til Udfaldsosen af et lidet 

Kjøn, hvor x blev hugget i en stor, flad Sten, paa vestre Side af den fra Kjønnet udløbende 

Bæk, følger derefter Vasdraget gjennem tvende Kjøn til x, hugget i en brat Bjergvæg, paa 

østre side af Dalen, mellem det 2det og 3de Kjøn, gaar derfra Nord tvers over det 3de Kjøn 

til x, hugget i en stor, flad Sten paa et Næs i dette Kjøns nordvestre Kant, derfra N.V. til 

V. til x, hugget i en Bjergnibbe, følger derefter et selvgjærdende Bjerglag i Hovedretning 

N.N.Ø. til x, hugget ved Foden af et Braat, gaar derefter N. t. V. til x, hugget i Bjerg, hvor 

en Varde reistes, derfra N. til x, hugget oppe paa et høit Bjergbraat, paa østre Side af 

’Endagarsnuten’, hvor ogsaa Varde reistes, følger saa Bjergbraatet og gaar i samme Retn. 

indtil Linien træffer Prestegjældsgrændsen (Grændsen for søndre Bjøndalen) hvor Linien 

ender.  

Tilstede: fra Tysseland: Ole Olsen og Osmund Tormodsen, fra Robeid: Brugeren Andreas 

Larsen og fra Rørvig Johne Olsen. 

Skiftelinie mellem Rørvig, Matr No. 82 paa vestre Side og Aas, Matr No. 83 paa østre 

Side: 

Linien begynder i ’Bjørnehilderen’, hvor x blev hugget i en mod S. vendende Bjergvæg, 

følger derefter det øverste Bjergbraat i S.V. til V. Hovedretning til x, hugget i Bjergvæg, 

gaar derfra i samme Hovedretning til x, hugget i fladt Skraabjerg, derfra videre i samme 

Hovedretning til x, hugget i Bjerg, paa østre Side af et lidet Fjeldskaar, derfra gaar Linien 

over det lille Skar til x hugget i Bjerg, følger derefter det øverste selvgjærdende Bjerglag i 

omtr. sydvestl. til sydl. Hovedretning til x, hugget i Fjeldfoden, derfra S.S.V. over Uren 

til x, hugget i Foden paa den vestre Side af en høi, stor, pyramidedannet Klippeblok, 

derfra ca. 20 Meter V.S.V. til x, hugget i Bjerg, derfra S.V. efter det næst nederste 

Bjerglag til x, hugget oppe paa en Bjergnibbe paa sydvestre Side af Fossen, hvor Elven 

løber igjennem en Aabning, i Form af en Port, derfra omtr. s.R. til x, hugget paa nordre 

Side af en Klippeblok, derfra S. til x, hugget i søndre Kant af en stor, høi, oppstikkende 

spids Sten, derfra S.Ø. til S. til x, hugget i Bjerg ved Begyndelsen af ’Løgene’ (en stor 

Slette), derfra S.Ø. tvers over ’Løgene’ til x, hugget i en rundaktig Sten, paa den sydøstre 



Side af ’Løpene’, derfra S.Ø., vel 20 Meter til x, hugget i Skraabjerg oppe i Bakken, 

derfra omtr. s.R. til x, hugget i den lange, lave Sten i ’Løgaskar’, hvor Linien ender, idet 

Parterne erklærede, at Hjemmeudmarken begyndte fra dette Sted. Den satte Linie blev sat 

med Parternes Enighed, Linien fra det førstbeskrevne Kors (sc. Korset i ’Bjørnehilderen’) 

og til Linien naar Prestegjeldsgrændsen opgaves af Parterne tidligere at være opgaaen, 

afmærket og beskreven (for ca. 14 Aar siden) og antog Parterne ogsaa at den var 

thinglæst.  

NB. Den tidligere benyttede Drivevei for Gaarden Rørvig til Stølen over Gaarden Aas’ 

Eiendom, forbeholdes fremdeles Gaarden Rørvig som tidligere. Tilstede fra Aas: Gunder 

Larsen, fra Rørvig Johne Olsen og Thor Bjednesen. 

Skiftelinie mellem Aas, Matr No. 83 paa vestre og Ildstad Matr No. 84 paa østre Side: 

Linien tager sin begyndelse i ’Snibanibbaa’, hvor x huggedes øverst oppe paa Toppen, 

derfra N.V. til x hugget i fladt Bjerg oppe paa Braatet af ’Sauanuten’, derfra s.R. til x, 

hugget i fladt Bjerg paa ’Sauanuten’, derfra N.V. til N. til x, hugget i Bjerg, derfra s.R. til 

x hugget oppe paa fladt Bjerg, derfra N.V. til N. til x, hugget i Bjerg, Syd op fra 

’Rævavandet’, derfra V.N.V. tvers over ’Rævavandet’ til x, hugget i en Bjergnakke tæt 

ved Vandet, følger derefter selvgjærdende Bjerglag i N.N.V. Hovedretning til x, hugget 

oppe paa en større Sten i ’Uraskar’, derfra omtr. s.R. til x, hugget i Bjerg paa sydvestre 

Side af ’Uraskar’, følger derefter selvgjærdende Bjerglag i N.V. Hovedretning til x, 

hugget i Bjerghjørnet, hvor Bjerglaget bøier i vestlig Retning, gaar derfra N.V. til x, 

hugget i fladt Bjerg oppe paa en Bjergskolt, derfra N.V. til N. til x, hugget i Bjerg paa 

nordre Side af et Dju, ved sydvestre Ende af ’Fagervandet’, derfra følger Linien Djuet i 

nordlig Retning til ’Fagervandet’, i hvilket Linien ender. Tilstede fra Aas: Gunder Larsen 

og Tormod Olsen, fra Ildstad Hans Torgersen og Tormod Ildstad. 

Skiftelinie mellom Hylen, Matr No. 100 paa den ene Side og Lindvangen (Skaar) Matr 

No. 99 paa den anden: Linien tager sin begyndelse ved ’Skiftesdjuet’, hvor x blev hugget 

paa østre Side af samme oppe paa en flad Klippeblok, gaar derfra N.N.O. til x hugget ved 

Foden af ’Varanuten’, 25 Meter nordenfor en liden Fos, følger derefter det selvgjærdende 

høie Bjerglag, ’Varafjeldet’, i en Halvcirkel til x, hugget i en mod Nord vendende sort 

Bjergvæg, derfra O.S.O. til x, hugget i fladt Bjerg, hvor der ogsaa lagdes 3 Stene, derfra 

Ø. tvers over Dalen, ’Grønskar’ til x hugget oppe paa høieste Top af Bjerget, paa østre 

Side af ’Grønskar’, hvor Varde reistes, derfra N.O. til O. til x, hugget i fladt Bjerg, paa 



nordøstre Side af ’Fiskervandet’, ved sammes Udløb, derfra s.R. til x, hugget oppe paa 

fladt Bjergnæs, hvor Varde reistes, derfra s.R. til x, hugget i Bjerg, hvor Varde reistes og 

endelig derfra s.R. til Korset paa søndre Side af ’Kvandalen’, hvor Gaardene Vaage, 

Hylen, Lillehammer og Lindvangen alle støde sammen i Prestegjældsgrændsen og hvor 

Linien ender. 

Tilstede fra Hylen: Helmert Larsen og fra Lindvangen: Torbjørn Knudsen Skaar. 

Kommissionens Medlem, Sjo, bemærkede at han delvis ikke var enig i den satte, nu 

beskrevne Linie, idet han fandt, at Gaarden Lindvangen (Skaar) i Henhold til et forevist 

Dokument af 1803, tilkom en Del af ’Varafjeldet’, hvilket Fjeld ved den af 

Kommissionen satte Linie helt er tillagt Gaarden Hylen. 

b. Forandring af Præstegjeldsgrændsen, Suldal-Sand forsaavidt angaar Strækningen 

mellem Lillehammer og Tjelmeland. 

Forandringen er foretagen tilfølge Klage fra Gaarden Lillehammers Opsiddere af 13de 

Marts 1879, fremlagt 28 Juli 1888, Aastedsbefaring og Vidneførsel samt Retsforlig av 

samme Dato, 29de Juli 1888, Protokollen fol. 146.  

Forandringen begynder ved det Kors, der er saaledes beskrevet (1ste Protokoll fol. 61b), 

«derfra omtrent s.R. til do og do paa en Bjerghaug i S. op fra ’Kvandalen’, hvor hin 

mellem Hylen og Vaage forhen vedtagne Linie ender’, idet Linien nu fra dette Mærke er 

bestemt at skulle gaa i N. til Ø. over Dalen til x, hugget i en mod S.V. udoverhængende 

Bjergvæg, hvorfra Linien følger det selvgjærdende Bjerglag paa den vestlige Side af 

’Hestnuten’ i en Halvcirkel til x hugget i Bjerg oppe paa den øverste nordvestlige 

Styrtning af ’Hestnuten’, derfra omtrent i nordlig Retning til x i fladt Bjerg paa den 

nordvestlige Side af Hestnuten, der hvor det vestlige selvgjærdende Bjerglag paa 

’Rullenuten’ begynder, herfra følger Linien det selvgjærdende Bjerglag først mod Nord 

og derefter lidt efter lidt bøiende mod Øst til x hugget i Bjerg ved foden af en høi 

Bjergvæg paa den nordre Side af ’Rullenuten’, derfra i N. til x hugget i fladt Bjerg ved 

Steinbukleiven’, derfra NO til N til Korset saaledes beskrevet (ligeledes 1ste Protokol folio 

61b)’x i Bjerg samt Varde paa Fladen nedenfor og vestenfor ’Snøvasnuten’», fra hvilket 

sidste Mærke Prestegjældsgrendsen bliver uforandret (som beskrevet folio 61b og 

følgende). 

Nils Hesbø, C. W. Landmark. N. Sundnæs, N. Sjo, S. Øvrevig. 



Aar 1888 den 10de August blev Ret sat af Kommissionen paa ’Nyjelistølen’ i et Stølshus. 

Retten bestod af de opnævnte Medlemmer: Formanden, Sjo og Sundnæs samt 

Suppleanterne Landmark og Øvrevig. 

Hvorda! 

Foretoges Sag mellem Gaard Klungtveit, som Eier af en Del af Handeland i Søvde, kaldet 

Stølsbeitet ’Stovedalen’ mod Gaarden Hegerland i Røldal og Thornæs i Suldal. 

Klungtveits Eiere havde nemlig indgivet Klage, dat. 1. Octbr 1878 over de satte Grændser 

saavel mod Røldal som Suldal for Stølsbeitet ’Stovedalen’, hvilken Klage fremlagdes. 

Derhos havdes tilstede Udskrift af saavel Stiftsgrændsen som Prestegjeldsgrændsen 

forsaavidt Klagen angaar.  

Klagerne Østein Andersen, Vraal Olsen og Erik Nilsen mødte og oplyste at de har kjøbt 

Beitet ’Stovedalen’ af Gaarden Handeland i Aaret 1834, i hvilken Anledning de 

fremlagde Kjøbekontrakt af 9de August 1834.  

Af Modpartene mødte Nils Østensen Hegerland af Røldal og Ole Mikkelsen Thornæs af 

Suldal.  

Klungtveits Opsiddere fremstillede som godvillig mødende Vidne Nils Olsen Aarthun af 

Søvde og Modpartene fremstillede som godvillig mødende Vidne: Gabriel Olsen Thornæs 

og Od Mikkelsen Thornæs og Ole Osmundsen Selland. 

Kommissionen, Parterne og Vidnerne have i dag tidligere befaret Aastederne og, saavidt 

Veiret har tilladt det, beskuet saavel de Linier, der tidligere ere satte af Kommisionen, 

men nu paaklagede, samt hørt og seet i alle Fald tilnærmelsesvis de Punkter Linierne 

skulde gaa efter Klagernes Paatale. 

Klagerne paastaar, at Linien mod Røldal skal begynde omkring Midten af underste 

,Vasdalsvandet’ og derefter gaa op i de østre, høieste Braater medens den satte Linie 

følger de vestlige Høidedrag. Ved denne Forandring vilde saaledes en større Kvælv, der 

gaar fra S.V. mod N.O. og som omtrentlig udgjør ’Nyjelibeitet’ tilfalde Klagerne eller 

Stovedalsbeitet af Handeland, medens det efter den satte Linie tilligger Hegerland af 

Røldal. I dette Beite oplyses det at være opført Stølshuse efter Kommissionens 

Fastsættelse af Stiftsgrændsen. Disse Stølshuse paastaar de, i Tilfælde deres Klage gives 

Medhold, fjernede. 



Klagen mod Suldal gaar ud paa, at Præstegjeldsgrændsen flyttes saaledes at den fra 

Korset mod Varde i ’Sauanuten’ gaar lige til 4de Kors i Stiftsgrændsen mod Røldal, 

saaledes beskrevet: Kors i et Bjerghjørne samt Varde op fra ’Tverdalskjøn’, medens den, 

som af Kommissionen tidligere fastsat gaar fra ’Sauanuten’ og til det 5te Mærke i 

Stiftsgrændsen. Modparterne paastode de fastsatte Linier staaende ved Magt. 

Derefter fremstod som 

1ste Hovedvidne: Nils Olsen Aarthun, 63 Aar gl., med Parterne uforb. og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet forklarede, at han havde leiet Stølsbeitet ’Stovedalen’ i 3 Sommere i 

Træk, det er nu 17 Aar siden det første og altsaa 14 Aar siden det sidste. I de to første 

Sommere laa han i Beitet selv med saavel Storfæ som Faar, den sidste Sommer var han 

der ikke selv, derimod laa hans Fader der med Storfæ men ikke Faar. Det første Aar 

leiede han Beitet af Osmund Hylen, men talte han ikke med denne, det gikk gjennem 

Andre. Vidnet beitede i de to Sommere, han laa i Stovededalen, i saavel ’Nyjelibeitet’ 

som den Dal der efter Klagernes Paastand skulde tilfalde Stovedalsbeitet af Suldal, forbi 

den satte Linie. Specielt beitede han i grønne Bakkerne med Faarene. Tilspurgt om Vidnet 

af Eieren eller Andre har hørt ’Stovedalens’ Grændser beskrevne og hvorledes, udtalte 

han først at han af Eieren ingen Beskrivelse har hørt, men vel af Andre som før ham 

havde lagt der med Kreature. Denne Beskrivelse fra disse Andre har dog ikke været noget 

bestemt var i det væsentlige gaaet ud paa at ’Stovedalen’ strakte sig indtil ’Vasdalene’ og 

længre oppe udtalte de ’at der var Beite rundt Vatne og oppe i Dalerne’. Det nævnte Vand 

gaar nu Præstegjeldsgrændsen over og ved ’oppe i Dalene’ antog Vidnet at man mente 

den Dal som udgjør ’Nyjelibeitet’ og den Dal som gaar op fra det nævnte Vand og som nu 

tilligger Suldal. Vidnet tillægger atter imidlertid at han ikke gjorde sig saa megen Mening 

om det, men imidlertid brugte han som sagt Beitet saaledes. Den oprindelige Sælger af 

’Stovedalen’: Nils Handeland, hørte han aldrig beskrive ’Stovedalens’ Grændser. Medens 

han laa i Stovedalen saa han fremmede ’Slængkreature’, Faar, blant andet et Aar Faar fra 

Ekke og han saa ogsaa Hegerlandsfaar. Oplæst, vedt. og edfæstet. 

Vidneførselen og Sagens videre Behandling blev derefter udsat til i morgen Kl. 9. Formd 

til hvilken Tid Parterne og de øvrige fremmødende Vidner lovede at møde i Leiren ved 

Øikeskar. Retten hævet. 

Nils Hesbø, C. W. Landmark, N. Sjo, N. Sundnæs, S. Øvrevig. 



Aar 1888 den 11 August blev Ret sat i Leiren ved ’Øikaskaret’ til fortsat Behandling af 

den fra igaar udsatte Sag.  

De samme Parter mødte som igaar med Undtagelse af Erik Nilsen Klungtveit. 

Klungtveits Opsiddere bad afhørt et nyt Vidne, der ikke igaar var med paa Aastedet, 

nemlig Torkel Heljesen Thornæs. 

Derefter fremstod som 

2det Hv. Torkel Heljesen Thornæs, 64 Aar gl. Vidnets Hustru er Faster til Opsidder Nils 

Østensen Hegerland, for øvrig med Parterne ubesl. og i Sagen uintr., idet han, ihvorvel 

Opsiddere paa Thornæs, dog ingen Interesse har i Sagens udfald, da hans Fjeld er lagt paa 

en anden Kant, nemlig i Slettedalen ved en Udskiftningsforretning, afholdt tidligere end 

den af Kommissionen satte Præstegjeldsgrændse. Han var som nævnt ikke med under 

Aastedsbefaringen igaar, men har i de sidste 10 a 12 Aar leiet Beite Nyjelistølen og har 

deraf Kjendskab til Aastedet. Hvad angaar Skiftet mod Røldal, ved Vidnet intet at 

forklare. Angaaende Grændsen mod Suldal, forklarer Vidnet at da Udskiftningen holdtes 

hjemme paa Thornæs, blev det sagt af Thornæs Opsiddere til Udskiftningsretten, at den 

ikke behøvde at gaa længere og tage Hensyn til mer Fjeldbeite end man saa fra 

Slettedalen, da der ikke var mer end de saa derfra. Fra Slettedalen kan man ikke se til det 

omtvistede Sted. Opsidderen paa Thornæs, Ole Mikkelsen oplyste nu at Tilførselen i 

Udskiftningsprotokollen lød paa at den Part af Thornæs, hvoraf han nu er Eier, skulde 

vove ’sig selv’ lige overfor Grændsen mod Nyjelibeitet. 

Paa Grund af denne Tilførsel fandt Retten ikke at kunne edfeste Vidnet før vedkommende 

Udskiftningsforretning fremlægges, og lovede Ole Mikkelsen Thornæs, at denne skulde 

være tilstede i Eftermiddag Kl. 6 paa Hegerland. 

1ste Kontrav. Od Mikkelsen Thornæs, 50 Aar gl. med Parterne ubesl. og i Sagen uinteres. 

V. har tidligere været Opsidder paa Thornæs, og forklarede at i hans Ungdom og lige til 

Udskiftningen holdtes paa Thornæs laa de i Slettedalen paa Stølen, men Kreaturerne drev 

de ud og lod dem gaa saa langt de selv vilde, han tror nok de gikk saa langt som til 

’grønne Bakkerne’, men kan dog ikke Udtale dette med Sikkerhed, da han ikke saa det, 

men Kreaturerne gik forbi Fjeldet og kom tilbage fra forbi Fjeldet, som Skiller mod 

Slettedalen. Vidnet har aldrig hørt hvor langt Thornæs skulde eie i Fjeldet. Under 

Udsk.forretningen var han og 2det Hovedv. visse paa, at de fik den hjemre Heien og Ole 



Mikkelsens Part Slettedalen. Da Ydergrændsene i Fjeldet for Slettedalen ikke vare 

bestemte, enedes de om at Nils Mikkelsen, den Gang Eier af Ole Mikkelsens Part, skulde 

vove sig selv hvor Ydergrændsen kom at gaa, idet det var selvsagt, at han, som Eier af 

den største Part, maatte faa Slettedalen, da de to andre, som Eier af mindre Parter, ikke 

vovede at tage andet end den hjemre Heien, da de havde saa smaa Buhager at det gjaldt 

for dem, at faa Buhage og Hei i en Strækning. Det blev dog ikke udtrykkelig sagt at Nils 

Mikkelsen skulde vove sig selv, hva Ydergrændsen mod Slettedalen angikk, men det var 

Forudsætningen, og da de under Udskiftningen kom saa langt paa østre Side af 

Slettedalen, hvor man saa længst, spurgte Formanden, Ole Berge, om de vilde gaa længer 

end sc. saa langt de saa, hvortil Vidnet og Ole og Thorkel, en af dem svarede og de andre 

vare enige der, ’at de brød sig ikke om at gaa længere, da det saa var Nils Mikkelsen som 

fik der alligevel’. 

Atter fremstod  

2det Hv. der blev forelæst 1ste Ktrv. Forkl., ligesom omvandt 2 Hv. Forklaring blev 

forelæst 1ste Kv. Forkl. 

2det Hv. vedble sin Forkl. Han tillagde at det var Nils Mikkelsen som svarede, at de ikke 

behøvde at gaa længer og ikke enten ham, 1ste Hv. eller Ole. De øvrige tiede dertil og vare 

forsaavidt enige, efter Vidnets Opfatning i alle Fald for sit Vedk. af den Grund, at han 

vidste ikke om de eiede længere end Slettedalens Grændser. 2 Hv. forklarede ogsaa, at 

Kreaturene gikk som de vilde ind fra Slettedalen før Udskiftningen, medens de laa i 

Slettedalen. Heller ikke kan han sige hvor langt de gikk. 2det Hv. forklarede videre, at nu 

afdøde Brita Olsdatter Thornæs har fortalt, at i hendes Unge Dage jætedes 2 Dage i Ugen 

i ’Grønne Bakkerne’ fra ’Stovedalen’ 

2det Kv. Gabriel Olsen Hegerland, 47 Aar gl. Eier af en mindre del af Hegerland og 

Svoger af Nils Hegerland men for øvrig i Sagen uinteresseret og med Parterne 

uforbundne. Om sit Forhold til Beitet forklarer han, at han har Ret til Beite i Hagen og 

paa Stølen sammen med Hegerlands Hovedbrugs Kreature. Eragtet: Vidnet bliver blot at 

forelægge Spørgsmaal om Stovedalens Grændser mod Suldal, derimod ikke mod Røldal. 

V. forklarede at han laa med sin Moder, der boede paa Thornæs, paa Stølen i Thornæs` 

Beite Slettedalen, lige fra sin Fødsel og til sit 12te Aar. I de Aar, han kan erindre fra denne 

Tid, gikk deres Kreaturer ud fra Slettedalen over Fjeldskarene, der støder mod ’grønne 



Bakkerne’ og kom selv tilbage igjen, uden at Vidnet ved hvor langt de gikk. Man hørte 

aldrig nogen Indsigelse. Han hørte ikke Benævnelsen ’grønne Bakkerne’. 

3die Kv. Lars Halvorsen Hegerland, 68 Aar gl. Husmand paa Hegerland, for øvrig i Sagen 

uinteres. og med Parterne uforb. Han har omtr. 25 Aar boet som Husmand paa Hegerland. 

Han forklarede, at han i denne Tid af og til, dog ikke hvert Aar, men ligesaavel i de 

tidligere Aar som i de senere Aar har været med og hentet Hegerlands Faar i Nyjelibeitet. 

Af og til har der ogsaa været gaaet Faar fra Hellandbygden. Oplæst og vedtaget. 

4de Kv. Halvor Larsen Hegerland, Husmand paa Hegerland, 30 Aar gl. med Parterne 

ubesl. og i Sagen uinteres. Vidnet kom til Hegerland da han var 5 Aar gl. og forklarede at 

han, fra han blev saa stor, og omtr. aarstøt, altsaa ogsaa baade før og efter Kommissionen 

satte Stiftslinien, har været med Hegerlands Opsiddere om Høsten og samlet Faar dem 

tilhørende i Nyjelibeitet. Han har ogsaa af og til seet fremmede Faar der, dog ikke stort, 

og uden at han ved hvem der har eiet disse. Vidste ikke videre at forklare. Oplæst og 

vedtaget.  

Samtlige Vidner bleve edfæstede. 

Parterne inlode hermed Spørgsmaalet til Paakjendelse, idet Thornæs Opsidder dog 

forbeholdt sig og lovede til i Eftermid. Kl. 6 at fremsende til Hegerland, hvor hen 

Kommissionen reiser i dag. Udskiftningsforretning paa Thornæs for øvrig havde ikke 

Parterne flere Oplysninger at tilveiebringe. 

Eragtet: Sagen optages til Paakjendelse. 

Retten hævet. 

Nils Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1888 den 11te August blev Ret sat af Kommissionen i Nils Østensens Hus paa 

Gaarden Hegerland i Røldal. Retten bestod af de opnævnte Medlemmer, dog mødte 

Suppleanten Landmark for Medlem Nielsen. Retten blev sat for at afsige Dom i Sag 

mellem Klungtveits Opsiddere som Eiere af Stovedalen af Handeland i Søvde over 

Stiftsgrændsen forsaavidt angaar Gaarden Hegerland i Røldal og over 

Præstegjeldsgrændsen forsaavidt angaar Gaarden Thornæs i Suldal. 



Der fremlagdes Udskiftningsforretning af 30te August 1871, thingl. 10 Juni 1872 over 

Gaarden Thornæs. 

Formanden afgav saadant 

   Votum: 

Det sees af den irettelagde Kjøbekontrakt af 9 August 1834 at Opsidderne af Handeland 

har solgt af sit Fjeldbeite det saakaldte ’Stovedalen’ til Mikkel Olsen Klungtveit, fra 

hvilken sidste Klagerne, der rigtignok ikke har nogen thinglæst Hjemmel, udlede sin Ret 

til den Beitestrækning, som de paastaar er indskrænket baade ved den satte Stiftgrændse 

og ved den satte Præstegjeldsgrændse mod Suldal. Det er en ganske betydelig 

Beitestrækning Klagerne paastaa tillagt Stovedalen idet den mod Røldal paastaaes udvidet 

saaledes, at omtrent det hele Nyjelibeite tillægges samme og mod Suldal saaledes, at 

ogsaa paa den Kant et større Hvælv og Dalføre tilægges samme. Den irettelagte 

Kjøbekontrakt giver intetsomhelst Vink med Hensyn til Stovedalens Grændser, idet denne 

udtrykker sig saa, at Stovedalen skal gaa i den og den Retning til Røldals Grændse og den 

og den Retning til Suldals Grændse. Hvad Dokumentet saaledes alene søger at beskrive er 

Grændsen mellem Stovedalen og det øvrige af Handelands Beite. Hvad nu først angaar 

Klagens ene Post: Stiftsgrændsen mod Røldal, er herom under Vidneførselen blot 

fremkommet følgende. 1ste Hv. har forklaret at han for nu 17 Aar siden leiede Stovedalen i 

3 Sommere, altsaa til for 14 Aar siden. I de to første Sommere laa han der selv og i disse 

benyttede han til Beite for Stovedalen det saakaldte Nyjelibeite, altsaa den Del som 

Klagerne paastaa tillagt Stovedalen fra Hegerland i Røldal. Men Vidnet er meget usikker 

om sin Berettigelse dertil. Han havde ikke en Gang spurgt Eierne om Grændserne, men 

havde blot hørt Andre, som tidligere havde lagt der i Beitet udtale at de havde beitet der 

opp i ’Dalerne’, hvorved Vidnet antog Dalføret ’Nyjelibeitet’. Han tillægger imidlertid, at 

han ikke gjorde sig saa meget Mening om det. Dette Vidne er saaledes meget ubestemt, 

ligesom dets Forklaring blot knytter sig til et Par Aar og naar imod dette sees hen til 3de 

og 4de Kontravidners Forklaringer, der gaar ud paa at der fra Hegerland i lang Aarrække 

har været beitet i Nyjelidalen med Faar, hvad ogsaa 1ste Hv Forklaring bekræfter, for de 

Sommere han laa i Stovedalen finder jeg intet der skulde tyde paa at Klagernes Paastand 

for denne Linies Vedkommende er riktig og kan saaledes ikke stemme for Forandring der, 

hvad heller ikke de stedlige Forholde, efter det Indtryk jeg fik paa Aastedet, taler for. 

Hvad angaar Klagens anden Del Grændsen mod Thornæs i Suldal, viser for det første den 



i dag irettelagte Udskiftningsforretning, at Grændsen for Thornæs er tænkt at gaa udenfor 

Slettedalen, at altsaa 1ste Ktrv. i Fremstilling eller Opfatning om hva der passerede ved 

denne Udskiftning, er den rette og ikke 2det Hv.`s, at altsaa den Opfatning er den riktige, 

at den Part af Thornæs, der tillagdes Slettedalen skulde faa det mere, der muligens tilfaldt 

ham forbi dennes egentlige Grændse eller som Parten Nils Mikkelsen selv har udtrykt 

det:’at han paa denne Kant fik vove sig selv’. Det er ogsaa den rimelige Antagelse af hvad 

der maatte være forhandlet for en Udskiftningsret, som ikke var kaldet til og saaledes ikke 

havde med at fastsætte nogen Ydergrændse for Udskiftningsfeldtet. Denne forretning taler 

saaledes mer til Støtte for den engang satte Linies Fastslaaen, og falder saaledes 2det Hv.`s 

modsigende Prov herved til Jorden. 

1ste Hvv`s Forklaring er ogsaa paa denne Kant for Stovedalsbeitet ligesaa svævende, som 

hans Forklaring om sammes Grændse mod Røldal, hvortil forsaavidt henvises. Den 

indeholder blot at han i 2 eller 3 Aar beitede, i al Fald udenfor den Linie mod Suldal, som 

Stovedalen nu er begrændset ved, uden at Berettigelsen dertil nærmere er paavist. 

Det den 24de Juli afhørte, ikke edfæstede Vidne, Kari Mikkelsdatter Lillehammer, en gl. 

Kone paa 67 Aar, har forklaret, at hun i sin Ungdom i 8 Aar laa i Stovedalen og jætede da 

fra denne i ’grønne Bakkane’ og sagde hendes Fader, den oprindelige Kjøber af 

Stovedalen, at dennes Grændse gikk til Fjeldet østenfor ’grønne Bakkane’. Vidnet har 

ikke været paa Aastedet, men finder jeg ikke af den Grund at kunne bortse fra hendes 

Forklaring, da hendes Beskrivelse af samme baade er detailleret og nøiaktig, jeg finder 

heller ikke at kunne bortse fra hendes Forklaring af den Grund at hun er uedfæstet, da hun 

i Retten oplyste om, at hun paa Grund af Alderdom og Krankhed ikke kunde fremmøde 

paa Aastedet. Jeg finder ved disse 2de Vidners Forklaringer i Forening saa meget bevist, at 

der i alt Fald af og til har været Beitet fra Stovedalen forbi den af Kommissionen satte 

Præstegjeldslinie, og da der fra Modparten, Thornæs` Side er fremført end mindre for 

denne Gaards Beitning udenfor Slettedalen – herom haves blot det lidetsigende 2det Kv.`s 

Forklaring - og da videre en Linie fra Mærket i ’Sauanuten’ til et Mærke, der da skulde 

anbringes et sted i det høie, sorte Fjeld, som ligger østenfor de grønne Bakkerne og derfra 

igjen til det 5te Kors i Stiftsgrændsen, ogsaa forekommer mig at være vel saa begrundet i 

de stedlige Forholde, som den af Kommissionen fastsatte, voterer jeg for en saadan Linie. 

thi voteres: Klagen, forsaavidt angaar Stiftsgrændsen mod Røldal, tages ikke tilfølge. 

Klagen, forsaavidt angaar Præstegjeldsgrændsen mod Suldal tages for saa vidt tilfølge, at 



Præstegjeldslinien skal gaa fra Korset med Varde i ’Sauanuten’, derfra til et Kors, der 

skal anbringes i det høie, sorte Fjeld, østenfor de grønne Bakker saaledes at disse helt 

indfries og tillægges ’Stovedalen’, og derfra igjen til 5te Kors i Stiftsgrændsen, udenfor 

hvilke punkter Præstegjeldsgrændsen bliver uforandret. 

Øvrevig tiltraadte dette Votum uforandret, idet han blot vilde fremholde, at efter hans 

Opfatning laa der i 1ste Hvv`s og Kari Lillehammers Forklaring stærkere bevis for at det 

havde været brugt af Stovedalen det Strøg Formandens Votum omhandler end denne i 

sine Præmisser synes at have fundet. Landmark, Sundnæs og Sjo fandt ikke i de 

fremkomne Vidneforklaringer, ligesaalidt som i de fremlagte Dokumenter noget, der i 

noget af Punkterne kunde begrunde Klagen, hvorfor de voterede for at samme ikke i 

noget Punkt tages tilfølge, men at saavel den fastsatte Stiftsgrændse som den fastsatte 

Præstegjeldsgrændse blive staaende uforandrede. 

Tilfølge disse Vota blev saaledes 

  Kjendt for Ret: 

Den fra Klungtveits Opsiddere, som Eiere af Stølsbeitet Stovedalen af Handeland i Søvde 

over Stiftsgrændsen mod Gaard Hegerland i Røldal og Præstegjeldsgrændsen mod Gaard 

Thornæs i Suldal forsaavidt disse Linier berøre nævnte Stølsbeite ’Stovedalen’, tages ikke 

tilfølge, men blive de af Kommissionen fastsatte Linier saavel Stiftsgrændsen som 

Præstegjeldsgrændsen for disse Strækninger staaende ved Makt. 

Nils Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig 

Aar 1888 den 16de August blev Ret sat af Kommissionen, bestaaende af de opnævnte 

Medlemmer i Ole Bjædnesens Hus paa Gaarden yttre Bjerge i Sands Sogn. 

Hvorda! Foretoges Sag mellem Opsidderne af Gaardene yttre Bjerge, Matr No. 62 paa 

den ene Side og Øvreland eller Ørland, Matr No. 61 paa den anden Side. 

Retten bemærkede, at den med Parternes Enighed ifølge Udskiftningsforretning af 20de og 

21 Juni 1825 thinglæst 6te Oktober samme Aar i dag havde opgaaet og afmærket 

Skiftelinien mellem disse Gaarde i Fjeldet nedenfor og til et x Kors anbragt ’oppe paa den 

store Sten, der ligger ned og paa indre og søndre Side af Fatnæs Stølsvej’. 



Da man var kommen saalangt med Fastsættelsen af Linjen opstode Uenighed mellem 

Parterne Ole Bjædnesen Yttre Bjerge og Anders Knudsen Ørland om Forstaaelsen af den 

ovennævnte Udskiftningsforretning, son nu fremlægges. 

Ole Bjædnesen Yttre Bjerge paastaar, at der ved den nævnte Forretning af 1825, hvortil 

han henviste, ogsaa er skiftet længer op end til Fatnæsstølsveien og paastaar Linien fastsat 

og afmærket at gaa derfra i samme Retning som nedenfor i omtrent nordlig Retning som i 

Forretningen omtalt til Linien støder mod Skiftelinien mod Naboeiendommen i Fjeldet, 

det er Vandvigs og Fatlands ovenforliggende Stølsbeiter som han paa Aastedet paaviste at 

gaa omtrent efter høieste Fjelddrag, som kan sees fra nævnte Kors ved Fatnæsstølsveien, 

og i en Sten oppe paa Høiden, som han under Befaringen vil paatage sig at paavise. 

Ørlands Opsidder Anders Knudsen paastod, at den irettelagte Forretning af 1825 er saa at 

forstaa at Fjeldet ovenfor Fatnæsstølsveien til Skiftelinien mod Fatland og Vandvig er 

Fællesskab mellem Gaardene yttre Bjerge og Ørland, dog saaledes, at dette Fællesskab 

kun strækker sig til Eggakleven mod Øst og i mod Vest eller Nord til ’Folgefonden’, - det 

første af disse Mærker paaviste han i dag og det andet forbeholdt han sig at paavise 

senere, om hans paastand gives Medhold. Dette kortelig beskrevne Fællesskab fordrede 

han skiftet i to lige Dele, idet han, gjort oppmærksom paa af Formanden, at der for 

fuldstændige Fællesskabers Vedkommende ikke gives noget andet Grundlag for 

Udskiftning end den gamle Matrikulskyld, vedblev sin Fordring, at det skiftes i to lige 

Dele. 

Forligsmægling anstilledes mellem Parterne, men enhver vedblev uforandret sin Paastand. 

Retten attesterede, at den i dag har været paa Aastedet og omtrentlig overskuet det 

omtvistede Fjeld, som Ørlands Opsidder paastaar at være Fællesskab. Den attesterede 

videre, at der fra det nævnte Kors ved ’Fatnæsstølsveien’ og til Høiden af Fjelddraget, 

hvorefter yttre Bjerges Opsiddere paastaar, at Nabogrændsen gaar, er for Fjeld at være en 

ikke meget lang Strækning, dog i Forhold til den nedenfor i dag satte Fjeldlinie, hvorom 

Parterne vare enige, en ikke ubetydelig Strækning. Da ingen af Parterne havde flere 

Bevisligheder at tilveiebringe, indlod de Tvisten til Paakjendelse i Henhold til sine 

tidligere nedlagte Paastande. 

Eragtet: Sagen optages til Paakjendelse. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 



 Aar 1888 den 17de August var Commissionen samlet paa samme Sted til Domsafsigelse i 

Sagen mellem yttre Bjerge og Øvreland eller Ørland. 

Formanden afgav saadant Votum: 

Yttre Bjerges Opsidder paastaar under nærværende Tvist at der ved den irettelagte 

Udskiftningsforretning, dateret 20de og 21de Juni 1825, thingl. 6te Oktober samme Aar, er 

skiftet længer op end til Fatnæs Stølsvei, hvor der af Commissionen igaar blev anbragt 

Kors i den store Sten, der ligger ned og paa søndre Side af denne Vei, og paastaar Linien 

videre fastsat og afmærket at gaa derfra i samme Retning, som i Forretningen nævnt 

nedenifra, det er sc: i omtrent nordlig Retning indtil Linien støder mod Skiftelinien mod 

Naboeiendommen i Fjeldet sc: Fatlands og Vandvigs ovenfor liggende Stølsbeite som han 

paa Aasted paaviste at gaa efter omtrent øverste Fjelddrag, som kan sees fra nævnte Kors 

ved Fatnæs Stølsvei, og op i en Sten oppe paa Høiden, som han under Befaringen vil 

paavise. 

Ørlands Opsidder Anders Knudsen paastaar, at den irettelagte Forretning af 1825 er så at 

forstaa, at Fjeldet ovenfor Fatnæs Stølsvei til Skiftelinien mod Fatland og Vandvig er 

Fællesskab mellem Parterne, dog saaledes, at dette Fællesskab blot strækker sig til 

Eggakleven mod Øst og til ’Foligefonden’ mod Vest eller Nord, hvilke Fællesskab han 

paastaar delt i to lige Dele mellem Gaardene. Den irettelagte Forretning af 1825 sees at 

være vedtagen og underskreven af begge Gaardes Eiere og er thinglæst, og da begge 

Parter har henvist til denne Forretning og grundet sine respektive paastande paa samme, 

vil Domsutfaldet bero på Fortolkningen af denne, med andre Ord bero paa, om der ved 

denne Forretning er tilsigtet skiftet saalangt Gaardene eie opad og da hvorledes i den 

øverste Ende eller om Forretningen slutter ved Korset paa søndre Side af Fatnæs Stølsvei. 

Forretningens ordlyd forsaavidt er: ’gaar derpaa’ sc: fra Korset paa søndre Side af Fatnæs 

Stølsvei, ’op i denne Linie til det der nærved støder til samfelles Fjældstrækning’.  

Først er at bemærke, at Forretningen stadig bruger udtrykket ’Linie’ ensbetydende med 

’Retning’, og maa saaledes ogsaa Linie i denne Passus antages at være ensbetydende med 

Retning. Der staar, at det sc: Skiftelinien derpaa gaar op. Heri synes udtalt, at den tænkes 

fortsat videre og forbi det sidstbekrevne Mærke. Videre staar der indtil det nærved støder 

til ’samfelles’ Fjeldstrækning. Ved ’samfelles’ Fjeldstrækning synes at maatte være ment 

en Strækning, der er eller var felles for andre end de Gaarde, Forretningen skulde skifte 

imellem da der ellers ikke vilde være synderlig Mening i Udtrykket. Og dette fremgaar 



end tydeligere af Udtrykket ’støder til’, da en Linie, der skifter mellem tvende Gaarde, 

ikke vel kan siges at støde til Noget, der er felles for disse, mellem hvilke den skiller, 

saalenge den gaar og holder op at skille naar den ender, medens Udtrykket ’støder til’ 

forudsætter en udenforstaaende Linie eller Eiendom. Naar alt dette sammenholdes 

forekommer det mig, at det ikke kan være Tvivl underkastet at man ved Forretningen af 

1825 har tænkt at skifte mellem Gaardene saalangt disse rak, altsaa indtil Linien støder til 

Naboeiendom, der er efter hvad der er in confessa mellem Parterne Vandvigs og Fatlands 

ovenfor liggende Fjeldbeite, mod hvilket Grændsen paa Forretningens Tid, 1825, 

formentlig var uafgjort og kanske ogsaa usikker, hvori ogsaa Forklaringsgrunden 

formentlig ligger til, at Forretningen ikke er gaaet længere op end skeet med Fastslaaen af 

Mærker.  

Da Skiftelinien ifølge Forretningen stadig, ligefra Søen, er beskreven at gaa i omtrent 

nordlig Retning vil den efter det ovenfor udviklede ogsaa blive at trække i samme 

Retning fra Korset anbragt paa den store Sten søndenfor Fatnæs Stølsvei til den naar den 

ovenfor angivelig fastsatte Linie mod Fatland og Vanvig. Yttre Bjerges Opsidders 

Paastand vil saaledes blive at tage til Følge, idet det dog først, naar Retningen er tagen, vil 

vise sig om Linien kan trækkes til den Sten oppe paa Høiden, som han under befaringen 

vil paavise. 

     Thi voteres: 

Skiftelinien mellem yttre Berge og Øverland – Ørland - vil overensstemmende med yttre 

Bjerges Paastand blive at trække fra Korset ’oppe paa den store Sten, der ligger ved og 

paa søndre Side af Fatnæs Stølsvei’, derfra i samme Retning som nedenfor, det er i 

omtrent nordlig Retning, til den naar Grændselinien for Naboeiendommen, det er Fatlands 

og Vandvigs Stølsbeite, dog saaledes, at den ikke vil falde vestligere end til den Sten eller 

Punkt, yttre Berges Opsidder igaar paa Åstedet i Afstand paaviste og som han under 

Befaringen nærmere vil paapege. 

De øvrige Medlemmer tiltraadte dette Votum uden Forandring og bliver dette Votum 

saaledes Dom. 

Nils Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.    N. Sjo.      S. Øvrevig. 



Aar 1888 den 30te August var Commissionen samlet i Landhandler Larsens Hus paa 

Handelsstedet Skonevigssøen i Skonevigs Thinglag. Hvor da følgende opgaaede 

Skiftelinier indførtes: 

a Videre af Sands Sogn: 

Skiftelinien mellem Gaarden Øvreland (Ørland) Matr.No .94 og Gaarden Bjerge yttre 

Matr.No. 95. Der forevistes en mindelig Udskiftningsforretning af 20de og 21de Juni 1825, 

thinglæst 6te October 1825. 

Med Parternes Enighed nedsattes 3 – tre – Stene som Skiftemærke i ’Maaltemyrsskaaren’, 

hvilket Mærke saaledes træder i Stedet for Mærket i et Furutre paa søndre side af 

’Maaltemyren’ efter Forretningen af 1825, - gaar derfra N. cirka 20 Meter til x hugget i en 

stor jordfast Sten, derfra omtrent N. til x hugget oppe paa et Bjergbraat, derfra N ½ V. til 

x hugget i en flad noget større Sten, liggende i Nærheden af flere større Stene, derfra 

samme Retning til x hugget i Bjerg oppe i Kanten paa et lide Braat, derfra samme Retning 

til x hugget i Bjerg paa østre side af en liden Dal, derfra samme Retning til x hugget i et 

fladt lavt Bjerg inde paa ’Maalestølsmyrene’, derfra samme Retning til x hugget oppe paa 

den store Sten, der ligger ved og paa nedre og søndre Side af Fatnæs’s Stølsvei, derfra – 

efter Dom af 17de August 1888, afsagt af Commissionen Folio 155 – N. til x hugget oppe 

paa ’Smørklamp’, en større rund Bjerghaug, og derfra samme Retning, altsaa ret N., til 

Linien støder mod Skiftelinien mod Fatland og Vandvik. 

Tilstede fra Øverland Anders Knudsen, der dog ikke medfulgte den sidste Dag, da Liniens 

Fortsættelse efter den afsagte Dom opgikkes, fra Korset ved Fatnæs’s Stølsvei og videre 

fra Bjerge yttre Ole Bjednesen.  

Skiftelinien mellem Gaarden yttre Bjerges Matr. No. 95, Fjeld for Vaarbeite, og Gaardene 

yttre Bjerges og Dravervigs Matr.No. 95 og 89 felles Fjeldbeite.  

Linien begynder i x hugget i en Fjeldfod paa vestre Side af et Skar op fra ’Foligefonden’, 

gjennem hvilket Skar løber en liden Bæk, hvilket x blev anbragt i Linien mellem yttre 

Bjerge og Øvreland, naar samme indsigtes fra Korset paa Smørklampen ret mod Nord, 

eller om denne sidste Linie tidligere eller nedenfor skulde have stødt paa Linien mod 

Fatland og Vandvig, da i Liniens tænkte Fortsettelse – fra hvilket Kors, anbragt i Fjeldfod 

paa vestre Side af et Skar op fra ’Foligefonden’ Linien saa følger omtrent selvgjærdende 

Bjergbraat i sydsydøstlig Hovedretning til x hugget i Bjerg S.ø. fra ’Foligefonden’, derfra 



omtrent samme Retning til x hugget i Bjerg, derfra Sø. til x hugget i et mod Syd vendende 

Skraabjerg paa ’øvre Eggen’ i Nord fra ’Eggekleven», derfra Ø. til S. ½ S. til x hugget i 

fladt Skraabjerg, derfra samme Retning til x hugget i fladt Skraabjerg lige ved og ovenfor 

Fatnæs’s Stølsvei, derfra Ø. ½ N. til x hugget i en større Rund sten paa østre Side af 

’Storekvelven’, derfra Ø.S.Ø. til x hugget i en større rund Sten, derfra Ø. ½ N. til x hugget 

i en større rund Sten lige i og paa sydvestre Side af en Bæk, gaar derfra Ø. til x hugget i 

en jordfast Sten i Uren lidt op fra Bjerges Stølsvei lidt Syd fra ’Hattavarleitet’, derfra Ø. 

til S. til x hugget oppe paa en stor jordfast Sten nedenfor og lige ved Bjerges Stølsvei, 

derfra SØ ½ Ø. 8 Meter til x hugget i en mindre Sten, derfra samme Retning, nemlig SØ 

½ Ø. til Linien treffer Slettedalselven i Juvet, der skifter mod Bjerge indre, hvor Linien 

ender. Det bemærkes at Skoven følger Grunden.  

Sjo og Formanden stemte for, at Linien fra Korset ’hugget i en større rund Sten lige i og 

paa sydvestre Side af en Bæk’, derfra skal følge Bækken, som saaledes skal danne Skiftet 

lige til sammes Udløb i Slettedalselven. 

Øvrevig stemte for, at Linien fra sammes andet Kors og til Korset hugget i fladt 

Skraabjerg lige ved og ovenfor Fatnæs’s Stølsvei skulde gaa efter Høidedraget som sees 

fra Fatnæs’s Stølsvei ved Smørklamp. Nielsen stemte for, at Linien af Hensyn til 

Bekvemmelighed for muligens opførendes Gjerde skulde paa Strækningen mellem Korset 

paa ’øvre Eggen’ og det derpaa følgende nærmeste Kors ’hugget i fladt Skraabjerg’ have 

været sat lidt længere op for at undgaa Skraabakken. Dette tiltraadtes subsidiært af 

Øvrevig. Tilstede fra yttre Bjerge Ole Bjednesen, og fra Dravervig Ole Olsen. 

Nils Hesbø.    O. Nielsen.    N. Sundnæs.    N. Sjo.    S. Øvrevig. 

Aar 1888 den 31te August blev Ret sat af Commissionen i Marie Tjeldes Hus paa Gaarden 

Tjelde i Skonevigs Herred. Retten bestod af de opnævnte Medlemmer. 

Hvorda foretoges Klage fra T. Knudsen, hvori han paa Vegne Gruppen Skage, Teigendal 

Læknes og Tjelde paastaar, at Gaarden Skage af denne Gruppe fraskilles samme og 

tillægges Nabogruppen Hjelmervig, Molnæs og Mortvedt. 

1. Formanden fremlagde Skrivelse af 16de Juli dette Aar fra Hjelmervigs og Molnæs 

 Opsiddere til Udskiftningscommission. 

2. Skrivelse fra T. Knudsen af 12/7 1888, hvori han opgiver Vidner og 



3. Vidnestævning i forkyndt Stand. 

Af Parterne mødte: Fra Læknæs T. Knudsen; fra Tjelde: Jacob Bull Tornøe og Lars 

Tjelde for Moderen Marie Tjelde; fra Skage: Tørris Tørrisen og Ole Larsen; fra Teigendal 

Ingen; af Modparterne mødte Tallak Larsen Hjelmervig og Kristoffer Pedersen 

Hjelmervig samt Lars Pedersen og Ole Mikkelsen Mortvedt. 

T. Knudsen paa egne og de øvrige Interesseredes Vegne i hans Gruppe vedblev sin 

Paastand, at Gaarden Skage tillægges Nabogruppen Mortvedt – Molnæs – Hjelmervig, 

dog saaledes at de indrømmer, at Linien i saafald kan begynde i Martinshaugen og gaa 

der fra til Korset i Bjerg oppe paa Braatet i nordre Ende af Bordfjeldet, men saa den 

videre uforandret. Modparterne paastode, at Linien bliver staaende uforandret ved Magt 

og at Gruppeindelingen bliver uforandret, at Skage saaledes fremdeles bliver tilligende 

den Gruppe, hvor den er, dog har de Intet imod, at Linien, om Modparterne og 

Commissionen skulde finde dette hensigtsmessigere, i sin nederste Del trækkes noget 

mod Vest, naar de faar fuldt Vederlag derigjennem, at Linien i sin øverste Del drages 

lengre mod Øst. 

Kommissionen sammen med Parter og Vidner begave sig derpa paa Aastedet, hvor under 

Befaringen blev afsluttet saadant 

    Retsforlig: 

Skiftelinjen skal tage sin Begyndelse i det første Mærke: 

Korset ’hugget i en jordfast Sten paa øvre Side af Veien ved Mortvedtkleven’ skal derfra 

gaa i lige Linje – Retningen blev tagen og ere S ½ O – til det 4de Kors i Linjen, nemlig 

Korset ’hugget i Bjerg oppe paa Braatet i nordre Ende paa Borfjeldet’, hvorfra Linjen skal 

være uforandret som tidligere sat. Dette Forlig underskreve de tilstedeværende Parter paa 

egne og de øvrige i de respektive 2de Grupper Interesseredes Vegne. 

T. Knudsen for J. B.Tornøe og Marie Tjelde Lars Tjelde Tollak Hjelmervig Chr. 

Hjelmervig. 

Sagen blev hermed hævet som forligt. 

Nils Hesbø.   O. Nielsen.   N. Sundnæs.    N. Sjo    S. Øvrevig. 



Aar 1888 den 3die September var Kommissionen samlet i Landhandler Larsens Hus i 

Skoneviksøen. Retten bestod af de opnævnte medlemmer. 

Hvorda tilførtes Protokollen følgende Linjer: 

b af Skoneviks Sogn: 

1. Fastsættelse af Skiftelinje mellem Fjeld og Hjemmemark. 

Ifølge Udskiftningsforretning for Tjældflaat, thinglæst 25de Marts 1871, opfriskedes et 

gammelt Kors paa Furrehaugen i en mod Øst vendende Bjergvæg, hvorfra Linjen gaar S. 

til Ø. til x hugget i en brat, mod Syd vendende Bjergvæg, derfra SO til O ½ O til x hugget 

i en Klippeblok paa øvre ’Spaagrashaugen’, derfra S.O. til S til x hugget oppe paa en rund 

Sten, derfra efter det Skarpeste Bjerglag i sydostlig Hovedretning til x hugget i en mod 

Nord vendende Bjergnakke, derfra i omtrent samme Retning, indtil Linjen træffer 

selvgjerdende Bjerglag i ’Laubakkehaugen’, hvorfra Linjen følger Selvgjerdet til x hugget 

i en mod Nord vendende Fjeldvæg paa søndre Side af ’Stemjuet’, følger fremdeles 

selvgjerdende Bjerglag i nederste Kant af ’Slettabakke’ og videre Selvgjerdet til østre 

Ende af ’Skredbjerget’ hvor x blev hugget i et mod nordost vendende Skraabjerg, derfra 

omtrent O.S.O. til x hugget oppe i et Bjerghjørne, derfra SO. til x hugget i et Bjeghjørne 

ned ifra Nystøl, derfra SO. til x hugget i en jordfast Sten ned ifra ’Kjeldestøl’, derfra 

omtrent SO. til x hugget i ’Kjeldestølsnibben’, derfra SO. til O til x hugget i en mod Nord 

vendende Bjergvæg sydost for ’Tungejuet’, derfra O. til S. til x hugget i en Bjergnakke 

paa ’Marstein’, derfra O.S.O. lidt S. til Korset i ’Sædhaug’, hvor Sognelinjen gaar og 

hvor denne Linje ender. NB: Skogen ovenfor Linjen bliver at borthugge inden 

Aarhundredets Udgang, senere tilhører Skogen Grundejerne. 

2. Forandring af Linjen mellem Gruppen Skage, Tejgendal Leknæs og Tjelde og Gruppen 

Hjelmervig, Malnæs og Mortvedt tilfølge Forlig af 31te August 1888. 

Skiftelinjen tager fremdeles sin Begyndelse i det første Mærke, sc. Korset hugget i en 

jordfast Sten paa øvre Side af Vejen ved «Mortvedtkleven», gaar derfra S ½ O til x 

hugget i en mindre jordfast Sten i sydøstre Kant af en Ur, derfra S ½ O til x hugget i laft 

mod Nordost heldende Skraabjerg i Bakken vest fra Bækken i Skagaskar, derfra S ½ O til 

x hugget i en større jordfast Sten i søndre Ende af en Myr og vest fra en større Samling af 

Klippeblokke i Skagaskar, derfra S ½ O til det 4de Kors i Linjen, nemlig Korset «hugget i 



Bjerg oppe paa Braatet i nordre Ende paa Borfjeldet», hvorfra Linjen efter Forliget 

uforandret bliver som tidligere sat.  

Tilstede: fra Tungesvik Torger Kristoffersen, Peder Thorsen, Rasmus Larsen og Jakob 

Jordal; fra Flesje Sjur Hansen, og fra Tjældflaat Ole Olsen og Ole Larsen.  

Nielsen og Øvrevig stemte for at Skogforholdet skulde være uberørt af den satte Lilinje. 

Øvrevig stemte videre for, at Linjen paa Strækningen fra Korset under Nystøl til Korset i 

Nibben ved Kjeldestølen burde sættes noget længere oppe efter det ovenfor liggende 

omtrentlig selvgjærdende Bjerglag. Dette tiltraadte ogsaa Nielsen. Øvrevig tilførte videre 

Protokollen for hele denne Fjeldstræknings Vedkommende, at efter hans Skjøn, burde 

Aasheim og Valdre lægges i en Gruppe, Tungesvik alene, og Prestegaarden, Tjeldflaat og 

Flesje i en Gruppe og fra denne sidste Gruppe skulde da Servitutbærerne have de dem 

tillagte Rettigheder.  

Man besluttede, at ikke udlagte Linjer af Skonevigs Sogn udlægges ihøst, ligesaa de i 

Sand isommer satte Linjer. Hermed indstilledes Kommissionens Virksomhed for i aar, og 

har den været samlet fra og med 28de Juni til og med idag, idet dog Medlemmene paa 

Reisen fra Sand til Skonevik nogle Dage vare hjemme. Man besluttede næste Sommer at 

begynde i Odde Sogn omkr. St. Hanstider. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 4de Juli blev Ret sat af Kommissionen paa Gaarden Seljestad i Odde i Ole 

Larsens Hus. Samtlige opnævnte Medlemmer var tilstede.  

Hvorda! foretoges Sag mellem Gaardene Seljestad og Jøsendal. Fra Seljestad mødte: 

Tormod Tormodsen og Tormod Aslaksen og Olaf Larsen for Amund Kvæstad, Berge 

Børre, Od Olsen Kvæstad og Jørgen Naa efter forevist Fuldmagt af Dags Dato; fra 

Jøsendal: Asbjørn Knudsen, Ole Vikingsen, Haakon Larsen, Od Johnsen, Lars Østensen 

og Helge Johannesen for Asbjørn Salmsen efter forevist Fuldmagt af Gaards Dato.  

Retten bemærkede, at den i Formiddag sammen med Parterne og en Del Vidner har 

befaret Fjeldstrækningen og er da de forskjellige Linier, som Parterne paastaa som 

Grændselinie mellem Gaardene paaviste.  

Jøssendals Opsiddere have paastaaet, at Grændselinien gaar fra Haugsnut til Polden i 

Flaadalsvandet, videre over Flaadalsvandet til Tverelven, videre efter denne eller dennes 



Forgreninger paa skraa til Svartenuten, hvor Grændsen mod Vintertun angaves at støde 

til. 

Seljestads Opsiddere paastode, at Grændsen skulde gaa fra Øktarvarden efter Høidedraget 

vestover til store Varden ved Flaadalsaasen og videre vestover Flaadalsheiene til 

Høgavardene og derfra til øverste Vintertunskaret.  

Derpaa fremstod som 

1ste Vidne Asbjørn Asbjørnsen Skare, 72 Aar gammel, en Farbroder til Opsidder paa 

Jøsendal Asbjørn Knudsen, forøvrigt med Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret. 

Vidnet, der var villig at møde, forklarede, at han i sine unge Aar, antagelig fra sit tiende 

til sit sextende Aar, sammen med sin Søster jetede Jøssendals Faar enkelte Dage af Ugen 

hvert Aar, idet de andte Opsiddere jetede de andre Dage. De jetede til den Linie, som af 

Jøssendal Opsiddere idag er paastaaet som Grændselinie. Af og til saae Vidnet Kreaturer 

fra Seljestad græsse forbi denne Linie ligesom omvendt Jøsendals Kreaturer af og til gik 

forbi denne Linie ind paa Seljestads Eiendom, men han fik denne Linie opgiven som 

Grændselinie, til hvilken de skulle jete eller drive Kreaturerne. Han kan ikke huske, at der 

fra Seljestad blev jetet i de Aar. Paa Myren under eller nordenfor «Haugsnut» saae han i 

de Aar baade Seljestads og Jøssendals Opsiddere slaa Hø. Engang, Vidnet antager for vel 

40 Aar siden, da Opsidderne paa Seljestad skulde faa tamme Reen, hørte Vidnet sin 

Broder, Opsidder paa Jøssendal Knud Asbjørnsen og Opsidder paa Seljestad Tormod 

Aslaksen, tale sammen om Grændselinien mellem Gaardene og vare disse da enige om, at 

denne var en Linie som af Jøssendals Opsiddere idag paastaaet, og som ogsaa af Vidnet 

tidligere forklaret som Grændselinie. Som voxen Mand har ikke Vidnet været noget i 

Fjeldet. Paa Anledning forklarer Vidnet, at han ikke har hørt omtale, at der skulde findes 

Mærkestene paa Fjeldet for nogen af de paastaaede Linier. Vidnet blev edfæstet.  

2det Vidne Lars Larsen Jøssendal, 65 Aar gammel, han har Søskendebørn blandt 

Opsidderne baade paa Seljestad og Jøssendal, forøvrigt er han med Parterne uforbunden 

og i Sagen uinteresseret. Vidnet forklarede, at han fra sit tolvte Aar i 3 a 4 Sommere 

jetede Jøssendals Faar, idet den ene Opsidder der var hans Morbroder. Han hørte opgivet 

som Grændselinie mellem Gaardene den som Jøssendals Opsiddere idag har paastaaet og 

paavist, did jetede han eller drev Faarene, dog husker han ikke, at han var saalangt oppe 

eller Vest med dem som til Svartenuten. Han saae blodt en enkelt Gang Seljestads 

Kreaturer, saavidt han erindrer, til den Linie eller noe forbi den. Fra Seljestad jetede man 



ikke da. I Myren under Haugsnuten slog Jøssendals Opsiddere Hø de Aar, og var Vidnet 

og hans Mor med paa dette Arbeidet. Fra sit omkring femtende Aar var Vidnet i to Aar 

paa Seljestad, og gik han da de fleste Kvælder i Fjeldet efter Seljestads Kreaturer, men 

han erindrer ikke, at han nogensinde hentede dem forbi den af Jøsendal paastaaede Linie. 

Nogen Mærkesten i Fjeldet har Vidnet aldrig hørt omtale. Han har aldrig hørt Seljestads 

Opsiddere opgive nogen Grændselinje. Oplæst og vedtaget. Vidnet blev edfæstet.  

3die Vidne Ingeleiv Vikingsdatter Jøsendal, 69 Aar gl., en Søster af Opsidder paa 

Jøssendal Ole Vikingsen og Søskendebarn af Tormod Tormodsen Seljestads Hustru, 

forøvrigt med Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret. Hun erklærede sig villig til at 

afgive Forklaring og forklarede, at hun har opholdt sig omtrent al sin Tid paa Jøssendal. 

Hun begyndte at jete i Fjældet i sit 10de Aar og holdt paa dermed til forbi 

Konfirmationsalderen. Hun hørte opgivet som Grændselinie i Fjældet den, som af 

Jøssendals Opsiddere idag er paastaaet og paavist, og til de Mærker var hun med at jete 

og drive Faarene. Det hendte af og til, at hun saae Seljestads Kreaturer forbi denne Linie 

ligesom hun ogsaa omvendt af og til saae Jøssendals Kreaturer forbi den. Paa Myren 

under eller nordenfor Haugsnut slog Jøssendals Opsiddere Hø. Seljestads Opsiddere har 

hun ikke seet slaa Hø der. Hun har aldrig hørt omtale Grændsestene i Fjeldet. Oplæst, 

vedtaget og edfæstet.  

4de Vidne Gjyri Olsdatter Jøssendal, 76 Aar gl., en Søster af afdøde Opsidder paa 

Jøssendal Halsten Olsen, hvis Enke nu har Gaarden, og et Søskendebarn og Tormod 

Tormodsen Seljestads Hustru, forøvrigt i Sagen uinteresseret. Vidnet er barnefødt paa 

Jøssendal hvor hun ogsaa har boet det meste af sin Tid. Hun har været med at jete i 

Fjeldet fra sin pureste Barndom, da hun fulgte med sin Moder og bar Mad for hende. 

Senere har hun ogsaa jetet som voxen og som gift Kone. Hun har altid hørt opgivet som 

Grændselinie Linien fra Haugsnut til Polden i Flaadalsvandet og did jetede de, drev og 

hentede Kreaturerne. Ogsaa længere Vest jetede hun af og til henimod Svartenuten. 

Saalangt Syd som til Tverelven erindrer hun ikke, at hun var med Kreaturerne, men hun 

har hørt, at Linien skulde gaa saalangt som til Tverelven. Længere Vest henimod 

Svartenuten har hun derimod ikke hørt, hvor Grændsen skulde være. Hendes Moder 

fortalte ofte, at der i Haugsnut skulde være et Kors (Mærkekors); ogsaa af Andre specielt 

Helge Thovsen Bru har hun hørt dette, men er aldrigt bleven vist dette. I Myren nordenfor 

Haugsnut saae hun ofte i sin Ungdom en Opsidder paa Jøssendal, Vidnets Farbroder, 

slaae Hø. Seljestads Opsiddere har hun aldrig seet slaa der. Helge Thovsen Bru har 



tidliger været Forpagter paa Seljestad. Oplæst og vedtaget. Vidnet blev efter Forberedelse 

edfæstet.  

5te Vidne Ole Odmundsen Steneberg, 69 Aar gl., en Svigerfader af en Opsidder paa 

Jøsendal, forøvrigt med Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret, forklarede, at han 

har tilbragt sin Tid paa Jøssendal, hvoraf Steneberg er en Del. Fra sit omkring 10de – 12te 

Aar og til forbi Konfirmationsalderen, sit 18de Aar, jetede han Jøssendal Faar og Gjeder i 

Fjeldet. Han fik opgivet som Grændse «Haugsnut» og Polden i Flaadalsvandet og 

overensstemmende dermed jetede han. De drev ogsaa af og til Kreaturerne indtil 

Flaadalsvandet. Vestenfor dette Vand erindrer han ikke, at han hørte nogen Grændse 

opgivet. Han var engang omkring sit 30te Aar med Thor Vikingen Jøssendal i «Dugna» 

hos denne at bære Hø fra Myren nordenfor Haugsnut og hørte at denne Mands Fader 

ogsaa skulde have slaaet Hø paa samme Sted tidligere. Noget Videre vidste Vidnet ikke at 

forklare. Oplæst vedtaget og edfæstet.  

6te Vidne Amund Aslaksen Thorekoven, 86 Aar gl. en Farbroder af Opsidder Tormod 

Tormodsen Seljestad og til en anden Opsidder paa Seljestads Fader, forøvrigt med 

Parterne ubeslægtet og i Sagen uinteresseret. Vidnet var ikke med under Befaringen paa 

Fjeldet, hvor han formedelst sin Alder ikke kunde møde. Vidnet er barnefødt paa 

Seljestad, hvorfra han flyttede, da han var omkring 24 Aar gammel. Han hørte, medens 

han var paa Seljestad, at Grændsene mellem Gaardene skulde gaa fra Høiden af Nuten 

Øktarevarden Vest til store Varden ved Flaadalsosen, den nederste Os. Videre Vest hørte 

han ikke om nogen Grændse. Man jetede ikke i den Tid fra Seljestad paa Fjeldet, men 

Kreaturerne gik saalangt Nord som af Vidnet forklaret. Seljestads Opsiddere slog ogsaa 

Hø paa den Kant og specielt slog de paa Myren Nord for Haugsnut. Vidnet har ikke været 

med at slaa der, men han har seet Stakker der om Vinteren, naar han gik paa Skytteri. 

Vidnet veed, at Stakkerne tilhørte Seljestads Opsiddere, da han hørte det. Han hørte 

saaledes, at Vetle Halvorsen Seljestad slog der, ligesaa Lars Torstensen Seljestad. Vidnet 

forklarer nu, at der ikke var, medens han var hjemme paa Seljestad, at den omforklarede 

Slaat foregik, men efter at han var flyttet derifra, og har han saaledes blot hørt, at 

Seljestad skulde have slaaet der, og antaget Stakkerne, han saae, for deres Eiendom. 

Oplæst og vedtaget. Vidnet ønskede sig helst fritagen for at aflægge Ed, idet han 

bemærkede, at han er saa gammel, at han kan mismindes, dog føler han sig sikker paa, at 

han har forklaret Sandhed. Vidnet blev derpaa dimiteret uden Edfæstelse.  



7de Vidne Ommund Aslaksen Seljestad, 82 Aar gl. samme Slægtskabsforhold som 6te 

Vidne, forklarer, at han har boet al sin Tid paa Seljestad. Han opgiver den samme 

Grændse som forrige Vidne, og har han hørt denne opgivet saa af sin Fader og dennes 

Naboer paa Seljestad. Seljestads Kreaturer gik til denne Grændse og forbi den, idet man 

ikke jetede dem. Han veed, at Seljestads Opsiddere har slaaet Hø paa Myren nordenfor 

Haugsnut, og var han selv med sin Broder Aslak Seljestad, der var opsidder, at kjøre Hø 

derfra engang en Vinter, og saae han engang Halvor Vetlesen bære Hø fra udenfor 

Haugsnut. Han har aldrig seet Folk fra Jøssendal slaa Hø der, heller ikke seet Folk fra 

Jøssendal jete i Fjeldet. Vidnet har ogsaa engang seet nuværende Opsidder Gjermund 

Ommundsen kjøre Hø fra en en Stak fra Myren nordenfor Haugsnut. Oplæst, vedtaget og 

edfæstet.  

8de Vidne Ommund Gjermundsen Seljestad 80 Aar gl., Fader til Opsidder paa Seljestad 

Gjermund Ommundsen Seljestad, forøvrigt med Parterne uforbunden. Vidnet kom til 

Seljestad for 51 Aar siden. Han hørte da af sin Svigerfader Grændsen opgivet som af de to 

forrige Vidner forklaret. Med det samme Vidnet kom til Seljestad jetede man fra 

Jøssendal, men naar disse kom saalangt som til Øktarevarden saa man kunde se dem 

hjemmefra Seljestads Tun, saa raabte og skøiede hans Svigerfader til dem, og de trak sig 

bort. Vidnet har selv som Opsidder paa Seljestad slaaet paa Myren nordenfor Haugsnut, 

og veed at ogsaa, at hans Mordbroder Niels Seljestad slog der før Vidnet kom til 

Seljestad, han antager for 60 Aar siden. Denne havde med sin Leiekarl Gunder Olsen 

Vintertun. Vidnet veed, at ogsaa Opsiddere fra Jøssendal har slaaet der. Vidnet veed ikke, 

hvorfor hans Svigerfader raabte til Jeterne enten det var fordi de ikke skulde trække sig 

nedover Lierne eller det var fordi Kreaturerne var forlangt inde paa Fjeldet. Oplæst, 

vedtaget og edfæstet. 

9de Vidne Aslak Ommundsen Thorekaaven, 57 Aar gl., barnefødt paa Seljestad, et 

Søskendebarn af en af Opsidderne paa Seljestad, iøvrigt med Parterne uforbunden og i 

Sagen uinteresseret. Vidnet tilbragte sin Barndom og Ungdom paa Seljestad, hvorfra han 

flyttede for circ. 35 Aar siden. Han hørte, medens han var paa Seljestad daværende 

Opsiddere paa Seljestad, Niels og Halvor udtale, at Grændsen i Fjeldet gik som af de tre 

forrige Vidner forklaret. Videre skulde Grændsen efter Halvors Udsagn gaa ifra Varden 

ved nederste Flaadalsosen og til Krosdalseggen. Han har seet Seljestads Opsiddere kjøre 

Hø hjem fra Myren nordenfor Haugsnuten. Det var Aslak Aslaksen, Aslak Tormodsen og 

Lars Torstensen, alle fra Seljestad, som havde Hø der. Han har ogsaa seet en Høstak paa 



samme Sted tilhørende en Jøssendalsmand, men hørte at Folk paa Seljestad misligte dette. 

Vidnet har seet Seljestads Kreaturer saalangt mod Nord, at man har kunnet se ned til 

Jøssendals Støl Langedal, og har efter at han flyttet fra Seljestad hørt, at man hentede 

Kreaturerne saalangt ifra som nedenfor Flaadalsosen. Oplæst, vedtaget og edfæstet.  

10de Vidne Britta Pedersdatter Sandvend, 38 Aar gl., med Parterne ubeslægtet og i Sagen 

uinteresseret. Vidnet bor nu paa Seljestad, hvortil hun kom for snart 7 Aar siden. Hun og 

hendes Mand slog for 4 Aar siden Hø med Seljestads Opsidderes Tilladelse i Dalen 

udenom Haugsnut og ned ved nederste Osen ved Flaadalsvandet. Vidnet demiteredes 

uden Edfæstelse, da det omforklarede er passeret udelukkende efter Storskiftets 

Inkamination.  

Jøssendals Opsiddere fremlagde nu en Vidneerklæring fra Gjertrud Asbjørnsdatter 

Bustetun, dateret 1ste dennes, som oplæstes. 

Retten attesterede, at der under Aastedsbefaringen af Jøssendals Opsiddere blev paavist 

en Grændsesten med Vidnestene, beliggende i Retning af den af dem opgivne 

Grændselinie paa en Haug i Strækningen mellem Haugsnut og Flaadalsvandet. Stenen 

eller Stenene viste sig tydelig at være satte af Mennesker og at være fra gammel Tid. 

Begge Parter hermed indlode Tvisten til Paakjendelse i Henhold til deres paa Aastedet 

fremsatte Paastande. 

Eragtet: Sagen optages til Kjendelse eller Dom. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 6te Juli blev Ret sat af Skommissionen ved Flaadalsvandet i Odde. 

Hvor da, Sag mellem Gaardene Jøssendal og Seljestad afsagde eenstemmig saadan Dom:  

Gaarden Jøsendals Opsiddere har paastaaet, at Grændselinjen gaar fra Haugsnut til Pollen 

i Flaadalsvandet, videre over Flaadalsvandet til Tværelven videre efter denne eller dennes 

Forgreninger paa skraa til Svartenuten, hvor Grænsen mod Vinterthun angaves at støde 

til. 

Gaarden Seljestads Opsiddere har paastaaet, at Grændsen skulde gaa fra Øktarvarden 

efter Høidedraget vestover til store Varden ved Flaadalselven og videre vestover 

Flaadalshejene til Høgevardene og derfra til øverste Vinterthunsskaret. Fra begge Sider 



ere førte Vidner. Ved disse er det oplyst, at der fra begge Gaardes Opsiddere er slaaet Hø 

i Myren nordenfor Haugsnut eller i Nærheden deraf, det maa videre ved disse ansees 

godtgjort, at begge Gaardes Opsiddere i gammel Tid har paastaaet og fortalt, at de skulde 

eje i Fjeldet indtil de Linjer, hvorpaa?? de nu har paastaaet. Til en saadan Linje som 

paastaaet sees ogsaa Jøsendals Kreature, Smaafæ, i gamle Dage at være gjetede, idet de 

fremstillede Vidner har provet, at de fik opgiven den Linje som Grændselinje, did til 

skulde de gjæte og did gjætede de. Fra Gaarden Seljestad har der aldrig været gjetet. 1ste 

Vidne har forklaret at han i sin Ungdom hørte en Jøsendals Opsidder og en Seljestads 

Opsidder tale sammen om Linjen i Fjeldet og at disse Mænd da vare enige om, at denne 

skulde være som af Jøsendals Opsiddere paastaaet. At mærke er ogsaa den Grændsesteen 

som blev vist Retten under Aastedsbefaringen beliggende i den Linje som af Jøsendal 

paastaaet, som sammenholdt hermed 4de Vidnes Forklaring om at hun af sin Moder havde 

hørt, at der ogsaa i Haugsnut skulde være en Grændsesten.  

Uagtet der fra Gaarden Jøsendals Side efter det Oplyste sees at være udøvet en langt 

bestemtere Benyttese af Fjeldet end fra Seljestads Side, Jøsendal har gjetet til en bestemt 

Grændse, Seljestad har ikke gjetet, finder Retten dog ikke tilstrækkelig Grund til at 

fastslaa den af Jøsendals Opsiddere paastaaede Linje som Grænselinje, da det som nævnt 

er godtgjort at Slaat er udøvet forbi denne Linje ogsaa fra Gaarden Seljestad. Uagtet, som 

sagt det efter det oplyste maa ansees godtgjort at der paa Gaarden Jøsendal er udøvet en 

langt større Benyttelse af den mellem begge Paastande liggende Fjeldstrækning vove som 

nævnt Retten ikke at fastslaa den fra Jøsendal paastaaede Linjen men kommer til Resultat, 

at den omtvistede Strækning maa blive at dele mellem Gaardene, idet de Faktorer, saasom 

Naturforhold som Kommissionen ellers under Fællesskabes Udskiftning lader raade, faar 

ogsaa her komme i Betragtning, og ved Linjens endelige Fastsættelse forbeholder 

Kommissionen sig ogsaa at lade den Omstændighed komme i Betragtning, at Benyttelsen 

af det omtvistede Fjeld har foregaaet i større Udstrækning fra Jøsendals Side, idet 

Parternes Paastande og Kommissionens mindre Kjendskab umuliggjør selv om dertil 

ellers kunde været Anledning og Grund at fastslaa nogen midtre Linje bestemt, ligeledes 

at lade komme i Betragtning om enkelte Dele af det Omtvistede naturligen ligger til den 

ene eller den anden af Gaardene.  

     Thi kjendes for Ret: 



Ingen af de fra Gaardene Jøsendal og Seljestad nedlagte Paastande bliver helt at tage 

tilfølge men Fjeldstrækningen, der ligger mellem de paastaaede Linjer at dele mellem 

Parterne efter de Principer, Kommissionen lægger til Grund ved Fællesskabers 

Udskiftning. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 8de Juli blev Ret sat af Kommissionen i Ole Larsens Hus paa Seljestad i 

Odde. Hvorda foretoges Sag mellem Gaarden Espeland paa den ene Side og Gaardene 

Grønsdal og Vetterhus alle af Odde. Fra Espeland mødte Haldor Haldorsen, fra Grønsdal 

Ingebrigt Aslaksen og fra Vetterhus Arne Baardsen. Haldor Haldorsen Espeland 

fremlagde mindelig Udskiftningsforretning af Gaarden Espeland fra Gaardene Vanvig, 

Vetterhus og Grønsdal paabegyndt og udført 7de, 8de og 9de Oktober 1829 thinglæst 8de 

September 1830 og paastod i Henhold til denne, at Fjeldet ved denne er fuldt ud udskiftet 

hvad angaaer saavel Skog, Slaat som Beite, med andre Ord, at Fjeldet er udskiftet ved 

denne Forretning.  

Opsidderen af Gaarden Vetterhus paastod for det Første, at Afgjørelsen af nærværende 

Tvist, ligger udenfor, hvad Kommissionen har at paakjende og afgjøre. Han antog, at 

Tvisten maa finde sin Afgjørelse for den almindelige Underret, hvad han støttede derpaa, 

at den fremlagte Udskiftningsforretning vedrører saavel Hjemmeudmark som Fjeld. Han 

paastod som sagt derfor Tvisten afvist fra Kommissionen. Kommissionen fandt 

enstemmig, at da den fremlagte Forretning ogsaa giver sig ud for at skifte i Fjeldet, maa 

Fortolkningen af den forsaavidt henhøre under Kommissionen, hvorfor den fra samme 

ikke kan afvises. 

Thi eragtes: Den Arne Baarsen Vetterhus nedlagte Paastand om Afvisning tages ikke til 

Følge. 

Arne Baarsen Vetterhus derpaa forlangte Tvisten udsat til næste Aar, da han vilde søge 

Sagførerhjelp, muligens ogsaa føre Vidner. 

Retten bemærkede, at det for dens Plan med Arbeidet formentlig falder heldigere at 

foretage Sagen næste Aar end iaar, naar først Udsættelse skal gives, hvad den ikke fandt 

at kunne negte. 

Eragtet: Sagen udstaar indtil 24de Juni næste Aar. 



Parterne havde inden 24de Juni næste Aar at sende sine Indlæg til Kommissionens 

Formand Overretssagfører Hesbø, Haugesund, og lovede Formanden dem saa betids som 

mulig at give dem Underretning om, naar Kommissionen kan tenke at komme til 

Aastedet. Parternes Adresse er Skare Postaabneri i Odde.  

Parterne bade om Udskrift af det Protokollerede og ligeledes af Forretningen, det ene 

sendt til Arne Baarsen Vetterhus og det andet til Haldor Haldorsen Espeland. 

     Retten hævet. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 10de Juli begav Kommissionen sig tilfjelds forat paabegynde 

Aastedsbefaring vedk. Gaardene Jøssendal og Vinterthun i Odde ledsaget af Parterne og 

en hel Del godvillig mødende Vidner. Paa Aastedet enedes de fremmødende Opsiddere af 

Jøssendal og Vinterthun saavel paa egne som ogsaa de ikke fremmødende Opsidderes 

Vegne om, at Kommissionen efterat have hørt Parternes Paastande skulde efter bedste 

Skjøn fastsætte Grændselinjen mellem disse 2 Gaarde, idet Parterne frafaldt …. nu som 

og for Fremtiden Adgang til at føre Vidner eller fremskaffe andre Bevisligheder. Paa 

denne Overenskomst underskrev Parterne Protokollen: 

Ole Vikingsen Jøssendal, m.f.P. Helge Joh Jøssendal, Asbjørn K. Jøssendal, Lars O. 

Steneberg, Haakon L. Jøsendal, Odd Johnsen Øina, Paa Angunna Johannesdatter 

Jøssendals Vegne: Asbjørn K Jøssendal, Knud Ellingsen Vinterthun, Gunder G. 

Vinterthun, Asbjørn Olsen Vinterthun, Gunder O. Vinterthun. 

Kommissionen underskrev: 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sjo. N. Sundnæs. S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 11te Juli var Kommissionen samlet i Leir paa Gaarden Vintertun i Odde. 

Hvorda følgende Linier tilførtes Protokollen af  

     Odde Sogn: 

1. Skiftelinie mellem Gaarden Seljestad Matr. No 32 paa østre Side og Gaarden Vintertun 

Matr. No 36 paa vestre Side. 



Linien tager sin Begyndelse i Stiftsgrændsen i det Kors, der er hugget paa 

«Heieitelunten»?? (Protokol No 1, Folio 11) og gaar derfra N. til Ø. ½ Ø. til x hugget i 

Bjerg oppe paa Haugen Øst fra øverste «Vintertunskaret», hvor Varde reistes, derfra N.O. 

til N. til x hugget oppe paa en liden Bjergryg oppe i Høiderne Nordvest op fra 

«Fjaadalsbotnane», tæt ved en liden Vandpyt, hvor Varde reistes, derfra N.O. lidt Ø. til x 

hugget oppe i en Bjergtop oppe paa «Krosdalsrustaa», hvor Varde reistes, videre samme 

Retning til x hugget i en meget stor Sten paa «Krosdalsrustaa» eller Syd op fra 

«Svartenut», hvor denne Linie ender.  

2. skiftelinie mellem Gaard Seljestad Matr. No 32 paa søndre Side og Gaard Jøssendal 

Matr. No 39 paa nordre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i Korset i en meget stor Sten paa «Krosdalsrustaa» eller Syd 

op fra «Svartenut», hvor Skiftelinien mellem Seljestad og Vinterthun ender, og gaar 

derfra O.N.O. til x hugget i Bjerg nede paa Heien, derfra S.O. ½ Ø. til x hugget i et fladt 

Skraabjerg paa «Flaadalsheiane», hvor Varde reistes, gaar derfra over «Flaadalsvandet» 

til en under Befaringen paavist og under Vidneførselen omhandlet fra gammel Tid 

tilsyneladende nedsat Skiftesten med Vidnestene oppe paa en rund Haug Nordvest fra det 

største og «vestre Krogevand», derfra N.O. ½ Ø. til x hugget i Bjerg oppe paa Kanten af 

et mod Nord vendende Bjergbraat, derfra Ø. lidt N. til x hugget i et lavt, fladt Bjerg N. til 

V. fra Toppen af «Haugsnuten», derfra N.O. lidt Ø. til x hugget oppe i et fladt Bjerg lidt 

op fra et lidet Vand og endelig samme Retning ligetil Linien træffer Ligrændsen og denne 

Fjeldlinie saaledes ender (Linien er sat tilfølge Dom 6/7 – 89).  

Tilstede ved Fatsættelsen!! af disse tvende Linier vare: Fra Seljestad: Tormod Aslaksen, 

Tormod Tormodsen og Gjermund Ammundsen; fra Jøssendal: Helge Johannesen og 

Asbjørn Knudsen; fra Vintertun: Knud Ellingsen og Gunder Olsen. 

3. Skiftelinie mellem Gaard Jøssendal Matr. No 39 paa østre Side og Gaard Vintertun 

Matr. No 36 paa vestre Side (Confr. Protokoltilførsel af 10/7 – 89). 

Linien tager sin Begyndelse i den meget store Sten paa «Krosdalsrustaa» eller Syd op fra 

«Svartenut», hvor Linien Seljestad – Vintertun ender og Linien Seljestad – Jøssendal 

begynder, - og gaar derfra N.O. ½ Ø. til x hugget i Bjerg ved Udfaldsosen av et Vand, 

som Jøssendals Opsiddere kaldte «Svartenutvandet», og Vintertuns Opisddere kaldte 

«øvre Krosdalsvandet», følger derefter Elven, der rinder ud af dette Vand til x hugget i 



fladt Skraabjerg paa vestre Side af og ved Elven, gaar derfra N. ½ V. til x hugget i 

Toppen paa den nederste af to nær hinanden liggende meget høie Nibber, derfra N. til x 

hugget oppe paa høieste Top af «Reinadalsheiaa», hvor en stor Sten opreistes som Varde, 

derfra N. til Ø. til x hugget oppe paa en Bjergskolt, derfra N.N.O. til x hugget oppe paa en 

mod Vest vendende Bjergnibbe, hvor en Sten opførtes som Varde, derfra N. til Ø. ½ Ø. til 

x hugget i et paa vestre Side af «Grostølsskaret» skraanende Bjerg lige ved Rusten, hvor 

Helge Johannesen Jøssendals Hjemmeudmark angaves at støde til, og denne Linie 

saaledes ender. Tilstede: Fra Jøssendal: Helge Johannesen, Asbjørn Knudsen, Ole 

Vikingsen, Haakon Larsen, Lars Østensen, Od Johnsen, Angunna Johannesdatter og 

Asbjørn Salmsen ved Helge Johannesen efter Fuldmagt; fra Vintertun: Knud Ellingsen, 

Gunder Olsen og Asbjørn Olsen 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 31 Juli var Kommissionen samlet paa Markhusstølen. De opnænte 

Medlemmer vare tilstede med Undtagelse af O. Nielsen, i hvis Sted mødte Suppleanten C. 

W. Landmark. 

Hvorda! følgende i Sommerens Løb opgaaede Linier tilførtes Protokollen. 

Aakre Sogn: 

1. Skiftelinie mellem Gaarden Rullestad, Matr. No 71 paa vestre Side og Skrome, Matr. 

No 72 paa østre Side: 

Linien tager sin Begyndelse i en fra gammelt nedsat Mærkesten med Vidnestene mellem 

Gaardenes Skovlinier, gaar derfra N.O. til x hugget oppe paa en Bjerghomp oppe i Enden 

af «Paulsedalen», hvor Varde reistes, gaar derfra N.O. t. N. til x hugget i det høieste af 

«Kjeidalsnuten», hvor Varde reistes, derfra N. til O. til x hugget oppe paa et Bjergbraat i 

nordre Ende af «Kjeidalsnuten», hvor Varde reistes, derfra N.O. til O. til x hugget i Bjerg, 

fremdeles i «Kjeidalsnuten», hvor Varde reistes, derfra N. indtil Linien træffer «heimste 

Kjeidalsvandet», midt for den lille Holme i Vandet, folger derefter «heimste 

Kjeidalsvandets» østre Bred og videre Bækken, der forbinder dette Vand med øvste 

Kjeidalsvand, følger øfste Kjeidalsvands østre Bred indtil et Sted ved Bredden, hvor det, 

omkring 5 Meter fra samme, blev hugget x i en Bjergnakke udover hvilken ligger en 

meget stor Sten, hvor Linien ender.  



2. Skiftelinie mellem Gaard Rullestad, Matr. No 71 paa vestre Side og Gaard Bergstø, 

Matr No 73 paa østre Side: 

Linien tager sin Begyndelse i x (Kors) ved østre Bred af «øfste Kjeidalsvand», omkring 5 

Meter fra samme, i en Bjergnakke, over hvilken ligger en meget stor Sten, hvor Linien 

Rullestad – Skrome ender, - og gaar derfra N.V. t. N. ½ N. tvers over «øfste 

Kjeidalsvand» til x hugget oppe paa fladt Bjerg, ude paa en Klub, tæt ved Vandet og ret 

ned for en stor Ur, gaar derfra nøiagigt samme Retning op over Uren og Fjeldrusterne lige 

til den støder paa den for Fællsskabets Ydergrændse – Linien fra Mosnæs til Folgefonnen 

– satte Linie, hvor Linien saaledes ender.  

3. Skiftelinie mellem Gaard Skrome, Matr. No 72 paa vestre Side og Gaard Bergstø, Matr. 

No 73 paa østre Side: 

Linien begynder i x (Kors) ved østre Bred af «øfste Kjeidalsvand», omkring 5 Meter fra 

samme i en Bjergnakke, over hvilken ligger en meget stor Sten, hvor Linien Rullestad – 

Skrome ender, - og Linien Rullestad – Bergstø begynder, og følger derefter dette Vands 

østre Bred til x hugget i en til Vandet stødende Bjergknat, i en liden Vig, gaar derfra S.O. 

t. O. til x hugget i Bjerg, derfra S.S.O. til x, hugget oppe paa et høit Bjergbraat, hvor 

Varde reistes, derfra S.O. til S. til x, hugget i Bjerg, derfra samme Retning til x hugget i 

Bjerg, ovenfor «Tverdalsbotten», hvor Varde reistes, derfra S.O. til x hugget i Bjerg, hvor 

en Sten opførtes som Varde, derfra S.S.O. til x, hugget oppe paa en meget stor, rund Sten 

oppe paa «Bergstønuten», gaar derfra efter «Kjærringekleivdalen» til x hugget paa en 

Bjergskolt paa inderste «Tverdalen», hvor Ligrændsen mellem Gaardene angaves at 

begynde og at være bestemt og Fjeldlinien saaledes ender.  

Baade Rullestad, Skrome og Bergstø eie hver sin Del i det «øfste Kjeidalsvand», 

Rullestad og Skrome hver sin Del i det «heimste Kjeidalsvand» 

Tilstede ved Fastsættelsen af de sidste tre Linier vare: fra Rullestad: Ole Olsen og Askild 

Pedersen, fra Skrome Guttorm Nilsen og fra Bergstø: Ole Olsen. –  

4. Skiftelinie mellem Gaard Rullestad, Matr. No 71 paa østre og Gaard Fjære, Matr. No 70 

paa vestre Side: 

Linien begynder i en Krog (Bøining) af Bækken under «Tongenuten» og gaar derfra i 

S.S.V. ½ V. til x i fladt Bjerg, tæt ovenfor en stor Sten, hvorpaa Varde, i den nordlige 



Heldning af «Tongenuten», gaar derfra i s. R. til x og Varde paa en Bjerghomp paa 

Toppen af «Tongenuten»; derfra s. R. til x i fladt Bjerg samt Varde i den gamle Driftevei, 

nordvest for et lidet Fjeldvand; derfra omtrent s. R. til x i fladt Bjerg og Varde oppe paa 

Nuten «Skrubbemoen»; derfra S.S.V. til x i fladt Bjerg og Varde paa «Skrubbemoen»; 

derfra S.S.V. ½ S. til x i Bjerg tæt ved og paa nordre Side af en stor Sten, der ligger paa 

«Buhildernuten», hvor ogsaa Varde reistes og derfra S.S.Ø. ½ S. til x i Bjerg tæt ved en 

stor Sten i nordre Skraaning af «Nuten paa Kjærringen», derfra østligere til en meget stor 

og fremtrædende Sten paa den vestlige Skraaning af Nuten, hvorfra Linien fortsætter i s. 

R. til Stiftsgrænsen, i hvilken den ender.  

Tilstede vare fra Rullestad: Ole Olsen, Askild Pedersen og Lars Taraldsen, fra Fjære: 

Gunder Gundersen og Ole Gundersen.  

5. Skiftelinie mellem Gaardene Rullestad, Matr. No 71 paa den sydvestlige Side og 

Skrome, Matr. No 72 paa den nordøstlige Side, paa søndre Side af Dalen. 

Linien begynder i øverste Mærke af Skiftelinien i Nedremarken i et x (Kors) i en stor Sten 

i Skaar, gaar derfra i omtr. østlig Retning til «Arnaskaarnibbens» høiste Punkt, derfra i 

omtr. sydøstlig Retning til «Udfarsosen» (Udfaldsosen) af øverste «Sandvand», derfra 

S.Ø. til Stiftsgrændsen hvor Linien ender.  

Linien fastsattes og beskreves efter Overeenskomst mellem de fremmødende Parter: Ole 

Olsen Rullestad, Askel Pedersen Rullestad og Lars Tharvaldsen Rullestad samt Guttorm 

Nilsen Skrome.  

6. Skiftelinie mellem Gaard Eljervik (Eilervig) Matr. No 74 paa østre Side og Birkestrand 

Matr. No 75 paa vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i et gammelt x (Kors) i «Varehaugen», gaar derfra S. ½ Ø. til 

x hugget i Skraabjerg paa «Molteskaaren», derfra S. til Ø. til x hugget i en rund 

Bjerghaug ovenfor «Molteskaaren», derfra S.S.Ø. til x hugget i fladt Skraabjerg, hvorpaa 

ligger en meget stor Sten, paa «Moltekjønhaugen», nordøstlig fra «Moltekjønnet», derfra 

S. t. Ø. til x hugget i fladt Bjerg, strax Syd for et lidet Kjøn, derfra s. R. til x hugget i 

Bjerg strax op fra «Vaulavandet», derfra s. R. til «Vaulavandet», hvor denne Linie ender, 

dog saaledes at en Holme i «Vaulavandet», paa dettes søndre Side, tillægges Birkestrand. 

Tilstede fra Eljervik: Østen Viersen, fra Birkestrand: Johannes Tørrissen og Ole Olsen.  



7. Skiftelinie mellem Birkestrand, Matr. No 75 paa øst Stide og Viseskjær, Matr. No 76 

paa vestre Side. 

Linien begynder i et gammelt x (Kors) i en stor Sten i en Myr i «Røndalen», gaar derfra 

S. ½ V. til x hugget i fladt Bjerg, paa Høiden af «Gjeitenuten», hvor Varde reistes, derfra 

S ½ Ø. til x hugget i fladt Bjerg oppe paa «Lusaskarheiaa», derfra s. R. til Stemmen 

nedenfor «Sæterdalsvandet», hvor et gammelt x (Kors) paa søndre Side af Stenen i fladt 

Bjerg opfriskedes, derfra S. til Ø. til x hugget i Bjerg oppe paa «Torkjevighorjaa», derfra 

S. Ø. til x hugget i Bjerghjørne oppe paa «Torkjeviknuten», hvor Varde reistes, derfra 

S.Ø. t. S. ½ S. til x hugget i et Bjerghjørne, vest op og ca. 50 Meter fra 2 smaa Kjøn, 

derfra S.Ø. til S. til x hugget i Bjerg, derfra s.R. til x hugget i en Bjergskraaning, derfra S. 

Ø. t S. ½ S. til x hugget i fladt Skraabjerg, strax nordenfor Juet, hvorigjennem Vandet 

gaar fra vestre til østre «Studekjøn», derfra S.S.Ø. til x hugget i en meget stor Sten, der 

ligger omtr. midt paa Eidet mellem vestre og østre «Studekjøn», derfra s.R. indtil Linien 

træffer nederste Fjeldvæg paa nordre Side af «Torvenut», følger saa den selvgjærdende 

Fjeldvæg i omtr. nordøstlig Retning indtil «Vaulavandet», som forøvrigt danner 

Grændsen.  

Tilstede fra Birkestrand: Johannes Tørrissen og Ole Olsen, fra Viseskjær: Ole Sjursen. 

8. Skiftelinie mellem Viseskjær Matr. No 76 paa østre Side og Skaalnæs, indre, Matr. No 

78 paa vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i «Glomjejuet», gaar derfra opover og over «Jægtekjønnet» 

S. t. Ø. til x hugget i fladt Bjerg, strax nedenfor og nordenfor «Viseskjærskar» eller 

«Steinstølskaret», hvor Varde reistes, derfra S.S.Ø. til x hugget oppe i et fladt Bjerg, 5 a 6 

Meter sydvest for en større rund Sten paa nordre Helding af «Glepshilderheiaa», derfra S. 

½ Ø. til x hugget i Bjerg fremdeles paa «Glepshilderheiaa», derfra S. til x hugget i en Sten 

i en liden Vig i nordre Ende af «Skaalnæsvandet», 25 Meter øst for Udfaldsosen, følger 

derefter «Skaalnæsvandets» østre Bred til dettes sydøstre Bugt, hvor x blev hugget i en 

større Sten, lige ved Vandet, herfra S. til Ø. ½ Ø. til x hugget i et Bjergnæs i «Blaanuts» 

Fod og paa dens nordøstlige Side, derfra følger Linien den laveste, selvgjærdende 

Bjergside af denne Nut, dens østlige Side, til x hugget i en brat Bjergvægs Fod paa østre 

Side af Nuten, derfra S.Ø. til S. til x hugget i den nordre Side af den største af 2 

Klippeblokke paa «heimste Austmannaskaret», derfra S.Ø. ½ S. til x hugget i Bjerg, over- 

og søndenfor «Austmannapadlane», hvor Varde reistes, derfra S.O. til x hugget i fladt 



Bjerg, derfra ca. 70 Meter til x hugget i fladt Bjerg, hvor Varde reistes, derfra s.R. nemlig 

S.O. til Linien støder an mod nederste, selvgjærdende Bjergvæg af «Torvenuten», følger 

derefter dette Selvgjærde i omtr. sydlig Hovedretning indtil Linien træffer 

Præstegjeldsgrændsen mod Etne, hvor Linien ender. Tilstede: Ole Sjursen Viseskjær og 

Aslag Ørjensen Skaalnæs. 

NB. Tørres Olsen Fjære, som Eier af Glomje, var ved Expresse tilsagt at møde om han for 

Glomje paastod nogen Ret i Fjeldet, men han mødte ikke.  

Niels Hesbø.  C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 3die August blev Ret sat af Kommissionen paa Markhusstølen i Aakre i 

Anledning at Markhus’ Opsiddere og Brugeren af Hetleflaat indfandt sig og bade 

Protokollen tilført en Overenskomst, som Tillæg til den Forandring i den af 

Kommissionen igaar opgaaede og fastsatte men i Protokollen endnu ikke indførte 

Skiftelinie mellem deres Gaarde. 

Fremmødte da: fra Markhus: Johannes Kristophersen, Ole Eliasen og Lars Knudsen, den 

sidste tillige som befuldmægtiget for Enken Helga Larsdatter, fra Hetleflaat: Askild 

Tollefsen, der fremlagde Fuldmagt af idag fra sin Fader Leilænding paa Helteflaat Tollef 

Askildsen, hvilken sidste igjen i Fuldmagten erklære sig som befuldmægtiget for Eieren 

Stamhusbesidder Hoff Rosenkrone. 

De Mødende sluttede saadan 

     Overenskomst: 

Skiftelinien skal blive staaende uforandret, saaledes som den af Kommissionen igaar blev 

fastsat. 

Opsidderne af Hetleflaat indvilger Markhus’ Opsiddere Ret til, uagtet denne Skiftelinie, at 

benytte Veien gjennem «Fagerskar» for Fremtiden paa samme Maade som tidligere saa 

længe Skiftegjærde ikke er opført. Skulde Skiftegjærde blive opført, skal dette ske 

saaledes, at Veien paa vestre Side af Bækken gjennem «Fagerskar» deles saa lige som 

muligt mellem begge Gaarde og saaledes at begge Gaardes Kreature kan passere Veien til 

Gaardenes Fjeldstrækninger søndenfor «Fagerskar» henimod Etnegrændsen. Skulde det 

blive nødvendigt, for at faa en for Storkreature passabel Vei paa begge Sider af det 



opførendes Skiftegjærde, at foretage Udjevning, Minering eller andet Veiarbeide, bærer 

begge Gaarde, hver med sin Halvpart, Omkostningerne derved. 

Johannes Chr. Markhus. Ole Elias. Markhus m.p.P. Lars Kr. Markhus. Askel Tollef 

Hetleflaatt Retten hævedes 

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 6te August blev Ret sat af Kommissionen paa Øiskarstølen i Aakre Sogn. 

Samtlige opnævnte Medlemmer vare tilstede, med Undtagelse af O. Nielsen, for hvem 

Suppleanten, Landmark, mødte. 

Formanden bemærkede, at det under Udskiftningen blev oplyst, at der mellem Gaardene 

Teigland og nedre Rafdal i sin Tid skulde være afholdt en Forretning i Fjeldet. Han har 

derfor tilstkrevet Sorenskriveren i Søndhordland og faaet Udskrift af denne, der kalder sig 

Voldgiftskjendelse og sees at være afholdt den 27 Septbr. 1852 og thingl. 1 Novbr. s.A. 

Han fremlagde nu den modtagne bekræftede Udskrift. Tilstede vare fra Rafdal nedre: Lars 

Olsen og Haldor Haldorsen, de to Opsiddere af Gaarden, for Eieren af Teigland, Enken 

Martha Teigland mødte Vier N. Teigland efter Fuldmagt af idag som fremlagdes. 

Forretningen hvoraf Udskrift er fremlagt blev oplæst i sin Helhed. Teiglands Opsiddere 

ved sin Fuldmægtig paastod Forretningen af 1852 kjendt staaende ved Magt.  

Nedre Rafdals Opsiddere fremsatte saadant Forligstilbud, som de forbeholdt sig at fragaa 

om Teiglands Opsiddere i noget Punkt ikke gik ind paa samme.  

Forretningen af 1852 vedtages som gyldig, dog med den Afendring, at Kommissionen 

forandrer efter bedste Skjøn Linien i Fjeldet om den maatte finde nogen bedre, 

naturligere, mere selvgjærdende og lettere Gjærdelinie, og fortsætter Linien derfra, hvor 

den i Forretningen ender og til Præstegjeldsgrænden; hvad der i Forretningen er fastsat 

om Gjærdepligt og Mulkt for Forsømmelse udgaar forsaavidt Fjeldet angaar og bliver 

saaledes Spørgsmaalet om Gjærdepligt og Gjærdepligtens Fordeling mellem Parterne i 

Fjeldet for denne Linie den samme, som for andre Linier, der sættes af 

Udskiftningskommissionen, og bliver i Tilfælde at afgjøre af et Gjærdeskjøn. 

Skovforholdet bliver uforandret som før.  



Vier N. Teigland som Fuldmægtig for Opsiddersken paa Teigland indgik paa dette 

Forligstilbud, hvorpaa Tvisten blev hævet som forligt mellem Parterne og Protokollen af 

disse underskrevet. 

Vier N. Teigland   Haldor H. Rafdal  Lars O. Rafdal  Retten hævet. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S Øvrevig.  

Aar 1889 den 6te August var Kommissionen samlet paa Øiskarstølen i Aakre Sogn. 

Samtlige opnævnte Medlemmer vare tilstede med Undtagelse af O. Nielsen, for hvem 

Suppleanten Landmark mødte.  

Hvorda følgende i Sommerens Løb opgaaede Linie tilførtes Protokollen: 

af Aakre Sogn: 

9. skiftelinie mellem Eljervig (Eilervig) Matr. No 74 paa østre Side og Viseskjær, Matr. 

No 76 paa vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i «Vaulavandet» paa vestre Side af den i dette Vand liggende, 

Gaard Birkestrand tillagte Holme, gaar derfra i omtr. sydlig Retning til x, hugget oppe paa 

et Bjerghjørne, der vender mod Vest, hvor Varde reistes, derfra S. til Ø. til x hugget oppe 

paa fladt Bjerg, paa vestre Side af «Borgedalen», Vest op fra søndre Ende af et langt, 

smalt Kjøn, hvor Varde reistes, derfra S. til V. til x hugget oppe paa en ca. 2 ½ Meter høi, 

rund Sten, strax østenfor et lidet Kjøn, derfra s. R. til Stiftsgrændsen, hvor Linien ender. 

Tilstede: Ole Sjursen Viseskjær og for Østen Viersen Eljervig Amund Iversen Glademo 

efter forevist Fuldmagt. –  

10. Skiftelinie mellem Skaalnæs indre, Matr. No 78 paa østre Side og Miljeteig, Matr. No 

79 paa vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i Ligrændsen oppe paa «Optaget», hvor fandtes et gammelt x 

(Kors) tæt ved Bækken, gaar derfra S.S.O. til x hugget i en spids Sten, i en liden Myr, i 

nedre Ende af «Marthadal», gaar derfra S.O. til S. til x hugget i et nedad og mod Nord 

vendende Skraabjerg i samme Dal, derfra S. til Ø. ½ O. til x hugget i fladt Bjerg paa 

vestre Side af denne Dal, hvor Varde reistes, derfra S.O. til S. ½ S. til x hugget i fladt 

Bjerg, fremdeles vestenfor denne Dal, hvor Varde reistes, derfra S.S.O. til x hugget i 

Foden ved nederste Ende af et selgjærdende Bjergbraat paa vestre Side af «Marthadal», 



følger derpaa det selvgjærdende Bjerglag i sydostlig Hovedretning til x hugget i Foden 

ved Enden af Selvgjærdet, derfra S.O. ½ S. til x hugget i et mod Nord vendende 

Skraabjerg, paa østre Side og i øvre Ende af «Marthadalen», derfra efter de mest 

selvgjærdende Bjerglag i Hovedretning S.O. ½ S. til x hugget oppe paa et Skraabjerg i og 

i øvre Ende af Skaret ovenfor «Kuhaalaa», derfra omtr. S.O. til x hugget oppe paa en 

liden Bjergknat, paa vestre Side af en liden Dal, Syd for og op fra «Kuhaalskaret», derfra 

S.O. til x hugget i et mod sydøst skraanende Bjerg, Nord for «ovste Indredalsvandet», 

hvor Varde reistes, derfra S.O. ½ S. til x hugget oppe paa en stor Sten, der ligger ude i en 

Bugt, i søndre Ende af «øvste Indredalsvandet», derfra S.O. ½ S. til x hugget oppe paa 

nordre og inderste Ende af den laveste og vestre af de to Nuter, der ligger i Skaret mellem 

«Blaanut» og «Indredalsnut», derfra S.O. til O. til x hugget i Fjeld ved Foden af den østre 

og største af disse to i Skaret liggende Nuter, gaar derefter, i Begyndelsen følgende 

Selvgjærde, i omtr. S.O. Hovedretning til x hugget i et Bjerghjørne, derfra S.O. ½ S. til x 

hugget i fladt Skraabjerg, derfra S.O. til O. til x hugget paa nordre Side af en meget stor 

Sten paa en liden mellem Urer liggende Haug, derfra s. R. indtil Linien træffer Vandet, 

det største af «Longvotnevandene», følger derefter dette Vands nordre Bred til 

Udfaldsosen og videre Elven til næste Vand, det nederste af «Longvotnevandene», videre 

efter dette til dets Udløb og videre efter Elven fra dette indtil denne skjærer 

Præstegjeldsgrændsen, hvor Linien ender. Tilstede: Aslag Ørjensen Skaalnæs, Ole 

Ørjensen Miljeteig og Johannes Iversen Miljeteig.  

11. Skiftelinie mellem Miljeteig, Matr. No 79 paa østre Side og Markhus, Matr. No 80 paa 

vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i et gammelt x (Kors) i en Sten i «Hopreikleiv», gaar derfra i 

omtr. S.S.O. Retning til x hugget i Toppen af en stor Sten, tæt ved «Hopreibækken», 

derfra følger Linien denne Bæk i dens forskjellige Krumninger, i S.O. til S. Hovedretning 

til x hugget i fladt Bjerg tæt nedenfor en stor Sten, derfra S.O. ½ S. til x hugget i fladt 

Bjerg paa en Haug lidt vestenfor «Hopreibækken», hvor Varde reistes, derfra S.O. til S. ½ 

S. til x hugget i fladt Bjerg paa Høiden af «Nuten», nordvest for «Haalaa», derfra S.S.O. 

½ O. til x hugget i et Bjergnæs i brat Bjerg, «Marthabakbjerget», derfra følger Linien 

først i omtr. s. R., den høie, selvgjærdende Bjergstyrtning til en stor, dyb Kløft i Fjeldet, 

og derfra fremdeles den selvgjærdende Bjergstyrtning, efter dens forskjellige 

Krumninger, i omtr. syøstlig!! Hovedretning til den i «Kuskar» træffer Bækken, der 

kommer fra «Kuskarvandet», følger derefter denne Bæk til «Kuskarvandet», gaar derfra 



over dette Vand til x hugget ved Foden af den største og mellemste af 3 store 

Klippeblokke inde i Aabningen mellem den østre og mellemste Klippeblok, derfra S.S.O. 

til x hugget i en Fjeldvæg, vendende mod Vest, op fra og i Øst for et lidet, grundt Kjøn, 

følger derefter Selvgjærdet og videre til et nyt Selvgjærde i S. ½ Ø. til x hugget i den 

nordlige Fod af samme, paa østre Side af «Kuskarhorgreset», følger derefter Selvgjærdet i 

sydøstlig Retning til x hugget i et mod Vest vendende op for største «Nautavandet» 

liggende Bjerghjørne, derfra fremdeles efter Selvgjærdet S.S.O. til x hugget oppe paa 

fladt Bjerg ved Selvgjærdets Ende, derfra S.S.O. til x hugget i fladt Bjerg, hvor Varde 

reistes og derefter s. R. til et x i Præstegjeldsgrændsen, hvor Linien ender.  

Tilstede fra Miljeteig: Ole Ørjensen, fra Markhus Lars Knudsen, Johannes Kristoffersen, 

Ole Eliassen og Lars Larssen. –  

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.   N. Sjo.   S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 13 August var Kommissionen samlet i Værdalen til Underhandling med 

Opsidderne af øvre Severeide og nedre Severeide og Tjelmeland om Udskiftning af disse 

Gaardes fælles Fjeldbeite. 

Tilstede vare fra øvre Severeide: Erik Olsen, Lars Olsen, Gunder Olsen og Hans Olsen, 

fra nedre Severeide: Ole Eriksen, Erik Eriksen, Ole Larsen og Peder Eriksen, fra 

Tjelmeland: Viar Eriksen og Nils Knudsen. 

Kommissionen besluttede at dette fælles Fjeldbeite af denne ikke bliver at udskifte. 

Derimod indgik Parterne saadant Forlig, dog uden at dette skal have nogen Indflydelse 

paa Spørgsmaalet om Fællesskabets senere Udskiftning eller Ikke-Udskiftning, at Viar 

Eriksen Tjelmeland inden 30 September 1891 flytter sit Stølshus fra «Blomkjøn» til et 

bekvemt Sted i «Øfste Smørgøvene» og at Opsidderne af øvre og nedre Severeide i 

Flytningsomkostninger betaler ham 10 – ti – Kroner – en for Alle og alle for Een, at 

erlægges naar Huset er flyttet. 

Nils Knudsen Tjelmeland har selvfølgelig ogsaa Ret til at opføre Stølshus i «Øfste 

Smørgøvene» og forpligter sig til ikke at opføre Stølshus paa det Sted Viar Eriksen flytter 

sit fra. Ogsaa øvre og nedre Severeides Opsiddere forpligter sig til, saalænge Fjeldet 

ligger i Fællesskab, ikke at bygge Stølshus ved «Blomkjøn». 

Parterne underskreve Protokollen 



Ole L. Sævereide Erik E. Sævereide n.p. P. Peder E. Sævereide m.p.P. Ole E. Sævereide 

Erik O. Sævereide m.p.P. Lars O. Sævereide m.p.P. Gunder O. Sævereide m.p.P. Hans O. 

Sævereide m.p.P. Vier E. Tjelmeland m.p.P. Nils K. Tjemeland m.p.P.  

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.   

Aar 1889 den 14de August var Kommissionen samlet i Værdalen. Samtlige opnævnte 

Medlemmer vare tilstede med Undtagelse af O. Nielsen, for hvem Suppleanten Landmark 

mødte.  

Hvorda tilførtes Protokollen følgende opgaaede og fastsatte Linier: 

12. Skiftelinie mellem Gaarden Markhus, Matr. No 80 paa østre Side og Hetleflaat, Matr. 

No 81 paa vestre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i «Mosahaugen», hvor et gammelt x (Kors) opfriskedes, gaar 

derfra S. til den nordvestligste og mindste af 3 større Stene, i hvilken x huggedes, derfra 

S. til x hugget i en flad Sten i «Vetlefjeldskaret» og paa vestre Side af Bækken, som 

rinder igjennem dette, derfra S.S.O. til x i en liden Bjerghomp, derfra s. R. til x hugget i 

en rund Sten oppe paa «runde Haugen», derfra S.S.O. til x hugget i en lige ved og paa 

østre Side af Bækkeleiet liggende større Sten, derfra følger den Bækkeleiet igjennem 

«Fagerskar» i S.O. Retning til x hugget i en jordfast, flad større Sten, midt i Bækkeleiet, 

derfra S.O. ½ S. til x hugget i en større Sten, derfra S.S.O. ½ O. til x hugget i en stor Sten 

i søndre eller indre Ende af Fagerskar, ca. 10 Meter O.S.O. for nogle store Klippeblokke, 

derfra S. t. O. ½ O. til x hugget i ganske fladt Skraabjerg, derfra S.S.O. til x hugget oppe 

paa et Bjergbraat paa vestre Side af «Tvergrø», derfra i samme Retning til Korset i 

Prestegjeldsgrændsen i «nederste Tvikjødnehaugen». –  

Tilstede: fra Markhus: Lars Knudsen, Ole Eliassen og Johannes Kristoffersen, fra 

Hetleflaat: Tollef Askildsen ved Sønnen Askild Tollefsen.  

NB. For Linien No 12 Markhus – Hetleflaat cfr. Overenskomst af 3/8 89, Protokol folio 

168b og 169. 

13. Skiftelinie mellem Hetleflaat Matr No 81 paa østre Side og Teigland, Matr No 82 paa 

vestre. 



Linien tager sin Begyndelse i Ligrændsen, oppe i Enden af «Brækkefjeldet», hvor x blev 

hugget paa et Sted, hvor det angaves at der skulde findes et gammelt Kors, gaar derfra S. 

t. O. til x hugget i et mod Vest vendende Skraabjerg, omtr. 15 Meter Øst og op fra det 

bratte Braat i «Nystølskaret», derfra S. til Ø. til x hugget oppe paa et Bjergbraat østenfor 

«Nystølsmyren», derfra S. t. Ø. til x hugget i Sten, derfra S. ½ V. til x hugget i en flad 

Sten i «Middagsnutskaret», derfra S. t. V. til x hugget i fladt Bjerg i «Middagsnuten», 

derfra S. ½ V. til x hugget i en Bjerghaug nordenfor «Svartakjønnet», derfra S. ½ Ø. til x 

hugget oppe paa en meget stor Sten, i Dalen, Syd for samme Kjøn, derfra s. R. til x 

hugget i Fjeldvæg paa østre Side af et Skar, paa heimste Kant af «Hesteskaarnuten», 

derfra S. til x hugget oppe paa en kvas Bjergtop, ved Begyndelsen af et Selvgjærde, følger 

derefter Selvgjærdet i S.S.V. Hovedretning til x hugget i en mod Vest vendende brat 

Fjeldvæg, paa østre Side af et lidet Kjøn, og ca. 5 Meter Syd for samme, gaar derfra s. R. 

nemlig S.S.V. indtil Linien naar Præstegjeldsgrændsen, hvor den ender.  

Tilstede: Askild Tollefsen Hetleflaat for Brugeren, Faderen Tollef Askildsen og Viar 

Nilsen Teigland for Enken Martha Pedersdtr. Teigland, begge efter Fuldmagt. 

14. Skiftelinie mellem Teigland, Matr No 82 paa østre Side og Rafdal nedre, Matr. No 83 

paa vestre Side (Cfr. Forlig af 6/8 89, Protokol Fol. 169 og Voldgiftskjendelse afholdt 

27de Septbr., thingl. 1ste Novbr. 1852.) 

Linien gaar, som i Forretningen af 1852 bestemt op efter Bækken i «Ormelien» indtil 

Bækken forgrener sig, hvor der blev hugget x oppe paa en stor Sten, strax ovenfor det 

Sted, hvor Bækken deler sig i to Arme og ligger Stenen i den østre Arm, - gaar derfra 

S.O. til S. til x hugget oppe paa en større flad Sten, hvor Varde reistes, Stenen ligger 

mellem 2 andre Stene, gaar derfra S.O. til x hugget i fladt Bjerg, derfra s. R. til x hugget i 

Bjerg op over en Hilder paa «Smørfatenuten», derfra s. R. til x hugget i en stor Sten i en 

Ur, paa Høiden af samme Nut og derfra s. R. ned over Nutens sydøstre Side til x hugget i 

en stor Sten og Varde i Præstegjeldsgrændsen mod Etne, hvor Linien ender.  

Tilstede: Viar Nilsen Teigland for Eken Martha Pedersdtr. efter Fuldmagt og fra Rafdal 

nedre: Lars Olsen og Haldor Haldorsen.  

15. Skiftelinie mellem Rafdal nedre, Matr. No 83 paa østre Side og Rafdal øvre, Matr No 

84 paa vestre. 



Linien tager sin Begyndelse i et gammelt x (Kors) i «Nutakleiv», gaar derfra i N.N.Ø. 

Hovedretning til x hugget oppe paa et Bjergbraat, derfra N.Ø. ½ O. til x hugget i en 

Bjergnibbe, derfra Ø. ½ S. til x hugget oppe paa en Bjerghomp, derfra O. til S. ½ S. til x 

hugget i fladt Bjerg strax nedenfor «Stølsnuten», derfra S.Ø. til x hugget i en liden 

Bjergnakke, nordost for «Holmeelven» og ca. 50 Meter fra samme, hvor Varde reistes, 

derfra S.Ø. lidt S. til x hugget i en større, rund Sten, den østligste af flere Stene paa 

«Reinsnutslettene», derfra S.O. ½ O. til x hugget i Bjerg i vestre Kant af 

«Reinsnutskaaraa» hvor Varde reistes, derfra O. til S. ½ S. til x hugget oppe paa en stor 

Sten, nær Veien, nedenfor og østenfor Foden af «Reinsnuten», derfra S.Ø. til S. ½ S. til x 

hugget oppe paa et Bjergnæs, fremdeles paa østre Side af «Reinsnuts» Fod, derfra S. ½ Ø. 

indtil Linien træffer Korset i Præstegjeldsgrændsen, strax østenfor og nedenfor 

«Reinsnut», hvor Linien ender.  

Tilstede: fra Rafdal nedre: Lars Olsen og Haldor Haldorsen, fra Rafdal øvre: Askild 

Askildsen, Askild Tollefsen og Sjur Askildsen.  

16. Skiftelinie mellem Rafdal øvre, Matr. No 84 paa østre Side og Sævereide nedre, Matr. 

No 86, Sævereide øvre, Matr. No 87 samt Tjelmeland, Matr. No 88 paa vestre Side 

(Blaateig, Matr. No 85 har ingen Ret i Fjeldet, efter Erklæring fra sammes Eier, Paul 

Øren, paa Formandens Forespørgsel derom af 9de August d. A., som nu fremlagdes.) 

Linien tager sin Begyndelse paa nederste Kant af «Slettedalsheiaa» i øvste Kant af Lien 

(Skovforholdet bliver uforandret) hvor x blev hugget i Foden af et Skraabjerg, lige ved og 

paa østre Side af «Slettedalsbækken», følger derefter Bækken i S. t. Ø. Hovedretning til x 

hugget oppe paa en større, flad Sten, lige ved og paa østre Side af Bækken, følger 

fremdeles Bækken et kort Stykke til x hugget i Bjerg, 5 Meter østenfor samme, gaar 

derfra S. O. til O. ½ O. til x hugget i en selvgjærdende mod Nordvest vendende Fjeldvæg, 

følger derefter det nederste, for det meste selvgjærdende Bjerglag i omtr. sydlig 

Hovedretning til x hugget i Foden af et Skraabjerg, lige ved en stor Myr, og ved 

Selvgjærdets Ende, derfra S. ½ O. til x hugget ved Foden af et Bjerghjørne, 2 Meter 

østenfor «Slettedalsbækken», i øverste Ende af «Slettedalen», derfra S. ½ O. til x hugget i 

fladt Bjerg ovenfor «Slettedalen», derfra s. R. til x hugget oppe paa en Bjerghaug, derfra 

s. R. til x hugget i fladt Bjerg, derfra Syd til x hugget i en liden jordfast Sten i Braatet 

Nord for «Krogvandet», derfra S. ½ V. til Korset og Varden i Præstegjeldsgrændsen, 

hugget oppe paa en Bjerghaug paa sydøstre Side af «Krogvandet», hvor Linien ender, dog 



saaledes at Gaarden Rafdal øvre beholder Ret til at opstemme «Krogvandet» til 

Kværnebrug. 

Tilstede: fra Rafdal øvre: Askild Askildsen, Askild Tollefsen og Sjur Askildsen, fra 

Sævereide nedre: Ole Eriksen, Erik Eriksen, Ole Larsen og Peder Eriksen, fra Sævereide 

øvre, Erik Olsen, Lars Olsen, Gunder Olsen og Hans Olsen, fra Tjelmeland: Viar Eriksen 

og Nils Knudsen. 

NB. Om Forholdet mellem Gaardene Sævereide nedre, Sævereide øvre og Tjelmeland se 

Forlig af 13/8 89, Protokol Fol. 171b. 

Nils Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1889 den 24de August blev Ret sat af Kommissionen i Ole Olsens Hus paa Tysseland 

i Sand. De opnævnte Medlemmer vare tilstede med Undtagelse af O. Nielsen, i hvis Sted 

mødte Suppleanten Landmark. 

Hvorda foretoges Sag mellem Gaardene Østebø, Matr. No 80 paa vestre Side og 

Tysseland, Matr. No 81 og Robeid, Matr. No 78 paa østre. 

Formanden fremlagde til ham indkomne 

1 Klager fra begge Parter sc. fra Opsidderne af Tysseland og Robeid af 19 Januar d.A. og 

fra Opsidderne af Østebø af 12 Februar, hvilke begge er indkomne i betimelig Tid.  

2 En af Formanden udtaget Stevning af 31 Juli d.A. med Forkyndelsespaategning af 

Stevnevidnerne i Sand, og ligeledes fra Stevnevidnerne i Søvde, ledsaget af en af 

Lensmanden i Sand bekræftet Afskrift af samme, ogsaa med Forkyndelsespaategning fra 

Stevnevidnerne i Sand 

3 Skrivelse fra Formanden til Lensmanden i Sand af 31 Juli 

4 Extraktudskrift af Protokollen for Storskiftet, hvori nærværende paaklagede Linie er 

opført som No 1, hvilken Udskrift har ligget til Eftersyn paa Lensmandskontoret i 6 

Maaneder, efterat Læsning fra Kirkebakken om Udlæggelsen har fundet Sted.  

Det under No 4 fremlagte følger in originali, det øvrige fremlagte akteres saalyndende: # 

Tilstede af Opsidderne vare: fra Tysseland Ole Olsen og Osmund Tormodsen, fra Østebø 



Bjørn Ommundsen og Mikkel Mikkelsen, fra Robeid Brugeren, Myndtlingens Stedfader 

Andreas Larsen.  

Af de indstevnte Vidner fremmødte: Njeld N. Eide, Tharald T. Robeid, Lærer O. 

Halleland, Haakon Larsen Hylleland fra Søvde, Holger Johannesen Eide, Lars Myren, 

Endre Aagesen Hanekam og som frivillig mødende Vidne Halvor Tharaldsen Løvsnæs af 

Finnø. 

De fremlagte Dokumenter bleve oplæste i Retten. 

Derefter begav Retten, Parterne og Vidnerne sig paa Aastedet, hvor den i fjor fastsatte 

Linie blev opgaaet og paavist og hvor Vidnerne kortelig paaviste sine Iagttagelser. 

Efter endt Aastedsbefaring samledes man atter i Ole Olsen Tysselands Hus. 

Hvor nu fremstod som 

1ste Vidne Nield Nieldsen Eide, 48 Aar gl. Med Parterne ubesl. og i Sagen uinteresseret. 

Vidnet tjente for omtr. 30 Aar siden i 2 Aar hos daværende Opsidder paa Østebø Jacob 

Jacobsen. I den Tid jætede man ikke men man var oppe i Fjeldet næsten hver Dag og 

samlede Faarene hjem til Støls om Aftenen, hvormed Vidnet var behjælpelig. Kreaturene 

gik den Tid temmelig frit om hinanden og saa Vidnet ofte Kreature fra Østebø, specielt 

Faar forbi den i fjor satte Linie ligesom han ogsaa omvent saa Tysselands Kreature gaa 

forbi denne Linie ind paa Østebøes Mark. Hvad Slaatten angaar kan V. intet forklare om 

denne var ind paa den satte Linie. Vidnet forklarede videre, at han en Gang fik Ordre af 

sin Husbond at lede en Hest, denne havde i Beite, ind til det «vestre Næsset», Fladen paa 

vestre Side af «Risvandet», og slippe den der. Paa Veien did var imidlertid Hesten saa 

uheldig at brække Foden, hvorfor der maatte hentes Folk til Hjælp, og blev den kort efter 

slaaet ihjæl. «Vestre Næsset» ligger nu paa Tysselands Side af den i fjor satte Linie og 

langt fra Linien. Der kom Opsiddere baade fra Østebø og Tysseland tilstede, men udtaler 

V. paa Foranledning, at han ikke erindrer at Tysselands Opsiddere udtalte sin 

Misbilligelse af at en Hest fra Østebø var bleven ledet hen til dette Sted. Specielt tilspurgt 

paa Foranledning af Tysselands Opsiddere om hans Husbond sagde til V., da han gav 

ham Ordre til at lede Hesten til det nævnte Sted, at Gaarden Østebø eiede der, siger V. at 

han ikke husker dette. V. erindrer ikke at han til andre Tider enten ledede Østebøs 

Kreature til eller hentede dem fra det «vestre Næsset». Vidnet saa, og hendte det ikke saa 



faa Gange, Østebøes Kreature nede ved Vindvoldsvandet, hvor de stod «paa Skjen». 

Oplæst, vedtaget og edfæstet.  

2det Vidne. Halvor Taraldsen Løvsnæs, 66 Aar gl. En Farbroder af Opsidder paa Østebø, 

Mikkel Mikkelsen, forøvr. med Parterne ubesl. og i Sagen uinteresseret. 

V. er født paa Østebø, hvor han opholdt sig til sit 16de Aar og jætede de 6 sidste Aar af sit 

Ophold i Hjembygden, de to første af disse for Østebøs Opsidder og de 4 sidste for en 

Tysselands Opsidder. Det er saaledes nu 51 Aar siden han jætede i Fjeldet. V. fik det 

Indtryk, at Elven og Vasdraget gjennem hele Dalen, saaledes baade «Vindvoldsvandet» 

og «Risvandet» dannede Grændsen, ialfald jætede V. de to Gaardes Kreature til 

Vasdraget som Grændse, uden at erindre at nogen bestemt Grændse blev udtalt af nogen 

af Opsidderne. I «Risvasbotten» jætede han begge Gaardes Smaler. Fra vestre Næsset 

husker han at han en Gang som liden Gut var med Lars Tharaldsen, Opsidder paa Østebø, 

og hentede en del Bukke og Kid, som vare hensatte der og gik der. Ved Vindvoldsvandet 

var et almindeligt «Skjenstø» for Kjør, uden at han nu specielt kan udtale om det var 

Østebøes eller Tysselands Kjør, men antager at det var begge Gaardes. V. udtaler 

sluttelig, at han ikke den Tid han var som omforklaret i Sand, hørte Tale om nogen 

Forretning disse Gaarde imellem, enten fuldendt eller ufuldendt Forretning. Opl. vedt. og 

edfæstet. 

Da det nu var Aften, blev Sagens videre Behandling udsat til Mandag den 26 ds. Kl. 8 til 

hvilken Tid samtlige ikke afhørte Vidner og Parterne erklærede at ville fremmøde.  

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 26de August blev Ret sat af Kommissionen i Ole Olsens Hus paa Tysseland 

i Sand. De opnævnte Medlemmer var tilstede med Undtagelse af O. Nielsen, i hvis Sted 

Suppleanten, Landmark, mødte. 

Hvorda fortsattes den fra den 24de dennes udsatte Sag mellem Gaardene Østebø, Matr. No 

80 og Tysseland og Ropeid, Matr. No 81 og 78.  

Lodeiere vare tilstede 24de dennes. 

Fremstod som 



3die Vidne, Haakon Larsen Hylland, 70 Aar gl. med Parterne uforb. og i Sagen 

uinteresseret. V. er født paa Aas, hvorfra han flyttede i sit 10de Aar, først til Selland, saa 

til Østebø og saa til Tysseland, paa hvilke forskjellige Gaarde han opholdt sig, dels som 

Tjenestekarl og dels som Løskarl til sit 30te Aar, hvorpaa han 16 Aar var Husmand paa 

Tysseland og flyttede saa fra Tysseland for ca. 25 Aar siden. V. hørte i sin Ungdom, at 

Skiftelinien mellem Tysseland og Østebø i Fjeldet skulde gaa fra «Gjilahaugen» 

(Begyndelsespunktet for den i fjor af Kommissionen satte Skiftelinie) derfra til 

«Vedhaugen» (lidt vestenfor den af Kommissionen satte Linie) derfra til «Seglet» (en sort 

Ups, hvori et hvidt Bjerg, hvorfra Navnet kommer, lidt vestenfor «Kjørkeskaret», 

fremdeles altsaa vestenfor den af Kommissionen satte Linie) derfra til «»Stølshusskaret» 

og længere hørte han ikke. Denne Linie hørte han opgivet som forklaret af Opsidderne 

saavel paa Tysseland og Ropeid som paa Østebø, og Ropeids Opsiddere eiede den Gang 

Tysseland. V. hørte den Tid at Opsidderen af Ropeid, Tysseland, Torjus fortælle, at hans 

Fader, Tormod og Opsidder paa Østebø Tharvald engang tidligere, paa Grund af at der 

var «bjødnjængt» i Fjeldet enedes om, at de skulde støle i Nærheden af hinanden, Østebø 

paa «Stølshusflaaden» og Tysseland paa «nordre Stølen» og i den Anledning fik Østebøs 

Opsiddere «Regster» for sine Kreature igjennem «Kjørkeskaret» og begge Gaarde skulde 

have «Regster» gjennem «Stølshusskaret». Dette hørte han ogsaa fortælle af Østebøs 

Opsiddere, saavel Tharald som Sønnen Lars. Paa Anledning erklærede Vidnet, at han ikke 

hørte omtalt hvem, som den Gang skulde have eiet i «Stølshusflaadene».  

Da V. som ung selv vankede i Fjeldet erfor han at de gamle Opsiddere saa nogenlunde 

holdt sig efter en Linie, som af ham nu forklaret og medens han tjente hos Opsidder paa 

Østebø, Lars, fik han Befaling af denne til at drive Østebøes Kreature tilbage, naar de 

kom forbi denne Linie og det gjorde V. mange Gange. V. hørte omtale at der for ca. 40 

Aar siden blev opgaaet og fastsat en Linie mellem Gaardene. Denne gik ogsaa fra 

«Gjilehaugen», derfra til «Veahaugen», derfra til «Kjørkaa», derfra til Foden i 

«Vindevoldsnuten», og derfra nordigjennem «Vindevoldssneiaa» i samme Retning og 

nordover i Nærheden af «Smaadalene» og derfra fremdeles s.R. til Enden af 

«Gjerdefjeldet», det er den østre Ende af «Gjerdefjeldet», dog skulde Østebø have fri 

«Regster» i «Ormebakken», paa østre Side af «Veahaugen», omvendt skulde Tysseland 

have i Erstatning herfor et Stykke Mark paa østre Side af Elven, nær ved «Gjilehaugen». 

Efter denne sidste Linie rettede man sig, efter hvad V. er bekjendt, senere og har V. som 

Husmand paa Tysseland slaaet i Fjeldet i «Vindvoldssneiaa» med denne Linie som 



Rettesnor i mange Sommere og slog Holger Johannessen som Husmand paa Østebø 

imøde med Vidnet paa denne Strækning. Flere Aar efter at denne sidste forklarede Linie 

skulde være opgaaet var det at 1ste Vidne kom med den af ham omforklarede Hest og 

skulde med den til «vestre Næsset». Vidnet var behjælpelig med Hesten og hørte han at 

Østebøs Opsidder Jacob Jacobsen erkjendte sin Uret lige over for Opsidderne paa 

Tysseland Tormod og Ole fordi han havde villet drive en Hest ind paa et Sted i «Vestre 

Næsset» som tilhørte Tysseland. Paa Foranledning af Østebøes Opsiddere forklarede 

Vidnet at det av og til hændte, at han ved Vindvoldsvandet kunde se Kreature fra Østebø 

paa «Skjen», dette var dog ikke Østebøs egne Kreature men Kreature som var i Græsleie 

der. Det kunde ogsaa hænde af og til, at Østebøs egne Gaardskreature kom der. Paa 

Foranledning erklærede Vidnet, at det ikke er ham bekjendt at Østebøs Opsiddere 

nogensinde fik nogen Paatale for at deres Kreature som omforkl. vare ved 

«Vindvoldsvandet». Opl. vedt. og edfæstet.  

4de Vidne. Endre Aagesen Hanekam, 59 Aar gl. med Parterne ubesl. og i Sagen 

uinteresseret. V. kom 10 Aar gl. til «Myrane», et Husmandsplads under Østebø og blev 

der i 10 Aar, hvorpaa han igjen kort efter nogle Aar kom til Østebø og var der i 

Sommerarbeide, fremdeles hos Manden paa Myrene. V. hørte stadig udtale, at 

Skiftelinien skulde gaa fra «Gjeilehaugen» til «Veahaugen» imellem østre og vestre 

«Ormabakken» derfra i «Kjørkaa» og derfra i «Vindvoldsnuten», længere Nord var ikke 

V. synderlig kjendt, thi længere Nord var ikke V. med at slaa og hans Kjendskab i Fjeldet 

skriver sig væsentlig fra at han var med at slaa, - men han hørte dog udtale, at Skiftelinien 

længere nordover skulde gaa over «Sneiene» og Nord over og ovenfor «Slette-Bakkerne», 

hvilket nogenlunde stemmer med den af Kommissionen satte Linie nordenfor 

«Vindvoldsnuten». Han saa ogsaa Skiftemærker hjemmenfra og saalangt som til 

«Vindvoldsnuten», men ikke længere Nord. Ved «Vindvoldsvandet», paa vestre Side af 

samme, saa V. af og til Østebøs Kreature naar han var indover der og slog, han saa dog 

«tiere» Tysselands Kreature der og mest Ropeids. V. hørte ikke nogensinde nogen 

Besværing over at Østebøs egne Kreature kom ned til «Vindvoldsvandet» men vel over at 

fremmede Kreature, Østebø havde i «Græsje» kom der, og disse bleve da drevne opover 

igjen. V. saa at Østebø drev sine Kreature frit og uhindret over den østre af 

«Ormebakkerne» ved «Veahaugen» og der drev de stadig. Han hørte ikke noget om at 

Tysseland derfor havde faaet eller skulde have noget Vederlag herfor ovenfor 

«Gjelehaugen», paa østre Side af Elven. 



Vidnet, der paa Grund af Upasselighed ikke var med paa Aastedsbefaringen, vedtog 

Tilførelen som rigtig og blev edfæstet.  

5te Vidne, Holger Johannessen Eide, 56 Aar gl., med Parterne ubesl. og i Sagen 

uinteresseret. I omtr. 25 Aars Alderen kom V. til Østebø og tjente der i 2 Aar hos Jacob 

Jacobsen, derpaa blev han gift med Datter af Torger Osmundsen og blev hos denne og var 

denne behjælpelig med at styre Pladset Myrene under Østebø i 19 Aar, indtil han for 10 a 

12 Aar siden flyttede over til Eide.  

Da V. kom til Østebø var allerede den af tidligere Vidner omtalte Linie opgaaet, iallefald 

hørte V. omtale dette, og V. hørte at Skiftelinien skulde gaa fra «Gjelehaugen» til 

«Veahaugen», derfra til «Kjørkaa», derfra til Foden af «Vindvoldsnuten» og derfra til 

Nord paa «Sneiaa», «Vindvoldssneiaa», hvor Vidnet under Aastedsbefaringen saa en gl. 

Kors, som han gjenkjendte fra tidligere og hvilket sidste Mærke ligger noget lidet Vest for 

den af Kommissionen i fjor satte Linie. Ogsaa i «Kjørkaa» og ved Foden af 

«Vindvoldsnuten» har V. tidligere seet gl. Kors, ligesom han har seet Stene, som var 

opgivne at være Mærkestene paa «Veahaugen». Længere Nord end til Nord paa «Sneiaa» 

er ikke V. vist noget Skiftesmærke eller har hørt hvor Skiftet der skulde gaa. V. var med 

at slaa til Møde paa «Sneiaa» («Vindvoldssneiaa») med 3die Vidne og forklarede sig 

herom ligt denne. V. vidte ikke andet af end at Østebø havde fri Regster i «østre 

Ormebakken». Han har ikke hørt Tale om noget Vederlag herfor. V. saa Østebøs Kjør af 

og til ved «Vindvoldsvandet» og havde ogsaa selv Kreature som af og til gik der. Han 

hørte ikke nogen Paatale i den Anledning fra Tysselands Opsiddere. Derimod maatte 

Østebø ofte hente sine «Græsjekreature» naar disse kom forbi den af Vidnet omforklarede 

Linie ned i Dalen. Omvendt gik Tysselands og især Ropeids Kreature ind paa den Hei 

som skulde tilhøre Østebø. Ogsaa nordenfor det under Skiftebefaringen viste gamle Kors 

paa «Vindvoldssneiaa» slog V. Hø og slog efter en tænkt Skiftelinie gaaende i samme 

Retning. Opl. vedt. og edfæstet.  

6te Vidne, Lars Jacobsen Myrene, 48 Aar gl. med Parterne ubesl. og i Sagen uinteresseret. 

V. kom til Pladset Myren under Østebø naar han var 3 ½ Aar gl. og blev der i 15 Aar. Fra 

denne Tid er det hans Kjendskab i det omtvistede Fjeld skriver sig. V. hørte i den Tid, 

formentlig saa snart han blev saa stor at han kunde opfatte det, at der var opgaaet og 

fastsat en Linie mellem Parterne og at denne skulde gaa fra «Gjilahaugen» til 

«Veahaugen», videre i «Kjørkaa», videre til Foden af «Vindvoldsnuten» og paa denne 



Strækning blev han ogsaa vist Mærker. Han hørte ogsaa at Skiftet videre skulde gaa fra 

Foden af «Vindvoldsnuten» Nord over «Vindvoldssneiaa» (Sneiaa) og derfra Nord over 

ovenfor «Slette Bakkerne», men paa denne Strækning hørte han ikke om nogen Mærker, i 

alle Fald saa han ingen. Øsebø havde i hans Tid fri «Regster» i «østre Ormebakken» og 

hørte han intet om Vederlag herfor. Af og til saa V. Østebøes Kreature ved 

«Vindvoldsvandet.» Han hørte ikke om nogen Paatale derfor. Han saa ogsaa Tysselands 

og Ropeids Kreature der. Han saa ogsaa disse sidste ofte forbi den Linie han tænkte 

imellem Gaardene. Opl. vedt. og edfæstet. 

7de Vidne, Tharald Tormodsen Ropeid, 60 Aar gl. med Parterne ubesl. og i Sagen 

uinteresseret. I 3 a 4 Aars Alderen kom han til Tysseland hvor han blev til omtr. 10 Aars 

Alderen, kom saa til Østebø til en Farbroder af sig, hvor han gjætede 1 Aar, saa flyttede 

han til Osmund Tysseland og blev paa Tysseland en 5 a 6 Aar. Han gjætede i Fjeldet 

indtil for 44 Aar siden, da han flyttede fra Tysseland, men har ogsaa senere opholdt sig 

paa disse Kanter og vanket meget i Fjeldet, saa at sige hvert Aar.  

Medens han gjætede hørte han ikke om nogen Skifter. For – Vidnet antager – 45 eller 46 

Aar siden, blev der opgaaet og fastsat en Skiftelinie mellem Gaardene, det var det næst 

sidste Aar han gjætede – hvorfor han ogsaa var tilstede og hørte lidt paa Forhandlingerne. 

Det var Torger Fatland og John Selland der opgik Skiftelinien mellem Parterne og Gaute 

Sand mødte som Værge for en Myndling paa Østebø. Den Linie som da blev fastsat, tog 

sin Begyndelse i «Gjilahaugen», gik derfra til «Veahaugen», derfra til «Kjørkaa», derfra 

til «Vindvoldsnuten» til midt paa østre Side af Nuten, hvor gaar en Smalevei. Videre 

hørte han at Skiftelinien skulde gaa Nord over «Vindvoldssneiaa» og til nogle sorte Upser 

ovenfor «Slette-Bakkerne», omtr. nøiagtig hvor den af Kommissionen satte Linie gaar. 

Længere Nord hørte han intet om Linien. Han hørte begge Parter vare misfornøiede med 

den satte Linie den Gang. Østebø havde stadig fri Regster i «østre Ormebakken». Noget 

Vederlag herfor hørte han ikke nævne.  

Ved «Vindvoldsvandet» var det almindelig «Skjenstø» og han tror Østebøes Kreature var 

der ligesaavel som Tysselands, uden at han kan klargjøre det saa nøie. Han har ofte 

varskuet fra Tysseland Østebøes Opsiddere om at tage sine Græsjekreature bort, naar 

disse vare komne forbi Linien ned i Dalen. Omvendt har han ofte seet især Ropeids 

Kreature vestenfor Linien. Opl. vedt. og edfæstet.  



8de Vidne, Osmund Halleland, 51 Aar gl. med Parterne ubesl. og i Sagen uinteresseret 

annerledes end at han er Sødskendebarn til en af Opsidderne paa Tysseland. V. der er født 

i Etne, kom 10 Aar gl. til Tysseland, hvor han blev til sit 16de eller 17de Aar. De to derpaa 

følgende Aar var han ogsaa korte Tider om Sommeren paa Tysseland og slog. Mederns 

han var paa Tysseland hørte han der for nogle og fyrgetyve Aar siden den satte, af 

tidligere Vidner omforklarede Linie opgivet og opgivet saaledes: Fra «Gjilehaugen» i 

«Veahaugen», derfra i «Kjørkaa», derfra til «Vindvoldsnuten» - han hørte ogsaa Foden af 

«Vindvoldsnuten» - i «Veahaugen» og «Kjørkaa» blev han ogsaa vist Skiftemærker, han 

hørte ogsaa at der skulde være Mærke ved «Vindvoldsnuten», men han erindrer ikke om 

han saa det. Længere Nord ned til «Vindvoldsnuten» blev han ikke vist bestemte 

Skiftemærker – saavidt han erindrer – men hørte at Skiftet skulde gaa over 

«Vindvoldssneiaa» og derfra over Nibberne ovenfor «Slette Bakkerne». Under 

Aastedsbefaringen saa V. disse Steder og opkonstruerede for sig der en Linie, som han, 

efter hvad han havde hørt i Ungdommen, fandt rimelig der og faldt denne saavidt nøiagtig 

sammen med den af Kommissionen satte Linie. Han har ogsaa som en dunkel Erindring 

om at Linien skulde ende i den østre Ende af «Gjerdefjeldet». Han hørte Opsidder paa 

Tysseland, Tormod Osmundsen sige, at Østebø havde fri Regstervei i «østre 

Ormebakken», denne nævnte ogsaa samtidig at Tysseland skulde have Vederlag derfor et 

andet Sted, men V. erindrer ikke hvor eller hvilket. Ved «Vindvoldsvandet» stod altid i 

varmt Veir en Masse Kreature paa Skjen, han antage ogsaa at der af og til blant disse var 

Østebøes Kreature, uden at han kan sige at han specielt kjendte dem som saadanne. I den 

Tid V. var paa Tysseland var ikke denne Gaards Opsiddere nøie paa det om Østebøes 

egne Kreature kom forbi denne Linie, ei heller hørte han omvendt at Østebøes Opsiddere 

vare nøie i saa Henseende. Derimod paasaa man fra Tysseland, at ikke Østebøes 

«Græsjekreature» kom forbi Linien, og skede det fik de som oftest Ordre om at tage dem 

bort og gjorde dette i Almindelighed, - Østebø havde nemlig ikke saa lidet 

«Græsjekreature» i den Tid, Tysseland derimod faa eller ingen, ialfald ikke andet end 

Melkekjør, der gik sammen med deres egne. Opl. vedt. og edfæstet.  

Tysselands Opsiddere derpaa fremlagde 1. Udskrift af Ryfylke Sorenskriveries 

Domsprotokol forsaavidt angaar Dom afsagt 18de October 1860 i Aastedssag mellem 

Gaardene Tysseland og Ropeid paa den ene Side og Søndre Bjøndalen paa den anden. 2. 

Udskrift af Udskiftningsformand Juells Forhandlingsprotokol om Udskiftning mellem de 

samme Gaarde, thingl. 20 Febr. 1871.  



Begge Parter erklærede derpaa at de ikke havde flere Oplysninger at tilveiebringe og 

indlode begge Sagen til Dom, Østebøes Opsiddere med Paastand, at Skiftelinien gaar fra 

«Gjilehaugen» til «Veahaugen», derfra til «Kjørkaa» og derfra til et gammelt Mærke 

imellem denne og Foden af «Vindvoldsnuten» og derfra s.R. til «Vindvoldsnuten» og 

derfra til nedre Kanten af «Slette Bakkerne» og derfra til det høie, steile Fjeld vestenfor 

«Risvandet» og derefter efter dette Fjeld, efter det bedste Selvgjærde til 

Præstegjeldsgrændsen.  

Tysselands og Ropeids Opsiddere med Paastand at den ifjor af Kommissionen satte Linie 

fra «Gjilehaugen» til Foden af «Vindvoldsnuten» bliver staaende ved Magt, men at Linien 

nordenfor for saa vidt forandres, at den trækkes op i et gammelt Kors, som under 

Aastedsbefaringen den 24 ds. blev paavist i «Vindvoldssneiaa» og at den derfra gaar til 

det gamle Kors paa den sydlige Skrænt af «Maraskaaraa», hvilket Kors af Kommissionen 

ifjor blev opfrisket og at Linien saa igjen uforandret gaar som af Kommissionen fastsat.  

Eragtet: Sagen optages til Kjendelse eller Dom. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Samme Dag blev atter Ret sat af Kommissionen paa samme Sted og samme Betjening. 

Hvorda i Sag Gaard Østebø Matr. No 80 paa den ene Side og Tysseland Matr. No 81 og 

Ropeid Matr. No 78 paa den anden Side eenstemmig blev agsagt saadan  

     Dom:  

Begge Parter har itide indgivet Klage over den ifjor af Kommissionen Gaardene imellem 

satte Skiftelinie og har, efter den foretagne Aastedsbefaring og Vidneførsel Østebøes 

Opsiddere nedlagt Paastand om at Skiftelinien skal gaa fra «Gjilehaugen» til 

«Veahaugen», derfra til «Kjørkaa» og derfra til et gammelt Mærke imellem denne og 

Foden af «Vindvoldsnuten» og derfra s.R. til «Vindvoldsnuten», derfra til nedre Kant af 

«Slette-Bakkerne» og derfra efter dette Fjeld, efter det bedste Selvgjærde til 

Præstegjeldsgrændsen, Tysseland og Ropeids Opsiddere nedlagt Paastand om at den af 

Kommissionen i fjor satte Linie fra «Gjilehaugen» til Foden af «Vindvoldsnuten» bliver 

staaende ved Magt, men at Linien nordenfor for saa vidt forandres, at den trækkes op i et 

gammelt Kors, som under Aastedsbefaringen den 24de ds. blev paavist i 

«Vindvoldssneiaa» og at den derfra gaar til det gamle Kors paa den sydl. Skrænt af 



«Maraskaaraa», hvilket Kors af Kommissionen i fjor blev opfrisket og at Linien saa igjen 

gaar uforandret som af Kommissionen fastsat.  

Allerede under Befaringen i fjor blev det af Parterne udtalt at der ialfald i den nederste 

Del af Fjeldet fra «Gjilehaugen og til «Vindvoldsnuten» var en gammel, tidligere opgaaet 

Linie, som Parterne tilsyneladende erkjendte. Denne Linie var imidlertid mindre 

hensigtsmæssig til at gjærde, hvorfor Kommissionen, efter Parternes Anmodning, 

bestemte sig til at rette den med en lettere Gjærdelinie for Øie. Under Arbeidet dermed 

blev den ene Part misfornøiet og Parternes Fuldmagt til Kommissionen var vel neppe saa 

bestemt eller iethvertfald neppe saa tydelig at de derved maatte ansees bundne. Paa 

Strækningen fra «Vindvoldsnut» indtil Liniens Ende i Præstegjeldsgrændsen syntes ikke 

at fremkomme Paastand om noen bestemt, tidligere opgaaet Linie, ihvorvel dette fra den 

ene Gaards, Tysselands Opsiddere delvis angaves og et Par gamle Kors paavistes, 

gjennem hvilke ogsaa den af Kommissionen satte Linie blev trukken. Denne Del af 

Linien blev fastsat idet man ikke gav nogen af Parterne fuldt efter deres Paastande. 

Ved den nu foretagne Aastedsbefaring og Vidneførsel maa det ansees godtgjort at der for 

vel 40 Aar siden blev opgaaet en Linie mellem Parterne og at denne blev bestemt at skulle 

gaa fra «Gjilehaugen» til «Veahaugen», derfra til «Kjørkaa», derfra til «Vindvoldsnuten», 

eller til Foden af samme og fra det sidste Sted til Præstegjeldsgrænsen omtrent der, hvor 

den af Kommissionen satte Linie gaar. Under Aastedsbefaringen paaviste Tysselands og 

Ropeids Opsiddere nu et senere fundet, ældre Kors, hvorigjennem de har paastaaet Linien 

trukket. Dette vilde medføre nogen om end en midre Forandring, men finder Retten efter 

Vidneprovene, der dels er utydelige paa denne Kant og dels udtale, at den af 

Kommissionen satte Linie paa denne Strækning synes at stemme med en efter hvad de har 

hørt og tænkt sig, ikke at kunne give dem Medhold heri og gjøre nogen Forandring i 

Linien til Fordel for Tysseland og Ropeid. Enda mindre finder Retten paa denne 

Strækning Grund til at gjøre nogen Forandring til Fordel for Østebø. 

Det kunde efter Vidneforklaringerne ligge nær at fastslaa som Domsresultat Linien i sin 

Helhed saaledes som den for nogle og fyrgetyve Aar siden angives at være opgaaet og 

fastsat. Det fremgaar nemmelig af Vidneforklaringen at denne Linie har været respekteret 

og overholdt fuldt saa nøie som det pleier at være almindeligt ved uomtvistede Linier i 

Fjeldbeiter, hvor Gjærde ikke findes. Østebøes Kreatures Skjenstø ved 



«Vindvoldsvandet» kan ikke heri antages at gjøre noget Afbræk, da Kreature, naar 

Gjærde eller andet ikke hindrer, i varme Dage let vil søge til nærmeste Vand.  

Retten antager imidlertid at burde afvige noget fra denne Linie. 

Som ovennævnt var det ogsaa Parternes Tanke ifjor under Liniens Opgaaen for dennes 

hjemre Del at faa en gunstigere Gjærdelinie, hvad Kommissionen søgte at udføre, men 

hvorimod da den ene Part blev misfornøiet. Om end som nævnt Retten ikke finder at dette 

overlades til den paa en saadan Maade at Parterne derved maa ansees bundne, antager dog 

Retten i Udskiftningslovens § 2 sidste Passus, at have fuld Hjemmel til en saadan 

Omreguleren af Linien som ifjor skeet, thi derved er baade tilveiebragt en langt lettere 

Gjærdelinie og er derved ogsaa bortfaldt en Veiservitut, som Østebøes Opsiddere baade 

efter Vidneforklaringen og efter Parternes egen tilsyneladende Indrømmelse havde paa 

Modpartens Eiendom i østre Ormebakken. 

Paa Grund af disse Omstændigheder antager Retten derfor i den nævnte Lovbestemmelse 

at have fuld Hjemmel til at foretage en Omregulering af Linien og antager ogsaa at 

Forholdet paakræver en saadan. 

Efter dette kunde det da igjen ligge nær at fastslaa den ifjor satte Linie uforandret.  

Efter nærmere Granskning af Stedforholdene og ved Udtalelser som ere faldne af saavel 

Parterne som Vidner antager imidlertid Retten, som et Resultat, der bedst vil ramme 

begge Parters Tarv i dette Forhold, at den hjemre Del af Linien saaledes som den ifjor var 

fastsat, stadfæstes blot fra Begyndelsespunktet og til "Kjørkjaa", at Linien fra dette sidste 

Sted trækkes direkte til det gamle Kors ved Foden af "Vindvoldsnuten", som blev 

opfrisket og at Tysseland og Ropeid da Nord for Vindvoldsnuten faar Erstatning for hvad 

der fratages dem ved denne Forandring. 

    Thi kjendes for Ret: 

Skiftelinien fra Begyndelsespunktet i Gjilehaugen til x Korset, hugget i brat Fjeld i 

Kjørkjehaugen bør, saaledes som af Kommissionen ifjor fastsat, ved Magt at stande. Fra 

sidstnævnte Mærke i "Kjørkjehaugen" vil Skiftelinien blive at trække direkte til det gamle 

x Kors ved Foden af "Vindvoldsnuten", hvilket Kors ifjor blev opfrisket. Gaardene 

Tysseland og Ropeid bliver da at tillægge nordenfor "Vindvoldsnuten" et Stykke Mark, 

der ekvivalerer hvad der er gaaet fra deres Strækning ved den gjorte Forandring af 



Skiftelinien saaledes som den var sat ifjor. Forøvrigt bliver ingen af Parternes Paastande 

at tage tifølge.  

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1889 den 28de August var Kommissionen samlet paa Sand i Fru Rasmussens Hus. De 

opnævnte Medlemmer vare tilstede med Undtagelse af O. Nielsen, i hvis Sted 

Suppleanten Landmark mødte.  

Hvorda tilførtes Protokollen den mellem Gaarden Østebø, Matr. No 80 paa den vestlige 

Side og Gaardene Tysseland, Matr. No 81 samt Ropeid, Matr. No 78 paa den østlige Side 

ifølge Dom af 26de dennes for en Del forandrede Skiftelinier. 

Linien gaar, som af Kommissionen ifjor fastsat fra Begyndelsespunktet til Korset hugget i 

brat Fjeld i "Kjørkjehaugen", gaar derfra omtr. i N.V. til x nu hugget i Toppen af 

Kjørkjaa, hvor ogsaa et gammelt Kors findes, gaar derfra N. til V. til x hugget i det nordre 

Hjørne af en stor Sten, paa Toppen af hvilken fandtes en gammel Skiftesten med 

Vidnestene, derfra s. R. til x hugget i fladt Skraabjerg 20 Meter i s. R. Nord for en Sten, 

hvori et gammelt Kors, hvor Varde reistes, derfra omtr. s. R. til det gamle Kors ved Foden 

af "Vindvoldsnuten", som ifjor blev opfrisket, derfra N.V. til V. 1/2 V. til x hugget i en 

Bjergskuffe paa nordre Side af Dalen hvorigjennem "Vindvoldsbækken" rinder, derfra i 

Ø. N. Ø. Hovedretning, følgende det næst selvgjærdende Bjerglag, til x hugget i et 

Bjerghjørne ved Begyndelsen af Selvgjærde, derfra efter det omtræntlige Selvgjærde i N. 

Hovedretning til x hugget oppe paa fladt Skraabjerg lige ved et Sted hvor nordre 

"Vindvoldsbækken" danner en liden Fos, derfra efter det bedste Selvgjærde i N. til V. 

Hovedretning til x hugget i et fladt Skraabjerg, derfra N. til Ø. til x hugget i Skraabjerg, 

derfra N. V. til N. til x hugget i et Bjerghjørne i et Selvgjærde midt ovenfor en liden Urd, 

følger derefter Selvgjærdet i N. og N.V. Hovedretning til x hugget ved Enden af 

Selvgjærdet, i nordre Ende af en paa Pillarer hvilende Klippeblok, der danner en dyb 

Hilder, derfra ret N. til x (Korset) paa den sydlige Skrænt af "Maraskaaraa", hvorfra 

Linien gaar som ifjor fastsat til Præstegjeldsgrændsen. -  

Niels Hesbø.  C. W. Landmark.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1889 den 30te August blev Ret sat af Kommissionen i Sjur S. Myrebøes Hus paa 

Gaarden lille Næreim i Aalunds Sogn af Fjeldberg. Retten bestod af de opnævnte 

Medlemmer.  



Der fremmødte: Fra Stumo: Peder Pedersen og Johannes Bergesen; fra Heggebo: 

Johannes Paulsen og Johannes Johannesen; fra Næreim store: Rasmus Olsen og Sten 

Steffensen, den første tillige som Fuldmægtig for Alf Alfsen og Hans, hvilke to sidste, der 

maate forlade Retten, bemyndigede denne til at møde; fra Næreim lille: Sjur S. Myrebø 

og Haldor Johannesen. De Mødende fra Stumo og Heggebø opgave, at Grændsen dem 

imellem var uomtvistet, ihvorvel ikke i øverste Ende afmærket. De Mødende fra Heggebø 

og Næreim store erklærede ogsaa, at Skiftelinien mellem disse Gaarde var uomtvistet, 

idet den gaar fra Furuhaug opover Guldbjergsnibbene og i en stor Asp i Plomlien, som 

ogsaa kaldes Skiftesaspen og derfra til en Sten med Kors i i Grændselinien mod 

Gjerdevig, og er denne sidste Linie, der er sat af Kommissionen, begyndt i denne Linie.  

Skiftelinien mellem Heggebø og Næreim store erklærede Parterne at gjælde saavel Skov 

som Mark. 

Angaaende Forholdet mellem Næreim store og Næreim lille erklærede store Næreims 

Opsiddere, at ogsaa denne var paa det Rene og afgjort ved en gammel Dom. De 

fremlagde Domsakt i Aastedssag af 27de Juni 1749, der følger in originali, og hvortil de 

henholdt sig. 

Lille Næreims Opsiddere derimod paastode, at denne Dom blot gjælder 

Hjemmeudmarken og Skoven, medens den derimod ikke er nogen Afgjørelse for det 

egentlige Fjeld, hvori de paastaa at have Eiendomsret sammen med store Næreim eller 

ialfald Beiteret der for sine Heste og Faar. De anførte til Støtte herfor, at de har brugt 

Fjeldet sammen med store Næreim. Store Næreims Opsiddere erklærede, at det forholdt 

sig saa, at der har foregaaet en fælles Benyttelse, men oplyste, at Fællesbrugen har været 

gjældende for begge Gaardes samlede Udmark og saa maatte det være, sagde de, da der 

intet Gjerde var opført. Lille Næreims Opsiddere oplyste, at deres Beitning i Fjeldet ogsaa 

har strækket sig forbi store Næreims Eiendom i Fjeldet; men da store Næreim og 

Nabogaarden Heggebø nu til Protokollen har erklæret, at der mellem disse Gaarde var en 

fast bestemt Skiftelinie, og da Skiftelinien mod Naboen paa en anden Kant, nemlig mod 

Gjerdevig af Kommissionen er fastsat, har de nedlagt sin Paastand som skeet om at faa 

sig tilkjendt den Ret, de formene at have, paa store Næreims Felt.  

Store Næreims Opsiddere paastode som sagt, at Grændseskifte mellem Gaardene er 

fastsat ved den irettelagte Dom, der bestemmer, at Skiftelinien skal gaa fra 

Hushaugnebben i lige Strækning til Furubjerg og derfra til Gjerdevigs Skiftes Furuen.  



Lille Næreims Opsiddere vedblev ogsaa sin Paastand. 

Begge Parter indlode hermed Sagen til Paadømmelse.  

Retten forbeholdt sig før Dom afsiges at befare Aastedet og derunder tilkalde Parterne at 

være tilstede. Forinden Bestemmelse herom var fattet, antog Retten ikke at burde ved 

Eragtning optage Sagen til Paakjendelse.  

Nils Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1889 den 31te August var Kommissionen samlet i Sjur Pedersens Hus paa Velde i 

Vats Sogn til Forhandling med Opsidderne af de Gaarde af Vads Sogn, der ved Kgl. 

Resolution af 29/11 79 er tillagt det oprindelige Fællesskab, Kommissionen skal udskifte.  

Hvorda fremmødte:  

fra Urdal: Johannes Lambretsen, Paul Kristensen, Anders Stensen og Berge Hansen, fra 

Lande: Ole Jørgensen, fra Svantesvold: Gunder Madsen og Johannes Andersen for 

Faderen Anders Andersen, fra Blekre mødte ingen, fra Spartveit: Ole Stensen, fra 

Bakkevold Ole Olsen, fra Gjerde: Ole Larsen og Sjur Larsen. 

Opsidderne paa Urdal erklærede, at de ønskede Skifte sat mod Nabogaarden Lande. 

Opsidderne paa Lande erklærede det ligegyldigt for sig, enten Skiftet blev sat eller ikke. 

Opsidderne fra Svantesvold ønskede ogsaa Skifte sat saavel mod Lande, hvem de for 

Resten foreløbig benegtede Ret i Fjeldet, som mod Blekre. Opsidderen af Bakkevold 

erklærede, at han ønskede Skifte saavel mod Blekre som mod Gjerde. Opsidderne af 

Gjerde erklærede ogsaa, at de ønskede sig udskiftede fra de øvrige Gaarde. Samtlige 

Mødende erklærede, at de ikke paastod noget Kan eller bestemte Grændser i Fjeldet, men 

antager, at Fjeldet fuldstændig maa skiftes efter Skylden. 

Ole Spaertvedt vedblev sin Paastand om Beiteret i Fjeldet for de Gjeldkreaturer og Faar, 

som fødes paa Gaarden. De øvrige Mødende benegtede foreløbig dette.  

Kommissionen med Undtagelse af Nielsen, der henholdt sig til sit Forslag af 8de 

September 1887, besluttede at tage Fjeldet i nærmere Øiesyn og udskifte samme saavidt 

den efter Befaring finder hensigtsmæssig; men udsatte hermed til næste Aar, da Aarstiden 

nu formentlig vil lægge for store Hindringer i Veien for Udførelsen. 



Ole Spaertvedt paalagdes inden forstkommende 1ste April til Formanden at indsende 

Opgave over de Vidner, han agter at føre og fremsende de Bevisligheder forøvrigt, han vil 

tilveiebringe til Støtte for sin Paastand. Det Samme paalagdes de Protesterende, og lovede 

Gunder Svantesvold paa disses Vegne ligeledes til Formanden inden 1ste April at indsende 

Bevisligheder og Vidner. Bakkevold og Lande paalagdes ligeledes inden 1ste April at 

sende Opgave over Vidner og andre Bevisligheder og lovede Gunder Svantesvold paa 

Fællesskabets Vegne ogsaa for Spørgsmaalet for disse 2 sidste Gaardes Vedkommende at 

iagttage det fornødne. De Mødende ansaa et Sted ved Duldarevandet paa det beleiligste 

Sted for Kommissionen at slaa Leir.  

Mødet hermed hævet. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1889 den 2den September blev Ret sat af Kommissionen i Torris Vestereides Hus i 

Aalund. Hvorda! Retten ledsaget af Opsidder paa Nereim store: Sten Steffensen og af 

Opsidder paa Nereim lille: Haldor Johannessen begav sig paa Aastedet i Anledning den 

den 31te f.M. behandlede Sag mellem Gaardene Nereim store og Nereim lille. Retten tog 

Aastedet i Øiesyn baade Lille Nereims og store Nereims Udmarksstrækninger. Parterne 

havde ikke flere Oplysninger at … og indlagde Sagen atter i Henhold til sine tidligere 

nedlagte Paastande. Eragtet: Sagen optages til Kjendelse eller eller Dom: 

Derefter afsagdes enstemmig saadan 

     Dom: 

Under nærværende Sag har Gaarden store Nereims Opsiddere fremlagt Domsakt i 

Aastedssag af 27de Juni 1749 og paastaaet, at Grændseskiftet mellem Gaardene ved denne 

er fastsat, at denne Dom altsaa har afgjort eller bestemt Grændsen mellem Gaardenes 

samlede Udmarker. Lille Nereims Opsiddere har derimod paastaaet, at denne Dom blot 

gjælder Hjemmeudmarken og Skoven, medens den derimod ikke er nogen Afgjørelse for 

det egentlige Fjeld, hvor de paastaa at have Eiendomsret sammen med store Nereim eller 

ialfald Beiteret i store Nereims Mark for sine Heste og Faar. De har anført som Støtte 

herfor, at de have brugt Fjeldet sammen med store Nereim. Imod dette har store Nereims 

Opsiddere uimodsagt anført, at Fællesbenyttelsen … udøvet i begge Gaardes samlede 

Udmark, og saa maatte det være, sige de, da intet Gjerde er opført. Grændsen for store 

Nereim mod Nabogaarden Heggebø er uomtvistet og i korte Drag af Parterne opgivet til 



Protokollen. Retten finder det unødvendigt for Domsresultatets Skyld skarpt at poentere 

om de øverste Parter af Marken egentlig bør kaldes Fjeld eller Hjemmeudmark. Begge 

Gaardes Udmarker ere forsaavidt temmelig eens. Retten finder nemlig at Domsakten af 

1749 paa flere Steder mere end tydelig udtaler, at der ved denne Dom er skiftet mellem 

begge Gaardes samlede Udmark.  

Efter dette bliver saaledes Domsresultat, at det i Dommen af 1749 Udtalte, "at der mellem 

store og lille Næreims Udmarker og Skoug bør være Skjæl og Skifte fra Huushaug 

Næbben i lige Strækning til Furreberg og derfra til Gjærevigs Skiftets Furren" er et 

fuldstændig Skifte mellem disse tvende Gaardes Udmarker. Aastedsbefaringen, 

hvorunder er beskrevet Beiternes Udstrækning og Godhed har ogsaa end mere bestyrket 

Retten i denne Opfatning. 

     Thi kjendes for Ret. 

Dommen i Aastedssag mellem Gaardene af 27 Juni 1749, hvor af Akt er fremlagt og som 

bestemmer en Skiftelinje "fra Huushaug Næbben i lige Strækning til Furreberg og derfra 

til Gjærevigs Skiftets Furren" kjendes for en gyldig Skiftelinje at være mellem Gaardenes 

samlede Udmark. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Domsakten af 29 Juni 1749 og en Delings og Skyldsætningsforretning tingl. 12 

September 1851 idag af mig modtaget. Vestereide den 2/9 89 Steen S. ….   

Samme Dag holdt Kommissionen atter Møde paa samme Sted. Hvor da Formanden 

bemærkede, at man traadte sammen i Sommer i Odde den 27de Juni, at 

Udskiftningsformand Nielsen forlod Kommissionen den 12te Juli og at Suppelanten for 

ham C. W. Landmark samme Dag tilstraadte. Landmark fungerede da til den 28de August, 

da han reiste hjem fra Sand, hvorpaa atter Nielsen indtraadte i Kommissionen den 29de 

August, da man samledes i Aalund. Kommissionen opløses idag den 2den September. 

Kommissionen har iaar sat Skiftelinier mellem Gaardene i Odde og i Aakre Sogn, 

behandlet en Klage i Sand og endelig holdt Møde med Opsidderne af det ved en senere 

Resolution tillagte Fællesskab af Vigedal, Sandeid, Aalund og Vats's Sogne. For de to 

første af disse Sognes Vedkommende har Kommissionen afsluttet Udskiftningen uden at 

fatte nogen Skiftelinie mellem Matrikulnummerne, da Opsidderne ikke ønskede saadanne. 

For Aalund Sogns Vedkommende er der tidligere sat en Skiftelinie og nu ved Dom afgjort 



en Tvist mellem store og lille Næreim, for Vats Sogns Vedkommende har Kommissionen 

besluttet nærmere at udskifte Fjeldet og afgjøre nolge fremkomne Tvistspørgsmaal, 

samtlige Opsiddere af dette Fællesskab paa en eller to Undtgelser nær forlangte nemlig 

Fællesskabet udskiftet. Tilbage staar nu af Arbeidet saavidt Formanden bekjendt tre 

Klager fra Sands Sogn og to Klager fra Skonevigs Sogn, videre er et Tvistespørgsmaal 

mellem Gaardene Espeland paa den ene Side og Grønstad og Vesterhus paa den anden 

Side, muligens indkommendes Klager over de iaar satte Skiftelinier samt Udskiftning af 

Fællesskabet i Vats Sogn. 

De øvrige Medlemmer havde ved denne Tilførsel intet at bemærke, hvorpaa Protokollen 

underskreves. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig. 

Aar 1890 den 17de Juni blev Ret sat af Kommissionen i Sjur Pedersen Veldes Hus i Vats. 

Kommissionen bestod af de beskikkede Medlemmer med Undtagelse af Nielsen, for 

hvem mødte Suppleanten Landmark. 

Hvorda foretoges den fra ifjor udsatte Tvist om Gaardene Bakkevold og Lande har Ret i 

det fælles Fjeld eller ikke.  

Rettens Formand fremlagde: 1. Skrivele fra Landes Opsiddere af 24 Marts d.A., 2. 

Skrivelse fra Bakkevolds Opsiddere af 21 Marts, 3. Do fra G. M. Svantesvold af 26 Marts 

og 4. Vidnestevning udtaget af Rettens Formand, i forkyndt Stand samt 5. Varsel til 

Parterne, lest fra Vats Kirkebakke. 

Af Landes Opsiddere mødte: Jørgen Pedersen og Ole Jørgensen, fra Bakkevold: Halvor 

Kristensen og Ole Olsen. For Fællesskabet mødte Gunder Svantesvold. Endvidere mødte 

Lars Sjursen og og Ole Gjerde. Fra Blikra: Peder Larsen og Thore Sørensen. Fra 

Svantesvold: Johannes Andersen og fra Urdal: Johannes Lambriktsen og Anders 

Stenersen. Landes og Bakkevolds Opsiddere paastode fuld Eiendomsret i Fjeldet i Lighed 

med de øvrige Gaarde. De øvrige Mødende indrømmede Gaardene Bakkevold og Lande 

Beiteret i Fjeldet for sine Faar, Heste og Jelkreature, derimod ikke for Malkekreature. 

Bakkevolds og Landes Opsiddere vedbleve sin Paastand om Eiendomsret.  



Nu enedes Parterne idet de øvrige Gaardes Opsiddere indrømmede Bakkevold og Landes 

Opsidderes Paastand om Eiendomsret i Fjeldet, i Lighed med de øvrige Gaarde. Det hele 

Fjeld bliver saaledes at skifte efter Matrikulen. Paa dette Forlig underskreve Parterne.  

L. S. Gjerde  Peder Blikra  Ole Jerde  G. H. Svantesvold  Halvor Ch. Bakkevold  Ole O. 

Bakkevold  Thor Blikra  Johannes A. Svantesvold  Johannes S. Urdal  Andres S. Urdal  

Jørgen P. Lande  Ole J. Lande m.i.p.  

Derefter bad Parterne tilført Protokollen, Opsidderne paa samtlige Gaarde i Fællesskabet 

nemlig: Gjerde, Bakkevold, Blikra, Svantesvold, Lande og Urdal forbinde os herved til, 

selv om Fjeldet bliver delt mellem samtlige vore Gaarde, saalænge Gjerdeskjøn ikke er 

afholdt, ikke at indtage Fremmede Grakreature af nogetsomhelst Slags, eller at have paa 

Fjeldet andre Kreature end der fødes paa Gaarden under en Mulct til Vats Fattigkasse af 5 

- fem - Kroner for hvert Storfæ, 8 - otte - Kroner for hver Hest og 2 - to - Kroner for hvert 

Faar. Mulcten bliver, efter Paakrav af nogen af ovennævnte Gaardes Opsiddere, at 

erlægge 15 - femtem - Dage under Exekutions Tvang.  

L. S. Gjerde  Peder Blikra  Ole Jerd  Johannes A. Svantesvold  G. H. Svantesvold, Ole O. 

Bakkevold  Johannes L. Urdal  Andres S. Urdal  Jørgen P. Lande  Ole J. Lande m.i.p.  

Thor Blikra  Halvor Ch. Bakkevold.  

Derefter fremlagdes Skrivelse af 5te April d.A. fra Ole Stensen Spartvet til 

Kommissionens Formand, hvorved han frafalder sin paastaaede Ret i Fjeldet for Gaarden 

Spartveit. 

Retten hermed hævet. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo.  S. Øvrevig.  

Aar 1890 den 17de Juli blev Ret sat af Kommissionen ved dens Leir ved Aasvandet i 

Sand. Retten bestod af de opnævnte Medlemmer foruden O. Nielsen, for hvem mødte 

Suppleanten C. W. Landmark. 

Hvorda foretoges: 

Klage fra Gaardene Aas og Ildstad over den af Kommissionen i 1888 satte Skiftelinie 

mellem disse to Gaarde.  



Formanden fremlagde 1. Klage fra Ildstads Opsiddere af 6te Januar 1889 og fra Aas' 

Opsiddere af 11te s.M., hvilke han attesterede begge at være indkomne i rette Tid, 2. 

tvende af Formanden udtagne Stevninger, forkyndte for Vidner i Sand og Søvde. 

Tilstede vare: af Aas' Opsiddere: Gunder Larsen, Rasmus Larsen og Ingemund Larsen, de 

to sidste som Brugere for Broderen Missionspræst Reinert Aas, fra Ildstad: 

Udskiftningsassistent Tormod Hansen og Torger Hansen. 

Kommissionen, Parterne og Vidner begave sig paa Befaring af Aastedet, hvortil Dagen 

medgik. Næste Dag den 18de Juli sattes Ret paa samme Sted, under samme Betjening. De 

samme Parter mødte med Undtagelse af Ingemund Aas.  

Klagerne bleve oplæste for Parterne. 

Ildstads Opsiddere paastode, at Skiftelinien trækkes fra Korset i "Snipenibben" og stadig 

gaar i N.V. indtil Etnegrændsen og til Støtte herfor fremlagde de Forretning af 14de Juni 

1728. 

Aas' Opsiddere paastode, at Linien gaar fra Korset i "Snipenibben" og derfra i lige Linie 

til "Løganuten" og derfra til "Gjeitanuten", der ligger østenfor "Rævavandet" og derfra op 

"Uraskar" - de paaviste et andet Skar, som de kaldte saaledes, betydelig østligere end det, 

hvorigjennem Linien i 1888 blev trukken og som de, i Modsætning til Ildstads Opsiddere, 

kalde "Uradalen" - derfra op over "Saatenuten" til nogle Kjøn, der danne et 

sammenhængende Vasdrag, forbi "Resagravo" til "Fagervandet" eller subsidiært en Linie 

østligere end den i 1888 satte. 

Fremstod som  

1ste Vidne. Ole Torgersen Ildstad, 60 Aar gl. en Farbroder af Opsidder paa Ildstad Torger 

Hansen, er født paa Ildtad, hvor han var til sit 19de Aar. Han hørte altid opgivet som 

«Kan» en Linie fra "Sniperibben" og til "Uraskar". Han blev ofte paavist "Uraskar" at 

være der, hvorigjennem Linien i 1888 blev trukket og har aldrig før igaar hørt om noget 

andet "Uraskar". Naar de gjætede fra Ildstad for de ofte ud under "Sauanuten" og indover 

og opover til "Rævavandet" til og forbi den af Kommissionen satte Linie. Gjederne 

styrede man op "Uraskar", hvorigjennem Linien gaar og ned i "Støo" ved "Fagervandet". 

Han saa tildels Aaskreature oppe ved "Rævevandet", forbi den af Kmmissionen satte 

Linie og Heste og Faar ogsaa paa andre Kanter, indenfor Linien, idet Kreaturene gik om 



hinanden. Han husker ikke at han observerede hvordan Aas drev sine Kreature. Oplæst og 

vedtaget.  

2det Vidne: Torger Torgersen Næsse, 57 Aar gl., en Farbroder af Opsidder Torger Hansen, 

han er født paa Ildstad og var der til sit 22de Aar. I sin Ungdom gjætede han fra Ildstad i 4 

Aar og tjente 2 Sommere i omkring 20 Aars Alderen paa Aas hos Lars Kristensen. I sit 

22de Aar flyttede han til Nærstrand, men har ogsaa senere ofte været paa Ildstad, hvor han 

i flere Sommere havde sine Faar paa Fjeldet. Han har alletider hørt opgivet af Ildstads 

Opsiddere - sin Bedstefader, Fader og Farbroder som «Kan» mellem Gaardene en Linie 

fra "Snipenibben" gjennem "Uraskar" omtr. saaledes som Linien sat i 1888, liget til 

"Støo" ved Fagervand og gjætede han med en saadan Grændse for Øie. Noget andet 

"Uraskar" har han ikke hørt Tale om før igaar. Han var en Sommer med at slaa Hø for 

Ildstad vestenfor "Gjeitanuten" og henimod den Linie, som blev sat i 1888. Aas' Kreature 

saa han af og til men skjelden forbi den satte Linie og da ved Udfaldsosen af 

"Rævavandet". Fra Ildstad gjætede de stadigt ved "Rævavandet". Oplæst og vedtg.  

3die Vidne. Johannes Torgersen Vinie af Etne, 43 Aar gl. med Parterne ubeslægtet. Han 

tjente i 3 Aar paa Ildstad i sit 12, 13 og 14de Aar. Han forklarede, at i de Aar gik 

Kreaturene fra Aas og Ildstad temmelig frit om hinanden og begge Gaardes Kreature forbi 

den satte Linie. En Gang, de vare gaaede over Fjeldet fra "Rævavandet" til "Støo" og han 

da kom hjem, spurgte han, for at faa Besked, hvor langt Ildstad eiede i Fjeldet og da 

svarede en af de Gamle paa Ildstad, uden at han mindes hvem det var: "det er os, sc. 

Ildstad som eier "Rævavatnaa"". - Ildstads Opsiddere fremlagde en Erklæring af D.D. fra 

Marta Ildstad, der er en Faster af Tormod Ildstad og omtr. 60 Aar gl.  

Vidnet forklarede at han hørte Marta Ildstad idag forklare sig som i Erklæringen. Oplæst 

og vedtaget.  

4de Vidne. Tormod Osmundsen Ramsnæs, 40 Aar gl. et Sødskendebarn af Opsidder 

Tormod Ildstad. Han var paa Ildstad 1 Aar, i sit 14de. Han gjætede det Aar Faar og Gjeder 

og drev dem stundom op "Sauanuten" men somoftest længere inde ved "Kleivene", som 

var den sædvanlige Vei, hvor man driver Kjør, idet man ikke kan komme op med disse 

ved "Sauanuten". Noget "Kan" eller Grændse hørte han ikke nævne. Derimod høre han, at 

man kaldte det Sted for "Uraskar", hvorigjennem Linien er sat. Han var med Ildstads 

Kreature forbi "Løganuten" og "Gjeitanuten" og til "Rævavatne" og hørte ikke at det var 

forlangt, han gik med dem. Han saa Aas' Kreature, antager han, forbi den satte Linie. 



Vidnet hørte Marta Ildstad forklare sig saaledes som i Erklæringen og saa hende 

nedskrive den. Oplæst og vedtaget.  

5te Vidne. Ole Johannessen Bakke af Søvde, 52 Aar gl. med Parterne ubeslægtet. Vidnet 

tjente i 2 Aar paa Ildstad i sit 16de - 17de Aar. Han hørte ingen Grændser opgivne og 

Kreaturene saavel fra Ildstad som Aas gik frit om hinanden. Han vidste intet videre at 

oplyse. Oplæst og vedtaget. -  

1ste til 5te Vidne bleve edfæstede. -  

6te Vidne. Gjøa Bjørnsdatter Hustvedt, 34 Aar gl. med Parterne ubeslægtet. Vidnet har 

stølet paa Aasstølen i 15 a 16 Aar indtil for 2 Aar siden. Hun forklarer at hun i den Tid 

har seet Aaskreaturene have sin almindelige Gange paa Slettene ind fra "Rævavatne" og 

til "Løganuten" og "Gjeitanuten". Derfra hentede de dem som oftest om Kvelden. Hun 

mindes ikke i denne Tid at have seet Ilstads Kjør paa denne Strækning. Faarene kjender 

hun ikke. Hun har ingen "Kan" eller Grændser hørt nævne. Hun har hørt sin afdøde Fader 

sige, at han slog græs ved "Krukehilder". Stakken stod paa vestre Side af den satte Linie, 

men hvor langt Øst, han slog, ved hun ikke. Vidnet tillægger at Kreaturene ogaa ofte gik 

paa den vestre Kant af "Bergebuvandet". Oplæst, vedtaget og edfæstet. -  

7de Vidne. Sveinung Olsen Klubben, 64 Aar gl. med Parterne ubeslægtet. Vidnet gjætede i 

3 Sommere i 15-16 Aars Alderen paa Aas og har senere boet 15-16 Aar paa Aasklubben, 

hvorfra han flyttede for 20 Aar siden. Medens han gjætede hørte han opgivet som "Kan" 

en Linie fra "Snipanibben"til "Gjeitanuten" og derfra til "Uraskar", ikke det Uraskar, 

hvorigjennem Linien er sat, men det østlige, som blev paavist igaar og derfra til 

"Fagervandet". Dette "Kan" opgav Lars Kristensen Aas. Med en saadan Linie for Øie 

brugte de ogsaa Fjeldet, baade med smaa og store Kreature. Han mindes ikke at han saa 

Ildstads Kreature ialfald Storkreature indenfor eller vestenfor Stemmen ved "Ravavatne" 

og Elven, som gaar derfra til næste Vand men nedenunder "Sauanuten"saa han disse ofte 

komme forbi Linien og hen i Aas' "Slot". Stundom jagede man dem da og stundom lod 

man dem gaa. Ved "Sauanutkjønnene", ved "Krukhilder", var han en Gang som voxen 

Mand, medens han boede paa "Aasklubben" med Bjørn Abrahamsen Rørvik, 6te Vidnes 

Fader, at slaa Græs. De slog mest paa vestre Side af den satte Linie, men ogsaa paa østre 

Side saa langt der var noget at slaa. Det Skar, hvorigjennem Kommissionen har sat 

Linien, hørte han benævne "Uradalen" og ikke "Uraskar". Han hørte ingensinde nogen 

Paatale fra Ildstad for at de kom for langt ind med Kreaturene. Opl. vedt. og edfæstet.  



8de Vidne. Haagen Larsen Høiland, 71 Aar gl. med Parterne ubeslægtet. Han er født paa 

Aas, hvor han boede til sit 10de Aar. I to Aar i Træk, i sit omtr. 22-23de Aar, laa han paa 

Bjørndalsnuten med Kreature, men havde samtidig de første af disse Aar leiet Beite af 

Aas. Det andet af disse Aar leiede han Beite baade af Aas og Ildstad. Ud paa Sommeren, 

det første af disse Aar, opgav Tormod Hansen Ildstad, en Bedstefader af nuværende 

Opsidder, Tormod Hansen Ildstad, som den Gang var Opsidder, for Vidnet, at der var 

Skifte til "Snipanibben", men at der senere ikke var noget Skifte, men at de havde havt 

som et gammelt "Kan" naar man kom saa langt ind som til "Uraskar" og skulde det efter 

dette "Kan" gaa fra "Uraskar" Nord til et Kjøn og følge Bækken til "Fagervandet", forbi 

og paa vestre Side af "Resagravo". Vidnet blev ikke vist "Uraskaret" af Vedkommende, 

men maatte det have været det østre, som blev paavist igaar, da han den Tid hørte 

Benævnelsen "Uraskar" om dette Sted, men "Uradalen" om det sted, hvorigjennem Linien 

er sat. Vidnet saa Aaskreature forbi Stemmen ved "Rævavatne". Stundom vendte de og 

stundom gik de over Elven, der rinder fra det ene Vand til det andet. Det var blot Nuterne 

ovenfor eller nordenfor "Rævavatne" Vidnet havde leiet. Gamle Tormod Ildstad nævnte 

ogsaa senere i Aarenes Løb Kannet fra Uraskar, men ingensinde var de paa Pladsen og 

ingensinde blev han af nævnte Tormod vist hvor Uraskar var. Benævnelserne "Uraskar" 

og "Uradalen" om disse to Steder var ham kundgjort af Andre. Opl. vedt. og edfæstet.  

Ildstads Opsiddere fremholdt at 8de Vidne maa have misforstaaet gamle Tormod Ildstad, 

at, med andre Ord, denne maa have ment et Uraskar, det hvorigjennem Linien gaar, og 

Vidnet tænkt han mente det andet, som han havde hørt denne Benævnelse om. Forøvrigt 

vedblev de sin Paastand og indlod Sagen til Dom.  

Aas' Opsiddere vedblev ogsaa sin Paastand og indlod Sagen til Dom.  

Eragtet: Sagen optaget til Dom.  

Niels Hesbø.  C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1890 den 19 Juli blev Ret sat af Kommissionen i Lejr ved Aasvandet i Sand. Retten 

bestod af de opnævnte Medlemmer med Undtagelse af O. Nielsen, for hvem mødte 

Suppleanten C. W. Landmark. 

Hvorda! foretoges: 



Klage fra Opsidderne af Aas og den af Kommissionen i 1888 satte Skiftelinie mod 

Gaarden Rørvig. 

Formanden fremlagde Klage fra Aas' Opsiddere af 11te Januar 1889, som han attesterede 

at være indkommet i rette Tid. 

Af Aas' Opsiddere mødte Gunder Larsen og for Missionspræst Reinert Aas mødte 

Brødrene Ingemund Larsen og Rasmus Larsen. 

Fra Rørvig mødte John Olsen og Bjedne Bjednesen. 

Kommissionen ledsaget af Parterne og tre af Aas Opsiddere medhavende godvillig 

mødende Vidner begav sig derpaa paa Aastedet.  

Efterat Aas' Opsiddere, der nærmere havde paapeget hvad de paastode sig tillagt og 

efterat Vidnerne, dog uden Edfæstelse havde afgivet hver sin Forklaring, blev af 

Kommissionen truffen saadan 

     Beslutning: 

Ingen Forandring bliver at foretage ianledning den indkomne Klage. 

Niels Hesbø.  C. W. Landmark. S. Øvrevig. N. Sjo. N. Sundnæs.  

Aar 1890 den 21de Juli blev Ret sat af Kommissionen i Leir ved Aasvandet i Sand. Retten 

bestod af de opnævnte Medlemmer med Undtagelse af O. Nielsen, i hvis Sted mødte 

Suppleanten C. W. Landmark.  

Hvorda i Tvist mellem Gaardene Aas og Ildstad eenstemmig afsagdes saadan  

     Kjendelse: 

Ved Skrivelse af 6te Januar 1889 har Ildstads Opsiddere og ved Skrivelse af 11te Januar 

1889 har Aas' Opsiddere klaget over den af Kommissionen i 1888 satte Skiftelinie disse 

Gaarde imellem.  

Klagernes Behandling inkamineredes den 17de ds. hvilken Dag medgik til Aastedets 

Befaring af Kommissionen sammen med Parterne og de fra begge Sider opgivne og af 

Formanden indstevnte Vidner, hvis endelige Afhørelse og Edfæstelse foregik Dagen efter. 



Ildstads Opsiddere har paastaaet en Linie trukket fra Korset i "Snibanibben", det første og 

nederste Kors i den af Kommissionen i 1888 satte Linie, og derfra gaaende stadig i N.V. 

til Etnegrændsen. 

Aas' Opsiddere har paastaaet, at Linien trækkes fra Korset i "Snibanibben" i lige Linie til 

"Løgenuten", derfra til "Gjeitanuten", østenfor "Rævavandet" og derfra op "Uraskar", - de 

har paavist et andet Skar, som "Uraskar" betydelig østligere end det gjennem hvilket 

Linien i 1888 blev trukken, hvilket sidste de, i Modsætning til Ildstads Opsiddere, kalde 

"Uradalen" - derfra op over "Saatenuten" til nogle Kjøn, der danne et sammenhængende 

Vasdrag, forbi "Resagravaa" til "Fagervandet" - eller subsidiært en Linie østligere end 

den i 1888 satte. 

Ildstads Opsiddere har til Støtte for sin Paastand fremlagt en Forretning af 1728. 

Retten skal først bemærke, at den ikke i denne Forretning kan finde nogen Støtte for 

Ildstads Opsidderes Paastand, idet denne, der blot vedkommer Nedreudmarken, ikke giver 

end den mindste Antydning til hvorledes Skiftet i Fjeldet i Tilfælde var tænkt at skulde 

gaa. 

I de fremkomne Vidneprov finder Retten ikke noget Bevis ført for nogen af Parternes 

Paastande. Tvertom gaar Vidnernes Forklaringer nærmest ud paa at begge Gaardes 

Kreature har beitet noget forbi den i 1888 satte Skiftelinie, men at Parterne dog 

nogenlunde har holdt sig til en Grændse. som den satte, forsaavidt angaar den nedre eller 

hjemre Del af Fjeldet til henimod "Rævavandet". Ovenfor dette Vand har begge Parter 

paastaaet og paavist en Linie sat gjennem - den ene et, den anden et andet Skar, som de 

begge kalde hver sit for Uraskar til Skiftegrændsen mod Etne.  

Retten skal først bemærke, at Fjeldet mellem disse to forskjellige Paastande er en 

betydelig Strækning og dernæst at Benævnelsen Uraskar vel kan passe paa begge de 

paapegede Skar eller Pas.  

De afhørte Vidner har herom forklaret: 

1ste Vidne, en Farbroder af en af Opsidderne paa Ildstad, at han har hørt, at Skiftet skulde 

gaa til det Uraskar, gjennem hvilket Linien af 1888 er trukket og at han ofte er bleven 

paavist Uraskar at være der og aldrig har hørt om noget andet Uraskar.  



2det Vidne, ogsaa en Farbroder af en Opsidder paa Ildstad, har herom forklaret det samme 

med Tillæg, at han ogsaa gjætede med en saadan Grændse for Øie. 

4de Vidne har forklaret, at da han gjætede paa Ildstad et Aar, hørte han at man kaldte det 

Sted for Uraskar, hvorigjennem Linien er sat. Martha Ildstads ubeedigede Erklæring sees 

ogsaa at gaa ud paa, at hun har hørt et Kan, hvorefter Grændsen skulde gaa igjennem det 

Uraskar, gjennem hvilket Linien er sat.  

Imod disse Vidneprov kommer 7de og 8de. 7de Vidne forklarer, at han har hørt et Kan, 

hvorefter Skiftet mellem Gaardene skulde gaa igjennem det østlige Uraskar, ikke det, 

hvorigjennem Linien er sat, men det Aas' Opsiddere har paavist og til Fagervand sc 

Etnegrændsen. 

Dette Kan hørte han, siger han, af Lars Christensen Aas og med en saadan Linie for Øie 

brugte de Fjeldet de mange Aar, han opholdt sig paa Aas. Det Skar, hvorigjennem Linien 

af 1888 er sat, hørte han benævne Uradalen og ikke Uraskar. 

8de Vidne, der er 71 Aar gl. har forklaret at han i sit 22 og 23de Aar laa i Fjeldet med 

Kreature i "Bjøndalen" og leiede da tillige den øvre sc den mod Etne stødende Del af 

Fjeldet af Aas de begge Sommere og af Ildstad den sidste. Han forklarer at ud paa 

Sommeren, det første af disse Aar, opgav daværende Opsidder paa Ildstad, Tormod 

Hansen, at der var som et gammelt Kan mellem Gardenes Fjeldbeiter, naar man kom saa 

langt ind som til Uraskar, og skulde Grændsen efter dette Kan gaa fra Uraskar Nord til et 

Kjøn og følge Bækken til Fagervandet forbi og paa vestre Side af "Resagravaa". Vidnet 

blev ikke vist Mærker af Vedkommende, men maa det, siger han, have været det østre, sc. 

det af Aas paastaaede, da han paa den Tid hørte Benævnelsen Uraskar om dette Sted, men 

Uradalen om det Sted, hvorigjennem Linien er sat. Gamle Tormod Ildstad nævnte ogsaa 

senere i Aarenes Løb for Vidnet Kannet fra Uraskar, men ingensinde vare de paa Pladsen. 

Benævnelserne Uraskar og Uradalen blev Vidnet kundgjort af andre. 

Ved at sammenholde disse Vidneforklaringer med hinanden, finder Retten, at 

Bevislighederne staar saa omtrent lige eller ialfald at ingen af Parterne har imod 

Modpartens Vidner ført Bevis for sin Paastands Rigtighed, og da ingen af Parterne har 

større Bevisbyrde end den anden for sin Paastand, finder Retten, at Fjeldet paa denne 

Kant maa blive at betragte som Fællesskab mellem Gaardene. Men da Fjeldet paa denne 

Strækning findes uhensigtsmæssig at dele, og da Linien af 1888 er sat heldigt for 



Terainforholdene og med vordene Gjerde for Øie, idet den for en stor Del er sat efter 

Selvgjerde, antages det heldigst, at Aas gives Vederlag længere hjemme og antages, 

Forandringen at burde foretages fra 4de Kors i Linien af 1888, regnet hjemme fra, hvilket 

x skal blive staaende, men, idet de to næst paafølgende Kors hjemmefra eller søndenfor 

Rævavandet udgaar, vil Linien blive at trække fra dette fjerde Kors efter Kommissionens 

nærmere Befaring og Skjøn, til et Sted ved søndre eller sydvestre Side af nederste eller 

østre Rævavand, fra hvilket sættendes Mærke Linien da skal følge dette Vand og Bækken, 

der rinder fra Midtre Rævavand, til Stemmen i midtre Rævavand og derfra dette Vands 

nordre Bred til "x Korset, hugget i en Bjergnakke tæt ved Vandet", hvorfra Linien igjen 

uforandret skal gaa som i 1888 sat til Fagervandet i Stiftsgrændsen.  

Ved denne Forandring opnaaes ogsaa bedre Regstervei for Aas' Kreature og kortere 

Gjerdebyrde. 

Retten at opstemme Vandet i midtre Rævavandet, bliver uforandret med denne Dom, men 

tilligger den, der tidligere har havt den. 

     Thi kjendes for Ret: 

Skiftelinien mellem Ildstad og Aas bliver uforandret, som sat i 1888 for de 4 første x 

Korses Vedkommende, derpaa bliver den, idet de to næste Kors udgaar, at trække fra det 

4de Kors til et Mærke, der bliver at sætte ved østre eller nedre Rævavandets søndre eller 

sydvestre Side, derfra skal den følge dette Vand indtil Bækken, fra midtre Rævavand og 

videre Bækken til Stemmen i midtre Rævavand og videre dette Vands nordlige Side til "X 

Korset hugget i en Bjergnakke tæt ved Vandet", hvorfra Linien atter bliver uforandret, 

som sat i 1888 til Fagervandet. -  

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1890 den 22de Juli var Kommissionen samlet ved Aasvandet i Sand, bestaaende af de 

opnævnte Medlemmer, med Undtagelse af O. Nielsen, for hvem mødte Suppleanten C. 

W. Landmark 

Hvorda tilførtes Protokollen den tilfølge Dom af 21de dennes foretagne Forandring af 

Skiftelinien mellem Aas, Matr. No 83 paa vestre Side og Ildstad, Matr. No 84 paa østre 

Side: 



Fra det 4de Kors i Linien af 1888 gaar Linien N.N.V. til x, hugget i en flad Sten, paa 

Fladen, Vest for "Gjeitanuten", derfra samme Retning til x, hugget oppe paa et fladt 

Bjerghjørne ved Begyndelsen af en Fjeldvæg, følger derefter selvgjærdende Bjerglag i 

N.N.V. Hovedretning til x, hugget i en brat Fjeldvæg, derfra N.N.V. til x, hugget i en 

større Sten i østre eller nedre Rævavandets sydøstre Bugt, følger derefter dette Vands 

sydvestre Bred til Bækken eller Elven, der kommer fra midtre Rævavandet, derefter 

denne Elv eller Bæk til midtre Rævavand og derefter dette Vands nordøstre og nordlige 

Bred indtil "x Korset, hugget i en Bjergnakke, tæt ved Vandet", hvorfra Linien atter bliver 

uforandret, som sat i 1888 til Fagervandet. 

Ildstads Opsiddere forbeholdes sin tidligere Ret til at opstemme Vandet i midtre 

Rævavandet. 

Tilstede under Fastsættelsen af Forandringen vare: Tormod Ildstad, Torger Hansen 

Ildstad, Gunder Larsen Aas og Rasmus Larsen Aas. -  

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1890 den 24de Juli var Kommissionen samlet paa yttre Bjerge i Sands Sogn. Retten 

bestod af de opnævnte Medlemmer med Undtagelse af O. Nielsen, i hvis Sted mødte 

Suppleanten C. W. Landmark 

 Hvorda foretoges 

Klage fra Opsidderne af Dravervig over den af Kommissionen i 1888 fastsatte Linie 

mellem Gaarden yttre Bjerges, Matr. No 95, Fjeld for Vaarbeite, og Gaardene yttre 

Bjerges og Dravervigs, Matr. No 95 og 98 fælles Fjeldbeite. 

Efterat Kommissionen, sammen med Parterne havde befaret Fjeldet, blev det med 4 

Stemmer besluttet: Den i 1888 fastsatte Linie bliver uforandret staaende ved Magt. 

Formanden voterede for, at Linien flyttes noget til Fordel for Dravervigs Opsidder. 

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.  

Aar 1890 den 2den August var Kommissionen samlet i Ole Larsens Hus paa Seljestad, 

bestaaende af de opnævnte Medlemmer med Undtagelse af Nielsen, for hvem mødte 

Suppleanten Landmark. 



Hvorda foretoges Klager, indkomne fra saavel Seljestad som Jøssendals Opsiddere over 

den af Kommissionen ifjor satte Skiftelinie imellem disse Gaarde. 

Tilstede vare: fra Jøssendal: Ole Vikingsen, Asbjørn Knudsen, Haakon Larsen og Helge 

Johannessen, der mødte efter Fuldmagt for Enken Angunna Johannesdatter, Odd Johnsen 

Øina og Lars Ø. Steneberg. Fra Seljestad: Tormod Tormodsen, Ommund Halstensen 

Kvæstad, Odd Kvæstad og Birge Odsen Børve. 

Retten bemærkede, at den igaar befor Aastedet, ledsaget af Seljestads Opsiddere, 

Jøssendals Opsidder mødte ikke da, og har idag oplyst, at de ikke har modtaget en dem 

fra Formanden under 21de d.M. sendte Skrivelse om at møde igaar. 

Efter Gjennemgaaelse af den faldne Dom og den til Grund for samme liggende 

Vidneførsel og efter forudgaaende Conferense voterede Formanden for principaliter, at 

Linien flyttes noget til Fordel for Seljestad, paa Strækningen fra Korset, hugget i Bjerg 

oppe paa Kanten af et mod Nord vendende Bjergbraat og hjemover, subsidiært for at der 

foregaar et Mageskifte saaledes, at Jøssendal tillægges mere af Fjeldet vestenfor 

Flaadalsvandet lige til "Tveraaen" mod at Seljestad gives Vederlag længer hjemme, fra 

det Kors, som nævnt i hans principale Votum. Sjo tiltraadte Formandens begge Vota, det 

principale specielt for at opnaa en bedre Gjerdelinie. Sundnæs stemte for, at Linien bliver 

staaende uforandret. Landmark for principalt, at den flyttes til Fordel for Jøssendal, 

subsidiært for at den bliver staaende uforandret. Øvrevig stemte som Landmark. 

Tilfølge disse Voteringer blev besluttet: 

Skiftelinien mellem Seljestad og Jøssendal, bliver uforandret staaende ved Magt, som den 

er fastsat i 1889. -  

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1890 den 6te August blev Ret sat af Kommissionen i Haldor Haldorsens Hus i Odde. 

Retten bestod af de opnævnte Medlemmer, med Undtagelse af Udskiftningsformand 

Nielsen, i hvis Forfald mødte Suppleanten C. W. Landmark. 

Hvorda foretoges: Udskiftningstvist mellem Haldor Haldorsen Espeland paa den ene Side 

og Arne Baardsen Vetterhus og Ingebrigt Aslagsen Grønsdal paa den anden. 

Alle tre Parter mødte personlig. 



Formanden fremlagde: a) 1 til ham stillet Indlæg af 25de April 1890 fra Sagfører Schanke 

for Haldor Haldoren Espeland med de deri nævnte tvende Bilage nemlig 1. Udskrift af 

Udskiftningsforretning af 10de og 11te Juni 1829 (ikke 1830) og 2. do af Aastedssag af 4de 

August 1843, b) Indlæg fra Sagfører Skagen for Arne B. Vetterhus af 3die ds. 

Efter endel Forhandlinger indgik Parterne saadant  

      Forlig: 

Den den 8de Juli f.A. irettelagte mindelige Udskiftningsforretning af 7, 8 og 9 October 

1829, thingl. 8 Septbr. 1830, skal være en fuldstændig Grændseforretning mellem 

Gaarden Espeland paa den ene Side og Gaardene Grønsdal og Vetterhus paa den anden, 

saa langt denne beskriver, lige nedenfra Storelven og til "Molresdalen" og saaledes at den 

skifter saavel for Skog som Mark og hvad Marken angaar saavel for Slaat som Beite. Fra 

det i Forretningen sidst beskrevne Kors "x Korset i et Skarv ovenfor 

"Andekjødnhaugen"", der angaves at ligge i den øverste Ende af "Molresedalen", skal 

Grændselinien videre gaa i angivelig S.V. Retning til Udfaldsosen af "Riskjøn", derfra 

tvers over Kjønnen til Indfaldsosen for den udi samme rindende Elv, "Riskjønelven", 

derfra skal den følge Elven indtil denne deler sig, hvorefter den skal følge den søndre og 

største Arm til nederste "Blaavatnet" og derfra over dette Vand og videre efter Vasdraget, 

der fører til dette Vand, i forskjellige Bøininger lige til "Sauanuten" eller sydligste Ende 

af samme. 

Paa dette Forlig underskrev Parterne Protokollen. -  

Haldor H. Espeland. Ingebrigt A. Grønsdal. Arne B. Tveit Vetterhus 

  Eragtet: 

Tvisten hævet som forligt. -  

De irettelagte Udskrifter af 10de og 11te Juni 1829 og af 4de August 1843 tilbageleveredes 

Haldor Espeland. 

Alle tre Parter bade sig Udskrift meddelt af den hele Linie, saavel den, der er beskrevet i 

den mindelige Udskiftningsforretning, som Fortsættelsen, der er tilført Protokollen idag. 

Haldor Espeland bad samtidig sig tilsendt den irettelagte mindelige 

Udskiftningsforretning af 7, 8 og 9de October 1829. 



Parterne bad sluttelig tilført Protokollen, at i Tilfælde Gjerde, det skulde paasees, enten af 

Parterne eller et vordende Gjerdeskjøn, at Gjerdelinien sættes saa meget som muligt efter 

selvgjerde, selv om derved smaa Afvigelser gjordes fra den nu fastsatte Linie.  

Retten hævet. 

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sjo. N. Sundnæs. S. Øvrevig.  

Aar 1890 den 8de August var Kommissionen samlet i Gunder Gundersens Hus paa 

Vintertun i Odde  

Hvorda foretoges Klage fra Vintertuns Opsiddere over den af Kommissionen ifjor satte 

Linie mellem Gaarden Jøssendal og Gaarden Vintertun. 

Formanden fremlagde Klage af 2den December 1889 fra Vintertuns Opsiddere, stilet til 

ham, som han attesterede at være fremkommen i rette Tid.  

Kommissionen, ledsaget af Parterne, begav sig pa Aastedet. 

Landmark, Sundnæs og Øvrevig stemte for at Linien blev staaende uforandret som sat 

ifjor. 

Formanden og Sjo stemte for, at Linien flyttes fra x Korset hugget oppe i Toppen paa den 

nederste af to nær hinanden liggende meget høie Nibber, idet de fandt fra dette Kors at 

burde rette Linien noget til Fordel for Vintertun, væsentlig af Hensyn til derved at opna 

en kortere og rettere Linie. 

Tilfølge disse Voteringer blev besluttet: 

Den af Kommissionen ifjor fastsatte Skiftelinie mellem Gaard Jøssendal og Gaard 

Vintertun bliver uforandret staaende ved Magt.  

Niels Hesbø. C. W. Landmark. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1890 den 16de August blev Ret sat af Kommissionen i Lejr paa Markhusstølen. 

Retten bestod af de opnævnte Medlemmer: 

Hvorda! foretoges: Klage fra Teiglands Opsidder om den ifjor satte Skiftelinje mellem 

Hetleflaadt Matr. No 81 og Teigland Matr. No 82. Formanden fremlagde: 1. Klage af 30 

April 1890 fra Martha Pedersdatter Teigland, som han attesterede at være indkommen i 



betimelig Tid, 2) Vidnestevning til idag i forkyndt Stand, 3 Skrivelse til Formanden fra 

Forvalter Langballe af 11te ds. saal. # 

Fra Hetleflaadt mødte Lejlending John Halvorsen, fra Teigland mødte Vier Nielsen efter 

Fuldmagt fra Ejersken Martha P. Teigland af igaar, Fuldmagten saal: # 

Kommissionen ledsaget af Parterne og de indstævnte samt flere fra Hetleflaadt fremmødte 

godvillige Vidner begave sig derfra paa Aastedet. 

Efter endel Forhandlinger paa Aastedet og efter at Vidnerne foreløbig vare examinerede 

indgik Parterne saadant 

     Forlig: 

Den af Kommissionen ifjor fastsatte Skiftelinie mellem Hetleflaadt Matr. No 81 og 

Teigland Matr. No 82 bliver uforandret staaende ved Magt. Teiglands Opsidder 

tilbagekalder hermed sin Klage. 

Parterne underskreve Protokollen: 

Vier Teigland   John Halvorsen  

Eragtet: Sagen hævet som forligt. Retten hævet.  

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. S. Øvrevig. N. Sjo. 

Aar 1891 den 21de August blev Ret sat af Kommisionen i Askild Askildsens Hus paa 

Gaarden Rafdal i Skonevig. Retten bestod af de opnævnte Medlemmer. Hvor da foretoges 

Tvist mellem Gaard Rafdal øvre paa den ene Side og Sævereide øvre, Sævereide nedre og 

Tjelmeland paa den anden over den ifjor af Kommissionen satte Linie  

Formanden fremlagde: 

1. Klage af 8de April dette Aar fra Sævereides og Tjelmelands Opsiddere.  

2. Klage af 10de April dette Aar fra øvre Rafdals Opsidere, hvilke han attesterede begge at 

være indkomne i rette Tid. 

3. Vidnestævning til idag i forkyldt Stand. 



4. Skrivelse af idag fra Kommissionen til Opsidderne af Gaardene Sævereide øvre og 

Sævereide nedre og Tjelmeland, hvilken sidste er oplæst for disse af Kommissionens 

Medlemmer Nielsen og Sjo: # 

Fra Sævereide øvre møde nu ved Rettens Sættelse Kl. 7 Aften Gunder Olsen, Lars Olsen 

og Erik Olsen fra Sævereide nedre, Ole Eriksen, Peder Eriksen, Erik Eriksen og Knud 

Larsen og fra Tjelmeland: Niels Knudsen og Vier Eriksen, fra Rafdal øvre: Askild 

Askildesn, Sjur Askildsen og Askild Tollefsen. 

Dokumenterne No 1, 2 og 4 oplæstes.  

Kommissionen bemærkede, at den har anvendt Dagen til Befaring af Aastedet sammen 

med Parterne og indstevnte og godvillig mødende Vidner. Efterat Parterne paa Aastedet 

havde paavist og fremsat sine Paastande blev disse paaviste Vidnerne ligesom ogsaa den 

af Kommissionen ifjor satte Skiftelinie blev paavist Vidnerne, hvorpaa disse paa Aastedet 

afgav Forklaring. Kommissionen bemærkede, at Parterne paa Aastedet sluttede et Forlig, 

men da Linien efter samme skulde opmærkes, erklærede den ene Part nemlig Opsidderne 

fra Sævereide - Tjelmelandsgruppen, at Forliget for en mindre væsentlig Dels 

Vedkommende var indgaaet under en urigtig Forudsætning. Da Kommissionen var færdig 

med fastsættelse af Linien efter dette tænkte Forlig, havde disse Parter forladt Stedet, 

hvorfor Kommissionen sendte dem den under No 4 fremlagte Skrivelse.  

Sævereide og Tjelmelands Opsiddere nedlagde Paastand om, at Skiftelinien sættes efter 

Høiden af Slettedalsheio og til Kragvasstemmen, Rafdals Opsiddere paastode, at Linien 

skal gaa igjennem Dalen, der ligger ligenedfor og østenfor Kvennaheia og derfra samme 

Retning som Dalføret fører eller gaar til nedre Ende af Krogvandet. 

Da Klokken nu var et Kvart over 8, blev Sagen udsat til Gjenforetagelse i Morgen Kl. 9 

Formiddag i Askild Askildsens Hus paa Rafdal. 

Nu indgik Parterne atter det samme Forlig, som paa Aastedet. Forliget er saalydende: 

Skiftelinien bliver uforandret staaende ved Magt saaledes som af Kommissionen ifjor 

fastsat fra sin Begyndelse og til "x Korset hugget oppe paa en større flad Sten lige ved og 

paa østre Side af Bækken (Slettedalsbækken)", derfra skal Linien gaa S. i ret Linie til x 

hugget idag i Bjerg oppe i Toppen af dens vestre Haug, der ligger paa østre Side af 

øverste Del af Slettedalen, derfra S.O. til Linien atter støder i "x Korset hugget oppe paa 



en Bjerghaug" i den ifjor satte Linie, hvorfra Skiftelinien gaar uforandret som sat ifjor. 

Paa dette Forlig underskreve Parterne Protokollen: 

Ole E. Sævereide  Vier E. Tjelmeland  Gunder O Sævereide Erik E Sævereide Lars O 

Sævereide Peder E Sævereide Neils K. Tjelmeland Knud L Sævereide Erik Olsen 

Sævereide med iholdt Pen. Askel A Rafdal dy Sjur A Rafdal Askil T Rafdal  

     Eragtet: 

Sagen hævet som forligt. 

Niels Hesbø. O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig.   

Aar 1890 den 27de August blev Ret sat af Kommissionen i Tollef Halvorsens Hus paa 

Gaarden Valdre i Skonevig. Retten bestod af de opnævnte Medlemmer. Hvorda foretoges: 

Klage fra Gaardene Tungesvig ytre, Flesje og Tjeldflaat over den mellem disse Gaarde og 

Gaardene Valdre, Aasheim og Skonevigs Præstegaard satte Linie. 

  Formanden fremlagde: 

1. Klage fra Tungesvigs Opsiddere af 5te Mai 1889, 2. disse fra Tjeldflaats og Flesjes 

Opsiddere af 10de Mai 1889, begge indkomne i betimelig Tid, og 3. Skrivelse fra 

Kommissionen til samtlige Opsiddere af Gaards Datum, hvis Indhold er Opsidderne 

kundgjort ved et Bud. 

Tilstede vare: Fra Valdre: Tollef Halvorsen; fra Aasheim: Jacob Askildsen, Mikkel 

Torstensen og Knud Johannesen: fra Præstegaarden Ingen; fra Tjeldflaat: Ole Larsen og 

Ole Olsen ; fra Flesje: Sjur Johannesen og fra Tungesvig Ingen. Kommissionen 

bemærkede, at den iforgaars og igaar har befaret Fjeldet. De irettelagte Dokumenter bleve 

oplæste. 

Efter en Del Forhandlinger besluttedes at tillægge Gruppen Tungesvig m.fl. Gaarde en 

liden Strækning Mark svarende til det Stykke, som fratoges denne Gruppe ved 

Klagebehandling den 27de Juni dette Aar og tillagdes Tungesvigs Nedreudmark. 

Nils Hesbø. O. Nielsen. N Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 



Aar 1890 den 28de August var Kommissionen samlet i Landhandler Larsens Hus ved 

Skonevigssøen til Indførelse af en Del i Sommerens Løb fastsatte Skiftelinier. Der 

indførtes: 

1. Forandring af Skiftelinien mellem Fjeld og Hjemmeudmark paa en Del af Strækningen 

mellem Millies østre Grændse og Sognegrændsen mod Aakre tilfølge Klage behandlet 

27de Juni.  

Fra Korset hugget i jordfast Sten ned fra Kjeldestøl gaar Linien efter Forandringen SO. til 

S. til x hugget i et Bjergnæs strax nedenfor en Ur og umiddelbart op fra Kjeldestøl, derfra 

Ø. ½ S. til x hugget i et mod Nordost vendende Skraabjerg ved østre Ende af Kjeldestøl, 

og derfra omtrent samme Retning til ’x (Korset) hugget i en mod Nord vendende 

Bjergvæg Sydost for Tungejuet’, hvorfra Linien bliver uforandret som før. 

2 Forandring af Skiftelinien mellem Gaardene Valdre Matr.N. 88, Aasheim Matr.N. 87 og 

Skonevigs Præstegaard Mart.N. 86 paa søndre Side, og Tungesvig yttre Matr.N. 79, 

Flesje Matr.N. 80 og Tjeldflaat Matr.N. 84 paa nordre Side tilfølge Klage behandlet 27de 

dennes.  

Skiftelinien tager efter Forandringen sin Begyndelse i det Punkt i den satte Ligrændse 

mod Præstegaardens Mark, hvor en Linie trukken Vest og ned fra et x hugget oppe i en 

Bjergryg paa østre Side af Langedalen skjærer Ligrendsen, og gaar derfra op til nævnte x 

(Kors), derfra omtrent SO. til Ø. til x hugget i en lav flad Sten oppe paa en Haug lidt fra 

vestre Kant af en Myr, derfra omtrent samme Retning til det x (Kors) i Linien, der er 

’hugget i Bjerg ved Sydvestre fod af Flinkshaug’, hvorfra Linien bliver uforandret som 

tidligere sat.  

      Vats. 

1 Skiftelinien mellem Urdal Matr. No   paa den ene Side og Svantesvold og Lande Matr. 

No henholdsvis     og    paa den anden Side.  

Linien tager sin Begyndelse i det Punkt ved Foden af Axlebraatet, hvor Skiftelinien 

nedenfor mellem Urdals og Landes Nedreudmarker træffer samme, og gaar derfra i sydlig 

Hovedretning langs Foden af det selvgjerdende Bjergbraat indtil dette træffer Bækken, 

der kommer ned igjennem Durmaalsskar, derfra opefter denne Bæk til Durmaalskjønnet, 

derfra over dette Kjøn NO. til N. til x hugget i en Bjergvæg paa nordre Side af 



Durmaalsskaret, derfra ØNO. til x hugget oppe i Bjerg paa søndre Side af Durdalsskaret 

(Durmaalsskaret), derfra Ø. til x hugget oppe paa fladt Bjerg paa Kanten af et Braat, hvor 

Varde reistes, derfra SO. til Ø. ½ Ø. til x hugget oppe paa et Bjergbraat circa 20 Meter 

Vest fra et lidet Kjøn, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til x hugget oppe i en 

Bjergtop paa Stemmevasrinden (ogsaa kaldet nordre Stemmevasnuten), hvor Varde 

reistes, derfra SO. til Ø. til x hugget i fladt Bjerg, hvor Varde reistes, derfra samme 

Retning til x hugget i fladt Bjerg i Mosarevandets nordvestre Bugt og lige ved Vandet, 

hvor Linien ender. Tilstede fra Urdal Anders Stensen, Johannes Lambrigtsen, Paul 

Kristensen og Berge Hansen; fra Lande Jørgen Pedersen; fra Svantesvold Gunder Madsen 

og Johannes Andersen. 

2 Skiftelinien mellem Lande Matr. No   og Svantesvold Matr. No   paa nordre Side og 

Blekre Matr. No   paa søndre Side. 

Linien tager sin Begyndelse i x hugget i en mod Nord vendende Bjergvæg, hvor en liden 

Bæk løber ud i Stemmeelven ved Hemmervigsskaret og gaar derfra NO. til x hugget i et 

lavt Bjerg ved nordre Ende af et lidet Braat og ved søndre Side af en liden Dalsænkning 

omkring 40 Meter Øst fra Elven, der kommer fra Stemmevandet, derfra Ø. til x hugget i 

fladt Bjerg oppe paa Stemmevasrinden, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til x 

hugget i fladt Bjerg paa en Bjerghaug omtrent 150 Meter Syd fra det «hvite Bleget», 

derfra samme Retning til x hugget oppe paa Toppen af en Bjerghaug Nordnordost op fra 

øverste Duldarevandet, hvor Varde reises, og endelig samme Retning til 

Præstegjældsgrændsen mod Vigedal. 

Tilstede fra Svantesvold Gunder Madsen og Johannes Andersen; fra Lande Jørgen 

Pedersen  

(Maa Anmærkning til om at Blekre og Svantesvold faar samme Raadighed over 

Stemmevandet som tidligere, d.e., at begge Gaarde har lige Ret dertil og ingen andre 

Gaarde. Alle indrømmede dette.) (Skrevet med blyant i margen uten signering.) 

3 Skiftelinien mellem Blekre Matr. No   paa nordre Side og Bakkevold Matr. No   paa 

søndre Side. 

Linien tager sin Begyndelse fra det Punkt i Duldarevandet, hvor den forlængede Linie 

mellem de to først beskrivendes Skiftemærker (x, Kors) skjærer Præstegjældsgrændsen i 

samme, og gaar derfra i modsat Retning op til x hugget oppe paa en høi Bjergryg, hvor 



Varde reistes, derfra V. ½ N. til x hugget i fladt Bjerg, hvor Varde reistes, derfra V. til x 

hugget i fladt Skraabjerg, hvor Varde reistes, derfra SSV. til x hugget i lavt fladt Bjerg 

paa Buskarsrindaa, derfra V. til S. ½ S. til x hugget ude paa Braatet paa øverste 

Brændestig og derfra efter Braatet i sydlig Retning indtil et Punkt, hvor Linien mellem 

Blekres og Bakkevolds Nedreudmarker træffer Braatet.  

Tilstede fra Blekre Thor Sørensen og Peder Larsen og fra Bakkevold Halvor Kristensen 

og Ole Olsen.  

4 Skiftelinien mellem Bakkevold Matr. No  paa nordre Side og Gjerde Matr. No  paa 

søndre Side.  

Linien tager sin Begyndelse i det Punkt, Laavane kaldet, i Braatet for sydvestre Ende af 

Tjort, der er Endepunktet for Skiftet i Nedreudmarken mellem disse Gaarde, og gaar 

derfra først i nordnordvestlig Retning og senere i nordlig Retning efter det høie 

selvgjerdende Bjergbraat til et Sted omtrent lige op fra Gjerdet mellem Bakkevolds 

Opsidderes Nedreudmark, hvor Kors blev hugget i Bjergvæggen, gaar derfra østlig 

opefter til x hugget i Bjergvæggen i øverste selvgjerdende Bjerglag i Tjort, derfra efter det 

selvgjerdende Bjergbraat i nordostlig Retning til x hugget i et Bjergnæs, derfra i nordlig 

Hovedretning efter Braatene til x hugget i Bjerg, derfra Ø. til N. 50 a 60 Meter til x 

hugget i Bjerg, hvor Varde reistes, derfra samme Retning til x hugget i fladt Bjerg, hvor 

Varde reistes, derfra samme Retning til x hugget i fladt Bjerg, hvor Varde reistes, derfra 

Ø.N.Ø. til x hugget oppe paa en Bjergryg paa Skrubbeskarsrindaa, hvor Varde reistes, 

derfra samme Retning til x hugget i Bjerg paa Fadlarefjeldet omtrent i 

Præstegjældsgrændsen hvor Varde reistes, og derfra samme Retning til Linien mod 

Præstegjældsgrændsen.  

Tilstede fra Bakkevold Halvor Kristensen og Ole Olsen; fra Gjerde Sjur Larsen.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. øvrevig.   

Aar 1890 den 28de August var Kommissionen, bestaaende af de opnævnte Medlemmer, 

samlet i Landhandler Larsens Hus ved Skonevigssøen. Der tilførtes Protokollen, at man 

fandt Arbeidet avsluttet og sit Opdrag udført, forudsat at der ikke indkommer Klage over 

de i Vats i Sommer satte Skiftelinier. Man besluttede, at de førte Protokoller tilstilles 

Ryfylke Sorenskriveri som det Sorenskriveri, inden hvilket de fleste Lodeiere har 

hjemme.  



Formanden bemerkede, at da det ialfald for en enkelt Linies Vedkommende nemlig 

Linien mellem yttre Bjerge og yttre Bjerge og Dranervigs felles Fjeldbeite er fastsat, at 

Skoven følger Grunden og en lignende Tilførsel ogsaa er gjort for Gruppen Skjold med 

Halleland og Tveiten med Bjerk, Lunde, Ljones og Lovereide og da man ellers, hvor 

Skov-forholdet var anderledes end Markskiftet, har pleiet udtrykkelig at udsette dette, 

fandt han, at der kunde blive Tvivl om, hvad Meningen var, naar Intet var tilføiet, og 

foreslog derfor tilført at Protokollen gives saadan Slutningsbestemmelse: ”Hvor intet 

Særskilt er sagt, tilhører Skoven den, der eier Marken”, idet dette har været hans 

Forudsætning under Arbeidet. Sundnæs og Øvrevig fandt ogsaa, at en saadan 

Bestemmelse var nødvendig og tiltraadte Formandens Forslag, medens Nielsen og Sjo 

derimod henholdt sig til hvad der før er protokolleret for hvert enkelt Tilfelde.  

Kommissionens Arbeide blev hermed sluttet. I Sommer har Kommissionen været samlet 

fra 17de til 19de Juni og fra 27de Juni til og med i dag. Suppleanten Landmark mødte i 

længere Tid for O. Nielsen. De øvrige Medlemmer har forrettet den hele Tid.  

Niels Hesbø.  O. Nielsen. N. Sundnæs. N. Sjo. S. Øvrevig. 

Aar 1891 den 15de August var Kommissionen samlet i Peder Larsen Hus paa Gaarden 

Blekre i Vats. Retten bestod af de opnævnte Medlemmer. Formanden fremlagde Klage fra 

Opsidderne paa Gaarden Gjerde af 16de Januar 1891 og fra Opsidderne af Gaarden 

Svantesvold af 27de Marts 1891 indkommne i rette Tid. 

Af Opsidderne mødte: Fra Blekre: Peder Larsen og Thor Sørensen; fra Bakkevold: Ole 

Olsen og Halvor Kristensen; fra Gjerde: Sjur Larsen; fra Svantesvold: Johannes Andersen 

og Gunder Madsen; fra Lande: Jørgen Pederen og Ole Jørgensen; fra Urdal mødte Ingen. 

Formanden bemærkede, at samtlige Lodeiere ere budsendte i dag og at der er gaaen 4 

Timer over den berammede Tid. 

Kommissionens Medlemmer tilførte, at de tilfølge de indkomne Klager paany har befaret 

Fjeldet Onsdag, Thorsdag og Fredag denne Uge.  

Samtlige de Fremmødte fra Gaardene Blekre, Bakkevold og Gjerde enedes nu om og 

bade tilført Protokollen: At disse 3 Gaardes Andel af Fjeldet bliver liggende i Fællesskab 

og at de saaledes i fjor satte 2 - to Linier imellem disse Gaarde udslettes. De forbeholdt 

sig at dele Slaattene i Fjeldet, i dette saaledes fælles Fjeld, i 3 – tre – lige Dele saaledes, at 



Blekre faar 1/3, Bakkevold 1/3 og Gjerde 1/3. Hvis de ikke i Mindelighed enedes om 

Fordelingen af Slaattene, skal hver af Gaardene vælge 1 Mand hver og skal de, hvad disse 

tre Mænd beslutte være bestemmende for Gaardene i saa Henseende. Ingen af de 

vælgendes Mænd maa være i Svogerskab eller Slægtskab med Parterne nærmere end 

Tremenninger. 

Kommissionens Medlemmer tilførte, at de ansaa Fællesskab mellem disse tre Gaarde for 

det heldigste. Herpaa underskrev Parterne Protokollen. Thor Blikre, Sjur L. Gjerde. Peder  

Blikre, Halvor Ch. Bakkevad, For Ole L. Gjerde Sjur L. Gjerde, Ole O. Bakkevad. 

Besluttet: Fjeldet mellem de tre Gaarde Blekre, Bakkevold og Gjerde bliver fremdeles 

liggende i Fællesskab. Gaardene Blekre og Svantesvold beholder sin gamle Ret til 

Stemmevandet i Fællesskab, uagtet Stemmevandet nu ligger indenfor Gruppen 

Svantesvold og Landes Mark. 

I Anledning Klagen fra Svantesvold besluttedes enstemmig: Ingen Forandring. 

S…. Gjerde, Peder Larsen Blekre og Ole Olsen Bakkevold paatog sig at udhugge de satte 

Skiftemærker i de …. Linjer inden 14 Dage, og betaltes 6 Kroner. 

Mødet hævet. 

Niels Hesbø.  O. Nielsen.  N. Sundnæs.  N. Sjo.  S. Øvrevig.  

      

 

 

  

 

 

   


